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ORAL ANSWERS TO QUESTIONS 
 
माननीय अ�य�ः अब |É¶xÉ काल, gÉÉÒ ओम पवन राजेिनबंालकर  । 

(Q. 321) 

SHRI HIBI EDEN : Sir, India has a huge coastline. The State of Kerala has a 

590 km. stretch of coasline where a huge number of people are dependent on 

fishing as a major source of income. It is not just the fishermen who depend on 

the seas, backwaters and inland waterways. Apart from them, there are a huge 

number of people who are dependent on this, like those who are selling these 

products. The intermediaries of the Department concerned are also dependent 

on this. Export is another source of income, even to the Government of India, 

in which Kerala plays a huge role.  

 Regarding housing, we have specific programmes like the Prime 

Minister Awas Yojana of the Government of India and the LIFE Scheme of the 

State Government of Kerala. Is there a specific scheme for the fishermen 

community? We would like to ask for a special package and a special scheme 

for the fishermen community of India in general and of Kerala in particular. It is 

because the amount towards Prime Minister Awas Yojana and LIFE of the 

State Government of Kerala are not sufficient enough to build adequate 

number of houses. The present scenario is that whoever has got houses under 

these Schemes are not able to complete them. They are partially built houses. 

Across Kerala we have a huge number of people who face this problem.  
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 There are many challenges like the sea erosion. People who live along 

the coastline face many problems. The major problem being faced by the 

fishing community is the climatic conditions. The fishermen cannot move away 

from the coastal belt. …(Interruptions) 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, आप स�ेंप म� �� पूिछए । म� ��काल म� सभी माननीय 

सद�य� को |É¶xÉ पूछने का मौका दूगँा, लेिकन आप स�ेंप म� �� पूिछए ।  

SHRI HIBI EDEN : Sir, I am concluding. 

 They face major challenges. So, the Ministry of Fisheries, Animal 

Husbandry and Dairying should bring a special scheme for construction of 

houses for this community.  

�ी िग�रराज िसहं : महोदय, वष� 1991-92 से मछुआर� के आवास क� योजना है, लेिकन पहले 

उसम� मा� 50 हजार �पये िदए जाते थे, िफर बढ़कर 75 हजार �पये ह�ए, लेिकन �धान मं�ी जी ने 

इसे बढ़ाकर 1 लाख 20 हजार �पये िकया । मछुआर� के िलए �ल�टर म� आवास बनान ेक� हमारी 

एक िवशेष योजना भी है । इसके अदंर हम उ�ह� आवास देते ह�, पयेजल के िलए भी 50 हजार �पये 

देते ह� । िहमालयी �े�� या नॉथ�-ई�ट म� यह रािश 60 हजार �पये क� है । इसके साथ ही हम वहा ँ4 

लाख �पये का क�यिुनटी हॉल भी बनाकर देते ह� । हमारी यह योजना है ।…(�यवधान)  

डॉ. शिश थ�र : सर, अभी उनके घर टूट रहे ह� ।…(�यवधान) 

SHRI N.K. PREMACHANDRAN: Mr. Speaker, Sir, thank you very much.  

 This is a specific issue of the fishermen, especially in the State of 

Kerala. You know that the fishermen in the coastal areas of the country are 

leading a miserable life. 

 As regards the housing scheme for construction, the amount which is 

being given by Government of India is just Rs. 1.20 lakh for the construction of 
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a house in a coastal area. As far as other areas are concerned, for hilly areas, 

it is Rs. 1.30 lakh. Speaker Sir, through you, I would like to draw the attention 

of the hon. Minister, to the State of Kerala.  From 2016-17 and 2017-18, we 

made a plan under which Rs. 10 lakh shall be provided to each fisherman, out 

of which Rs. 6 lakh is for purchase of land and Rs. 4 lakh is for the construction 

of the house. This is the scheme which is being pursued in the State of Kerala 

as a special package, which is fully out of the Plan fund from the State of 

Kerala.   

My specific question to the hon. Minister is in two parts. Firstly, whether 

the Government of India will consider assistance to this scheme, since it is a 

very beautiful and a very good scheme, so as to help the State of Kerala 

through which the fishermen will be benefited.  

Secondly, due to the decision of the Government of India, the allocation 

of kerosene to the fishermen has been stopped from December onwards.  I 

would like to know whether the allocation of kerosene to the fishermen will be 

re-started with immediate effect. These are my two supplementary questions.  

�ी िग�रराज िसहं: महोदय, माननीय सद�य का यह �� मछुआर� के आवास और वेलफेयर से 

जड़ुा ह�आ है । म�ने सीधा कहा िक िवभाग के �ारा जो अभी योजना चलाई जा रही है, उस योजना 

म� 1.2 लाख �पये िदए जाते ह� । अगर वे कल�टर म� ह�गे तो उनक� पेयजल क� भी �यव�था होगी 

और क�यिुनटी हॉल भी होगा  ।  

 जहा ंतक केरल का सवाल है, केरल रा�य इस पर एिडशनल टॉप-अप कर रहा है । कई 

रा�य सरकार� के��ीय योजना के ऊपर टॉप-अप कर रही ह� । हमारी तरफ से अभी जो योजना है, 

यह पूरी योजना पूर ेदेश म� सम�ुी तट से लेकर नॉथ� और साउथ, सब के िलए एक ही योजना है  । 
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�ी एन. के. �मेच��न : सर, मेर ेकेरोसीन वाले �� का जवाब नह� आया  । 

माननीय अ�य�: माननीय सद�य, �लीज़, यह केरोसीन वाला मामला पहले आ चकुा है  । 

SHRI T. N. PRATHAPAN : Speaker Sir, fisherman community is the most 

miserable and backward community in India. They are born into debts; they 

live in debts; and they die in debts.  Most of them are starving.  They are the 

most pathetic communities after the Tribal community. 

माननीय अ�य�: माननीय सद�य, आप शॉट�  म� �वै�न पूिछए । मछुआर� क� कंडीशंस तो पूरा 

देश जानता है । 

SHRI T. N. PRATHAPAN : I am sharing the feeling of the fishermen 

community.  They do not even have a proper shelter.  This is the situation with 

most of the fishermen. If somebody has his own house, that is also not a relief 

because many times, their houses are destroyed in regular coastal erosions 

and other natural disasters like cyclone etc.   I want to know whether the 

Government will introduce a special package for the rehabilitation and 

resettlement of poor fishermen with sufficient financial assistance. Actually, we 

do not have any schemes or projects to help these people in such situations.   

�ी िग�रराज िसहं: महोदय, म�ने पहले भी कहा, मछुआर ेबेचार ेबह�त-सी सम�याओ ंसे िघर ेह� । 

माननीय अ�य�: आप यह भी तो बताइए िक �धान मं�ी जी ने आपका िवभाग अलग से बना 

िदया है । 

�ी िग�रराज िसहं: महोदय, हम मछुआर� क� दो लाख �पये तक जीवन बीमा करते ह� । जो बैन 

पी�रयड होता है, उसम� भी हम उनको सपोट� करते ह� । उनके पूण� अपगंता क� ि�थित म� भी हम nÉä 

लाख �पये तक का सपोट�  करते ह� । उनके आवास के िलए जो माननीय सद�य कह रहे ह� तो 
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हमारी जो िवशेष योजना है, वह आवास के िलए है, उसम� 1.2 लाख �पये िदए जाएगें  । उनका 

इं�योर�स, क�यिुनटी हॉल, पीने का पानी आिद क� सिुवधाए ंभी इसके साथ जड़ुी ह�ई ह� । 

माननीय अ�य�: माननीय सद�यगण, आप िनि�तं रह�, आप सभी माननीय सद�य िजस बात के 

िलए इतने िचंितत ह�, अगले स� म� समय िनकाल कर इस िवषय पर �पेशल �प से चचा� कराई 

जाएगी । 

डॉ. शिश थ�र : सर, म� इस िवषय पर बोलना चाहता ह� ं । माननीय मं�ी जी ने कहा िक उनके 

िलए आवास योजना है, यह हम मानते ह�  । लेिकन, उस आवास योजना म� पैसे बह�त कम ह� । हम 

िसफ�  यह चाहते ह� िक आप यह भी देख लीिजए िक िजनके पास घर ह�, ये घर तो सम�ु के 

आ�मण से टूट रहे ह� । आप इसके िलए कोई पैकेज बनाइए, िजससे इनक� कुछ मदद हो सके । 

अगर आप सारा कुछ �टेट गवन�म�ट के ऊपर रख�गे तो उनके पास इसके िलए सिफिशएटं पैसे नह� 

ह�गे । वैसे आजकल केरल म� कुछ तो हो ही रहा है, पर यह काफ� नह� है । 

 सर, जैसा िक मं�ी जी ने बताया िक वे एक लाख 20 हजार �पये द ेरहे ह� तो इससे कुछ 

होता नह� है । केरल म�, जहा ंलोग� क� जमीन� और घर दोन� चले गए ह� तो आप कहा ंघर बनाएगें? 

जमीन के िलए, घर के िलए, आप दो लाख �पये क� बीमा योजना क� बात कह रहे थे । दो लाख 

�पये म� तो घर भी नह� बनाया जा सकता है और जमीन तो बह�त दूर क� बात है । इसिलए 

मछुआर� के िलए एक सी�रयस �क�म बनानी चािहए । 

�ी िग�रराज िसहं: अ�य� महोदय, माननीय सद�य ने जो बात रखी है, म� इनका स�मान करता 

ह�ं िक इ�ह�ने एक मानवीय प� रखा है । अभी जो �क�म है, उसे म�ने इनके सामने रखने का काम 

िकया है । अगर आगे कुछ होगा तो म� इनसे बात क�ंगा । 

�ो. एस. पी. िसहं बघेल : �पीकर सर, म� आपके मा�यम से माननीय �धान मं�ी जी के �ित 

आभार �कट करना चाह�गंा िक उ�ह�ने एक नया श�द ‘�लू �रवॉ�यूशन’ िदया । अभी तक हमने 

‘�हाइट �रवॉ�यूशन’ और ‘�ीन �रवॉ�यूशन’ श�द सनुा था । हमार ेझंडे म� जो च� होता है, वह 

�गित का सूचक होता है और उसका रगं नीला होता है । पानी का रगं भी नीला होता है । म� दूसरा 
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आभार इसके बार ेम� �य� करना चाहता ह�ं िक ‘एनीमल ह�बै��ी ए�ड िफशरीज़’ को एक नया 

मं�ालय बना िदया गया । म� तीसरा आभार इसके िलए �कट करना चाह�ंगा िक िफशरीज़ को 

ए�ीक�चर का दजा� द ेिदया गया ।  

महोदय, अब म� ल�बी कमे��ी न करते ह�ए सीधे मूल �� पर आता ह�ं । ‘�धान मं�ी आवास 

योजना’ म� भी एक लाख बीस हजार �पये िमलते ह� ।…* 

माननीय अ�य�: कोई माननीय सद�य िकसी सद�य पर िट�पणी नह� करगेा । इसे �रकॉड� से 

िनकाल िदया जाए । 

�ो. एस. पी. िसहं बघेल : सर, इस योजना म� एक लाख बीस हजार �पये िमलते ह� । सयंोग से, 

अभी बीस िदन� पहले म� उ�र �देश म� ‘एनीमल ह�बै��ी ए�ड िफशरीज़’ िवभाग का कैिबनेट 

िमिन�टर था । इसम� एक लाख बीस हजार �पये िदए जा रहे ह�, वह तो ठीक है, लेिकन इसम� एक 

शत� है, जो हमार ेिलए �यावहा�रक नह� है िक ये जो आप 20 आवास द�गे, वे एक ही िजले म� बन�गे 

और एक ही ज़गह पर बन�गे । इसका मतलब है िक िजस गांव म� ये बन�गे, उसम� वही �ाम सभा हो 

गयी, वही �ाम पचंायत हो गया, वही �लॉक हो गया और वही पािल�याम�ट क� कं�टीट्य�ुसी हो   

गयी । अगर आप इ�ह� 20 आवास� को पा� �यि�य� को ही बीस अलग-अलग जगह� पर, जैसे चार 

गांव� म� या पाचँ गांव� म� या हर िवधान सभा �े� म� दो-दो द ेद�गे तो यह सही होगा और आपको 

इसके िलए एक �पये का भी अलग से िव�ीय भार नह� पड़ेगा । पि�मी उ�र �देश म� एक सम�या 

है िक मेरठ, मुज़�फ़रनगर, गािज़याबाद, नोएडा म� िनषाद समाज के बीस भवनहीन लोग िमलते ही 

नह� ह� । उस िजले म� एक, दो, तीन, पाँच क� स�ंया म� व ेिमल जाएगें । इसिलए पि�मी उ�र �देश 

के िलए िलख िदया जाता है िक हमार ेयहां पा� �यि� नह� ह� । इसिलए इस पूर ेिजले म� जहा ंपा� 

�यि� ह�, उ�ह� दे द� । आप पर एक �पये का भी अलग से िव�ीय भार नह� पड़ेगा । अगर इसके 

िलए वहा ंके एम.एल.ए. और एम.पी. क� सहायता ले ल�गे तो वे आपको एक िमनट म� पा� �यि�य� 

के बार ेम� बता द�गे । 

                                    
* Not recorded.  
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 सर, मेरी दूसरी बात है िक इस योजना का नाम ‘रा��ीय मछुआरा क�याण योजना’ है । 

उ�र �देश म� लोग ‘मछुआरा’ श�द सनुना पस�द नह� करते ह� । इसे अं�ेजी म� ‘िफशरमैन’ कहत े 

ह� । अगर आप इसका नाम बदलकर ‘रा��ीय िनषाद राज गहुा आवासीय योजना’ कर द� तो हमार े

िनषाद समाज के लोग� को आप बह�त मान-स�मान द�गे । इसम� भी आपको एक �पये का िव�ीय 

भार नह� पड़ेगा । आप उ�ह� मकान द ेरहे ह� । जैसे माननीय �धान मं�ी जी ने शौचालय को केवल 

‘इ�जतघर’ कहा है, उसी के साथ यह अ�छा लगने लगा है । ‘मछुआरा’ श�द को लोग उ�र �देश 

म� पस�द नह� करते ह� । आप केवट जी के नाम पर इसे रख द�, िज�ह�ने भगवान राम को सरयू पार 

कराई थी अथवा उनके राजा ह�ए, िज�ह� पूर ेदेश म� लोग मानते ह�, आप उनके नाम पर इसे रख द� । 

आप इस े‘रा��ीय िनषाद राज गहुा आवासीय योजना’ कर द� । 

 महोदय, इसम� जो एक ही गांव म� 20 �ल�टस� क� बा�यता रख दी है, इसे हटा दीिजए । 

आप पर कोई िव�ीय भार नह� पड़ेगा । बह�त-बह�त ध�यवाद । 

�ी िग�रराज िसहं: माननीय अ�य� महोदय, बघेल साहब इस िवभाग को अपने रा�य म� देख चकेु 

ह� और वे अनभुवी भी ह� । इ�ह�ने जो एक प�रवार को घर देने क� बात कही है तो म� यह सदन म� 

कह रहा ह� ंिक एक प�रवार को भी यह िमलेगा । 

ADV. A.M. ARIFF : Sir, according to the National Scheme for Welfare of 

Fishermen, the Central Government is giving only Rs.60,000 as its share for 

construction of housing. The total unit cost is Rs.1,20,000. You are giving only 

Rs.60,000. 

 On the other hand, the Kerala Government is giving Rs.3,40,000 out of 

Rs.4,00,000. In Kerala, 5600 houseless beneficiaries have been selected; 

4,000 houses have been constructed and delivered to the beneficiaries. Hon. 

Member, Shri N.K. Premachandran has pointed out the real fact that 12,600 

fishermen have been identified as landless and houseless.   
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The Government of Kerala is giving them Rs. 6 lakh to purchase land 

and Rs. 4 lakh for constructing house. 

 I would like to know this from the hon. Minister. Is the Central 

Government considering to enhance this amount? Please thoroughly recheck 

part (e) of the reply given here. I have got information from the State 

Government that they have given a representation to the Central Government 

to enhance this amount. Hence, I would request the Central Government to 

enhance this amount. Thank you, Sir. 

�ी िग�रराज िसहं: महोदय, केरल सरकार से कोई ��ताव के�� सरकार के पास नह� आया है । 

म�ने पहले भी कहा िक हमारी जो योजना है, उस योजना तथा फेडरल ���चर म� सभी माननीय 

सद�य जानते ह� िक रा�य� क� कई योजनाए ंहोती ह� । उनम� से कई येाजनाए ं90:10 क� रहती ह�, 

कई योजनाए ं  50:50 क� होती ह�, कई योजनाए ं  60:40 क� होती ह�, उस शेयर के अनसुार 

फेडरल ���चर म� योजनाए ंचलती ह� और सभी माननीय सद�य भी इससे अवगत ह� । हमारी जो 

योजना है, उसको म�ने आपके सामने रखा है । अभी केरल सरकार क� ओर स ेहमार ेपास कोई 

योजना नह� है । 

माननीय अ�य�: �� स�ंया 322 और 337 एक ही नेचर के ह�, इसिलए म� इन दोन� को �लब 

कर रहा ह�ं । 
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(Q. 322 and 337) 

 

�ी सुनील कुमार िपटूं : माननीय अ�य� जी, मेरा �वे�न इस बात पर था,  हम सभी सद�य यहां 

बैठे ह�, हमम� से �यादातर सद�य �ामीण �े� से आते ह�, आज भी �लॉक� म� �धान मं�ी आवास 

योजना के तहत िजनके घर� का चयन होता है, अगर पचंायत� क� वेबसाइट पर उनक� सूची 

उपल�ध हो जाएगी, तो आज जो िबचौिलए गांव� म� जाकर लोग� से कहते ह� िक आपका नाम �धान 

मं�ी आवास योजना म� जड़ुवा द�गे, आपका नाम सूची म� आ जाएगा, यह कहकर आज भी िबचौिलए 

लोग� से ठगी का काम करते ह�, उस पर रोक लग सकती है । मेरा �वे�न यह था ।  

 माननीय मं�ी जी ने जो जवाब िदया है, उ�ह�ने कहा है िक यह रा�य से सबंंिधत मामला   

है । परतं,ु जो के�� के पैसे जा रहे ह�, जैसा हमार ेमाननीय �धान मं�ी जी कह रहे ह� िक हम जो एक 

�पया भेजना चाहते ह�, वह डायरे�ट लाभाथ� के खाते म� जाए । जब तक लाभािथ�य� क� सूची वहा ं

क� पचंायत� क� वेबसाइट पर अपलोड नह� होगी, उसक� िडटे�ड जानकारी सभी को नह� िमलेगी, 

तब तक यह सभंव नह� है िक हम िबचौिलय� को बीच से रोक सक� , इसिलए मेरा सीधा �� आपके 

मा�यम से माननीय मं�ी जी से है । माननीय मं�ी जी ने कहा है कि◌ पंचायत एटंर�ाइज सूइट 

(पीईएस) बनाकर योजनाओ ंको उसम� डालने का काम िकया गया है । अब तक उनक� सारी सूची 

िकन-िकन लाभािथ�य� को दी गई, अगली िक�त िकनको िमलने वाली है, �या आप इस �कार क� 

जानकारी वेबसाइट पर रखने का िवचार रखते ह�? 

�ी नर�े� िसहं तोमर: अ�य� महोदय, माननीय सद�य का �� था िक ��येक पचंायत या 

�थानीय िनकाय को अपनी वेबसाइट� को बनाने अथवा जो काय�कलाप ह�, उनको अपलोड करने 

के िलए अनमुित दी जाएगी या इस �णाली को पारदश� बनाने का कोई िवचार िकया जाएगा । 

 म� आपके मा�यम से माननीय सद�य को अवगत कराना चाहता ह� ंिक भारत सरकार देश 

क� हर पचंायत को िडिजटल इंिडया से जोड़ने के िलए �य�नशील है । हर पचंायत म� कनेि�टिवटी 
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उपल�ध हो, यह हमने सिुनि�त करने क� कोिशश क� है  । भारत नेट के �ारा वष� 2014 म� 59 

पचंायत ऑि�टकल फाइबर से जड़ुी थ� और आज हम 1,28,118 �ाम पंचायत� को जोड़ द�गे  ।  

जहा ंतक पचंायत मं�ालय का सवाल है, तो पचंायत मं�ालय भी लगातार इस बात के िलए 

�य�न कर रहा है, चाहे वह फाइनैि�शयल िहसाब-िकताब का मामला हो, चाहे जी.पी.डी.पी. बनाने 

का मामला हो, उसको पि�लक डोमेन म� डालने का मामला हो, चाह ेिनगरानी क� �यव�था हो, हर 

�ि� से पचंायत� को अपनी वेबसाइट बनाने क� आजादी है  । अगर पचंायत� हमार ेपोट�ल पर जड़ुना 

चाहती ह�, तो िनि�त �प से हमने उनको सारी सिव�स �ोवाइड कर रखी ह� और वे अपना िहसाब-

िकताब रख सकते ह�  । 

जहा ं तक �धान मं�ी आवास का सवाल है, तो म� माननीय सद�य को अवगत कराना 

चाहता ह� ंिक िकसी भी �कार का िबचौिलया या िकसी भी �कार के बीच के �यि� को यह भारत 

सरकार नह� रहने देगी, इसके िलए उसक� �ितब�ता है । हमने कोिशश क� है िक आवास या अ�य 

योजनाओ ंके िलए जो एसईसीसी सव�, 2011 है, उसम� जो गरीब �यि� है, उसस ेहमने सूची को 

उठाया है । �ाम सभा म� उसके अनसुार सधुार करवाया है और उसके बाद उसको आवास देने क� 

ि�थित बनती है । जो आवास िदया जाता है, उसका परुाने घर के साथ फोटो भी ख�चा जाता है । 

वह हमारी आवास वेबसाइट पर लोड होती है । माननीय सद�य कभी भी �ामीण िवकास मं�ालय 

म� आएगंे, तो उनके �े� के हर गांव के पा� िहत�ाही का िहसाब-िकताब, फोटो, िजयो टैिगंग आिद 

सारी चीज� उनको उपल�ध ह�गी  ।   

�ी सुनील कुमार िपटूं : अ�य� महोदय, मं�ी जी ने इसके बार ेम� बड़े ÉÊ´ÉºiÉÉ® से बताया  । मं�ी 

जी ने बताया िक फोटो अपलोड होती ह� और उसक� सारी जानकारी दी जाती है । यह उनक� 

जानकारी होती है, िजनको आप िक�त देते ह� । िबचौिलये सूची म� नाम जड़ुवाने के नाम पर ठगी 

कर रहे ह� । आप जो सूची �कािशत कर रहे ह�, आप उस सूची को तब �काÉÊ¶ÉiÉ  करते ह�, जब 

आप उनको लाभाथ� मानकर िक�त देते ह�, तब लोड करते ह� । अ�य� जी क� के मा�यम से म� 

कहना चाहता ह� ं िक उनक� सूची, आप िज�ह� चयिनत करते ह�, उनको पहले लोड कर�  । उनक� 
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पूरी सूचना आपके पोट�ल पर हो । आपके मं�ालय �ारा सभी पचंायत� को इस बात के िलए 

इं���शन हो िक हर हालत म� सबक� वेबसाइट बने और िजतने भी लाभाथ� ह�, उनके नाम उस 

वेबसाइट पर दज� ह� । …(�यवधान) 

�ी नर�े� िसहं तोमर: माननीय अ�य� महोदय, माननीय सद�य क� िचंता िनि�त �प से सही   

है । म� इस बात से पूरी तरह से सहमत ह� ंिक नीचे तक {ÉÉ®nÉÊ¶ÉÇiÉÉ  होनी चािहए । भारत सरकार ने 

गत पांच वष� म� {ÉÉ®nÉÊ¶ÉÇiÉÉ  और शिुचता को बढ़ान ेके िलए सम� �यास िकए ह� । म� पनु: आपसे 

अनरुोध करना चाह�ंगा िक जो �धान मं�ी आवास का सवाल है, उस �ि�या को एक बार आप 

हमार ेसाथ बैठकर समझ ल� । उसके बाद आपको कोई खामी िदखे, तो िनि�त �प से उसम� सधुार 

िकया जाएगा । हमने भारत सरकार क� ओर से ��येक पचंायत को यह भी िनद�श िदया है िक जो 

चयिनत िहत�ाही ह�, उनक� सूची �ाम पचंायत के काया�लय म� सूचना-प� पर लगनी चािहए । अगर 

यह सूची नह� लगी है, तो आप उस º{ÉäEÉÊºÉÉÊ{ÉEBÉE पचंायत और ÉÊVÉãÉä के बार ेम� बताइए  । हम 

िनि�त �प से रा�य सरकार से इस बार ेम� प�ाचार कर�गे ।  

�ी िपनाक� िम�ा : अ�य� जी, बह�त-बह�त ध�यवाद । अ�य� जी, आप जो ये �� �लब कर लेते 

ह�, इसके िलए म� आपको बह�त-बह�त ध�यवाद देना चाहता ह� ंऔर सारा हाउस इसके िलए आपको 

ध�यवाद देना चाहेगा । यह बह�त अ�छी �ि�या आपने श�ु क� है  । 

मिहला सरपंच के िलए �रजव�शन क� �ि�या बह�त ही मह�वपूण� है । अ�य� जी, आपको 

शायद पता होगा िक ओिडशा ने उनको 50 �ितशत �रजव�शन द ेरखा है । नवीन पटनायक जी ने 

यह पहली बार िदया । इसके पहले बीजू पटनायक जी ने उनको एक-ितहाई �रजव�शन िदया था, 

िजसे नवीन पटनायक जी ने बढ़ाकर 50 �ितशत कर िदया । कां�टीट्यशुन के आि�कल 243      

(डी) म� मिहलाओ ंको �रजव�शन देने क� पॉवर पािल�याम�ट के पास है । यह बह�त ही इंपोट�ट इ�यू है । 

�या सरकार इसको कंिसडर करगेी िक सार ेदेश म� यह 50 �ितशत होना चािहए? आज भी यह 

बह�त से �टेट्स म� नह� है । अ�य� जी, यह बेडरॉक है । जो मिहलाए ंआ रही है, आज इस हाउस 

के अदंर 78 मिहलाए ंह�, हम चाहते ह� िक 200-250 मिहलाए ंइस हाउस म� आए ं। इसका बेडरॉक 
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है पचंायती राज िस�टम म� मिहलाओ ंका �रजव�शन । �या सरकार चाहेगी िक इसको हाउस म� 

ज�द से ज�द लाया जाए? िबना िकसी िडबेट के बाई पािट�ज़न बेिसस पर इसको पास कराना 

चािहए । साथ म�, ऑफ कोस� एक-ितहाई मिहला िवधयेक िबल भी लाना चािहए ।         

�ी नर�े� िसहं तोमर: अ�य� महोदय, देश म� 2,53,380 �ाम पचंायत� ह� और इनम� 31 लाख 

जन �ितिनिध चनु कर आते ह� । 31 लाख म� से 14.39 लाख लगभग 46 परस�ट मिहला �ितिनिध 

चनु कर आती ह� । वे िनि�त �प से बह�त अ�छा काम कर रही ह� । वे िजस �े� म� चनु कर आती ह�, 

म�ने देखा िक अनेक �ाम पचंायत� क� अधोसरंचना से हट कर सामािजक �े� के समावेशन के 

काय��म ह�, उनम� मिहला सरपंच� का बह�त योगदान रहता है । िम�ा जी क� बात अपने �थान पर 

सही है लेिकन म� उनसे आ�ह करना चाहता ह� ं िक देश म� आं� �देश, असम, िबहार, छ�ीसगढ़, 

गजुरात, िहमाचल �देश, झारखंड, कनाट�क, केरल, म�य �देश, महारा��, ओिडशा, पजंाब, 

राज�थान, िसि�कम, तिमलनाडु, तेलंगाना, ि�परुा, उ�राखडं और पि�म बंगाल जैसे बड़े रा�य� 

म� मिहलाओ ंके िलए 50 परस�ट मिहलाओ ंके िलए आर�ण है । हम िनि�त �प से इस िदशा म� 

चचा�रत ह� ।  

�ी िपनाक� िम�ा : अ�य� महोदय, �ैि�टकल �तर पर एक सम�या होती है, इसम� मिहलाओ ंको 

थोड़ी ह�ड होि�डंग क� ज�रत है । मेरा के�� सरकार से �� यह था, उ�ह�ने कहा है िक से�ेटरी 

लेवल पर पोिजशिनगं करते ह� । के�� सरकार ह�ड होि�डंग के िलए कं�टीट्यूशनली कुछ कर ेतािक 

मिहलाओ ंको �यादा सश��करण िमले और वह इंिडपे�ड�टली काम कर सक�  । म� आपके मा�यम 

से मं�ी जी से आ�ह करना चाहता ह� ंिक इसके कोई इंिडपे�ड�टली �ोिवजिनंग कर� ।  

�ी नर�े� िसंह तोमर: अ�य� महोदय, जैसा  पहले माननीय सद�य ने बताया िक पचंायत रा�य 

का िवषय है, िनि�त �प से पचंायत रा�य का ही िवषय है । के�� सरकार पचंायत� को आगे बढ़ने 

और अधोसरंचना िनिम�त करने, पैसा देने, िनगरानी करने, जीपीडीपी और पारदिश�ता बढ़ाने के 

िलए सहयोग करती है । अभी तक जो �ि�गोचर हो रहा है, देश म� सभी पचंायत� म� लगभग सभी 

जगह पचंायत सिचव� क� �यव�था है । यह �यव�था रा�य सरकार क� ओर से क� जाती है, जो 
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पैसा फाइन�स कमीशन का हम लोग देते ह�, उसम� �ावधान है िक दस परस�ट रखरखाव और 

�शासिनक �यव�था म� खच� कर सकते ह� । मझेु बताते ह�ए �स�नता है िक जब 13वा ँिव� आयोग 

था, उसम� ढाई लाख पंचायत� को 65 हजार करोड़ �पये िदए जाते थे । जब 14व� फाइन�स 

कमीशन क� �रकम�डेशन आई तो फाइन�स कमीशन ने कहा िक 2,00292 करोड़ �पये �ाम 

पचंायत� को देने चािहए । म� �धान मं�ी जी को ध�यवाद देना चाहता ह�,ं गांव को आगे बढ़ाने क� 

�ि� से िक गांव आगे बढ़ेगा तो देश आगे बढ़ेगा, इस क�पना को साकार करने के िलए 2,00292 

करोड़ �पये देना �वीकार िकया । यह 13व� फाइन�स कमीशन से लगभग तीन गनुा है, इसका बह�त 

उपयोग हो रहा है । मझेु लगता है िक अगर इसक� आव�यकता पचंायत� म� है तो आप रा�य 

सरकार से बात कर�गे । इसम� रा�य सरकार स�म है वह िनण�य कर सकती है ।  

SHRI SISIR KUMAR ADHIKARI : Sir, I want to ask a question through you. 

The hon. Panchayati Raj Minister is here. देश बढ़ रहा है, गांधी जी सड़क चाहते ह� । 

हमने खदु वष� 1963 म� पचंायत चनुाव जीता था । हमारी एक �र�वे�ट है । म� के�� म� भी �रल 

डेवलपम�ट �टेट िमिन�टर था । आपसे एक �वे�न पूछना चाहता ह�ं । स��ल गवन�म�ट और �टेट 

गवन�म�ट गांव के डेवलपम�ट के िलए पचंायत को पैसा देते ह� । I have a question regarding 

the fishermen. The hon. Home Minister is not here but some responsible 

Minister is here. I want to place before you that a Commission should be set up 

regarding the coastal people who are mainly fishermen. Including all the 

coastal States, the total coastline is about 7,800 km and, mainly, fishermen live 

there. The hon. Fisheries Minister is from Bihar, I think he will speak on it. I 

draw the attention, both the hon. Panchayati Raj Minister and the hon. 

Fisheries Minister, through you, Sir, to this matter which is corelated.  

I would urge upon the Minister to convene a meeting of Members of 

Parliament coming from coastal areas, as the Speaker desires, in order to 
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have a serious discussion over the matter. I would request the Panchayat Raj 

Minister and you to set up a Commission to look into this.  एक कमीशन बनना 

चािहए । पचंायत को इतनी रािश दी जाती है, लेिकन पचंायत का कोई इरादा नह� लगता है  । 

उ�ह�ने िकतनी सपंि� ि�एट क� है, यह अप टू डेट होना चािहए  । िकतना पैसा है और कहां जाता 

है, इसके बार ेम� बह�त �� आते ह�  । I will not go into that question. I urge upon the 

hon. Minister to tell us as to how much money has been given till date and how 

much wealth, permanent assets have been created. There should be a record 

of this and it should be shown in the audit. From what we have seen in the 

audit, no property register is there. That is there in the municipal law and local 

bodies law. लोकल बॉडी के पास परमान�ट �ापट� क� िल�ट रहती है िक पचंायत के पास 

िकतनी सपंि� है  । 

�ी नर�े� िसहं तोमर:  माननीय अ�य� जी, म� समझता ह� ंÉÊBÉE माननीय सद�य क� िचंता से आप 

भी पूरी तरह स ेवािकफ ह� । सद�य ने पहला �� कमीशन बनाने के बार ेम� कहा और मछुआर� के 

बार ेम� िचंता �य� क� । आपने �वयं ही �यव�था दी िक अगले स� म� इस पर िव�तार से चचा�  

होगी । …(�यवधान) माननीय अ�य� जी क� �यव�था से बड़ी कोई �यव�था नह� होती है । इस 

पर िनि�त �प से बातचीत होगी । यहां िग�रराज िसहं जी बैठे ह�, िनि�त �प से वह इससे अवगत 

हो ही रहे ह� ।  

जहा ंतक माननीय सद�य का दूसरा �� है िक पचंायत� म� पैसा जाता है लेिकन िदखाई 

नह� देता, म� समझता ह� ंÉÊBÉE यह बात बीते ह�ए कल क� बात हो सकती है । जब से हम लोग आए ह�, 

तब से हम लोग� ने कोिशश क� है िक �ाम पचंायत का यूिटलाइजेशन सिट� िफकेट आना चािहए । 

जब तक यूसी नह� आता, तब तक हम कोई भी पैसा �ाम पचंायत को �रलीज नह� करते ह� ।  

हमने पचंायत� म� िवकास के काम म� सिुनि�त िकया है ÉÊBÉE पहले �ाम पचंायत डैवलपम�ट 

�लान बनना चािहए  । तीन साल तो �ाम पचंायत डैवलपम�ट �लान बनकर आए, लेिकन वे ठीक 
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�कार से नह� थे, िफर हमने उनको एक �यव�था दी  । मझेु �स�नता है िक इसके अतंग�त 2 लाख 

19 हजार �ाम पचंायत डैवलपम�ट �लान बनाकर �ाम पचंायत� ने क� � सरकार को सि�मट िकए ह� । 

म� समझता ह� ंÉÊBÉE अभी 16 लाख से अिधक काय� चल रहे ह�  । इनको आप तकनीक� �योग �ारा 

�वयं भी देख सकते ह� और मेर ेकाया�लय म� आए ंतो म� भी आपको िदखा सकता ह� ं ।  

�ीमती गीता कोडा : माननीय अ�य� जी, यह बह�त मह�वपूण� िवषय है, म� इसके िलए माननीय 

सद�य िपनाक� जी को बह�त ध�यवाद देती ह� ंÉÊBÉE उ�ह�ने मिहला सरपंच� के अिधकार� के बार ेम� 

�� िकया । म� एक मिहला जन�ितिनिध होने के नाते िनचले पायदान क� मिहला जन�ितिनिधय� 

क� सम�याओ ंको सदन म� रखना चाहती ह�ं । म� िजस रा�य से आती ह�,ं यह नया रा�य है । यहां 

वष� 2010 से पचंायत चनुाव हो रहे ह� । आज वहा ंक� मिहलाए,ं सरपंच, मिुखयागण डर के माहौल 

म� जी रहे ह� । 

माननीय अ�य�: आपका �� �या है? 

…(�यवधान) 

�ीमती गीता कोडा : महोदय, मझुे आपका सरं�ण चािहए, म� उसी �� पर आ रही ह�ं । आज वहा ं

लोग डर के माहौल म� जी रहे ह� �य�िक जो भी योजनाए ंह�, सिचव उनको नह� दे रहे ह�, वहा ं

इंजीिनयर नह� ह� । वे जो भी योजनाए ंइ�पलीम�ट कर रहे ह�, सभी जांच के घेर ेम� ह�, आधे से 

अिधक मिुखया और सरपंच जेल म� ह� । ऐसे म� कैसे पंचायत� का काम होगा? सरकार �ारा जारी 

योजनाए ंकैसे इ�पलीम�ट ह�गी? बकरी शैड के नाम पर कई मिुखया जेल के अंदर ह� । छोटी-छोटी 

योजनाओ ंपर जांच िबठाकर, बड़े अिधकारी, चाहे �लॉक �तर के बीडीओ ह� या सीईओ, म�ती 

कर रहे ह� लेिकन मिुखयागण जेल के अदंर ह� ।  

 म� आपके मा�यम से कहना चाहती ह� ं िक इनको पूण� अिधकार िदए जाए ं । वहा ं के 

अिधकारी, चाहे सिचव ह� या इंजीिनयर, उनको पूण� ह�ड िदया जाए । 

�ी नर�े� िसहं तोमर:  माननीय अ�य� जी, हमारी बहन सद�य क� िचंता है,  उनके �े� म� थोड़ा 

भयम�ु माहौल होना चािहए  । म� उ�ह� आ��त करना चाहता ह� ंिक भयभीत होने क� आव�यकता 
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नह� है । भयभीत उन लोग� को होना चािहए जो अमानत म� ख़यानत करते ह� या गरीब का पैसा 

खाने क� कोिशश करते ह�  । भारत सरकार पूरी तरह से पारदश� �ि�या से काम कर रही है  । हम 

2 लाख 53 हजार पचंायत� को सीधा उनके एकाउंट म� पैसा दे रहे ह� । आप �ाम पचंायत 

डैवलपम�ट �लान बनाइए, उसक� ि�या�रटी �ाम सभा म� िफ�स क�िजए और तदनसुार काम करने 

के िलए आगे बिढ़ए और अगर इसके बाद भी आपको कोई िशकायत हो तो मझु ेिशकायत क�िजए, 

म� आपक� पूरी सहायता क�ंगा  । 

SHRI A. RAJA : Sir, we are discussing about transparency at the Panchayat 

level. After the 73rd Amendment of the Constitution, all the Panchayats were 

empowered as little Republic. There are three layers duly elected by the 

people to maintain the transparency – the Panchayat level, Block Level and 

District Level. 

 Since, we are discussing about the transparency, I want to put a specific 

question to the hon. Minister. Some of the States are not at all inclined to 

conduct the local body elections. Unless and until the local body elections take 

place, how can we ensure the transparency? I can more specifically submit to 

the hon. Minister through the Chair that in Tamil Nadu, for several years, there 

have been no local body elections at all. At all levels, everywhere there is 

collection, commission and corruption. Will the hon. Minister take any steps in 

this regard? I would like to ask the hon. Minister whether he is going to have 

any stringent law to ensure that the local body elections would be conducted 

there. 

�ी नर�े� िसहं तोमर: माननीय अ�य� जी, म� माननीय सद�य को अवगत कराना चाहता ह� ंिक 

तिमलनाडु रा�य म� �ाम पचंायत का चनुाव होना चािहए, यह बह�त आव�यक है । इसके िलए क� � 
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सरकार ने उनसे बार-बार आ�ह िकया है । म� आपक� जानकारी के िलए बताना चाहता ह� ंजहा ं�ाम 

पचंायत का िनवा�चन नह� होता, उन रा�य� को हम फाइन�स कमीशन का कोई भी �पया क� � 

सरकार से �रलीज़ ही नह� करते ह� । हमने उनसे आ�ह िकया िक वे चनुाव कराए,ं हमार ेपास पैसा 

है, हम पैसा देने के िलए तैयार ह�, लेिकन उनका कोई �करण माननीय �यायालय म� िवचाराधीन है, 

वह बार-बार यही कहते ह� इसिलए चनुाव नह� हो रहा है । म� बताना चाहता ह� ंजहा ंचनुाव नह� होता 

है, हम कोई भी रािश �रलीज नह� करते ह� । 

�ी अधीर रजंन चौधरी : माननीय अ�य� जी, म� सबस ेपहले कहना चाहता ह�,ं बघेल जी ने नीली 

�ािंत क� बात कही है, �लू �रवा�यशुन 7व� फाइव ईयर �लान म� ह�आ था  । तोमर जी िव�तार से 

चचा� कर रहे ह�, म� दो चीज� आपके स�ंान म� लाना चाहता ह� ं । 73व� सशंोधन के कारण पचंायत� 

को बह�त िक�म के अिधकार िदए गए ह�, लेिकन ये अिधकार म�डेटेड तो नह� ह� । अगर म�डेटेड नह� 

है तो आप कैसे पचंायत को अिधकार दे सकते ह�? अगर कोई रा�य नह� चाहता िक हम अिधकार 

न द� तो आप �या कर सकते ह�? 

 आपने कहा िक 13व� फाइन�स कमीशन ने िडवा�युशन ऑफ फंड िकया । हर �टेट म� 

फाइन�स कमीशन होता है, वह भी िडवा�यशुन करता है । अगर कोई रा�य फाइन�स क� �रकम�डेशन 

न माने तो आप �या कर�गे? यह तो �रकम�डरी कैर�ेटर है । फाइन�स कमीशन चाहता है िक इतने 

परस�ट िडवा�युशन हो, अगर रा�य न माने तो आप �या कर�गे? इसके ऊपर �या कोई िनगरानी या 

मॉिनट�रगं है? पचंायत िजसके िलए बनाया गया है, सही अिधकार पचंायत को िमले, फंड, फं�शन 

एडं फं�शनरी । �या आप कोई नई चीज लाना चाहते ह�? 

�ी नर�े� िसहं तोमर: माननीय अ�य� महोदय, अधीर रजंन जी इस सदन के बह�त व�र� सद�य 

ह� । म� उनक� जानकारी के िलए बताना चाहता ह� ंिक �ाम पचंायत� सश� ह�, यह क� � और रा�य 

दोन� क� इ�छा है । हम लोकतांि�क देश ह� तो िनि�त �प से हमार ेयहां सघंीय �यव�था है । कुछ 

चीज� क� � करता है और कुछ चीज� रा�य� को करनी होती ह� । सघंीय �यव�था म� रा�य� पर 

अिव�ास करना, म� समझता ह� ंउपय�ु नह� होता । अभी अनेक रा�य� न ेबह�त-सार ेअिधकार �ाम 
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पचंायत� को ��यायोिजत िकए ह� और म�ने िपछले स� म� पचंायत मंि�य� के साथ काफ� ल�बी 

बैठक क� थी । म�ने उनसे आ�ह िकया था िक इसम� कुछ और बढ़ोतरी होनी चािहए । शनै: शनै: 

रा�य सरकार क� पचंायत� िजस �कार से �मतावान होती जा रही है, उस िदशा म� वे कार�वाई कर 

रहे ह� । जहा ंतक फंड और फं�शनरी का िवषय है, आज इसक� पूित� करने का �य�न पूरी ताकत 

से हो रहा है । जैसा म�ने बताया िक हम फाइन�स कमीशन �ारा 2 लाख 292 करोड़ �पये उपल�ध 

करा रहे ह�, रा�य के फाइन�स कमीशन का पैसा भी उ�ह� िमलता है । आज मनरगेा �ू पचंायत ही 

मूव कर रहा है, �धान मं�ी आवास योजना म� भी उ�ह� के �ू काम हो रहा है । इसके अलावा क� � 

सरकार और रा�य सरकार क� जो योजनाए ंह�, वे �ाम पचंायत� के मा�यम से ही �ट होती ह� और 

�ाम पचंायत� म� तकनीक� सपोट� हो, �ाम पचंायत� म� सिचव क� �यव�था हो, यह सिुनि�त करने 

का �यास हो रहा है । म� समझता ह� ंिक अिधकांश पचंायत� म� हो चकुा है ।  

SHRIMATI LOCKET CHATTERJEE : Hon. Speaker, Sir, I would request the 

Ministry to provide the statistics on how many panchayats are given optical 

fibre connectivity in West Bengal and how many are yet to be connected and 

when the task will be completed. What steps are being taken by the 

Government to increase digital literacy in rural areas of West Bengal? 

माननीय अ�य�: यह स�जे�ट तो अ�य माननीय मं�ी जी का है । 

�ी नर�े� िसहं तोमर: माननीय अ�य� जी, जैसा म�ने पूव� म� माननीय सद�य के उ�र म� बताया 

था िक ऑि�टकल फाइबर का काम सै�ांितक �प से वष� 2011 म� अनुमोिदत ह�आ था, लेिकन वष� 

2014 म� 59 �ाम पचंायत� ऑि�टकल फाइबर कनेि�टिवटी स े जड़ु गई थ�, आज यह स�ंया 

बढ़कर 1,28000 �ाम पचंायत� हो गयी ह� और आगे जो शेष 81000 �ाम पचंायत� ह�, वे भी शी�ता 

से कनेि�टिवटी से जोड़ी जाए,ं इसके िलए सरकार �यास कर रही है  । हम माननीय सद�य को 

इसक� सूची उपल�ध करा द�गे  ।              
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(Q. 323) 

SHRI S. R. PARTHIBAN : Hon. Speaker, Sir, my Parliamentary Constituency, 

Salem, has more than 45,000 hectares of cultivable land. Salem is famous for 

mangoes, tomatoes, other fruits and vegetables. In production season, farmers 

are not able to get even the production cost for their products and face heavy 

losses because of insufficient cold storage facilities. Sometimes, a situation 

arises where they have to throw their cultivated products on roads. Would the 

Government come forward to set up at least one 200-metric tonne cold storage 

unit each at Edappadi, Omalur, Veerapandi and Kannankurichi in my 

constituency?  

�ी परषो�म �पाला: माननीय अ�य� महोदय, माननीय सद�य ने जो को�ड �टोरजे के बार ेम� 

िचंता जतायी है, वह सही है और उ�ह�ने अपने �े� म� को�ड �टोरजे ��थािपत करने के िलए 

भारत सरकार क� ओर से कोई �यव�था होगी, ऐसा जानना चाहा है । आपके मा�यम से म� माननीय 

सद�य के स�ंान म� लाना चाहता ह� ं िक हमार ेिवभाग म� जो एक एमआईडीएच योजना है, इसके 

अतंग�त रा�य सरकार क� ओर से और इंटर�े�योर क� ओर से यिद �ोजे�ट्स हमार ेस�ंान म� लाए 

जाएगें तो इनको मंजूर करने के �ावधान हमार ेपास ह� ।  

म� आपक� जानकारी म� बताना चाह�ंगा िक आपके �टेट तिमलनाडु म� इस साल 163 करोड़ 

के �ावधान हमने िकए ह�ए ह� और यिद �टेट के शेयर भी वहा ंसे आएगें तो हम इस दर�वा�त पर 

ज�र गौर कर�गे ।  

SHRI S. R. PARTHIBAN : According to a Report of the Food and Agriculture 

Organisation, food grains worth 14 billion dollars are damaged annually. 

Between 2013-14 and 2017-18, nearly 60,000 tonnes of food grains got 

damaged and became useless for human consumption.  It is a paradox that 
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more than 27 crore people in India go hungry every day, while a large quantity 

of food goes waste.  The hon. Minister may indicate whether the Government 

proposes to place a White Paper on the wastage of food grains. 

�ी परषो�म �पाला : सर, यह �� वैसे तो फूड ए�ड िसिवल स�लाई िडपाट�म�ट से �रलेटेड है । 

इस सवाल म� दो िडवीजन थे । माननीय सद�य� क� जानकारी के िलए बता दू ंिक एक �ाय �टोरजे 

का है और दूसरा कॉ�ड �टोरजे का है । �ाय �टोरजे का िडपाट�म�ट मेनली फूड ए�ड स�लाई 

िडवीजन क� ओर से हो रहा है और गत स�ाह म� फूड ए�ड िसिवल �पलाई िमिन�टर ने बताया था 

िक इनके पास िजतनी आव�यकता व ज�रत है, उतनी ही मा�ा म� गोडाउन उपल�ध ह� ।  

�ी देवुिसंह चौहान : �पीकर सर, ध�यवाद । िजस तरीके से मं�ी जी ने िडटेल म� उ�र िदया है, 

उसको पढ़कर लगता है िक हमारी सरकार ने जो ल�य रखा है िक िकसान क� आय को वष� 2022 

तक डबल करना है और डबल करने के िलए िकसान को और िकसान क� उपज को िजस तरीके से 

हमारी सरकार ने �क��स चलाई ह�, जैसे �ोड�शन टू पो�ट हाव�ि�टंग और �ोड�शन के बाद 

माक� िटंग के िलए, तो जो को�ड �टोरजे क� शोट�ज थी, उस शोट�ज को काफ� डाउन िकया है । 

को�ड �टोरजे क� और परिमशन दी है । वैसे ही वै�यू एिडशन के िलए इ��ा���चर उ�ह�ने 

बनवाया है ।  पो�ट हाव�ि�टंग के बाद और माक� िटंग के िलए भी इ��ा���चर म� बह�त सारी 

�क��स सरकार ने चलाई ह� । मेरा �� यह है िक जो �ोजे�ट चल रहे ह�, उनको देखने के िलए कोई 

मैकेिन�म है, जो इस �ोगेस पर िनगरानी रखे? एक और सवाल है िक गुजरात म� जो �ोजे�ट 

स��शन िकया है, उसको आप कब तक पूरा कर�गे? 

 �ी परषो�म �पाला: माननीय अ�य� जी, आदरणीय देविुसहं जी हमार ेखेड़ा िजला जो गजुरात 

का डेवल�ड िडि��क है, वहा ंसे �ितिनिध�व करते ह� । उ�ह�ने को�ड �टोरजे के बार ेम� अपनी 

ओर से िज�ासा रखी है और गजुरात के बार ेम� जानना चाहा है । म� आपके मा�यम से माननीय 

सद�य को बताना चाहता ह� ं िक गजुरात म� इस साल के बजट म� हमने 211 करोड़ �पये का 

�ावधान िकया है । अभी तक गजुरात सरकार के पास जो गत साल के 377 करोड़ �पये अन�प�ट 
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ह�, वह अभी भी अन�प�ट ह� । आप रा�य सरकार के साथ परामश� करके इस साल के भी जो पैसे 

उपल�ध ह�, वहा ं से काय� योजना बनाकर यिद यहां आएगंे तो हम ज�र इसको मंजूर करने क� 

कोिशश कर�गे और आगे बढ़ाने का �यास कर�गे ।  

माननीय अ�य�: माननीय सद�यगण । कई माननीय सद�यगण इस पर स�लीम��ी �� पूछना 

चाहते ह� । आज कृिष और िकसान क�याण तथा �ामीण िवकास पर बह�त िडटेल म� चचा� है । म� 

माननीय सद�य� से आ�ह क�ंगा िक अ�य मं�ालय� के भी �वे�न आ जाएगें तो मझेु लगता है िक 

सदन उिचत समझेगा । इसिलए म� अिधकतम स�लीम��ी को मौका नह� द ेपा रहा ह�ं ।  
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(Q.324 and 334) 

�ी �तापराव जाधव : माननीय अ�य� जी, म� अपने इस �� के स�दभ� म� माननीय मं�ी जी से 

कहना चाहता ह� ं िक रासायिनक उव�रक� और क�टनाशक� के बढ़ते उपयोग से िम�ी क� उव�रता 

तेजी से कम हो रही है । �या इस बार ेम� सरकार ने रा�य सरकार को खेती क� सही तकनीक का 

उपयोग िकए जाने का तथा रासायिनक उव�रक� और क�टनाशक� के बजाय अ�य िजन उव�रक� 

उपयोग िकए जाने के बार ेम� कोई �ो�ाम बनाया है, िजससे िकसान� को उिचत फसल िमले और 

मनुाफा भी अिधक होगा? �या इसका कोई आकलन आज तक कराया गया है? इस बार े म� 

िवशेषत: महारा�� सरकार को िवगत तीन वष� के दौरान वष�वार िकतनी सहायता रािश दी गई है 

और उसका िववरण �या है? 

�ी परषो�म �पाला: माननीय अ�य� महोदय, माननीय सद�य ने जो सवाल उपि�थत िकया है, 

वह िकसान� क� एक बह�त ही गंभीर सम�या के साथ जड़ुा ह�आ िवषय है । म� आपके मा�यम से 

माननीय सांसद को बताना चाह�ंगा िक भारतीय कृिष अनसुधंान प�रषद का एक िडवीजन है, 

िजसके कोऑिड�नेटर स�टस� हर रीजन म� चलते ह� । ऐसे 18 स�टस� पर लागँ टम� फिट�लाइजर यूजेज 

पर ए�सपे�रम�ट्स चल रहे ह� । उन सभी 18 स�टस� के नाम म� यहा ंपढ़ना ज�री नह� समझता ह�ं । 

जो अपने 15 �लाइमैिटक जो�स ह�, उन सभी िवभाग� म� ये �योग चल रहे ह� । उनके िन�कष� के 

�प म� अभी तक यह हमार ेसामने आया है और यह एक बार िकया ह�आ नह� है, हर साल इस 

�कार के �योग िकए जा रहे ह� और इनका �रकॉड� भी मेनटेन िकया जा रहा है िक िकस िजले म� 

िकस �कार के खिनज� या पोषक त�व� क� कमी पाई जा रही है । उसी के अन�ुप उन रा�य� के 

िकसान� को परामश� भी िदया जा रहा है । अब हम गांव� तक इस �योग को आगे बढ़ाकर, सॉइल 

हे�थ काड� के मा�यम से, �यि�गत �प से िकसान� को इस �कार का माग�दश�न देने क� �यव�था 

का पूरा काय��म पूर ेदेश म� चला रहे ह� । 
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�ी �तापराव जाधव : माननीय अ�य� जी, आप सभी को मालूम है िक 1972 के पहले, जब 

हमार े देश के सभी िकसान ज़ीरो बजट खेती करते थे, तब उस टाइम हमार े देश क� िजतनी 

लोकसं�या थी, उस पूरी लोकसं�या को खाने के िलए पूण� होने वाला अनाज भी उ�प�न नह� 

होता था । उसके बाद सरकार ने कहा िक िकसान� को हाईि�ड सीड क� बआुई करनी चािहए, खाद 

देना चािहए, इनसेि�टसाइड्स और फिट�लाइजस� का �यादा उपयोग करना चािहए और �यादा 

अनाज का उ�पादन होना चािहए । लेिकन आज क� ि�थित ऐसी है िक हमारा िकसान इस 

आधिुनक तकनीक से इतना अनाज पैदा कर रहा है िक उसे रखने के िलए जगह भी हमारी सरकार 

के कम पड़ रही है । यह पहला ही �� था िक भ�डार� क� स�ंया बह�त कम है । आज हम िकसान� 

को यह बता रह ह� िक ज़ीरो बजट क� खेती करो । मेरा एक ही �� है िक ज़ीरो बजट खेती करने के 

बाद �या िकसान� को अ�छा मुनाफा िमलेगा? �या िकसान अपना जीवन अ�छी तरह से �यतीत 

कर सकेगा और िकसान� को अपना जीवन �यतीत करने के िलए कोई तकलीफ नह� होगी? �या 

इसके िलए कोई आकलन ह�आ है? अगर ह�आ है तो उसके �या प�रणाम ह�, इस बार ेम� बताने का 

मं�ी जी क� कर� । 

�ी परषो�म �पाला: माननीय अ�य� जी, माननीय सांसद ने अपने सवाल को बह�त �यापक �प 

दे िदया है । ज़ीरो बजट खेती करने के बार ेम� िकसान� म� हम� �यास करना चािहए, ऐसा उनका 

कहना है । म� आपके मा�यम से उनको बताना चाह�ंगा िक हमार ेिव� मं�ी जी के इस बजट भाषण म� 

ज़ीरो बजट खेती का पहली बार उ�लेख ह�आ है । पर�परागत कृिष का जो हमारा �ो�ाम है, उसके 

चलते हम ज़ीरो बजट खेती के िलए दो हे�टेअर तक 50,000 �पये क� मदद तीन साल तक करते 

ह� तािक वे स�टेन कर सक�  । पर�परागत कृिष म� उ�पादन के बार ेम� उ�ह�ने बताया है िक िफर 

िकसान� का हाल �या होगा । म� माननीय सद�य को आपके मा�यम से बताना चाह�ंगा िक अभी 

तक हमारी कृिष नीित का उ�े�य रहता था िक उ�पादन कैसे बढ़ाए,ं माननीय सद�य ने भी बताया 

है िक जब हम पर�परागत कृिष कर रहे थे, तब तक हमार ेपास अनाज क� कमी रहती थी, अब 

हमार ेपास अनाज बह�त बड़ी मा�ा म� है । हम पूर ेदेश को भर पेट भोजन करा ही सकते ह�, दूसर े
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देश� को भी िनया�त करने क� ि�थित म� आ गए ह�, मगर उसी के चलते उनको अ�छे दाम िमल�  ।  

िकसान� क� ि�थित को ठीक करने के िलए �धान मं�ी जी ने �ोड�शन के साथ आय को जोड़कर, 

िकसान� क� आय को दोगनुा करने का ल�य सरकार के सामने रखा है । इसके चलते ��येक 

िकसान को 6,000 �पये क� मदद, �थम बार सार ेिकसान� को देने का िनण�य हो गया है  । अभी 

तक सात करोड़ िकसान� के खाते म� वह पैसे पह�ंचा िदए गए ह�  । जब िकसान क� आय ु60 वष� हो 

जाए और उसे काम करने म� िद�कत आने लगे तो उनके िलए प�शन क� �यव�था भी िकसान प�शन 

िनिध के मा�यम से देने का काम, हमार े�धान मं�ी जी ने बह�त दूरदिश�ता िदखाते ह�ए, िकया है  । 

जो 6,000 �पये िकसान� को िमल रहे ह�, उसम� से भी वे प�शन के िलए अपना िह�सा कटवा सक� , 

ऐसी �यव�था भी कर दी गई है  । 

माननीय अ�य�: �� सं�या 334, �ी जनाद�न िसंह िस�ीवाल जी, आपका �� भी इससे �लब 

कर िदया गया है । आप �� पूिछए  । 

�ी जनाद�न िसहं सी�ीवाल : अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से माननीय मं�ी जी से कहना 

चाहता ह� ं िक रासायिनक खाद� के उपयोग से खेत बंजर हो रहे ह� । उसके िलए सरकार ने कई 

योजनाए ं जैस ेमदृा काड�, िम�ी क� जांच के िलए �योगशालाए ंबनाना इ�यािद भी चलाई ह� और 

इनके मा�यम से बह�त-से िकसान� को इसम� राहत भी िमली है । इसके िलए म� सरकार को बधाई 

देता ह� ंिक मदृा काड� देकर िकसान� का इसके �ित जाग�क करन ेका काम िकया है  । 

 म� आपके मा�यम से माननीय मं�ी जी से जानना चाहता ह� ंिक �या ऐसी �योगशालाओ ंको 

हर पचंायत �तर पर स�ुढ़ करने का काम कर�गे, िजससे उनम� यह जाग�कता भी आए िक आप 

रासायिनक खाद� का उपयोग �यादा न कर�? मदृा काड� के मा�यम से जांच के िलए, जांच कराकर 

िकसान� को उससे अवगत कराए ं िक अगर आप �यादा खाद द�गे तो आपक� जमीन बंजर हो 

जाएगी, इसिलए सतंिुलत मा�ा म� रासायिनक खाद का �योग कर� और जैिवक खाद का भी उपयोग 

करके अपनी फसल का उ�पादन कर� । �या माननीय मं�ी जी रा�य� को िनद�श देकर, नीचे पचंायत 

�तर पर ऐसी �यव�था करना चाहते ह�? यिद करना चाहते ह�, तो कब तक कर�गे? 
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�ी परषो�म �पाला:  माननीय अ�य� जी, िकसान� के िलए सॉइल हे�थ काड� क� जो �यव�था 

भारत सरकार ने बनाई है, उसको िवलेज़ लेवल तक ले जाने क� िडमा�ड आदरणीय सद�य ने क� 

है । म� आपके मा�यम से माननीय सद�य क� जानकारी म� लाना चाह�ंगा िक सॉइल टेि�टंग लै�स, 

जो �थायी �व�प म� बनाई जाती ह�, उनके अित�र� 100 �यू मोबाइल सॉइल टेि�टंग लेबोर�ेीज 

हमने इं�ोड्यूस क� ह�, जो मोबाइल वैन क� तरह इंटी�रयर ए�रयाज म� भी जाकर िकसान� क� 

सहायता कर�गी । 8752 िमनी सॉइल टेि�टंग लै�स ए�टैबिलश करने क� मंजूरी हमने दे दी है और 

1562 िवलेज लेवल �वाइल टेि�टंग लै�स हमने  ��थािपत कर दी ह� । जहा ं से भी हमार ेपास 

िडमा�ड आएगी और �यव�था करने क� दर�वा�त रा�य सरकार क� ओर से आएगी, वहा ं हम  

कर� । इस तरह से इसे �यापक बनाने क� पूरी �यव�था है । 

माननीय अ�य�: �ी जनाद�न िसंह िस�ीवाल जी, �या आप दूसरा स�लीम�टरी �वे�न पूछना 

चाहते ह�? आप जवाब से सतं�ु ह�? 

�ी जनाद�न िसहं सी�ीवाल : जी, हां । 

डॉ.( �ो.)  िक�रट �मेजीभाई सोलंक� : ध�यवाद, अ�य� महोदय  ।  

हमारी सरकार ने, नर�े� मोदी जी क� सरकार ने सॉइल हे�थ काड� क� योजना श�ु क� है । 

यह बह�त सवेंदनशील बात है िक नर�े� मोदी जी ने एिनम�स के िलए भी ऐसा काड� बनवाया है ।  

12.00 hrs 

म� आपके मा�यम से मं�ी जी से पूछना चाहता ह� ं िक हमारा देश कृिष �धान देश है और 

हजार�-लाख� हे�टेयर जमीन बंजर पड़ी ह�ई है, �या इस बंजर भूिम को सॉइल हे�थ काड� योजना  

से उसक� जांच करवा कर, उस भूिम को फटा�इल बनवाया जाएगा और गरीब एव ंदिलत� को बांटा 

जाएगा? 

�ी परषो�म �पाला : माननीय अ�य� जी, माननीय सद�य पेशे से डॉ�टर ह� और वह आदिमय� 

क� हे�थ का �याल रखते ह� । इसके साथ-साथ िकसान� क� हे�थ और हमारी भूिम क� हे�थ का 

भी उ�ह�ने कंसन� िकया है, इसके िलए म� इनको ध�यवाद देता ह�ं ।  
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 इनका सवाल है िक हमारी जो बंजर जमीन है, उसको फटा�इल करने का काय��म भारत 

सरकार क� ओर से चल रहा है और जब वह कृिष करने लायक हो जाती है तो िफर यह रा�य 

सरकार का िवषय बनता है िक वह िकसको एलॉट कर े । 
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माननीय अ�य� : माननीय सद�यगण, मझेु कई �थगन ��ताव क� सूचनाए ं�ा� ह�ई ह�, लेिकन 

�थगन ��ताव क� िकसी भी सूचना को अनमुित नह� दी गई है । 

12.02 hrs 

PAPERS LAID ON THE TABLE 

माननीय अ�य� : अब प� सभा पटल पर रखे जाएगें ।  

म��यपालन, पशुपालन और डेयरी म�ंी (�ी िग�रराज िसहं): अ�य� महोदय, म� वष� 2019-

2020 के िलए म��यपालन, पशपुालन और डेयरी मं�ालय क� अनदुान� क� िव�ततृ मांग� क� एक 

�ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) सभा पटल पर रखता ह� ं। 

[Placed in Library, See No. LT 298/17/19] 

THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF SHIPPING AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF CHEMICALS AND 

FERTILIZERS (SHRI MANSUKH L. MANDAVIYA): I beg to lay on the Table:-  

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Institute of Pesticide Formulation Technology, Gurgaon, for the year 

2017-2018, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Institute of Pesticide Formulation Technology, 

Gurgaon, for the year 2017-2018.  



16.07.2019                                                                                                       44 

 
(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (1) above. 

[Placed in Library, See No. LT 299/17/19] 

 

(3) A copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) 

of the Ministry of Chemicals and Fertilizers for the year 2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 300/17/19] 

 (4) A copy each of the following papers (Hindi and English versions):- 

(i) Memorandum of Understanding between the Hindustan Organic 

Chemicals Limited and the Department of Chemicals and 

Petrochemicals, Ministry of Chemicals and Fertilizers for the year 

2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 301/17/19] 

(ii) Memorandum of Understanding between the HIL (India) Limited 

and the Ministry of Chemicals and Fertilizers for the year 2019-

2020. 

[Placed in Library, See No. LT 302/17/19] 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 

AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEAVY 

INDUSTRIES AND PUBLIC ENTERPRISES (SHRI ARJUN RAM 

MEGHWAL): I beg to lay on the Table:- 

(1) A copy each of the following papers (Hindi and English versions):- 
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(i) Memorandum of Understanding between the Heavy Engineering 

Corporation Limited and the Department of Heavy Industry, 

Ministry of Heavy Industries and Public Enterprises, for the year 

2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 303/17/19] 

(ii) Memorandum of Understanding between the Hindustan Salts 

Limited and the Department of Heavy Industry, Ministry of Heavy 

Industries and Public Enterprises, for the year 2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 304/17/19] 

(iii) Memorandum of Understanding between the Bridge and Roof 

Company (I) Limited and the Department of Heavy Industry, 

Ministry of Heavy Industries and Public Enterprises, for the year 

2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 305/17/19] 

(iv) Memorandum of Understanding between the Bharat Heavy 

Electricals Limited the Department of Heavy Industry, Ministry of 

Heavy Industries and Public Enterprises, for the year 2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 306/17/19] 

(v) Memorandum of Understanding between the Rajasthan 

Electronics and Instruments Limited and the Department of 

Heavy Industry, Ministry of Heavy Industries and Public 

Enterprises, for the year 2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 307/17/19] 
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(vi) Memorandum of Understanding between the Cement Corporation 

of India Limited and the Department of Heavy Industry, Ministry 

of Heavy Industries and Public Enterprises, for the year 2019-

2020. 

[Placed in Library, See No. LT 308/17/19] 

(2)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) under sub-

section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

 (i) Statement regarding Review by the Government of the working of 

the Tungabhadra Steel Products Limited, Tungabhadra Dam, for the 

year 2016-2017. 

 (ii) Annual Report of the Tungabhadra Steel Products Limited, 

Tungabhadra Dam, for the year 2016-2017, alongwith Audited 

Accounts and comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 

(3) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (2) above. 

[Placed in Library, See No. LT 309/17/19] 

 

(4) A copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) 

of the Ministry of Heavy Industries and Public Enterprises for the year 

2019-2020. 

[Placed in Library, See No. LT 310/17/19] 
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सामािजक �याय और अिधका�रता म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी कृ�ण पाल): अ�य� महोदय, म� 

िन�निलिखत प� सभा पटल पर रखता ह� ं: 

 (1) (एक) इंिडयन एसोिसएशन फॉर द �लाइंड, मदरुई के वष� 2010-2011 से 2012-
2013 के वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा 
लेखापरीि�त लेखे । 

 

(दो) इंिडयन एसोिसएशन फॉर द �लाइंड, मदरुई के वष� 2010-2011 से 2012-
2013 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी 
स�ंकरण) । 

 

(2) उपयु�� (1) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाले 

तीन िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 311/17/19] 

(3) (एक) देवनार फाउंडेशन फॉर द �लाइंड, िसकंदराबाद के वष� 2010-2011, 2013-
2014 और 2014-2015 के वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा 
अ�ंेजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त लेखे । 

 

(दो) देवनार फाउंडेशन फॉर द �लाइंड, िसकंदराबाद के वष� 2010-2011, 2013-
2014 और 2014-2015 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित 
(िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 

(4) उपयु�� (3) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाले 

तीन िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 312/17/19] 
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(5) (एक) ठाकुर ह�र �साद इं�टीटय़ूट ऑफ �रसच� ए�ड �रहैिबिलटेशन फॉर द म�टली 

ह�डीके�ड, हैदराबाद के वष� 2011-2012, 2013-2014 और 2015-2016 के 
वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) तथा 
लेखापरीि�त लेखे । 

 

(दो) ठाकुर ह�र �साद इं�टीटय़ूट ऑफ �रसच� ए�ड �रहैिबिलटेशन फॉर द म�टली 
ह�डीके�ड, हैदराबाद के वष� 2011-2012, 2013-2014 और 2015-2016 के 
काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी 
स�ंकरण) । 

 

(6) उपयु�� (5) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाले 

तीन िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 313/17/19] 

 

(7) (एक) सूय� िकरण पैरे�ट्स एसोिसएशन फॉर द वैलफेयर ऑफ द मै�टली है�डीके�ड 
िच��न मचेरला, गुंटूर के वष� 2014-2015 और 2015-2016 के वािष�क 
�ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त  
लेखे । 

 

(दो) सूय� िकरण पैरे�ट्स एसोिसएशन फॉर द वैलफेयर ऑफ द मै�टली है�डीके�ड 
िच��न मचेरला, गुंटूर के वष� 2014-2015 और 2015-2016 के काय�करण 
क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

 

(8) उपयु�� (7) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाला 

िववरण (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 314/17/19] 
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(9) (एक) नीलाचल सेवा �ित�ान, परुी के वष� 2017-2018 के वािष�क �ितवेदन क� एक 

�ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त लेखे । 

 

(दो) नीलाचल सेवा �ित�ान, परुी के वष� 2017-2018 के काय�करण क� सरकार 
�ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 

(10) उपयु�� (9) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाला 

िववरण (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 315/17/19] 

 

(11) (एक) इंिडयन साइन ल��वेज �रसच� ए�ड �ेिनंग स�टर, नई िद�ली के वष� 2017-
2018 के वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा 
लेखापरीि�त लेखे । 

 

 (दो) इंिडयन साइन ल��वेज �रसच� ए�ड �ेिनंग स�टर, नई िद�ली के वष� 2017-
2018 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी 
स�ंकरण) । 

 

(12) उपयु�� (11) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 316/17/19] 

 

(13) (एक) नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर द ए�पावरम�ट ऑफ पस��स िवद िवजअुल 
िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), देहरादून के वष� 2017-2018 के वािष�क 
�ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त   
लेखे । 
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 (दो) नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर द ए�पावरम�ट ऑफ पस��स िवद िवजअुल 

िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), दहेरादून के वष� 2017-2018 के काय�करण क� 
सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 

(14) उपयु�� (13) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 317/17/19] 

 

(15) (एक) नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर द ए�पावरम�ट ऑफ पस��स िवद इंटेलै�चअुल 
िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), िसंकदराबाद के वष� 2017-2018 के वािष�क 
�ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त   
लेखे । 

 

 (दो) नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर द ए�पावरम�ट ऑफ पस��स िवद इंटेलै�चअुल 
िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), िसंकदराबाद के वष� 2017-2018 के काय�करण 
क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

 

(16) उपयु�� (15) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 318/17/19] 

 

(17) (एक) सोसाइटी ऑफ है�डीकै�ड ओ�रएटेंशन �ो�ाम ए�ड एजकेुशन, कोलकाता के 
वष� 2012-2013 और 2013-2014 के वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी 
तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त लेखे । 
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(दो) सोसाइटी ऑफ है�डीकै�ड ओ�रएटेंशन �ो�ाम ए�ड एजकेुशन, कोलकाता के 

वष� 2012-2013 और 2013-2014 के काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा 
क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 

(18) उपयु�� (17) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाले दो िववरण (िह�दी तथा अं�ेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 319/17/19] 

(19) (एक) �रहैिबिलटेशन काउंिसल ऑफ इंिडया, नई िद�ली के वष� 2017-2018  के 
वािष�क �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) तथा 
लेखापरीि�त लेखे । 

 

 (दो) �रहैिबिलटेशन काउंिसल ऑफ इंिडया, नई िद�ली के वष� 2017-2018  के 
काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी 
स�ंकरण) । 

 

(20) उपयु�� (19) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 320/17/19] 

 

(21) (एक) नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर द ए�पावरम�ट ऑफ पस��स िवद म�टीपल 
िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), चे�नई के वष� 2017-2018  के वािष�क 
�ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण)  तथा  लेखापरीि�त 
लेखे । 

 



16.07.2019                                                                                                       52 

 
 (दो) नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर द ए�पावरम�ट ऑफ पस��स िवद म�टीपल 

िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), चे�नई के वष� 2017-2018  के काय�करण क� 
सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 

(22) उपयु�� (21) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 321/17/19] 

(23) (एक) पिंडत दीनदयाल उपा�याय नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर पस��स िवद िफिजकल 
िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), नई िद�ली के वष� 2017-2018  के वािष�क 
�ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त   
लेखे । 

 

(दो) पिंडत दीनदयाल उपा�याय नेशनल इं�टीटय़ूट फॉर पस��स िवद िफिजकल 
िडसएिबिलटीज (िद�यांगजन), नई िद�ली के वष� 2017-2018  के काय�करण 
क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

 

(24) उपयु�� (23) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने 

वाला िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 322/17/19] 

 

(25)  आिट�फ�िशयल िल��स मैनुफै�च�रगं कारपोरशेन ऑफ इंिडया तथा िद�यांगजन 

सशि�करण िवभाग, सामािजक �याय और अिधका�रता मं�ालय के बीच वष� 2019-2020 के िलए 

ह�आ समझौता �ापन  । 

[Placed in Library, See No. LT 323/17/19] 
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उपभो�ा मामले, खा� और साव�जिनक िवतरण म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी दानवे रावसाहेब 

दादाराव): अ�य� महोदय, म� िन�निलिखत प� सभा पटल पर रखता ह� ं: 

(1) वष� 2019-2020 के िलए उपभो�ा मामले, खा� और साव�जिनक िवतरण मं�ालय क� 

अनदुान� क� िव�ततृ मांग� क� एक �ित (िह�दी तथा अं�ेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 324/17/19] 

(2) अिधसूचना स.ं का.आ. 2135(अ) जो 26 जून, 2019 के भारत के राजप� म� �कािशत  ह�ई थी 

तथा िजसके �ारा आधार (िव�ीय और अ�य सहाियिकय�, �सिुवधाओ ंएवं सेवाओ ंका लि�यत 

प�रदान) अिधिनयम, 2016 क� धारा 55 के अतंग�त िदनाकं 8 फरवरी, 2017 क� अिधसूचना 

स.ं का.आ.371(अ) म� कितपय सशंोधन िकए गए ह�, क� एक �ित । 

[Placed in Library, See No. LT 325/17/19] 

 

(3) (एक) भारतीय मानक �यूरो, नई िद�ली के वष� 2017-2018  के वािष�क �ितवेदन 
क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त लेखे । 

 

(दो) भारतीय मानक �यूरो, नई िद�ली के वष� 2017-2018  के काय�करण क� 
सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

 

(4) उपयु�� (3) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाला 

िववरण (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 326/17/19] 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF AGRICULTURE AND 

FARMERS WELFARE (SHRI PARSHOTTAM RUPALA): I beg to lay on the 

Table:-  

(1)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) under 

sub-section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

 

(a) (i) Review by the Government of the working of the Madhya Pradesh 

State Agro Industries Development Corporation Limited, Bhopal, for 

the year 2016-2017.  

 (ii) Annual Report of the Madhya Pradesh State Agro Industries 

Development Corporation Limited, Bhopal, for the year 2016-2017, 

alongwith Audited Accounts and comments of the Comptroller and 

Auditor General thereon. 

[Placed in Library, See No. LT 327/17/19] 

(b) (i) Review by the Government of the working of the Maharashtra Agro-

Industries Development Corporation Limited, Mumbai, for the year 

2016-2017.  

 (ii) Annual Report of the Maharashtra Agro-Industries Development 

Corporation Limited, Mumbai, for the year 2016-2017, alongwith 

Audited Accounts and comments of the Comptroller and Auditor 

General thereon. 

[Placed in Library, See No. LT 328/17/19] 
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(c) (i) Review by the Government of the working of the Himachal Pradesh 

Agro Industries Corporation Limited, Shimla, for the year 2016-2017.  

 

 (ii) Annual Report of the Himachal Pradesh Agro Industries Corporation 

Limited, Shimla, for the year 2016-2017, alongwith Audited 

Accounts and comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 

[Placed in Library, See No. LT 329/17/19] 

(d) (i) Review by the Government of the working of the Bihar Agro 

Industries Development Corporation Limited, Patna, for the year 

2016-2017.  

 (ii) Annual Report of the Bihar Agro Industries Development 

Corporation Limited, Patna, for the year 2016-2017, alongwith 

Audited Accounts and comments of the Comptroller and Auditor 

General thereon. 

[Placed in Library, See No. LT 330/17/19] 

(e) (i) Review by the Government of the working of the Andhra Pradesh 

State Agro Industries Development Corporation Limited, Hyderabad, 

for the year 2016-2017.  

 

 



16.07.2019                                                                                                       56 

 
 (ii) Annual Report of the Andhra Pradesh State Agro Industries 

Development Corporation Limited, Hyderabad, for the year 2016-

2017, alongwith Audited Accounts and comments of the Comptroller 

and Auditor General thereon. 

(2)  Five statements (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (1) above. 

                                                            [Placed in Library, See No. LT 331/17/19] 

गृह म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी िन�यान�द राय): अ�य� महोदय, म� िन�निलिखत प� सभा 

पटल पर रखता ह�ं: 

(1) के��ीय �रजव� पिुलस बल अिधिनयम, 1949 क� धारा 18 क� उपधारा (3) के अतंग�त गहृ 

मं�ालय, के��ीय �रजव� पिुलस बल, पश ुिचिक�सा काडर समूह ’ख’ और ’ग’ (लड़ाकू) 

पद भत� िनयम, 2019 जो 16 माच�, 2019 के भारत के सा�ािहक राजप� म� 

अिधसूचना स�ंया सा.का.िन. 75 म� �कािशत ह�ए थे, क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी 

स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 332/17/19] 

 

(2) के��ीय औ�ोिगक सरु�ा बल अिधिनयम, 1968 क� धारा 22 क� उपधारा (3) के अतंग�त 

गहृ मं�ालय, के��ीय औ�ोिगक सरु�ा बल, सरु�ा िवंग, हेड कां�टेबल (�ेड्समैन), 

समूह ’ग’ पद, भत� िनयम, 2019 जो 2 अ�ैल, 2019 के भारत के राजप� म� 

अिधसूचना सं�या सा.का.िन. 280(अ) म� �कािशत ह�ए थे, क� एक �ित (िह�दी तथा 

अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 333/17/19] 
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(3) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल अिधिनयम, 1992 क� धारा 156 क� उप-धारा (3) के 

अतंग�त िन�निलिखत अिधसूचनाओ ंक� एक-एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण): - 

(एक) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल, इं�पे�टर (लाइ�े�रयन),  समूह ’ख’ पद,  भत� िनयम, 

2019, जो 13 फरवरी, 2019 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स�ंया सा.का.िन. 

112(अ) म� �कािशत ह�ए थे । 

(दो) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल, आम�र काडर (समूह ’क’ पद,)  भत� िनयम, 2019, जो 4 

फरवरी, 2019 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स�ंया सा.का.िन. 84(अ) म� �कािशत 

ह�ए थे । 

(तीन) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल, आम�र काडर (समूह ’ख’ और ’ग’ पद,)  भत� िनयम, 

2019, जो 4 फरवरी, 2019 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स�ंया सा.का.िन. 85(अ) 

म� �कािशत ह�ए थे । 

(चार) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल, पि�लकेशन ए�ड ि�ंिटंग काडर, समूह ’ख’ और ’ग’ पद,,  

भत� िनयम, 2018, जो 16 नव�बर, 2018 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स�ंया 

सा.का.िन. 1119(अ) म� �कािशत ह�ए थे । 

(पांच) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल, िनजी सिचव, अनभुाग अिधकारी और सहायक, समूह 

’ख’  पद,,  भत� िनयम, 2018, जो 16 नव�बर, 2018 के भारत के राजप� म� अिधसूचना 

स�ंया सा.का.िन. 1120(अ) म� �कािशत ह�ए थे । 

(छह) भारत-ित�बत सीमा पिुलस बल, वाटर िवंग (समूह ’क’ और  ’ख’ तकनीक� पद),  भत� 

िनयम, 2019, जो 29 माच�, 2019 के भारत के राजप� म� अिधसूचना स�ंया सा.का.िन. 

248(अ) म� �कािशत ह�ए थे । 

[Placed in Library, See No. LT 334/17/19] 
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(4) सघं के िविभ�न शासक�य �योजन� के िलए िह�दी के �सार और िवकास तथा उसके 
�गामी �योग को सवंिध�त करने के िलए काय��म और वष� 2017-2018 के िलए इसके 
ि�या�वयन के बार े म� 49व� वािष�क मू�यांकन �ितवेदन क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी 
स�ंकरण) ।  

[Placed in Library, See No. LT 335/17/19] 

(5)  (एक) ल�ड पोट्�स अथॉ�रटी ऑफ इंिडया, नई िद�ली के वष� 2017-2018 के 
वािष�क �ितवेदन क�  एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त 
लेखे । 

 

 (दो) ल�ड पोट्�स अथॉ�रटी ऑफ इंिडया, नई िद�ली के वष� 2017-2018 के 
काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी सं�करण) । 

 

(6) उपयु�� (5) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाला 

िववरण (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 336/17/19] 

 

जल शि� मं�ालय म� रा�य म�ंी तथा सामािजक �याय और अिधका�रता म�ंालय म� रा�य 

म�ंी (�ी रतन लाल कटा�रया): अ�य� महोदय, म� िन�निलिखत प� सभा पटल पर रखता ह�:ं  

(1)  (एक) नेशनल कमीशन फॉर सफाई कम�चारी, नई िद�ली के वष� 2017-2018 के 
वािष�क �ितवेदन क�  एक �ित (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण)  । 

 

 (दो) नेशनल कमीशन फॉर सफाई कम�चारी, नई िद�ली के वष� 2017-2018 के 
वािष�क �ितवेदन पर �या�या�मक �ापन  । 

 

(2) उपयु�� (1) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाला 

िववरण (िह�दी तथा अ�ेंजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 337/17/19] 
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(3)  (एक) सीिनयर िसटज�स वेलफेयर फंड, नई िद�ली के वष� 2017-2018 के 
वािष�क �ितवेदन क�  एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) तथा लेखापरीि�त 
लेखे । 

 

 (दो) सीिनयर िसटज�स वेलफेयर फंड, नई िद�ली के वष� 2017-2018 के 
काय�करण क� सरकार �ारा समी�ा क� एक �ित (िह�दी तथा अ�ंेजी सं�करण) । 

 

(4) उपयु�� (3) म� उि�लिखत प�� को सभा पटल पर रखने म� ह�ए िवल�ब के कारण दशा�ने वाला 

िववरण (िह�दी तथा अ�ंेजी स�ंकरण) । 

[Placed in Library, See No. LT 338/17/19] 

 

खा� �स�ंकरण उ�ोग म�ंालय म� रा�य म�ंी (�ी रामे�र तेली): अ�य� महोदय, वष� 2019-

20 के िलए खा� �सं�करण उ�ोग मं�ालय क� अनदुान� क� िव�ततृ मांग� क� एक �ित (िह�दी 

तथा अ�ेंजी स�ंकरण) सभा पटल पर रखता ह�ं ।  

[placed in Library, See No.LT 339/17/19] 
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12.03 hrs 

STATEMENT BY MINISTER 

Status  of implementation of the recommendations/ observations 
contained in the 219th Report of the Standing Committee on Home Affairs 
on Action taken by the Government on the recommendations contained 
in 213th Report of the Committee on “Security Situation in the North 
Eastern States of India” pertaining to the Ministry of Home Affairs* 
 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HOME AFFAIRS (SHRI G. 

KISHAN REDDY):  I beg to make a statement regarding the status of 

implementation of the recommendations/observations contained in the 219th 

Report of the Standing Committee on Home Affairs on Action taken by the 

Government on the recommendations contained in 213th Report of the 

Committee on “Security Situation in the North Eastern States of India” 

pertaining to the Ministry of Home Affairs. 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                    
* Laid on the Table and also placed in Library, See No. LT 340/17/19. 
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12.04 hrs 

ELECTIONS TO COMMITTEES 
(i) Employees’ State Insurance Corporation 

 

 

�म और रोजगार म�ंालय के रा�य म�ंी (�ी सतंोष कुमार गगंवार): अ�य� महोदय, म� ��ताव 

करता ह� ं: 

“िक कम�चारी रा�य बीमा (के��ीय) िनयम, 1950 के िनयम 2क के साथ पिठत कम�चारी 

रा�य बीमा अिधिनयम, 1948 क� धारा (4) के खंड (झ) के अनसुरण म�, इस सभा के 

सद�य, ऐसी रीित से जैसा अ�य� िनदेश द�, उ� अिधिनयम के अ�य उपबंध� तथा उसके 

अतंग�त बनाए गए िनयम� के अ�यधीन कम�चारी रा�य बीमा िनगम के सद�य� के �प म� 

काय� करने के िलए अपने म� से दो सद�य िनवा� िचत कर� ।” 

 

माननीय अ�य� : �� यह है :  

“िक कम�चारी रा�य बीमा (के��ीय) िनयम, 1950 के िनयम 2क के साथ पिठत कम�चारी 

रा�य बीमा अिधिनयम, 1948 क� धारा (4) के खंड (झ) के अनसुरण म�, इस सभा के 

सद�य, ऐसी रीित से जैसा अ�य� िनदेश द�, उ� अिधिनयम के अ�य उपबंध� तथा उसके 

अतंग�त बनाए गए िनयम� के अ�यधीन कम�चारी रा�य बीमा िनगम के सद�य� के �प म� 

काय� करने के िलए अपने म� से दो सद�य िनवा� िचत कर� ।” 

 

��ताव �वीकृत ह�आ । 
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(ii) Indian Nursing Council 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEALTH AND FAMILY 

WELFARE (SHRI ASHWINI KUMAR CHOUBEY): Sir, on behalf of my senior 

colleague, Dr. Harsh Vardhan, I beg to move the following: - 

“That in pursuance of clause (o) of sub-section (1) of Section (3) 

of the Indian Nursing Council Act, 1947, the members of this 

House do proceed to elect, in such manner as the Speaker may 

direct, two members from amongst themselves to serve as 

members of the Indian Nursing Council, New Delhi subject to the 

other provisions of the said Act.” 

 

माननीय अ�य� : �� यह है : 

“िक भारतीय निस�ग प�रषद अिधिनयम, 1947 क� धारा (3)  क� उप-धारा (1) के 

खडं (ण) के अनसुरण म�, इस सभा के सद�य, ऐसी रीित स ेजैसा अ�य� िनदेश 

द�, उ� अिधिनयम के अ�य उपबंध� के अ�यधीन भारतीय निस�ग प�रषद, नई 

िद�ली के सद�य� के �प म� काय� करने के िलए अपने म� से दो सद�य िनवा�िचत 

कर� ।” 

 

��ताव �वीकृत ह�आ । 
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12.06 hrs 

MATTERS UNDER RULE-377* 

माननीय अ�य� :  िनयम 377 के अधीन मामले सभा पटल पर रखे जाते ह� । माननीय सद�य 

अपना व��य सभा पटल पर 20 िमनट तक द ेसकते ह� । 

 

(i) Regarding regularisation of services of ‘Shiksha Mitra’ in                

Uttar Pradesh 

 

�ी कौशल िकशोर (मोहनलालगंज):  म� सरकार का �यान देश म� िवशेषकर उ�र �देश के सभी 

िश�ािम�� क� रोजगार क� सम�या जो कई वष� से �याय के इ�तजार म� ह�, िश�ा िम�� को 

अ�थायी स े । िनयिमत िकए जाने, िश�ा िम�� के मतृक आि�त को �थायी रोजगार िदलाये जाने 

और िश�ा िम�� का वेतनमान िनयिमत िश�क के समान �प म� समायोिजत िकए जाने क� ओर 

आकिष�त करना चाहता ह� ँ। चुनाव के समय म� भी िश�ा िम�� का म�ुा चरम सीमा म� था । जो कई 

वष� से के�� सरकार और रा�य सरकार से उ�मीद लगाए ह�ए ह� �य�िक वह बह�त ही अ�प आय म� 

काय� कर रहे ह� और बह�त ही दयनीय ि�थित म� इनका प�रवार अपना भरण-पोषण कर रहे ह� और 

बह�त ही दयनीय ि�थित से इनके प�रवार अपना भरण पोषण कर रहे ह� । इस संबंध म� लखनऊ क� 

'आदश� समायोिजत िश�क वेलफेयर एसोिसएशन, उ�र �देश �ारा कई बार िश�ा िम�� को 

िश�क के �प म� समायोिजत करने हेत ुअनरुोध के साथ-साथ आ�दोलन तक िकया जा चकुा है । 

 

 

                                    
* Treated as laid on the Table.  
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अतः मेरा के�� सरकार से अनरुोध है िक बह�त ही गंभीरता के साथ उ�र �देश के िश�ा 

िम�� के इस िनवेदन को �वीकार करने हेत ुअ�यादेश लाकर सभी िश�ा िम�� को िनयिमत िकया 

जाये, उनके मतृक आि�त को �थायी �प से रोजगार िदया जाए और उनका वेतनमान िनयिमत 

िश�क के समान समायोिजत िकये जाए ं । 

 

(ii) Regarding development of facilities and beautification of ‘Pitambara 
Devi’ temple in Datiya, Madhya Pradesh 

 
�ीमती स�ंया राय (िभंड): म� मा ँपीता�बरा पीठ अतंग�त (पीता�बरा माई) क� भूिम दितया, िभ�ड 

लोकसभा से आती ह� । यह वष� 1935 म� म�य �दशे रा�य के दितया शहर म� �थािपत एक �िस� 

िद�य िह�दू मिंदर प�रसर है । यह पीठ 5000 वष� से भी अिधक परुाना है, जो म�य �देश सरकार 

के परुात�व िवभाग म� शािमल है । यह मिंदर करोड़� लोग� क� आ�था एव ंिव�ास से जड़ुा ह�आ है । 

यहा ँलाख�-करोड़� क� स�ंया म� दश�नाथ� एव ंसाधक माता के िद�य दश�न हेत ुआते ह� । जहा ंआम 

सिुवधाओ ंका घोर अभाव है । 

म� सरकार से आ�ह करती ह� ँ िक इस पिव� धािम�क �थल म� दश�नािथ�य� हेत ुआव�यक 

सिुवधाए ं�दान क� जाय� एव ंइस धािम�क �थल का स�दग�करण काय� िकया जाए ।  
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(iii) Need to run long distance trains on Delhi-Shamli-Saharanpur     
railway route 

 

�ी �दीप कुमार  चौधरी (कैराना): मेरे संसदीय �े� कैराना म� जनपद शामली का रेलवे �टेशन 

एक म�ुय �टेशन है जहा ँसे �ितिदन हजार� याि�य� का आना-जाना रहता है  । िद�ली-शामली-

सहारनपरु यह जनपद शामली का म�ुय �ट है  । इस �ट से होते ह�ए कोई भी लंबी दूरी क� �ेन 

उपल�ध नह� है  । िजससे जनपद शामली के याि�य� को लखनऊ, देहरादून, माता वै�णो दवेी 

(कटरा), जयपरु, झांसी आिद जगह� पर जाने के िलए दूसर ेजनपद या रा�य म� जाकर या�ा करनी 

पड़ती है, िजसके कारण सभी याि�य� को सम�याओ ंका सामना करना पड़ता है  । 

अतः मेरा सरकार से िनवेदन है िक जनपद शामली के याि�य� क� सम�याओ ंको �ि�गत 

रखते ह�ए िद�ली-शामली-सहारनपरु रले माग� पर लंबी दूरी तय करनी वाली �ेन� का सचंालन 

अिवलंब िकया जाये  ।         
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(iv) Regarding grievances of Accredited Social Health Activists in       
Uttar Pradesh 

 

�ी जगदि�बका पाल (डुम�रयागजं): भारत म� रा��ीय �ामीण �वा��य िमशन के अ�तग�त ��येक 

मिहलाओ ंको मात�ृव लाभ क� योजना आशा बह�ओ ंके मा�यम से के�� सरकार पूर ेदेश म� चला 

रखी है िजसके प�रणाम �व�प मात�ृव एवं िशश ुके म�ृय ुदर म� काफ� कमी आयी है  । पूर ेदेश म� 

लगभग आठ लाख आशा बह�ए ंज�चा एव ंब�चा क� सरु�ा हेत ुमह�वपूण� भूिमका िनभाने का काय� 

कर रही है । �ामीण �े� क� गभ�वती मिहलाओ ंको आशा बह�ओ ं�ारा �ाथिमक �वा��य के�� 

अथवा िजला अ�पताल ले जाकर के �सव से पूव� कम से कम तीन बार उनका �वा��य परी�ण 

कराने का काय� करती है उसके उपरा�त सरुि�त �सव कराने के िलए अ�पताल ले जाती है  । 

आशा बह�ओ ं�ारा जननी िशश ु�वा��य सिुवधाओ ंको िज�मेदारी से िनभाने के बावजूद मा� 600 

�पये �ित केस अनमु�य है वह भी उ�र �देश म� काफ� िदन� से आशा बह�ओ ंको �ो�साहन रािश 

िमलने म� किठनाई हो रही है िजसके कारण उनके सम� काफ� गंभीर सकंट पैदा हो गया है जबिक 

आशा बह�ओ ंके �ारा लगातार �ो�साहन रािश क� जगह पर 3000 �पये �ितमाह मानदेय क� मांग 

को लेकर सघंष� कर रही है  । अपनी सम�याओ ंके िनदान के िलए इन लोग� ने कई बार ज�तर 

म�तर पर धरना �दश�न भी िकया  । िजसके कारण जनता म� काफ� रोष एवं �ोभ है । इस मह�वपूण� 

�� को सदन म� उठाने क� अनमुित चाहता ह� ं ।' 

मेरा के�� सरकार से अनरुोध है िक आशा बह�ओ ंक� सम�याओ ंएवं उनक� मांग का शी� 

समाधान िकया जाए  । 
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(v) Regarding remedial measures for protection of crops damaged by 

wild animals in Uttarakhand 
 

�ी तीरथ िसहं रावत (गढ़वाल):  म� माननीय पया�वरण, वन एवं जलवाय ुप�रवत�न म�ंी जी का 

�यान उ�राख�ड म� व�य जीव� �ारा हो रहे नकुसान से सबंिंधत िवषय क� ओर आकिष�त करना 

चाहता ह� ँ । 

उ�राख�ड �देश के पव�तीय िजल� म� जगंली जानवर� सअुर, भालू, ब�दर आिद �ारा 

बागवानी एवं कृिष उपज को जो नकुसान पह�ंचाया जा रहा है िजसके कारण वहां का लघ ुसीमांत 

िकसान कृिष काय� छोड़कर अ�य रोजगार क� तरफ जाने के िलए मजबूरन �े� से पलायन कर रहा 

है  । 

 मेरा सरकार से अनरुोध है िक उ�राखडं के पव�तीय िजल� म� कृिष एव ंबागवानी को व�य 

जीव�, िवशेष कर ब�दर� से जो नकुसान हो रहा है इसे रोकने के िलए कोई नीित एवं योजना बना 

कर इस सम�या से िनजात िदलाए ं ।  
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(vi)Regarding widening of Rail Under Bridge No. 98/2 in Bhiwandi 

Parliamentary Constituency, Maharashtra 

 

�ी किपल मोर�ेर पाटील (िभवंडी):  मेर ेिभवंडी लोक सभा �े� के शहापरु �े� म� आठगावँ और 

तानशेत यह दो म�य रले के �थानक ह�. इन दो �थानको के बीच RUB �. 18/2 रले अडंरि�ज  

है । जहा ँसे 4 गांव और 8 आिदवासी ब�ती के िनवासी अपनी रोज क� िदनचया�/यातायात �ारभं 

करते ह� । यह RUB 2008 से पहले 4 मीटर चौडा था, पर�त ु2008 मे कं���शन कर इस RUB 

क� चौड़ाई 2.3 मीटर कर दी । गयी । िजस कारण गावँ� म� न कोई बड़ी गाड़ी आ सकती है, न ही 

कोई ए�बुल�स या फायर ि�गेड इमरजे�सी म� गावँ तक पह�चँ सकती है  । दूसरी ओर, बा�रश के व� 

इस RUB म� पानी भरने के कारण 4 गावँ तथा 8 आिदवासी बि�तय� से पूरा स�पक�  ही टूट जाता 

है  । 

अतः रेल मं�ी तथा रले �शासन से मांग है िक आठगावँ और तानशेत के बीच रले 

अडंरि�ज को चौड़ा कराया जाये । 
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(vii) Need to provide civic amenities in slum areas in Mumbai, 

Maharashtra 

 

�ी गोपाल शे�ी (म�ुबई उ�र): देश म� िवशेषतः महारा�� रा�य के म�ुबई म� के�� सरकार और 

उसके अधीन के��ीय िवभाग� के �वािम�व वाली नमक �े� भूिम या रलेव,े पोत �यास और र�ा के 

�वािम�व वाली जमीन के साथ-साथ रा�य सरकार के वन िवभाग एव ंअ�य िवभाग� के �वािम�व 

वाली भूिम पर िवगत कई वष� से भी अिधक समय से गरीब लोग बसे ह�ए है । 

इन बि�तय� म� शौचालय, सीवर पाइप लाइन, पेयजल, िव�तु इ�यािद ज�री नाग�रक 

मूलभूत सिुवधाओ ं का भारी अभाव है तथा जीण�-श�ण मकान� क� मर�मत कराने म� भी इनको 

अनेक� �कार क� किठनाई का सामना करना पड़ता है, िजस कारण इनम� रहने वाले लोग नारक�य 

जीवन �यतीत कर रहे ह� । माननीय �धानमं�ी �ी नर�े� मोदी जी ने वष� 2022 तक देश के सभी 

गरीब लोग� को आवास सलुभ कराये जाने हेत ुमह�वपूण� कदम उठाया है । 

अतः माननीय �धानम�ंी �ी नर�े� मोदी जी क� वष� 2022 तक देश के सभी गरीब लोग� 

को आवास सलुभ कराये जाने क� मह�वाकां�ी योजना एव ंदेश क� 75व� �वतं�ता के उपल�य म� 

मेरा के�� सरकार से अनरुोध है िक वह रा�य सरकार� िवशेषतः महारा�� सरकार को सरकारी 

भूिम पर �थािपत सभी बि�तय� म� शौचालय, सीवर पाईप लाइन, पेयजल, िव�तु, मकान मर�मत 

इ�यािद क� सिुवधाय� वष� 2022 तक उपल�ध करवाना सिुनि�त कर� । 

ऐसा करने से न केवल गरीब� को �थायी आवास और ज�री मूलभूत नाग�रक सिुवधाय� 

िमल सक� गी बि�क हमार ेलोकि�य �धानम�ंी जी �ारा देश और िवदेश क� धरती से गरीब� के �ित 
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�य� िकये गये बयान और भावना तथा उनक� वष� 2022 तक सभी को प�के घर उपल�ध कराये 

जाने क� मह�वाकां�ी योजना को भी साकार करने म� पूण�तः सफलता िमलेगी ।   

 

(viii) Regarding abnormal rise in cancer cases in Bargarh Parliamentary 
Constituency of Odisha 

SHRI SURESH PUJARI (BARGARH): Doctors of Odisha have raised a 

serious alarm over abnormal rise in cancer cases in the district of Bargarh 

which is major part of my constituency and is Odisha’s rice bowl producing 

about one - fourth of the State’s 10 lakh metric tonne of Paddy annually.  Out 

of such cases, high number of cases of stomach and blood cancer are 

registered every day, experts believe that the high rise of cancer cases could 

be due to heavy use of pesticides in agriculture.  No study has yet been done 

to map the district’s vulnerability to the disease, suspected to be due to 

category II pesticide, it needs immediate attention of the Government both at 

the Centre and the State. Hence, I draw the attention of the Government as 

well as urge the Hon’ble Union Health Minister to order an inquiry into the 

reason of such abnormal rise of cancer cases, set up a Quality Cancer 

Hospital-cum-Research Centre and establish a Medical College in my 

Parliamentary Constituency in the greater interest of people of Odisha.  
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(ix) Need to facilitate availability of Kashmir Willow wood to Sports 

Industry of Meerut, Uttar Pradesh 

 

�ी राजे�� अ�वाल (मेरठ): मेरठ खले साम�ी िनमा�ण म� पूर े िव� म� सव��कृ� खले साम�ी 

िनमा�ण के िलए जाना जाता है । उ�र �देश सरकार ने भी अपनी ‘एक िजला एक उ�ोग नीित के 

अतंग�त मेरठ िजले के िवकास के िलए खेल उ�ोग को चनुा है  । हमारी टीम के अिधकांश सद�य 

मेरठ म� बनाए गए ब�ल� से चौके-छ�के लगाते ह�, परतं ुमेरठ का खेल साम�ी िनमा�ण उ�ोग ि�केट 

ब�ले के िलए आव�यक क�मीर िवलो क� अनपुल�धता क� सम�या से जूझ रहा है । इं�ल�ड से 

इंि�लश िवलो का आयात करना आसान है, परतं ुक�मीर से क�मीर िवलो मंगवाना आसान नह�    

है  । क�मीर िवलो पािक�तान को उपल�ध है परतं ुमेरठ को उपल�ध नह� है िजसके कारण मेरठ 

का उ�ोग �भािवत हो रहा है  । 

मेरा सरकार से अनरुोध है िक उ�कृ� ब�ले बनाने वाले तथा बड़ी मा�ा म� िवदेशी मु�ा 

अिज�त करने वाले इस उ�ोग को मांग के अनसुार क�मीर िवलो उपल�ध कराने क� कृपा   कर�  ।  
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(x) Regarding damages caused by mining activities in Bhilwara district of 
Rajasthan 

 

�ी सुभाष च�� बहिेड़या (भीलवाड़ा): राज�थान के भीलवाड़ा िजले म� लौह अय�क खनन के 

िलए भारत सरकार �ारा भूिम आबिंटत क� गई है, िजस पर ल�बे समय से खनन काय� िकया जा 

रहा है  । िजला म�ुयालय के उपनगर परु म� खनन के िलए िकये जा रहे िव�फोटक� से हजार� 

आवासीय भवन� एव ंधािम�क भवन �ित��त हो गये ह�  । परु वािसय� म� इस िवषय को लेकर भारी 

आ�ोश है तथा इसके िखलाफ आंदोलन कर रहे ह�  । मेरा सरकार से आ�ह है िक त�काल 

िव�फोट� को रोका जाये तथा जो भवन �ित��त ह�ए ह�, उनक� मर�मत खननकता� �ारा क� जाये । 

खननकता� का प�ा िनर�त करके खनन को रोका जाये अ�यथा भिव�य म�  । खनन के िलए िकये 

जा रहे अवैध िव�फोट� से जन-हािन क� होने क� सभंावना ह ै ।  

 

(xi) Regarding villages situated on vacant land of Bokaro Steel Plant, 
Jharkhand 

 

�ी पशुपित नाथ िसहं (धनबाद):बोकारो �टील �लाटं के खाली पड़ी ह�ई जमीन म� 19 गांव काफ� 

समय से बसे ह�ए ह� । इन गांव� को पचंायत का दजा�  नह� रहने के कारण वहां के लोग पंचायत� म� 

�ा� सिुवधा से विंचत रह जाते ह� । उस �े� का िवकास न रा�य सरकार करती है न बोकारो �टील 

�लांट करती है । 

अतः जनिहत म� उन गांव� को िजसका जमीन का उपयोग नह� िकया गया न ही िनकट 

भिव�य म� उपयोग करने क� सभंावना िदख रही है । उ�ह� बोकारो �टील �लाटं म�ु कर ेतािक वहा ं

रा�य सरकार पंचायत �यव�था कर सके तथा वहां के लोग� को सरकार से �ा� सिुवधा िमल   

सके । 
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(xii)Need to provide irrigation facility in Dewas Parliamentary 

Constituency, Madhya Pradesh 
 

�ी मह�� िसहं सोलंक� (देवास): मेरे लोक सभा �े� क� 80 �ितशत आबादी कृिष एवं कृिष काय� 

पर िनभ�र है, पर�त ुमेर ेलोक सभा �े� के पचास �ितशत िह�से म�, िकसान� के पास िसचंाई हेत ु

वषा� के अित�र� कोई साधन नह� है  । यिद मेर ेलोक सभा �े� म� सव� करवाकर बांध व नहर का 

िनमा�ण करवाया जाए तो कृषक� को राहत िमलेगी, िजससे वह उपरो� नहर व बांध के पानी से 

उ�नत कृिष कर सक� गे  । 

  

(xiii)Need to ensure timely issuance of NOC to development projects in 

the country 

 
�ी अजय िम�  टेनी (खीरी): के�� सरकार �ारा �वीकृत लगभग 500 से अिधक योजनाओ ंपर 

वन िवभाग सिहत अ�य िवभाग� के एनओसी व भूिम अिध�हण का मसला हल न हो पाने के कारण 

काम नह� हो पा रहा है । ऐसे कारण� से न केवल िवकास �भािवत होता है, बि�क असमंजस व 

िव�ीय किठनाइया ँभी आ जाती ह� िजसके कारण लंबा अरसा बीतने पर काम क� गणुव�ा भी 

�भािवत होती है तथा कभी-कभी काम पूरा नह� हो पाता है और लोग� म� सरकार के �ित आ�ोश 

भी उ�प�न होता है  । 

देश म� औ�ोिगक प�रयोजनाओ ंसिहत 100 से अिधक सड़क� , र�ा, �ामीण प�रयोजनाए ँव 

ढांचागत बुिनयादी काम भी �भािवत हो रहे ह�  ।  

म� सरकार से मांग करता ह� ँ िक इस िवषय पर एक �प� कानून बनाया जाये तथा िविभ�न 

िवभाग� क� अनापि� सिहत सभी बाधाओ ंको योजना क� घोषणा स ेपूव� दूर कर िलया जाये तथा 

योजना समय पर �ारभं तथा पूरी हो इसके िलए नयी काय�िविध को िवकिसत िकया जाये  ।   
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(xiv) Need to frame rules and regulations for Pre-Primary Schools in the 

country 

�ी मनोज कोटक (म�ुबई उ�र-पूव�):  म� सरकार का �यान एक मह�वपूण� िवषय क� ओर िदलाना 

चाहता ह� ंऔर िनवेदन करना चाहता ह�ं िक भारत म� �ी-�ाइमरी �कूल के श�ु करने एवं संचािलत 

करने के िलए कोई िवशेष सशंोिधत कानून क� �यव�था क� जाए । इन �कूल� म� 3 वष� से 6 वष� के 

छोटे-छोटे ब�चे पढ़ते ह� और इनके भिव�य क� िश�ा का आधार इ�ह� �कूल� म� तैयार होता है । 

यिद हम छोटे बड़े शहर� म� जाए तो इस तरह के �ी-�ाइमरी �कूल बड़ी सं�या म� िदखाई देते ह� । 

इन �कूल� म� ब�च� के माग�दश�न हेत ुसरकार को उिचत कानून बनाने क� आव�यकता है । सरकार 

ऐसी �यव�था कर े िक �ी-�ाइमरी �कूल को भी सरकारी संगठन� से एिफलेएशन लेने क� 

आव�यकता हो । इससे इन �कूल� क� िज�मेवारी बढ़ेगी और िश�ा के �ित अिधक सजग रह�गे । 

कई बार देखा गया है िक बडे एजकेुशनल �पु जो इन �कूल� के िलए �� चाइज देते ह� उनम� फ�स 

लेने क� भी कोई सीमा िनधा��रत नह� क� होती ह� । कई �थान� म� डे-बोिड�ग �यव�था है िजसम� 

ब�च� को ना�ता और खाना िदया जाता है । कई बार सनुने म� आता है िक ब�चे �कूल का खाना 

खाकर बीमार पड़ गए ह� । मेरा माननीय िश�ा म�ंी महोदय से िनवेदन है िक �ी-�ाइमरी �कूल को 

श�ु करने, सचंािलत करने, फ�स और डे-बोिड�ग है तो उसके तहत सरकार एक िवशेष कानून 

बनाए ं िजसम� �यव�था हो िक जो �ी-�ाइमरी �कूल चल रहे है वह सरकार के िनयम� के तहत 

सचंािलत हो और ब�च� के भिव�य को एक नया आधार िमले । अ�छा होगा यिद नई िश�ा नीित म� 

इस िवषय को शािमल कर िलया जाए और पूर ेदेश म� एक जैसा कानून हो  ।   
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(xv) Need to augment rail facilities in Janjgir-Champa Parliamentary 
Constituency, Chhattisgarh 

 
�ी गुहाराम अजग�ले (जाजंगीर-चापंा): मेरा िवषय रले मं�ालय से स�ंबि�धत है, मेरे संसदीय 

�े� अ�तग�त, िजला जॉजगीर-चांपा छ.ग., चा�पा याड� (रा.रा.माग� �.-200) पर ओवर ि�ज 

िनमा�ण, L.C. No-337. �शासक�य �वीकृित िदनॉक 18.13.2013 और चा�पा याड� (रा.रा.माग� 

�.-200)पर ओवर ि�ज िनमा�ण, LC- No-342 �शासक�य �वीकृित िदनॉक 25.07.2012 

उ� दोनो ओवर ि�ज िनमा�ण के िलये र�ेवे िवभाग �ारा समपार बंद करने हेत ु  सहमित 

प�, िदनॉक - 03.07.2013 और िदनॉक 04.07.2013 को जारी िकया गया है  । 

रा�य शासन के लोक िनमा�ण िवभाग ने अपनी अपेि�त काय�  लगभग पूण� कर िलया है 

जबिक के�� सरकार के रलेवे िवभाग ने अपनी अपेि�त िनमा�ण काय�, अभी तक �ार�ंभ नही िकया 

है  । 

माननीय रेल मं�ी जी से मेरा िवशेष िनवेदन है िक �े�ीय आमजन के परशेानी और जन 

आ�ोश को �यान रखते ह�ये, र�ेवे ओवर ि�ज िनमा�ण के िलये आव�यक आदेश / िनद�श जारी 

करने क� कृपा कर�  ।     
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(xvi) Need to develop Sohgibarwa Wildlife Reserve in Maharajganj 

Parliamentary Constituency, Uttar Pradesh as a Wildlife Safari 

 
�ी पंकज चौधरी (महाराजगजं): मेर ेसंसदीय �े� महराजगंज म� सोहगीबरवा सरंि�त व�य जीव 

�े� है । इस �ाकृितक वन म� अनेक दलु�भ वन�पितया,ं औषधीय पौधे तथा अनेक �कार के छोटे 

बड़े जानवर� का �वास है  । इस व�य �े� म� 5 हे�टेयर से 200 हे�टेयर �े�फल के 28 �ाकृितक 

ताल ह�  । इन �ाकृितक ताल� से जगंल� म� रहने वाले जानवर� को वष�पय�त पीने का पानी उपल�ध 

होता है  । �ाउ�ड वाटर �रचाज� होता रहता है  । यह िजला नेपाल का सीमावत� �े� है  । बरसात 

के िदन� म� नेपाल क� ओर से आने वाले जल को इन �ाकृितक ताल� म� इक�ा होने से बाढ़ िनयं�ण 

म� सहायता िमलती है  । इन �ाकृितक ताल� म� अनेक �कार के देशी-िवदशेी पि�य� का �वास 

होता  है  । दजा�िनया ताल म� मगरम�छ, िनवास करते ह� । अं�ेज� के समय के बने अनेक� 

डाकबंगले ह�  । 

मेरा अनरुोध है िक सोहगीबरवा व�य जीव सरंि�त वन �े� को जगंल सफारी के �प म� 

िवकिसत िकया जाए  ।     
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(xvii)Need to include irrigation projects/schemes in Nandurbar 

Parliamentary Constituency under ISBIG Scheme 

 

DR. HEENA VIJAYKUMAR GAVIT (NANDURBAR): Everyone is aware of the 

fact that irrigation is necessary in traditional agriculture to overcome droughts 

and scarcity of rainfall. It is also a fact that irrigation has played important role 

in transforming the crop cultivation and better yield. My Parliamentary 

Constituency Nandurbar is located geographically in the Narmada and Tapti 

river basins. Govt. has constructed various barrages, dams and launched 

projects like Prakasha Barrage, Sarangkheda Barrage, Shivam Medium 

Project, Nagan Medium Project, Lift irrigation schemes etc. which are storing 

water for years. But due to inadequate funds, construction of canals and 

distribution channels could not be completed. We are facing drought like 

situation for many years. This area is mostly Tribal Area and the land holding  

of the people is very less. Proper irrigation facilities in all the Blocks of 

Nandurbar can bring tremendous changes. So, I request Hon’ble Minister of 

Jal Shakti, Government of India to kindly consider all the listed projects/lift 

irrigation schemes to be included in the Incentivization Scheme for Bridging 

Irrigation Gap as a special case and issue necessary directives to the 

concerned for sanction of funds at the earliest. 
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(xviii) Regarding concern over increase in customs duty of Newsprints 

SHRI T. N. PRATHAPAN (THRISSUR): Most of the newspapers in India are 

struggling to meet their daily expenses. The reason they are still striving to stay 

afloat is for accomplishing their great duty to serve the community in the 

communication process. Newspaper still has an incredible space among all the 

media which is the Fourth Estate of Democracy. But the current Union Budget 

has pushed the newspapers into a tough situation by increasing customs duty 

by 10% for importing newsprints. There was another condemnable situation 

that media persons were allegedly prohibited to enter inside the Ministry of 

Finance which decides all these things. The price hike of fuels will hit the 

Newspapers in a big way. Actually, people want to know whether there is any 

alleged agenda from Government’s side to control media like this by leaving 

them to carry all the burdens of expensive productions and printings. There are 

17,000 newspapers and more than 30,000 periodicals. The newsprints and 

printing materials which they use would be around 25,00,000 tonnes. But the 

domestic production is 40% only. This situation compels the publishers of 

newspapers and periodicals to import newsprints and printing papers. 

Importing is the only way to get high quality papers like glazed and light 

weights. By knowing all these circumstances, why did the government increase 

the import duty of Newsprints? If we add GST, then it would be like 10.5%. It is 

quite disappointing that a surcharge would also be imposed. Then the situation 

is very pathetic. The decline in the economic growth of the country due to the 
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problems of GST and demonetization badly affected Newspapers. Many of the 

Newspapers and Periodicals are seeing a shutdown threat due to the financial 

crisis.  
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(xix) Regarding supply of water from Neyyar river to Tamil Nadu 

 

SHRI H. VASANTHAKUMAR (KANNIYAKUMARI): Neyyar River Left Bank 

Canal will help to irrigate an area of 9200 acres in Vilavancode Taluk in 

Kanyakumari. in 2012 Tamil Nadu government filed a petition against Kerala 

Government seeking uninterrupted water supply from Neyyar River, and the 

matter is now pending in Supreme Court. The Tamil Nadu government has 

contended that the Neyyar is an inter State River because a portion of the 

river’s catchment area lies in the territory of Tamil Nadu. Tamil Nadu 

government has not received water since 2004, which has caused serious 

hardship to the farming community. Previously, in 1999, the Kerala 

government took a stand that Neyyar was not an inter State River. However, in 

its own draft agreement Kerala informed Tamil Nadu that the water shall be 

supplied subject to realization of water charges and payment of distribution 

charges and making the agreement valid for five years to be renewed by 

mutual consent. 
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(xx) Regarding upgradation of Cochin University of Science & 

Technology 
 

SHRI HIBI EDEN (ERNAKULAM): Cochin University of Science and 

Technology is a government-owned autonomous Science and Technology 

university in Kochi, Kerala. In 2007 CUSAT was among the five institutions 

identified by MHRD for upgradation as an Indian Institute of Engineering 

Science and Technology (IIEST). Prior to this proposal, there was a plan to 

upgrade the university to an IIT, which had not materialized. CUSAT deserves 

this upgradation due to its impeccable reputation in the Country. CUSAT was 

ranked 801-1000 in the world by the Times Higher Education World University 

Rankings of 2018 and 251-300 in Asia, which is no mean Feat as it did beat a 

few IITs and NITs in the process. The University has the potential to climb the 

ladder in the rankings and its upgradation is crucial for actualising this dream. 

So I urge upon the Government to do the needful to upgrade CUSAT to IIEST 

at the earliest.        
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(xxi) Need to give crop insurance claim to all farmers 

SHRI A. GANESHAMURTHI (ERODE): The role of crop insurance is very 

important to the Farmers. Crop Insurance Schemes are required to bridge the 

gap between income and consumption requirements during periods of crop 

losses or crop failures. Crop failure is a common story for farmers across India 

and the Government tries to help farmers to reduce their risk through crop 

insurance. The Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana (PMFBY) was launched in 

2016, is a service for farmers for their crops. It aims to reduce the premium 

burden of farmers and ensure early settlement of crop assurance claim for the 

full insured sum. However, the insurance compensation is often delayed, is 

inadequate and even denied. Farmers are not able to repay their debts, 

leading to distress and in some cases suicides. All these result in farmers 

facing a severe fund shortage to start their next cycle of crops as droughts 

become more frequent with climate change. The Government of India has a 

vital role in this process, as it provides the necessary legal framework and 

incorporates the crop insurance scheme as a part of the National Agriculture 

Policy as well as co-finances the agriculture premium and makes the terms of 

availing insurance reasonable to the farmers. It is pertinent to mention here 

that an individual farmer who faces crop failure due to any other reasons is not 

eligible to claim from crop insurance firm unless otherwise his land is within the 

ambit of crop failure affected area which is to be declared by the government. 
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So, my request to the Union Government is that crop insurance claim be given 

to all individual agricultural farmers irrespective of their land territory. 
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(xxii) Regarding greenfield Airport in Vizianagaram district of 

Andhra Pradesh 
 

SHRI BELLANA CHANDRA SEKHAR (VIZIANAGARAM): On 31st August, 

2015 midnight, the Government of Andhra Pradesh issued a notification to 

acquire 5,311 acres of land at Maradapalem, Bollinkapalem, Rellipeta villages 

in Bhogapuram mandal, Vizianagaram district. After that there was an agitation 

by the farmers. Therefore, the Government had restricted it to 2650 acres only. 

Out of 2650 acres, 124 acres are  yet to be acquired.  

 Against notification for 5311 acres , only 2650 acres were to be 

acquired. The remaining land of 2,661 acres were not denotified for which 

1000 farmer families are facing problems because they are unable to sell their 

land for their personal needs like children’s education and marriage of their 

daughters and for construction of their own house.  

 I would urge upon the Government, to de-notify 2,661 acres of land 

immediately so that farmers could achieve their objectives. 

  Secondly, the residents of the land acquired villages of Maradapalem, 

Bollinkapalem, Rellipeta are yet to be shifted to Lingalavalasa and 

Gudepuvalasa panchayats of Bhogapuram mandal. The Roads and Buildings 

Department, did not yet commence the initial work like roads and drainage 

system, etc. Therefore, I request the Government of India to de-notify the un-

acquired lands and rehabilitate residents of the displaced persons. I would also 
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like to know as to when the work on the airport would commence and the 

status of the greenfield airport. 
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(xxiii) Regarding tackling unemployment problem in the country 

 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Unemployment has been considered as 

one of the biggest problems of India. It is impossible to imagine a better India 

with such a big number of unemployed youths in the country. The reasons for 

this Unemployment scenario are: high population, defective education system, 

excessive burden on agriculture, low productivity in agriculture sector 

combined with lack of alternative opportunities for agricultural worker, unskilled 

workforce etc. Though education level in the recent years has improved, skill 

development is still a crucial issue. India has the largest population of youth in 

the world. Around 65 per cent population of the country is under the age of 35, 

so the impact of declining financial market and the lack of job opportunities has 

the worst effect in the country. Government should also encourage and 

develop Industrialization and agriculture-based industries especially in rural 

areas so that the rural candidates don’t migrate to the urban areas.  But the 

best solution to the unemployment is encouraging entrepreneurship among the 

youth of country. Entrepreneurs generate employments to many in a country. I 

urge upon the government to take immediate steps to tackle the 

unemployment problem of the country; otherwise the youth may get attracted 

to the anti-social activities for their livelihood.  
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(xxiv)Regarding steps to prevent LED light-fishing in the Konkan region 
of Maharashtra 

 

SHRI VINAYAK BHAURAO RAUT (RATNAGIRI-SINDHUDURG): The Union 

Government has banned fishing by use of LED lights in the Indian EEZ beyond 

territorial waters. The Indian Coast Guard has been advised by the 

Government of India for taking necessary steps to prevent use of LED light 

fishing. However, in spite of ban on use of LED lights for fishing, LED light 

fishing is continuing unabated in Konkan region especially Raigad, Ratnagiri 

and Sindhudurg Districts of Maharashtra and LED light fishing vessels from 

outside Maharashtra State are encroaching in this region even within 12 NM 

and resorting to illegal LED light fishing at night. This is resulting in heavy loss 

of fish resources for the next season and adversely affecting the livelihood of 

local traditional fishermen.  Indian Coast Guard and Maharashtra Govt. are not 

taking any effective and concrete steps to prevent the illegal LED lights fishing 

and impose strict penalty on the offenders. 

  I, therefore, urge upon the Central Government to issue instructions to 

the Indian Coast Guard and Maharashtra Government to take effective steps 

to prevent LED light fishing in the Konkan region of Maharashtra. Further, 

punitive action against the offenders is required.     
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(xxv)Need to set up a blood bank in Banka district of Bihar 

�ी िग�रधारी यादव (बाकंा):   सरकार का �यान अपने संसदीय �े� बांका म� अभी तक �लड ब�क 

के न होने क� तरफ िदलाना पड़ रहा है  । के�� सरकार क� नीित है िक ��येक िजले म� कम से कम 

एक �लड ब�क �थािपत िकया जाये  । यह बताते ह�ए खेद हो रहा है िक देश म� 79 ऐसे िजले ह� जहां 

पर �लड ब�क नह� है िजसम� िबहार का मेरा संसदीय �े� बांका भी ह� । �लड ब�क के न होने से 

दघु�टना म� घायल �यि�य� को समय पर खून नह� िमल पाता है ऐसी िकतनी मौत� मेर ेिजले बांका म� 

ह�ई है  । 

सरकार से अनरुोध है िक मेर ेससंदीय �े� बांका िजले म� ज�द �लड ब�क क� �थापना क� 

जाए । 

(xxvi) Regarding desilting of irrigation projects in Odisha 

SHRI CHANDRA SEKHAR SAHU (BEHRAMPUR): I am raising a very 

important issue of my Parliamentary Constituency. In my Parliamentary 

Constituency in Gazapati district, there exists small and medium irrigation 

projects which were constructed during pre-Independence era by Maharaja 

Kruhna Chandra Gajapati for irrigation and drinking water purpose. Sir now it is 

a burning issue throughout the country. If we don’t conserve water, then we 

shall face very difficult time in future. All the projects named as Gajapati Sagar, 

Ram Sagar, Sita Sagar, Krunha Sagar, Zego dam etc. are now full of silts and 

due to which their capacity has gone down to 1/4th of the Ayacut. So, I urge the 

Hon’ble Minister for ‘Jal Shakti’ to have some special pilot project to repair, 

renovate and reconstruct the above projects with special grants. 
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(xxvii) Regarding plight of tenant farmers in the country 

SHRI JAYADEV GALLA (GUNTUR): The plight of tenant farmers in the 

country is pathetic and pitiable and Andhra Pradesh is no exception to that 

and, for that matter, my Guntur district is also on the same footing. It is all 

happening because tenant farmers do not get bank credit, they don’t get any 

subsidy, etc. Taking advantage of this, moneylenders thrive on them because 

their loans cannot be waived. This is resulting in 80% suicides by tenant 

farmers out of the total farm suicides in the country. There are 3.5 lakh tenant 

farmers in my Guntur district alone. But, when you see how many IDs issued to 

tenant farmers, it is just 60,000 to 85,000 only. This clearly indicates that 

tenant farmers are not only discriminated against in giving loan, etc., but also 

in issuing identity cards. There is a proposal that if a tenant farmer is issued 

identity card, he would be given bank loans and other facilities. But, nothing of 

that sort is happening. Secondly. Kisan Yojana is also not extended to them. 

The Government is saying that it does not have the data on tenant farmers. In 

view of the above, I request Government of India to immediately collect and 

compile data on tenant farmers,extend PM-KISAN to tenant farmers,   

NABARD should set up Tenant Farmers Development Fund to help tenant 

farmers and immediately issue IDs to all tenant farmers in the country, 

including Guntur.      
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(xxviii) Regarding setting up of Kendriya Vidyalayas in Tiruppur, 

Tamil Nadu 

SHRI K. SUBBARAYAN (TIRUPPUR): Tiruppur is the fourth biggest city in the 

State of Tamil Nadu having population of over 10 lakh within its corporation 

limits. The population that depend on Tiruppur for good schools includes the 

districts of Erode, Karur etc,. which together would make up a population of 

more than 18 lakh. Though there are quite a number of schools in Tiruppur 

district, it still does not have a Kendriya Vidyalaya. Tiruppur is a knitwear 

capital of India. By virtue of its industrial growth, the city is experiencing a swift 

growth trajectory. Industrial growth, also leads to population expansion which 

is set to increase in the years to come. The business and employment 

opportunities have resulted in opening of many bank branches, insurance 

companies, central government offices, new banks, ancillary industries etc. 

Mobility of workers in and out of Tiruppur makes it imminent to have KV 

schools in order to ensure uninterrupted continuity of central syllabus and 

admission into schools. Population expansion makes a justification for two KV 

schools in Tiruppur. So ,as a Member of Parliament from this Constituency of 

Tiruppur, I urge upon the Government to favourably consider this appeal to set 

up two Kendriya Vidyalaya schools in Tiruppur and have the schools ready for 

admission for the academic year 2020.  
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(xxix) Regarding setting up of Kendriya Vidyalaya in Theni Lok Sabha 

Constituency, Tamil Nadu 

 

SHRI P. RAVEENDRANATH KUMAR (THENI): I would like to urge upon the 

Government to expedite establishment of a new Kendriya Vidyalaya in Theni 

Lok Sabha Constituency, Tamil Nadu. The number of Central Government 

employees residing in this constituency is more than 15000. Therefore, there is 

a need for Kendriya Vidyalaya. This proposal has been pending since long. As 

per the request of the Deputy Commissioner of Kendriya Vidyalaya Sangathan, 

Regional Office Chennai, an extent of 8.00 acres land in Vadaveernaikenpatti 

village, Periyakulam Taluk in Theni district had been identified. Necessary 

requisites for establishment of this school have already been fulfilled by the 

State Government and proposal has been submitted to Kendriya Vidyalaya 

Sangathan. Therefore, I request the Government to take necessary action for 

establishment of Kendriya Vidyalaya in Theni  Lok Sabha  constituency at the 

earliest. 
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(xxx) Regarding utilization of HPCL property 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): An extent of 27 Acres and 6 

Acres of landed property are vested with HPCL at Edapallycottah, Kollam. The 

property is situated in the prime location adjacent to National Highway. 

However, the property is not properly protected and there is every chance of its 

encroachment. It is not fair and proper to give up prime property of HPCL. As 

we know, Central Public Undertakings are facing many difficulties to find out 

land for their development. It is highly essential to find out a project for 

utilisation of the land. If HPCL is not in a position to utilize the land for 

development, it is reasonable to hand over the land for the development of 

Central Government project. Hence, I urge upon the Government to implement 

a project immediately to utilize the land vested with HPCL at Edapallycottah 

Kollam either through the HPCL or some other Central Government agencies. 
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12.07 hrs 

UNION BUDGET , 2019-20 ...Contd  
DEMAND FOR GRANTS 

Ministry of Road, Transport and Highways 
 

माननीय अ�य� : माननीय मं�ी जी । 

…(�यवधान) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, please give me 

one minute.…(Interruptions) 

माननीय अ�य� : माननीय मं�ी जी बोल�गे । 

…(�यवधान) 

 

�ी अधीर रजंन चौधरी : अ�य� महोदय, आप एक िमनट मेरी बात सनु लीिजए । …(�यवधान) 
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*SHRI S.C. UDASI (HAVERI): I would like to express my views on the demand 

for grants under the control of Ministry of Road Transport and Highways for the 

year 2019-20. 

This is to bring to kind attention of the Government about long pending 

issues regarding approval of the following newly upgraded National Highways 

in Haveri Parliamentary Constituency in Karnataka along with status in 

chronological order. 

The Union Minister Shri Nitin Gadkari Ji has laid Foundation Stone in the 

year 2018 for augmentation of NH-218 from Bijapur to Hubballi which is being 

grounded and also announced in Principle approval for New National 

Highways mentioned below. 

While reviewing the progress during the meeting held with the Highway 

officials and the consultants, it is evaluated that, the approval for these newly 

upgraded National Highways is not yet accorded but still is in process and 

decisions and approvals are pending in the Ministry.  Since already more than 

a year is elapsed after announcement by the Union Minister, the publics are 

repeatedly querying about the status and convincing reply cannot be given due 

to this delay.  The present status of these projects, as submitted by the 

Consultants and the Highway officials is presented below for kind attention. 

 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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MORTH approved in principle the declaration of the Sankeshwar – 

Yaragatti – Munavalli – Nargund Road Junction of NH-48 (old NH 4) near 

Sankeshwar connecting Gokak, Yaragatti, Munavalli, Terminating at 

Junction with NH-52 (Old NH 218) near Nargund. 

“Naragund – Belavanki- Gajendragad – Kushtaji – Tavargere – 

sindhanur on NH 150 ANH Division, Hubballi. 

“Naragund-Gadag-Mundaragi-Itagi-Jagalur Road in the State of 

Karnataka 

“Karwar-Kaiga-Mundagod-Savanur-Gadag-Gajendraghad Road in 

the State of Karnataka. 

As already the approval process stretched more than a year, it is time 

now for some action for actual implementation.  It is therefore now to appeal 

your kind self to look in to the matter and take positive steps and to accord 

approval for these projects at the earliest. 

Request the Government to reduce the length of approach embankment 

from Ranebennur side to under pass work going on at chainage 313+473 of 

NH-4(AH-47) near chatra village.  In Haveri district, Karnataka state.  As per 

the approved plan the length to approach embankment is now about 1000.00 

mts. 

Request the Government to construct one underpass of two bays of 

12mts width on Hulihalli-Kunbev district road at change 305 Km in Haveri 

district.  Further Ranebennur town APMC Mega Market is also coming up at 

this chainage.  Everyday there will be movement of thousand of heavy 
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vehicles, tractors, and bullock carts which will come to APMC Mega Market at 

this point of NH-4.  Keeping in mind development within span of six to eight 

months and also to avoid traffic jam, accidents it is almost necessary to 

construct one underpass as explained above.  It will give connectivity to village 

and also farmers to go to there fields and marketing centre. 

Reconstruction of existing Vehicular Under Pass (VUP) at Chalageri 

Village, Haveri District (at Km.285+560) to new standards with minimum 5.5m 

vertical clearance and by raising the present invert level to match with the 

adjoining side & cross roads level for solving present water logging problem. 

Construction of an Underpass at Ejarelkamapur, Devihosur Road, 

Haveri 335.00 km area (Near J.H. College, Haveri) of NH-4. 

I earnestly request the Hon’ble Minister to include above mentioned all 

works on top priority at the earliest, during the current financial year 2019-20. 
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*�ीमती गीताबेन वी. राठवा (छोटा उदयपुर):  वष� 2014 से अब तक भारतीय जनता पाट� क� 

सरकार आने के बाद से पूर ेभारत देश के सभी �ामीण, आिदवासी, पहाड़ी और रिेग�तान जैसे कई 

िवकट माग� को म�ुय सड़क माग� से जोड़ने का काम चल रहा है । आदरणीय �धानमं�ी �ी नर�े� 

भाई मोदी जी और माननीया िव� मं�ी जी के साथ गडकरी जी का भी िवशेष �प से योगदान है, 

देश म� नेशनल हाइवे के साथ म�ुय सड़क माग� को ��येक गावं से जोड़ने का काय� �गित पर है । 

इसिलए म� अपने संसदीय �े� क� जनता क� ओर से बह�त-बह�त आभार �कट करती ह�ं और हमार े

आिदवासी �े� म� भी सड़क� का काय� चल रहा है और कह�-कह� पूरा भी हो चकुा है । हमार े

लोकसभा ससंदीय आिदवासी �े� म� नेशनल हाइवे नह� है िजसक� कई वष� से मांग रही है । मेरा 

ससंदीय �े� छोटा उदयपरु (वडोदरा) गजुरात रा�य का आिदवासी बह�ल �े� है, पावागढ़ ि�थत 

िस� पीठ माता काली का �िस� मिंदर और ‘�टेचू ऑफ यूिनटी’ पय�टन क� �ि� से अ�यिधक 

मह�वपूण� है िजसम� देश-िवदेश से टू�र�ट यहां आ रहे ह� । वह दोन� �वासन �थल है । अतः 

माननीय म�ंी जी से िवनती है िक जनता क� भारी मांग पर हमार े िव�तार को भी नेशनल हाइवे 

नबंर 8 स ेजोड़ िदया जाए । 

 अकंले�र नेशनल हाइवे नंबर 8 से राजिपपला तक सड़क बन रही है उसे �टेचू ऑफ 

यूिनटी सरदार सरोवर होके तंखला कवाट और म�य �देश का कु�ी नेशनल हाइवे म� जोड़ िदया 

जाए जो िक 200 िक.मी. है । नेशनल हाइवे 8 हालोल से पावागढ़ िशवराजपरु बोडेली छोटा 

उदयपरु म�य �देश का अलीराजपर नेशनल हाइवे म� प�रवत�न िकया जाए जो िक 200 िक.मी. है । 

वडोदरा से पादरा सड़क बन गयी है उसम� पादरा स े ज�मू तक 35 िक.मी. बाक� है उसके 

चौड़ीकरण का काय� बाक� है, उसे शी� पूरा िकया जाए । इस रोड पर बह�त सार ेबड़े उ�ोग� का 

काय� चल रहा है इसिलए �थानीय लोग� और वाहन� का आवागमन �यादा है । ऐसी हमारी मांग के 
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साथ-साथ सरकार का ध�यवाद करती ह�ं, आभार अिभनदंन करती ह�ं । वष� 2019-20 का बजट 

का समथ�न करती ह�ं । ध�यवाद । 
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*�ी रतनिसहं मगनिसहं राठौड़ (पचंमहल): म� के��ीय बजट 2019-20 के िलए सड़क प�रवहन 

एव ंराजमाग� म�ंालय के िनयं�णाधीन अनदुान� क� मागं� पर चचा�  के अधीन िववरण सभा पटल पर 

रखता ह�ं । जब से माननीय नर�े�भाई मोदी जी क� सरकार बनी है, तब से रा��ीय राजमाग� के 

िनमा�ण काय� म� काफ� तेजी आई है । इसके िलए म� माननीय मोदी जी एवं माननीय सड़क प�रवहन 

एव ंरा��ीय राजमाग� म�ंी जी को बधाई देता ह�ं एव ंसरकार से अपे�ा करता ह� ंिक सरकार इस गित 

को िनरतंर जारी रखेगी । 

 म� सरकार से मांग करता ह�ं िक रा��ीय राजमाग� स�ंया 47 (अहमदाबाद-इंदौर हाइवे) िजस 

पर अहमदाबाद से गोधरा के बीच म� दो टोल �लाजा कठलाल एव ंसेवािलया म� होने के बावजूद भी 

यह राजमाग� अहमदाबाद से गोधरा के बीच काफ� जज�र ि�थित म� है । िजस पर दघु�टना होने क� 

काफ� सभंावना रहती है । म� माननीय सड़क प�रवहन एव ंरा��ीय राजमाग� मं�ी जी से मांग करता 

ह�ं िक जनिहत म� मर�मत करवाकर आये िदन होने वाली दघु�टनाओ ंपर पूण� िवराम लगाने का क� 

कर�    । ध�यवाद । 

 

 

 

 

 

 

 

                                    
* Speech was Laid on the Table.  
 



16.07.2019                                                                                                       100 

 
*�ी हमे�त तुकाराम गोडसे (नािसक): म� आज आदरणीय पंत�धान �ी नर�े� मोदी जी और 

आदरणीय �ी िनितन गडकरी जी को ध�यवाद देना चाहता ह�ं िक इस साल के बजट म� उ�ह�ने 

र�त� से देश जोड़ने के िलए एक अ�छा �यास करने क� कोिशश क� है । िपछले 5 साल� मं �ी. 

िनितन गडकरी जी ने बह�त तेज र�तार से रा�ते बनाए ह� । िकसी भी देश का इ�ंा���चर उस देश 

के िवकास क� गित बढ़ाता है और हम� िव�ास है िक िनि�त �प से हम नए और एक मजबूत भारत 

क� और जा रहे ह� । 

 म� अपने �े� नािसक के बार ेम� कुछ बात� रखना चाहता ह�ं । नािसक शहर म� के.के. वाघ. 

कॉलेज से लेकर ज�ा होटल �ॉिसंग तक का �लाईओवर का काम तेज गित से हो रहा है । िनि�त 

�प से इससे नािसक शहर म� होने वाले अपघात कम ह�गे । िस�नर िशड� र�ते को फोर लेन बनाने 

क� भी मा�यता िमल चुक� है । उसके साथ 59 िकमी. पालखी माग� पहली बार इतने लंबाई का होने 

वाला है । उसके िलए म� माननीय गडकरी साहब को ध�यवाद देता ह�ं क� पूर ेिव� से िशड� साई ं 

बाबा के दश�न के िलए भ� आते ह� और उनको अिधक सिुवधा िमल जाएगी । 

 नािसक को लेकर जो काम धीमी गित से हो रहा है उसे गित देने का काम र�ते एवं �ासंपोट�  

मं�ालय कर� यह अनरुोध करता ह�ं । 

- वडपे से ग�दे (99 िकमी.) यह िस�स लेन को तीन साल पहले मा�यता दी गयी है । उसका 

डी.पी.आर. भी बन चकुा ह� िस�स लेन क� जगह भी NHAI के पास है । उस काम क� श�ुआत 

ज�द से ज�द हो यह अपे�ा है । 

- �ारका से द� मिंदर तक रा��ीय माग� 3 और परुाना रा��ीय महामाग� 50 इनके िमि�सगं 

ल�थ है । �ी. गडकरी जी ने नािसक के एक काय��म म� इस 5.9 िकमी. क� िमि�सगं ल�थ को 

रा��ीय महामाग� का दजा�  दकेर वह �लाईओवर बना देने क� घोषणा भी क� है । इस काम को 
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भारत माला काय��म म� �ायो�रटी म� समावेश करके इसे ज�द से ज�द मा�यता दे यह आशा 

करता ह�ं । 

- िस�नर-घोटी-��बके�र-जवहर-मोखाडा-पालघर इस रा�य माग� को वग� करके इसे रा��ीय 

महामाग� 160 क� उपमा दी गयी है । इसका भी डी.पी.आर. बन चकुा है । इस रा�ते पर रा�य भी 

काम ठीक से रा��ीय महामाग� घोिषत होने क� वजह से म�टेन नह� कर रहा है । इसिलए इसके 

डी.पी.आर. को मा�यता दकेर इसका भी काम ज�द से ज�द श�ु होने क� उ�मीद करता ह� ं। 

- रा��ीय महामाग� 848 नािसक-पेठ म� बदलाव िकया गया है । उसक धागरुिगना�र-ेमिहरवनी 

से वाड�वह� इस रा�यमाग� 37 का वग�करण रा��ीय महामाग� 848 म� करने क� त�वताः मा�यता 

िमल गयी है । उसको भी ज�द से ज�द डी.पी.आर. बनाकर मा�यता दी जाए । 

- उसी तरह वाडीवह� से साकुर-िशंद-ेस�यद िपंपरी को इस रा�य माग� 37 को रा��ीय 

महामाग� म� वग� करने का भी ��ताव राजमाग� और प�रवहन मं�ालय म� आ चुका है । उसे भी 

रा��ीय महामाग� 848 के �प म� उ�नत िकया जाए और मा�यता दी जाए । मांग �. 4 और 5 के 

मा�यम से नािसक शहर क� बाहरी िह�से म� रा��ीय महामाग� 848 का �रगं रोड बन  जाएगा । 

इसक� वजह से नािसक शहर म� कोई भी भारी वाहन नह� आने से �ैिफक सही होगा और नािसक 

शहर म� �दूषण भी कम होगा । 
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*DR. HEENA VIJAYKUMAR GAVIT (NANDURBAR): I support the Demand  

for  Grants  of  the  Ministry  of  Road, Transport  and  Highways, 2019-20.    

The Modi 1.0 Government has been the first one amongst all the 

Governments since Independence which had its focus on road and 

infrastructure. 

 Roads are part of an integrated multi-model system of transport which 

provide crucial links to airports, railway stations, ports and other logistical hubs 

and act as catalyst for economic growth by playing a crucial role in supply 

chain management.  It is the dominant mode of transportation in India. 

 For the development of a country, its road network must be strong and 

each region of the country must have road network. 

 Ministry of Road, Transport and Highways (MORTH) declared 2018-19 

as ‘Year of Construction’ and has been making constant efforts to expand and 

upgrade the network of National Highway in the country as a result of which 

construction in kms grew @ 30 kms per day in 2018-19 as compared to 12 

kms per day in 2014-15. 

 This was possible only because of the visionary leadership of PM Shri 

Modiji and the skilful leadership of Shri Nitin Gadkariji. 
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 While Gadkariji was Minister of Road Transport in Maharashtra, he took 

the initiative to make roads and bridges in the state which will help in reducing 

the traffic jams and making road journey comfortable. 

My constituency is a tribal area and this Government sanctioned of 

National Highways in my constituency. 

 Under Bharatmala project a National Highway is sanctioned which 

connects Dhule to Nandurbar.  I request you to kindly extend this road to the 

region of Shahada - Dhadgaon - Molgi - Pimpalkhuta - Vadfali -Dediapada - 

Baroda. 

 The names and route mentioned hereabove are villages in Satpuda 

ranges and this area is inhabited by tribals.  This road will increase the 

connectivity and will lead in development of this tribal district which is also an 

aspirational district. 

 I also like to request you to kindly sanction Ankaleshwar-Burhanpur road 

as National Highway since this is a long standing demand of my region.  It 

passes through four blocks of my constituency and the only road which 

connects Gujrat and Madhya Pradesh with Maharashtra.  It is most important 

road for my constituency and also for Raver, Burhanpur, Bharuch 

constituencies. 

  I also like to request you to kindly sanction a four-lane bypass road for 

Nandurbar city as the National Highway which passes through Nandurbar city 

is also very busy and has the traffic of more than 15,000/- vehicles. 
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 The biggest problem that we are facing today is traffic of heavy vehicles 

from the city and daily accidents are taking place.  Unfortunately, many people 

died on this road due to RTAs (Road Traffic Accidents) and those amongst 

deceased are mostly youngsters, women and college students who ride bike 

and two wheelers.  Therefore, it is my humble request to kindly consider this 

demand. 

 The roads which are sanctioned as National Highways during the Modi 

1.0 Government in my constituency are today waiting for the approval of SFC 

meeting so that the road construction can be started.  These roads include –  

1. Shevali - Nandurbar - Taloda - Ankaleshwar National Highway 

2. Visarwadi - Kalamba 

3. Kalamba - Kolde 

4. Sakri - Pimpalner Satana 

 All these above mentioned roads are already declared, sanctioned but 

due to non-inclusion of these roads in the earlier SFCs, the Highway work is 

still pending.   I sincerely request the Government to kindly look into this matter 

and consider these roads during next SFC. 

The Surat-Amravati National Highway work was started three years back 

and the work was allotted to IL&FS company.  From last one year, the 

construction work is stopped since the IL&FS company has gone bankrupt.  

The condition of the road is very bad - half is constructed and half is left.  In 

rainy season, there is water logging in the potholes because of which 

accidents are taking place.  I request the Government to kindly solve this issue 
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at the earliest and kindly ensure that potholes are repaired at least till the work 

is allotted to some other company. 

I also request that kindly sanction roads under Central Road Funds 

(CRF) scheme in my constituency so that we have good connectivity in 

Nandurbar constituency. 

With these words, I once again congratulate the Minister and 

Government and support this Budget. 
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*DR. SUBHASH RAMRAO BHAMRE (DHULE): Road transport is vital to 

India’s economy.  Road transport has gained its importance over the year 

despite significant barriers and inefficiencies in inter-state freight and 

passenger movement compared to railways and air.  Road network in India is 

critical to the country’s development, social integration and security needs of 

the country.  Indian road network is administered by various government 

authorities.  India has one of the largest road network of over 54.83 lakh 

km.comprising of National highways, Expressways, State Highways, Major 

District Roads, other District Roads and Village Roads.  Road sector, mainly 

National Highways and Transport Sector are the responsibility of the Ministry 

of Road Transport and Highways.  The following announcements were made 

in the budget in this regard: 

 Comprehensive restructuring of National Highways Programme to 

ensure creation of National Highways Grid of desirable capacity. 

 The total expenditure on the Ministry of Road Transport  and Highways 

for 2019-20 is estimated at Rs.83,016 crore.  This is 6% higher than the 

revised estimates for 2018-19.  In 2019-20, while revenue expenditure of 

the Ministry is estimated at Rs.10,957 crore, capital expenditure is 

estimated at Rs.72,059 crore.  In 2014-15, the ratio between revenue 

and capital expenditure was 50:50.  In 2015-16, this ratio changed, with 

the Ministry spending more funds on capital expenditure.  Since then, 
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the Ministry has increased its capital expenditure significantly.  In 2019-

20, 87% of the Ministry’s spending is estimated to be on capital 

expenditure. 

 Also, for resource mobilization for infrastructure sector, it has been 

proposed to increase special additional excise duty and road and 

infrastructure cess each by one rupee a litre on petrol and diesel.  This 

will generate more funds for infrastructure investment.  A calculation 

provided by ICRA Ratings suggest that with this, the total Road and 

Infrastructure Cess is estimated to increase to Rs.1.27 lakh crore in 

2019-20 from Rs.1.13 lakh crore in 2018-19, an increase of 12.4%. 

 NHAI is also expected to raise equity by monetizing more assets through 

toll-operate-transfer and Infrastructure Investment Trust routes (by 

transferring mature assets to SPVs). 

 This financial year, allocation has been made to the NHAI for major 

works under the Bharatmala Pariyojana, entrusted to the organization for 

execution.  The money will come from the Central Road Infrastructure 

Fund (CRIF), Permanent Bridges Fee Fund (PBFF), and Monetization of 

National Highways Fund (MNHF). 

 The ambitious programme of Bharatmala would help develop national 

road corridors and highways and these initiatives will improve logistics 

tremendously, reduce cost of transportation and increase the 

competitiveness of domestically produced goods. 
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The Ministry has done following works: 

 In FY 2017-18, the Government built 9,829 km; 8,231 km in FY 2016-17; 

6,061 km in FY 2015-16; and 4,410 km in FY 2014-15. 

 Government is actively addressing policy issues that hinder highway 

development.  It has streamlined the exist policy which will enable 

developers to invest in new projects, land acquisition has been 

expedited, and one-time fund infusion scheme has been introduced 

which aids in resurrecting languishing projects. 

 NDA Government did not lack ambition as was evident when the road 

construction target of 45 km per day was set for the current financial 

year, from 27 km achieved per day in 2017-18.  The average rate of 

highway construction was also raised from 14 km per day, with the pace 

of land acquisition improving. 

 In the process, the Government has revived the highway sector, which 

was reeling under stress and lack of private investment.   The road 

ministry under Nitin Gadkari took a raft of measures including 

terminating projects, de-risking them and introducing the hybrid annuity 

model (HAM), wherein the government provided 40% of the project cost 

to the developer to start work, while the remaining investment has to be 

made by the developer. 
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 The government has also set ambitious plans, such as the Sagarmala 

(ports) and Bharatmala (roads), to improve its transport infrastructure. 

While the total investment for the Bharatmala project was pegged at 

Rs.10 trillion – the largest ever outlay for a government road 

construction scheme-the country has envisaged Rs.8 trillion of 

investment until 2035 under the Sagarmala Programme. 
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*�ी सजंय सेठ (राँची): देश के सामािजक-आिथ�क िवकास म� रा��ीय राजमाग� क� मह�वपूण� 

भूिमका है । माननीय �धानमं�ी नर�े� मोदी जी के नेतृ�व म� एनडीए सरकार ने पहले िदन से ही 

बिुनयादी ढांचे को बढ़ावा िदया है । िपछले पांच साल म� चाहे रलेवे हो, सड़क हो या िशिपंग, सरकार 

सपंक�  बढ़ाने के िलए बिुनयादी सिुवधाओ ंको बेहतर बनाने म� लगी है । अपने 5 साल के काय�काल 

म� एनडीए सरकार ने लगभग 33,361 िकमी. के राजमाग� बनाए ह� । िपछले िदस�बर के दौरान 

31.87 िकमी. �ितिदन दर से राजमाग� बनाने का �रकॉड� बनाया गया है । 2014-2019 के 

काय�काल मपं माननीय म�ंी जी �ारा िकए गए काय� सड़क प�रवहन राजमाग� मं�ालय के िलए 

िनि�त ही मील का प�थर सािबत ह�गे । 

 चूंिक 2019 म� भी सरकार �ारा िनद�िशत व ��तािवत िभ�न-िभ�न योजनाओ ंको मूत� �प 

िदया जाना है । इस हेत ुम� सरकार का  �यान मेर ेससंदीय �े� रांची से जड़ेु िन�निलिखत राजमाग� 

क� ओर आकृ� करना चाहता ह�ं िजससे �े� के औ�ोिगक एवं �यवसाियक िवकास को बढ़ावा िमल 

सके । 

 

- भारतीय रा��ीय राजमाग� �ािधकरण (एनएचआई) के �ारा एनएच 75 पर राचंी से कुडू तक 

का फोर लेिनंग का काय� 70 �ितशत पूरा हो गया है । अधूर ेकाय� को भी ज�द से ज�द पूरा िकया 

जाए  । कुडू से लातेहार, लातेहार से प�ामोड़, म�ामोड़ से गढ़वा एव ंगढ़वा से िवढंमगजं तक फोर 

लेिनंग बनाने क� कृपा क� जाए  । 

- एनएच 75 झारख�ड को िबहार, छ�ीसगढ़, उ�र �देश, ओिडशा एव ंपि�म बंगाल, उ�र 

�देश एवं ओिडशा को सड़क माग� से जोड़ती है । अतः आ�ह है िक रा��ीय राजमाग�-75 के मह�व 

को देखते ह�ए जनिहत म� इसे चारपथीय सड़क (फोर लेन) बनाने क� महती कृपा क� जाये । 
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- रांची शहर म� हेहल से जािकर ह�सैन पाक�  तक एिलवेटेड रोड का िनमा�ण िकया जाए । 

- झारख�ड म� रा��ीय राजमाग�-33 को चार लेन माग� बनाने क� �ि�या के काय� म� तेजी लाई 

जाए  । 

  अतः आशा है िक झारख�ड के सवा�गीण िवकास को गित �दान करने हेत ुउपरो� 

��ताव को �वीकृित �दान कर�गे  । 
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*�ीमती शारदा अिनल पटेल (महसेाणा): मझेु बोलने का समय नह� िमला इसिलए म� 

िन�निलिखत िवचार आपक� इजाजत ले कर रख रही ह�ं । 

 माननीय �धानमं�ी �ी नर�े� मोदी जी ने देश क� बागडोर थामते ही इं�ां���चर को 

सश� बनाने का बीड़ा उठा िलया था । सड़क, राजमाग�, जलमाग�, वायमुाग� से जुड़ी प�रयोजनाओ ं

से लेकर आवास योजना तक म� सरकार ने जा तेजी िदखायी है वह एक स�म एव ंसमथ� भारत का 

भरोसा देती है । इं�ा���चर के िवकास का सबसे ताजा उदाहरण 2 िकलोमीटर लंबा जोिजला 

टनल है िजसका �धानम�ंी जी ने िशला�यास िकया था । 

 3100 मीटर क� ऊंचाई पर बनने वाली सरुगं स े�ीनगर-कारिगल एवं लेह-ल�ाख के बीच 

हर मौसम म� सपंक�  बना रहेगा जो अ�छी सड़क� , अ�छे इं�ा���चर का उदाहरण होती ह� । मोदी 

जी और उनक� सरकार का हाइवे के िनमा�ण पर श�ु से ही जोर रहा है । यह इससे पता चलता है 

िक 2013-14 म� यूपीए सरकार के सड़क� के िनमा�ण का बजट जहां 32,483 करोड़ �पए था वो 

मोदी सरकार म� 2017-18 म� बढ़कर 1,16,324 करोड़ �पए हो गया । 

 2013-14 के दौरान राजमाग� के िनमा�ण क� गित 12 िकलोमीटर �ितिदन थी जबिक 

2017-18 म� 27 िकलोमीटर �ितिदन हो गयी । 

 न�सल �भािवत ऐसी जगह� पर सड़क�  बनाय� जा रही ह� जहां अभी तक िकसी क� भी 

जाने क� िह�मत नह� होती थी । भारतमाला 2 के तहत रा�य� के राजमाग� के िवकास पर फोकस 

िकया जा रहा है । �धानमं�ी �ामीण सड़क योजना के तहत अगले 5 साल� म� 1,25,000 

िकलोमीटर सड़क� के िव�तार एव ंिवकास का ल�य तय िकया जाना िवकास के �ित मोदी जी क� 

�ढ़ता को िदखाता है । 
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 म� अपनी तरफ से सरकार से दो बात� पर �यान दनेे तथा िवचार करने का अनरुोध करती 

ह�ं । 

1. िनमा�ण क� टे�नोलॉजी ऐसी हो िजससे �थानीय �तर पर रोजगार के अवसर सिृजत ह� । 

2. राजमाग� पर वाहन चालक� के िलए स�ते, स�ुयवि�थत िव�ामगहृ बनाए जाए इससे सड़क 

दघु�टनाओ ंम� उ�लेखनीय कमी हो सकती है । 



16.07.2019                                                                                                       114 

 
 

*�ी जनाद�न िसहं िस�ीवाल (महाराजगजं): म� सड़क प�रवहन और राजमाग� म�ंालय के 

अनदुान� क� मांग� का समथ�न करते ह�ए अपने ससंदीय �े� महाराजगंज िबहार से सबंंिधत कुछ 

सड़क� को रा��ीय राजमाग� म� जोड़ते ह�ए, उनके शी� िनमा�ण कराने हेत ुआव�यक कार�वाई करने 

का आ�ह करता ह�ं:- 

1. पथ-सीवान से पैग�बरपरु तक के सड़क को रा��ीय राजमाग� करते ह�ए, इसका िनमा�ण शी� 

कराने का क� कर�गे । 

2. माझंी से बरौली पथ को रा��ीय राजमाग� करते ह�ए, इसका िनमा�ण जनिहत म� शी� कराने 

का क� कर�गे । 

3. ताजपरु से एकमा होते ह�ए मशरक तक के सड़क को रा��ीय राजमाग� करते ह�ए, उसका 

िनमा�ण शी� कराने का क� कर�गे । 

4. तरयैा से पानापरु होते ह�ए सतजोड़ा तक के सड़क को रा��ीय राजमाग� का दजा� देते ह�ए, 

शी� िनमा�ण कराने का क� कर�गे । 

5. रा��ीय राजमाग� स.ं 101 (परुाना नं.) के घिटया काय� को उ�च �तरीय टीम �ारा जांच 

कराकर सबंंिधत संवेदक + अिभयंताओ ंके ऊपर कठोर कार�वाई करने का क� कर�गे । 
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*�ी िव�णु दयाल राम (पलामू): म� वष� 2019-20 के िलए सड़क प�रवहन एव ंराजमाग� म�ंालय 

सबंंधी अनदुान मांग� पर अपने िवचार �य� करना चाहता ह�ं । 

 भारत म� िव� का सबसे बड़ा सड़क नेटवक�  है । रा��ीय राजमाग� (एनएच), ए�स�ेसवे, 

रा�य राजमाग� (एसएच), िजला सड़क� , पीड��यूडी सड़क�  और �ोजे�ट सड़क�  शािमल ह� । भारत 

म� 60 �ितशत से अिधक व�तओु ंको लाने-जाने के िलए सड़क� का इ�तेमाल िकया जाता है, 

जबिक 85 �ितशत या�ी प�रवहन के िलए भी सड़क� का इ�तेमाल िकया जाता है । सड़क 

प�रवहन और राजमाग� म�ंालय सड़क प�रवहन और प�रवहन अनसुधंान संबंधी नीितय� को 

बनाती और �बिंधत करती है । म�ंालय रा��ीय राजमाग� (एनएच) के िनमा�ण और रखरखाव म� भी 

शािमल है । वह सड़क प�रवहन से जड़ेु मामल� जैसे �मखु के��ीय कानून, मोटरवाहन ए�ट, 

1988 का काया��वयन के संबंध म� भी काय� करता है । तेज और समावेशी िवकास वाली मेरी 

सरकार ने पहले बजट म� देश के आधारभूत ढांचे को मजबूत करने के िलए 100 ि�िलयन �पए 

िनवेश करने का ऐलान िकया । इसके तहत के�� सरकार का सबसे �यादा जोर सड़क� और मे�ो 

का जाल िबछाने और रले नेटवक�  को द�ु�त करने पर है । 

 लोकसभा म� वष� 2019 के िलए बजट पेश करते ह�ए िव� मं�ी िनम�ला सीतारमण जी ने 

कहा िक भारतमाला के दूसर े चरण  म� रा�य� को रा�य�तरीय सड़क� के िवकास के िलए 

�ो�सािहत िकया जाएगा । रा��ीय गैस ि�ड, जल ि�ड, सूचना-माग� और हवाई अड्ड� के िवकास 

के िलए खाका तैयार िकया जाएगा । उ�ह�ने कहा क� चार साल� म� गगंा म� माल प�रवहन म� चार गनेु 

विृ� होगी । भारतमाला, सागरमाला और उड़ान जैसी योजनाए ं�ामीण-शहरी �े� के बीच के अतंर 

को पाटने का काम कर रही ह� और प�रवहन बिुनयादी ढांचे म� सधुार कर रही ह� । भारतमाला 

प�रयोजना से रा�य� को रोडवेज िवकिसत करने म� मदद िमलेगी । देश म� 657 िकलोमीटर मे�ो 
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रले नेटवक�  प�रचालन म� आ गया है और 300 िकलोमीटर नई मे�ो लाइन को मंजूरी दी गई है और 

इलैि��क वाहन� म� िवशेष छूट भी दी गई है । �धानमं�ी �ाम सड़क योजना को 80,250 करोड़ 

�धानमं�ी �ाम सड़क योजना चरण तीन के तहत 80,250 करोड़ �पये क� लागत से 1.25 लाख 

िकलोमीटर सड़क को उ�नत बनाया जाएगा । सरकार नेशनल हाइवे �ो�ाम को पनु�गिठत करेगी 

तािक नेशनल हाइवे �ीड को उसक� �मता के मुतािबक बनाया जा सके । सरकार ने पहले ही एक 

अ�ैल को 10,000 करोड़ �पये क� फेम-दो योजना को मंजूरी द े दी है । इसके तहत उिचत 

�ो�साहन� और चािज�ग ढांचा उपल�ध कराकर िबजली चािलत वाहन� (ईवी) का चलन तेजी से 

बढ़ाया जा सकेगा । भारत वत�मान िव�ीय वष� म� 3 ि�लयन अरब डॉलर क� अथ��यव�था बन 

जाएगा । यही नह� आने वाले कुछ वष� म� यह 5 �ािलयन डॉलर क� अथ��यव�था बन जाएगा । 

बजट म� पूरा जोर भारत आधारभूत ढांचे के िवकास और जॉब पैदा करने पर रहा । रा��ीय राजमाग� 

काय��म का वहृद पनुग�ठन िकया जाएगा । इससे एक वांिछत �मता के रा��ीय राजमाग� ि�ड का 

सजृन सिुनि�त हो सकेगा । �धानमं�ी �ाम सड़क योजना, औ�ोिगक गिलयार,े समिप�त भाड़ा 

गिलयार ेऔर भारतमाला प�रयोजना के तहत सड़क� को द�ु�त िकया गया है । सरकार रा��ीय 

राजमाग� के िवकास और रखरखाव के िलए िज�मेदार है और एनएचआई के ज�रए इन काय� को 

करती है । रा��ीय राजमाग� कुछ सड़क नेटवक�  का 2 �ितशत ह�, लेिकन कुल सड़क यातायात का 

40 �ितशत भार उठाते ह� । एनएचएआई के �यय म� रा��ीय राजमाग� िवकास �ोजे�ट (एनएचडीपी) 

के अतंग�त आने वाले �ॉजे�ट्स का िव� पोषण शािमल है । एनएचडीपी के अतंग�त आने वाले 

�ॉजे�ट्स म� िन�निलिखत शािमल ह� : 1. �वण� चतभुु�ज (गो�डन �वाि�लेटरल), 2. उ�र-दि�ण 

और पूव�-पि�म कॉ�रडोर, और 3. चरण  -III के अतंग�त आने वाले 12109 िकलोमीटर राजमाग� 

क� फोर-लेिनंग  । 

 म� अपने ससंदीय �े� के अतंग�त पड़ने वाली सड़क� क� ि�थित का िज� करना चाह�ंगा । 

एन.एच.75 जो मेर े�े� म� पडवा मोड़ से लेकर िवढ़मगंज तक जाती है िक ि�थित अ�यंत जज�र है 
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हालािंक इसे बने ह�ए मा� दो वष� ह�ए ह� । उपरो� प�रि�थित म� मेरा अनरुोध है िक इसक� मर�मती 

क� अितशी� �यव�था क� जाए  ।  

 इसी तरह गढ़वा बाईपास का भी उ�लेख करना चाह�ंगा । इस सड़क क� �वीकृित �ा� हो 

चकु� है । ट�डर भी िनकल चकुा है पर�त ु पैसे के अभाव म� काय� �ारभं नह� हो पा रहा है, अतः 

अनरुोध है िक इसका शी� िनमा�ण �ारभं कराया जाए  । 

 एन.एच.98 म� िसलदाग से ह�रहरगंज तक फोर लेन सड़क िनमा�ण �ि�या के अतंग�त 

अिधगिृहत क� गई जमीन एव ंमकान�  के मआुवजा का भगुतान िकया जाए । िविदत है िक उ� 

�ोजे�ट को भारत माला �ोजे�ट/योजना से अलग कर िदया गया है िजसके चलते उपरो� 

परेशािनय� �ामीण� को झेलनी पड़ रही है और एन.एच.98 के फोन लेन िनमा�ण क� काय�वाई बदं 

पड़ गई है । उ� प�रि�थित म� �ामीण� क� परेशािनय� को एवं �ोजे�ट क� मह�ा को समझते ह�ए 

इसे भारत माला �ोजे�ट से अलग नह� िकया जाए एव ं इसका शी� िनमा�ण काय� श�ु कराया    

जाए  । 

 उ�लेखनीय है िक यह अकेली वकैि�पक सड़क है जो िबहार, यूपी एव ं अ�य �ातं� को 

झारखडं क� राजधानी रांची तथा अ�य िजल� यथा लातेहार, एव ंपलामू को जोड़ती है  । 

 अतं म�, म� सड़क प�रवहन एवं राजमाग� म�ंालय सबंंधी मांग का अनमुोदन करते ह�ए अपनी 

बात को समा� करता ह� ं । ध�यवाद, जयिह�द । 
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*डॉ. भारतीबेन डी. �याल (भावनगर): सड़क िनमा�ण देश के िवकास म� अहम भूिमका िनभाता है, 

यिद माग� अ�छा है तो �यापार और रोजगार के साधन बढ़ेगे, आज देश म� हाईवे का जाल चार� 

तरफ फैल गया है । जहा ंभी जाओ राजमाग� पर िनमा�ण काय� लगा ह�आ है, इस देश के नाग�रक� ने 

इतनी अ�छी सड़क� क� क�पना कभी नह� क� होगी । वष� 2014 स ेदेश के राजमाग� िनमा�ण म� 

िजस तरह क� ऐितहािसक गित आई है, इसके िलए म� माननीय �धानम�ंी जी और माननीय िनितन 

गडकरी जी को बधाई देती ह�ं । 

 आज से पांच वष� पूव� सड़क प�रवहन म�ंालय का नाम सनुा था लेिकन राजमाग� िनमा�ण का 

काय� बह�त ही कम देखने को िमलता था । मझेु खशुी है िक आज हमारा सड़क माग� दिुनया के बड़े 

राजमाग� नेटवक�  म� शािमल है, िजस गित से हमारी सरकार ने सड़क िनमा�ण करवाए ह� वह 

अभूतपूव� है, इससे देश िवकास क� ओर बढ़ रहा है । म� माननीय मं�ी जी क� आभारी ह�ं िक उ�ह�ने 

मेर ेसंसदीय �े� भावनगर म� 6 राजमाग� �वीकृत िकए िजसम� से 1. भावनगर-वेरावल-सोमनाथ, 2. 

भावनगर-राजकोट, 3. भावनगर- अहमदाबाद तथा 4. तलाजा-पालीताना माग� िनमा�णाधीन है एवं 

5. भावनगर-कोिलयाक, 6. अहमदाबाद-बोटाद-ढेसा अभी टे�ड�रगं �यव�था म� ह� । 

 म� के�� के साथ-साथ हमारी गजुरात सरकार को भी ध�यवाद देती ह� ंिज�ह�ने भावनगर के 

घोघा ब�दर से दहेज रो-रो फेरी (जलमाग�) का िनमा�ण करवाया है, भावनगर से सूरत या म�ुबई 

जाने के िलए लगभग �मशः 450-600 िकलोमीटर का सफर तय करना पड़ता है, यिद सरकार 

भावनगर के घोघा पोट�  स ेसम�ुी माग� (वाटरवे) का िनमा�ण सूरत और म�ुबई के िलए करवा दे तो 

यह दूरी मा� 35 िकलोमीटर हो जाएगी, इस �े� म� �यापार और रोजगार के अवसर बढ़ जाएगें, 

समय और धन क� बचत होगी इसके साथ ही वाटरवे से देश क� सीमा क� ओर के पानी का 

सदपुयोग भी हो सकेगा  । 
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 मेरा माननीय सड़क प�रवहन एव ंराजमाग� मं�ी जी से अनरुोध है िक पूर ेदेश म� राजमाग� 

िनमा�ण का काय� काफ� ती� गित से हो रहा है लेिकन मेर े ससंदीय �े� अंतग�त भावनगर से 

सोमनाथ के िलए राजमाग� िनमा�ण का काय� काफ� धीमी चल रहा है, इसके िलए मेरा अनरुोध है िक 

इस राजमाग� के ज�द िनमा�ण के िलए संबिंधत कंपनी को आव�यक िनद�श िदया जाए  ।  

 

 ध�यवाद । 
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*�ी सुनील कुमार िसहं (चतरा): म� सड़क प�रवहन एवं राजमाग� म�ंालय के 2019-2020 

अनदुान� क� मांग का समथ�न करते ह�ये अपनी बात रखना चाहता ह� ं । हमारी सरकार ने बजट म� 

सड़क� के िलए रा��ीय राजमाग� काय��म का बड़े �तर पर पनुग�ठन करने क� काय�योजना पेश क� 

है । इससे एक रा��ीय राजमाग� ि�ड का िनमा�ण होगा, जो देश के अलग-अलग िह�स� को जोड़ेगा । 

सरकार ने बजट म� �धानमं�ी �ाम सड़क योजना के तहत 80,250 करोड़ क� लागत से 1.25 

लाख िकलोमीटर सड़क�  बनाने का ल�य रखा है । भारतमाला प�रयोजना से रा�य� को रोडवेज 

िवकिसत करने म� मदद िमलेगी । सरकार ने बजट म� इलेि��क वाहन� को लोग� के िलए िकफायती 

बनाने के िलए जीएसटी 12 �ितशत से घटाकर 5 �ितशत कर दी है । इलेि��क वाहन खरीदने पर 

िलए गए लोन पर चकुाए जाने वाले �याज पर 1.5 लाख क� अित�र� इनकम टै�स छूट भी दी 

जाएगी । सड़क �े� म� िनजी िनवेश को बढ़ाया जायेगा । सड़क के िनमा�ण क� गित का ल�य 40 

िकलोमीटर �ितिदन रखा गया है, जो वत�मान म� 32 िकलोमीटर �ितिदन है । इस ल�य को 

सरकार माननीय �ी िनितन गडकरी जी के �यास� से अव�य पूरा करगेी । 

 मेरा लोक सभा �े� चतरा भौगोिलक �ि� से अ�य�त िव�ततृ एवं दगु�म �े� है । यह 

�े�फल क� �ि� से िसफ�  झारखडं रा�य ही नह� बि�क रा��ीय �तर पर भी मह�वपूण� �थान 

रखता है । इस लोकसभा �े� म� चतरा और लातेहार िजला के साथ पलामू िजला का पाकं� िवधान 

सभा �े� भी आता है । इस �े� के िवकास क� �ि� से पथ� क� सरंचना, उनका उ�नयन, सवं��न, 

स�ुढ़ीकरण और रा�य �तरीय और अतंरा��यीय जड़ुाव अ�यंत आव�यक है । भारत सरकार ने 

पय�टन क� �ि� से मह�वपूण� �े�� को जोड़ने वाले पथ� को �ाथिमकता दनेे के साथ ही वामपंथी 

उ�वाद (एलड�लयूई) �भािवत �े�� म� भी सड़क नेटवक�  के उ�नयन को �मखुता दी है । 
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 �ी िनितन गडकरी जी, माननीय के��ीय म�ंी, सड़क प�रवहन एवं राजमाग� मं�ालय �ारा 

लोक सभा �े� चतरा म� सड़क� के िनमा�ण के िलए बह�त सराहनीय काय� िकया गया है । मेर े

लोकसभा �े� म� रा��ीय उ�च पथ� क� घोषणा, पलु� का िनमा�ण, नए रा��ीय उ�च पथ� क� 

सै�ांितक मंजूरी आिद काय� ह�ए ह� िजनम� 

• दिुबयाखांड (एन.एच.75) से बेतला, गा�, मह�आडांड, कुसमुी, राजपरु, अिंबकापरु 

(छ�ीसगढ़) नए एनएच को मंजूरी । 

• घाघरा-िबसनपरु-नेतरहाट-मह�आडांड, नए एनएच को मंजूरी । 

• जसपरु-गोिवदंपरु-डुमरी-मह�आडांड़ नए एनएच को मजूंरी । 

• डा�टेनगजं (एन.एच.75) - सगािलम-तरहसी-मनात ु- चक - रानीगजं - इमामगजं - शेरघाटी 

(एन.एच.2 िबहार) नए एनएच घोिषत । 

• बगरा (एन.एच.22) - लावाल�ग-रामपरु �रमी �ा�रका पाकं� - सगािलम - ले�लीगंज नए 

एनएच घोिषत । 

• चतरा (एन.एच.99) - ईटखोरी-चौपारन (एन.एच.2) नए एनएच घोिषत । 

• जीह� (एन.एच.22) - ईटखोरी नए एनएच घोिषत ।  

• पांक� - हेरहंज - बालूमाथ तक िव�तार नए एनएच घोिषत । 

• डा�टेनगजं (एन.एच.75) - पांडेपरुा - रानीगजं- इमामगंज- डुम�रया- बेला- स�ुतान घाटी 

एनएच 39 नए एनएच घोिषत । 

• एनएच22 पर 4 पलु� का िनमा�ण (जबड़ा ओर गोिनया) तथा एनएच 522 पीरी म� पलु का 

िनमा�ण  

• एनएच 22 पर 2 पलु� का िनमा�ण (सघंरी घाटी) तथा एनएच 22 पर 3 पलु� का िनमा�ण 

(हटंरगजं म�) तथा एनएच 39 पर 3 पलु� का िनमा�ण (उदयपरुा एव ंलातेहार म�) तथा एनएच39 पर 

2 पलु� का िनमा�ण (दोमहुान एवं लातेहार म�) तथा एनएच22 पर 3 पलु� का िनमा�ण तथा एनएच 22 
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पर जोरी स ेलमटा वाया चतरा तक सड़क का पनु�िनमा�ण एवं पिुलया का िनमा�ण तथा एनएच 39 म� 

दरुगंी नाला पर नए पलु का िनमा�ण आिद �मखु है ।  

 उपरो� विण�त प�रयोजनाओ ंपर काय� बह�त धीमी गित से हो रहा है । िनधा��रत समय सीमा 

पर काम पूण� नह� हो रहा है । इसिलए आपके मा�यम से माननीय म�ंी जी से आ�ह है िक मेर ेलोक 

सभा �े� म� घोिषत एन.एच. सड़क प�रयोजनाओ ंको ससमय पूण� करने क� िदशा म� ठोस काय�वाही 

क� जाये ।  

 साथ ही मेर ेलोक सभा �े� के लातेहार िजला म� एन.एच.75 पर भारतीय रा��ीय राजमाग� 

�ािधकरण (एन.एच.ए.आई.) �ारा बाईपास ��तािवत है । ��तािवत बाइपास रोड औरगंा नदी, 

खीखीर नदी और माला नदी पड़ती है । उपाय�ु लातेहार �ारा िदनाकं 09.02.2015 तथा मेर े

�ारा भी िदनाकं 2.04.2016 को प�रयोजना िनदेशक, एन.एच.ए.आई. रांची को प� िलखा गया   

था । वैकि�पक ��ताव के अनसुार एन.एच.75 पर क�नामाड से होटबाग तक बाईपास का िनमा�ण 

कराया जा सकता है । इसम� कोई बड़ी नदी और रलेवे लाईन नह� पड़ रही है । अतः मेरा आपके 

मा�यम से के��ीय सड़क प�रवहन एव ं राजमाग� मं�ी जी से आ�ह है िक लातेहार म� बाईपास 

िनमा�ण के ��ताव को �वीकृित �दान कर िनमा�ण काय� �ारभं िकया जाये । 

 इसके साथ-साथ चतरा िजला मु�यालय पर भी एक बाईपास के िनमा�ण क� आव�यकता है 

िजसक� �वीकृित भी �दान क� जाये । 

 इसके अलावा माननीय म�ुयमं�ी, झारखडं सरकार, के प� िदनाकं 06.08.2015 �ारा 

रा�य क� ओर से भेजे गये ��ताव� म� रांची �रगं रोड रातू- ठाकुरगांव - िपपरवार-ट�डवा-िसम�रया 

पथ के िनमा�ण क� अनशुंसा क� गई थी । पर�त ुइसके �ट म� बदलाव कर िबजपुारा-खेलारी-टंडवा-

िसम�रया माग� ल�बाई 101 िक.मी. �वीकृित िकया गया है । इस सबंंध म� आपको त�य� से अवगत 

करवाते ह�ये आ�ह होगा िक इस �ट म� बदलाव नह� िकया जाये । नये ��तािवत पथ िबजपुारा-

खेलारी-टंडवा-करडेारी पहले से ही एन.टी.पी.सी. के मा�यम से हजारीबाग तक बनाया जा रहा है । 

पूव� म� भेज गये रांची �रगं रोड रातू- ठाकुरगावं- िपपरवार- ट�डवा- िसम�रया पथ के िनमा�ण से दो 
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लोकसभा �े�� रांची व चतरा को लाभ िमलेगा । के�� सरकार क� नीित के अनसुार ऐसे पथ िजनम� 

रा�य� क� राजधानी व देश क� राजधानी से नजदीक �ट तय होता है, उसे �ाथिमकता देना है । 

इसिलए इस पथ के िनमा�ण से रांची क� दूरी िद�ली व अ�य रा�य� क� राजधािनय� से कम हो 

जायेगी । आपको अवगत करवाना है चतरा म� �टील �लांट का िनमा�ण ��तािवत ह� । चतरा एव ं

ट�डवा एक औ�ोिगक शहर के �प म� िवकिसत होने वाला है । इस �ि� से भी इस रोड़ का िनमा�ण 

आव�यक ह� । अतः मेरा आ�ह है िक रांची �रगं रोड़ रातू- ठाकुरगांव- िपपरवार- ट�डवा- िसम�रया 

पथ के �ट म� कोई बदलाव नह� िकया जाये । अगर बदलाव िकया गया है तो उसे वापस कर पूव� म� 

��तािवत �ट को ही �वीकृित �दान कर� ।  

 एक अ�य मह�वपूण� िवषय ह� । रलेवे ने जानकारी �दान क� है िक िदनांक 10.11.2014 

को रले मं�ालय और सड़क प�रवहन एव ं राजमाग� मं�ालय के बीच समझौता �ापन ह�ता��रत 

ह�आ है । इसके अनसुार वष� 2019 तक सभी रले फाटक� को रोड ओवर/रोड अडंर ि�ज से 

बदलने का काय� सड़क प�रवहन एवं राजमाग� मं�ालय/भारतीय रा��ीय राजमाग� �ािधकरण करगेा । 

मेर ेसंसदीय �े� म� पलु� के िनमा�ण के िलए �वीकृित एवं रािश िमली ह�ई है । रेलवे �ारा भी �वीकृित 

हो चकु� है । इसम� िवल�ब के कारण जनता म� बह�त आ�ोश है और कई बार उ� �दश�न हो चकुा  

ह� । यह बह�त �य�त माग� है । इसके िनमा�ण को शी� करवाने क� आव�यकता है । पर�त ुयह भी 

�यान रखना होगा िक चंदवा बाजार को नकुसान नह� हो । चंदवा के बाजार का बचाव करते ह�ये 

इसका िवक�प तलाश िकया जाये । इसके िलए बाईपास का िनमा�ण, या रेलवे अ�डर पास का 

िनमा�ण भी िकया जा सकता ह� । अतः लातेहार िजला म� टोरी �टेशन के िनकट टोरी-चतरा, डोभी 

पथ पर रले ओवरि�ज (आरओबी) का िनमा�ण काय� शी� पूरा िकया जाये । 

 इसके साथ म� सड़क प�रवहन एव ंराजमाग� मं�ालय के 2019-20 अनदुान� क� मांग का 

समथ�न करते ह�ए अपनी बात समा� करता ह�ं । ध�यवाद । 
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*�ी अजय भ� (नैनीताल-ऊधमिसहं नगर): जब से माननीय मोदी जी ने देश के �धान सेवक 

�प म� काय�भार स�भाला तब से लगातार देश नई ऊंचाइयां छू रहा है जो काम पूव�वत� सरकार� 

आजादी के बाद से आज तक नह� कर पाई मोदी जी क� सरकार ने 5 वष� म� करके िस� कर िदया 

िक उनक� सरकार का एक मा� ल�य िसफ�  और िसफ�  भारत को दिुनया म� न�बर एक पर लाना है । 

मोदी जी के नेत�ृव म� सड़क एव ंप�रवहन म�ंी �ी िनितन जयराम गडकरी जी ने जो काय� िकया वह 

अक�पनीय है । �ी गडकरी जी देश म� िनधा��रत ल�य के िवपरीत कई गनुा अिधक एन.एच.-

एन.एच.ए.आई., �टेट पी.ड�लयू.डी. एव ंएन.एच.आई.डी.सी.एल. क� सड़क� का िनमा�ण कर, काय� 

करने क� सव��च �मता का प�रचय िदया है । 

 �ी िनितन गडकरी जी क� िड�शनरी म� अस�भव श�द नह� है, �ी गड़करी जी क� 

काय�शैली हम सब को काय� के �ित समिप�त भावना से काय� करने के िलए �े�रत करती है । 

 माननीय �धानम�ंी जी िजस तरह से 18-20 घंटे तक �ितिदन काय� कर हर �े� म� देश को 

2013-14 से काफ� आगे ले आये ह�, तथा उनके किठन काय�-�मता को �ी िनितन गड़करी भी 

बखूबी आगे बढ़ा रहे ह� । 

 गडकरी जी ने देश के सदूुरवत� �े��, सीमा�त �े�� एव ंसाम�रक मह�व के �े�� म� सड़क 

पह�ंचाने का काय� िकया है, वह अिव�मरणीय है । प�रवहन का सही उपयोग, गडकरी जी ने हर �े� 

म� सफलतापूव�क करके िदखाया है । कुछ समय बाद हम कैलाश मानसरोवर सड़क माग� से जा 

पाय�गे, जो लोग कैलाश मानसरोवर के पिव� दश�न करने क� इ�छा मा� रखते थे तथा किठन माग� 

के कारण जा नह� सकते थे, अब सड़क का िनमा�ण �ारभं होने से आशा जगी है िक कुछ समय बाद 

हम सड़क माग� से करोड़� सनातन धिम�य� के पिव� �थल, कैलाश मानसरोवर के दश�न एवं पिव� 

जल से “आचमन” एव ं�नान कर पाय�गे । सड़क�, निदय�, पहाड़� मैदानी �े�� म� अक�पनीय पलु� 

का िनमा�ण कर सरकार ने लोग� क� बरस� क� मांग को पूरा िकया है । 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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 हमार े �देश उ�राख�ड म� माननीय �धानम�ंी जी ने ”आल वैदर” सड़क का काय� 

”चारधाम” क� सगुम या�ा के िलए जो िनितन गड़करी जी क� देख-रखे म� �ार�भ िकया था, आज 

तेज गित से चल रहा है । माननीय गडकरी जी ने उ�राख�ड क� िजन कई सड़क� को एन.एच. 

बनाने क� घोषणा क� थी, उनका िनमा�ण चल रहा है । 

 आज शहर� म� जाम क� बड़ी सम�या है, मेरी लोक सभा नैनीताल-ऊधम िसंह नगर के 

अदंर ह��ानी, काशीपरु, ��परु, लालकुआ,ं भवाली, भीमताल, नैनीताल म� जबरद�त जाम लगता 

है । िजसके कारण, जन जीवन अ�त-�य�त हो जाता है । ह��ानी से नैनीताल जहां सामा�यतः 1 

से लेकर डेढ़ घंटे तक का समय लगता है, पय�टन सीजन म� 7 स ेलेकर 8 घटें तक का समय लगा 

और जनता पानी एव ंलघशुकंा के िलए तथा भोजन के िलए परशेान हो गई तथा छोटे-2 ब�च� को 

दूध एवं िब�कुट तक नह� िमले । इसिलए मेरा सरकार से अनरुोध है िक शहर� म� जाम न लगे, ऐसी 

योजना बने और ऐसे शहर� म� ”बाईपास” बनाने के िलए के�� से सी.आर.एफ. अथवा िकसी अ�य 

मद से धनरािश अवमु� क� जानी चािहये, �य�िक रा�य सरकार� के पास धन क� कमी होती है, 

य�िप एन.एच. पर बसे शहर� म� ”बाईपास” के िलए धनरािश के�� सरकार ही देती है । 

 कई पय�टक शहर� म� आज पािक� ग क� गंभीर सम�या है, इसका उदाहरण म�ने नैनीताल 

पय�टक नगरी का ऊपर िदया है जहां पािक� ग न होने के कारण 7-8 घंटे तक जाम लगा रहा । 

 म� उ�राख�ड क� कुछ सड़क� के सबंंध म� सरकार को अवगत कराना चाहता ह�ं  । 

धम�नगरी ह�र�ार के िलए ल�बे समय से बन रही सड़क का माग� आज तक पूण� नह� ह�आ । िजससे 

कई बार गभंीर दघु�टना हो चुक� है, कई लोग� को अपनी जान गंवानी पड़ी है । इस माग� के न बनने 

से सरकार क� काफ� बदनामी हो रही है । मेरा आ�ह है िक सरकार ऐसे ठेकेदार� को ”�लैक िल�ट” 

कर दे, तािक सरकारी धन क� एव ंसमय क� बबा�दी न होने पाये । 

 

 म� सरकार को बधाई देता ह�ं िक भारत म� सबसे पहले ”ऑलवेदर” रोड़ उ�राख�ड को दी 

गई, आज चार धाम एव ंटनकपरु से िपथौरागढ़ तक ”ऑलवेदर” रोड का िनमा�ण काय� �ारभं हो 
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चकुा है, पर�त ुकाय� क� गित बह�त धीमी है, सरकार काय� क� गित बढ़ायेगी तो अगले वष� चार धाम 

या�ा और अिधक सगुमता से हो  जायेगी । 

 उ�राख�ड के दो म�डल� कुमाऊं एव ं गढ़वाल को जोड़ने के िलए काब�ट पाक�  से एक 

क�डी रोड क� मांग ल�बे समय से चल रही है । इसका िनमा�ण होने के बाद उ�र �देश से नह� 

आना पड़ेगा और रामनगर से सीध ेकालागढ़ होते ह�ए कोट�ार पह�ंच जाय�गे । मेरा अनरुोध है िक 

सरकार इसक� �वीकृित जारी कर� । 

 मेरी लोक सभा नैनीताल - ऊधम िसंह नगर के अतंग�त खटीमा - पानीपत रा��ीय राज 

माग� पर जनपद ऊधम िसंह नगर म� ि�थत (एन.एच. 74) का िनमा�ण काय� ग�फार क�पनी को 

िमला था । िनमा�ण काय� नह� िकया गया । ��परु से काशीपरु क� ओर ि�थत रलेवे �ािसगं के 

ऊपर िनिम�त �लाईओवर के दोन� ओर ग�फार क�पनी के �ार कोई सिव�स लेन का िनमा�ण नह� 

िकया गय है । इस �लाईओवर के दोन� ओर आवासीय �े�, मॉडल कॉलोनी सूया� इ��लेव, �े�ान 

सिक� ल, सोढ़ी कॉलोनी एव ंअनेक �ित�ान� के हजार� नाग�रक� क� आवाजाही मु�य माग� से ब�द 

है, �य�िक रा��ीय माग� म� सिव�स लेन नह� है । 

 एलाय�स आवासीय कॉलोनी �ार से, �ीन पाक�  सो�ती कॉलोनी �ार तक एन0एच0 पर 

सड़क, ग�फार क�पनी के �ारा न बनाये जाने के कारण आये िदन दघु�टनाय� हो रही ह� । 

 �यामा �साद मखुज� चौक पर अ�यंत बड़ा व गहरा नाला होने से अनेक छोटे व बड़े वाहन 

व नाग�रक इन नाल� म� िगर चुके ह� । 

 उ� क�पनी �ारा यहां पर नाले पर �लैब िनमा�ण व सड़क न बनाने से अनेक वाहन 

�ित��त हो चकेु ह� एवं कई नाग�रक घायल हो चकेु ह� । 

 ��परु के शमशान घाट व दिुधया बाबा मि�दर से िक�छा माग� पर ि�थत �ी श�ुला जी 

(िवधायक िक�छा) आवास तक यािन तीन पानी तक ल�बा माग� उपरो� क�पनी �ारा न बनाये 

जाने के कारण, भदईपरुा, शाि�त कॉलोनी, िवम �वायर कालोनी, दूिधया नगर, उ�रांचल कालोनी, 

पहाड़गंज, अ�सेन अ�पताल �े�, रशेम वाड़ी व अ�य �े�� का जन-जीवन ठ�प हो चकुा है । िदन 
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भर धूल उड़ने से कई लोग फेफड़� क� बीमारी के िशकार हो चकेु ह� । साथ ही बड़े-बड़े गड्ढ� से 

दघु�टनाय� हो रही ह� । 

 िक�छा मेडीिसटी अ�पताल के बाहर पिुलया अ�यंत सक�ण� होने से हमेशा जाम लगा रहता 

है । उपरो� क�पनी �ारा पिुलया का िनमा�ण आज तक न करने के कारण ल�बे समय तक जाम म� 

फंस कर, लोग मानिसक �ताड़ना झेल रहे ह� । 

 यह अ�यंत गंभीर बात है िक ऊधम िसंह नगर म� जहा-ंजहा ंभी ग�फार क�पनी �ारा काम 

िकया गया है कह� भी पैदल चलने अथवा दपुिहया वाहन� तक के िलए सिव�स लाईन� का िनमा�ण 

नह� कराया है । साथ ही कह� भी योजनाब� तरीके से नाल� का िनमा�ण न होने से गड्ढ� म� पानी 

भरने के कारण कई बार छोटे वाहन उसम� डूब जाते ह� तथा दघु�टना होती है । इसी रा��ीय राजमाग� 

पर बनाये जा रहे �लाईओवर का िनमा�ण काय� क�पनी ने रोक िदया है, िजसम� एक छोटा क�चा 

माग� से ही वाहन आते - जाते रहते ह� । यह भी ग�भीर बात ग�फार क�पनी �ारा सिव�स लेन तो पूरी 

सड़क म� कह� भी नह� बनाई है । 

 अ�यंत क� के साथ सरकार को अवगत कराना है िक ग�फार क�पनी क� घोर लापरवाही 

एव ंअिधका�रय� क� अकम��यता से एक दज�न याि�य� क� जान जा चकु� है और कई घायल हो 

चकेु ह� । 

 यह और भी ग�भीर बात है िक ग�फार क�पनी घड़�ले से इस रा��ीय राजमाग� िक�छा 

रोड पर टोल वसूली कर रही है जब 50 �ितशत भी काम पूरा नह� ह�आ तो िफर टोल लेने का कोई 

कारण नह� होता है । यह अवैध वसूली है । 

 यह और भी गंभीर बात है िक अधूरी सड़क, जो 50 �ितशत भी नह� बनी है उसको 

अनापि� �माण प� िकसके �ारा और �य� िदया गया । 

 म� सरकार से मागं करता ह�ं िक इस पूर े�करण क� जांच क� जाये एवं उन अिधका�रय� व 

सबंंिधत सभी लोग� के िखलाफ द�डा�मक काय�वाही क� जाये, िजनक� वजह से एक दज�न स ेभी 

अिधक लोग� क� जान� चली गई ह� । 
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 इस संबंध म� �थानीय जनता एवं �थानीय माननीय िवधायक जी �ारा अपना रोष �य� 

िकया गया है और हर बार �थानीय �शासन, ग�फार क�पनी, जनता के बीच म� ए�ीम�ट तो ह�आ है 

िक�त ुकाय� आज तक नह� ह�आ है इसिलए इस मामले को ग�भीरता से लेते ह�ए कठोर काय�वाही 

सरकार कर े। 

 ��परु म� �ािंजट कै�प जो बंगाली बह�ल इलाका है लगभग दो िक0मी0 सड़क म� बड़े-बड़े 

गड्ढे बन गये ह�, यह �े� िकसी भी िनमा�ण एज�सी के पास न होकर महानगर िनगम के अंदर आता 

है और महानगर िनगम के पास धन क� कमी के कारण िनमा�ण काय� नह� हो पा रहा है इसिलए मेरा 

सरकार से अनरुोध है िक ऐसे मामल� म� सड़क प�रवहन म�ंालय, भारत सरकार �ारा पैसा िदया 

जाना चािहए । 

इस बजट का समथ�न करते ह�ए म� अपनी बात को समा� करता ह�ं । 
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*SHRI SUNIL BABURAO MENDHE (BHANDARA-GONDIYA):In this Budget 

of 2019-20 for Ministry of Road Transport and Highways, the following roads 

shall be added in my Constituency. 

- Bhandaro – Tumsar is now a State Highway which shall be declared as 

a new National Highway as is very high traffic density road. 

- Parni (Sindpur) to Lakhandare Road (MDK) shall be declared as State 

Highway and shall be constructed (dredged) as three lane road because it is a 

road connectivity of two new National Highways which are under construction. 

(Bhandaro-Parni Nilong Fata Road and Sakali – Lakhandare – Wadsee Road). 

 Please consider the above. 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
 



16.07.2019                                                                                                       130 

 
 

*�ी अजय ट�टा (अ�मोड़ा): मझेु वष� 2019-20 क� सड़क प�रवहन और राजमाग� म�ंालय से 

सबंंिधत अनदुान क� मागं� पर अपनी बात रखने का अवसर िदया है, इसके िलए बह�त-बह�त 

ध�यवाद । 

 मोदी जी क� सरकार के दूसर ेबजट म� सबसे �यादा जोर सड़क� का जाल बनुने के ऊपर  

है । इस �े� म� सरकार टॉप िगयर पर चल रही है । कभी सोचा करते थे िक िवदेश� क� तज� पर 

अपने देश म� भी राजमाग� बन�गे या नह�, यह स�भव ह�आ और अटल जी क� सरकार के समय 

�विण�म चतभुु�ज योजना के मा�यम से देखने को िमला । आज पनु: जब मोदी जी क� सरकार बनी 

तो उस कैिबनेट म� बह�त अनभुवी म�ंी �ीमान् िनितन गडकरी जी ने सड़क� और राजमाग� के �ित 

अपनी सोच और दूरदिश�ता �कट क� और राजमाग� क� ि�थित देखने लायक है, जहा ंए�स�ेसवे 

जैसे मोटर माग� बन� । 

 जब हम अपने �े� उ�राख�ड से िद�ली या लखनऊ आते थे तो आने के बाद एक िदन 

पूरा आराम करना होता था । आज इसके ठीक उलट उ�राख�ड से िद�ली आते व� जो 

राजमाग� म� प�रवत�न देखने को िमला है, सब उसक� वाहवाही करते ह� । काय� कागज� म� नह�, 

धरातल पर िदखता है । 

 म� अ�मोड़ा संसदीय �े� से दूसरी बार सांसद िनवा�िचत ह�आ ह�ं िजसम� बह�त बड़ी भूिमका 

सड़क प�रवहन एवं राजमाग� क� भी है । मेर े�े� का बह�त-सा भू-भाग चीन और नेपाल क� सीमा पर 

आता है । आज वहां भी भारतमाला प�रयोजना के तहत  

(i) बैजनाथ-थराली-कण��याग मोटर माग� - 94 िकमी., लागत - 2,000 करोड़ �पये 

(ii) बैजनाथ-बाग�ेर-कपकोट-मनु�यारी मोटर माग� - 216 िकमी., लागत - 4,500 करोड़ �पये 

(iii) अ�कोट-धारचूला-पालपा-िलपलेुख मोटर माग� - 147 िकमी., लागत - 12 करोड़ �. 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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 लगभग 7700 करोड़ �पये क� घोषणा एव ंकाय� क� �वीकृित से �े� म� काफ� हष� �या� 

ह�आ और जनता ने मोदी जी और भूतल प�रवहन म�ंी जी के �ित आभार �य� िकया । 

 रा��ीय राजमाग� क� घोषणा के संबंध म� पूव� से काफ� मागं� �े� से आती रहत� थ� । मोदी 

जी क� सरकार म� माननीय भूतल प�रवहन मं�ी जी �ारा वष� 2016-17 म� (1) एन.एच. 309 ए, 

धार-गंगो�ीहाट-बेरीनाग-बागे�र-ताकुला, अ�मोड़ा को और, (2) एन.एच. 309 बी, अ�मोड़ा-पनार 

77 िकलोमीटर के दो माग� को रा��ीय राजमाग� घोिषत िकया गया । 

  (1) रानीखते, भतरौजखान, मोहान, (2) रानीखते, खैरना, िजसम� सै�ांितक �वीकृित 

एन.एच. घोिषत करने हेत ुह�ई है । अत: िविधवत �वीकृित क� शी� आव�यकता �े� के िलए है । 

हम आपके आभारी ह�गे । 

 वष� 2016-17 म� माननीय �धान मं�ी जी और भूतल प�रवहन मं�ी जी �ीमान् िनितन 

गडकरी जी �ारा चार धाम �ोजे�ट म� अपना संसदीय �े� टनकपरु से िपथौरागढ़ एन.एच.-09 पर 

1200 करोड़ �पये स े अिधक लागत से स�ुदर ऑलवेदर रोड का िनमा�ण हो रहा है, जो मेर े

ससंदीय �े� के िलए के�� का उपहार है । म� कहना चाह�ंगा िक उ� ऑल वेदर रोड म� तीन 

बाइपास िनमा�ण क� भी त�काल आव�यकता है - च�पावत बाइपास, लोहाघाट बाइपास और 

िपथौरागढ़ बाइपास । इसके लागत हेतु ��ताव व डी.पी.आर. भारत सरकार म� अभी लि�बत है । 

इसके िलए शी� ही धनरािश म�ु होनी चािहए । उ� माग� म� बाइपास का िनमा�ण आव�यक है । 

 मेर ेसंसदीय �े� म� रा��ीय राजमाग� 109 म� च�सली से कोसी बाइपास का िनमा�ण रा�य 

सरकार �ारा िकया जा चकुा है । रा��ीय राजमाग� 109 म� लोिधया स े पा�डेखोला, जहा ं घनी 

आबादी के कारण काफ� जाम क� ि�थित बनी रहती है, िजस कारण उ� राजमाग� के कुछ भाग को 

रा�य सरकार �ारा िनिम�त बाइपास को सि�मिलत करना भी अप�रहाय� होगा । 
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 एन.एच. 309 बी अ�मोड़ा से धार, एन.एच. 109 �वाख से �ारस�, एन.एच. 109 

चौखिुटया से पा�डुवाखाल - इन माग� के स�ुढ़ीकरण और चौड़ीकरण के ��ताव व डी.पी.आर. 

भारत सरकार के �तर पर लि�बत ह� । इसक� �वीकृित �दान हो । 

 एन.एच. 121 - रामनगर गिस�या के पास धनगड़ी नाला और पनोर नाला के �थान पर पलु 

क� आव�यकता है �य�िक नाल� म� बरसात का पानी आने से हर वष� यहां जनहािन हो जाती है । 

इसका ��ताव भी भारत सरकार को �ेिषत है । इसक� �वीकृित �दान कर� । 

 बजट म� हष� का िवषय है िक अब रा�यमाग� पर भी रा��ीय राजमाग� काय� करगेा  । अपने 

ससंदीय �े� म� अनेक ऐसे माग� ह� जो काफ� जज�र हो चुके ह� और उनक� �े� म� काफ� आव�यकता 

है  । इस पर के�� �ारा �यान िदया जाना बह�त �शंसनीय है । भूतल प�रवहन और रा��ीय राजमाग� 

मं�ी जी का आभार िक आपके �ारा देश म� सड़क� के मा�यम से अिंतम छोर के �यि� के िवकास 

क� सोच �या� होगी  । 

 ध�यवाद । 
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*SHRI MITESH PATEL (BAKABHAI)  (ANAND): With reference to the 

notification Bhavnagar (on NH-51) Dholera-Vataman Junction-Fatehpura-

Khamhat-Gambhira Bridge-Karjan (on NH-48) 200 Km. road length is declared  

National Highway for connecting South Gurjrat to Saurashtra Region. 

But, for connecting to Saurashtra Region to South Gujrat is shortest link 

to connect Vtaman Junction-Fatehpura-Khambhat-Kavi-Jambusar by 

constructing 8.50 kms. length Heighted Bridge with 1.50 km.  Approaches  

between khambat to kavi.  The route distance reduce 46 km.  Now a day traffic 

passing for Saurashtra region to  South Gujarat and Mumbai are from 

Vataman junction – Tarapur Dharmaj – Borsad – Jambusar it is 115 km length. 

Otherwise estimating bridge of Khambhat Khadi 8.100 km bridge + 1.50 

km approaches the traffic will fly Vataman junction – Fatehpura – Galiyana – 

Golana – Khambhat – Kavi – Jambusar 69 km. 

By the way it reduce the 46 km. travelling and it  improve the economy of 

bhal region and industrial growth and reduce the pollution by constructing the 

same bridge and highway, it reduce 200 crore fuel consumption per year and 

reduce the road accident and will grow of the economy of the nation.  So the 

Government is  requested to change the route from Khambhat-Kavi-Jambusar 

instead of Khambhat-Gambhira Bridge-Karjan (on NH 48) and approve the 

same bridge with a joining coastal highway please. 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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*�ी राकेश िसहं (जबलपुर): म� सड़क प�रवहन एवं रा��ीय राजमाग� म�ंालय के बजट अनदुान 

पर अपनी बात �य� करना चाहता ह�ं । 

 आज यिद सड़क प�रवहन एवं रा��ीय राजमाग� क� बात कर� तो हम सभी सांसद अपनी 

सरकार के �ित गौरवाि�वत महसूस करते ह� । इसका कारण है िक दशे म� माननीय �धानम�ंी जी 

के नेत�ृव म� हमार े िवजनरी लीडर और सड़क प�रवहन एवं रा��ीय राजमाग� म�ंी �ी िनितन 

गडकरी जी के म�ंी�व काल म� इस म�ंालय �ारा सड़क िनमा�ण और रा��ीय राजमाग� के उ�नयन 

के �े� म� ऐितहािसक काय� िकया है । 

 पूव�वत� सरकार� के काय�काल म� देश के सभी रा��ीय राजमाग� क� हालत दयनीय थी, यह 

पता ही नह� चलता था िक गड्ढे म� सड़क है या सड़क म� गड्ढे । रा��ीय राजमाग� के उ�नयन हेत ु

सांसद� एवं अ�य जन�ितिनिधय� �ारा आदंोलन िकया जाता रहा है, िकंत ुकां�ेस क� सरकार ने 

कभी उन आवाज� को तव�ज� नह�   दी । 

 आज हम� बताते ह�ए गव� होता हे िक माननीय �ी गडकरी जी के नेत�ृव म� मा� 5 वष� म� 

रा��ीय राजमाग� का काय� िजस तेज गित से िकया जा रहा है , वो बेशक एक ऐितहािसक और 

हमारी सरकार क� अभूतपूव� सफलताओ ंम� से एक है । 

 काम करने वाल� के िलए इस देश म� संभावनाओ ंक� कमी नह� है । िकंत ुउसके िलए एक 

मजबूत नेत�ृव और राजनैितक इ�छा शि� ज�री है, जो केवल और केवल इस देश को हमार े

�धानमं�ी माननीय मोदी जी के नेत�ृव म� देखने को िमला है । 

 पूव�वत� सरकार� म� काय� तो होते थे, िकंत ुपाट� के आधार पर आज मुझे यह कहते ह�ए गव� 

है िक आज देश कोई भी मेर ेसांसद िम� चाहे िकसी भी दल से हो, आज िनभ�क होकर और 

                                    
*  Speech was laid on the Table.  
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दलगत राजनीित से उपर उठकर हक से अपने �े� सबंंिधत िवकास काय� के िलए मदद मागं 

सकते ह� । 

 हमारी सरकार �ारा रा��ीय राजमाग� के िनमा�ण क� �ि�या म� अभूतपूव� तेजी लाई गई है । 

पूव�वत� सरकार म� जो �ितिदन 10 स े12 िक0मी0 िनमा�ण काय� होता था, आज हमारी सरकार के 

दौरान 28 से 30 िक0मी0 के आसपास �ितिदन रा��ीय राजमाग� का िनमा�ण िकया जा रहा है । 

इसके बाद भी हमारी सरकार �ारा इस ल�य को बढ़ाने का �यास िकया जा रहा है । 

 म� अपनी बात को बह�त िव�तार म� न ले जाते ह�ए अपने ससंदीय �े� जबलपरु से िनकलने 

वाले तीन�  रा��ीय राजमाग� के संबंध म� मं�ी जी से आ�ह क�ंगा िक जबलपरु से िनकलने वाली 

एन.एच.-7, एन.एच.-12 एव ंएन.एच.-12ए के फोर लेन िनमा�ण �गित पर है । आपसे आ�ह है िक 

समय सीमा के अतंग�त तीन� सड़क� के िनमा�ण काय� को पूरा िकया जाये, इस हेत ुसबंंिधत िवभाग 

को िनद�िशत िकया जाये और साथ ही मेर े �ारा ससंदीय �े� जबलपरु क� �मखु सड़क� के 

उ�नयन हेत ु सी.आर.एफ. फ�ड हेत ु आपसे प�ाचार भी िकया गया है । अतः उ� सड़क� के 

उ�नयन हेत ुफ�ड उपल�ध कराने हेत ुआव�यक काय�वाही करने का क� कर� । 

 माननीय म�ंी से यह भी मांग करता ह� ंिक उनके �ारा म�य �देश क� सबसे बड़ी �रगं रोड 

जो 112 िक0मी0 क� ��तािवत है, को उनके �ारा पूव� म� �वीकृत कर िदया गया है । अतः �दशे 

सरकार को िनद�िशत िकया जाये िक उ� �रगं रोड क� आव�यक औपचा�रकता को पूरा िकया जाये 

तािक उसके िनमा�ण क� �ि�या को �ारभं िकया जा सके । 

 माननीय म�ंी जी से आ�ह क�ंगा िक मेरी मांग� पर पनुः िवचार कर यथाशी� आव�यक 

काय�वाही करने का क� कर� । जयिह�द । 
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सड़क प�रवहन और राजमाग� म�ंी तथा सू�म, लघु और म�यम उ�म म�ंी (�ी िनितन 

जयराम गडकरी): माननीय अ�य� जी, मेर े िवभाग से सबंंिधत जो फाइन�िशयल िडमांड्स थ�, 

उनके ऊपर कल करीब 62 सद�य� ने अपने िवचार रखे । …(�यवधान) 

ससंदीय काय� म�ंालय म� रा�य म�ंी तथा भारी उ�ोग और लोक उ�म म�ंालय म� रा�य म�ंी 

(�ी अजु�न राम मेघवाल): आप मं�ी जी का �र�लाई सिुनए  । …(�यवधान) 

�ी अधीर रजंन चौधरी : महोदय, आप एक िमनट मेरी बात सिुनए । …(�यवधान) 

�ी िनितन जयराम गडकरी : अनेक माननीय सद�य� ने अपने सझुाव भी िदए  ।…(�यवधान) म� 

उन सभी माननीय सद�य� को बह�त-बह�त ध�यवाद देता ह�ं और उनका अिभनंदन भी करता        

ह�ं । …(�यवधान) म� सदन को िव�ास िदलाना चाहता ह� ं िक हमार े�धान मं�ी आदरणीय नर�े� 

मोदी जी न ेइं�ा���चरल डेवलपम�ट के िलए सबस े�यादा �ाइयो�रटी दी है । …(�यवधान) म� 

सदन को िव�ास िदलाना चाहता ह� ं िक हमार े पांच साल के काय�काल म� �धान मं�ी जी ने 

इं�ा���चरल डेवलपम�ट को �ाइयो�रटी दी थी, उसके बह�त अ�छे प�रणाम िनकले ह�  । 

…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, म�ने आपसे कहा है िक बजट क� �ि�या होने के बाद आपने 

जो-जो िवषय लगाए ह�, उन पर बोलने का मौका दूगंा  । अभी माननीय मं�ी जी का �र�लाई सिुनए  । 

…(�यवधान) 

�ी अजु�न राम मेघवाल : अधीर रजंन जी, आप जो मदुद्ा उठाना चाहते ह�, वह बह�त स�ि�टव म�ुा 

है, लेिकन मं�ी जी का �र�लाई श�ु हो गया है, आप इसे सिुनए  । …(�यवधान) 

�ी िनितन जयराम गडकरी : महोदय, िपछले पांच साल म� हमार े �धान मं�ी 21व� सदी का 

भारत कैसा होगा और कैसा इं�ा���चर होगा, इसक� क�पना भी इसम� क� गई है । …(�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय मं�ी जी गंभीर व��य द ेरहे ह� । आप सभी ने जो भी सवाल उठाए ह�, 

माननीय मं�ी जी उनका जवाब द�गे  । 

…(�यवधान) 
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�ी अधीर रजंन चौधरी : हम सदन से वॉक आउट करते ह� । …(�यवधान) 

12.10 hrs 

At this stage Shri Adhir Ranjan Chawdhary and some other hon. Members 
left the House 

 

�ी िनितन जयराम गडकरी : महोदय, इसम� बह�त अ�छे-अ�छे िनण�य भी िकए गए ह� । मझु ेबताते 

ह�ए खशुी हो रही है िक कल स�मानीय सद�य� ने, िजनम� सभी सद�य शािमल ह�, उ�ह�ने मेर े

िवभाग क� और  िवशेष �प से सरकार क� इन सब बात� के िलए और सरकार के इिनिशएिटव का 

समथ�न भी िकया है  । इसके िलए म� सभी को बह�त-बह�त ध�यवाद देना चाहता ह�ं  । 

 माननीय �पीकर महोदय, माननीय �धान मं�ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� काम करने का 

जो मझेु अवसर िमला है, उसम� केवल मेर ेिवभाग म� करीब 17 लाख करोड़ �पये के काम पाचँ वष� 

म� अवाड� ह�ए । उनम� से 11 लाख करोड़ �पये के काम रोड से�टर म� अवाड� ह�ए, िजनम� से कुछ 

काम पूर ेभी ह�ए । करीब पाचँ लाख करोड़ �पये के काम िशिपंग, पोट्�स और इनल�ड वाटरवेज़ म� 

ह�ए और एक लाख करोड़ �पये के काम वाटर �रसोस� म� ह�ए । उस समय मेर े िवभाग ने देश क� 

जीडीपी म� पौने तीन-तीन पस�ट कं�ी�यूशन िकया ।  

 I am happy to inform you that in the past five years, Ministry of Road 

Transport and Highways has built around 40,000 kilometres of roads and spent 

more than Rs. 4,31,000 crore  to build a world-class highway network.  This is 

about 60 per cent higher, as compared to the five years during 2009-14, which 

was 25,000 kilometres only.  We have awarded work for 57,000 kilometres 

during 2014-19, costing approximately Rs. 6 lakh crore, which is almost double 

of what was awarded in 2009-14, that is 28,500 kilometres. The Ministry has 
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shown exponential capacity  to spend allocated funds in building NH, which are 

the backbone of the economy.  

Today, we spend more than 80 per cent of the allocation on capital 

expenditure. We are contributing to the growth rate.  It is the most important 

thing which is concerned with the Ministry that we are creating more 

employment potential.  I am only giving you the example. The building 

construction and highway construction machinery industry’s turnover in five 

years is now double.  It is a great achievement.   

A lot of a Members were very much interested to ask me questions on 

Bharatmala.   The ambitious programme of Bharatmala Pariyojana  will see the 

development of roads of more than 65,000 kilometres on which my Ministry 

has already begun work.  I want to make one thing very clear that there is no 

priority. Do not bother about anything.  Every project is a priority project.  At the 

time of the Code of Conduct, a circular was issued. When I took charge as the 

Minister, I immediately rectified that order and there is no priority.  It is open for 

all and we will do it.  

In the first phase, there is a plan to upgrade 24,800 kilometres under 

Bharatmala and in addition, 10,000 kilometres of balance NHDP will also form 

part of Bharatmala.  The Bharatmala was approved at an estimated cost of Rs. 

5,35,000 crore, which will be funded through cess, toll revenue, market 

borrowings, private sector participation, insurance fund, pension funds, masala 

bonds.  Now, we are also thinking of going into the capital market and take the 

money from the common people like teachers, constables, poor people and 
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give them good interest.  Actually, it is not in my hand, but we will try to give 

them more than 7.5 per cent to 8 per cent interest and we will use that money 

for construction of roads.  On the one hand, we will construct the roads and on 

the other hand, we will give good interest to the poor people of this country. 

With the help of them, we want to build the road infrastructure in the country.  

 

SHRI SUDIP BANDYOPADHYAY (KOLKATA UTTAR): Have you started the 

project already? 

SHRI NITIN JAIRAM GADKARI: Yes Sir. I am telling you.  The cost has 

undergone a revision, mainly due to increase in land acquisition and increase 

in the civil cost in the intervening period.  The revised cost of the project is 

about Rs. 8,41,000 crore. The cost has increased. When we started it, when 

we visualized it, the cost was Rs. 5,35,000 crore.   

Now, it has increased up to 8,41,000 kilometres.  

 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): But what about money? 

…(Interruptions) 

 

�ी िनितन जयराम गडकरी : �ोफेसर साहब, म� आपको बता रहा ह�ं । …(�यवधान) म� आज 

फाइन�िशयल मॉडल पर ही चचा� क�ंगा । …(�यवधान) म� आपको िव�ास िदलाना चाहता ह� ं िक 

पैसे क� कोई कमी नह� है । …(�यवधान) म� यह पािल�याम�ट के �रकॉड� पर बोल रहा ह�ं । 

…(�यवधान) एक भी काम नह� ह�आ तो आप मेर ेऊपर हक भंग लाइए, म� आपको उसका जवाब 

दूगंा । …(�यवधान) म� हर काम कर के िदखाऊंगा । …(�यवधान) In order to make optimal 
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use of resources, multi-pronged strategies have been adopted.  Optimisation 

of land acquisition and green alignment will reduce the cost.  

माननीय �पीकर महोदय, आप राज�थान से ह� । हम 22 �ीन ए�स�ेस हाइवेज़ बना रहे   

ह� । म� इस सदन के सद�य� को बड़े अिभमान के साथ बताना चाह�ंगा िक मेर ेिवभाग के इंजीिनयस� 

ने िमलकर जो काम िकया है, उसके िलए म� उनको बधाई दूगंा और आपस ेभी कह�ंगा िक उ�ह�ने 

िकतना अ�छा काम िकया है । इन 22 �ीन ए�स�ेस हाइवेज़ म� से मुंबई-िद�ली हाइवे उनम� एक 

एक है । म� बह�त बार बता चकुा ह� ं िक इन ए�स�ेस हाइवेज़ के कारण िड�ट�स कम होगा । यह 

ए�स�ेस गड़ुगांव से श�ु होगा और सवाई माधोपरु, अलवर से होकर रतलाम, झाबआु से होते ह�ए 

वडोदरा से मुबंई जाएगा । इसक� क�मत अगर हम लोग िद�ली से अहमदाबाद, वडोदरा और मुंबई 

के एि�ज़ि�टंग हाइवे के नज़दीक करते तो इसक� लै�ड ए�यूिज़शन कॉ�ट 6 करोड़ �पये �ित 

�टेयर आती । हमार े िडपाट�म�ट के इंजीिनयस� और कंसलटे�ट्स ने गूगल पर जाकर बह�त अ�छा 

माग� िनकाला । उ�ह�ने बैकवड� एडं �ाइबल ए�रयाज़ ऑफ राज�थान, ह�रयाणा, महारा��, गजुरात 

और म�य �देश के बार ेम� कहा । सर, यह पहला �ीन हाइवे है, जो पूरा �ाइबल ए�रया से जा रहा  

है । 

 इसके कारण रतलाम हो, झाबुआ हो, हमार ेयहां से अलवर हो, सवाई माधोपरु हो या ठाणे 

िडि���ट हो, या वडोदरा का �ाइबल ए�रया हो, माननीय �पीकर महोदय, मझेु इस बात क� खशुी 

हो रही है िक केवल लै�ड ए�यूिज़शन कॉ�ट म� 16 हज़ार करोड़ �पये क� बचत क� गई है । इससे 

िद�ली से मुंबई िड�ट�स 120 िकलोमीटर कम ह�आ है और 160 परस�ट कॉ��ै�ट्स अवॉड� िकये 

गए ह� । ढाई-तीन साल के अंदर 12 घंट� के अदंर मुंबई से िद�ली जाना ममुिकन हो जाएगा, यह 

िव�ास म� सदन को देना चाहता ह�ं ।  

 म�ने कल ही हमार ेहैवी-इंड��ीज़ िमिन�टर सावतं साहब से बात क� है । इसम� पहली बार 

हम एक दस िकलोमीटर का पायलट �ोजे�ट उनके सहयोग से करने के िलए सोच रहे ह� । यह 80 

टन का �क होगा, िजसम� इलैि��क केिबल होगी । म�ने व�ड� म� �ेज़�टेशन ली ह� । अमे�रका, सैन-
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�ांिस�को म� यह ह�आ है और जम�नी म� भी ऑलरडेी श�ु हो चकुा है, �वीडन म� है, म� देखकर 

आया ह�ं । रलेवे के इंजन क� तरह उस केबल से �क के ऊपर तक करटं पह�ंचेगा । दो ��स म� दो 

कंटेनस� 100 िकलोमीटर क� �पीड स ेहाइवे पर एक साइड से दौड़�गे । िद�ली से मुंबई जाने क� 

�ांसपोट�  कॉ�ट, जो आज 85 �पये का पै�ोल और 65 �पये का डीजल है, उसम� 12 से 15 �पये 

क� िबजली लगेगी और कॉ�ट कम हो जाएगी । उसके बाजू म� लॉिजि�ट�स पाक�  बने रहे ह� । वह 

20 िकलोमीटर तक करटं स ेचलेगा और िफर बैटरी चाज� करके िफर दौड़ेगा और करटं स ेदौड़ेगा । 

यह बह�त इनोविेटव मॉडल है । �धान मं�ी जी क� सोच है िक नए भारत के 21व� सदी के 

इं�ा���चर म� यह रोड होगी । 

 एक और इंपॉट�ट बात है िक लै�ड ए�यूिज़शन क� थोड़ी सम�या है । म� स�माननीय 

सदसय� से एक अनरुोध क�ंगा िक हमार े �ारा कोई भी रोड श�ु करने से पहले आपक� 

कािं�टट्यूएसंी म� जो रोड हम मंजूर करते है, उसका 80 परस�ट लै�ड ए�वॉयर िकये िबना हम 

अपॉइंटम�ट डेट नह� देते ह� । आप मेर ेपास आते ह�, म� भी पीछे पड़ता ह�,ं लेिकन काम नह� हो  

पाता । यह कठोर िनयम इसिलए बनाया है, �य�िक परुानी सरकार से जब म�न ेचाज� िलया तो करीब 

3 लाख 85 हज़ार करोड़ �पये के 403 �ोजे�ट्स बंद पड़े ह�ए थे । सारा काम बंद पड़ा ह�आ था । 

ब��स ने अकाउंट्स सीज़ कर िदये थे, कुछ सद�य कॉ��ै�टस� भी ह�, उनको पता है । …(�यवधान) 

इसम� हमार ेस�माननीय सद�य� का दोष नह� है, ये हज़ार�-करोड़� �पय� क� �ॉ�ल�स म� फंसे ह�ए 

थे । …(�यवधान)  

 �पीकर महोदय, मझेु इस बात क� खशुी है िक हमने 95 परस�ट �ॉ�ल�स �रज़ॉ�व क� और 

भारतीय ब��स को तीन लाख करोड़ �पये के एनपीए से हमार े िवभाग ने बचाया । …(�यवधान) 

सर, अब ये �ोजे�ट्स चलने लगे ह� । …(�यवधान) आं� �देश और तेलंगाना के बह�त से लोग 

कॉ��ै�टस� ह�, उनको इस बात का पता है । …(�यवधान) म� हष� से एक बात और कह�ंगा । इनके 

17 लाख करोड़ �पये के �ोजे�ट्स के सब काम ह�ए, लेिकन इस सरकार क� यह िवशेषता रही िक 

सरकार पर कोई एक पैसे के कर�शन का आरोप नह� लगा सकता, सरकार ने पूरी �ांसपेर�सी के 
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साथ काम िकया है । …(�यवधान) िकसी कॉ��ै�टर को अपने वक� -ऑड�र के िलए ऑिफस म� नह� 

आना पड़ा, एक �पये का कर�शन नह� ह�आ । एक बात ज़�र है िक अगर उसने ठीक काम नह� 

िकया तो उसके ऊपर लाठी चली है और गािलयां पड़ी ह� । …(�यवधान)  

These are the assets of our country.  We are not going to tolerate any 

type of bad work.  We are very much committed to that. म� भारतमाला योजना के बार े

म� एक बात कहना चाह�ंगा, िजसका उ�लेख माननीय �ोफेसर साहब कर रहे ह� । यह थोड़ा सा 

फाइन�िशयल स�जे�ट है, इसिलए म� अनरुोध क�ंगा िक आप लोग भी मझेु सझुाव दीिजए । हमारी 

टोल से इनकम दस हज़ार करोड़ �पये है । हम पहले बीओटी, िब�ट, ऑपरटे एडं �ांसफर म� 

�ोजे�ट बनाते थे, लेिकन म� जब मं�ी बना तो बीओटी म� काम करने वाले सब कां�ै�टस� कोलै�स 

हो गए, ख�म हो गए थे ।  

�ो. सौगत राय : वे भाग गए थे? …(�यवधान) 

�ी िनितन जयराम गडकरी : सर, वे भागे नह� थे, उनका िदवाला िपट चकुा था । …(�यवधान) 

�ोफेसर साहब आपने अपने कल के भाषण म� िजस बात का उ�लेख िकया, आप अ�यथा मत 

लीिजएगा, आपने बंगाल के हाइवे के बार ेम� कहा था, सजंय िम�ा जी चीफ से�े�ी थे, जो मेर े

िडपाट�म�ट म� से�े�ी बने । वहा ं अित�मण हटाना था, हाइवे का काम करना था । म�ने खदु 

कोलकाता म� दो बार मीिटं�स क� । म�ने एक बार म�ुय मं�ी के साथ भी मीिटंग क�, उनका भी दोष 

नह� था, �य�िक वहा ं पूरी तरह अित�मण था । आिखर तंग आकर - आप िजस �ोजे�ट का 

उ�लेख कर रहे थ े- हमने वह �ोजे�ट �टेट पीड��यूडी को दे िदया िक वह अित�मण हटाए । वह 

अभी तक नह� हो पाया है । अगर रोड पर लै�ड ए�वायर नह� होगा, अित�मण नह� हटेगा तो हम 

�या आसमान म� रोड बनाएगें? 

 म� सभी सद�य� से �ाथ�ना क�ंगा िक आप सब मेर ेपास आने से पहले अपने िडि���ट 

कलै�टर और एनएचएआई के पीडी के साथ मीिटंग बलुाइए । मीिटंग म� आप उनसे पूिछए िक रोड 

के काम के िलए िकतना लै�ड ए�यूिज़शन ह�आ, यूिटिलटी िशि�टंग का �या काम ह�आ, फॉरे�ट 
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एनवायन�म�ट ि�लयर�स ह�आ या नह� ह�आ, ये सार े �टेट के काम होते ह� । ये तीन� बात� आपके 

लेवल पर कर के जब 80 परस�ट लै�ड ए�वायर होगी और ि�लयर�सेज़ िमल�गे, तब आप मेर ेपास 

आइए, म� तरुतं उसको ि�लयर कर दूगंा । मेरी �ॉ�लम यह है िक �टेट गवन�म�ट्स सहयोग करती ह�, 

लेिकन इसम� देरी होती है । इसिलए हमार ेसभी एमपीज़ अपनी-अपनी कांि�टट्यूएसंीज़ म� मीिटंग 

कर� । म� तरुतं ऑड�र इ�यू कर देता ह� ं िक आपक� मीिटंग म� हमार े पीडी आएगंे । आप अपने 

िडि���ट कले�टर को भी मीिटंग म� बलुाइए, लै�ड ए�यूिज़शन ऑिफसर को बलुाइए और यह 

जािनए िक �या ह�आ, काम �य� नह� ह�आ । अगर आपने वह फेज़ पूरा कर िदया तो आप मेर ेपास 

आइए । म� तरुतं ट�डर िनकालकर वक� -ऑड�र इ�यू करने का काम कर दूगंा । इसम� कई िद�कत� 

और �ॉबल�स ह� ।   

 अब फाइन�स क� बात है । बीओटी - िब�ट, ऑपरटे एडं �ांसफर म� ऐसा होता है िक पूरा 

वक�  �ाइवेट कॉ��ै�टर करता है, पूरी रोड बनाता है और ट�डर म� िलखता है िक वह प�ंह साल 

आठ महीने तक टोल लेगा, िफर दूसरा बोलता है िक वह चौदह साल तीन महीन े टोल लेगा । 

िजसक� ऑफर सबस ेअ�ैि�टव होती है, उसको अवॉड� िमलता है । यह जो टोल लगता है, आप 

चाहे मझेु अ�छा कह� या बुरा कह�, इस टोल का ज�मदाता म� ह�ं । इसिलए म� इसके िलए गाली भी 

खाता ह�ं । …(�यवधान) आप मेरी बात को समझ लीिजए । …(�यवधान) म� जब मुंबई म� मं�ी थी तो 

म�ने एनएचएआई का महारा�� का पहला �ोजे�ट ठाणे-िभवंडी बाईपास टोल रोड बनाया था । जो 

लोग मुंबई और ठाणे के बीच म� रहते ह�, उनको पता होगा िक िकतना �ैिफक जाम था । यह मुंबई-

नािसक रोड का पाट�  है । उसके बाद मुंबई-पणेु ए�स�ेस हाइवे, वल�-बां�ा सी िलंक �ोजे�ट, 55 

�लाईओवस�, ये सब बने । ये सब �ाइवेट इनवे�टम�ट से ह�आ । यह खशुी से नह� ह�आ । हमारी 

सरकार के पास पैसे नह� थे । मुंबई म� 55 पलु� का काम करने के िलए पैसे कहा ंसे लाएगें । इस पर 

म�ने कहा म� पहला काम महारा�� के 16 हज़ार गांव� के िलए रोड बनाने के िलए पूरा बजट द ेदूगंा । 

म� मुंबई शहर के िलए पैसे नह� दूगंा । मुंबई शहर म� जब हमने �लाईओवस� बनाए तो उन पर टोल 

लगाया । मुबंई-पणेु ए�स�ेस हाइवे बनाया तो टोल लगाया । आप मझु ेबताइए िक मुंबई-पणेु के बीच 
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जाने के िलए, आप सबको याद होगा िक 8, 9 से 11 घंटे तक लगते थे, अब आप दो घंटे म� आते  

ह� । तटकर ेजी यहां बैठे ह�, सिु�या जी भी बैठी ह� । आप िकतने घंटे म� आती ह�? दो घंटे म� आती   

ह� । उस समय सिु�या जी छोटी ह�गी, तब पवार साहब थे । उस समय मुंबई-पणेु अस�बली म� हर 

समय िड�कशन होता था िक यह रोड कब बनेगी । हमार ेपास उसके िलए पैसे नह� थे । 

 अब हमने कजा� िनकालकर पैसे िनकाले तो टोल लगाया । म� पूछता ह� ं िक जब आप 11 

घ�टे के बजाय 2 घ�टे म� आएगं ेतो आपका डीजल बचेगा और टाइम भी बचेगा । अगर इस सबक� 

सेिवंग होगी तो आप टोल भी दीिजए । आप कुछ भी कहते रिहए, सरकार के पास पैसे नह� है । If 

you want good services, you have to pay for them. म� परस� ताज मानिसहं म� एक 

काय��म म� गया था और मझेु बोला गया िक आप टोल र� क�िजए । म�ने कहा आपने मानिसहं म� 

काय��म �य� रखा है? अगर आपने मानिसहं म� काय��म रखा है तो आपको पैसा देना पड़ेगा । 

अगर फोकट म� काय��म रखते तो रामलीला मैदान म� बैठ जाते । आपको िकसने मना िकया है? 

एक प�डाल डालो और वहा ंएक लाउड �पीकर लगाकर वहा ंबैठ जाइए । जब आपको अ�छी जगह 

एयरक�डीशन म� बैठना है, अ�छी चेयर चािहए तो पैसे देने पड़�गे । यह काम फोकट म� कैसे होगा? 

सरकार के पास पैसे नह� है, चाहे सरकार िकसी भी पाट� क� हो । यहां सोशिल�ट, क�यिुन�ट और 

कैिपटिल�ट तीन� िथंिकंग के आदरणीय मलुायम िसंह जी बैठे ह� । म� जॉज� फना�िडस को अपने 

जीवन का आइकन मानता ह�ं । म� डॉ. लोिहया जी के पैर पड़ चकुा ह�ं । म� यह मानता ह� ं िक यह 

स�चाई भी है और चीन तथा रिशया ने भी क�यिुन�म को छोड़ िदया है । वे िलबरल इकॉनोमी क� 

तरफ चले गए, �य�िक िकसी को दोष नह� देना है । वे सब बड़े लोग थे । This is the practical 

approach. जो द ेसकता है, उससे लीिजए । जो गरीब लोग ह� और िवलेज कनेि�टिवटी �धान 

मं�ी �ाम सड़क योजना आिद पर टोल नह� लगता है तो वहा ं�यादा खच� करके गरीब� को �याय 

दीिजए । अगर बड़े शहर यानी िद�ली के �रगं रोड़ को म� 15,000 करोड़ �पये से अपने बजट से 

बनाऊंगा तो िहमाचल �देश, अ�णाचल �देश, मेघालय, ि�परुा आिद म� जहा ंटोल नह� िमलता है, 

वहा ं रोड बनाने के िलए पैसा कहां से आएगा? अगर म� नॉथ� ई�ट म� 2 लाख करोड़ �पये खच� 



16.07.2019                                                                                                       145 

 
करना चाहता ह� ंतो म� िद�ली, म�ुबई, सूरत, अहमदाबाद, कोलकाता म� टोल लगाऊंगा । िसि�कम 

म� टोल नह� लगता है । वहा ंपर वायेिबिलटी नह� है । �ोफेसर साहब, इसको इ�टरनल रटे ऑफ 

�रटन� कहते ह� । कॉ�ट ऑफ �ोजे�ट �लस इ��े�ट कॉ�ट �लस उसके �रटन� म� आई.आर.आर. 

िनकाला जाता है । आई.आर.आर. तिमलनाडु म� अ�छा है, जहा ं �ैिफक ड�िसटी �यादा है । 

आई.आर.आर. गजुरात म� अ�छा है, महारा�� म� अ�छा है, तेलंगाना म� अ�छा है, आ�� �देश म� 

अ�छा है, पजंाब और ह�रयाणा म� अ�छा, िद�ली म� अ�छा है, राज�थान म� अ�छा है, लेिकन 

उ�र �देश और िबहार म� अ�छा नह� है, �य�िक वहां क� �ो�ेस अ�छी नह� है । म�ने पांच साल म� 

सबसे �यादा पैसा उ�र �देश को िदया है ।  

सर, हमारा काम है जो रा�य कमजोर ह�, उनको �यादा पैसा देना और जो रा�य धनवान 

ह�, वहा ं से पैसा इक�ा करना है । इसम� गलत �या है? मलुायम िसंह जी कह�गे िक समाजवादी 

िथंिकंग तो यही है । जो द ेसकता है, उससे लीिजए और जो गरीब है, उसको दीिजए । आप एक 

बात िब�कुल समझ लीिजए और म� बह�त साफ बोलता ह� ंऔर कभी-कभी मझेु इससे तकलीफ भी 

होती है िक टोल िज�दगी भर र� नह� हो सकता है । उसम� कम-�यादा या कंसेशन हो सकता है । 

हम लोग 22 �ीन हाइवे बना रहे ह� । इससे िड�ट�स कम हो रहा है । आप कटरा स ेिद�ली साढ़े चार 

घ�टे या पांच घ�टे म� जाएगें, हम यह सपना देख रहे ह� । हैदराबाद से बंगल�ु, बंगल�ु से चे�नई 

हाइवे का लै�ड एि�विजशन पूरा हो गया है । अमरावती से हैदराबाद हाइवे आिद ऐसे बड़े-बड़े रोड 

बनाए जा रहे ह� तो इनके लै�ड एि�विजशन के िलए पैसा कहा ं से आएगा? िनम�ला जी ने हम� 

83,000 करोड़ �पये का बजट िदया है । इसम� उ�ह�ने 5,000 हजार करोड़ �पये बढ़ाकर िदया   

है । लेिकन हम 8 लाख करोड़ या 10 लाख करोड़ का काम कर रहे ह� । ये पैसा हम लै�ड 

एि�विजशन म� खच� करते ह� । �टेट म� जो काम होते ह�, हम कुछ पैसा उनके िलए खच� करते ह� । 

हमारा तीसरा मॉडल बी.ओ.टी. का था । आज देश म� वह ि�थित नह� है, िफर भी हम 3 

हजार िकलोमीटर बी.ओ.टी. मॉडल म� िनकालने क� कोिशश कर रहे ह� । हमने हाइि�ड ए�यटुी 

मॉडल (HAM) िनकाला । हैम का मतलब है िक हम लै�ड ए�वीिजशन कर�गे, यूिटिलटी िशि�टंग 
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कर�गे, उसके बाद 40 परस�ट �ा�ट इन एड द�गे । हम टोल भी कले�ट कर�गे और ए�यटुी बेिसस पर 

जो कॉ��ै�टर, इ�वे�टर, 60 परस�ट लाएगा, उसम� से 30 परस�ट उसका होगा तथा 70 परस�ट ब�क 

कज� देगी । वह पैसा ए�यटुी बेिसस पर 10 साल,12 साल, 13 साल, 15 साल इ��ै�ट और उसके 

�ॉिफट के साथ, उसम� 11-12 परस�ट इ��ै�ट �लस 3 परस�ट �ॉिफट करके हम 12 साल म� ब�क 

को वापस कर द�गे । 

 अ�य� जी, म� सदन म� यह कहना चाह�ंगा िक 2 लाख करोड़ के �ोजे�ट्स हैम के अतंग�त 

मंजूर हो गए ह� । �ोफेसर साहब, आ�य� क� बात यह है िक जब म� वाटर �रस�सेज़ िमिन�टर था तो 

मझेु लगा िक मथुरा म� हाइि�ड ए�यटुी लानी चािहए । मझेु लगा नह� था िक यह स�सेसफुल रहेगा । 

वाटर �रस�सेज़ िमिन��ी म� हाइि�ड ए�यटुी म� 17 �ोजे�ट्स हो रहे ह� । मथुरा का �ोजे�ट ि�वेणी 

इंजीिनय�रगं कंपनी ने िलया है । वह 80 एम.एल.डी. ग�दा पानी साफ करगेी और इि�डयन ऑयल 

क� �रफायनरी को देगी । वह �रफायनरी इसके िलए 20 करोड़ �पये साल क� रॉय�टी देगी, यानी 

ग�दा पानी बेचकर जो पैसा आएगा, वह मे�टेन�स म� खच� होगा । उसम� भी हाइि�ड ए�यटुी 

स�सेसफुल ह�ई । हमने उसम� दो लाख करोड़ के �ोजे�ट्स िकए । यह हाइि�ड ए�यटुी दूसरा माग� 

है ।  

 तीसरा माग� है, परस� एक बड़े ब�क के चेयरमैन मेर ेपास आए और उ�ह�ने मझेु 25 हजार 

करोड़ �पये का चैक िदया । उ�ह�ने मझुसे कहा िक सर आपको िजतना पैसा चािहए, म� देता ह�,ं 

लेिकन आप कॉ��ै�टर को दनेे के िलए मत किहए । अभी ऐसी पॉिज़शन नह� है । परस� मेर ेमन म� 

एक आइिडया आया िक 50 �ोजे�ट्स को मोिनटाइज कर दीिजए । फोरने कं�ीज म� टोल 

मोिनटाइज 30 साल के िलए होता है, लेिकन हमार ेइि�डयन ब�कस� कहते है िक हम 15 साल से 

ऊपर नह� कर�गे । म�ने जो 50 �ोजे�ट्स पूर ेह�, उनक� यादी िनकालकर भेज दी है । व ेमझेु 50 

हजार करोड़ �पये 8-10 िदन म� दे द�गे । म�ने यह �ोजे�ट मोिनटाइज िकया है । हमने टी.ओ.टी. 

मॉडल िनकाला । टी.ओ.टी. मॉडल म� पहला मॉडल इतना अ�छा ह�आ, जो आ��ेिलयन कंपनी ने 

िलया था । टी.ओ.टी. यानी एक ब�डल था । वह ब�डल अ�छा िमला, िजसम� हम� 6,400 करोड़ 
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�पये िमलने थे, उसम� हम� 9,400 करोड़ �पये िमले । वह रािश ओवर िमली, यानी 150 परस�ट 

िमली । हमने उसको मोिनटाइज िकया था । यह टी.ओ.टी. मॉडल था । टी.ओ.टी. मॉडल होता है, 

जैसे 7-8 �ोजे�ट्स का एक ब�डल बनाते ह� । उसम� पूर ेब�डल के रोड्स म�टेन�स करने क� उसक� 

िज�मेदारी है, टोल कले�ट करना उसक� िज�मेदारी होती है । उसको 15 साल का अिधकार िमल 

जाता है । इसके बदले वह उसको पूरी तरह ��ूिटनाइज करके मोिनटाइज करता है और हम� 

एडवांस म� एन.पी.ए. वै�यू िनकालकर देता है । That is TOT Model. इसम� एक गड़बड़ हो गई । 

जब दूसरा मॉडल िनकाला गया तो उसम� बंगाल के 4 �ोजे�ट डाल िदए और बाहर के भी कुछ 

�ोजे�ट्स डाल िदए, इसे एक भी आदमी लेने नह� आया । म�ने उनको कहा िक होिशयार लड़क� 

क� एक �लास खोिलए, सेक�ड �लास वाल� क� अलग �लास खेिलए और जो फेल ह�ए ह�, उनको 

अ�छी �ेिनंग देने के िलए अलग स े �लास लगाइए । सबको िम�स मत क�िजए । हमने दूसर े

टी.ओ.टी. मॉडल म� कुछ च�जेज िकए । उसके बाद हम मसाला बॉ�ड्स म� गए । म� िसंगापरु और 

लंदन गया था । लंदन ए�सज�च म� हम� 5000 करोड़ �पये िमले । हम� फाइन�स िमिन��ी ने 

70,000 करोड़ �पये के बॉ�ड्स खड़े करने क� अनमुित दी है । इसके बाद एन.आई.एफ. है । 

आपको मालूम होगा िक वष� 2014 के बजट म� जेटली जी न ेइसका ऐलान िकया था । कल हमने 

उनसे एम.ओ.यू. साइन िकया है । वह हमको 40 हजार करोड़ �पये और 60 हजार करोड़ �पये 

िद�ली तथा म�ुबई के िलए देने को तैयार ह� । हमने �वाभािवक �प से पैसा खड़ा करने का 

इनोवेिटव मैथड तैयार िकया है । हम एसेट्स को मोिनटाइज कर रहे ह� । यह और सरकार का बजट 

दोन� जोड़कर काम करते ह� । जो �ोजे�ट पूरा होता है, उसको िफर से मोिनटाइज करते ह� और 

दूसर े�ोजे�ट म� डालते ह� । उसको पूरा करने के बाद तीसर े�ोजे�ट म� डालते ह� । ऐसा करते ह�ए 

हम िबहार, यू.पी., गजुरात, महारा�� और आ�� �देश म� �ोजे�ट कर रहे ह� । आ�� �देश और 

गजुरात के �ोजे�ट्स ऐसे ह�, जब हम वहा ंजाते ह� तो उनको लेने वाला 300-400 करोड़ �पये 

एडवांस देता है । जब हम यू.पी. और िबहार जाते ह�, तो वहा ं�वाभािवक �प से �ैिफक ड�िसटी 

और �ोथ रटे कम है । इसम� फॉरने फ�ड भी आ रहा है । जो �ोजे�ट मोिनटाइज ह�ए, उनम� 
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ऑ��ेिलयन कंपनी आ रही है, यू.के. के फ�ड्स आ रहे ह�, अमे�रकन फ�ड्स आ रहे ह�, प�शन 

फ�ड्स आ रहे ह�, िसंगापुर क� कंपनी आई, हांगकागं क� कंपनी भी आई । म� थोड़ा नेशनिल�म 

फ�िलं�स का ह�ं । म�ने अपने िवभाग को कहा िक फॉरने वाल� को �य� लाते हो? हमारा गरीब 

प�कार होगा, गरीब टीचर होगा, गरीब कुली होगा, छोटा आदमी होगा वे ब�क म� जाते है तो उनको 

5.5-6 परस�ट इं�ै�ट िमलता है । 

आप उसको 8 परस�ट इंटर�ेट दीिजए । उसको बोिलए िक मंथली चािहए, तो मंथली 

इंटर�ेट, वीकली चािहए तो वीकली इंटर�ेट, डेली चािहए तो डेली इंटर�ेट, ईयरली चािहए तो 

ईयरली इंटर�ेट िमलेगा । हम टोल का पैसे ल�गे तो उसको द�गे । गरीब आदमी के पैसे से टोल �य� 

न बनाए,ं काहे के िलए फॉरने इ�वे�टम�ट? उसे बाद म� लाएगें । पहले हम अपने लोग� को यह चांस 

द�गे, तो यह भी मॉडल आ गया । अगर आपको म� एक बात बताऊं तो आपको आ�य� होगा । जब म� 

िशिपगं िमिन�टर था तो कोचीन िशप याड� के िलए म� मुंबई �टॉक ए�सच�ज गया था । जब साढ़े नौ 

बजे पह�ंचा तो पूरा इंडे�स 150 �वाइंट्स से डाउन हो गया था । मेर े एडवाइज़र, इ�कम टै�स 

किम�र मेर े पी.एस. थे । उ�ह�ने बोला िक सर, आज का िदन खराब है, आज पो�टपोन कर  

दीिजए । मेर े�वभाव म� एक खोट है, मैने कहा िक एक बार बोला, होगा तो होगा, जो होगा देखा 

जाएगा, हम जाएगें । हम गए तो मझेु मुंबई �टॉक ए�सच�ज के बलु के साथ मेरा फोटो िनकालने के 

िलए बोला गया, तो म� डर गया । म�ने बोला िक आज तो यह बलु अपने को ल�बा करगेा । म� साढ़े नौ 

बजे ऊपर गया, 10:00 बजे म�ने बेल बजाई । �ोफेसर साहब, यह भारत सरकार क� रपेोटेशन है 

िक 1600 करोड़ �पये कोचीन िशप याड� के िलए मझेु चािहए थे और 10 बजकर 36 िमनट पर 

1600 करोड़ �पये क� बजाय 1 लाख 26 हजार करोड़ िमले, मतलब ओवर स���ाइ�ड । िफर 

भी, कोचीन िशपयाड� क� तलुना म� एनएचएआई को ि�पल ए रिेटंग व�ड� कंपनीज़ से िमली है । 

इसक� पूर ेव�ड� म� �रकगिनशन है ।  

 अ�य� महोदय, हाव�ड� यूिनविस�टी ने एनएचएआई पर भाषण देने के िलए मझेु िनमंि�त 

िकया है । इसक� अमरीका म� �टडी हो रही है, इसका मतलब यह एक स�सेसफुल मॉडल है । यह 
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�व. अटल िबहारी वाजपेयी जी क� सरकार म� श�ु ह�आ था । हम धनवान दशे नह� ह� । जो गाड़ी 

खरीदता है, उससे टोल लेना चािहए । हम �कूटर वाले से, �ै�टर वाले से टोल नह� लेते ह� । म� भी 

िकसान ह�,ं म�ने बोला है िक ग�ना रखने वाले �ै�टर से टोल नह� लेना है, िकसान क� �ै�टर म� 

अनाज होगा, उससे टोल नह� लेना है, ऑटो �र�शा से टोल नह� लेना है । हम फोर �हीलर वाले 

से, �ेलर से, �क वाले स ेटोल टै�स लेते ह� । इस पर अभी भी िवचार चल रहा है । बह�त सार े

सझुाव आए ह� । यह िनण�य �वाभािवक �प से माननीय �धान मं�ी जी, िव� मं�ी जी के माग�दश�न 

म� होगा । जो �कूल बस� ह�, उनको टोल देना पड़ता ह�, �टेट �ांसपोट�  क� बस� ह�, उनको टोल देना 

पड़ता है और �टेट �ांसपोट�  क� हालत कैसी है, आपको पता है । म� आज भी भूल नह� पाया ह� ंिक 

एक बार म� अपनी गाड़ी के पास खड़ा था, िजसम� पे�ोल भरवाया जा रहा था । वहा ंएक छोटा सा 

ब�चा था, तभी एक �टेट �ांसपोट�  वाली गाड़ी आई । उसने जोर से हाथ उठाकर कहा िक चलो 

जाओ यहां से । मझेु काफ� आ�य� ह�आ । म�ने उससे कहा िक त�ुहार ेपास डीज़ल है, िफर उसको 

�य� भगा रहे हो? उसने कहा िक साहब, इनक� गाड़ी म� डीज़ल भरने के बाद ये पैसे ही नह� देते ह� ।  

अ�य� महोदय, �टेट �ासंपोट�  क� गािड़य� क� ऐसी ि�थित है, इसिलए �या उनको 

कंसेशन िदया जा सकता है? भिव�य म� इस पर िवचार होगा । एम.पीज़ के िलए फासटैग क� सिुवधा 

है । एक अड़चन सही है, जो आपने इसम� कही है िक टोल नाके पर आपको �कना पड़ता है । म�ने 

उनको बोला है िक अगर आप टोल लेते ह� तो रोड अ�छी बनाइए, नह� तो का�ैँ�टर पर पैन�टी 

लगाइए । आप गड्ढे भी रख�गे और टोल भी वसूल�गे, तो यह नह� चलेगा । जो टोल देने वाली बात 

है, जैसे िक जयपरु वाली एक रोड है, जहा ंबह�त लाइन लगती है, जो िद�ली से नजदीक है और 

कठपतुली से आगे है । वहा ंबह�त तकलीफ होती है । आज आपके इस िड�कशन के पहले ही म�ने 

अपने िडपाट�म�ट को कहा िक बह�त हो गया । 4 महीन� के अदंर हमार ेपूर ेटोल फासटैग म� कनवट�  

ह�गे और एक भी �यि� टोल नाके पर नह� �केगा । अब यह सम�या ख�म हो जाएगी । अभी तक 

हमने 58 लाख फासटैग िदए ह� । म� आपको भी कह�ंगा िक आप अपनी गाड़ी म� वह ि�टकर लगवा 

ल�, आपको तो टोल देना नह� है । इसीिलए अब 4 महीन े के अंदर हर आदमी को फासटैग का 
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ि�टकर खरीदना होगा । यह नई गािड़य� म� लगकर आता है और जो यह ि�टकर 4 महीने म� नह� 

लेगा, उसक� गाड़ी टोल पार करके नह� जा सकेगी । यह मैनडेटरी हो जाएगा । अभी यह िद�ली के 

हाईवे �रगं रोड पर है िक आप जहा ंसे जाते ह�, और जहा ंसे बाहर िनकलते ह�, वहा ंपर नोिटंग होती 

है और मोबाइल फोन जैसा यह चाज� होता है । एक और िस�टम है िक आपके मोबाइल फोन से 

आप टोल नाका आने से पहले फोन क�रए और बात क�रए और टोल नाके का टोल �ांसफर कर 

दीिजए, आपक� गाड़ी का नबंर आएगा, बै�रयर खड़ा हो जाएगा और आप आगे चले जाएगें । यह भी 

िस�टम है । जो भी सोिफि�टकेटेड, बेसट् िस�ट�स या टे�नोलॉजीज़ ह�, उनका उपयोग करके 

इसम�  कर�गे ।   

 स�माननीय सद�य� को सबसे मह�वपूण� चीज म� बताना चाह�ंगा िक बह�त से लोग� ने सड़क 

सरु�ा को लेकर बह�त सी बात� कही ह� । 

 Hon. Members have also raised their concerns about road safety. They 

also suggested to construct safe roads. I would like to inform the hon. 

Members that we have adopted an approach of project preparation where 

efforts are made to eliminate possibilities of accidents. म� इस बार ेम� एक बात साफ 

बताना चाहता ह� ंिक म� अिधका�रय� को चेता चकुा ह� ं। य ेलोग जो मर रहे ह�, उसके िलए हमार ेरोड 

िज�मेदार है, रोड इंजीिनय�रगं िज�मेदार है । इनक� डीपीआर िडफेि�टव है । म�ने उनको कहा है िक 

इसके बाद अगर कोई मरगेा तो आाप पर ि�िमनल केस होगा और आपको पीडीपी जाना पड़ेगा । 

पहली बार हमने 786 �लैक �पॉट आइड�िटफाई िकए ह�, उसम� से लगभग 300 पूर ेहो चकेु ह� । 

आपक� कंसन� थी िक बह�त कम पैसे ह� । आज 11 बजे व�ड� ब�क के साथ िद�ली म� मीिटंग है । 

…(�यवधान) सर, उसके िलए हमने दस टन के �क को साढ़े 12 टन तक अलाऊ कर िदया है 

तािक कोई पैसे न ले ।  

 हमने 15 हजार करोड़ �पये का �ोजे�ट बनाया है और उसे एडीबी और व�ड� ब�क को 

िदया है । फाइन�स िमिन��ी ने ि�ंसीपली सपोट�  िकया है । केवल भारत सरकार के ही नह� बि�क 
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रा�य� के रोड के �लैक �पॉट को इ��ूव करने के िलए पैसा खच� कर�गे । म� कल कह चकुा ह� ं िक 

तिमलनाडु ऐसा पहला �टेट है, िजसने 15 परस�ट ए�सीड�टल डेथ कम क� ह� । उ�र �देश म� 

सबसे �यादा है । म� आपसे अनरुोध क�ंगा िक आपक� अ�य�ता म�, कुछ माननीय सद�य नये 

आए ह�, आप मेर ेिडपाट�म�ट से फॉलोअप क�िजए । आपक� अ�य�ता म� अपघात िनवारण सिमित 

आपके �े� म� फोम� क� गई है जो ए�सीड�ट्स को रोकने के िलए है । आपको अिधकार िदया गया है 

और उसम� िजलािधकारी भी है । आप ए�सीड�ट �पॉट्स पर जाइए, िविज़ट क�िजए िक कौन 

िज�मेदार है, उसक� �रपोट�  तैयार क�िजए । काप�रशेन िज�मेदार होगा, �टेट गवन�म�ट या भारत 

सरकार होगी, एक �रपोट�  भेिजए िक �य� नह� ह�आ, उसके िलए आपको अिधकार िदए गए ह� । आप 

उसक� इन�वायरी कर सकते ह� । आप इस कमेटी को आप फोम� कर लीिजए ।  

मझेु एक बात �वीकारते ह�ए दद� हो रहा है िक हमार ेिडपाट�म�ट क� हर चीज स�सैसफुल हो 

रही है । म�ने कहा था िक पचास परस�ट ए�सीड�ट्स कम कर�गे और म� 4-4.5 परस�ट कम कर चकुा 

ह�ं । रोड से�टी के िबल के बार ेम� म�ने कल भी कहा था िक म� तैयार ह� ं । रोड से�टी िबल को 18 

रा�य� के �ांसपोट�  िमिन�टस�, िजसम� आं� �देश, तेलंगाना, पि�म बंगाल, कां�ेस रा�य कना�टक 

के उस समय के �ांसपोट�  िमिन�टर थे । 18 �ांसपोट�  िमिन�टस� ने िबल तैयार करके मंजूरी दी   

थी । उसके बाद उसे रा�य सभा क� िसले�ट कमेटी के पास भेजा गया, उसने �लीयर िकया । 

उसके बाद लोक सभा क� �ट�िडंग कमेटी ने �लीयर िकया । उस समय अनंत कुमार जी थे, म�ने 

उनसे कहा िक आप इसे देिखए, उ�ह�ने कहा िक लोग मानते नह� ह�, िफर उसने भी �लीयर   

िकया । अब दोन� कमेिटय� ने �लीयर िकया, 18 रा�य� के मंि�य� ने �लीयर िकया तो �या अब 

यह कर�शन कम नह� होना चािहए? फा�ख साहब सही कह रहे ह� िक हम� बाक� बात� म� भी सधुार 

करना है, िजसम� रोड इंजीिनय�रगं, ऑटोमोबाइल इंजीिनय�रगं, इंटेिलज�ट �ैिफक िस�टम और 

हमारा एडिमिन��ेिटव रोल, िजसम� लाइस�स इ�यािद आते ह� ।  

 महोदय, म� स�माननीय सदन को बताना चाहता ह� ं िक देश म� 25 लाख �ाइवस� क� कमी   

है । म�ने �ाइिवगं �ेिनंग स�टर क� एक योजना बनायी है । म� सभी सांसद� को कहता ह�ं िक आपके 
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िनवा�चन �े� म� एक �ाइिवगं स�टर देने के िलए म� तैयार ह�ं । खास तौर से आपका जो �ाइबल 

ए�रया और बैकवड� ए�रया है, जहा ंपढ़े-िलखे लड़के कम ह�, वहा ं के िलए आप क�िजए । म�ुबई, 

कोलकता, चे�नई और ब�गल�ु जैसे शहर� के िलए ज�री नह� है । लेिकन जो िपछड़ा ह�आ �े� है, 

जहा ंरोजगार नह� है वहा ंके िलए आप कर�गे तो बह�त अ�छा होगा और �ाइवस� क� कमी दूर होगी ।  

दूसरी बात, �ाइिवगं लाइस�स क� है । हमने वाहन सॉ�टवेयर बनाया है और सारा डेटा 

हमार ेपास आ गया है । नेम �लेट्स का भी हो गया है अब सब पता चल जाता है । लेिकन सम�या 

यह है िक एक �यि� तीन-तीन, चार-चार लाइस�स लेता है । अमे�रका और यूके म� आप जाएगें तो 

�ाइिवगं लाइस�स नह� िमलता है । बह�त किठन है । लेिकन हमार ेयहां तो लोग आरटीओ ऑिफस 

नह� जाते ह�, परी�ा नह� दतेे ह� और लाइस�स लेकर आ जाते ह� । 

आप मझेु बताइए िक �या इसी �कार से लाइस�स िमलते रह�गे? �क का जो �ाइवर होता 

है, वह पहले हे�पर होता है और सामान इ�यािद उठाता है । जब �ाइवर चलता है तो वह भी बैठ 

जाता है और �ाइिवगं करता है और �ाइवर बन जाता है । रात को वह भी चलाता है । आपने सही 

कहा िक रात को ढाबे के बाजू म� रोड पर गािड़या ंखड़ी कर देते ह� । म� इसका भ�ुभोगी ह�ं । हमने 

तय िकया है िक अगर आप नये िबल को मंजूरी देते ह� तो हम� अिधकार िमल�गे । आज हमार ेपास 

अिधकार ही नह� ह� । अगर अिधकार िमल�ग े तो हम कुछ कार�वाई कर पाएगं े और इससे लोग 

जाग�क ह�गे ।  

अब तो इनोवेशन यहां तक हो चकुा है िक अगर कोई दा� पीकर गाड़ी म� बैठता है तो 

उसक� �मैल से गाड़ी चालू नह� होती है । बे�ट नह� लगाता है तो पिुलस किम�र के ऑिफस म� 

बेल बजती है िक इस गाड़ी का यह नबंर है और इसने बे�ट नह� लगाया है । उसके पास तरु�त 

चालान पह�ंच जाता है । हम� कुछ बात� करनी पड़�गी । बह�त से िनयम� के बार ेम� उदासीनता है, नॉन 

सी�रयसनेस है, उसके िलए हम� कह� न कह� कठोर होना होगा । अगर हम नह� ह�गे तो लोग मरते 

रह�गे । मझेु बताइए िक हमार ेदेश म� डेढ़ लाख लोग साल म� मर रहे ह� । �या वे िकसी लड़ाई म� मरते 

ह�, �या वे आतंकवादी हमल� म� मरते ह�? …(�यवधान) 
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डॉ. फा�ख अ�दु�ला (�ीनगर): सर, पॉइटं ऑफ ऑड�र है । मं�ी जी, आप जो िबल ला रहे ह� । I 

do not think anyone of us has any objection. आप िबल ज�दी लाइए, िफर देखते ह� 

कौन साथ है और कौन नह�?   

�ी िनितन जयराम गडकरी : फा�ख साहब, आपने िबलकुल सही बात कही है । म�ने कल ही 

�ज़�ट िकया है । आपक� बात स ेम� सहमत ह�ं । म� एक-डेढ़ साल नह� कर सका, उस इितहास को 

भूल जाता ह�ं । मझेु लगता है िक नई ससंद म� आप लोग सहयोग कर�गे, म� आपको बह�त-बह�त 

ध�यवाद देता ह�ं । …(�यवधान) 

�ो. सौगत राय: गडकरी जी, िपछले सात साल� म� यमनुा ए�स�ेस वे पर सात सौ लोग 

ए�सीड�ट्स म� मर चकेु ह� …(�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय मं�ी जी, माननीय सद�य का अभी जवाब मत दीिजएगा, जब 

�लै�रिफकेश�स ह�गी, तब जवाब दीिजएगा । 

�ी िनितन जयराम गडकरी : हमने टायस� के िलए �ट�ड्�डस तय नह� िकए ह� । अमे�रका म� टायस� 

म� सीिलका एड होती है । हम टायर म� हवा भरते ह�, जबिक नाइ�ोजन भरनी चािहए �य�िक जब 

हवा गम� हो जाती है तो टायर फट जाता है । छोटी-छोटी बात� को करने के िलए उपाय और 

टे�नोलॉजी दोन� ह� । अगर लोग नह� मानते ह� तो लोग� क� जान बचाने के िलए इनफोस�म�ट करना 

होगा । आप िबलकुल सही कह रहे ह� । इसिलए आप जो भी बताएगें, उसका हम ज�र उपयोग 

कर�गे । 

 महोदय, मरुलीधरन जी को म� बताना चाह�ंगा िक सड़क दघु�टना का मआुवजा मोटर �हीकल 

ए�ट के अतंग�त िदया जाता है । इसक� �ि�या बह�त जिटल थी और मुआवजा भी बह�त कम था । 

इस कारण हर पीिड़त को अदालत� म� जाकर इंतजार करना पड़ता था । नये िबल म� यह �ोिवजन 

है िक सभी लोग� को कम से कम तीन महीने म� पांच लाख �पये िमल�गे  । यह उनके भलाई क� बात 

है । अगर िकसी �यि� को अिधक मआुवजा चािहए तो वह अदालत जा सकता है । इसी के साथ 

गो�डन ऑवर म� कैशलेस �ीटम�ट का भी �ावधान िकया गया है  ।  
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 स�माननीय सद�य डॉ. जी. रणजीत रड्ेडी, िपनाक� िम�ा जी और दािनश अली जी ने 

कहा िक सड़क सरु�ा के िलए केवल दो सौ करोड़ �पये िदए ह� । एनएचएआई अभी तक इस पर 

तीन हजार करोड़ �पये खच� कर चकुा है और 15000 करोड़ �पये का व�ड� ब�क और एडीबी के 

साथ करार िकया है । व�ड� ब�क के साथ मेरी 11 बजे मीिटंग है । मेरा भाषण समा� होने से पहले ही 

शायद सूचना आ जाएगी िक वह �लीयर होने क� स�भावना है । वह पैसा भी हम उसम� द�गे । पैसे 

क� हमार े पास कमी नह� है । नेशनल हाईवेज़ को सरु�ा क� �ि� से आईआरसी �ट�ड्�डस का 

पालन करके ही बनाया है । म�टीलेटरल एज�सीज के साथ रा�य� म� सड़क सरु�ा को बढ़ावा देने 

के िलए हमने �ो�ाम क� �परखेा बनाई है ।  

 सर, मझेु बताते ह�ए खशुी हो रही है िक एडीबी ने सात हजार करोड़ �पये के �ोजे�ट को 

इन-ि�ंसीपल आज अ�ूवल द ेिदया है । 

अगले कुछ िदन� म� व�ड� ब�क का भी �लीयर�स िमल जाएगा । आपके रा�य� म� भी इसका 

काम हो जाएगा । कु�रयाकोस और दामोर जी ने �ॉमा स�टर क� बात कही है । मेर ेपास �ॉमा स�टर 

नह� आता है । वह हे�थ िमिन��ी म� आता है, लेिकन म� आपक� बात को उन तक पह�ंचाऊंगा । 

हमने एक बात ए�बुल�स क� कही है । अभी मेर ेपास �रकाड� ह� िक िकतनी ए�बुल�स ह� । हम 203 

ए�बुल�सेज़ पहली बार एक महीने के अंदर दे रहे ह� । इससे पहले 350 ए�बुल�सेज़ चल रही ह� । उन 

ए�बुल�स� म� किटं�स टू�स भी ह� । तीन लोग ह�, चार पेशे�ट्स ��ेचर पर जा सकते ह� और दो लोग 

बैठ सकते ह� । उसको और �ाइवर को भी �ेिनंग दी गई है िक वह दोन� काम कर�गे । वह �लाइन भी 

दे सकता है और बस क� किटंग भी कर सकता है । ऐसी 203 ए�बुल�सेज़ हम लोग लगा रहे ह� ।  

अभी हमने िहमाचल �देश म� रोड साइड म� �ैश बै�रयर लगाया है । आपका सरं�ण चािहए, 

उसको लोग� ने उखाड़कर फ� क िदया और उसके ऊपर अपनी दकुान और टपरी डाल दी है । अब, 

इसम� थोड़ा-सा सहयोग चािहए िक क�मीर, उ�राखडं, िहमाचल �देश, म�ने रटे कॉ��ै�ट करके 

कहा िक िजतना लगता है, उतना लगाइए, लेिकन एक भी बस नीचे नह� जानी चािहए । अब 

सम�या यह है िक उसम� जनता का भी सहयोग चािहए और इस अित�मण को भी हटाना होगा । 
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अगर उसको नह� हटाएगें, तो िफर बस� नीचे जाएगंी, िफर लोग मर�गे । आज िकतना बड़ा हादसा 

ह�आ है, उसम� हमार ेजवान-सैिनक और सात-आठ लोग मर ेह�, कई लोग ज�मी ह�ए ह� । मझेु लगता 

है िक यह बह�त सी�रयस इशू है । इसिलए, म� इसके बार ेम� आपक� भावना से िब�कुल सहमत ह�ं ।  

म� िकरण जी को बह�त-बह�त ध�यवाद दूगंा िक मोटर �हीकल ए�ट िबल पर िवलंब क� वजह 

से उ�ह�ने जो कहा था िक मौत� हो रही ह�, आपने मेरी भावनाए ंबताई ह� । म� आपका बह�त आभारी 

ह�ं और मझेु लगता है िक अब सदन क� जो भावना बनी है, यहां पर भी और रा�य सभा म� भी, यह 

दोन� सदन म� मंजूर हो जाएगा  । म�ने कल आपसे यह भी कहा था िक अगर इसके बाद भी आपका 

कोई सझुाव होगा, तो आप मेर ेपास आइए और मझु ेबताइए  । हम इतने लोग� के सझुाव� को लेकर 

आए ह�, वह भी कर�गे  । उसम� कोई अड़चन नह� आएगी और वह आपके सहयोग से मंजूर हो  

जाएगा  ।  

हमारी सरकार क� एक सबसे बड़ी अचीवम�ट यह है िक यूरो बीएस फोर के हमार ेइिमशन के 

�ट�डड� ह� । इस पर पांच मंि�य� ने मीिटंग ली और सभी मै�य�ैु�चस� हमार ेपास आए थे  । म�ने कहा 

िक आप बीएस फोर से जपं मा�रए और िस�स म� जाइए  । Sir, this is not possible. सब 

मै�य�ैु�चस� नाराज हो गए, कहा िक ऐसे डंडा चलाएगें, तो हम नह� मान�गे । म�ने कहा ठीक है । 

महोदय, हमने जबरद�ती िनण�य िकया । म�न ेकहा िक कर�गे, तो त�ुहार ेसाथ, नह� आओगो, तो 

त�ुहार ेिबना, अगर नह� आओगे, तो िघसटत ेह�ए लेकर जाऊंगा, देश म� �दूषण क� ि�थित गंभीर  

है । अब हमने िनण�य ले िलया है िक िकसी भी क�मत पर 1 अ�ैल, 2020 स े यूरो िस�स यानी 

बीएस िस�स के इिमशन ना�स� को अलाऊ कर�गे  । मझेु खशुी है िक आज सब लोग� ने इसे 

अपनाया है और यह स�सेसफुली ह�आ है  । आज देश का �दूषण कम हो रहा है । िद�ली म� 32 

�ितशत �दूषण कम ह�आ है । जब इलेि��क बसे आएगंी और नए रोड बन जाएगें । अभी िद�ली से 

60,000 �क बाहर चले गए ह� । इसके बाद कोई नह� आएगा  । म� यह भी मानता ह� ंिक आप सबके 

सहयोग से िद�ली को �दूषण म�ु करना है । मझेु लगता है िक यह एक अ�छी बात ह�ई है  । यह 

हमार े िलए बह�त ही अ�छा है  । हमने जो इनोविेटव �ट�डड्�स तैयार िकए ह�, �लोबल एनसीएपी 
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करके है  । आप यूरोप म� जाइए  । फा�ख साहब, आप लंदन म� डबल डेकर बस म� बैठे ह�गे, 

िकतनी सुदंर बस� ह� । मझु ेसमझ म� नह� आया, म� टेि�नकली कम जानता था । म� सोचता था िक 

लंदन क� बस अ�छी है, �वीडन क� बस अ�छी है, यूके क� अ�छी है, अमे�रका क� अ�छी है और 

हमार ेयहां क� टीन वाली बस�, इस बस म� हान� छोड़कर सब कुछ बजता है । आप इसको िकस 

�ट�डड� म� रखते ह�, मझेु बताइए । म�ने एक िदन कहा िक इसको छोड़ दीिजए, आप यूके का �ट�डड� 

अलाउ कर दीिजए । �या होता है िक पजंाब, ह�रयाणा और म�य �देश म� हथौड़ा और क�ल लेकर 

कोई भी बैठ जाता है और बस क� बॉडी बनाने लगता है  । म�ने उनको कहा िक यह सरु�ा के िलए 

ठीक नह� है  । वह लकड़ी काटता है, �क क� चेिसस लाता है, लाइट लगाता है और बॉडी बनाता  

है  । आपके क�मीर म� भी बह�त है  । वह सरुि�त नह� है । म�ने उनसे कहा िक म� एमएसएमई का 

मं�ी ह�ं  । फा�ख साहब, म� उनको लोन देने के िलए तैयार ह� ं । उनको किहए िक अब व�ड� �ट�डड� 

क� सरु�ा के िहसाब से अ�छी बस� होनी चािहए  । आप इससे िखलवाड़ मत क�रए  । एक बस म� 

िकतने लोग मरते  ह�  । …(�यवधान) 

डॉ. फा�ख अ�दु�ला  : 25-25 साल और 30-30 साल परुानी बस� ह�  । …(�यवधान)  

�ी िनितन जयराम गडकरी : इसीिलए, सबस ेमह�वपूण� चीज यह ह�ई है िक हम डीज़ल को बॉयो 

सीएनजी म� क�वड� करने क� योजना लाए ह�  । म� आप सबको आमंि�त क�ंगा िक मेर ेससंदीय 

�े� म� नागपरु �यिुनिसपल कॉप�रशेन क� 400 बस� ह�, जो गंदा पानी था, उससे मीथेन िनकालकर 

सीओटू अलग करके उसको क�वड� कर रहे ह� । उसका अगले महीने म� उ�ाटन है । 400 बस�, 

150 कार� और 150 ��स ह� । ये सब जो �लज है, मटन-मछली माक� ट और वेजीटेब�स माक� ट का 

जो वे�ट है, उसको बॉयो डाइजे�टर म� डालकर उसे सीएनजी बनाकर �दूषण �� िकया गया है ।    

इंपोट�  सि�सट्यूट, कॉ�ट इफैि�टव पॉ�यूशन �� है । आप अपनी जगह� पर यह सब 

क�िजए । फ़ा�ख़ साहब, ये बस� इतनी सुदंर ह� िक उनम� �मैल नह� है, आवाज़ नह� आती है, ऐसा 

लगता है िक आप इलैि��क बस म� बैठे ह� । 20-20 साल परुानी बस� को हमने नई �ीन बस� म� 

क�वट� िकया है । यह बह�त ज�री है  । डीज़ल बह�त हािनकारक है । डीज़ल का उपयोग कम करना 
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चािहए । इसिलए एलपीजी, एलएनजी, सीएनजी, बायो-सीएनजी, बायो-इथेनॉल, जो िकसान तैयार 

करता है, मझेु बह�त खशुी ह�ई, �य�िक म� 12 साल से इसके िलए काम कर रहा हूॅ ं । दो िदन पहले 

टीवीएस कंपनी और बजाज कंपनी को म�ने कहा था िक जब तक तमु शत �ितशत बायो-इथैनॉल 

पर बाइक तैयार नह� करोगे, तब तक मेर े यहां मत आना और न ही िकसी काम के िलए बात   

करना  । उस यंग लड़के ने, जो टीवीएस का एमडी है, उसने बाइक बनाई  । सर, म�ने उसको लॉ�च 

िकया है  । शत् �ितशत िकसान� के चलाए ह�ए बायो-इथैनॉल पर वह बाइक चल रही है । अब कोई 

इंपोट�  डीजल-पै�ोल क� ज�रत नह� है  । अब इतना ही नह� है, जो कनाडा, अमरीका और �ाज़ील 

म� �लै�स-इंजन है, मैने धम��� �धान जी को कल ही प� िलखा है िक अब इथैनॉल क� बाइक आ 

गयी है िक अब ऐसी वहा ंचाइस है िक आपक� गाड़ी अगर ले जाएगें, वहा ंटोयोटा, फॉड� और �ुंडई 

आिद सब का यही है  । यह फैिसिलटी है िक आप 100 �ितशत पै�ोल डालो या 100 �ितशत 

बायो-इथैनॉल डालो, It is the consumer’s choice. म�ने कहा िक इस पॉिलसी के िलए आप 

पपं खोलने के िलए हम� परिमशन दीिजए । इस देश का िकसान भी खशु होगा । पॉ�यशुन भी कम 

होगा । इंपोट�  भी बचेगा । इकोनॉमी भी अ�छी होगी और रोज़गार का भी िनमा�ण हेागा । यह �योग 

हम लोग कर रहे ह�, �य�िक बह�त लोग� ने कहा िक यह भी काम इसके साथ ह�आ है । कई माननीय 

सद�य� ने वाहन �दूषण तथा इलैि��क वाहन� के बार ेम� बताया है । एक बात सच है िक इलैि��क 

हमार ेिलए �यूचर है । अब इलैि��क म� काफ� गािड़या आ रही ह�, सभी बस� आ रही ह� । अभी पणेु 

काप�रशेन म� डेढ़ सौ बस� इलैि��क क� खरीदी ह� । मुंबई म� बे�ट �ारा डीजल क� बस� चलती ह�, 

उसका खचा�  115 �पये �ित िकलोमीटर है । 100 �ितशत बायो-इथैनॉल पर हम बस चलाते ह�, 

उसका खचा�  69 �पये �ित िकलोमीटर है । यह जो इलैि��क एयर कंडीशंड बस है, इसका खचा�  

50 �पये �ित िकलोमीटर है । हम लोग 25 �ितशत िटकट कम कर के देश के सभी गरीब� को 

इलैि��क एयर कंडीशंड बस� म� घूमा सकते ह� । अब उसका मॉडल हम लाए ह�  । जो लंदन का 

मॉडल है, जो व�ड� ब�क ने िदया है, उसम� नौ ऑपरटेस� ह�, वही बस� खरीदते ह�, �ाइवर उसका 

होता है, कंड�टर कॉप�रशेन का होता है  । 225 िकलोमीटर क� गारटंी दी जाती है । बस� मॉडल से 



16.07.2019                                                                                                       158 

 
सभी देश म� जाती ह� । इससे हमारा पि�लक �ांसपोट�  पॉ�युशन �� और क�फ� टेबल होगा और 

गरीब� को राहत िमलेगी । यह लंदन �ांसपोट�  के मॉडल को हम पूर ेदेश म� लागू करना चाहते ह�  । म� 

देश के सभी �ांसपोट�  मं�ी जी को, म�ने �धान मं�ी जी को उनक� अनमुित के िलए िलखा है, म� 

लंदन �ांसपोट�  का मॉडल उनको िदखाना चाहता हूॅ ं तािक हमार े देश म� सभी जगह� पर इसका 

उपयोग हो  ।  

 सर, सड़क सरु�ा के िलए जो इलैि��क का डर महसूस िकया गया है िक हम लोग गािड़या 

बंद कर द�गे । हमारी ऑटोमोबाइल इंड��ी 2,45,000 करोड़ �पये क� है । एक समय हमारी पाट� 

ने मा�ित का िवरोध िकया था । आज म� मानता हूॅ ंिक India is becoming a manufacturing 

hub of automobile sector.  जब म� मुंबई पोट�  म� जाता हूॅ,ं तूतीको�रन जाता था, तो मझेु हजार� 

गािड़या लाइन म� िशप पर चढ़ती ह�ई िदखती थ� । अब हमारी गािड़या ंइंपोट�  हो रही ह� । 45 हज़ार 

करोड़ �पये का हमारा ए�सपोट�  है । म� आज सदन म� िव�ास से बताना चाहता हूॅ ंिक आने वाले 

पांच साल� म� हमारा िहंद�ुतान व�ड� म� ऑटोमोबाइ�स मै�यफैु�च�रगं का नबंर वन तो बनेगा ही, 

परतं ु उसके साथ-साथ इलैि��क मै�यफैु�च�रगं ऑटोमोबाइल का भी हब बनेगा । हम देश को 

लीड कर�गे । हमार े�धान मं�ी जी ने इसके िलए, िवशेष तौर पर लीिथयम-आयन बै�ी के िलए नीित 

आयोग के साथ एक �पेशल �क�म बनाई है । अब इलैि��क ऑटो �र�शा, इलैि��क बस, 

इलैि��क कार आिद सपना नह� है । अब छह महीने के बाद वह गाड़ी आपके पास आएगी और 

इंपोट�  सि�सट्यूट, कॉ�ट इफैि�टव, पॉ�यशुन �� और इंडीजीिनयस होगी । मझेु लगता है िक 

अनेक लोग� ने जो शंका �य� क� है िक हम एि�जि�टंग को बैन लगा कर ख�म कर द�गे, ऐसा हम 

कुछ नह� करने वाले ह� । हम लोग अभी यह समझते ह� िक हमार े ए�सपोट�  ह�, हमार ेरोज़गार म� 

उसका योगदान है । परतं ु एक बात भी ज�री है िक ज�दी से ज�दी वह ि�वच ओवर हो, और 

इलैि��क, बायो�यूल आिद पर जाए तो अ�छा होगा । अगर नह� जाएगें तो िफर एक समय ऐसा 

आएगा िक कं�यूमर का ही �ेशर इतना होगा िक उनक� सेल कम होगी  ।  
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13.00 hrs 

इसिलए नेचरुल कोस� म� यह होगा । म�ने एक प�कार को �� पूछा िक आपके पास पे�ोल 

क� गाड़ी है, आप महीने भर म� 6500-7000 �पये खचा�  करते हो । कल अगर इलैि��क गाड़ी 

पॉ�यूशन �� और आपका खचा�  1200 से 1500 �पये होगा तो मझेु आपके पास आकर यह कहने 

क� ज़�रत है िक आप इलैि��क गाड़ी ल� । जब 4000-4500 �पये महीने क� सेिवंग है तो आप 

लेने ही वाले हो । इलैि��क बाइक म� भी यही है । इथेनॉल स�ता है और इतना ही नह�, अभी हमार े

डॉ. सार�वत नीित आयोग म� ह� । वे कोल बे�ड िमथेनॉल बनाने क� बात कर रहे ह� । हमार ेयहा ँ

असम पे�ोिलयम और आर.सी.एफ. म�ुबई, ये िमथेनॉल बनाते ह� । उनका िमथेनॉल 22 �पये 

लीटर है । इजरायल म� 12 �पये लीटर, चाइना म� 17 �पये लीटर है और डीजल 65 �पये लीटर 

है तो िमथेनॉल को भी �यूल के �प म� िवकिसत करने का काम कर रहे ह� । मझेु लगता है िक 

�ांसपोट�  मं�ी के नाते एक तरफ इ�पोट�  कम हो, दूसरी तरफ पॉ�यूशन कम हो, तीसरी तरफ लोग� 

क� से�टी का �यान हो और चौथी तरफ क�फट�  अ�छा िमले एवं कॉ�ट कम हो । उसके कारण 

देश के यवुाओ ंको रोज़गार िमले, यही इसम� हमने िकया है । 

एक बात जो बह�त से सद�य� ने कही है, उनके यहा ँ62 लोग� न े�ोजे�ट्स रखे । म� सभी 

�ोजे�ट्स क� िडटे�स नह� बता रहा ह�,ँ �य�िक समय जाएगा । अभी म�न ेएक िस�टम श�ु िकया 

है, कुछ लोग आए भी ह� िक हर �टेट के एम.पी. �वे�न अवर के बाद मेर े चै�बर म� आते ह� और 

अिधकारी और वे बैठ कर चचा� करते ह� । म�ने तीन-चार �टेट्स पूरे िकए ह� । आज म�ने से�ेटरी को 

कहा िक िजन-िजन सद�य� ने �ोजे�ट्स के बार ेम� कहा है, उन सब के �ोजे�ट्स क� िल�ट लेकर 

15 िदन के अंदर इस �ॉ�लम को �रजॉ�व क�िजए और मझेु �रपोट�  क�िजए । जो आपसे नह� होता 

है, वह मझेु दीिजए और िवशेष �प से िडले हो रहे ह�, �डी जी ने बताया, वे मेरे पास चार बार आए, 
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वे बोले मं�ी जी चाहते ह�, पर …* म� बैठे ह�ए लोग नह� चाहते ह� । …(�यवधान) म�ने सनु िलया । इस 

देश म� माहौल ही ऐसा है, कोई तकरार करता है और सी�रयस �ॉड इनवेि�टगेशन म� कोई क�पनी 

जाती है तो हमार ेलोग पैसे देने के िलए डरते ह� । कोई ब�क के पास जाता है तो ब�क िदया ह�आ पैसा 

वापस लेकर, वह सब �क जाता है । There are problems. सम�याए ँह�, सब आसान नह� ह� । 

इसम� फाइन�िशयल तकलीफ�  ह�, पर �डी जी से म� एक बात कहता ह� ँ िक पॉिजिटव ए�ोच, 

�ांसपेर�ट ए�ोच, टाइम बाउडं िडिसजन मेिकंग �ोसेस, टीम वक� , आप सब का सहयोग हम कर 

पाएगेँ  । 

म� बह�त बार एक बात कहता ह�,ँ आप नाराज मत होइए िक there are some people 

who convert problems into opportunities, and there are some people who 

convert opportunities into problems. So, let us accept it as a challenge. इसिलए 

आप सब क� सम�याए ँह�, वे किठन ह� । 

�ी राजीव �ताप �डी (सारण): आपको वीिडयो भी बह�त िदखाया है  । 

�ी िनितन जयराम गडकरी : हा,ँ िदखाया है । अब आप िजस क�पनी क� बात कर रहे ह�, वह 

क�पनी रांची से टाटानगर रोड बनाती थी । िफर एक ने पी.आई.एल. डाली, िफर हाई कोट�  जज ने 

उसको बोला िक इनवेि�टगेशन करो । पचास टके के ऊपर काम ह�आ तो म�ने उसका पैसा मंजूर 

िकया । िफर वह सी�रयस �ॉड इनवेि�टगेशन म� गया । हमार ेअिधका�रय� न ेकहा िक यह उधर 

गया, हाई कोट�  न ेभेजा, हम पैसा कैसे द� । िदया ह�आ पैसा उसने वापस ले िलया । क�पनी का पूरा 

ब�ड-बाजा बज गया । अब उसके पास पैसे नह� । आपको पता है िक म� पी.डी. का एकाउंट खोल 

कर उससे धीर-ेधीरे पैसा लेकर काम करवा रहा ह� ँ। अब �ॉ�लम यह है िक िकया तो अिधकारी के 

ऊपर कार�वाई करो, ब�क ने नह� िदया तो ब�क के ऊपर कार�वाई होती है । अब लोग भी बोलते ह� 

िक िदया तो भी तकलीफ, नह� िदया तो भी तकलीफ । अब ऐसी ि�थित म� we have to find a 

way out with a positive approach and development-oriented approach to 

                                    
* Not recorded.  
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resolve the issues. I am confident that we will get a solution for it. इसिलए 

3,85,000 करोड़ �पये के �ोजे�ट्स सॉ�व हो गए तो ये भी िनकल जाएगेँ  । यह आिखरी का है  । 

हाथी िनकल गया, दमु बची ह�ई है  । म� आपको इतना ही कह�गँा िक इन �ोजे�ट्स क� पूरी िडटे�स 

म�ने अपने पास ले ली ह�  । आप मझेु 15 िदन का टाइम दीिजए, उसके बाद 15 िदन से�ेटरी के, 8 

िदन मेर ेऔर एक महीने के अ�दर आप िजतने �ोजे�ट्स के िलए बोल�, आप मेर ेपास आओ, म� 

आपको उसका पूरा समाधान करके दूगँा  । We will resolve all the issues. ये जो आपक� 

तकलीफ�  ह�, म� ऐसा सेशन एक बार अपने सपने म� देख रहा ह� ँ िक िजस सेशन म� मेर ेपास कोई 

एम.पी. अपनी �ॉ�लम के िलए आए नह�  । पर एक बात ज़�र है िक जैसा इकनॉिम�स का िस�ांत 

है िक िजतने नए नोट छापे जाते ह�, उतने फटे नोट बाजार म� िदखते ह�  । आप िजतना काम करो, 

उतनी लोग� क� अपे�ा बढ़ जाती है । लोग बोलते ह� िक यह भी कर दो  । अभी ि�िंसपल हाइवे, 

हमार े मैिनफे�टो म� िलखा है िक हम लोग डबल कर�गे  । बीच म� फाइन�स वाल� ने कहा िक यह 

हाइवे हम लोग शायद बढ़ाएगँे तो पैसा कहा ँसे आएगा । जैसा आपने शंका �य� क�  । 

म�ने कहा िक म� फाइन�स वाला ह�,ँ आप िचंता मत क�िजए, लेिकन शायद म� कॉि�फड�स देने 

म� कम पड़ा, तो थोड़ी सी िद�कत� आई ह�  । आप िचंता मत क�िजए, इनको हम िडजॉ�व कर�गे  ।  

 एक बात सीआरएफ फंड क� आई । …(�यवधान) सीआरएफ के सबंंध म� आप लोग मेर े

पास आते ह� । …(�यवधान) 

 महोदय, पे�ोल और डीजल पर जो सेस लगा, उसम� से कुछ पैसा एनएचएआई को जाता 

है, कुछ हम� सीआरएफ म� िमलता है, आप हमार ेपास आते ह�, आिखर वह पैसा रा�य सरकार� को 

ही जाता है, लेिकन उसे मजूंर करने का अिधकार हम� होता है । …(�यवधान)  

�ी अधीर रजंन चौधरी: सर, अभी तो सीआरएफ फंड ख�म हो गया है । अभी तो रोड एडं 

इं�ा���चर फंड हो गया है  ।  
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�ी िनितन जयराम गडकरी : नह�, वह जो फंड है, अभी वह पूरा फंड फाइन�स िमिन�टर ने अपने 

साथ िलया है, वह बजट म� रखा गया था और उसम� एक �ोिवजन िकया गया िक वह पूरा पैसा आप 

रा�य सरकार को द�गे । …(�यवधान)  

�ी जगदि�बका पाल (डुम�रयागजं): सर, आपने 10 हजार करोड़ �पया उ�र �देश को िदया   

है । …(�यवधान)  

�ी िनितन जयराम गडकरी : महोदय, जो लोग जो कुछ बोल रहे ह�, एक म�बर ऑफ पािल�याम�ट 

होने के नाते म� उनक� भावना से शत-�ितशत सहमत ह� ँ। म�ने आप सबक� बात िनम�ला सीतारमण 

जी के कान म� डाली है । म� उनसे िफर से बात क�ँगा । म�ने �पीकर से भी बात क� है । म� उनसे 

अनरुोध क�ँगा िक हमार ेएम.पी. के अिधकार का यह फंड है, उनके आधे काम इस फंड के कारण 

होते ह� । इस फंड को एलोकेट आप क�िजए  । आपको िकसको िकतना देना है, उतना परस�ट 

उसको दीिजए, लेिकन एम.पी. क� यह बह�त मह�वपूण� मागँ है  । म� उनसे इसके िलए अनरुोध 

क�ँगा िक वे इसे िफर से एक बार देख� और आपक� बात को मह�व िमले  । म� इसके िलए िनि�त 

�प से उनसे बात क�ँगा  ।  

 महोदय, रोड साइड एमेिनटीज के बार ेम� भी कुछ दरेी ह�ई, कुछ काम नह� हो पाया । अभी 

हमने मॉडल बदल िदया है । पहले हम 7 एकड़ जगह लेते थे, अब 10 एकड़ जगह ली, बह�त स�ुदर 

मॉडल बना है और टू लेन पे�ड शो�डर पर िकया है । रोड के दोन� तरफ 10-10 एकड़ जगह ली 

गई है और रोड के बीच म� एक �लास क� िबि�डंग होगी, 30-40 हजार �कवायर फ�ट का ए�रया 

होगा । ऊपर र�ेटोर�ट म� लोग खाएगें, उधर ल�ड�केिपगं होगी, गाड�न होगा, पािक� ग होगी, हेलीपैड 

होगा, इधर फूड मॉल होगा और 40 परस�ट शॉ�स उस ए�रया के �ूट्स, वेिजटेब�स, ह�डलूम, 

ह�डी�ॉ�ट से जड़ुी ह�ई ह�गी  । अगर क�मीर म� जाएगें, तो क�मीर के अखरोट और शॉल उन 

हाइवेज क� रोड साइड क� दकुान� म� िमल�ग,े वहा ँके लोग� को काम िमलेगा । हर िजले म� हम ऐसा 

बना रहे ह� । टू लेन पे�ड शो�डर के िडजाइन तैयार हो गए ह�, फोर लेन के हो गए ह�, िस�स लेन के 

ह�ए ह�, ए�स�ेस हाइवे के भी ह�ए ह� । हम इसके ट�डर िनकाल�ग,े इससे रोजगार िमलेगा । इसम� बह�त 
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अ�छी बात ह�ई है िक हमने हमारी पे�ोल प�प क� जगह ले ली और म�ने िवभाग को कहा िक हम� 

पैसे िमलने चािहए । अब हम� म�ुबई-िद�ली ए�स�ेस हाइवे पर 300 पे�ोल प�प डालने ह� । म�ने 

कहा िक ट�डर िनकालो, जगह हमारी और मशीन आपक� । �ित लीटर पे�ोल, �ित लीटर डीजल 

आप िकतना कमीशन लेते हो बोिलए  । वहा ँटॉयलेट को भी मेनटेन करना पड़ेगा और पािक� ग को 

भी देखना होगा । अब ट�डर िनकल रहा है  ।  

 महोदय, हम लोग� को केवल म�ुबई-पणेु हाइवे पर ही 200 करोड़ �पये पे�ोल-डीजल 

बेचकर िमल जाएगें । एक माननीय सद�य बोलते ह� िक पैसा कहा ँ से आएगा । लोग टॉयलेट म� 

जाएगें, तो टॉयलेट क� साफ-सफाई रखने के िलए उनसे दो-पाँच �पये िलए जाएगें, उससे भी हम� 

दो-चार-दस करोड़ �पये िमल जाएगें  । वह पैसा रोड के काम म� आएगा और उस पैसे का उपयोग 

िफर से रोड के डेवलपम�ट के िलए होगा  । जो दे सकता है, उससे लेना चािहए और जो गरीब है, 

उसे फोकट म� देना चािहए  । इसी त�व के आधार पर यह डेवलपम�ट होगा, पैसे क� कोई कमी नह� 

है । म�ने मा�टर ऑफ िबजनेस मैनेजम�ट भी िकया है, म� फाइन�स को भी जानता ह� ँ। िजतना काम 

करोगे, उतना पैसा िमलेगा । आप मेरी सभी बात� को �रकॉड� के �प म� िलखकर रखना और अगर 

मेरी कही ह�ई एक भी बात नह� ह�ई तो आप मेर ेिखलाफ ज�र ��ताव लाइए  । म� िव�ास देता ह�,ँ 

वचन देता ह� ँिक जो बात कह�गे, वह हम करके िदखाएगें । मोदी जी के नेत�ृव म�, आप �क जाइए, 

अभी लगभग 40 हजार िकलोमीटर का काम ह�आ है, 96 हजार िकलोमीटर नेशनल हाइवे था, अब 

1 लाख 37 हजार िकलोमीटर नेशनल हाइवे ह�आ है और करीब 50-55 हजार िकलोमीटर 

ि�िंसपल म� अटका ह�आ है । म� उसके िलए आपसे बात क�ँगा । यह देश बदल जाएगा । देश बदल 

जाएगा, पय�टन को मह�व िमलेगा, ए��लॉयम�ट पोट�िशयल बढ़ेगा, आप क�पना नह� कर सकते ह� 

जी, जैसे िद�ली-म�ुबई 12 घंटे म� ह�आ । मेरठ-िद�ली, यहा ँ मेरठ के हमार ेमाननीय सद�य ह�, 

मेरठ-िद�ली 4.5 घंटे लगते थे, अ�वाल जी 3 महीने के अदंर आप 45 िमनट म� आएगंे । हम लोग 

डासना से कानपरु तक हाइवे बनाने वाल ेह� और कानपुर से लखनऊ का अभी ट�डर हो जाएगा, तो 

पूरा िद�ली से लखनऊ हाइवे बन जाएगा । 
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 माननीय �पीकर महोदय, म� आपको िव�ास दनेा चाहता ह� ँ िक मोदी जी के नेत�ृव म� 

इनोवेशन, एटंर�े�योरिशप, साइंस, टे�नोलॉजी, �रसच� के मा�यम से देश को िवकास के पथ पर 

आगे बढ़ाएगें ।   

 We name it as ‘knowledge’. Knowledge and technology are very 

important, and conversion of technology into wealth is the future of the country. 

इस देश के गांव, गरीब, मजदूर, िकसान का क�याण करते ह�ए और बे�ट टे�नोलॉजी का यूज 

करते ह�ए हम काम कर�गे, जैसे अमे�रका म� रोड्स ह� ।  

 कल राज�थान के हमार ेसांसद द�ुयंत जी न ेबात कही । म�ने अपने ऑिफस म� भूतपूव� 

अमे�रक� रा��पित जॉन एफ. केनेडी का वा�य िलख कर रखा है । उ�ह�ने कहा था - “American 

roads are not good because America is rich, but America is rich because 

American roads are good.” िब�कुल उसी �कार से, �धान मं�ी जी क� इ�क�सव� सदी का 

‘नया भारत’ होगा । नए रोड्स, नए ए�स�ेस हाईवेज ह�ग ेऔर हवा म� चलने वाली डबल डेकर 

बसेज भी ह�गी । इससे नए भारत का िनमा�ण होगा । रोप-व ेकेबल कार क� टे�नोलॉजी भी हम लाए 

ह� । 

 म� जब अभी वाटर �रसोस�ज िमिन��ी म� था तो उस समय म�ने वैपकोस का �वायंट वे�चर 

करके िदया । आप सभी लोग अपने-अपने शहर� म� उसे बनाइए । वह बह�त स�ता है । आने वाले 

समय म� �ांसपोट�  से�टर म� इलेि��क, इथेनॉल, िमथेनॉल, बायो-डीज़ल, बायो-सी.एन.जी. इ�यािद 

का इ�पोट�  कम होगा । रोड्स बड़े बन�गे । रोड्स से जाना एक बह�त अ�छा सखुद अनभुव होगा, ऐसे 

भिव�य के िह�द�ुतान का िनमा�ण �ांसपोट�  िमिन��ी क� ओर से लि�त होगा ।  

 आप सभी लोग� ने बह�त अ�छी तरह से हम�, एक �कार से पॉज़ीिटव सपोट�  िदया है । आप 

सबका सहयोग और आपका माग�दश�न लेते ह�ए और आपके जो भी सझुाव ह�, उ�ह� सी�रयसली 

�वीकार करते ह�ए हम आगे जाएगें, यही हमारा िव�ास है । आप 62 माननीय सद�य� ने जो-जो 

कहा है, जो सझुाव िदए ह�, उनके ऊपर हम लोग अपने िवभाग म� सी�रयसली िवचार कर�गे । यह 
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िव�ास देते ह�ए िफर से एक बार आप सबको बह�त-बह�त ध�यवाद देते ह�ए म� अपनी बात को समा� 

करता ह� ंऔर आप इन मागं� को पूरा कर�, ऐसी �ाथ�ना करता ह�ं । 

माननीय अ�य�: माननीय सद�यगण, म� माननीय सद�य� को �लै�रिफकेशन के िलए अनमुित दे 

रहा ह�,ं लेिकन दोबारा से चचा� करने क� अनमुित नह� द ेरहा ह�ं । इसिलए मझेु टोकना न पड़े । अगर 

आपके पास कोई िवशेष िवषय हो तो �लै�रिफकेशन देने के िलए मं�ी जी स�म ह� । आप उनसे 

�लै�रिफकेशन ले ल� । अधीर रजंन चौधरी जी । 

�ी अधीर रजंन चौधरी: गडकरी जी, आप एक इ�नोवेिटव ए�ड इ�फॉम�िटव पस�नैिलटी ह� । हम 

सब आपको मानते ह� । आप एक मं�ी ह� । हमारी तरफ से जो मांग आपसे क� जाती है, उस मांग को 

पूरा करने म� आप कोई कसर नह� छोड़ते ह� । लेिकन, म� अपनी जानकारी के िलए आपसे एक 

छोटी-सी बात पूछना चाहता ह�ं । आपने अभी इलेि��क वेिहक�स क� बात क� है । इलेि��क 

वेिहक�स क� जो बै�ी है, वह बै�ी लीिथयम और कोबा�ट से बनती है । लीिथयम और कोबा�ट, 

बोलीिवया और िचली म� िमलते ह� । लीिथयम और कोबा�ट क� सारी माइ�स को चीन ने खरीद 

िलया । अगर अभी हम यहा ंउसक� बै�ी बनाएगें तो �या हम� वह स�ता िमलेगा या हम� इसके िलए 

चीन के ऊपर िनभ�र करना पड़ेगा �य�िक सारी इलेि��क वेिहक�स क� िजतनी बै�ीज़ ह�, वे ही 

उसे बनाते ह�, तो �या य ेहमार ेिलए ए�सपेि�सव ह�ग ेया इनए�सपेि�सव ह�गे? 

 सर, मेरी दूसरी बात यह है िक इसके िलए जो ि�किलंग होनी चािहए, वह ि�किलंग कैसे 

होगी?  

 सर, इकोनॉिमक सव� बता रहा है िक आपक� इंवे�टम�ट तीन िक�म क� ह� - Budgetary 

support, Internal and external budgetary resources, and Private investment. 

बजटरी सपोट�  आपको 48 पस�ट िमलता है, इंटन�ल ए�ड ए�सटन�ल बजटरी �रसोस�ज 39 पस�ट है 

और �ाइवेट इंवे�टम�ट 14 पस�ट है । इस �ाइवटे इंवे�टम�ट का टारगेट �या है? आपने तो हम� 

सनुहरा सपना िदखा िदया । हम सब उड़ने लगे ह�, लेिकन आप इसके िलए पैसे कहां से लाएगें? 
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आप कहते ह� िक पैसे क� कोई िफ� मत क�िजए, लेिकन �ाइवटे इंवे�टम�ट के आपके टारगेट्स 

�या ह�? आप �ाइवेट इंवे�टस� को �या इंस�िट�स द ेरहे ह�, तािक वे हमार ेदेश म� आए?ं 

माननीय अ�य�: माननीय मं�ी जी, आप एक साथ जवाब दे दीिजएगा  । 

�ी िनितन जयराम गडकरी: �पीकर महोदय, यह टे�नीकल स�जे�ट है  । म� भूल जाऊंगा । 

इसिलए इसके साथ ही जवाब दे देता ह� ं । 

 �पीकर महोदय, माननीय चौधरी जी न ेजो बात रखी, वह सच है  । लीिथयम आयन हमार े

देश म� नह� ह� और इसक� मै�यूफै�च�रगं करने के िलए आज टे�नोलॉजी भी नह� है  । अभी टोयोटा 

और मा�ित ने एक ए�ीम�ट िकया है और शायद वे इसे यहां बनाने क� बात कर रहे ह� । हम लोग 

ि�िलिमनरी �टेज म� ह� और लीिथयम आयन हमार ेदेश म� नह� ह�  । हमारा जो सैटेलाइट गया था, 

तो उस समय म� हवाई जहाज म� पढ़ रहा था तो मझुे मालूम ह�आ िक सैटेलाइट म� लीिथयम आयन 

बै�ी यूज़ क� गई । म�ने वापस आकर इसरो के चेयरमैन और साइंिट�ट्स को बलुाया । डॉ�टर 

साहब को शायद इसके बार ेम� पता है । ये भी उस मीिटंग म� आए थ े । म�ने उनसे कहा िक जब आप 

सैटेलाइट के िलए लीिथयम आयन बै�ी बनाते ह� तो आप हमारी कार� के िलए �य� नह� बनाते ह�? 

िफर उ�ह�ने भी �रसच� करके कुछ मॉड�स बनाए । िफर ए.आर.ए.आई. न ेउसक� टेि�टंग क� और 

उसके बार ेम� कोिशश कर रहे ह�  ।  

 �पीकर सर, स�माननीय सद�य जो कह रहे ह�, वह सही है िक लीिथयम आयन हमार ेदेश 

म� नह� ह�  । इसम� बस के िलए उसक� कॉ�ट बह�त �यादा है, यह बात भी िब�कुल सही है । अभी 

हमने उसके िलए एक नया काम िकया है, इसका जो मै�यफैु�च�रगं है, इसके िलए नीित आयोग ने 

एक ��ताव िदया है । उस पर हम िवशेष �यान द ेरहे ह� । उसम� बह�त-सी बात� ह� । हमार ेदेश म� 

इसक� मै�यफैु�च�रगं श�ु होने वाली है । म� आपको एक िस��ल उदाहरण देता ह� ं । जब मोबाइल 

फोन आया, तो म�ने म�ुबई म� पहली बार शायद ए�र�सन का मोबाइल िलया था । उस समय वह 

सवा लाख �पये का िमलता था । अब मोबाइल फोन चार हजार �पये म� भी आता है । जब इसका 

भी �ोड�शन काफ� बढ़ेगा, तो िनि�त �प से मझेु लगता है िक इसक� क�मत कम होगी । इसम� 
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इंिडयन मै�यफैु�चरस� को एनकरजे करने के िलए सरकार पॉिलसी ला रही है । चािज�ग �टेशन म� 

भी ऐसा ही है । कुल िमलाकर, बाद म� बै�ी के बार ेम� ऐसा कहा गया िक यह बै�ी बह�त वजनी है । 

उससे बस का वजन भी बढ़ता है । अभी इंिडया म� �टाट�  अप है, धीर-ेधीर े टे�नोलॉजी क� भी 

डेवलपम�ट हो रही है, नए-नए लोग आ रहे ह� और हमार े लड़के शोध कर रहे ह� । हमार े यहां 

�ॉ�ल�स ह� और आप लोग जो कह रहे ह�, वह भी सही है, परतं ुआने वाले तीन-चार साल के अदंर 

हम िलिथयम ऑयन बै�ी क� मै�यफैु�च�रगं भी कर�गे । िफलहाल हम� कुछ �ुिशअल पाट�  इ�पोट� 

करने पड़�गे और यह भी सही है िक चाइना से आने क� सभंावना �यादा है । चाइना ने �या िकया है, 

आपने िजन देश� का नाम िलया है, वहा ंक� माइन को चाइना ने अ�वायर कर िलया है । अगर हम 

�वाभािवक �प से इसे नह� कर पाए, तो हमने उसके िलए अवसर गंवाया है । मझु ेलगता है िक 

धीर-ेधीर े इसक� मै�यफैु�च�रगं बढ़ेगी, फॉरने इनव्े�टम�ट भी आ रहा है । इससे बै�ी क� क�मत 

धीर-ेधीर ेकम होती जाएगी । 

आज इतनी �रसच� हो रही है, इतने पेटे�ट रिज�टर हो रहे ह�, मझेु उ�मीद है िक आने वाले 

साल-डेढ़ साल म� िलिथयम का भी कोई नया िवक�प हमार ेभारतीय वै�ािनक ढंूढ कर लाएगें और 

वह स�ता हो जाएगा । 

सर, दूसरी बात ऐसी है, िज�ह�ने इन्वे�टम�ट के बार ेम� बात क�, It varies from project 

to project. अभी भारतमाला �ोजे�ट 8.5 लाख करोड़ �पये का है । अब 40 परस�ट हाईि�ड 

�ोजे�ट है, उसम� 60 परस�ट ब�क लेकर आएगंे । अगर कोई �ोजे�ट बी.ओ.टी. म� होगा, तो वह 

100 परस�ट लगाएगा । अगर हम कोई �ोजे�ट ई.पी.सी. म� कर�गे, तो पैसा रजे करके उसको द�गे । 

ओवरॉल सब मेथडॉलजी ि�लयर ह� । हमने ब�क� के िलए नया मॉडल तैयार िकया है । आठ-दस 

िदन म� ही हमार े पास करीब 50,000 करोड़ �पये आ जाएगें । कल पांच बजे एल.आई.सी. के 

चेयरमैन के साथ मेरी मीिटंग है, उनका भी पैसा िमलेगा । लेबर िमिन��ी के पास पैसा पड़ा ह�आ है, 

वह पैसा हमको िमल सकता है । िफर प�शन तथा इं�योर�स फंड का पैसा िमल सकता है । व�ड� के 

बह�त से लोग मझुसे बार-बार िमलते ह� । िसंगापरु गवन�म�ट का फंड िमलता है । फंड लेकर ब�क म� 
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रखना कोई उपयोगी काम नह� है । जैसे-जैसे हम� ज�रत पड़ेगी, उस फंड का हम उपयोग कर�गे । 

भारतमाला �ोजे�ट 5.35 हजार करोड़ �पये का था । अभी वह 8.20 हजार करोड़ �पये का हो 

गया है । इसम� �ाइवेट इनवे�टम�ट का जो �लान है, वह 1,06000 करोड़ �पये का है । ब�क� तथा 

फाइनैि�शयल स�ंथाओ ं के साथ हमारा िड�कशन चल रहा है । अभी भारत सरकार के 

एन.आई.एफ से जो फंड आया है, वह 60,000 करोड़ �पये द ेरहे ह� । ब��स भी पैसे दे रहे ह� । 

हमार ेयहां पैसे क� कोई अड़चन नह� है, बि�क काम करने क� कमी है । If there is a will, there 

is a way. And if there is no will, there is only survey, discussion, seminar, 

committee, subcommittee, and research group. The strong political will of hon. 

Prime Minister and the strong political will of the country is definitely going to 

help us, and we will achieve our goal and we will be successful. 

माननीय अ�य�: माननीय मं�ी जी, आप एक साथ ही जवाब दे दीिजए । म� माननीय सद�य� से 

भी आ�ह क�ंगा िक अभी हम� नए िडबेट पर चचा� नह� करनी है । म� िकसी भी माननीय सद�य को 

टोकना नह� चाहता ह�ं । अगर आपके पास �लै�रिफकेशन का कोई िवषय है, तो आप उसे द� । 

�ी सुदीप ब�दोपा�याय (कोलकाता उ�र): गडकरी जी, आप तो सपन� के सौदागर ह� । 

…(�यवधान) आपने बह�त से ए�योर�स भी िदए ह� । हम लोग अपोिजशन क� तरफ से इस पर ज�र 

नज़र रख�गे । ससंद म� जो ए�योर�स िदया जाता है, उसके ऊपर हम लोग एक ए�योर�स कमेटी के 

माफ� त नज़र भी रख सकते ह� । We living in the Eastern region of the country feel that 

the Eastern region has been the worst sufferer after Independence. आपने कहा 

िक हम िकसी �लेस को कोई �ाइऑ�रटी नह� द�गे, लेिकन िजस �कार से हम लोग रीजनल 

इ�बैले�स के िवि�टम होते ह�, उसम� बंगाल, िबहार, असम, ओिडशा तथा ि�परुा �टेट ह� । ये सभी 

�टेट्स डेवलपम�ट के मामले म� एक तरफ हो जाते ह� और म�ुबई, पणेु, गजुरात, हैदराबाद दूसरी 

तरफ हो जाते ह� । यह िवषय आपके भाषण म� भी आया है । 
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 It is visible that we are far behind from these States. So, I would request 

you to take care of the eastern region in particular, on priority basis. All the 

projects you have mentioned here should also be implemented in eastern 

region, especially in West Bengal. 

SHRI P.V. MIDHUN REDDY (RAJAMPET): Sir, first of all, I would like to thank 

our hon. Minister for giving us a lot of hopes. I would like to ask the Minister 

about hybrid annuity model. It is one of the financial models he has discussed. 

 The banking system is itself under great stress because of all the NPAs. 

All the States are also under severe financial pressure. Most of the contractors’ 

rating is really bad. For them to raise this 60 per cent amount in the financial 

annuity model is very difficult these days. So, how is the Minister going to 

tackle the situation? The competition is going down for all these hybrid annuity 

models and compared to EPC, the Government is losing 10 to 15 per cent 

more. 
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डॉ. फा�ख अ�दु�ला (�ीनगर): थ�क यू सर  । म� मं�ी जी से गजुा�रश करता ह� ं िक वह और 

जनरल साहब जो इनके साथ �टेट िमिन�टर ह�, ये हमार ेयहा ंक�मीर आए ंऔर हमार ेसाथ वहा ं

बैठ� । आजकल िदन भी अ�छे ह�  । ये अमरनाथ जी क� या�ा भी कर ल�गे और हमारी मिु�कलात 

भी दूर कर�गे  । म� इ�ह� िनमं�ण देता ह� ंिक हमार ेयहां आए ं । हम लोग कई मसले बैठकर वहा ंपर 

हल कर सकते ह�  । इसके िलए म� आपको दावत देता ह� ं । 

SHRI DAYANIDHI MARAN (CHENNAI CENTRAL): Sir, I should appreciate 

the hon. Minister for his excellent work. I would also like to mention that 2004-

09 was a golden period for highways when Shri Baalu ji was there. Tamil Nadu 

received a lot of good projects but after that, there are no new projects even 

though, you are trying to bring Green Highways project. 

 Sir, there is a controversial problem in Tamil Nadu for Chennai-Salem 

Expressway. We do find that it takes two hours for getting out of Chennai. 

…(Interruptions) Let me finish, Sir. The reason why I am saying this is not 

because it is a political matter but there is a controversy because the 

bottlenecks to get out of Chennai are not being handled. Without handling the 

real issue, we are focusing on other issues. 

 So, we would like you to consider this and also to focus on Tamil Nadu. 

Tamil Nadu is being totally ignored. Kindly focus on Tamil Nadu and also to 

decongest it. 

�ी नामा नागे�र राव (ख�माम): सर, कल से िजस तरह से हाउस म� बातचीत हो रही है, अभी 

मं�ी जी ने उसी तरह हाउस और देश म� एक BÉEÉÉÎx{ÉEbåºÉ ि�एट िकया । º{ÉäÉÊ¶ÉªÉãÉÉÒ फाइन�िशयल 
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मॉड�स के बार ेम�, �लैक �पॉट्स के बार ेम�, रोड से�टी का िबल अभी नह� आया है, लेिकन पूरा 

हाउस उसम� मदद करने के िलए रडेी है  । 

अगर हम िबगे�ट िसटीज म� देख�, तो इंिडया म� एक ही िसटी है । मुंबई म� एक साइड सी है, 

कोलकाता म� सी है, म�ास म� भी सी है, नदी है, उसी तरह स ेिद�ली म� और िडफर�ट �टेट्स म� 

ि�थित है । केवल हैदराबाद म� चार� तरफ िसटी बढ़ने के चांसेज़ ह� । इसके िलए हमने एक रीज़नल 

�रगं �पोज क� थी । यह रीज़नल �रगं रोड बह�त ही इंपोट�ट है । हर एक हाईवे आकर िसटी म� टच 

कर रहा है  । इसक� वजह से पो�यूशन भी बढ़ता है  । तेलंगाना जो नया �टेट है, उसके िलए मं�ी 

जी ने काफ� रोड्स दी ह�, लेिकन कुछ अभी प�िडंग ह�  । इसके साथ-साथ म� मं�ी जी से रीजनल 

�रगं रोड्स के बार ेम� िनवेदन करना चाहता ह�ं  । 

माननीय अ�य� : आप �ले�रिफकेशन नह� मांग रहे ह� । आप िडमांड करने लगे । 

कंुवर दािनश अली (अमरोहा): अ�य� जी, ध�यवाद । सबस ेपहले म� कहना चाह�ंगा िक िडपाट�म�ट 

के इतने �ेिशअस मं�ी यहां पर बैठे ह�, तो सभी माननीय सद�य� क� अपे�ा रहती है िक उनसे 

मांग�गे, तो उनको िमल जाएगा । मं�ी जी ने �ामा स�टर क� एक बात कही थी । अपनी बातचीत म� 

म�ने वह इ�यू उठाया था । मेरी कां�टीट्यएुसंी म�, गढ़म�ेु�र, �जघाट म� �ामा स�टर बन रहा था । 

�ामा स�टर म� करीब एक करोड़ �पये का काम भी हो गया था । बाई िद टाइम नेशनल हाईवे 

अथॉ�रटी ने उसको ए�वायर िकया है । वहा ंपर काित�क मेला लगता है । िद�ली से लखनऊ तक 

का एनएच 9 ही एक मेन रा�ता है । 

अभी इस व� जब हम चचा� कर रहे ह� अभी भी वहा ंलंबा जाम लगा ह�आ है । मेरी मं�ी जी 

से इतनी ही �ाथ�ना है िक गंगा पर एनएच-9 पर एक नया पलु बनवाने का क� कर� । बह�त-बह�त 

ध�यवाद ।  

माननीय अ�य�: मांग नह� करना है ।  

�ी वीर�े� िसहं (बिलया): अ�य� महोदय, भारत सरकार के मं�ी जी ने एक बह�त ही मह�वपूण� 

बात कही है िक इलेि��क मोटर या इलेि��क गाड़ी चलेगी । म� िकसान ह� ंऔर देश कृिष �धान 
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देश है । मेरा ससंदीय �े� बिलया है । यह दिुनया क� सबसे उपजाऊ जमीन है । म� आपसे िनवेदन 

क�ंगा िक कृिष �े� म� काम करने वाली छोटे-छोटी मशीन जैसे, �ै�टर या पॉवर िटलर है । इसे 

इलेि��क से चलाने क� �यव�था कंपनी िनमा�ताओ ंसे कर द�गे । मोटरसाइिकल या अ�य वाहन 

वाल� से कह द� िक इलेि��क मोटर बनाओ, इससे खेती क� लागत कम हो जाएगी । वष� 2022 

तक भारत सरकार क� िकसान� क� आमदनी दोगनुा करने का सकं�प भी पूरा हो जाएगा । म� 

आपसे िनवेदन क�ंगा िक मेर ेबिलया ससंदीय �े� म� आप श�ु कर�गे तो आपक� बड़ी कृपा होगी । 

दिुनया क� सबसे उपजाऊ जमीन करइल से दोआबा मेर ेसंसदीय �े� म� है । म� आपसे िनवेदन 

क�ंगा िक इलेि��क चािलत खेती क� छोटी-छोटी मशीन� को बना कर वह� से श�ु कर�गे तो बड़ी 

कृपा होगी ।  

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Hon. Speaker, Sir, Shri Nitin 

Gadkari is the best performing Minister in the Government and we have no 

hesitation in accepting the exemplary performance of the hon. Minister and I 

wish him all the best.  

 I have already moved 21 Cut Motions. Considering the exemplary 

performance of the Ministry and the reply given by the hon. Minister, I am 

seeking the leave of the House to withdraw all the Cut Motions.  

 I have two clarifications. The first one is regarding the Central Road 

Fund which is now the Central Road and Infrastructure Fund. In selection of 

roads under Pradhan Mantri Gram Sadak Yojana, the local Member of 

Parliament has a specific role. Unfortunately, in the case of the Central Road 

and Infrastructure Fund, the local Member of Parliament has no role in 

selection of roads. I would request the hon. Minister to kindly issue the 
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guidelines in this regard so that the local Member of Lok Sabha can be given a 

chance or have a role in the selection of roads. We are all seeking the 

protection of the hon. Speaker in this matter. The Ministers of the State 

Government are inaugurating the schemes and openly saying that the local 

Member of Parliament has no role in selection of the road. This is our bitter 

experience. That is why we are seeking the protection from the Chair also. 

 My second clarification is that considering the geographical condition 

and the density of population, land acquisition is a big problem in Kerala. I 

want to know whether the Government of India will consider sharing the 

expenditure on land acquisition or make such commitment, considering the 

situation in States like Kerala and Goa. With these words, I once again 

congratulate the hon. Minister.  

माननीय अ�य�: सभी माननीय सद�यगण को माननीय मं�ी जी ने सदन के मा�यम से कहा है 

िक एक महीन ेम� आपने जो भी म�ेु सदन म� उठाए ह� या अपने म�ु� को लेकर आए ह� । उन सभी का 

जवाब द�गे और उसके बाद भी कोई भी माननीय सद�य आना चाहेगा तो िनि�त �प से चै�बर म� 

आए, सभी क� सम�याओ ंका समाधान कर�गे । आप सझुाव चै�बर म� जाकर दीिजएगा ।  

…(�यवधान) 

SHRI NITIN JAIRAM GADKARI: With regard to the suggestion given by Shri 

N.K. Premachandran …(Interruptions) 

माननीय अ�य�: कुछ भी �रकॉड� म� नह� जाएगा । 
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…(�यवधान) …* 

 

SHRI NITIN JAIRAM GADKARI: I will resolve your issue.…(Interruptions) म� 

आदरणीय सद�य �ेमच��न जी को ए�योर करना चाहता ह�,ं मझेु पािट�य� का नाम मालूम नह�, 

�य�िक म� सोचता नह� । िपछली बार सीपीएम क� एक मिहला सद�य थ�, टीचर जी थ�, उनका 

सीआरएफ मंजूर नह� होता था, उस समय का�ेंस सरकार थी । म�ने उनसे कहा िक अगर इनका 

मंजूर नह� होगा तो म� आपक� िल�ट मंजूर नह� क�ंगा । म�ने, िजतने यहा ंमै�बर ऑफ पािल�याम�ट 

देते ह�, सबका मंजूर कर िलया । अब सीपीएम क� सरकार है, जब कां�ेस के मै�बस� को अड़चन 

आती है, वे मझेु कहते ह�  तो म� कहता ह� ंिक यह होगा । सीआरएफ म� जो सदसय् ह�, उ�ह�ने कहा 

और हमने लगभग उनके काम मंजूर कर िदए । आप भी मेर ेपास आए, म�ने सीआरएफ मंजूर कर 

िदया, वहा ंसे बलुा िलया ।  

म� इतना ही िव�ास िदलाना चाहता ह� ंÉÊBÉE इसम� एमपी का रोल होना चािहए, यह म� मानता 

ह�ं । एमपी का यही तो अिधकार है, �टेट क� कां�टीटुएसंी म� सीआरएफ से चार काम हो जाते ह� । म� 

यह बात माननीय िव� मं�ी जी स ेक�ंगा । गाइडलाइन अडंर फाइनेलाइजेशन, फाइन�स िमिन��ी 

के साथ है, उनके साथ जाऊंगा । एलए का�ट िबग �ा�लम है । केरल म� सबस े�यादा है, इसिलए 

चीफ िमिन�टर और चीफ सै�े�ी से मेरी मीिटंग ह�ई है । म�ने उनको बलुाया और कहा ÉÊBÉE आप 

थोड़ा शेयर क�िजए, �टील, सीम�ट, ए�ीगेट पर जो खच� होता है, रॉय�टी ऑन ए�ीगेट स�ड, 

जीएसटी ऑन �टील एडं सीम�ट ए�ज��ट कर दीिजए, नोशनल लॉस होगा, वह आप हम� दीिजए, 

ऐसे हम वे आउट िनकाल�गे । ऐसा म�ने कहा है  । उनके साथ मीिटंग करके केरल म� िनि�त �प से 

माग� िनकाल�ग े। 

                                    
* Not recorded.  
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 नागे�र जी न े हैदराबाद �रगं रोड के बार े म� कहा है, इसम� ल�ड एि�विजशन क� बह�त 

�ा�लम है । सरकार इसे िनि�त �प स े करना चाहती है । दािनश जी ने कहा है -“Trauma 

Centre is under construction by the State.  Road is acquired by the NHAI for 

widening.” हमने पूरा बाजार भाव से क�पेनसेशन िदया है । हमने क�स��शन के िलए िदया है, 

अब �टेट को उसे बनाना चािहए, यही म� उनसे कह�ंगा । वीर�े� िसंह जी ने कहा है ÉÊBÉE �ै�टर 

इलैि��क चले । इस पर �रसच� चल रही है  । योगी जी नागपरु आए थे, वहा ंबायो सीएनजी पर 

�ै�टर लांच िकया है  । इसम� दो �लाि�टक के िसल�डर ह�, इस पर सशंोधन चल रहा है  । आपक� 

बात सही है, सरकार इसके िलए ज�र �यास करगेी  ।  

 सदुीप जी ने कहा िक सपने िदखाए  । म� आपसे अभी भी न�तापूव�क अनरुोध करता ह�,ं 

इसका अलग अथ� न िनकले  । िपछले पांच साल म� म�ने िजतने सपने िदखाए और िजतने वाद ेिकए, 

उनम� से जो वादा पूरा नह� ह�आ, वह लाकर मझु ेदीिजए, म� पूरा कर दूगंा । म� जानता ह� ंÉÊBÉE केवल 

बात� करना ठीक नह� होता, इसिलए म� कुछ बात� साफ भी कह देता ह� ंÉÊBÉE यह नह� होगा  । पूव� 

भारत क� जो �ा�लम है, Do not take it politically. सबसे किठन काम करना बंगाल म� है  ।       

I am not politically blaming you. अगर आपक� रा�य सरकार रोड के ल�ड एि�विजशन का 

98 परस�ट कर देगी, ए��ोचम�ट हटाएगी, यूिटिलटी िशि�टंग म� मदद करगेी, म� इस सभागार म� 

वचन देता ह�,ं आप िजतने रोड लेकर आएगें, उतने रोड म� एनएचआई के पूर ेकर दूगंा  । 

�ी सुदीप ब�दोपा�याय:  महोदय, हमारी रा�य सरकार क� िकसान� के पेट पर लात मारकर 

जमीन लेने क� नीित नह� है । हम चाहते ह� िकसान �यादा �पये ल�, इसके िलए क� � सरकार 

अिस�ट कर े। 

�ी िनितन गडकरी:  माननीय अ�य� जी, म� बात बताऊंगा तो आपको आ�य� होगा िक वष� 

2014 ल�ड एि�विजशन ए�ट के बाद मेर ेपास 150-200 डेलीगेशन आए ह� । 

ये इसके िलए नह� आए ह� िक हमारी ल�ड रोड म� मत लीिजए, मेर ेपास इसिलए आए ह� िक 

मेरी बाक� आधी ल�ड भी ले लीिजए । �य�िक आज सभी माननीय सद�य जानते ह� िक जो ल�ड 
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एि�विजशन क� कॉ�ट हम दे रहे ह�, वह माक� ट से डेढ़ गनुा �यादा है । मेर े िडपाट�म�ट ने इसके 

ऊपर ऑ�जे�शन भी उठाए ह�, पर म� भी िकसान ह�,ं म� सोचता ह� ंिक जो गरीब लोग� को िमलता है, 

उसे �य� रोकते हो, जाने दो । …(�यवधान)  

AN HON. MEMBER: Kerala has a different experience. 

�ी िनितन जयराम गडकरी: केरल के बार ेम� म� आपको बताता चाहता ह� ं िक केरल क� कॉ�ट 

ऐसी है िक हजार� करोड़ �पये क� रोड, 700 करोड़ �पये का ल�ड एि�विजशन, 300 करोड़ का 

कं���शन, यह कैसे होगा? इसम� इनक� गलती नह� है । केरल क� एक िविश� ि�थित है । इ�ह�ने 

रोड के बाजू म� बड़े-बड़े बगंले बना िदये । केरल और गोवा म� रोड के साथ कोई मािज�न छोड़ता ही 

नह� है । इसके कारण उनके ल�ड ए�वॉयर करने म� बह�त खच� आता है । िफर ये कहते ह� िक 

एिलवेटेड रोड बनाइए, एिलवेटेड रोड क� कॉ�ट सवा सौ िक.मी. जाती है, िफर भी म� आपको 

बताना चाहता ह� ं िक केरल क� �ॉ�लम लेिजिटमेट और जे�यूइन है । इसम� आप कुछ नह� कर 

सकते ह� �य�िक यह प�रि�थितवश है । इसके िलए आप अपने म�ुय मं�ी जी को किहए, आप तरुतं 

आइए, म� उसम� कुछ सहयोग करके माग� िनकालंूगा और आपक� �ॉ�लम को �रजा�व कर दूगंा । 

 क�मीर के बार ेम� म� फा�ख साहब को बताना चाहता ह� ं । आप बह�त सीिनयर ह� । हमारा 

िडपाट�म�ट 60 हजार करोड़ �पये का काम केवल क�मीर म� कर रहा है । ज�मू से �ीनगर का जो 

रोड है, इसक� बड़ी-बड़ी टनल, �टेट ऑफ द आट� बनी ह� । जोिजला पास का ट�डर अभी नह� हो 

पाया है । 6500 करोड़ �पये क� एक टनल है, जो ल�ाख और लेह को जोड़ रही है, उसका काम 

हम श�ु करने जा रहे ह�, जहा ंकेवल चार महीने ही काम हो सकता है । �धान मं�ी जी के पैकेज 

�ारा हमने क�मीर म� इतना काम िकया है िक अगर म� िज�मेदारी के साथ कह�ं, आप इसका िहसाब 

लगा सकते ह� िक िपछले 25 साल म� िजतना काम नह� ह�आ उतना पांच साल म� ह�आ है । 

डॉ. फा�ख अ�दु�ला: आपने बह�त अ�छा कमा िकया है, इसम� कोई शक नह� है । अगर, आप 

ज�मू-�ीनगर नेशनल हाइवे को देख� । …(�यवधान) 

�ी िनितन जयराम गडकरी: यह ज�मू क� लाइफ लाइन भी है ।  
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डॉ. फा�ख अ�दु�ला: इसम� जो बिनहाल से रामबन का से�शन है, अगर एक बा�रश हो जाए तो 

सारा रोड ही गायब हो जाता है । म�ने आपसे इस बार े म� पहले भी बात क� थी । िह�द�ुतान 

कं���शन काप�रशेन इस काम को कर रही थी । उस समय उनको फाइन�िशयल िडिफ�लटीज आ 

गई थ� । उसम� 9 टनल� थ�, उनको �रड्यूस करके 4 कर दी गई ह� । जब तक ये से�शन ठीक नह� 

होगा, तब तक हमार ेिलए मिु�कल बनी रहेगी । 

�ी िनितन जयराम गडकरी: सर, हमने कं��िटंग करना श�ु कर िदया है । अब इसको डेढ़-डेढ़ 

और दो-दो फ�ट का बनाएगें ।   

डॉ. फा�ख अ�दु�ला : इलेि��क गािड़य� का भी एक मसला है । हम लोग उनके साथ बैठकर 

आपसे बात कर�गे । 

�ी िनितन जयराम गडकरी: सर, म� आऊंगा और आपके साथ बात भी क�ंगा । 

 मारन साहब ने तिमलनाडु के बार ेम� कहा है । हमार ेपांच साल म�, म� साहब का स�मान 

करता ह�,ं उ�ह�ने भी अ�छा काम िकया है । हमने अपने राज म� अ�याय नह� िकया । हमने 

तिमलनाडु म� 2385 िक.मी. रोड कं���शन पूरा िकया है । अडंर इ��लीम�टेशन अवाड�, �यू 

�ोजे�ट 2055 िक.मी. का काय� ऑलरडेी िस�टम म� है और �ोजे�ट अडंर ट�ड�रगं 395 िक.मी. 

का है, डीपीआर अडंर �ो�ेस 2000 िक.मी. का है । हमने िकसी �टेट के साथ अ�याय नह� िकया 

है और न कर�गे । 

 सदुीप जी को म� बताना चाह�ंगा िक भारतमाला योजना के कुल 9000 िक.मी. म� से एक 

हजार िक.मी. केवल पि�म बंगाल म� है । आपके साथ अ�याय नह� होगा । …(�यवधान) म� 

स�मानीय चौधरी जी को यह आ�ासन देना चाहता ह� ं िक म� बंगाल के सांसद� को जैसे �वे�चन 

ऑवर होता तो �ितिदन मेर ेयहां एक �टेट क� मीिटंग होती है, अभी केरल रा�य क� ह�ई है । म� 

आपक� मीिटंग बलुाकर, उस िदन अिधकारी भी वहा ंसे आएगंे, म� आपके �ॉ�लम को �रजा�व कर 

दूगंा । 
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 म� �ो.सौगत रॉय जी को भी बताना चाह�ंगा िक 14000 िक.मी. और 21 हजार िक.मी. 

एनएच-34 It is under the control of PWD. आपके बंगला म� जो एनएच-34 है It is under 

the control of PWD, Government of West Bengal and working on our behalf.  

अपनी सरकार को थोड़ा-सा गितशील बनाइए । 

सर, एन.एच. 24 424 िकलोमीटर का है । अभी 242.7 िकलोमीटर पूरा ह�आ है, बैल�स 

181.3 िकलोमीटर है । यह अ�डर कं���शन है, 98 िकलोमीटर क� टे�डर अवाड� हो चकुा है और 

�टेट गवन�म�ट पी.ड��यू.डी ऑन ऑवर िबहाफ कर रही है तो म� उसे गित देने का काम क�ंगा । म� 

िफर से एक बार माननीय सद�य� को ध�यवाद दूगंा । इसके बाद आपक� जो भी परेशािनया ंहोगी, 

उसके िलए आप आइए, सर, आप हमारी मांग को पास करने क� कृपा कर�, म� आपसे यही अनरुोध 

करना चाहता ह�,ं ध�यवाद ।  

माननीय अ�य�: �ी एन. के. �ेमच��न, �या आप कटौती ��ताव ��ततु करना चाहते ह�? 

SHRI N.K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Sir, I withdraw the Cut Motions 

which are listed in my name against Demand No. 83. 

माननीय अ�य�: �या सभा क� यह इ�छा है िक �ी एन. के. �ेमच��न �ारा ��ततु िकए गए सभी 

कटौती ��ताव� को वापस िलया जाए? 

कटौती ��ताव� को सभा क� अनुमित से वापस िलया गया  । 
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माननीय अ�य�: अब म� सड़क प�रवहन और राजमाग� मं�ालय से सबंंिधत अनदुान क� मांग सभा 

के मतदान के िलए रखता ह�ं ।  

�� यह है: 

“िक अनदुान� क� मांग� क� सूची के �त�भ 2 म� सड़क प�रवहन और 

राजमाग� मं�ालय से सबंंिधत मांग स�ंया 83 के सामने दशा�ये गए मांग शीष� 

के सबंंध म� 31 माच�, 2020 को समा� होने वाले वष� म� सदंाय के दौरान 

होने वाले खच� क� अदायगी करने हेत ु अनदुान� क� मांग� क� सूची के 

�त�भ 4 म� दशा�यी गई राज�व लेखा तथा पूजंी लेखा सबंंधी रािशया ँ से 

अनिधक सबंंिधत रािशय� भारत क� सिंचत िनिध म� से रा��पित को दी 

जाए ं। ” 

Demands for Grants (2019-2020) in respect of the Ministry of Road 
Transport and Highways submitted to the  Vote  of Lok Sabha 
 

No. of 

Demand 

Name of Demand Amount of  Demands for Grants on 

Account voted by the House on 

February 1, 2019 

Amount of  Demands for Grants 

submitted to the  Vote  of the House  

1     2                           3            4 

  Revenue(Rs.) Capital(Rs.) Revenue(Rs.) Capital(Rs.) 

83 Ministry of 
Road 
Transport 
and 
Highways 
 

8450,21,00,000 55585,67,00,000 13169,61,00,000 87233,4900,000 

 

��ताव �वीकृत ह�आ  । 
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माननीय अ�य�: सभा क� काय�वाही दो बजकर त�तािलस िमनट तक के िलए �थिगत क� 

जाती है । 

13.42 hrs 

The Lok Sabha then adjourned for lunch till Forty Three Minutes 
past Fourteen of the clock.
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14.45 hrs 

The Lok Sabha re-assembled at Forty-Five Minutes past 
Fourteen of the Clock. 

   (Shri Bhartruhari Mahtab in the Chair)  

 

UNION  BUDGET – (2019-20)...Contd. 
DEMANDS FOR GRANTS 

Ministry of Rural Development 
and 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare 
 
HON. CHAIRPERSON:  The House will take up item No. 16, namely, 

Demands for Grants relating to the Ministry of Rural Development and Ministry 

of Agriculture and Farmers Welfare.  

The House will now take up discussion and voting on Demand Nos. 1 

and 2 and 84 and 85 relating to the Ministry of Rural Development and Ministry 

of Agriculture and Farmers Welfare.  

 Honourable Members present in the House whose cut motions to the 

Demands for Grants have been circulated may, if they desire to move their cut 

motions, send slips to the Table within 15 minutes indicating the serial 

numbers of the cut motions they would like to move.  Only those cut motions 

will be treated as moved. 
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 A list showing the serial numbers of cut motions treated as moved will be 

put up on the Notice Board shortly thereafter.  In case Members find any 

discrepancy in the list, they may kindly bring it to the notice of the Officer at the 

Table immediately.  

Motions moved: 

“That the respective sums not exceeding the amounts on 

Revenue Account and Capital Account shown in the fourth column 

of the Order Paper be granted to the President, out of the 

Consolidated Fund of India, to defray the charges that will come in 

course of payment during the year ending the 31st day of March, 

2020, in respect of the head of Demand entered in the Second 

column thereof against Demand Nos. 84 and 85 relating to the 

Ministry of Rural Development.” 

Demands for Grants (2019-2020) in respect of the Ministry of Rural 
Development submitted to the vote of Lok Sabha 
No. of 

Demand 

Name of Demand Amount of  Demands for Grants on 

Account voted by the House on February 

1, 2019 

Amount of  Demands for Grants 

submitted to the  Vote  of the House  

1     2                           3                         4 

  Revenue(Rs.) Capital(Rs.) Revenue(Rs.) Capital(Rs.) 

84 Department  
of  Rural 
Development 
 

77256,78,00,000 33,33,00,000 114513,56,00,000 66,67,00,000 

85 Department 
of Land 
Resources 

742,41,00,000 ----- 1484,83,00,000 ----- 



16.07.2019                                                                                                       183 

 
 

“That the respective sums not exceeding the amounts on 

Revenue Account and Capital Account shown in the fourth column 

of the Order Paper be granted to the President, out of the 

Consolidated Fund of India, to defray the charges that will come in 

course of payment during the year ending the 31st day of March, 

2020, in respect of the head of Demand entered in the Second 

column thereof against Demand Nos. 1 and 2 relating to the 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare.” 

 

Demands for Grants (2019-2020) in respect of the Ministry of 
Agriculture and Farmers Welfare submitted to the vote of Lok 
Sabha 
 
 

No. of 

Demand 

Name of Demand Amount of  Demands for Grants on 

Account voted by the House on February 

1, 2019 

Amount of  Demands for Grants 

submitted to the  Vote  of the House  

1      2                           3                         4 

  Revenue(Rs.) Capital(Rs.) Revenue(Rs.) Capital(Rs.) 

1 Department  
of  
Agriculture, 
Cooperation 
and Farmers 
Welfare  

43183,50,00,000 11,57,00,000 87267,01,00,000 23,13,00,000 

2 Department 
of 
Agricultural 
Research 

2692,92,00,000 ----- 5385,84,00,000 ----- 
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and 
Education 

SHRI UTTAM KUMAR REDDY (NALGONDA):  Hon. Chairman Sir, firstly, I 

wish to thank you for giving me an opportunity to speak on the Demands for 

Grants pertaining to the Ministry of Agriculture.  

 It is a matter of great pride for all Indians that, from a scenario soon after 

Independence when India was dependent on imports for both food grains and 

milk powder, today we are one of the global leaders in the production of food 

grains, milk and horticulture products.  Domestic production of food grains 

went up on an exponential growth post Green Revolution.  The White 

Revolution ensured India’s preeminent position in milk production and the Blue 

Revolution launched in India during the Seventh Five Year Plan rapidly 

increased the production of fish and marine products.  

 Speaking on the Demands for Grants for the Ministry of Agriculture, 

through you, I would like to ask the Government on certain points. The Ministry 

of Agriculture and Farmers Welfare was expected to spend Rs. 75,753 crore in 

2018-19 as per the Revised Estimates. However, the provisional accounts 

maintained by the CGA suggests that the Ministry’s expenditure in 2018-19 

was Rs. 53,000 crore which is Rs. 22,000 crore less than the Revised 

Estimates.  It is a shortfall of 29 per cent from the Revised Estimates. I would 

like the Government to let us know as to how a 29 per cent shortfall could have 

taken place in the Ministry of Agriculture.  

 Today, the Indian farmers are facing a serious agricultural crisis and 

the position is that, every day, nearly 30 farmers are committing suicide in 
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India.  Despite 65 to 70 per cent of our population directly or indirectly 

dependent on agriculture, the present Government’s low priority to agriculture, 

inadequate support price, inefficient procurement systems and flawed crop 

insurance mechanism have resulted in the Indian farming community being 

pushed into an existential crisis.  

It is very sad that we have to discuss the issue of farmers’ suicides. Over 

the last few years, 11,000, 12,000, 13,000 farmers’ suicides have been taking 

place every year. This Government, instead of addressing the issue of farmers’ 

suicides, prevented NCRB from giving data on farmers’ suicides after 2016. 

The NCRB was merged with the Bureau of Police Research and Development, 

and after that, from 2017 onwards, there are no authentic figures of farmers’ 

suicides available. It shows the wisdom of the Government. The NCRB was 

merged with the Bureau of Police Research and Development, and it was de-

merged 10 months later. Since then, NCRB has not been giving any data on 

this. Through you, I would like to bring to the notice of the Government that the 

worst sufferers in this scenario are the tenant farmers. In States like 

Telangana, there are 30 per cent of tenant farmers, and in the rest of the 

country, there are 15 per cent of tenant farmers. Today, in India, there are 2.1 

crore tenant farmers and almost all of them have no access to bank and 

institutional finance. So, they have to go to the moneylenders.  

The PM-Kisan Samman Nidhi is not applicable to them. Most of them do 

not go for crop insurance. So, the tenant farmers are going for high cost money 

lending and also for commercial crops. When the crop fails, there are a large 
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number of suicides. In the combined Andhra Pradesh State, in 2011-12, to give 

a legal sanctity to the tenant farmers, we had brought in a new law - Andhra 

Pradesh Land Licensed Cultivators Act – which made the tenant farmers 

eligible for institutional finance. Through you, we would urge the Central 

Government to protect crores of tenant farmers. If you have to give them a 

legal sanctity, you have to bring in a law like that so that the tenant farmers can 

be eligible for bank and institutional finance.  

 The other point is regarding doubling of farmers’ income. The 

Government, in its Budget of 2016-17, promised that they will double the 

farmers’ income by 2022. This has been repeatedly spoken by the hon. Prime 

Minister. Now, three years have passed, and we have reached the mid-point. 

Has the Government prepared any Report on what is the increase of farmers’ 

income in India in these three years? To achieve this goal, the incomes of 

farmers should have grown by 13 per cent every year for a period six years. 

The Economic Survey of 2018 shows that the incomes have remained flat with 

almost no growth. The Economic Survey of January 2018 analysed the issue 

of farmers’ income. They said that “in the last four years, the level of real 

agricultural GDP and real agricultural revenues has remained constant.” I have 

quoted the Economic Survey of January 2018. So, the growth rate in 

agricultural incomes, in the first four years of NDA Government, was almost 

zero. We request the Government to tell us how they will be able to double the 

farmers’ incomes in the balance three years. This reflects the real situation 



16.07.2019                                                                                                       187 

 
being faced by farmers in the country. Without implementing any concrete 

solution, this Government is talking about doubling farmers’ incomes by 2022. 

 Regarding Minimum Support Price, the BJP, in 2014, had categorically 

stated that if they are elected and would come to power, they would implement 

the Swaminathan Commission formula for MSP – basically, Cost C2 plus 50 

per cent margin. Very surprisingly, in 2015, this BJP Government filed an 

affidavit in the Supreme Court saying that it is not possible to give 50 per cent 

margin over the cost of production. 

 In fact, the words they used were: “prescribing an increase of at least 50 

per cent on cost may distort the market.”   

Then on 22nd May 2017, the then Agriculture Minister totally denied that 

they ever made an election promise of implementing Swaminanthan 

Committee Report.  Again, taking a U-turn, in the Budget Speech of 2018-19, 

the then Finance Minister announced that they will implement Swaminanthan 

Committee Report and went a step further and said they already implemented 

it for a majority of rabi crops. But what they actually did was to use a lower 

definition of cost, so that they do not have to give the high MSP which they 

promised.  In reality, the rise in MSP in kharif in 2018-19 was not even as high 

in percentage terms as the MSP rise in 2008-09, 10 years back, given by the 

then UPA Government.  In fact, during UPA-2, the average profit margin over 

cost of production was higher in almost all the crops compared to the so-called 

high MSPs of last year.  But the most important question is this - whatever 

MSPs were announced, did the farmer get them?  
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I would like to ask the Government, through you, everywhere in India, I 

am quoting the Government’s report, be it paddy in Uttar Pradesh or West 

Bengal, or red gram in Maharashtra or Karnataka, or groundnut in Rajasthan 

or Andhra Pradesh, most of these crops are selling below MSP.  Once again, 

the farmers are asking: what did you promise and what are you delivering? I 

also wish to bring to the notice of the Government, through you, the 

Commission which decides the agricultural products pricing had come to 

Hyderabad and had extensive discussions with the Government officials and 

others.  The MSP recommended was a much higher figure than what is finally 

approved by this Government.  I will give you a simple example.  The Minister 

may also be interested to know.  I myself was there on Saturday and Sunday 

in my constituency.  The MSP at the present cost of production of cotton is not 

50 per cent; it is not even 25 per cent.  It must be borne in mind that the largest 

number of farmers’ suicides happen in cotton and chilly crops.  The then 

Finance Minister in his 2018-19 Budget Speech promised that the Government 

will make sure that every farmer will be able to sell at MSP or more than that.   

In September, 2018, the Government announced PM-AASHA scheme, 

whose purpose is to ensure that every one of the 14.50 crore farmers in India 

is able to get the benefit of MSP.  The PM-AASHA scheme, as was announced 

by the Government, would support the Price Support Scheme, the Price 

Deficiency Payment Scheme and Private Procurement & Stockist Scheme.  

Now this is the most important promise of the Government.  Calculations by 
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experts show that at least Rs. 15,000 crore should be allocated for this scheme 

to make sure that a large section of farmers get the MSP.  But it looks like, very 

quickly, the PM-AASHA has turned into a PM-NIRASHA!  The allocation for 

PM-AASHA in this Budget is only Rs. 1500 crore.  With Rs. 1500 crore, does 

the Government expect to make sure that the benefit of MSPs reach 14.50 

crore farmers in this country? It is simply impossible.  This exposes the 

hollowness of the Government talk on MSP.   

I will come back to another issue about the agriculture credit and scale 

of finance.  I am not sure whether the Government of India is aware or not, but 

in the State of Telangana, agriculture credit is not being given as per the scale 

of finance given by you. 

15.00 hrs 

 Whatever is the crop and the amount of acreage, that much of crop land 

is not being given.  Most of the bank managers are saying:  “I have got this 

much of money and there are so many farmers; so you divide among 

yourselves.”  The scale of finance especially in respect of cotton is lower than 

what it actually costs to produce cotton. In the process of debate, I want to 

make an appeal to the Government, especially in case of cotton.  What MSP 

they have declared for cotton, is barely, marginally above the cost of 

production.  I can surely say it for Telangana State.  In the course of this 

debate when the Minister replies, I would appeal to him that, at least, for 

cotton, the MSP should be raised to Rs. 6,000.  
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 Now, I come to the PM Kisan Scheme.  The Government’s declaration of 

PM Kisan Scheme, that is,  PM Kisan Samman Nidhi is effectively an insult to 

the farmers.  An amount of Rs. 6,000 per year is too meagre to make any 

difference to the farmer’s plight.  Giving Rs. 6,000 a year to a family of five is 

giving Rs. 3.30 per day to each member of a family.  Is this a samman or is this 

an insult?  In the Budget Speech of February, 2019, on PM Kisan Samman 

Nidhi, the then Finance Minister said: “It is a major step and the farmers need 

not go to the moneylenders.”  This shows that the Government is really not 

connected with the reality on the ground. 

 The cost of cultivation of most of the crops in India would be, at least, 

Rs. 20,000 to Rs. 25,000 per acre.  A  farmer, who owns two acre, needs more 

than Rs. 50,000  investment for each season.  How can Rs. 6,000, given in 

three instalments, remove his need to go to a moneylender? Besides this, 

crores of tenant farmers, share croppers, landless agricultural workers and 

Adivasi farmers without pattas  are not covered under this scheme. 

 Sir, I now come to the Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana.  In 2018-19, 

the target of the Government was that 50 per cent of the landholding in India 

must come under the Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana. The target achieved 

was closer to 26 per cent.  I can tell you from my own experience that farmers 

are somehow not trusting this scheme.   

 Sir, after my speech, I would lay on the Table a list of farmers from 

Telangana, who have lost their crops, made their claims and not received a 

single rupee so far.  Out of 200 million hectare in India, the total insured area in 
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2015-16 was 45 million hectare, just 22 per cent; in 2016-17, it was 56 million 

hectare,  just 28 per cent; in 2017-18, it was 51 million hectare, just 26 per 

cent; and in 2018-19, it is also expected to be about 26 per cent.  In that 

sense, the Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana has failed because they are 

able to reach only 26 per cent of crop areas in this country, which means, crop 

insurance is not working. 

 Sir, I also wish to bring to your notice the Report of the Insurance 

Regulatory Development Authority.   In their Report published for the financial 

year 2017-18,  they have said that  the insurance companies  have made a 

profit of Rs. 3,000 crore.  I  wish to bring to your notice that in respect of crop 

insurance, I think the Government is making a gross mistake in going to the 

private insurance companies, who are  concentrating more on their profit-

making than actually serving the farmers. Sir, the claims are not being 

attended to.  In this regard, we have received information from across the 

Telangana State.  I am quite sure, same is the position in many parts of India.  

 So, the Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana  has been  a failure on both 

counts, that is, to reach the largest  cropped area and  to disburse the claims 

of the farmer in time.  

 The Government, in their earlier Budget, had announced that they would 

convert 22,000 rural markets into fully-equipped agricultural markets under 

GrAMs scheme. This was declared as a priority but so far, out of 22,000 

village-level markets, which are supposed to be created, only 85 have been 

completed and 180 are in progress.  
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 Sir, I wish to bring to your notice that in the State of Telangana, 

thousands of cotton, chilly and turmeric farmers have committed suicides in the 

last so many years.  There is a long-pending demand for setting up of a 

Turmeric Board in Nizamabad area, a concentrated area for growing turmeric. 

When Mr. Rajnath came to Nizamabad during an election campaign, he 

announced: “After the elections, we will give a Turmeric Board to Nizamabad.”  

I wish to remind the Government that the assurance of the Government must 

be kept up and the Turmeric Board must be set up in Nizamabad.  

 Sir, I also wish to bring to your notice that the Agriculture Ministry must 

think of using NREGA for agricultural works also.  I wish to suggest that if you 

could use labour under NREGS on those wages, in agricultural works like for 

sowing, etc., it would bring down the cost of farmers.   

The cost of inputs for farmers is going up steeply.  The MSP is not 

calculated in a scientific way. There are many crops in which it is not the cost-

plus 50 per cent but it is the cost-plus marginal percentage.  That is the 

calculation of MSP now. When they are saying that they are going to 

implement the Swaminathan Committee formula, they are not taking the ‘C2’ 

costs into account; they are taking the cost of inputs as ‘A2’ and cost of farm 

labour as ‘FL’ and only giving ‘A2’+‘FL’.  When this Government is boosting 

day-in and day-out that they are giving 50 per cent margin over the cost of 

production, they must give ‘C2’ costs.  I request that the Government should 

respond on this point.   
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Lastly, about GST on agricultural implements or machinery used for 

agriculture like tractors.  These equipments should either be exempted or in 

the lowest possible slab.  It is surprising to see that the GST slab of various 

other items has been reduced from higher to lower but in case of agricultural 

equipments, it has not been done.   

HON. CHAIRPERSON : Yes, Mr. Reddy, you have made your point.  Please 

conclude, now. 

SHRI UTTAM KUMAR REDDY : I wish to appeal to the Government through 

you that items like fertilizers, pesticides, tractors and other agricultural 

machineries used in agriculture must be in the lowest slab of GST.   

HON. CHAIRPERSON: It should not be. 

SHRI UTTAM KUMAR REDDY: They should be exempted but, if not 

exempted, at least, they should be in the lowest slab.  

 I wish to conclude by saying that the present Government is paying only 

lip service to the farmers.  It has completely neglected the farmers in distress 

situation.  This is reflected in the Budget Speech also.   

I request the hon. Minister to respond to the issues that I have raised.  

Thank you very much.  
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TEXT OF CUT MOTIONS 
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�ी रमापित राम ि�पाठी (देव�रया): माननीय सभापित महोदय, आपन ेमझेु आज �ामीण िवकास 

तथा कृिष और िकसान क�याण मं�ालय� क� अनदुान� क� मागँ� पर अपना प� रखने का अवसर 

िदया है, इसके िलए सव��थम म� आपका ध�यवाद �ािपत करता ह� ँ। 

 सभापित महोदय, म� माननीय िव� मं�ी �ारा ��ततु बजट के अतंग�त कृिष मं�ालय और 

�ामीण िवकास मं�ालय क� अनदुान सबंंधी मांग स�ंया 1, 2, 3, 9, 30 और 84 के समथ�न म� 

बोलने के िलए खड़ा ह�आ ह�ं । म� इस सबंंध म� अपने िवचार रखना चाहता ह�ं ।  

 महोदय, म�ने गांव म� ज�म िलया और गांव म� ही पला-बढ़ा । इसिलए गांव क� जो मूलभूत 

सम�या है, उसको म�ने नज़दीक से देखा है, महसूस िकया है और उसक� पीढ़ा को समझता ह�ं । 

हमार ेगांव म� पहले से दो �कार क� खेती थी । एक परपंरागत खेती थी और एक अनसुंधान, िव�ान 

के आधार पर होने वाली आधिुनक खेती थी । िकसान उ�पादन करता था, लेिकन उ�पादन का 

लाभ इसिलए नह� पाता था, �य�िक संसाधन नह� थे, रा�ते नह� थे । इस कारण वह अपने उ�पाद 

को बाजार तक नह� पह�ंचा पाता था । िबचौिलय� के मा�यम स ेिकसान ठगा जाता था । जब िकसान 

को अपने उ�पादन से आय नह� होती थी, तब िनि�त �प से वह अपनी गरीबी को भोगने के िलए 

बा�य था । मझेु �यान है िक हमने जब सामािजक जीवन म� भारतीय जनता पाट� से जड़ुकर काम 

श�ु िकया तो हम लोग नारा लगाते थे - गांव, गरीब, िकसान, झोपड़ी का इंसान ।  

 आज म� कह सकता ह� ंिक यह जो बजट  है, हम जो नारा लगाते थे - गांव, गरीब, िकसान, 

झोपड़ी का इंसान, इसको केि��त कर के है, इसको �यान म� रखकर है, इसके उ�थान के िलए है । 

मझेु �यान है िक गांव म� रा�ते नह� थे, सड़क�  नह� थ�, �कूल नह� थे, िबजली नह� थी । आप सभी 

जानते ह� िक सरकार� ने �यास िकया होगा, लेिकन �यास साकार कब ह�आ? जब �ीमान �वग�य 

अटल िबहारी वाजपेयी जी क� सरकार थी तो �विण�म चतभुु�ज सड़क योजना, दीन दयाल �ाम 

सड़क योजना, �धान मं�ी सड़क योजना और इन योजनाओ ंको ज़मीन पर उतारकर आज गांव 

सड़क� से आ�छािदत ह�ए ह� । �ीमान नर�े� मोदी जी क� सरकार ने आज इसको और आगे बढ़ाया 
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है । आज हम कह सकत ेह� िक गांव िव�तु लाइन से जड़ु गए ह� । हर घर म� आज ब�ब जल रहा है । 

गांव, िवशेषकर दि�ण क� तरफ, जो बि�तया ंथ�, िजनम� झोपड़ी ही झोपड़ी िदखाई देती थी, आज 

वहा ंभी िलंटेल के मकान िदखाई द ेरहे ह� ।  

 सभापित महोदय, गांव� म� शाम को हर घर से धुआं िनकलता था, िजससे �दूषण फैलता 

था और माताओ ंऔर बहन� को बीमा�रया ंभी होती थ� । वे लकड़ी जलाती थ� और उसे मुंह से 

फंूकती थ� । इससे उनके फेफड़� म� काब�न-डाईऑ�साइड जाती थी । वे कम अव�था म� म�ृयु के 

िलए बा�य हो जाती थ� । आज यह त�वीर बदली है । आज घर� से धुंआ नह� िनकल रहा है । 

�धान मं�ी जी क� उ�जवला योजना के अतंग�त आज वहा ंचू�हे जल रहे ह� । म� कह सकता ह� ंिक 

हमारी सरकार ने आज िकसान� क� आय म� विृ� करने का काम िकया है ।  

पूव� म� माननीय अटल िबहारी वाजपेयी जी क� सरकार थी, उस समय िकसान क� ि�थित 

�या थी? उसे छोटी पूजंी, 500 से 1,000 �पये तक क� ज़�रत पड़ती थी । वह कज� लेता था, 

ज़ेवर रखता था, खेत को िगरवी रखता था और अपमािनत होकर जीवन जीता था, लेिकन �ीमान 

अटल िबहारी वाजपेयी क� सरकार ने �ेिडट काड� चलाया । इससे िकसान भी स�मान का जीवन 

जीने लगा । यही नह�, उ�पादन का लाभकारी मू�य भी िनि�त िकया ।  

उसक� खरीदारी के िलए �य के�� िनि�त ह�आ । इसी के साथ कृिष पर आधा�रत बह�त 

बड़ी स�ंया म� मजदूर, कृिष मजदूर जीवनयापन करते ह� । गेह� ंका दाम बढ़ा है, चावल का दाम बढ़ा 

है । �वाभािवक है िक �ीमान ्अटल िबहारी वाजपेयी जी क� सरकार ने उस समय लाभकारी मू�य 

िदया, वह� गरीब� क� रोटी स�ती क� । बी.पी.एल. काड� बनाकर 2-3 �पये िकलो गेह� ं िमलना 

सिुनि�त िकया । आज हम यह कह सकते ह� िक हमार ेयश�वी �धान मं�ी �ीमान ्नर�े� मोदी जी, 

िव� मं�ी �ीमती सीतारमण जी तथा कृिष और �ामीण िवकास मं�ी �ी नर�े� तोमर जी ने िजस 

�ि� से इस बजट म� कृिष और �ाम िवकास के िलए �यव�था क� है, वह िनि�त ही आने वाले समय 

म� िकसान� को और सम�ृशाली बनाएगी, िकसान� को आ�मिनभ�र बनाएगी । अगर एक श�द म� कह�ं 

तो जो िकसान बेहाल था, गरीब था, मजबूर था, जो गांव िब�कुल उजड़े ह�ए िदखाई देते थे, वे आज 
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हमार े�धान मं�ी जी क� नीितय� के कारण, जो नीितयां वष� 2014 से श�ु ह�ई ह� और जो आज के 

बजट म� िदखाई द ेरही ह�, उससे गांव क� त�वीर बदल गई है और िकसान तथा गरीब क� तकदीर 

बदल गई है । म� जानता ह� ंिक समय कम है । अगर म� ल�बी बात क�ंगा तो आप टोक� गे । इसिलए 

म� अपनी बात स�ेंप म� कहना चाहता ह�ं ।  

15.17 hrs 

(Shrimati Meenakashi Lekhi in the Chair) 

महोदया, समय के अभाव के कारण म� बह�त िव�तार से िवभाग� क� अनदुान मांग� क� कुछ 

बात� नह� कह सकता ह�,ं लेिकन जो म�ुय बात� ह�, उनको ज�र कह�गंा । कृिष और �ामीण िवकास 

को समिप�त इस बजट को देखकर मेर ेमन म� यह िव�ास हो गया है िक िवकास क� दौड़ म� पीछे रह 

गए हमार ेगांव, गरीब और िकसान िवकास क� म�ुय धारा म� शािमल होकर रह�गे । �धान मं�ी जी के 

कुशल नेत�ृव, दूरदिश�ता और नीयत के बल पर हम वष� 2022 तक एक �े� भारत और िकसान 

क� आय को दोगनुा करन ेम� सफल ह�ग े।  

सभापित महोदया, तमाम आिथ�क �गित, तर�क� और च��मा तक च��यान ले जाने म� 

सफल होने के बाद भी हमारी पहचान कृिष �धान देश क� है । हमारी अथ��यव�था का बह�त बड़ा 

भाग कृिष पर िनभ�र है । कृिष भारतीय अथ��यव�था क� रीढ़ है और अथ�तं� क� बिुनयाद है । 

िकसान ही देश के अ�नदाता ह�, परतं ुबआुई, कटाई से लेकर अपनी फसल और स�जी को बाजार 

तक पह�ंचाने म� िकसान� को काफ� िद�कत� आती ह� । कुछ ऐसी सम�याए ंह� और कुछ मौसम क� 

मार िकसान� को उनक� फसल का पूरा मू�य नह� द ेपाती है । हम सब लोग जानते ह� िक कृिष 

म�ुय �प से लागत, उ�पादन और लाभकारी मू�य के साथ मौसम पर भी िनभ�र करती है । 

सभापित जी, खेद है िक आजादी के 60 वष� तक अ�नदाता के कुशल �ेम का पूरी तरह से �यान 

नह� रखा गया । योजनाए ं बन�, िचंता ह�ई, म� इससे इंकार नह� करता ह�,ं लेिकन वे जमीन पर 

साकार नह� ह�ई ं । पहले भी लाभकारी मू�य िनि�त िकए जाते थे, सरकार� घोषणाए ं करती थ�, 

लेिकन �य के�� समय से नह� खलुते थे, �य समय से नह� होता था । िकसान अपना घर चलाने 
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के िलए मजबूरी म� िबचौिलय� के मा�यम से अ�न बेच देता था । वही िबचौिलए �य के��� पर 

जाकर सरकारी मू�य पर लेते थ ेऔर िकसान ठगा जाता था । म� बधाई देना चाहता ह� ं िक आज 

हमारी के�� सरकार ने अपनी नीितय� को जमीन पर उतारकर जहा ंलाभकारी मू�य िनि�त िकया 

है, वह� उ�पादन खिलहान म� आने से पहले ही कृिष के�� या �य के�� खोले जा रहे ह� ।  

�य के��� के मा�यम से खरीद भी हो  रही है और लाभकारी मू�य उनके खात� म� पह�ंच 

रहा है । म� याद िदलाना चाहता ह� ंिक इस देश म� सारी योजनाओ ंक� घोषणा करने के बाद भी हमार े

पूव� �धान मं�ी न ेपूर ेदेश के सामने कहा था िक हम जो गरीब� को देना चाहते ह�, िकसान� को देना 

चाहते ह�, उसका 75 �ितशत रा�ते म� रह जाता है, केवल 15 �ितशत पह�ंचता है, लेिकन उसका 

समाधान नह� कर पाए थे । म� बधाई देना चाहता ह� ंिक हमार े�धान मं�ी आदरणीय मोदी जी ने वष� 

2014 म� स�ा सभंालते ही जन-धन योजना म� खाता खोलकर 33 करोड़ लोग, जो कृिष पर 

आधा�रत थे, कृिष मजदूर थे, खेत और खिलहान� म� काम करने वाले थे, बड़ी स�ंया म� उसम� 

सि�मिलत थे, आज िकसान क� खरीद हो, चाहे उसको िमलने वाली सि�सडी हो, चाहे गरीब को 

िमलने वाली सिुवधाए ंह�, वे सीधे उनके खाते म� जा रही ह� । इसिलए, आज क� सरकार अपनी 

योजनाओ ंको साकार करने म� सफल ह�ई है ।  

महोदया, सरकार ने आज इस बार शपथ लेने के साथ ही 24 घंट� के अदंर ह�ई बैठक म� जो 

पहला एज�डा ह�आ, उसम� िकसान के क�याण के िलए अभूतपूव� कदम उठाते ह�ए उ�ह� प�शन क� 

कवरजे �दान क� । अतं�रम बजट म� इस योजना का शुभार�भ ह�आ । �ार�भ म� 2 हे�टेयर खेती 

करने वाल� को िकसान �धान मं�ी स�मान िनिध योजना के अतंग�त 6 हजार �पये देने क� बात  

थी । एक आंकड़े के अनसुार वष� 2019 तक सवा तीन करोड़ लाभािथ�य� को ब�क खात� म� पहली 

िक�त और पौने तीन करोड़ लोग� को दूसरी िक�त भी ब�क खात� म� सीधे िमल चकु� है । म� बधाई 

देना चाहता ह�ं िक हमार े�धान मं�ी जी ने पहली ही कैिबनेट बैठक म� ये िनण�य िलये िक िजनके 

पास भी खेत ह�, अब उसक� कोई सीमा नह� होगी । ऐसे सभी िकसान� को 6 हजार �पये क� 

स�मान िनिध िमलेगी । कुछ लोग� ने इस पर िट�पिणयां क�, लेिकन जब उसक� िववेचना कर�गे तो 
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पाएगें िक 6 हजार �पये िकसान क� जीवन रखेा ह� । ऐसे िकसान जो सीमांत ह�, लघ ुह�, डेढ़ एकड़, 

दो एकड़, ढाई एकड़ जोतने वाले ह�, जब फसल का समय आता था, तो िनि�त �प से उनको कह� 

न कह� पूजंी के िलए, बीज खरीदने के िलए, खाद खरीदने के िलए, पानी चलाने के िलए िकसी न 

िकसी से कज� लेना पड़ता था, सूद देना पड़ता था । उ�पादन का लाभ पाने के बाद वह पैसा उसी 

सूद और कज� म� चला जाता था, िफर िकसान खाली हाथ हो जाता था, लेिकन यह 6 हजार �पये 

क� पूजंी उनको मोहताज नह� करगेी िक िकसी से कज� मांग� । िकसान इन �पय� स ेबीज खरीद�गे, 

खाद खरीद�गे और छोटे िकसान� के िलए यह पूंजी पया�� होगी और उससे जब लाभ होगा तो पूरा 

का पूरा लाभ उनको होगा और कुछ लोग कहते ह� िक दोगनुा लाभ कैसे होगा? इसी म� से दोगनुा 

लाभ होगा । पूजंी सरकार क�, उ�पादन का लाभ िकसान को, उसको लाभ िनि�त होगा । इसी 

तरह से सरकार ने सहका�रता एव ंकृिष क�याण म�ंालय क� अनदुान मांग, जो िक मांग स�ंया-1 

है,  के अतंग�त 1 लाख 30 हजार 485 करोड़ �पये का िवशाल बजट आबंिटत िकया है । यह बजट 

वष� 2018-19 के बजट से 83 हजार 785 करोड़ �पये �यादा है, िजसके िलए म� माननीय �धान 

मं�ी जी, िव� मं�ी जी और कृिष मं�ी जी को बधाई देता ह� ं।  

उसी तरह पीएम िकसान िनिध के िलए िपछले वष� के �रवाइ�ड एि�टमेट आबंटन, 2018-

19 के  20 हजार करोड़ �पये को इस वष� बढ़ाकर 75 हजार करोड़ �पये कर िदया गया है । यह 

उ�लेखनीय है । इस योजना के मा�यम स ेिकसान घरलूे ज�रत� से संबंिधत खच� को पूरा करने म� 

स�म हो जाएगें और उ�ह� सूदखोर� के चंगलु म� आने से भी बचाया जा सकेगा ।  

�धान मं�ी िकसान प�शन योजना – छोटे और सीमातं िकसान� क� �ासदी यह है िक उनके 

पास बढ़ुापे के िलए िबलकुल भी बचत नह� हो पाती है । जब तक उनके शरीर म� शि� है, प�र�म 

करते ह�, �म करते ह�, मजदूरी करते ह� और पा�र�िमक पाते ह� । उससे उनक� रोटी चलती है । 

लेिकन जब 60 वष� से ऊपर के हो जाते ह� और शरीर शीण� हो जाता है, वे काम करने क� ि�थित म� 

नह� रहते ह�, �म नह� कर सकते ह� तो रोटी के िलए मोहताज हो जाते ह� । ऐसे िकसान� के िलए 

सरकार ने िकसान प�शन योजना लागू क� है । साथ ही िकसान� को बढ़ुाप ेम� प�शन दी जाए, इसको 
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सिुनि�त िकया । इस योजना के तहत 60 वष� क� आय ु �ा� करने पर पा� लघ ु और सीमांत 

िकसान� को तीन हजार �पये क� �यूनतम प�शन दी जाएगी । इस �क�म का टारगेट पहले तीन वष� 

के दौरान पांच करोड़ लाभािथ�य� को इसके अतंग�त लाना है । यह एक �वैि�छक और अशंदायी 

�क�म है, िजसम� शािमल होने क� आय ु18 वष� से 40 वष� क� है । म� िव� मं�ी जी का आभार �कट 

करता ह� ंिक उ�ह�ने इस �क�म के िलए वष� 2022 तक के िलए 10775 करोड़ �पये का बजटीय 

�ावधान अनमुोिदत िकया है । साथ ही, म� उ�ह� बधाई भी देना चाहता ह�ं । िव� मं�ी जी जब बजट 

भाषण का जवाब द े रही थ�, तो उ�ह�न ेघोषणा क� थी िक यह प�शन योजना केवल खेती करने 

वाल� के िलए ही नह�, अिपत ुकृिष पर आधा�रत जो मजदूर ह�, िजनक� रोजी कृिष के मा�यम से 

चलती है, अब उनके िलए भी लागू क� जाएगी, इसके िलए उनको बधाई ।  

 कृिष उ�पाद को बढ़ावा देने के िलए सरकार ने अ�यंत मह�वपूण� योजना िकसान मदृा 

�वा��य एवं उव�रता योजना �ार�भ क� है । िजससे िकसान� को बड़ा लाभ पह�ंच रहा है । इस 

योजना के अतंग�त सरकार ने वष� 2019-20 म� 324.20 करोड़ �पये का आबंटन िकया है, जो 

उ�लेखनीय है । सरकार ने इस कड़ी म� एक ऐसी नई योजना शू�य बजट �ाकृितक कृिष क� 

श�ुआत भी क� है, िजसे अपनाकर िकसान अपनी फसल का उ�पादन दोगनुा कर सकते ह� ।  

ई-नाम योजना क� भी एक नई शु�आत क� गई है । िजसके अतंग�त वष� 2019-20 म� देश 

भर म� चिुनंदा एक हजार मंिडय� म� कृिष िजसं� के �यापार के िलए श�ु िकए गए ई-नाम सॉ�टवेयर 

से जड़ुने के इ�छुक रा�य� और यूिनयन टै�रटरीज़ �े�� म� थोक मंिडय� के िलए एक सामा�य ई-

मंडी �लेटफाम� क� �थापना का �यास िकया जा रहा है ।  

महोदय, िकस-िकस िवषय पर कहा जाए, इस िव�तार म� जाए बगैर म� कहना चाहता ह� ंिक 

वष� 2014 से 2019 तक क� अविध म� िकसान� को सश� बनाने के िलए अनिगनत कदम उठाए 

गए ह�, जैसे 22 फसल� के �यूनतम समथ�न मू�य म� विृ� क� गई है । िकसान� क� लागत म� कमी 

लाना । इसी देश का िकसान यू�रया खरीदने के िलए लाइन म� खड़ा होता था । लािठया ंभी बरसती 

थ� और िफर भी �लैक मािक� ट म� यू�रया महंगे दाम� पर लेनी पड़ती थी । लेिकन हमार े�धान मं�ी 
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क� नीितय� से नीम कोटेड यू�रया का �योग िकया गया । अब यू�रया क� कोई कमी नह� है । आज 

यू�रया सरल सलुभ है, स�ता है, समय से िमल रहा है, िबना लाइन के िमल रहा है । इससे िकसान 

खशुहाल है । 

 ‘�धान मं�ी कृिष िसंचाई योजना’ और ‘�धान मं�ी िकसान सपंदा योजना’ से िकसान� को 

जमीनी �तर पर बह�त लाभ पह�ंचा है । कृिष अनसुधंान और कृिष िश�ा पर भी सरकार ने पूरा 

�यान िदया है । िडमांड फॉर �ा�ट्स के अतंग�त मांग स�ंया दो म� कृिष अनसुधंान एव ंिश�ा िवभाग 

के अतंग�त बजट िदया गया है । बजट को वष� 2018 म� 7,800 करोड़ �पय� से बढ़ाकर 8,078.76 

करोड़ �पये िकया गया है, जो िक कृिष अनसुधंान के िलए 278 करोड़ �पये क� �यादा मदद है । 

इसके अतंग�त पूव��र �े�� पर िवशेष �यान देते ह�ए 486 करोड़ �पय� का �यादा आबंटन िकया 

गया है । इसम� पश ुपालन, द�ुध और म��य पालन पर जोर िदया गया है । 

 महोदया, पहली बार इस सरकार ने िश�त से यह महसूस िकया है िक केवल खेती से 

िकसान क� आय नह� बढ़ पाएगी । पहले भी जब परपंरागत खेती थी, तब भी िकसान� क� अित�र� 

आय के िलए पशपुालन ही उनका सबसे बड़ा आधार था । इसके िलए पशुपालन, द�ुध और म��य 

पालन मं�ालय का गठन िकया गया है, िजसके िलए म� �धान मं�ी जी को बधाई देना चाहता ह�,ं जो 

यह दशा�ता है िक यह सरकार िकसान� क� आय बढ़ाने के िलए कृतसकं�प है । वष� 2019-20 के 

बजट म� िव� मं�ी जी ने डेयरी और पशधुन के िलए मांग स�ंया 40 के अतंग�त 2,932.25 करोड़ 

�पय� का िवशाल बजट िदया है, िजसका म� �वागत करता ह�ं ।  

 महोदया, यही नह�, इन कृिष सहायक �े�� म� सरकार ने इ��ा���चर बढ़ाने के िलए 

�यास िकए ह�, जैसे रा��ीय गोकुल िमशन । इसके अतंग�त सरकार ने अ�छी िक�म�, देशी न�ल� 

का िवकास और वै�ािनक तरीके से सकंर िक�म� बनाने पर जोर िदया है । इस सरकार न ेआते ही 

पशधुन सरु�ा से सबंंिधत एक मह�वपूण� फैसला लेते ह�ए पशओु ंके टीकाकरण का बीड़ा भी अपने 

कंध� पर उठाया है । इसम� खरुपका और मुंहपका जैसी अ�य बीमा�रय� को पूरी तरह से िनयिं�त 

करने के िलए �यास करना है । वष� 2030 तक इन बीमा�रय� का उ�मूलन करना है । इस योजना 
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के िलए िव� मं�ी जी ने 500 करोड़ �पये का बजट इस वष� िदया है, िजसका म� �वागत करता ह� ं। 

मेरा पूरा िव�ास है िक इस टीकाकरण से न केवल घरेलू उ�पादन म� विृ� होगी, बि�क दूध और 

पशधुन के उ�पादन म� भी बढ़ोतरी होगी । जब पश ु�व�थ ह�ग,े तो िनि�त ही दूध भी बढ़ेगा ।  

 इसी तरह से मछली पालन को �ो�साहन देने के िलए इस सरकार ने अलग से एक म��य 

पालन िवभाग का सजृन िकया है । इस िवभाग को मांग स�ंया 39 के तहत वष� 2019-20 के बजट 

म� कुल 804.75 करोड़ �पये का आबंटन िकया गया है, िजसका म� �वागत करता ह�ं । �धान मं�ी 

जी ने देश म� मछली उ�पादन और िनया�त को बढ़ाने के िलए नीली �ािंत का आ�ान िकया है । उस 

�ािंत को गित देने के िलए इस बजट म� के�� सरकार �ारा मि�सक� एक�कृत िवकास एव ं�बंधन 

के िलए एक नई योजना बनाई गई है । म��य पालन और जलीय कृिष के िवकास क� इस नवीन 

योजना को 550 करोड़ �पये का आबंटन िकया गया है । मछुआर� और तटीय जल कृिष जैसे 

िसंघाड़ा, मखाना इ�यािद के उ�पादन क� �ि� से िवशेष योजनाए ंबनाई गई ह�, िजसके अतंग�त 10 

करोड़ �पये क� म��य पालन और जलीय कृिष इ��ा���चर िवकास िनिध �थािपत क� गई है । 

यह �शंसनीय है । कृिष और गांव को अलग नह� िकया जा सकता है ।     

 महोदया, कृिष का िवकास िबना गांव के िवकास के सभंव नह� है और गांव का जो मूलभूत 

�व�प है, उसका िवकास िबना कृिष के सभंव नह� है । �ामीण िवकास पर हमारी सरकार सन् 

2014 से ही काय� कर रही है । गांव के िवकास को ही धरुी बना कर बाक� सारी �ामीण योजनाए ं

तैयार क� गई ह� । इस बजट म� �ामीण िवकास को गित देते ह�ए सरकार ने सन ्2018-19 के सापे� 

जो 1,12,400 करोड़ �पये के आबंटन को बढ़ा कर 1,17,647.19 करोड़ �पये कर िदया है । मांग 

स�ंया 84 म� यह विृ� 5,242 करोड़ �पये क� अभूतपूव� बढ़ोतरी है, िजसका म� �वागत करता हूॅ ं। 

 महोदया, इसी �म म� म� मनरगेा क� चचा� करना चाहता हूॅं । मनरेगा के आबंटन के 55 हजार 

करोड़ �पये से बढ़ा कर 60 हज़ार करोड़ �पये कर िदया गया है । क�ब� म� िवकास के िलए एक 

िविश� योजना – डॉ. �यामा �साद मखुज� अब�न िमशन के िलए 800 करोड़ �पये िदए गए ह� । म� 

इस कदम का �वागत करता हूॅं । इसके अतंग�त �ामीण �े�� म� समेिकत प�रयोजनाओ ंके आधार 
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पर अवसंरचना का उपल�ध कराना, आिथ�क काय�कलाप�, कौशल िवकास करना, िमशन के 

अतंग�त �ामीण जीवन के मूल �व�प को बनाए रखते ह�ए गांव� को �ल�टर अब�न गांव� के �प म� 

िवकिसत करना है । इसी तरह से दीन दयाल उपा�याय �ामीण कौशल योजना के तहत �ामीण 

यवुाओ ंके िलए रोजगार जटुाने के िलए �यास िकए जाते ह� । �ामीण बिुनयाद� का ढांचा बनाने के 

िलए बजट म� �धान मं�ी �ाम सड़क योजना के िलए तीसर ेचरण घोषणा क� गई है । इसके तहत 

पांच वष� म� 1.25 लाख िकलोमीटर लंबी सड़क� का िनमा�ण करने क� योजना है, िजसका कुल 

बजट 80,250 करोड़ �पये िनधा��रत िकया गया है । िव� मं�ी जी ने �धान मं�ी �ाम सड़क 

योजना सन् 2019-20 19 हजार करोड़ �पये आबंिटत िकए ह� । इसी तरह �ामीण आवास िनमा�ण 

के दूसर ेचरण म� सन् 2019-20 से 2021-22 के बीच लगभग 1.95 करोड़ नए घर बनाए जाने क� 

योजना है । मह�वपूण� बात यह है ÉÊBÉE पहले चरण म� 82 हजार करोड़ �पये क� लागत से एक करोड़ 

घर बनाए गए ह� ।  

 महोदया, इस वष� के आिथ�क सव��ण के आंकड़� से एक बात िनकल कर आई है । 

…(�यवधान) 

माननीय सभापित : आपका समय समा� हो गया है । अब आप ख�म कर� । 

…(�यवधान) 

�ी रमापित राम ि�पाठी: महोदया, बस पांच िमनट और । …(�यवधान) 

माननीय सभापित: पांच िमनट नह�, अब आप ख�म कर� । 

…(�यवधान) 

�ी रमापित राम ि�पाठी: महोदया, म� पहली बार बोल रहा हूॅं । िपछले साल जलुाई से शहरी �े�� 

क� तुलना म� �ामीण इलाक� म� मंहगाई क� दर कम रही है, जो िक इस बात का ��य� �माण है ÉÊBÉE 

मोदी सरकार क� जनिहतकारी, िवकासकारी और क�याणकारी योजनाओ ंका �भाव �ामीण �े�� 

म� िदखने लगा है । 
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 महोदया, म� आपक� अनमुित से कुछ अपनी �े�ीय सम�य� का उ�लेख करना चाह�ंगा । म� 

उ�र �देश के देव�रया से चनु कर आता हूॅं । मेरा �े� कृिष �धान इलाका है । कृिष पर आधा�रत 

मजदूर� का इलाका है । वहां पर जो ि�थित है, वैसे लगभग 12 िजले इधर और सटा ह�आ िबहार 

है,उसके भी सात-आठ िजल� को िमला कर कृिष अनसुधंान, कृिष िश�ा, तकनीक� जानकारी के 

िलए कोई क� � नह� है  । म� बताना चाहता हूॅ ंिक सन् 1954 म� देव�रया िजले म� बाबा राघव दास, जो 

�िस� �वतं�ता स�ंाम सेनानी थे, उनके नाम पर एक कृिष �नातको�र िव�ालय चल रहा है, जो 

अपने ससंाधन� से लगभग 12 सकंाय� के �ारा शोध कर रहा है और लेाग� को िशि�त कर रहा है ।  

जो अपने ससंाधन� से लगभग 12 सकंाय� के �ारा शोध कर रहा है, लोग� को िशि�त कर 

रहा है । म� आपके मा�यम से माननीय कृिष मं�ी जी से आ�ह क�ँगा िक उस �े� क� ि�थित को 

�यान म� रखते ह�ए, चूिँक कृिष का िवकास करना है, आय को दगुनुा करना है, जो �धान मं�ी जी 

क� मह�वाकां�ी योजना है, तो िनि�त ही उसको वै�ािनक आधार भी दनेा होगा, शोध भी बढ़ाना 

होगा, तकनीक� िश�ा भी देनी होगी । इसिलए बाबा राघवदास �नाकनो�र महािव�ालय को 

िव�िव�ालय का दजा� िदया जाए, िव�िव�ालय म� प�रवित�त िकया जाए । यह मेरी मागँ है । 

 दूसरी चीज, म� उ�लेख करना चाहता ह� ँिक �धान म�ंी िकसान बीमा योजना म� यह ि�थित 

आई है िक हमार ेपूव� िजल�, िजनम� गोरखपरु, महाराजगंज, िस�ाथ� नगर, दवे�रया और कुशीनगर 

ह�, अचानक अितविृ� ह�ई । खेत पानी से लबालब भर गए, मकान िगर गए और उ�लेखनीय बात है 

िक रोपाई के समय िजन लोग� ने बेहन डाली थी, बेहन अभी जमी थी, वह डूब गई । िजन लोग� ने 

थोड़ी पहले रोपाई कर दी थी, वह खेत भी डूब गए और न� हो गए । िकसान इससे ��त हो गया । 

जहा ँबरसात से खशुी ह�ई, वही जो लोग इसम� कुछ आगे बढ़ गए थे, उनक� ि�थित दयनीय हो गई, 

इसिलए इस ि�थित को भी बीमा म� कवर िकया जाए । यह मेरी मागँ है । साथ ही, मझेु आशा ही 

नह� पूरा िव�ास है िक इन �यास� स ेभारतीय कृिष, पशपुालन, �ामीण िवकास को एक नई गित 

िमलेगी । 
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अतं म�, कृिष, �ामीण िवकास क� अनदुान मागँ� 1, 2, 3, 9, 30 और 84 के समथ�न म� म� 

अपनी बात कहते ह�ए, आपने समय िदया, आप सब लोग� ने सनुा, इसके िलए ध�यवाद देते ह�ए 

अपनी बात समा� करता ह� ँ। ध�यवाद ।                       

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): …(Interruptions) Madam, I want to raise 

a Point of Order.  

HON. CHAIRPERSON : Please read the Rule which you are quoting. 

PROF. SOUGATA RAY : Madam, I am reading the Rule 352(xi) and 353: ‘A 

Member shall not read a written speech without the permission of the Chair’.  

  The hon. Member from Deoria was continuously reading a written 

speech without your permission. … (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: No, it is not so.........* 

…(Interruptions) 

माननीय सभापित : वीर�े� जी, बैिठए । 

                                    
* Not recorded. 
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*SHRI S. S. PALANIMANICKAM (THANJAVUR): Madam Chairperson, Thank 

you for this opportunity. I wholeheartedly remember Muthamizh Arignar Dr. 

Kalaignar who had identified and nurtured me and my Gnanaguru Shri 

Murasoli Maran who guided me to Parliament holding my hands and my 

mentor and guide on Parliamentary practices and procedures. I thank DMK 

leader Thalapathi M.K. Stalin who has been instrumental in starting my second 

chapter in Parliament. I thank the voters of my Thanjavur Parliamentary 

Constituency who have voted me for the 9th time and elected me as member of 

this august House for the sixth time. I thank you for allowing me to take part in 

the discussion on Demands for Grants under the control of Ministry of 

Agriculture.   

“UzhudhuNdu Vaazhvaarae Vaazhvaar 

MatRellaamThozhudhuNdu  Pinsel  pavar” 

The meaning is that the farmers who plough the field are the ones who 

truly live and rest others are subservient eating what the farmers produce. Now 

the farmers have lost their importance and become subservient to people of 

other profession. I am worried that whether the nation is aware of the pathetic 

condition of farmers and how their livelihood is affected  After the BJP 

Government came to power in the year 2014, they had given assurances that 

the income of our farmers would be doubled. Why they were raising the same 

                                    
* English translation of the speech originally delivered in Tamil.  
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slogan in the year 2019 also?. The reason that there is a big gap between your 

slogans and your actions.  

I am not having confidence on this Government. I want to caution you 

that even after five years when you go for elections you need to raise the same 

slogan of doubling the income of farmers. You can double the income of 

farmers only when you prove in your actions through proper fund allocation in 

the Budget and providing  remunerative prices for their agricultural produce. 

Farmers of this country believed your words when you went for elections 

in 2019 for the second consecutive term in Office, At the time we have been 

affected    due failure of monsoon, heavy rain, floods, cyclone and drought, we  

expected that you will be waiving off farm loans. But what you gave is nothing 

but a peanut. You say that you have plans to provide Rs.6000 per annum as 

financial support to each and every farmer of this country. For every question 

that was raised on the floor of Lok Sabha on Agriculture, this Government has 

time and again stated that providing a financial support of Rs 6,000 to every 

farmer as its biggest achievement. 

 You have announced several schemes for implementation during the 

last 5 years. As per the reply to a Question raised in Parliament, I want to give 

details about the growth rate in the field of agriculture from the year 2014-15 to 

the year 2018-19 . For the year 2014-15 it was minus 0.2 per cent. For the 

year 2015-16 it was 0.6 percent. During the year 2016-17 the growth rate was 

6.3 per cent and it was 3 per cent during the year 2017-18. These are the 

details provided by the Government.  But the private sources have estimated 
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the growth rate in the field of Agriculture as 2.7 per cent which is lesser than 

the previous year. I believe that you are aware of the fact that the Indian 

economy cannot register a sustainable growth if the growth in agricultural 

sector is not  at least 4 per cent every year. If asked about the downward trend 

in the growth of agriculture, you cite the reason for it as a State subject. You 

claim to have announced several schemes meant for the welfare of the 

farmers. Government is citing the downward growth trend in the agricultural 

sector due to heavy  rains, floods, cyclones and drought.   

We farmers can cite these reasons but how can the Government say 

so?. “Ceremonial impurity of a woman can be cleansed by having a dip in river 

Ganges but if the river Ganges is itself impure, where will we go”? I want to ask 

this Government where are we heading to? The pricing mechanism for 

agricultural products is not helpful to the farmers. While addressing this august 

House, our Hon. Finance Minister said with pride that this is the only Union  

Government which has fixed the MSP of all the products.  The Minister said 

that MSP was fixed only for certain crops like paddy, wheat and sugarcane by 

the previous Governments when they were in power. The statement made by 

Hon.  Minister  was  not  true.  The  consecutive  Governments  have  gone  for  

pricing of agricultural products since the year 1985-86.  We accept that growth 

in agriculture has not been up to the mark. The pricing mechanism followed by 

the Government for agricultural products has not even helped to increase the 

income of farmers in any way. During the last five years you have failed to 

make a mark by improving the pricing mechanism. In this scenario, how can 
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the people of this country believe that the Government will double the income 

of farmers. If you compare the Budget Estimate provided for the Ministry of 

Agriculture in the present Budget with the previous year, there is no 

considerable increase in the allocation if we kept aside the funds earmarked 

for implementation of financial support scheme of Rs. 6,000 per annum to 

farmers. This is the ground reality, I want to ask this Government that how can 

you reach your targets?.  If the farmers’ income is dependant only on 

agriculture, the farmer, from birth to death, has to live debt-ridden. 

 If you see the related sectors, India occupies a prominent place in milk 

production. Approximately 20 per cent of the milk produced throughout the 

world is from India. We should be grateful to Dr. Kurien for this achievement. 

What are the initiatives taken by this Government to retaining the first place in 

milk production? When compared to the Revised Estimates for the previous 

year, there is a shortfall of Rs 2000 Crore for the current year. How can you 

retain your achievements. ? Even after record production of milk in this country 

and even after fixing  import duty on milk products at 40 per cent, why the 

imports have not come down? There is no clear vision on the part of 

Government to reduce the import of milk products in the country. You have to 

give importance to research and development activities. Another important 

sector is poultry. Even after imposing 30 percent of import duty on  poultry 

products, how KFC and other MNCs are establishing their base in different 

States of our country? We are good at cooking as well as eating. 
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 Our poultry research organization should compete with other MNCs in 

this field, Our poultry farmers have selling of eggs as their only source of 

income. My friends from Namakkal say that the poultry farmers do not get a 

permanent or fixed price for eggs. Government should therefore go for fixing of  

price for eggs. Import of chicken legs should be banned. I want to bring to your 

notice that our hens do have legs. In fisheries sector, we are the third largest 

producer of fish in the world.  

HON. CHAIRPERSON:   Mr. Palanimanickam your time is up. 

SHRI S.S. PALANIMANICKAM: Madam I may know how much time is allotted 

for my party.? 

HON. CHAIRPERSON: I was indulgent from the beginning but time is over. 

The time is over.  

SHRI S.S. PALANIMANICKAM : Madam how much time is allotted for me, my 

party.? 

HON. CHAIRPERSON: So the time was 10 minutes. 

SHRI S.S. PALANIMANICKAM : For DMK, the third largest party in this 

House. 

HON. CHAIRPERSON: You had already spoken for 2 extra minutes. And 

there is one more speaker from your party. I have given you 2 extra minutes. 

SHRI S.S. PALANIMANICKAM : I will ask that member not to speak. I will 

utilize that time also.  

HON. CHAIRPERSON:  I am ok. 5 more minutes.  
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SHRI S.S. PALANIMANICKAM : I waited for this maiden speech during the 

current Lok Sabha and on my subject of interest. I request you to allot extra 

time for me. 

In the fish production, we are the third largest in the world. 

Approximately 65 per cent is domestic production. By way of exports we 

earned approximately  Rs.45,000 Crore  during the previous years. 

Neighboring countries, the capitalist countries are exploiting our sea resources. 

In the name of security, our fishermen could not venture into the sea for 

fishing. The lives of fishermen are not secure if they venture  into sea for 

fishing, there is exploitation of sea resources. Through international law of sea, 

the lives of fishermen be protected ensuring their security. The fishermen were 

vigilant along the coast when the navy was even on duty. Our fishermen and 

their lives should be protected by our Army and Navy.  We can retain the top  

position in fish production of the world. Our fish exports will then improve 

leading to more foreign exchange. This will be an opportunity to improve the 

status of livelihood of our fishermen. The pricing mechanism for the agricultural 

products every year should not be as per the whims and fancies of the 

Government.  

As per the Report of Dr. M.S. Swaminathan Committee, 100 per cent 

production cost, 20 per cent cost for risk management and 25 per cent profit, 

altogether 150 percent, should be included while fixing the MSP for agricultural 

products. I wish to state that only then, the farmers can get remunerative price 

for their produce. There should be increase in farm loans on one side. I am 
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happy to say that several agricultural schemes have been implemented by this 

Government. But there is big gap between the statistics provided by this 

Government and the ground reality. The new farm loan policy was introduced  

during the year 2004-05. That time the amount of disbursal by the Nationalized 

banks, private banks and cooperative banks was fixed at Rs.80000 Crore.  

This amount was made threefold in three years to reach Rs. 2,40,000 Crore. 

Due to this effect now the farm loan disbursal has reached Rs. 13 lakh Crore. 

The nationalized Banks and private banks should give at least 18 percent of 

their loan disbursal  to farmers. But no nationalized bank gives 18 per cent of 

their loan disbursal to farmers. Government should keenly  look into this issue  

and try to solve the problems faced by farmers. Farmers can engage in 

agricultural activities only when they get loans, Since the Chair is particular 

about time, I will say only some important points before I conclude.  You 

should do three or four things if you really want to double the income of 

farmers. Mixed farming can only  help in improving the economy of farmers. 

Dairying, poultry, and fisheries should also be given importance. As mentioned 

by Hon. Minister of Food Processing Industries, only by preserving the 

perishable items we can help in increasing the income of farmers. Farmers 

should get remunerative prices for their agricultural produce.  Banks should 

give loans to farmers in a liberal way. Do not ever think that loan waiver is  a 

favour to farmers. You cannot even strike a balance between the loans waived 
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in industrial sector along with the loans if you waive for farming sector every 

year.  

Ours is an agrarian economy. If 4 per cent growth is not ensured in 

agricultural sector, the Government cannot have sustainable development in 

other sectors of Indian economy.  We should mitigate the sufferings of our 

farmers. Approximately 95 percent of members of this august House are 

connected with farming in one way or other. I therefore urge upon the 

members to raise concern to protect the interests of our farmers. Thank you for 

this opportunity.  

16.00 hrs 

HON. CHAIRPERSON : The hon. Member has said in his speech that 

adequate time was not given and that should be removed because extra time 

was given.  
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SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): Madam Chairperson, I rise to 

speak on the Demands for Grants under the Ministries of Rural Development, 

and Agriculture and Farmers’ Welfare for 2019-20.  

 

16.01 hrs   (Shri Rajendra Agrawal in the Chair)  

 

Before coming to the subject, I would like to draw the attention of the 

House to an important thing. The Union Government has so proudly 

announced that Indian economy will reach USD 3 trillion by the end of financial 

year 2020 and thereby overtake the UK economy. Before the Government 

uses this as another banner for inflating its ever-growing balloon of public 

brain-washing propaganda, I would like to posit a fact which this Government 

has continuously overlooked.  

 In 2018, India overtook France as the sixth largest economy in the world 

at USD 2.6 trillion. But what this Government does not tell its people is that 

France being country of a mere 65 million people was generating a GDP of 

USD 2.58 trillion while India - the home of a continent size population of 1.3 

billion - is housed by a USD 2.6 trillion economy. And soon this figure will 

surpass that of UK, a country with 66 million people. And again, when India 

inevitably passes this mere feat of overtaking another European country with a 
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smaller set of people, the real picture will never be brought to light and the 

headlines will keep fooling the common man.  

So, what is it that really matters to the common man of our country? 

While the headlines of being a part of the fifth largest economy in the world will 

give him a hollow sense of pride, at the end of the day, he will ask, “what is my 

benefit in this; what is my purchasing power; and why has it not gone up to the 

desired level?” 

 I now come to sector-specific problems and to the interests of the 

common man. It is accurate to say that ‘Bharat gaon mein basta hai’ – India 

lives in its villages. This is so because rural India comprises of 67 per cent of 

the total Indian population. This majority population lags far behind the urban 

standard in all terms. While we are all aware that when even urban areas are 

not in a healthy position, we can imagine how bad the condition of Gramin 

Bharat would be. 

 The economy of this region is majorly dependent on agriculture which 

contributes a meagre 15.87 per cent to the GDP. With the vision of five trillion 

economy, how much does the Government seek to put into the hands of the 

majority? Or will it carry on the similar ongoing propaganda where 73 per cent 

of the wealth is concentrated in the hands of one per cent of the population? 

 Farmers’ income witnessed a record 14-year low in October to 

December 2018. The gross value added being a low single digit reflects the 

reality. 
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 In the election mandate of the ruling party, agriculture held the most 

important platform. This sector could have found its benefit in this Budget but it 

has failed to do so. I would like to elaborate so that common man knows what 

is the reality because simply allotment of fund does not ensure development. 

 Firstly, Sir, the allocation for the Ministry of Rural Development has 

fallen from 4.7 per cent in 2018-19 to 4.4 per cent in 2019-20 in terms of its 

share in the total Budget. Thus, the shout out that it has been allotted Rs. 

5,200 crore more than the last year is absolutely baseless. It has rather 

decreased in terms of share and 0.3 per cent is a huge value. 

 Sir, the Government pats its back for achieving a great deal in 

electrifying India. The Finance Minister also mentioned in her Budget that all 

the homes that are willing will be electrified fully. So, my question is this. Did 

the Government try to identify the reason behind this aversion to technology or 

spin this thread into a cloth displaying its own false success? It is very sad to 

note that 31 million houses are still in dark because 10 per cent of household 

of a village having a mere bulb is considered electrified according to the 

Government. Again, Sir, the reality of Pradhan Mantri Ujjwala Yojana Scheme 

is not as bright as depicted because it is not the brain child of this Government. 

It subsumed already running Rajiv Gandhi Gramin LPG Vitaran Yojana. Even, 

more importantly, to boost its success rate, the Government added existing 

BPL subscriber number of almost 1.7 crore people just to create a hype. The 

Petroleum Planning and Analysis Cell confirms anomalies in reporting system 
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as well. It is also necessary to note that 13 per cent or 3.25 crore LPG 

consumers are inactive – highest in Haryana, a massive 40 per cent. It seems 

that the Government is playing with the people’s mind by showcasing a set of 

numbers. I would like to put forth a report of CAG which mentioned that: 

“Before Pradhan Mantri Ujjwala Yojana Scheme was launched, 

households with LPG connections were using an average of 6.27 

cylinders in a year but that came down to 5.6 cylinders after the 

launch of the scheme.” 

 So, what is your excuse for this, hon. Prime Minister ji? The data is 

absolutely authentic. 

 Now, coming to the Pradhan Mantri Awas Yojana, it is terrifying to note 

that there exists no block or district level reporting on the Scheme. Only State 

level data is available. The CAG report states that: 

“In many States like Gujarat and Jharkhand, in violation of the 

rules, completion of houses was taking more than two years.” 

 Till December 2018, only 8 per cent of the target was achieved and by 

half of 2019, 1.54 crore houses are claimed to be completed. This is just 

misleading people. ‘Housing for All by 2022’ is an absolute political gimmick. It 

is a great initiative that Jal Shakti Mantralaya has been constituted. But what 

about the failure of numerous water supply schemes like Swajal Yojana. 

 Sir, if that would have been a success, more than half of India would 

have not been suffering due to unfortunate drought condition. Even, 

international bodies and media are questioning the capabilities of India in the 
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matter of Chennai water scarcity. When will the Government really work and 

not just keep praising itself, while in reality, masses are suffering? 

 Secondly, in agriculture we were expecting structural changes which 

amounted to be nil in this Budget. Instead, the Government is following the 

‘carrot and stick’ policy of the Britishers. On one hand, the Government is 

awarding a sum of Rs. 6000 per annum to farmers. On the other hand, it is 

pushing them to follow the same old infrastructure which needs a change. 

There are multiple dimensions to agrarian distress. The first one is high input 

cost; second is limited access of institutional finance to the marginalised 

farmers; third is the exploitative nature in which only one-third of the retail 

prices reaches the farmers; and fourth is that the PDS system does not 

undertake procurement operation for 24 crops for which the Minimum Support 

Price is announced. 

 The Government’s claims of successful schemes like Pradhan Mantri 

Fasal Bima Yojana and eNAM are not reflected in reality. How long will it take 

us to understand that loan waiving and economic support is not the key to 

resolve the problems of this sector? Had it been so, we would have witnessed 

a decrease in suicides of farmers. In Maharashtra alone, the suicide toll has 

risen by 91 per cent in the last four years. We are facing severe drought 

conditions all across India in 2019. In this scenario, the number of people 

seeking jobs under MGNREGA is bound to go up. But what did the 

Government do? It reduced the allotment by Rs. 1084 crore. How fair is that? 



16.07.2019                                                                                                       219 

 
The Minister even identified 1592 critical blocks but did not indicate any 

proposal to address this challenge.  

 The Finance Minister talked about the Zero Budget Farming. Going back 

to the basics, how is it possible when there is almost no extended help in the 

field of fertilizers? During the last five years, subsidy in urea was not touched 

upon and this was repeated yet again. Without any reform in fertilizer subsidy 

scheme, it is unrealistic to expect the farmers to switch to organic farming. 

Here it is very important to note that widespread use of glyphosate is harming 

the nation as it is a proven carcinogenic element and has been banned in 

numerous countries while we are serving it on the plates.  

 I would like to take this opportunity to throw some light on the successful 

schemes in my State. Under the hon. Chief Minister Mamata Banerjee’s 

Government, there is one Jal Dharo, Jal Bharo scheme which aims at citizen’s 

awareness for rainwater conservation and effective water use in irrigation. This 

has yielded positive results. Today, in Bengal there exists no house which is 

deprived of water. In Bengal, farmers’ income has increased three times in the 

past seven years due to several innovative schemes taken up by the hon. 

Chief Minister Mamata Banerjee. The Krishak Bandhu scheme supports the 

cause of farmers and landless labourers in the State. I would like to conclude 

by putting forth a metaphor which will explain the current situation in India.  
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Let us consider the Government to be a surgeon and the Indian 

economy to be its patient and the Indian population as the family members of 

the patient. What this surgeon is doing is that he is not giving the patient its 

requirement. Instead, he is giving the patient a make-up on the outside while 

the primary organs inside are deteriorating and also fooling its family by 

showing the exterior which does not show the real picture, telling them all is 

well and good, before it is too late for them to save the situation.  

 Thank you, hon. Chairperson, Sir, for giving me this opportunity and I 

hope the hon. Minister will clarify my observations as I have put forth here. 
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HON. CHAIRPERSON : Hon. Members, those who want to lay their written 

speeches on the Table of the House, they can do so.  It will be treated as part 

of the proceedings of the House. 

SHRI POCHA BRAHMANANDA REDDY(NANDYAL): Hon. Chairman, Sir, at 

the outset, I would like to thank you for giving me an opportunity to speak at 

the altar of democracy, where many great people have strived hard to 

transform the lives of people.  Being a first time Member, this is my maiden 

speech in the House.  I wish to learn and contribute to the proceedings of the 

House in the days to come. 

 I hail from Nandyal constituency of Andhra Pradesh, where India’s first 

freedom fighter Uyyalawada Narasimha Reddy and great philanthropist Budda 

Vengal Reddy were born.  I feel happy and proud to inform this august House 

that I represent a constituency which the former President of India, Dr. Neelam 

Sanjeeva Reddy garu and the former Prime Minister of India, Shri P.V. 

Narasimha Rao had represented.  

 I must bring to the notice of the Government the serious crisis being 

faced by the rural India, mainly agricultural sector.  The Government has taken 

a few measures to solve the agrarian crisis and double the farmers’ income by 

2022.  I may mention here some of the steps taken by the Government to 

solve the agrarian crisis.  They are: 

1. Transferring Rs.6,000 per year directly into the accounts of small and 

marginal farmers. 
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2. Set up eNAMs and eGrams 

3. Introduced Soil Health Cards 

4. Guaranteed one-and-a-half times of MSP for the farmers 

5. Revamping 99 big canal irrigation projects under the Pradhan Mantri 

Krishi Sinchai Yojana. 

Due to the collective result of all the above measures and many others, 

there has been a record production of cereals, vegetables, fruits, milk and fish. 

Rural India is suffering from chronic economic distress, high rate of 

unemployment, and farmers’ suicide continue to rise.  In many of the rural 

areas, no one is willing to marry farmers, thereby creating huge social distress 

along with economic distress.  Agriculture growth had been slow and has been 

accompanied by serious dip in wage growth.  Rural wages grew at an 

estimated 3.8 per cent year on year in December 2018.   Due to inflation, it 

drops down to a paltry 2.3 per cent, the lowest ever in the past 15 years.  This 

has led to widespread protests across the country. 

Minimum Support Price was increased by one-and-a-half times in 2017 

Budget, however, the method of calculating the MSP has flawed.  It does not 

count the rent of land and management cost, which means the measure could 

not provide full remunerative prices to the farmers.  However, in the past, MSP 

was available for only wheat and paddy.  Under the PM-AASHA Scheme, MSP 

has been fixed for 23 commodities like pulses, oilseeds, millets, cotton, and 

jute.  In the last four years, the Government has transferred Rs.75,000 crore to 



16.07.2019                                                                                                       223 

 
the farmers by procuring these 23 commodities, minus wheat and paddy, and 

to that extent, it has worked. 

 The Government wanted to provide water to every field.  It has 

introduced the Pradhan Mantri Krishi Sinchayi Yojana and has proposed to 

allocate Rs.50,000 crore.  However, in the last five years, actual allocation 

made was only Rs.9,050 crore. 

While the reforms are generally considered good and a welcome step, 

most of the time, they have failed to achieve the objectives because they did 

not connect the last mile of tenant farmers and farm labourers.  They form an 

important backbone of agriculture in India due to skewed ownership of land 

because of the historical reasons.  Some of the reforms of this Government 

have, no doubt, helped the agriculture sector, but India is a unique country and 

it requires unique solutions.  One-size-fits-all approach of the Western world 

will not work for India.  If really farmers’ income is doubled, their children will 

not have to look for jobs outside and thus migration will be reduced. 

 I hail from Rayalaseema, which is a drought prone and rain shadow area 

with insufficient water resources. 

 I am an agriculturalist by education and profession and I have a first-

hand experience of rural and countryside areas in India. In Rayalaseema, 

young people are migrating to other States as there is a huge shortage of 

drinking water and irrigation water. There are many irrigation canals built over 

a period of time which require modernisation. I would request the Government 

to allocate PMKSY funds to modernise canal and construct Siddeswaram weir 
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to provide water facility so that the distressed migration and crisis can be 

reduced. 

KC Canal is one of the oldest canals in India and is providing irrigation 

and drinking water facilities to a part of Rayalaseema. Of late, the canal is not 

getting adequate water. I request the Government to sanction funds under 

PMKSY to build a reservoir at Gundrevula in Kurnool district with a capacity of 

20 tmc on Tungabhadra River. It will help ease some problems. Hon. Chief 

Minister of Andhra Pradesh, Shri Y.S. Jagan Mohan Reddy Garu and hon. 

Chief Minister of Telangana, Shri K. Chandrashekar Rao Garu have embarked 

on a gigantic activity of linking Godavari river to Krishna river so that the 

scarcity of water in Krishna River can be bridged with surplus water of 

Godavari. I request the Central Government to actively support both the 

Governments and share the cost of such a great humanitarian activity which 

will solve the water problem in both the States for a very long time to come and 

benefit upper riparian States like Karnataka and Maharashtra too. 

 Our beloved former hon. Chief Minister, late Dr. Y.S. Rajasekhara 

Reddy, fondly called YSR by people, had embarked on the journey of 

Jalayagnam and took up huge projects like Polavaram, Handri-Neeva lift 

irrigation, Galeru Nagari lift irrigation, Pothireddypadu head regulator and many 

more to provide water to the parched regions of Rayalaseema. All those 

projects are at various stages of completion. I request the Central Government 

to provide additional grants to those projects.  
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Hon. Chairperson, Sir, the Centre has constituted Krishna River 

Management Board to manage the allocation of water. I request the Central 

Government to locate their office in Kurnool. 

 Hon. Chairperson, Sir, my constituency, Nandyal, is one of the biggest 

seed production centres in India. I am a Post Graduate in Agriculture and 

being a farmer, I am running my own seed farm successfully and am helping 

small and marginalised farmers in my own way. I have built private storage 

godowns facility as a part of Grameen Bhandar Yojana. I am happy to inform 

you that it was implemented nationwide after a team has covered it in their 

documentary.  

 Rayalaseema is blessed with all diverse kinds of soils and crops and 

with the help of Centre, we can do wonders in seed production. My teacher 

and a great international scientist, Shri Ravindra Nath Garu developed a new 

cotton seed called ‘Narasimha’, named after our former hon. Prime Minister 

late Shri P.V. Narasimha Rao Garu. ‘Narasimha’ has become most famous 

and sought-after seed in India, in no time. The famous Kurnool Sona Masoori 

Rice is from our region.  

 Hon. Chairperson, Sir, there are nearly 1000 acres of land available in 

my constituency. We want an agriculture college and a research centre.   

 Finally, before thanking you for giving me this opportunity, I would 

suggest immediate, short and long-term measures to ease the agricultural 

crisis: Establish agriculture universities as many as possible and development 

of short-term diploma courses like seed production, pest control, soil testing, 
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apiculture, sericulture, etc., along with regular under-graduate courses; provide 

monetary and economic support to students willing to study agriculture as a 

subject and encourage them with investments; on-time credit facility to farmers; 

strict control of middlemen and horse-play games of the traders; provide free 

transportation facility to farming community; highly effective and pragmatic 

Minimum Support Price for the major crops; provide support to agro-based 

industry so that agriculture can be connected to industry; quick completion of 

ongoing irrigation projects and build as many irrigation projects as possible at 

the same time with effective water management techniques; and build post-

harvest godowns to store the agriculture produce safely. Israel has done very 

well in water management. We have a huge space industry and the 

Government should consider commissioning agriculture specific satellite to 

help pest monitoring, NPK monitoring and yield monitoring and forecasting. 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. 

SHRI POCHA BRAHMANANDA REDDY : Hon. Chairperson, Sir, thank you 

once again. I would like to thank the people of my constituency and our hon. 

Chief Minister of Andhra Pradesh for giving me the opportunity. 
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*�ी देवे�� िसहं भोले (अकबरपुर): �ामीण िवकास िवभाग पर चचा� म� भाग लेने का अवसर देने 

के िलए आपका आभार �दश�न करते ह�ए मझुे इस बात का परम सतंोष और �स�नता है िक 

�धानमं�ी माननीय नर�े� मोदी के नेत�ृव म� गिठत एनडीए-1 क� सरकार ने भी �थम वष� और 

�थम िदन से गावं, गरीब और िकसान क� बेहतरी, खशुहाली और िवकास को अपनी सोच और 

काय� �णाली को के�� म� रखा है यह इसिलए और भी �यादा मह�वपूण� हो जाता है �य�िक हम इस 

वष� रा��िपता महा�मा गांधी क� 150व� जय�ती मना रहे ह�  । 

 बापू कहा करते थे िक भारत क� आ�मा इसके गांव� म� बसती है इस त�य पर िवचार 

करते ह�ए िक देश क� अिधकांश जनता अभी भी गांव म� रहती है और कृिष तथा पार�प�रक उ�ोग� 

पर ही िनभ�र है इसिलए हम� खेती के साथ साथ ऐसे उ�ोग� को उ�नत बनाकर उ�पादकता और 

लाभ क� उस अव�था तक ले जाना है िजससे वह रोजगार के पया�� और �थाई मा�यम सिृजत 

करने म� स�म हो सके । 

 इस बात म� कोई शक नह� है िक नर�े� मोदी क� लोकि�य सरकार के अिधकांश 

काय��म� और योजनाओ ंका सीधा लाभ गांव और वहां बसे लाभािथ�य� तक पह�ंचने से 7 लाख 

गांव क� सूरत और सीरत बदल रही है मसलन उ��वल। योजना को ले तो �ामीण भारत के सात 

करोड़ से अिधक प�रवार� को एलपीजी कने�शन दकेर उ�ह� �व�छ और �व�थ रसाई उपल�ध 

कराई गयी है वह� सौभा�य योजना के अ�तग�त गावं के 100 �ितशत गरीब प�रवार� को िबजली 

कने�शन उपल�ध कराए गए ह� । 

 �ामीण� क� दशा बदलने म� दूसरा सवा�िधक कारगर कदम �धान म�ंी आवास योजना 

के ज�रये 1.5 करोड़ से अिधक �ामीण� को प�का घर महैुया कराना रहा है । इतना ही नह� �धान 

मं�ी �ामीण सड़क योजना से �ामीण �े�� को बह�त से सामािजक और आिथ�क लाभ िमले ह� । 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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 हक�कत के इस �ेत प� के साथ-साथ कुछ �याम पृ� भी ह� मसलन रोजगार के 

अभाव म� बड़ी सं�या म� �ामीण यवुाओ ंका शहर� और महानगर� का पलायन ह�आ है । 

 कानपरु दहेात का �ितिनिध होने के नाते म�ने गांव क� इस पीड़ा को बह�त िशददत से 

महसूस िकया है पलायन क� यह ि�थित िदनोिदन िवकाराल �प लेती जा रही है इसके बह�त 

दूरगामी द�ु�भाव सामािजक, आिथ�क जगत को झेलने पड़ सकते ह� �ामीण पलायन के कारण पैदा 

होते जन सािं�यक�य असंतलुन से जहा ँशहर क� �यव�थाए ंऔर आधारभूत संरचनाए ंचरमराने 

लगी ह� और राजधानी िद�ली समेत देश के अिधकांश शहर� और महानगर� पर बढ़ते जनस�ंया 

दबाव के कारण प�रवहन, �वा��य और िश�ा जैसे �े�� म� लगभग अराजकता जैसी ि�थित पैदा 

हो रही है वह� भारत क� आ�मा कहे जाने वाले गांव स�नाटे म� ह� कई घर� म� ताले लटक रहे ह� तो 

कुछ एक म� व�ृ माता-िपता महज चौक�दार क� भूिमका म� देहरी �ार क� इ�जत बचाये ह�ए ह� । 

 इस ि�थित से िनपटने के िलए और स�चे अथ� म� िवकास को गांव तक पह�ंचाने के 

िलए हम� कृिष को उसके लाभ�द �व�प म� लाना पड़ेगा । उसके साथ ही साथ हम� रोजगार के 

अ�य वैकि�पक �े�� मसलन पश ु और म��य पालन जेसे �े�� को लाभ�द कृिष �यव�था का 

सहभागी बनाना पड़ेगा । हालािंक �ामीण िडजटलीकरण, �ामीण िडिजटल सा�रता अिभयान के 

अतंग�त अभी तक 2 करोड़ से अिधक �ामीण भारतीय� को िडिजटल �प से सा�र बनाया गया है 

लेिकन �ामीण शहरी िडिजटल अतंर को पाटने के िलए अभी भी बह�त कुछ िकया जाना है �य�िक 

यही एक ऐसा �े� है जहा ँसे रोजगार और �वावल�बन क� डगर खलुती है । 

 बह�त कुछ िकया गया है िकया जा रहा है और िकया जाना बाक� है हम� इस बात का 

सतंोष है िक गावं के �ित सरकार क� नीित और िनयत म� कोई खोट नह� है । हम उ�मीद रखते ह� 

िक ��ाचार और लाल फ�ताशाही के अवरोध� को िमटाकर हम �ामीण भारत को भी नए भारत का 

हमसफर बना सक� गे । 
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 म� अपने ससंदीय �े� समेत िनकटवत� िजल� क� बेहद गभंीर एवं �वलंत जनसम�या 

क� ओर सरकार का �यान आकृ� कर माननीय म�ंी जी से मांग करता ह�ं िक आगरा, इटावा, 

औरयैा, कानपरु  देहात, कानपरु नगर, फतेहपरु और इलाहाबाद जनपद� के यमुना के तटवत� भू-

भाग� क� �ाकृितक, भौगोिलक, वान�पितक, सामािजक एवं आिथ�क प�रि�थितया ंब�ुदेलख�ड के 

समान ह� । यहां पर िम�ी क� िक�म, जल �तर, फसले और वन�पितया ं ब�ुदलेख�ड से 

िन�न�तरीय है । उ�र �दशे के सीिलंग ए�ट म� भी उ� �े�� क� समानता ब�ुदलेख�ड जैसी होने 

के कारण कृिष क� जोत सीमा से यमनुा क� गहरी धारा से 16 िकमी उ�र क� ओर ब�ुदेलख�ड के 

समान ही रखी है । सूखा राहत व अ�य सिुवधाओ ं के आवटंन म� इस �े� को बु�देलख�ड के 

समत�ुय तो �या दशमांश भी सिुवधाए ँ नह� िमली ह� । म�ने िदनांक 23.04.2015 एव ं

02.12.2015 के अतंग�त लोक सभा अिधिनयम 377 के तहत उ� �े�� को ब�ुदेलख�ड के समान 

सिुवधाए ं िदलाये जाने हेत ुमांग क� थी िजसके सबंधं म� माननीय गहृ रा�य मं�ी जी �ारा प� के 

मा�यम से अवगत कराया िक उ� �करण को काय�वाही हेत ु�देश सरकार को �ेिषत िकया गया   

है । उ� �करण कानपरु मंडल के मंडलाय�ु, िजलािधकारी कानपरु नगर एवं िजलािधकारी 

कानपरु दहेात �ारा �े� को ब�ुदेलख�ड के समान मानते ह�ए सिुवधाए ँ�दान करने के सबंंध म� 

सहमित �दान क� थी िक�त ुउ� �े� को अभी तक ब�ुदेलख�ड क� �ेणी म� नह� करके लाभ से 

विंचत रखा गया है  । 

 हमार े �े� क� उ� जायज एवं ज�री मांग पर गंभीरता से िवचार करते ह�ए 

ऊपरविण�त जनपद� को ब�ुदेलख�ड के समान सिुवधाए ँ�दान करने क� कृपा कर�  । 

 सादर । 
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*�ीमती दश�ना िव�म जरदोश (सूरत): �ी नर�े� भाई मोदी सरकार क� देश क� �थम मिहला 

िव� म�ंी �ीमती िनम�ला सीतारमण जी ने बजट के मा�यम से अथ��यव�था का म�ुय आधार कृिष 

�े� होगा यह �प� कर िदया है । सरकार अ�नदाता को उजा�दाता बनाने का �यास करगेी । 

िकसान� को जीरो बजट कृिष के मा�यम से अपनी आमदनी बढ़ाने का और अपनी जमीन का 

�वा��य सधुारने का �यास एवं एक सफल कोिशश सरकार �ारा क� जा रही है । 

 सरकार के �ारा 2022 तक िकसान� क� आय दगुनी करने हेत ु दूर�ि� के साथ योजना 

बनाकर ठोस कदम उठाने क� पहल क� जा चकु� है । िजसके प�रणाम आने वाले िदन� म� िमल�गे । 

सरकार �ारा कृिष बजट म� 1,51,518 करोड़ िजतनी रािश का आवटंन यह बताता है िक सरकार 

कृिष को िकतना गंभीरता से ले रही है । सरकार क� नई योजना तथा तकनीक का कृिष म� उपयोग 

िकसान क� आमदनी बढ़ाने म�, जमीन का �वा��य बनाने म� बह�त कारगर सािबत होगी । नए कृिष 

उ�पादक सघं� का बड़ी मा�ा गठन करने से िकसान को अपने उ�पाद� के िलए बाजार उपल�ध 

होगा । यह पहली सरकार है िजस ने दलहन के �े� म� देश को आ�मिनभ�र बनाने का सकं�प पूण� 

िकया है । कृिष उ�पादक� के �े� म� सरकार उ�ोग साहिसको को बढ़ावा दकेर यवुाओ ंको नये �े� 

म� काय� करने का मौका देने जा रही है । 

 असली भारत गांव म� बसता है । ऐसा आजतक कहा जाता था परतं ुउस हेत ुस�ुयवि�थत 

�यास आज तक नह� िकए गए ह� । वत�मान सरकार ने यह �यास श�ु िकए ह� िजसके िलए वत�मान 

सरकार माननीय �धान म�ंी जी, िव� म�ंी जी एवं सरकार बढ़ाई के पा� ह� । वत�मान सरकार ने 7 

मं�ालय� को एकि�त करके जलशि� मं�ालय का गठन िकया है । िजससे िकसान� क� िसंचाई क� 

सम�याओ ं को सलुझाने म� आसानी रहेगी । सरकार �ारा 2024 तक हरघर नल हरघर पानी 

योजना, उ�जवला योजना एव ंसौभा�य योजना से गांव म� बड़ा प�रवत�न आने वाला है  । िजससे 

अपनी स�ंकृित को सजंोये रखने म� एव ंअपनी पहचान कायम रखने म� बड़ सफलता िमलेगी  । हर 
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प�रवार को घर इस िवचार के साथ माननीय �धान मं�ी जी ने गजुरात के म�ुय मं�ी के नाते जो 

�व�न देखा था उसका फलक आज पूरा देश हो गया है । आवास बनाने क� समय माया�दा को 314 

िदन� स े140 िदन करने क� सकं�प शि� सरकार ने जताई है  । �ामीण िडिजटल सा�रता के 

तहत 2 करोड़ गावं� म� िडिजटल िश�ण का वा�तिवक �प म� भारत को अदं�नी तौर पर जोड़ने म� 

सहायक होगा ही परतं ुसाथ-साथ िव��तर पर हमार ेगांव� को जोड़कर �ांित लाने म� भी सहायक 

होगा  । 
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 *�ी नर�े� कुमार (झु�झुनू): म� �ामीण िवकास एवं कृिष क�याण मं�ालय के अनदुान मांग� 

2019-20 पर अपने िवचार �य� करना चाहता ह�ं  । भारत कृिष �धान देश है । राज�थान वत�मान 

म� भारत का सबसे बड़ा रा�य है । िजसम� देश के कुल भौगोिलक �े� का लगभग 10.4 �ितशत भू-

भाग है । रा�य क� लगभग 65 �ितशत जनसं�या कृिष पर िनभ�र है । रा�य म� भू-जल क� ि�थित 

बह�त ही िवषम है । जल क� ि�थित िपछले दो दशक� से बह�त ही तेजी से िबगड़ती जा रही है इसके 

बावजूद भी रा�य म� अनाज उ�पादन 2.5 गणुा से अिधक तथा ितलहन उ�पादन 3.5 गणुा बढ़ी है । 

राई और सरस�, बाजरा, गवार मोठ, धिनया, जीरा, मेथी, इसबगोल आिद के उ�पादन म� रा�य का 

देश म� पहला �थान है । दलहन उ�पादन म� देश म� दूसर े�थान पर आता है । 

 सरकार क� काय�नीित खेती को �यवहाय� बनाकर िकसान� के क�याण म� फोकस करना ह� 

कृिष, सहका�रता एवं िकसान क�याण क� अिधकतर योजनाए ं िविभ�न काय�कलाप� और 

योजनाओ ंके मा�यम से सीधे िकसान� को लाभ �दान करने पर फोकस करती है । जैसे :- िकसान� 

को मृदा �वा��य काड� के िवतरण क� �मखु योजना का काय��वयन करना तािक उव�रक� का 

इ�तम उपयोग िकया जा सके  । 

2. �ित बूंद अिधक फसल पहल िजसके तहत जल के इ�तम उपयोग के िलए ि�प/ि��ंकलर 

िसंचाई को �ो�सािहत िकया जा रहा है  । 

3. पर�परागत कृिष िवकास योजना (पीकेवीवाई) िजसके अ�तग�त जैिवक  खेती को बढ़ावा 

िदया जा रहा है  ।  

4. रा�य सरकार� के मा�यम से मंडी सधुार करना  । 

5. मॉडल सिंवदा खेती अिधिनयम को लागू करके रा�य सरकार� के मा�यम से संिवदा खेती 

को बढ़ावा देना । 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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6. �ामीण हाट� का एक�ीकरण के�� के �प म� काय� करने और िकसान� से कृिष िजसं� क� 

सीधी खरीद का उ�नयन िकया जाना है  । 

7. िकसान� को इले��ॉिनक ऑनलाइन �यापार मंच उपल�ध कराने के िलए ई-नाम क� 

श�ुआत । 

8. जोिखम कम करने के िलए फसल� को बेहतर बीमा कवरजे �दान करने के िलए सरकार ने 

खरीफ 2016 मौसम से एक फसल बीमा योजना (पीएमएफबीवाई) श�ु क� है । यह योजना िवशेष 

मामल� म� फसलोपरांत जोिखम� सिहत फसल च� के सभी चरण� के िलए बीमा �दान करती है । 

“हर  मेढ़  पर  पेड़” के अतंग�त कृिष वािनक� को बढ़ावा िदया जा रहा है  । भारतीय वन अिधिनयम,  

1927  म� संशोधन करके बांस को वृ�� क� प�रभाषा से हटा िदया गया है । गैर-व�य सरकारी भूिम 

के  साथ-साथ िनजी भूिम पर मू�य सवंध�न और उ�पाद िवकास पर बल के साथ बांस रोपण 

को बढ़ावा देने के िलए वष� 2018 म� पनुग�िठत रा��ीय बांस िमशन क� श�ुआत क� गई है । 

 िकसान� क� आय को बढ़ाने के िलए सरकार ने मौसम 2018-19 से सभी खरीफ और रबी 

फसल� के िलए �यूनतम समथ�न मू�य  (एमएसपी) को उ�पादन क� लागत से कम से कम 150 

�ितशत तक बढ़ाने क� मंजूरी दी है । 

  िकसान अनकूुल काय�कलाप� को गित �दान करने के िलए सरकार म�  नई �े�क योजना 

�धानमं�ी अ�नदाता आय सरं�ण अिभयान (पीएम-आशा) का अनमुोदन िकया है । योजना का 

उ�े�य के��ीय  बजट 2018 म� क� गई धोषणा के अनसुार िकसान� के उ�पाद के  िलए लाभकारी 

मू�य सिुनि�त करना है । िकसान� क� आय को सरंि�त करने के िलए भारत  सरकार  �ारा उठाया 

गया  यह  एक  अभूतपूव� कदम  है  और  यह िकसान� के   क�याण  के  िलए  मील का प�थर 

सािबत   होगा । 

 परागण के मा�यम से फसल� क� उ�पादकता बढ़ाने और िकसान� क�  आय के अित�र� 

�ोत के �प म� शहद उ�पादन को बढ़ाने के िलए समेिकत बागवानी िवकास िमशन (एमआईडीएच) 

के तहत मधमु�खी पालन को बढ़ावा िदया जाता है । 
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 गोवशंीय दूध उ�पादन और उ�पादकता म� विृ� और िकसान� के िलए  दूध उ�पादन को 

और अिधक लाभकारी बनाने के िलए रा��ीय गोकुल िमशन काया�ि�वत िकया गया है  ।  

 पशधुन क� उ�पादकता को बढ़ाने और आनवुािंशक सधुार के िलए रा��ीय पशधुन िमशन 

काया�ि�वत िकया गया है । 

 माि��यक� �े� म� उ�च �मता को देखते ह�ए अंतद�शीय और समु�ी म��य उ�पादन पर 

�यान केि��त करके बह� आयामी काय�कलाप� के साथ नीली �ांित का काया��वयन िकया जा रहा 

है । 

      इस ल�य को �ा� करने के �योजनाथ� िकसान� को अिधक से अिधक स�ंथागत ऋण 

उपल�ध कराना सरकार क� �ाथिमकताओ ंम� से एक है । सरकार 3 लाख �पए के अ�पाविध 

फसल ऋण पर िकसान� को �याज म� 3 �ितशत क� छूट देती है । इस समय िकसान� को �ितवष�   

7 �ितशत �याज दर पर ऋण उपल�ध है जो शी� अदायगी पर 4 �ितशत कम हो जाता है ।  

      इसके अलावा, �याज �क�म 2018-19 के तहत �ाकृितक आपदा होने पर िकसान� को राहत 

िदए जाने के िलए पनुसंरिचत रािश पर एक वष� के िलए ब�क� को �याज पर 2 �ितशत छूट देने क� 

�यव�था जारी रहेगी । िकसान� �ारा अपने उ�पाद� को मजबूरी म� बेचने से रोकने और पर�ा�य 

रसीद� पर गोदाम� म� अपने उ�पाद� को भंडा�रत करने सबंंधी बढ़ावा देने के �योजनाथ� िकसान 

�ेिडट काड� धारक छोटे व सीमांत िकसान� को अगले 6 माह क� अविध हेत ु इसी दर पर 

फसलोपरांत ऋण उपल�ध ह�गे  । 

 सरकार ने पशपुालन माि��यक� से संबिंधत काय�कलाप करने वाले िकसान� के िलए 

िकसान �ेिडट काड� क� सिुवधा देने का अनमुोदन िकया है और ऐसी �ेिणय� के िकसान� को भी 

�याज छूट सिुवधा �दान करने का िनण�य िलया है  । 

 सरकार ने कृिष �े� को ऋण के �वाह के िलए वािष�क ल�य िनधा��रत िकया ह,ै ब�क 

लगातार वािष�क ल�य को पार कर रहे है  । वत�मान वष� का कृिष ऋण �वाह ल�य 13.50 लाख 

करोड़ �पये िनधा��रत िकया गया है  । 
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 सरकार ने देशभर के सभी िकसान� को आय सहायता �दान करने के  उ�े�य से सरकार 

ने एक नई के��ीय �े�क योजना तथा �धान म�ंी िकसान स�मान िनिध (पीएम िकसान) श�ु क� है 

तािक उ�ह� अपनी घरलूे ज�रत� के साथ-साथ कृिष और संब� काय�कलाप� से संबिंधत खच� को 

पूरा करने म� स�म बनाया जा सके । इस योजना का ल�य उ�च आय वग� से सबंिधत कितपय 

अपवज�न� के अ�यधीन िकसान� को 2000 �पये क� चार मािसक तीन िक�त� म� 6000 �पये 

�ितवष� का भगुतान करना है । इस योजना के तहत लगभग 145 करोड़ िकसान� को कवर िकए 

जाने का अनमुान है  । 

 सरकार ने छोटे और सीमातं िकसान� को सामािजक सरु�ा �दान िकए जाने के �योजनाथ� 

इन िकसान� को व�ृाव�था प�शन �दान करने के िलए एक अ�य नई के��ीय �े�क योजना 

काया�ि�वत करने का िनण�य िलया है �य�िक उनके पास ऐसी कोई बचत नह� होती है िक वे अपनी 

आजीिवका का साधन समा� होने पर व�ृाव�था म� अपनी ज�रत� पूरी कर सक�  । इस �क�म के 

तहत 60 वष� क� आयु  �ा� करने पर पा� लघ ु और सीमांत िकसान� को �ितमाह �यूनतम  3 

हजार �पये क� िनधा��रत पेशन िदए जाने का �ावधान िकया गया है  । इस योजना म� पहले तीन 

वष� म� लगभग 5 करोड़ लाभािथ�य� को कवर करने का ल�य रखा गया है । यह एक �वैि�छक और 

अशंदायी प�शन �क�म है, इसम� शािमल हाने क� आय ु18 से 40 वष� है । सरकार ने माच� 2022 

तक इस योजना के िलए 10774.50 करोड़ �पये के बजटीय �ावधान को मंजूरी दी है । 

 जो बजट िकसान िहतकारी म� 2019-20 का िदया है ,  उसके  िलए म�  �धान मं�ी �ी 

नर�े�  मोदी,  िव� म�ंी �ीमती िनम�ला सीतारमण जी व कृिष म�ंी जी �ी नर�े� तोमर का बह�त-

बह�त आभार व ध�यवाद �ािपत करता ह� ँ। 10 हजार नए िकसान उ�पादक सगंठन� का अगले पांच 

साल म� गठन िकया जाएगा  । 

 शू�य बजट खेती पर जोर, बिुनयादी तरीक� पर लौटना इसका उ�े�य  है । इसी से िकसान� 

क� आय दोगनुी करने का ल�य पूरा होगा । 
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 खा�ा�न�, दलहन�, ितलहन�, फल� और सि�जय� क� �व-पया��ता और िनया�त पर िवशेष 

�प से जोर िदया गया । 

- �ामीण रोजगार के िलए �फूित� (ि�कम ऑफ फंड फार अप�ेडेशन एडं रीजरेशन ऑफ 

�ेिडशनल इंड��ीज) योजना क� श�ुआत । इसके तहत अगले 5 साल म� 10 हजार नए िकसान 

उ�पादक सगंठन बनाए जाएगंे । 

- �धानमं�ी म��य सपंदा योजना के तहत माि��यक� ढांचे क� �थापना होगी । 

- िकसान� का जीवन और �यवसाय आसान बनाने के िलए काम िकये जाएगंे । सरकार कृिष 

 अवसरचंना म� िनवेश करगेी । 

- िकसान� के उगाए फसल� म� मू�यवध�न के िलए िनजी उ�म को बढ़ावा । बांस, लकड़ी और 

 ऊजा�  के �े� म� िकसान� क� बड़ी मदद क� जाएगी  । 

िकसान क� आय दगुनुी करने के सबंंध म� (2022) िन�न सझुाव िकसान िहतकारी म� दनेा 

चाहता  ह� ँ। 

- �यूनतम समथ�न मू�य MSP �देश म� उगाने वाली सभी फसल� का समथ�न मू�य घोिषत 

 हो 

- समथ�न मू�य फसल बवुाई से पहले घोिषत हो तािक िकसान फसल के मू�य के अन�ुप 

 बवुाई  करने का िनण�य कर े। 

- MSP �य करने क� �ि�या को सरल बनाया जावे । �य करने म� अनेक� द�तावेज� के 

 �थान पर केवल जमाब�दी ही पया�� है । 

- �य क� गई िज�स का भगुतान िकसान� को समय पर िमले । 

- MSP से नीचे दाम� पर �य करने वाले �ेता पर द�डा�मक काय�वाही करने का �ावधान 

 हो । 
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- खरीफ वाली फसल� म� (बाजरा, म�का, �वार, मूंग, मोठ, �वार, ितल, मूंगफली आिद) 

 बवुाई स े पूव� एव ं िकसान� क� मागं के अनसुार �मािणत एवं गणुवता य�ु बीज समय पर 

 उपल�ध नह� होता  ।  सिुनि�तता हो  । 

- झुंझनूु म� खाद का रकै पांईट बनाया जावे िजससे खाद बुवाई से पहले उपल�ध हो । 

- वत�मान म� बीज� के ऊपर अनुदान का �ावधान िसफ�  राज�थान रा�य बीज िनगम 

 (RSSC)  एव ं रा��ीय बीज िनगम NSC को ही है जबिक बीज उ�पादन के �े� म� िनजी 

 बीज उ�पादक स�ंथाय� एवं गांव बीज योजना के अ�तग�त भी बीज का उ�पादन बड़ी मा�ा 

 म� िकया जा रहा है । िनजी �े� को भी बीज के ऊपर अनदुान दनेे का �ावधान िकया जाना 

 उिचत होगा िजससे बाजार म� बीज दर क� सम�पता बनी रहे । 
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 *�ी भागीरथ चौधरी (अजमरे): म� कृिष एव ं�ामीण िवकास म�ंालय के िडमा�ड ऑफ �ा�टस 

पर अपने िवचार �य� करना चाहता ह� ँ। 

 म� सबसे पहले देश के िस� प�ुष �धानमं�ी �ी नरे�� मोदी जी एव ं िव� मं�ी �ीमती 

िनम�ला सीतारमण जी एवं माननीय कृिष म�ंी �ी नर�े� जी तोमर एव ं�ी कैलाश जी चौधरी को 

बह�त-बह�त बधाई एवं ध�यवाद दनेा चाहता ह� ँ। इनक� दूर�ि� और िवकासशील सोच क� वजह से 

ही भारत आज 5 �ीिलयन डॉलर क� अथ��यव�था बनने क� ओर अ�सर है । रा�� को आगे बढ़ाने 

के िलए �ढ़िन�य और जनता के िलए कुछ करने क� भावना के कारण ही यह संभव है । देश के इस 

बजट म� बाक� से�टर के साथ-साथ कृिष �े� म� भी िकसान� और �ामीण लोग� के िलए सरकार ने 

�यान िदया और उनके िलए आगे क� योजनाए ंबनाई ह�, जो िक एक बह�त ही अ�छी बात है �य�िक 

भारत क� 70 �ितशत से अिधक जनस�ंया गांव� म� िनवास करती है और उसके 80 �ितशत 

�ामीण जनता कृिष काय� से अपना जीवनयापन करती है । िकसान �पी अ�नदाता को उजा�दाता 

बनाने के िलए आजादी क� 75व� वष�गाठं के दौरान 2022 तक िकसान� क� आय दुगनुी करने के 

िलए सरकार लगातार �यासरत है िजसके तहत िकसान स�मान िनिध योजना, पी.एम. आशा 

योजना, िकसान प�शन योजना, मदृा काड� योजना, �धनम�ंी फसल बीमा योजना, जीरो बजट 

फािम�ग योजना, �धानम�ंी म��य स�पदा योजना, पशधुन बीमा योजना, एम.एस.पी. योजना आिद 

शािमल है । 

केसीसी पर सरकार �ारा 2 �ितशत अित�र� सि�सडी के साथ समय पर भगुतान करने 

वाले िकसान� के िलए 3 �ितशत अित�र� सि�सडी का �ावधान िकया गया है, जो िकसान� के 

िलए बह�त ही लाभदायक है । माननीय �धानमं�ी �ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� खरीफ और रबी 

क� 22 फसल� पर �यूनतम समथ�न मू�य म� डेढ गणुा विृ� करना िकसान� के िलए िहतकारी होगा । 
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मेर ेलोक सभा �े� के िकसान� �ारा मूंग, मोठ, �वार व ितलहन क� खेती म�ुय �यवसाय है, जो 

एम.एस.पी. म� शािमल नह� िकये गये ह�, उनको एम.एस.पी. म� शािमल िकया जाए । 

 िकसान के हर खेत को पानी व हर हाथ को काम दनेे क� जो योजना तय क� गई यह बह�त 

ही मह�वपूण� योजना है । पूव� �धानम�ंी वाजपेयी जी ने देश क� निदय� को जोड़ने क� जो योजना 

तैयार क� थी, उसको यू.पी.ए. सरकार ने ठ�डे ब�ते म� डाल िदया, जो बह�त ही दभुा� �य क� बात है । 

अब माननीय �धानम�ंी �ी नर�े� मोदी जी ने दबुारा अलग से जल शि� म�ंालय का गठन कर 

��येक खेत को पानी व हर हाथ को काम दनेे का ल�य तय िकया है, जो एक बह�त ही बड़े सौभा�य 

क� बात है । िकसान के खेत म� पानी क� आवक का जो ज�रया है, वो बंद हो गया है । इसके िलए 

देश क� निदय� को जोड़कर ��येक िकसान के खेत म� पानी दनेे के िलए नहर� क� �यव�था क� 

जावे तािक देश िवकास क� ओर अ�सर हो सके । 

 राज�थान म� िकसान के खते� एवं बाड़े म� िकसी �कार क� आग लगने या अ�य दघु�टना पर 

बह�त भारी नकुसान होने संबंधी मामले सामने आये ह�, ऐसे �करण� पर िकसान �ारा आपदा राहत 

कोष �क�म के तहत आवेदन करने पर सरकार �ारा नाममा� क� सहायता दी जाती है, जबिक 

अ�य �े�� म� नकुसान का पूरा भगुतान िकया जाता ह,ै जो िकसान के साथ बह�त ही अ�याय है । 

िकसान क� आय के मा� दो ही साधन ह� जो कृिष एवं पशधुन है । राज�थान म� अिधकांश समय 

अकाल क� छाया बनी रहती है, ऐसी ि�थित म� पशधुन के िलए िकसान �ारा चार े का खलेु म� 

भ�डारण िकया जाता है । उस दौरान चारा भ�डार म� आग लगने से िकसान क� हालत बह�त ही 

दयनीय हो जाती है । ऐसी िवषम प�रि�थितय� म� आ�मह�या जैसी घटनाय� घट रही ह� । हाल ही म� 

िवधान सभा चनुाव� के दौरान राह�ल गांधी जी ने राज�थान के िकसान� का स�पूण� कजा�  माफ 

करने क� घोषणा क� थी, जो िकसान� के साथ धोखा एव ंछलावा िकया । ऐसा करने से अ�नदाता 

�पी िकसान का सरकार� व राजनेताओ ंसे िव�ास घटने लग गया है । 
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मेरा सरकार से अनरुोध है िकः- मोठ, �वार, ितहलन, मैथी का समथ�न मू�य घोिषत िकया 

जाए । एम.एस.पी. पर जो खरीद क� जाती है उसक� �यूनतम सीमा समा� क� जाए  । खाद एव ं

बीज पर िकसान� को जो अनदुान रािश �दान क� जाती है वो सीधा िकसान के खात� म� डाली  

जाए । खा� �स�ंकरण तं� को मजबूती से िवकिसत िकया जाए । सोलर प�प� पर अनदुान एवं 

ल�य� को बढ़ावा जाए  । राज�थान म� िटड्डी दल� �ारा फसल� के नकुसान पर िनय�ंण िकया 

जाए । ��येक िकसान के ट्यूबवैल पर िनिम�त जलहोज एव ंिड�गी पर अनदुान एवं ल�य� को बढ़ाया 

जाए । राज�थान म� िकसान� को िबजली कने�शन शी� देने एवं �ि�या को सरल िकया जाए एव ं

िकसान� को �ित िबल अनदुान िदये जाने क� घोषणा क� पालना क� जाए एव ं अनदुान बढ़ाया   

जाए  । 
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*�ीमती रजंनबेन भ� (वडोदरा): हमारा भारत देश एक कृिष �धान देश रहा है । िव� म� कृिष �े� 

के उ�पादन� म� हमारा दूसरा �मांक है एव ंकृिष �े� भारतीय अथ�त�ं क� आधारिशला क� तरह है 

और कृिष �े� का कुल घरलूे उ�पाद (जीडीपी) म� अहम योगदान �दान करता रहा है । फरवरी 

2018 के आकंड़� के मतुािबक 58 �ितशत �ामीण �े� के लोग अभी भी जीवन िनवा�ह के िलए 

कृिष पर िनभ�र करते ह� । 

इस वष� के��ीय बजट म� िव� मं�ालय �ारा िव�ीय वष� 2019-20 के िलए कृिष मं�ालय के 

िलए 1,30,485 करोड़ �पये का आवटंन िकया गया है । 2019-20 के िलए कृिष मं�ालय के 

आवंटन 2018-19 के मकुाबले से 140 �ितशत अिधक है िजसम� म�ुय �प से पीएम-िकसान के 

िलए िव�ीय आवटंन 75,000 करोड़ �पये शािमल ह� । उव�रक सि�सडी के िलए आवटंन 70,090  

करोड़ �पये से बढ़ाकर 79,996 करोड़ �पये िकया गया है एवं उव�रक िनभ�रता कम करने के िलए 

‘जीरो बजट खेती’ के अिभनव पायलट� को देश भर म� ि�याि�वत िकया जाएगा । म��य पालन, 

पशपुालन और डेयरी म�ंालय के िलए इस बजट म� 3,737 करोड़ �पये आवंिटत िकए गए ह�, 

इसम� से अवसंरचना, आधिुनक�करण, पारग�यता, उ�पादन, उ�पादकता और गणुव�ा िनय�ंण 

सिहत मू�य �ृखंला म� मह�वपूण� अतंराल को सबंोिधत करने के िलए �धान म�ंी म��य स�पदा 

योजना (पीएमएमएसवाई) को 805 करोड़ �पये आविंटत िकए गए ह� । 

 हमारी सरकार अ�नदाता को ऊजा�दाता बनाने और आ�मिनभ�र बनाने के िलए �ितब� है । 

िकसान� को फसल का उिचत मू�य दनेा हमारी �ाथिमकता है । इस बजट म� अगले पांच वष� म� 

अथ��यव�थाओ ंम� सधुार के िलए 10,000 नये कृिष उ�पादक सगंठन� (एफपीओ) के िनमा�ण एवं 

कृिष �ामीण उ�ोग �े� म� 75,000 कुशल उ�िमय� को िवकिसत करने के िलए 80 आजीिवका 

�यवसाय इ��यूबेटरो (एलबीआई) और 20 �ौ�ोिगक� �यवसाय इ��यूबेटरो (टीबीआई) क� 
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�थापना पर भी �यान केि��त िकया गया है । यह बजट पूण� �प से गांव, गरीब और िकसान 

केि��त बजट है । 

मझेु यह बताते ह�ए गौरव और आनंद होता है िक मेर े ससंदीय मत�े� वडोदरा म� वष� 

2017-18 म� कुल 28 िकसान� को 79523 �पये क� और वष� 2018-19 म� कुल 4 िकसान� को 

28,223 �पये क� �ितपूित� �धानमं�ी फसल बीमा योजना के तहत क� गयी है । मझुे यह बताते 

ह�ए खशुी होती है िक मेर ेससंदीय �े� वडोदरा के 1 लाख 42 हजार िकसान �धानमं�ी िकसान 

स�मान िनिध योजना के तहत जड़ु चकेु ह� और करीब 90 हजार िकसान� को �धानम�ंी िकसान 

स�मान िनिध योजना के तहत दो िक�त �ा� हो चुक� ह� । 

म� आदरणीय कृिष म�ंी स ेमांग करना चाह�ंगी िक वड़ोदरा लोक सभा सीमांकन म�, वडोदरा 

शहर िव�तार के अलावा, वडोदरा �ा�य, सावली तालकुा (�लॉक), डेसर तालकुा (�लॉक) और 

वाघोिडया तालुका (�लॉक) सि�मिलत है जबिक वडोदरा िजलाधीश के महसूल/राज�व सीमांकन 

म� अ�य 03 और तालकुा (�लॉक) जैसे िक करजण तालुका (�लॉक), पादरा तालकुा (�लॉक), 

डभोई तालकुा (�लॉक) भी सि�मिलत ह� पर यह िजलाधीश के महसूल/राज�व सीमांकन के, 03 

तालकुा (�लॉक) मेर ेवडोदरा लोक सभा सीमांकन म� नह� आते । 

मेर ेवडोदरा लोक सभा सीमांकन म� ऑग�िनक युिनविस�टी �दान कर, वडोदरा के सव�गीण 

िवकास म� बह�मू�य योगदान द� । 
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*SHRI K.SUBBARAYAN (TIRUPPUR): I would like to place my views on 

Demands for Grants on the Ministry of Agriculture and Farmers’ Welfare and 

the Ministry of Rural Development. 

The Union Budget 2019-20 has failed to address the looming drought 

situation in the country and deep crisis in the agriculture sector.  There is no 

mention even about the rural credit, remunerative prices for crops, farmers 

suicides etc. in the budget speech.  50 per cent of our population depends on 

agriculture but their contribution to GDP is steadily declining due to the slow 

growth rate of agriculture. 

Though the allocation for agriculture ministry shows an increase to 

Rs.1,30,485 crore, Rs.75,000 crore i.e. more than half of this, is for the much 

publicized PM-Kissan Samman Scheme, which is the same as in the interim 

budget.  Now the scheme is extended to cover all the farmers, but the 

allocation is not being increased.   Moreover, the tenant farmers who do not 

own land are not covered under this scheme.  It is these tenant farmers who 

cultivate most of pulses, oil seeds etc.  But they are not benefitted by the PM-

Kissan Scheme, nor they have access to low interest loans from Public Sector 

banks. The small and tenant farmers take loan from local  money lenders and 

institutions like NABARD, Co-operative societies etc.  So the loan waiver 

scheme should be applicable for the loans taken from such institutions also, so 
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that the small and tenant farmers are also benefitted.  Like wise the PM-Kissan 

Scheme should be applicable for tenant farmers also. 

The Minimum Support Price (MSP) for crops should be fixed as per the 

recommendations of the M.S. Swaminathan Committee Report.  The present 

Crop Insurance Scheme is not helping the farmers in distress due to the 

various restrictions in calculating the extent of area and damages to the crops 

caused by the disasters.  So the scheme should be reviewed and revised so 

as to benefit the farmers and not the Insurance companies. 

Another problem the farmers are facing is laying of the high-voltage 

power lines over the farm lands.  This affect the productivity as well as the 

value of the land.  It should not be allowed and alternate methods should be 

adopted like laying underground cables through National Highways. 

Then, the Government seems to be encouraging corporate farming 

creating land banks due to the problem of small land holdings.  This is very 

dangerous move because in future the Corporate would grab all the 

agricultural lands belonged to the small and marginal farmers in the country. 

The budget allocation for the ministry of Rural Development is 

Rs.1,17,647.19 crore, same as in the interim budget.  Out of this, the allocation 

for MGNREGA is only Rs.60,000 crore which is Rs.1000 crore less than the 

revised estimate for 2018-19.  The Government has increased the days of 

work by 50 days for the drought affected areas, but without proportional 

increase in allocation, how the scheme can effectively be implemented? 
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Rural development means improving the quality of life of the rural 

families, enhancing the economic status and empowering the people of rural 

India. 

But what we see is the increasing rural distress.  The government is 

keen to project growth not development.  The government is eager to 

showcase its schemes but not bother about the implementation.  Unfortunately 

only rhetorics remain.  In reality rural India is not developing.  It remains 

alienated from the development process.  Rural wages are lowering.  Rural 

employment is shrinking.  Government has no policies to create jobs in the 

rural India. 

The Finance Minister in her budget speech said that 100% electrification 

is achieved.  Sorry Madam.  No.  The fact is the opposite.  I show you a village 

in my constituency in the T.N. Palayam Union, Punchai duraiyam Palayam 

Panchayaath, Erumai Kuttai Puthuk colony, 65 families are there which has till 

today not see the ‘house light’.  I am sure there are still thousands of such 

villages which are still not provided with electricity in their houses. The 

community services like street lights, lighting schools, hospitals, health centers, 

anganwadi centers all remain unconnected with electricity.  How can there be 

real growth then? 

About road connectivity, our government is too keen about laying 4 lane, 

6 lane, 8 lane and 10 lane roads to serve the interests of MNCs and big 

corporate.  But rural connectivity in India is still a far dream.  More than 50% of 

the villages do not have road connectivity with the cities. 
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Without good roads no economic activity can take place.  I have in my 

constituency villages in Anthiyur and the nearby forest areas where there are 

no roads. 

Many villages in India do not get good potable water.  Open is still a 

reality in India. 

Therefore, I appeal that instead of celebrating only the schemes as 

achievements the government allocates adequate funds and create 

infrastructure for the implementation of the schemes.  Without the growth and 

development of the rural India, growth of India only remains a farce. 

Overall, this budget is anti-farmer.  There is no concrete measures in the 

budget to realize the government’s promise to double the farmers’ income by 

2024, to solve the crisis in agriculture and to reduce the ever increasing 

farmers’ suicides in the country. 

With these words, I conclude. 
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*SHRI S. GNANATHRAVIAM (TIRUNELVELI): I express my gratitude and 

indebtedness to our immortal Leader Dr. Kalaigner Karunanithi and the 

guidance and leadership of our leader Thalapathi Stalin; I present my views on 

the Discussion on Agriculture in the General Budget 2019-20. 

India is an agricultural country.  Agriculture is a backbone of our country.  

Farmers form the basis of the equitable economy of our country.  More than 

70% of our population is dependent on agriculture and its related industries.  

Our country can become a Super Power in the comity of nations, only when 

the livelihood, economy and social status of farmers are improved upon.  With 

utmost priority the Union Government should strive in that direction.  It is 

pertinent to say that our farmers face hardships while they want to avail Bank 

Loans.  I urge the Union Government to improve the prevailing situation.  

Otherwise farmers may be compelled to go to private money lenders to get 

loans at exorbitant rates of interest.  It is unfortunate that as a result of their 

inability to repay their loans which were taken by them from private money 

lenders, these farmers commit suicides.  Normally the big landlords and 

farmers with larger landholding will get their agricultural loans easily.  But the 

small, medium and micro level marginal farmers do not have such support.  I 

request the Hon’ble Minister to issue strict orders to the Banks to provide loans 

for every farmer in this country irrespective of their level and status. 
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Therefore, it should be the topmost priority of the Union Government to 

ensure hassle-free bank loans for farmers.  The Government has announced a 

plan for doubling the income of farmers in the next 5 years.  But the practical 

difficulties, which are plenty, should be identified and rectified.  For example if 

we get 20 bags of paddy harvest from one acre of land, we may try to increase 

the harvest up to 25 bags.  But due to several reasons like continuous drought, 

depletion of ground water table, inadequate supply of water from neighbouring 

state at the appropriate time of cultivation, the harvest has come down, in real 

terms to 10 bags instead of 20 bags.  Keeping in view of this stark reality, the 

announcement of Union Government to double the income of the farmers 

should not remain as a mere announcement.  The Union Government should 

take necessary action for ensuring that the income of farmers is doubled,  if 

not, it would be a distant dream.  Last year Tamil Nadu was affected due to 

floods and incessant rain.  This year it has been affected due to severe 

drought.  It is really unfortunate that the Union Government has not paid any 

attention to the Tamil Nadu as a  relief measure to protect the interest of 

farmers of Tamil Nadu. 

It is a timely help to the farmer.  Water is necessary for cultivation.  It 

should be the primary duty of the Union Government to ensure that farmers get 

adequate supply of water for cultivation in all the seasons.   There should be 

adequate allocation of funds enabling us to reach the target of doubling the 

income of farmers in the next five years.  Besides providing fertilizer subsidy 

and farm equipment, there should be availability of water resources for 
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cultivation.  All the rivers of the country should be interlinked.  The interlinking 

of peninsular rivers and the nationalization of rivers would be the permanent 

solution for problems arising out of inter-state water disputes in the great, grant 

country like India. 

The Union Government has to allocate more funds for the proper 

maintenance and use of existing dams and water reservoirs in the country.  

The deepening and de-silting of local water bodies and the lakes is crucial for 

growth of agriculture.  The Union Government has to allocate more funds for 

the river restoration projects in the country and also to increase and enhance 

the water catchment capacity in the country.  The development of social 

forestry and increase of green cover in the country is also part of the agro 

development activity only. 

Due to adverse crop patterns, agricultural land in several areas has 

become infertile.  This could have been avoided if pulses and coarse grains 

are cultivated through inter-cropping methods.  In order to stop farmers from 

committing suicides, similar to Dearness Allowance being paid to Government 

Employees, on the basis of price rise there should be pricing of agricultural 

produce on the basis of their production.  It is unfair to import agricultural 

produce in large scale.  Cooking oil and pulses are imported of our needs.  We 

should bring down this import by way of increasing or domestic production. 

The major and perennial problems of our farmers can be listed as under: The 

cost of their inputs is ever increasing; they don’t get remunerative price for their 

produce; they don’t have the wherewithal to invest in irrigation and allied 
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investments; they are torn under the frequent vagaries of droughts, crop 

failures, soil erosion and hostile market mechanism; and they suffer from 

indebtedness due to non-availability of credit from nationalized and commercial 

banks. 

The age old professions like cattle rearing, dairying, poultry farming, and 

fishing are as important as any important profession.  In fact, for feeding and 

keeping more people in peace and economic sufficiency, these fields should 

be focused more.  There is an urgent need to protect the interests of people 

engaged, in all these above said professions and improve their subsistence 

pattern in the country. 

I would like to draw the attention of the Government that unless there is 

substantial push in public investment towards this sector/community, who 

actually feed the nation, our future will be bleak. 

I urge the Union Government to take all possible steps to improve the 

socio economic status of farmers in the country and make them happy to 

continue with agriculture and farming to make our country self sufficient in 

agriculture and its related fields. 
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�ी �तापराव जाधव (बुलढाणा): सभापÉÊiÉ  महोदय, आज म� यहां पर अपनी मातभृाषा मराठी म� 

बोलना चाहता ह� ं। 

*(Hon. Chairman Sir, our country India is known as an agriculture 

dominated country.  Around 65-70% population of our country is dependent on 

farming and  agriculture related activities for their livelihood.  While speaking 

on the demands for grants pertaining to the Ministry of Agriculture, I must 

mention here that under the leadership of Hon. Prime Minister Narendra Modi 

ji,  this NDA Government has brought some very innovative and far-sighted 

schemes for the betterment of our farmers.  Government has also made 

greater allocations for it.)*  �या �ांसलेट नह� हो रहा है? म�ने इसके िलए लेटर िदया था । म� 

िह�दी म� अपनी बात यहां रखता ह� ं।  

 सभापÉÊiÉ महोदय, इस कृिष �धान देश म� िकसान� के िलए जो बजट स�माननीय नर�े� 

मोदी जी के नेत�ृव म� हमारी एनडीए सरकार यहां पर लाई है, उसम� िकसान� के िलए बह�त सारी 

योजनाए ंलाई गई ं । उ�ह�ने िकसान� के अ�छे िदन लाने के िलए, अलग-अलग योजनाओ ंम� पैसे 

देने का काम िकया है । सरकार के मा�यम से िकसान� के िलए जो काम हो रहा है, उनके िलए 

अ�छी योजनाए ं बनाई गई ह� । हम यहां बैठ कर जो योजनाए ं तैयार करते ह�, वे ÉÊxÉचले �तर, 

िकसान� तक पह�ंचने म� जो तकलीफ होती है, उसक� समी�ा करने क� ज�रत है ।  

 सभापÉÊiÉ महोदय, म� यहां पर कहना चाहता ह� ंिक िकसान� को फसल ऋण िमलना, उनका 

अिधकार है, लेिकन यह ऋण कब िमलना चािहए, इसके िलए ब�क� के ऊपर कोई बंधन नह� है, ब�क 

के ऊपर हमारा कोई कं�ोल नह� रहता है । यहां तक िक बआुई होने के बाद जब फसल हमार ेघर 

                                    
*....* English translation of this part of speech was originally delivered in Marathi. 
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म� आती है तब भी ब�क� �ारा लोन देना श�ु रहता है । म� कृिष मं�ी जी से िवनती क�ंगा िक हम 

िकसान� को जो भी फसल ऋण देते ह�, वह उनको बआुई के पहले िमलना चािहए, तािक वे अपनी 

इ�छा से खाद और बीज के साथ वहा ंपर बआुई कर सक�  । म� महारा�� रा�य के बलुढाणा ससंदीय 

�े� से चनु कर आया ह�ं । हमारी पूरी बआुई जून महीने म� हो गई । श�ु म� बरसात भी अ�छी ह�ई  

थी । अभी तक िकसान� को जो फसल ऋण िदया गया है, वह केवल 12-13 �ितशत है, यानी 100 

िकसान� म� से िसफ�  12-13 िकसान� को ही फसल ऋण िमला है, बाक� िकसान� को अभी तक 

ऋण नह� िमला है, लेिकन उनको रोज बलुाया जाता है, िजसस ेिकसान� को वहा ंबह�त तकलीफ 

होती है । म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह� ंिक अगर िकसान� को समय पर फसल ऋण िमल 

गया तो िकसान अ�छी तरह से अपनी खेती कर�गे, उनका उ�पादन बढ़ेगा । हम� िकसान� के 

उ�पादन को 2022 तक दोगनुा करना है, उसके िलए सरकार क� तरफ से िकसान� को मदद 

िमलनी चािहए । 

 सभापÉÊiÉ  महोदय, िपछले दो-चार साल से मराठवाड़ा, िवदभ� के �े� म� बह�त बड़ा सूखा 

पड़ा । वहा ंक� सरकार ने भी सूखा घोिषत िकया, लेिकन सूखा घोिषत होने के बाद म� ब�क को 

िकसान� क� फसल ऋण� का पनुगठ�न करना चािहए और पनुगठ�न करके उ�ह� िफर से खेत� म� 

बआुई के िलए ऋण देना चािहए । अभी तक तीन-चार �ितशत िकसान� के ऋण� का ही पनुग�ठन 

ह�आ है । यह कृिष और िकसान� के िलए अ�छी बात नह� है ।  

 सभापÉÊiÉ महोदय, यह कहा जाता है ÉÊBÉE महारा��, कना�टक एव ं अलग-अलग रा�य� म� 

बह�त सार ेिकसान आ�मह�या कर रहे ह� । इसके िलए सरकार �यास भी कर रही है िक िकसान� 

को आ�मह�या नह� करनी चािहए । कल के जवाब म� भी बताया गया था िक वष� 2009 म� िकसान� 

को कज� से मिु� देने के बावजूद भी आ�मह�याओ ंम� कमी नह� आई है, बि�क आ�मह�याए ंबढ़ी   

ह� ।  
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 सभापित महोदय, मै यह कहना चाह�ंगा िक बह�त सार ेलोग� ने इसम� सशंोधन िकया, उसक� 

�रपोट�  भी सरकार क� तरफ से आई है, लेिकन म� एक िकसान ह�ं और म� आपके मा�यम स ेमं�ी जी 

से इतना ही कह�गंा िक िकसान� को �यादा मदद देने क� ज�रत नह� है । उनको अ�छी तरह से 

तीन चीज� िमल� । 

िकसान� को िसंचाई के िलए पानी, बआुई के िलए अ�छे बीज और उनक� फसल के अ�छे 

दाम यिद ये तीन चीज� िमल जाएगंी, तो सरकार को िकसान� के िलए कोई मदद या पैकेज दनेे क� 

ज�रत नह� पड़ेगी । खेती और िकसानी ऐसा �े� है जहा ंहमार ेदेश के अनि�क�ड लेबर को सबसे 

�यादा रोजगार िमलता है । अनि�क�ड लोग� को रोजगार देने के िलए भारत सरकार क� एक 

योजना मनरगेा है । म� कृिष मं�ी जी से िनवेदन क�ंगा िक मनरगेा �क�म को खेती और िकसान� से 

डायर�ेट जोड़ा जाए और सौ िदन रोजगार देने क� जो गारटंी दी है, वह रोजगार सीधे िकसान से 

यिद मजदूर को िमले, तो सिुवधा होगी । यिद िकसान सौ िदन ही मजदूर को काम देता है और हमने 

दोन� को जोड़ िदया, तो वह 200 िदन मजदूर� को काम देगा । इससे खेती के काम अ�छे ह�ग ेऔर 

खेती म� सधुार होगा तथा लोग� को रोजगार भी िमलेगा । 

 महोदय, म� नर�े� मोदी जी को ध�यवाद दूगंा िक उ�ह�ने िकसान� के िलए एक अ�छी 

फसल बीमा योजना बनाई है । योजना बह�त अ�छी है, लेिकन म� कहना चाहता ह� ंिक इस योजना 

क� समी�ा करने क� ज�रत है । टाइ�स ऑफ इंिडया क� �रपोट�  म� म�ने पढ़ा िक फसल बीमा 

योजना से िकसान� क� बजाय बीमा क�पिनय� को �यादा फायदा हो रहा है । अगर वष� 2017-18 

का िहसाब देखा जाए, तो बीमा क�पिनय� ने 85 �ितशत मनुाफा कमाया है । इसका मतलब है िक 

बीमा क�पिनय� ने 15 �ितशत भी �लेम नह� िदए । खरीफ फसल का सीजन जलुाई से अ�ूबर 

तक चलता है । �धान म�ंी फसल बीमा योजना के पैनल म� लगभग 17 क�पिनया ं शािमल ह�, 

िजसम� से पांच सरकारी क�पिनया ंह� और बारह �ाइवेट क�पिनया ंह� । इन क�पिनय� न े15029 

करोड़ �पये का शानदार मािज�न हािसल िकया है, लेिकन इन क�पिनय� ने िकसान� को िसफ�  

2767 करोड़ �पय ेबीमा फसल के मआुवजे का भुगतान िकया है, जबिक इ�ह�ने बतौर �ीिमयम 
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17796 करोड़ �पये जटुाए । इस वजह से िकसान� म� बह�त असतंोष है । हमारी यह योजना बह�त 

अ�छी है, लेिकन इसका लाभ िकसान� को नह� िमल रहा है । यहा ंिकसान� क� फसल� का जोिखम 

�तर केवल 70 �ितशत ही कवर िकया है । म� सदन म� िवनती क�ंगा िक यह जोिखम �तर 90 

�ितशत तक यिद बढ़ाया जाए, तो अ�छा होगा । 

माननीय सभापित : आप अपनी बात समा� क�िजए । 

�ी �तापराव जाधव : महोदय, म� अपनी पाट� क� तरफ से एक ही सद�य बोल रहा ह�ं । जब भी 

एमएसपी से नीचे िकसान� क� फसल के दाम होते ह�, तो नाफेड क� खरीदी श�ु होती है, लेिकन 

नाफेड �ारा जो पेम�ट दी जाती है, उसम� दो से तीन महीने का समय लग जाता है । यिद इस मद म� 

कम से कम 50 हजार करोड़ �पये रखे जाए,ं तो िकसान� को ज�दी पैसा िमल सकता है ।  

 महोदय, �धान मं�ी जी क� ‘आय�ुमान भारत’ योजना बह�त अ�छी योजना है । यह योजना 

गरीब लोग� के िलए है । मेरी िवनती है िक िकसान� को भी यिद ‘आय�ुमान भारत’ का काड� िदया 

जाता है, तो बह�त सार ेिकसान� क� आ�मह�याए ंरोक� जा सकती ह� । िकसान� के घर म� भी लोग 

बीमार होते ह� । उनके इलाज म� चार-पांच लाख �पये का खचा�  व ेनह� कर सकते ह� । ‘आय�ुमान 

भारत’ योजना से िकसान� को जोड़ना चािहए । 

 महोदय, सूखे म� हम� िकसान� क� मदद करनी पड़ती है । पीने के पानी क� िद�कत होती है । 

अभी नया जल शि� मं�ालय बनाया गया है । यिद इस मं�ालय के मा�यम स ेनदी जोड़ �क�प के 

काम हो जाए ं िक िजन निदय� का पानी समु� म� बह जाता है, वह पानी यिद िल�ट करके सूखे 

ए�रया म� छोड़ा जाए, तो उससे िकसान� को भी लाभ होगा और सरकार को भी �यादा पैसा खच� 

नह� करना पड़ेगा । 

माननीय सभापित : अब आप अपनी बात समा� क�िजए । 
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�ी �तापराव जाधव: मेर े �े� म� नदी जोड़ �क�प के तहत वैनगगंा से नलगंगा के सव��ण का 

काम चालू है । मेरी िवनती है िक अगर यह पैनगगंा तक ले जाया जाए, तो हमार ेमराठवाड़ा और 

िवदभ� के सात िजल� को इससे फायदा हो सकता है और ये सात� िजले सूखे क� चपेट से बाहर 

िनकल सकते ह� । इसके बाद वहा ँपर �यादा मदद करने क� ज�रत नह� पड़ेगी ।  

 िकसान स�मान योजना के तहत बह�त-से िकसान� के एकाउंट न�बर गलत ह�ए । बह�त-से 

िकसान� के पैसे आते ह�, लेिकन उनके खाते म� जमा नह� हो पा रहे ह� । उसके िलए एक समी�ा क� 

जाए तािक ये पैसे िकसान� के खाते म� जाए ं। 

 एक आिखरी म�ुा यह है िक जो िकसान प�शन योजना है, उसके िलए िकसान� को 

इं�टॉलम�ट भरना पड़ता है । अगर िकसान स�मान योजना म� से ही पर�पर उनके इं�टॉलम�ट 

काटकर उनके खाते म� पैसे िदये जाए,ं तो आगे चलकर उनको भी उसका लाभ िमलेगा �य�िक 

िकसान इतने त�पर नह� होते ह� िक वे हर साल अपना इं�टॉलम�ट भर सक�  । अगर एकाध 

इं�टॉलम�ट नह� भरी गई, तो उनको इस योजना का लाभ नह� िमलेगा । इसिलए िकसान स�मान 

योजना म� से ही कुछ पैसे बढ़ाकर या इसम� से कम करके उसके िलए देना चािहए ।  

माननीय सभापित: अब आप समा� क�िजए । अपना आिखरी वा�य बोिलए । 

�ी �तापराव जाधव : महोदय, िकसान� को जो िम�ी का परी�ण करके सॉइल हे�थ काड� िदये 

जाते ह�, मेरी िवनती है िक यह उनके �थानीय भाषा म� िदए जाए ंतािक व ेिकसान� क� समझ म� आ 

सक�  । वे अ�ंेजी म� होते ह� । इसम� जो माइ�ो सव��ण िकया जाता है, िकसान उतना नह� पढ़ते ह� । 

एनपीके म� बताया गया है िक कहा ँपर कौन-सा खाद देना आव�यक है ।  
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�ी कौशले�� कुमार (नाल�दा): माननीय सभापित महोदय, आपने मझुे वष� 2019-20 के िलए 

के��ीय बजट के तहत �ामीण िवकास तथा कृिष और िकसान क�याण मं�ालय� के अनदुान� क� 

मागँ� पर चचा� म� भाग लेने का मौका िदया है, इसके िलए म� आपका ध�यवाद करता ह� ँ। 

 भारत एक कृिष �धान देश है । देश क� आ�मा िकसान� म� बसती है । देश के गावँ� म� लगभग 

72 �ितशत लोग कृिष पर आधा�रत काम करते ह� । देश के माननीय �धान मं�ी का �यास है िक 

िकसान� क� आमदनी कैसे दोगनुी हो, इसके िलए माननीय �धान मं�ी जी ने िपछले पाचँ वष� म� 

कई काय� िकए ह� । आज जो इसके �रज�ट आ रहे ह�, उनम� आपने देखा होगा िक ससंद म� भी िजस 

तरह से माननीय �धान मं�ी जी ने 72 पस�ट िकसान� के िलए काम िकया, उसी तरह से आपने भी 

72 से 75 पस�ट भागीदारी �धान मं�ी जी के िलए दी है । इसके िलए म� देश के �धान मं�ी को 

ध�यवाद देता ह� ँ।  

 िकसान� के हाथ कैसे मजबूत ह�, िकसान� क� आमदनी कैसे दोगनुी हो, इसके िलए  

माननीय �धान मं�ी जी  लगातार �यासरत ह� । चाहे िकसान� को प�शन, सि�सडी, अ�छे िक�म के 

बीज, खाद पर सि�सडी क� उपल�धता आिद देने क� बात हो, उपज क� बाजार तक पह�चँ,  ई-

म�डी क� �यव�था, भ�डारण आिद तमाम चीज� के िलए �धान मं�ी जी ने �यास िकये ह� । आज 

िकसान� के �ित उनक� जो �ितब�ता है, वह साफ िदखाई पड़ रही है । िपछले पाचँ वष� म� 

सरकार ने जो काय� िकए ह�, वे साफ-साफ नजर आ रहे ह� । लेिकन इतने �यास� के बावजूद भी 

आज िकसान बेहाल ह�, बदहाल ह� ।  

 हमार ेदेश क� कृिष �कृित पर िनभ�र है । अगर मानसून अ�छा रहा, तो फसल अ�छी होती 

है । अगर मानसून खराब रहा, तो फसल भी खराब होती है । अभी िबहार म� जो बा�रश ह�ई है, खास 

करके उ�री िबहार के 14-15 िजल� म� नेपाल से जो पानी छोड़ा गया है, उसके कारण ये िजले 

उसके �भाव म� आ गए ह� और लगभग 46 �यि�य� क� म�ृय ुतथा काफ� जान-माल क� �ित भी 

ह�ई है । इससे काफ� लोग परेशानी म� ह� । लगातार तीन िदन� से पेपर और मीिडया के मा�यम से 
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आपने देखा होगा िक िबहार के 12-13 िजल� म� फसल� न� हो गई ह� । इससे वहा ँके सभी लोग 

परेशान ह� । 

 रा�य सरकार लगातार �यास कर रही है और भारत सरकार ने भी एनडीआरएफ क� टीम 

भेजी है । म� कृिष मं�ी जी से िवशेष �प से चाह�ंगा िक वे आपदा �बंधन के �ित िवशेष �प से �यान 

द� । असम के भी करीब 25 िजले बाढ़ क� चपेट म� ह� । म� समझता ह� ंिक ऐसी प�रि�थित म� माननीय 

�धान मं�ी जी को िवशेष �प से िबहार और असम पर �यान देने क� ज़�रत है । देश म� कृिष �े� 

म� िवकास क� गित धीमी ह�ई है । आंकड़� के अनसुार वष� 2018-19 म� कृिष िवकास दर 2.9 

�ितशत के आसपास है । अगर देश क� �ोथ रटे, िजसक� प�रक�पना 7 �ितशत से अिधक क� जा 

रही है, इसके िलए कृिष िवकास दर को बढ़ाना ही होगा, तब ही माननीय �धान मं�ी जी का सपना 

देश को वष� 2024 तक पांच लाख अरब डॉलर क� इकोनॉमी बनाने का सपना पूरा हो सकता है । 

इसके िलए कृिष �े� को उ�ोग के दज� पर िवकिसत करने क� ज़�रत है । अब परपंरागत खेती से 

काम नह� चलने वाला है । सरकार को इस ओर कदम बढ़ाने ह�गे । िकसान क� सबसे बड़ी सम�या 

िसंचाई क� है । िदन �ितिदन भू-जल �तर लगातार नीचे जा रहा है ।  

सभापित महोदय, म� िबहार के नालंदा से सांसद ह�ं । िबहार के लगभग 8 से 10 िजल� म� 

कम बा�रश होने स ेभू-जल �तर बह�त नीचे चला गया है । इससे पीने के पानी और िकसान को 

िसंचाई के िलए पानी न िमलन ेके कारण लगातार परेशानी बढ़ रही है । म� देश के माननीय �धान 

मं�ी जी से भी अनरुोध क�ंगा िक अटल जी के समय म� निदय� को आपस म� जोड़ने का जो 

��ताव था, उस ��ताव को भी इसम� लाना चािहए । जब तक निदय� को आपस म� नह� जोड़ा 

जाएगा, तब तक िकसान� क� हालत  ठीक नह� होगी । जब निदय� को आपस म� जोड़ने का काम 

श�ु िकया जाए, तो म� समझता ह� ं िक देश म� जल �तर, जो नीचे जा रहा है, उसका �यादा से 

�यादा �तर ऊपर आएगा ।  
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सभापित महोदय, म� सरकार के सामने एक �� और रखना चाहता ह�ं । िजन िकसान� को 

उनक� उपज का सही मू�य नह� िमलता है, उसक� फसल के तैयार होते ही मंडी म� उस फसल का 

रटे कम हो जाता है । िबचौिलये औने-पौने दाम पर फसल खरीदते ह� । सरकार को इसक� भी 

�यव�था करने क� ज़�रत है । िकसान� को इस सम�या से मिु� िदलानी होगी, तािक िकसान� को 

उनक� फसल का उिचत मू�य िमल सके । भंडारण क� भी कमी है । इसे भी देखने क� ज़�रत है । 

गांव-गांव के छोटे स ेछोटे आबादी वाले क�ब� को भी सड़क माग� से शहर� तक जोड़ना होगा । 

�धान मं�ी �ाम सड़क योजना म� भी जो गांव अभी छूट गए ह�, उ�ह� भी पायलट �ोजे�ट म� शािमल 

कर के एक वष� के अदंर जोड़ने का �यास करने क� ज़�रत है । इस वष� के बजट म� म��यपालन 

और इस �े� से जड़ेु सभी वग� के िलए अिधक बजट का �ावधान िकया गया है । इससे �ामीण 

मछुआर� को काफ� फायदा होगा । इससे उनक� आमदनी बढ़ेगी, िजससे उनके पास खशुहाली 

आएगी ।  

फसल बीमा योजना को िबहार म� अ�छी तरह एव ं स�ुयवि�थत ढंग स े लागू करने क� 

आव�यकता है । रा�य सरकार ने वहा ं�ितपूित� िकसान फसल योजना लागू क� है । इसी क� तज� 

पर भारत सरकार से मेरा अनरुोध है िक आप जो फसल योजना लाए ह�, इस े�ितपूित� फसल 

योजना करने क� ज़�रत है । िकसान� का इं�योर�स म� �यादा पैसा लगता है, खासकर िबहार म� 

अ�य रा�य� से चार गनुा �यादा पैसा लगता है । म� इसके िलए माननीय मं�ी जी से अनरुोध क�ंगा 

िक आपको फसल बीमा पर �यान देने क� ज़�रत है । िबहार म� बीमा क� दर अ�य रा�य� से 

�यादा है । देश ितलहन के िलए भी आयात पर आ�मिनभ�र होने के िलए �यासरत है । �ित वष� 

करीब 75 हज़ार करोड़ �पये ितलहन के आयात पर खच� हो रहे ह� । सरकार इस �े� म� मदद कर े

तो िकसान दलहन क� तरह ितलहन के �े� म� भी देश को आ�मिनभ�र कर सकता है । सरकार �ारा  
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िकसान और कृिष मज़दूर� को तीन हज़ार क� मािसक प�शन क� योजना काफ�  सराहनीय 

है । म� इसके िलए सरकार को बधाई देता ह� ं। इस वष� कृिष बजट 1,30,485 करोड़ �पये का है । 

इ�ह� श�द� के साथ जद (यू) क� ओर से म� इस अनदुान क� मांग� का समथ�न करता ह�ं । ध�यवाद ।  
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*SHRIMATI POONAMBEN MAADAM (JAMNAGAR): First and foremost, I 

would like to congratulate the Hon’ble Finance Minister Smt. Nirmala 

Sitharaman Ji for presenting a Budget that focuses on ‘gaon, gareeb and 

kisan.’  As we  all know, agriculture and rural India-both still remains the 

backbone of our nation and the agriculture sector contributes to around 17-18 

per cent to the country’s GDP while employing more than 50 per cent of the 

total workforce in India. 

In the words of Gandhiji, soul of India lives in its villages and the Budget 

reflects the same where the total allocation for agricultural and allied sectors 

for 2019-2020 is Rs.1,51,518 crore.  This comes about an increase of 72-75 

per cent in budgetary allocation over the interim budget. 

Notably, there has been real action in agriculture, as the expenditure 

budget for the Ministry of Agriculture and Farmers’ Welfare, has jumped from 

Rs.6,78,00 crore in 2018-19(revised) to Rs.1,30,485 for 2019-20 (budgeted), a 

jump of more than 92 per cent.  And this is mainly coming from PM-Kisan, 

which jumps from Rs.20,000 crore to Rs.75000 crore.  This is the biggest 

policy shift, a move towards direct income transfer, which was the Hon’ble 

PM’s election promise. 

The Government has won the 2019 general elections with such a 

decisive mandate only because they fulfil the promises.  The Government is 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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committed to the people of the nation and slogans are no just restricted to 

election propagandas from ‘gareebi hatao’ to ‘NYAY’.  The decisive mandate  

in favour of a single largest party lies in the commitment of “Sabka Saath 

Saath Vikas” which the Government has fulfilled to its maximum potential. 

90 million toilets have been built across rural India. Infrastructure has 

long been a priority and considered a critical path to prosperity.  In 2000, the 

BJP-led National Democratic Alliance (NDA-I) launched the Pradhan Mantri 

Gram Sadak Yojana (PMGSY), a central scheme providing funds for states to 

connect villages to all-weather roads. PMGSY continued, with slight changes, 

during both terms of the United Progressive alliance (UPA) governments. 

However, under NDA-II, rural road building has picked up tremendous 

speed.  The government has, over the last five years, spent more than 

Rs..80,000 core on building and upgrading rural roads across the country. 

The focus of the Government has always been on the last mile delivery; 

so that we can connect the last man on the margin to Government schemes 

and for this connectivity is of utmost importance.  Whether it is delivery of LPG 

gas cylinders or RCS or opening of passport sewa kendras across small towns 

the Government has been connecting Indian towns and villages in this era of 

global village. 

Rural development and farmer’s welfare are intrinsically linked to each 

other और कृिष के �े� म� �वतं� भारत के इितहास  म�  पहली  बार  �धानम�ंी  िकसान  स�मान  

योजना  के तहत  75000  करोड़  �पये  का  �बंध  िकसान�  के िलए  िकया गया है  । नीम कोटेड 

यू�रया िकसान� को उपल�ध कराना, MSP म� बढ़ोतरी और  13  करोड़  soil heath cards का 
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िवतरण  हमार े िकसान� क� आिथ�क उ�नित क� िदशा म� उठाए गए कुछ ठोस कदम ह�  । 

Investment has been made wide in agricultural infrastructural and rural 

development.  PM’s promise of supplying piped water to every home by 2024 

and formation of Jal Shakti Ministry are all in sync with overall development of 

the rural, agriculture and allied sectors. 

I would like to highlight some of the many takeaways from the Budget for 

the agriculture  and the farmer’s welfare and rural development. 

The agriculture sector in India employs more than 90 million people and 

contributes 17-18 per cent to the Indian economy.  The performance of the 

agriculture sector in the past has remained inconsistent due to low productivity 

that is driven by lack of access to basic inputs and lack of government’s will to 

do anything in the interest of the farmers.  Further, this was accentuated by the 

poor socio-economic condition of the farmers and suicide.  This reflected the 

gap between policy making and implementation.  Recognising the gap, the 

present Government has come up with mechanisms to change ground realities 

as well as introduce new policy paradigms in the interest of farmers and their 

welfare. 

As far as changing realities are concerned, Pradhan Mantri Awas Yojana 

is one such scheme that seeks to make housing affordable to the common 

man.  The execution in the first phase has been fairly promising and in the 

second phase of this scheme (PMAY-G). the government is planning to build 

1.95 crore houses for the eligible beneficiaries.  The 3 year target appears 

realistic and achievable, considering that more than 1.5 crore rural homes 
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have been completed in the past five years.  यह योजना उन लोग� के िलए है िजनका 

बस इतना ही सपना है िक उनका एक छोटा सा अपना घर हो और उस घर म� दोन� व� चू�हा 

जले, जो आजादी के स�र बरस बाद नह� हो पाया; वह हमार ेआदरणीय �धानमं�ी जी ने 3 बरस 

म� करके िदखाया  । हर गरीब को एक सपना िदया है, एक हक िदया है  के उनके पास भी अपना 

घर हो  ।   

Such schemes of the government only aims at improving infrastructure 

in rural areas, but also focuses on improving their daily lifestyles by providing 

basic facilities such as toilets, electricity and LPG connections to the masses 

and strengthening the Indian economy, making it sustainable and not 

susceptible to uncertain weather. 

Enabling access to micro-irrigation the present Government has given 

considerable push to the initiatives like Pradhan Mantri Krishi Sinchai Yojana 

(PMSKY) leveraging MGNREGA for water conservation measures and Long 

Term Irrigation Fund.  As for demands for grants, I would request the Ministry 

to invest more funds for agriculture based states like Gujarat which are 

affected by drought.  In Narendrabhai Modi who was at that time the chief 

minister of Gujarat had launched the SAUNI Scheme.  The project involved 

filling up 115 dams in the region with excess water from the Sardar Sarovar 

Dam.  It was dream scheme of the then CM who conceived this idea to solve 

Saurashtra’s irrigation and drinking water problems. In the first phase, around 

10 dams and reservoirs of Jamnagar, Rajkot and Morbi will be fixed with water 

from Narmada river.  Nearly 10, 22, 589 acres of farming land would benefit 

once the project is completed.  Even though the opposition had lobbied that 
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this was an unrealistic plan and would only be limited to paper, this was made 

possible under the leadership of the then CM.  This dam has built despite all 

odds – World Bank withdrew financing.  However, that this dam stands today 

and feeds the parched land of Gujarat through the Sauni Yojana – is 

testimonial to the efforts of our Government and our Hon’ble Prime Minister.  I 

would be happy to share that the SAUNI Yojana implemented by our Hon’ble 

PM, Shri Narendra Modi Ji has given a new lease of life to a parched 

Saurashtra region. 

यह सरकार हमेशा देश के िहत के बार ेम� पहले सोचती है, और जो सोचते ह� और करके 

िदखाते ह�  और िपछले 2-3 बजट क� यह खािसयत रही है  िक extensive focus कृिष �े� म� 

िकया गया है  । 

Enhancing the access to inputs like soil, water, neem coated area and 

fertilizers as a part of the green revolution.  However, there is a need to shift 

focus from basic input oriented factors to other factors like technology, allied 

income opportunities, etc., which can enhance the productivity levels of 

agriculture sector as well as make it a more sustainable and attractive sector 

for the youth. 

As farming sector was not prioritized by the previous UPA Government, 

there were a lot of youth who wanted to move away from the sector and there 

was a need to create more jobs in the non-agro sector.  This created a vaccum 

in the system as these youth could neither continue with their traditional 

profession nor get employment in any manufacturing or service sector.  

However, under the new Government new initiatives have been taken up and 
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the sector is being expanded like never before.  Technological intervention 

through ‘Digital India’ is playing a new and pivotal role through e-NAMs; where 

585 mandis have been linked with e-NAM and 22,000 mandis across the 

country will be linked by FY 22.  Further, the Prime Minister’s flagship program 

e-NAM has achieved another milestone by commencing inter-state trade 

between mandis of two different States very recently.  Scientific, sustainable 

and technological interventions will make agriculture a coveted profession and 

very soon there will be a time when the sector will be so lucrative that a 

farmer’s son will want to be a farmer and he will take pride in his profession. 

भारत सरकार ने बजट 2019 म� िकसान� क� आय को दगुना करने के ल�य के तहत 

िकसान� के िलए PM-KISAN योजना श�ु क� है  । ऐसे िकसान िजनके पास  2 हे�टेयर तक क� 

जमीन है उ�ह� �ितवष� 6000/- �पये तक का direct benefit िदया जाएगा  । यह 6000/- �पये 

उनके bank account म� सीधे transfer िकए जाएगें  । The scheme is being 

implemented efficiently and the first installment are released expeditiously.  Till 

March 2019, the benefit has already been released to more than 2 crore small 

and marginal farmers.  It is continuous scheme and the aim of the Department 

is to cover all eligible small and marginal farmer families. 

Talking about my constituency Jamnagar in Gujarat, my constituency 

has received 70200 applications for this scheme in Jamnagar itself and 

another 58687 from Devbhoomi Dwarka district for Pradhan Mantri Kisan 

Samman Nidhi (PM-KISAN) since its inception.  A total of 2,57,394 

applications were received which is an indication that farmer’s are getting 
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benefitted from Government schemes and also Government schemes are 

largely reaching the common man. 

We all know that most parts of the country is witnessing drought like 

situation with the delayed monsoons and water in reservoirs had dropped to 

critical levels.  Among the 6 states that were issued drought advisories, Gujarat 

was one of them.  With this I would like to bring to the notice of the hon’ble 

Minister that the total cultivable land in Jamnagar district is 3,61,533 hectors; 

out of which only 1,29,925 hectors has been productive due to the scarcity of 

rains.  In Dwarka Devbhoomi district only 1,32,127 hectors could be used for 

cultivation out of 2,38,247 hectors of land due to the delayed rains and 

monsoon.  Only around 50% of cultivation of crops could be carried out as 

most parts of the State remained dry and barren.  Under these circumstances, 

I request the Hon’ble Minister to consider the situation and compensate the 

farmers for their lack of crop production.  Thus, I urge the Government to 

release subsidy through the State Government to assist farmers in times of 

distress. 

Besides the focus on soil and water initiatives, the government realized 

the need for insuring the risk of crop failures and launched ‘Prime Minister 

Fasal Bima Yojana (PMFBY) to provide crop insurance to the farmers. सबसे 

बड़ी ताकत PMFBY के तहत िमली है  । यह बीमा योजना पहले भी थी  । पर पहले एक fixed 

premium िकसान को भरना होता था  । हर िकसान वो premium भर नह� पाता था और 

इसिलए there were not many takers of this insurance. लेिकन माननीय PM 

Narendra Modi ji BÉEÉÒ सरकार ने इसको िकसान friendly बनाया; 90% premium सरकार 
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भरती है  । Timeline भी नह� है  । कभी भी वो premium भर सकते ह� और Rabi और Kharif 

के अलग-अलग rates ह�  । 

इस �प म� adoption of new technology and best practices in agriculture- 

यह सार े�टे�स िकसान� के िहत म� िलए गए ह� और हमार ेदेश के जो �थम नाग�रक ह� उसको 

मजबूत करने का �यास िकया गया है  । Hon’ble Prime Minister rightly refers to the 

budget as “Green Budget” with focus on reforms in agricultural sector. 

As we talk through the PMFBY, I would like to move towards concluding 

my speech with a few suggestions. 

First, म�ने �वयं �धानम�ंी फसल बीमा योजना क� इ��लीम�टेशन सौरा�� म� देखी है  । 

इसम� कई सधुार क� आव�यकता है  । जैसे िक �ाइवेट इंशोर�स कंपनी पर िनय�ंण लाना और 

िकसान� के िहत म� �ीिमयम का भार कम करना  । 

My second suggestion would be to focus on R&D, Technology and 

Innovations.  The budget should provide ecosystem support and incentivize 

the universities and companies that are willing to focus on R&D and 

innovations in the agriculture sector.  Similar focus is required in the 

deployment of IT and technology based solutions for procurement, 

development of high-quality seeds, efficient modes of irrigation, better farming 

practices and online platform to connect farmers and consumers. 

Swami Vivekananda ji ने कहा है "िचंतन करो, िचंता नह�, नए िवचार� को ज�म दो" 

और इसी माग� पर हम चल रहे ह�  । हमार ेमाननीय PM जी देश क� �गित और उ�नित का िचंतन 

करते ह� और शायद इसीिलए उ�ह� चनुाव के प�रणाम क� िचंता करने क� ज�रत नह� होती  और 

इसी िचंतन ने एक नई िवचारधारा का बीज बोया है िजससे एक नए भारत का ज�म ह�आ है  । 
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A new India – A new India is rapidly moving towards occupying its 

rightful place in the world community today.  India has acquired a new image in 

the last 5 years and our relations with other countries have become stronger.  

There is a new respect and admiration.  It is indeed a matter of pride for all the 

citizens of this Country that India will host the G-20 Summit in 2022. 

हम इस िवशाल जनादेश एव ंजीत को लोग� क� आशाओ,ं अपे�ाओ ंऔर िव�ास के �प म� 

देखते ह�  । ये िवशाल जनादेश हमार े िलए बोझ नह� अिपत ु एक िवशेष िज�मेदारी है और इस 

िज�मेदारी को हम माननीय �धानम�ंी �ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� आप सब के सहयोग से 

िन�ापूव�क िनभाएगें, और हम सब क� प�रक�पना का भारत "NEW INDIA" सबका साथ, सबका 

िवकास और सबका िव�ास को एक साथ प�रपूण� कर�गे  । 
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डॉ. रामशंकर कठे�रया (इटावा): सभापित महोदय, �ामीण िवकास तथा कृिष और िकसान 

क�याण मं�ालय के िनय�ंणाधीन अनदुान क� मांग� पर चचा� हो रही है, उस पर आपने मझेु बोलने 

का अवसर �दान िकया है, म� उसके िलए आपका आभार �य� करता ह� ं। िकसान क� बात आती 

है और �ामीण िवकास क� बात आती है  तो हम सब जानते  ह� िक भारत क� पहचान गांव से जड़ुी 

है । जब गांव क� बात करते ह� तो िकसान उससे जड़ुा ह�आ है । हम कह सकते ह� िक भारत क� 

आ�मा के �प म� हम िकसान को देखते ह� । पूरा दशे यह मानता है िक िकसान अ�नदाता है । यह 

बात सच है िक जब िकसी तरह क� कोई सम�या खड़ी होती है तो देश का िकसान उस सम�या के 

िनपटार ेके िलए सामने आता है, िजसके कारण वह सम�या खड़ी नह� होती । कभी प�रि�थत बनी 

थी और हमार ेदेश के �धान मं�ी �ी लाल बहादरु शा�ी जी को यह आ�ान करना पड़ा था िक 

लोग� को एक समय का �त रखना होगा । लेिकन आज हमार ेदेश के िकसान� के प�र�म, मेहनत 

और सरकार क� योजनाओ ंसे देश के सामने यह चनुौती नह� है । म� याद िदलाना चाहता ह� ं िक 

बह�त चचा� होती थी और अभी भी चचा� हो रही है िक देश के �धान मं�ी माननीय मोदी जी ने इन 

पांच साल� म� जो वादा िकया था, वह वादा अभी पूरा नह� ह�आ है । ये बात� वे लोग कहते ह�, 

िज�ह�ने देश म� 50 साल� तक शासन िकया और केवल िकसान क� बात करते रहे । मझेु �यान है 

िक पांच साल पहले स��ल हॉल म� जब माननीय �धान मं�ी नर�े� मोदी जी भारतीय जनता पाट� 

क� तरफ से नेता चनेु गए थे, तब नेता के �प म� उ�ह�ने बोलना श�ु िकया तो पहला सदंेश था िक 

हमारी सरकार पूर े5 साल तक गांव, गरीब और िकसान के क�याण के िलए काम करगेी ।  

सभापित महोदय, स��ल हॉल म� उ�ह�ने जो कुछ बोला था, यिद हम 5 साल का िहसाब 

आपके सामने रखे और बह�त सारी योजनाओ ंके बार ेचचा� कर� तो बह�त समय लगेगा, लेिकन यिद 

म� दो-चार योजनाओ ंक� भी चचा� कर दू ंतो आपको लगेगा जो कुछ बोला था और जो कुछ इन 5 

साल� म� ह�आ है, वह गांव, गरीब और िकसान क� तर�क� के िलए ह�आ है । आज यह देश नए 
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भारत क� तरफ तेजी से बढ़ रहा है । आज गांव म� जो प�रवत�न क� मिुहम है, उसम� हम� प�रवत�न का 

�भाव िदखाई द ेरहा है ।  

 सभापित महोदय, अभी बात आ रही थी िक �धान मं�ी जी ने िकसान क� दोगनुी आय क� 

बात क� । केवल बात ही नह� क� है, यह एक नई श�ुआत ह�ई है । इन पांच साल� म� जो कुछ ह�आ 

है, उसके कारण आज गांव का िकसान मजबूत ह�आ है । हम केवल एक-दो योजनाओ ंक� बात नह� 

करते ह� । उ�ह�ने 6 हजार �पये िदये ह�, लेिकन 6 हजार �पये का सवाल नह� है । िकसान के 

�वािभमान और स�मान को बढ़ाने क� िदशा म� इससे पहले िकसी भी सरकार ने इस तरह का कदम 

नह� उठाया था, लेिकन जो कदम उठाया गया है, िजसक� श�ुआत ह�ई है, उसक� सराहना पूर ेदेश 

के िकसान कर रहे ह� । म� भी �धान मं�ी जी के �ित आभार �य� करता ह� ं िक िजस नीयत से 

उ�ह�ने बोला था, उस नीयत क� अ�छे मन से श�ुआत क� है । म� आपको यह भी कहना चाहता ह� ं

और मझेु �यान है िक िकस तरह से िकसान� क� बात होती रही और ल�बे समय तक होती रही । 

जब हम िसंचाई के बार ेम� बात करते ह� तो �धान मं�ी जी ने इस देश म� िसंचाई योजना क� घोषणा 

क� थी, वह घोषणा ही नह� थी, बि�क उसक� �यव�था भी क� है और आज उसका प�रणाम 

िदखाई दे रहा है ।  

उसके कारण िकसान� के जीवन म� खशुहाली आई है । म� आपसे यह भी कहना चाहता ह� ं

िक िपछली  सरकार� म� काम तो ह�आ है, लेिकन यिद हम अपने �धान मं�ी आदरणीय �ी नर�े� 

मोदी जी के गांव और िकसान क� बात कर� तो जो �यूनतम समथ�न मू�य है, उस मू�य म� जो कुछ 

ह�आ है, चाह ेआप दाल� क� चचा� कर� या अ�य क� । म� कहना चाहता ह� ंिक कुछ समय पहले जब 

यह सम�या आई िक दाल� म� कमी का सकंट आ रहा है, तो �धान मं�ी जी न ेआ�ान िकया । पूर े

देश के िकसान खड़े हो गए और आज देश के अंदर दाल� क� कोई भी सम�या नह� है । यह शोर 

मचता था िक दाल क� क�मत 100 �पये से 200 �पये हो गई है, लेिकन आज िकसी भी तरह क� 

सम�या नह� खड़ी हो रही है । यह� पर कभी-कभी िकसान� के आलू और टमाटर फ� के जाया करते 
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थे, लेिकन आज �धान मं�ी �ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� िकसान क� फसल क� बरबादी का 

कोई उदाहरण िदखाई नह� द ेरहा है  ।  

 सभापित महोदय, म� कहना चाहता ह� ं िक इस सरकार ने केवल यही नह� िकया, बि�क  

कृिष के �े� म�, अनसुधंान के �े� म� उसको बढ़ावा देने के िलए आज िकस तरह के अनसुधंान क� 

ज�रत है, िकस तरह के हमार ेकृिष वै�ािनक खड़े होने चािहए, िकस तरह क� नई-नई फसल� क� 

उ�पादन �मता बढ़नी चािहए, इस िदशा म� भी सरकार ने मह�वपूण� कदम उठाया है  । हम जानते ह� 

िक 14 करोड़ िकसान� को सौर हे�थ काड� उपल�ध कराया जा रहा है । िकसान� को यह क�पना 

भी नह� थी िक वे अपने खेत क� िम�ी का परी�ण करके उसम� कौन सी फसल उगाए ंऔर उसम� 

िकतना पानी िदया जा सकता है । हमारी सरकार ने एक नई क�पना िकसान� के अदंर पैदा क� 

और िकसान इस िदशा म� तेजी स ेआगे बढ़े ह� ।  

 सभापित महोदय, पहले िबजली क� सम�या थी, लेिकन आज िबजली क� सम�या के 

समाधान क� िदशा म� माननीय �धान मं�ी जी ने कदम उठाए ह� । 17.5 लाख िसंचाई प�प और 

सौर ऊजा� से चलने वाले ये प�प आज गांव-गांव म� तेजी के साथ िवकिसत ह�ए ह� और िकसान 

अपने-आप सोलर प�प लगाने क� िदशा म� आगे बढ़ रहे ह� । मझु ेयाद है िक जब म� वष� 2009 म� इस 

सदन म� चनुकर आया था, उस समय सदन म� यू�रया, खाद क� जैसी ि�थित थी, वह हम� पता है । 

म� आगरा म� सांसद था तो वहा ंपर आए िदन लाठी चाज� ह�आ करता था । खाद कहां चली गई, 

खलेुआम �लैक मेिलंग होती थी, खलेुआम खाद पता नह� कौन सी फै�ट�रय� म� जाती थी, लेिकन 

कह� कोई रोकथाम नह� थी । िकसान िच�लाते थे, उन पर लाठीचाज� होता था । यह भी स�चाई है 

िक माननीय �धान मं�ी मोदी जी आए और िकसान� क� जो स�ची नीयत थी, उसे �यान म� रखते 

ह�ए नीम कोटेड यू�रया के आधार पर खाद िवकिसत क� और केवल यही नह� िकया, जो फै�ट�रया ं

बंद थ�, उनको चालू करने का काम यिद िकसी ने िकया, तो वह माननीय नर�े� भाई मोदी जी ने 

िकया ।    
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 महोदय, म� आपसे यह भी कहना चाहता ह� ं िक उ�र �देश म� ग�ना पैदा करने वाले 

िकसान� क� बड़ी सम�याए ंह� । आप तो मेरठ से ह�, वहा ंपता नह� िकतने आंदोलन ह�आ करते थे । 

मझेु लगता है िक आज िकसान� को जो दाम िमलने चािहए, वह दाम भी िदये गए और वष� से जो 

कज� उन पर था, उस कज� से िकसान� को म�ु भी िकया गया । म� ऐसे �धान मं�ी जी को बधाई 

देता ह�ं । म� आपसे यह भी कहना चाहता ह� ं िक िकसान� के जागरण क� िदशा म�, िकसान उ�नित 

मेला ह�आ जो पहले म�ने कभी सनुा ही नह� था िक िकसान उ�नित मेला �या होता है? �धान मं�ी 

जी चाहते ह� िक िकसान जाग�क ह� और वष� 2018 म� िविभ�न �देश� म� लगभग 26000 िकसान 

कृिष उ�नत मेला म� जो जाग�कता अिभयान चलाया गया, उसम� शािमल ह�ए । म� आपसे यह भी 

कहना चाहता ह� ंिक जब हमारा िकसान मजबूत होगा, तो िनि�त �प से िहंद�ुतान मजबूत होगा ।  

महोदय, म� आपसे यह भी कहना चाहता ह�ं िक म� लोक सभा के ससंदीय �े� इटावा से 

आता ह�ं । िपछली सरकार� म� पहले ऐसा ह�आ करता था िक यिद कोई एक काम क� योजना होती 

थी, तो उसक� एक साल तक घोषणा ह�आ करती थी । म� बह�त गव� के साथ कहता ह� ं िक हमार े

�धान मं�ी जी ने जो घोषणाए ंक� ह�, उनका पालन िकया है । म� आपको कहना चाहता ह� ंिक हमार े

इटावा लोक सभा �े� म� एक पचंनद �थान है, जहा ंपांच निदया ंिमलती ह� । पचंनद िव� का पहला 

ऐसा �थान है जहा ंपर चंबल, यमनुा और तीन अ�य निदया ंिमलती ह�  ।  

म� आपको कहना चाहता ह� ं िक वष� 1976 म� हमार ेदेश क� बह�त ही यश�वी �धान मं�ी 

�ीमती इंिदरा गांधी इटावा गई थ� और उ�ह�ने इटावा म� घोषणा क� िक इस पचनद प�रयोजना का 

शभुार�भ होगा और पचनद प�रयोजना के शभुार�भ के पीछे यह भावना थी िक पूरा का पूरा पारप�ी  

का �े�  िसंचाई से विंचत है और वहा ंका िकसान पूरी तरह से परेशान है । म� यह कहना चाहता ह� ं

िक िपछली सरकार� म� एक बार घोषणा होती थी, तो पांच साल का चनुाव जीत कर आते थे । एक 

साल म� घोषणा करते थ ेऔर दूसर ेसाल कोई इंजीिनयर उस प�रयोजना क� श�ुआत करता था 

और चूना डाल आता था और पता चला िक इस वजह से दूसरा चनुाव भी जीत गए । तीसर ेसाल 

म� कह� उस जगह म� िविजट होता था और पता चला िक तीसरा चनुाव भी जीत गए । हमार ेयहां 
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ऐसा नह� है । पांच-पांच चनुाव� म� िसफ�  घोषणाओ ंम� िपछली सरकार� जीतती रह�, लेिकन हमार े

�धान मं�ी जी ने जो घोषणाए ंक�, उन घोषणाओ ंको पांच साल म� पूरा करके िदखाया । म� आपको 

बताना चाहता ह� ंिक कैसे �ामीण सश� ह�आ है । म�  आपको  एक गांव क� क�पना बताना चाहता 

ह�ं । गांव म� एक सामा�य गरीब, जो झोपड़ी म� रहता है और बरसात के मौसम म� यिद उसके पास 

प�का मकान नह� है, तो उसे बह�त मिु�कल का सामना करना पड़ता है । मझेु कल एक प�रवार 

ऐसा भी िमला, िजसे बरसात के समय अपने ब�च� के साथ दूसर ेघर म� जाना पड़ता है । बरसात म� 

उस प�रवार क� �या हालत होगी, िजसका क�चा मकान या झोपड़ी हो, इसका अदंाजा आप �वय ं

लगा सकते ह� । जब बरसात होती है और तीन-तीन िदन पानी बरसता है, वह आदमी अपने ब�च� 

को लेकर दूसर� के घर म� जाता है, तो आप सोिचए िक उसक� �या हालत होती होगी । हमार े

�धान मं�ी जी ने जैसा कहा था िक गांव, गरीब के क�याण के िलए हम काम कर�गे । �धान मं�ी 

आवास योजना के अतंग�त देश म� जो मकान बनाए गए, गरीब� के क�याण के िलए कदम उठाये गये, 

ये ऐितहािसक कदम ह� । म� कहना चाहता ह� ं िक जो िपछली सरकार� केवल िशला�यास, चूना 

डालकर और इंजीिनयर� क� िविजट म� सरकार� बना लेती थ�, हमार े�धान मं�ी जी ने िजन-िजन 

प�रयोजनाओ ंको श�ु िकया है, वे एक-एक योजना ऐसी है, िजनके आधार पर पांच साल के िलए 

एक योजना नह� बि�क एक-एक योजना पांच-पांच साल के िलए सरकार बना सकती है । हम 

उ��वला योजना क� बात कर सकते ह� । घर-घर म� माताओ ंक� �या ि�थित थी, यह हम अ�छी 

तरह से जानते ह�  । मझेु मालूम है, हम गांव से आते ह� । गांव क� मिहलाए ंदो-तीन महीने होने वाली 

बरसात से बचने के िलए गिम�य� म� लकड़ी, कंडा  उठाकर अपने मकान म� चू�हा जलाने के िलए 

भरती थ�  । उ��वला योजना सामा�य योजना नह� है । गांव क� गरीब मिहला, िजसके तीन ब�चे 

�कूल जाते ह�, वह जब लकड़ी से चू�हा जलाती है और समय पर खाना नह� बन पाता, तब उसे 

दद� होता है  । अब गैस िसल�डर से उसके मन म� �वािभमान का भाव जगता है और समय से अपने 

ब�च� को �कूल भेजकर �वयं मजदूरी पर चली जाती है, तब गैस िसल�डर क� मह�ा हमारी समझ 

म� आती है  । 
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 केवल यही नह� िकया है । अब घर-घर म� जल देने क� बात है । यह सही बात है िक देश म� 

जल का सकंट है, लेिकन �धान मं�ी जी ने हर घर म� जल देने क� बात कही है । म� �धान मं�ी जी 

को बधाई देता ह� ंऔर बह�त-बह�त अपे�ा और उ�मीद करता ह� ंिक हमारा गांव कैसे मजबूत हो, इस 

िदशा म� भी �यादा काम करने क� ज�रत है । गांव� को मजबूत करने के िलए बह�त सारी योजनाए ं

ह� और यिद उन सारी योजनाओ ंक� चचा� कर�गे, तो काफ� समय लग जाएगा । बह�त से माननीय 

सद�य� ने चचा� क� भी है, लेिकन म� िनि�त �प से एक बात आपको ज�र कहना चाहता ह� ं िक 

इस सरकार म� और िपछली सरकार� म� जो अतंर था, वह �प� �प से िदखाई देता है  । म� वष� 

2009 म� इसी सदन म� था और अपने आपको एमएलए या सांसद कहने म� बड़ा सकंोच लगता था, 

�य�िक वष� 2009 म� तो ऐसी लूट मची थी िक एक-एक योजना कह� से भी िनकल पड़ती थी और 

उसी म� ��ाचार हो जाता था । मझुसे गांव म� लोग कहते थे िक हमार े… * ह�  । एमएलए और एमपी 

कहने म� … * आती थी  । लेिकन आज म� कह सकता ह� ंिक नर�े� मोदी जी के नेतृ�व म� लोग� क� 

सोच म� राजनीित के िलए प�रवत�न ह�आ है िक हम जनता के �ितिनिध ह�, जनता के िलए काम कर 

रहे ह�  । पहले नेता क� प�रभाषा यह हो रही थी िक नेता मायने – ये  । लेिकन अब नेता जनता के 

सेवक के �प म� काम कर रहे ह� और आज नेता क� प�रभाषा बदली है । यह प�रवत�न नर�े� भाई 

मोदी जी के नेत�ृव म� आया है  । 

17.00 hrs 

 म� अतं म� एक िवनती करना चाह�ंगा िक आज िकसान तेजी के साथ बढ़ रहा है । हमार ेगांव 

के मजदूर� के िलए तीन हजार �पये प�शन क� बात है । गांव म� मजदूर रहता है  । आज यह बात 

ठीक है िक मजदूरी के कारण लोग गांव से जा रहे ह�, कुछ मजबूर होकर जा रहे ह�, कुछ मजबूती के 

िलए भी गांव से शहर म� जा रहे ह�  । गांव मजबूत बना रहेगा, गांव क� िश�ा �यव�था मजबूत बनी 

रहेगी, �वा��य ठीक बना रहेगा, ऐसा काम �धान मं�ी जी ने िकया है  । आय�ुमान भारत, आप 

क�पना नह� कर सकते ह� िक िजस गरीब के घर म� क� सर हो जाता है, िजसका बेटा बीमार हो जाता 

                                    
* Not recorded.  



16.07.2019                                                                                                       275 

 
है, उससे पूिछए । उसके पास दो हजार �पये नह� होते ह� । वह अ�पताल म� अपने ब�चे या प�नी 

का इलाज करवाकर उसको ठीक देखता है तो �ी नर�े� भाई मोदी का �मरण करता है िक 

आय�ुमान भारत योजना के अतंग�त उसका बेटा, प�नी और उसक� ब�ची बच गई । म� कहना 

चाहता ह� ं िक आज िकसान मजबूत हो रहा है  । म� इसके िलए �धान मं�ी जी को बधाई देता ह�ं ।  

ध�यवाद ।           
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*�ी सुधाकर तुकाराम �गंर े(लातूर) : म� कृिष एव ंिकसान क�याण तथा �ामीण िवकास मं�ालय� 

क� अनुदान� क� मांग� जैसे मह�वपूण� िवषय पर अपने िवचार रखना चाहता ह�ं  । यह अ�यिधक 

�स�नता क� बात है िक 2019-20 के कृिष मं�ालय के बजट अनमुान� को साल 2018-19 तलुना 

म� 140 �ितशत बढ़ा िदया गया है । सरकार ने इस बजट म� कृिष तथा उससे संबंिधत आधारभूत 

ढांचे म� भारी मा�ा म� िनवशे िकया है तथा साथ ही साथ कृिष उ�पाद� के मू�य को बढ़ाने वाले 

खा� �सं�करण उ�ोग� को बढ़ावा देने हेत ुिनजी उ�िमय� स ेसहयोग क� आशा क� है । सरकार 

ने 2018-19 के 86,602 करोड़ �पय� के पनुरीि�त बजट अनमुान� क� तलुना म� साल 2019-20 

के बजट म� 1,51,518 �पय� का �ावधान िकया है । सरकार के इस िदशा म� िकए जा रहे 

ईमानदारी के �यास� के कारण िपछले पांच साल� म� कृिष �े� क� िवकास दर 2.9 �ितशत हो गई 

है । 

हमार े आदरणीय �धानमं�ी जी ने ठीक ही कहा है िक अथ��यव�था को बढ़ावा दनेे का 

एकमा� तरीका यह है िक हम िकसान� को देश क� स�पदा उ�पादक के �प म� देख� न िक मा� 

खा�ा�न उ�पादनकता�  के �प म� । हम िकसान� को िनया�तक बनाना चाहते ह� तथा इस िदशा म� 

अ�यिधक सभंावनाए ंह� । �धान म�ंी जी क� इसी नीित का अनसुरण करते ह�ए आदरणीय िव� 

मं�ी जी ने इस बजट म� "गांव, गरीब और िकसान�" पर अपने बजट को केि��त िकया है तथा बजट 

म� कृिष, िकसान क�याण और �ामीण अथ��यव�था के ��येक पहलू का �यान रखा है । 

म��य �े� क� किमय� को समा� करने हेत ु मछुआर� के िलए �धान मं�ी म��य सपंदा 

योजना घोिषत क� गई है । सरकार ने अलग म��य, पशपुालन और डेयरी म�ंालय का गठन िकया 

है तथा योजना के िलए 805 करोड़ �पय� का �ावधान िकया है तािक इस �े� क� उ�पादन मू�य 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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विृ�, इसके आधारभूत ढांच े का आधिुनक�करण, उ�पादकता तथा गणुव�ा जैसी गभंीर 

सम�याओ ंको सलुझाया जा सके । 

िव� मं�ी जी ने कहा है िक वह चाहती ह� िक "जीरो बजट नेचरुल फािम�ग' क� िदशा म� लौटा 

जाए और इस हेत ुकृिष ढांचे म� बजट म� भारी िनवेश िकया है । इस तरीके म� खेत� क� उव�रता को 

बढ़ाने के िलए रासायिनक खाद क� बजाय गाय के गोबर, मू� और शीर ेको िमलाकर खाद बनाई 

जाती है । मेरा मानना है िक जीरो बजट नेचरुल फािम�ग क� नीित से िकसान� को बह�त अिधक 

फायदा होगा तथा वे उधार के जंजाल से म�ु होग� तथा साथ ही साथ अिधक फसल का उ�पादन 

सभंव होगा । आजादी क� 75वी सालिगरह के अवसर पर उठाये गए इस कदम से िकसान� क� 

आमदनी को दगुना करने म� िन�य ही सहायता िमलेगी । 

बजट म� िकसान� के िलए 10000 उ�पादक सघं बनाने के सरकार के िनण�य से िकसान� 

क� खेती के िलए सामान खरीदने तथा फसल कटाई के बाद अपने उ�पाद को बेहतर मू�य पर 

बेचने के िलए सौदेबाजी करने क� �मता म� सधुार होगा । 

सरकार के सम� िकसान� क� आमदनी को 2022 तक दगुनी करने क� चनुौती का सामना 

करने के िलए सरकार ने इस बजट म� अनेक मह�वपूण� कदम उठाए ह� । बजट म� िकसान� पर 

िव�ीय बोझ कम करने तथा उनक� आय के अवसर� को बढ़ाने क� िदशा म� अनेक �यास िकए गए 

ह� । िकसान� को हर साल 6000 �पय� क� सीधे सहायता देना इस िदशा म� पहला कदम है । साथ 

ही साथ सरकार िकसान� क� बड़े बाजार� तक पह�ंच, शीतगहृ� तथा �सं�करण सिुवधाओ ं क� 

�थापना क� िदशा म� भी काम कर रही है तािक िकसान� को फसल कटाई के मौसम के बाद उनके 

उ�पाद का बेहतर मू�य िमल सके । 
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बजट म� सीतारमण जी ने चारा उ�पादन हेतु ढांचे के िवकास, दूध �स�करण आिद पर 

�यान देते ह�ए िकसान� को �ो�सािहत िकया है िक वे खतेी के साथ ही साथ डेयरी काय�, गोबर गैस 

सयंं� आिद भी अपनाए ंतािक िकसान� को अ�नदाता क� बजाय उजा�दाता के �प म� जाना जाए । 

जहां तक �ामीण िवकास का सबंंध है, उसका �यान रखते ह�ए बजट म� इस हेत ु बजट 

आबंटन को 2018-19 के 1,35,109 करोड़ �पय� क� तलुना म� बढ़ाकर 2019-20 के िलए 

1,40,762 करोड़ �पए कर िदया गया है । �ामीण सड़क� के िलए भी इस बजट म� 80,250 करोड़ 

�पय� का �ावधान िकया गया है । �धान मं�ी सडक योजना के तहत बजट म� 2019-20 म� 1.25 

िकलोमीटर सड़क िनमा�ण करने का ल�य िनधा��रत िकया गया है । यही नह� �धानमं�ी आवास 

योजना के तहत इस साल �ामीण �े�� म� 1.95 करोड़ मकान� का िनमा�ण िकया जाएगा । यही नह� 

2022 तक सभी �ामीण प�रवारो को िबजली तथा घरलूे गैस कने�शन िदया जाना सिुनि�त िकया 

जाएगा । सरकार के इन साहिसक कदम� से सरकार का िकसान� तथा �ामीण िवकास हेत ुसमप�ण 

�प� झलकता है । 

दरअसल 2019-20 के बजट क� आ�मा है "�रफाम�, परफाम� और �ांसफाम�' तथा इस म�ं 

का अनसुरण करते ह�ए अगले कुछ साल� म� नए भारत के िलए एक ताकतवर अथ��यव�था िनमा�ण 

िकया जाएगा । �ामीण भारत म� रहने वाले लोग� िजदंगी म� बदलाव लाने के िलए तथा एक �व�छ 

एव ं�व�थ जीवन सिुनि�त करने के िलए सरकार कई योजनाओ ंपर एक साथ काम कर रही है 

िजनम� िकसान�, मछुआर� और �ामीण िश�पकार� का िवशेष �प से �यान रखा गया है । इससे 

हमारा देश न केवल आ�मिनभ�र होगा अिपत �ामीण अथ��यव�था का बकाया िमलेगा तथा �ामीण 

रोजगार के अवसर� म� विृ� के साथ ही साथ खतेी �यवसाय का अपनी मह�ा वापस िमल पाएगी । 

 बजट म� जल जीवन िमशन के तहत 2024 तक सभी �ामीण आवास� म� पेयजल आपूित� 

करने का ल�य रखा गया है तथा इस हेत ु रा��ीय �ामीण पेयजल िमशन हेत ुआबंटन म� 81.8 
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�ितशत क� विृ� क� गई है । �व�छ भारत िमशन को चालू रखते हए अब ��येक गांव म� सॉिलड 

वे�ट �बंधन क� �यव�था क� जाएगी । नेशनल लाइवलीह�ड िमशन के आबंटन को भी बढ़ाकर 

3481 करोड़ कर िदया गया है । 

यहां एक बात पर िवशेष �यान िदए जाने क� ज�रत है । �धान म�ंी िकसान योजना, 

िजसके तहत िकसान� को हर साल 6000 �पय� क� सीधे सहायता देने का िन�य िकया गया है, 

पर कुछ रा�य� म� इस पर बह�त धीमी गित से काम हो रहा है । अभी तक इसके िलए िसफ�  27 

�ितशत लाभािथ�य� क� पहचान क� गई है । मेरा सभी रा�य सरकार� से अनरुोध है िक लाभािथ�य� 

क� पहचान हेत ु�ि�या म� तेजी लाई जाए तािक सभी िकसान लाभािथ�य� को समय पर सहायता 

पह�ंचाना सिुनि�त िकया जा सके । 

देश म� कृिष �े� के भारी बदलाव क� िदशा म� ले जाने वाला यह बजट वा�तव म� 'नए भारत' 

का बजट है तथा इसम� खेती, िकसान क�याण और �ामीण अथ��यव�था के ��येक पहल का �यान 

रखा गया है । ऐसा मह�वपूण� बजट पेश करने के िलए म� िव� म�ंी �ीमती िनम�ला सीतारमण जी 

को एक बार पनुः बधाई दतेा ह�ं  । मझुे पूण� िव�ास है िक इस बजट से �ामीण जनता के जीवन म� 

अभूतपूव� बदलाव आएगा तथा एक ताकतवर 'नए भारत' के िनमा�ण म� सहायता िमलेगी । 

इन श�द� के साथ म� एक बार पनुः कृिष, िकसान क�याण और �ामीण िवकास म�ंालय� 

क� अनदुान� क� मांग� का समथ�न करता ह�ं । 

 ध�यवाद । 
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*�ी िववेक नारायण शेजवलकर (�वािलयर): वष� 2019-20 के िलए �ामीण िवकास तथा कृिष 

क�याण मं�ालय� के िनय�ंणाधीन अनदुान� क� मागं� का समथ�न करता ह� ँ ।  भारत कृिष �धान 

देश है  ।  तेजी से बढ़ रहे शहरीकरण के उपरांत भी हमार ेदेश क� 70 �ितशत से अिधक आबादी 

गांव� म� िनवास करती है, व कृिष पर िनभ�र है  । खशुहाल िकसान खशुहाल भारत क� गारटंी है ।  

कृिष व �ामीण िवकास के िलए माननीय मोदी जी के नेत�ृव वाली सरकार ने गत पाचँ वष� म� 

उ�लेखनीय काय� िकये ह� ।  देश म� पहली बार लगभग मू�य के डेढ़ गणुा समथ�न मू�य िकसान� को 

देने का काम मोदी जी क� सरकार ने िकया है  ।  अनेक� फसल� को हम दायर ेम� लाकर िकसान� 

को उनके प�र�म का सही मू�य देने का काय� सरकार ने िकया  ।   िकसान� क� आमदनी दोगनुा 

करने क� िदशा म� ��ततु बजट सहायक होगा इससे इसम� कोई शकंा नह� है  ।  कृिष के साथ-साथ 

�ामीण रोजगार सजृन हेत ुबजट म� िकये गये �ावधान� का �वागत िकया जाना चािहए ।  ब�बू, शहद, 

व खादी से सबंिंधत उ�पाद� के िवकास व �िश�ण हेत ु100 �ल�टस� �थािपत करना �शंसनीय 

काय� है  ।  िकसान स�मान िनिध व प�शन योजना से िकसान लाभाि�वत होगा । गावँ-गरीब व 

िकसान को िमली इस राहत  से खपत बढ़ेगी व रोजगार को भी बढ़ावा िमलेगा  । 

 अनदुान� को खशुहाल बनाने व िकसान को स�मान िदलाने हेतु िकये गये �ावधान� के िलए 

मोदी जी क� सरकार बधाई क� पा� है  ।         
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*�ी अनरुाग शमा� )झासंी( : कृिष एक ऐसा �े� है जो देश क� पचास �ितशत आबादी को रोज़गार 

�दान करने के साथ साथ सौ �ितशत आबादी को भोजन �दान करता है, और साथ साथ कृिष 

�े� हमार ेदेश के सकल घरेलू उ�पाद यािन GST को 18 �ितशत का योगदान �दान करता है । 

      म� अपने अनभुव से दावे से कह सकता ह� ँ िक हमार े�धानमं�ी जी इस देश के पहले ऐसे 

�धानमं�ी ह� िज�ह�ने सालो उपेि�त िकसान� के बार ेम� सोचा है जो हर संभव कोिशश कर रहे ह� 

िक िकसी भी तरह से िकसान� के आय दोगनुी हो सके और इसके िलए उ�ह�ने कई मह�वपूण� कदम 

उठाये ह� जैसे minimum support price क� घोषणा, िकसान� को soil card �दान कराया, नयी 

मंिडय� का िनमा�ण कराया, e-mandi क� �थापना िजसके मा�यम से िकसान अपनी उपज का 

सबसे बेहतर मू�य पता कर सकता है, कृिष बीमा योजना को लागू करना, �धानमं�ी िकसान 

योजना को लागू करवाया िजससे हर िकसान को हर वष� बीज, आिद खरीदने के िलए हर साल छः 

हज़ार �पये िदए जाते ह� । इसके अित�र� िसचंाई के साधन� पर अनदुान �दान िकया जाना, इन 

सब से आने वाले समय म� िकसान� क� आय दोगनुी होने म� बह�त मदद िमलेगी । माननीय �धानम�ंी 

जी ने इस �े� के िवकास के िलए िजन योजनाओ ंक� घोषणा क� ह� उनका असर अब इस �े� के 

िवकास म� महसूस िकया जाने लगा है  । 

      जैसा िक हम सब जानते ह� हमारा देश अनाज, चावल, दाल, साबतु और िपस ेमसाल� का 

सब से बड़ा उ�पादक है, उसके साथ फल� और सि�जय� का ये िव� म� दूसर ेनंबर का उ�पादक है 

और इसम� लगातार विृ� दज� देखने को िमल रही है जो िक भारत क� आिथ�क �यव�था के िलए 

बह�त अ�छे संकेत �दान करती है । 
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      धान, ग�ह�, दलहन, मूंगफली, सरस�, ितल आिद जैसे ितलहन, स�जी, ग�ना, कपास, 

त�बाकू आिद उ�पाद� क� पैदावार म� भारत िव� के तीन बड़े उ�पादक� म� शमुार है । इन सबके बाद 

भी कृिष को िन�न �तर का �यवसाय माना जाता है, आज भी अिधकतर कम पढ़े िलखे या अनपढ़ 

लोग ही ह� जो �यवसाय के तौर पर अपनाते ह� । ये �े� आज भी भारी असभंावनाओ ंसे गज़ुर रहा 

है, आधी अधूरी जानकारी, अ�ानता, तकनीक क� जानकारी न होना धनाभाव, िसंचाई क� 

अपया�� सिुवधाए,ं पानी क� कमी जैसी गंभीर चनुौितय� का सामना कर रहा है । देश का बह�त बड़ा 

�े� आज भी कृिष के िलए बा�रश के पानी पर िनभ�र रहता है और असामा�य या न के बराबर 

बा�रश के कारण आज देश के िकसान� के िलए कृिष अलाभकारी �े� बन गया है । 

      जैसा िक हम सभी जानते ह� िक भारत एक कृिष �धान देश है और आिथ�क �यव�था है 

यहा ँ क� लगभग पचास �ितशत जनस�ँया कृिष या कृिष आधा�रत �े� जैसे पशपुालन, 

मछलीपालन,  पो��ी, मासं �यवसाय आिद पर अपनी आजीिवका चलती है, आ�त�रक खा�ा�न 

क� पूत� के साथ बह�त सा देश म� उ�पािदत अनाज स�जी, मांस मछली आिद िवदेश� को िनया�त भी 

होती ह� । देश म� कुल अनाज उ�पादन लगभग 300 िमिलयन टन का होता है । 

     िकसान� को िसंचाई के अित�र� िजन चनुौितय� का सामना करना पड़ता है वो है : 

       अ�छे बीज क� उपल�धता क� कमी । बीज खाद, खरीदने के िलए पैसे क� कमी  । सही 

िसंचाई एवं वषा� क� कमी  । खतेी म� उपयोग होने वाले यं�� क� कमी  । मदृा क� सही जांच क�   

कमी । खेती के नवीन वै�ािनक तरीक� के �िश�ण क� कमी ।  उ�पाद� के भ�डारण यािन 

storage क� कमी  । लगातार िबजली आपूित� न िमल पाना  । उ�पाद को मडंी तक ले जाने क� 

सम�या । खेती के उ�पाद� को बेचने म� िबचौिलय� क� सम�या  । किष उ�पाद� का सही मू�य न 

िमल पाना । 
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      इन कारण� से िकसान कड़ी मेहनत कर के भी गरीब ही रह जाता और क़ज़� के भार को 

आजीवन ढोता रहता है  । 

      म� ब�ुदेलख�ड के िजस झासँी लिलतपरु �े� का �ितिनिध�व करता ह� ँ वह इस देश के 

सबसे िपछड़े �े�� म� शमुार होता है, यहा ँक� पठारी भौगोिलक ि�थित, यहा ँक� िमटटी क� गणुव�ा, 

यहा ँका extreme climate, वषा� जल पर खतेी क� िनभ�रता इस �े� को िकसान� को खेती छोड़ 

कर मजदूरी करने पर मजबूर कर देती है, यहा ँउिचत िसचंाई के अभाव म� िकसान कज� के फेर म� 

उलझता जाता है, 

      हमार ेयहा ँऔसत जलवषा� लगभग 800 mm के आसपास होती है मगर कुछ वष� से तो 

इतनी इतनी बा�रश भी नह� हो रही और बुंदेलखंड का िकसान अ�यंत दयनीय हालत म�  है  । पानी 

क� कमी के कारण िकसान� को भारी सम�याए ँउठानी पड़ती ह� । 

     मेर े संसदीय �े� म�  9,42,742 (नौ लाख बयालीस हज़ार सात सौ बयालीस) हे�टेयर 

कृिष भूिम है िजसम� से िसफ�  584151 (पांच लाख चौरासी हज़ार एक सौ इ�यावन) हे�टेयर भूिम 

ही िसंिचत है बाक� क� कृिष भूिम  अिसिंचत है और वषा� जल पर आधा�रत है । 

अगर यहाँ के िकसान� को उ�नत बीज िनःश�ुक या कम दाम पर यिद उपल�ध कराया जाए 

और उसे जीरो बजट खेती क� ओर �े�रत िकया जाये तो उनक� खेती का मू�य उ�ह� पहले से 

अिधक िमल सकता है इसके िलए आव�यकता है बीज के साथ इनको उिचत �िश�ण �दान 

कराने क� और उनम� ये िव�ास जगाने क� िक जीरो बजट खेती अिधक लाभकारी होने के साथ 

साथ उनक� िम�ी को भी खेती के िलए सदैव जीिवत रखती है । 
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       मेर े �े� लिलतपरु म� कृिष िवकास के िलए एक कृिष अनसंुधान क� � क� आव�यकता है 

िजससे इस �े� के िकसान� को नयी वै�ािनक खोज, नये अनसु�धान, उ�नत बीज, आधिुनक 

तकनीक �ा� हो सके । 

      �ाम �तरीय लोक सेवक िकसान� क� सम�या के �ित अिधक संवेदनशील होकर सोच� और 

िकसान� को सरकारी योजनाओ ंऔर मदद को उन तक पह�ंचाए ंतािक वे समृ� हो सक�   । 

ब�ुदेलख�ड म� बह�त आव�यक है यहा ँके िकसान� को िशि�त करने क� िक उनक� भूिम 

िकस फसल के िलए उपय�ु है तथा उनक� मदृा जांच यानी soil test कर उनको उनक� जल 

उपल�धता, िमटटी क� गणुव�ा के मतुािबक फसल� का चयन बताया जाए  । 

िकसान� के �े�ीय उ�पाद� को �ल�टर बना कर यिद उनका उ�पादन एवं माक� िटंग क� 

जाए तो छोटे िकसान भी आिथ�क �प से सश� हो सक� गे एवं उनके पलायन पर रोक लगेगी । 

आयवु�िदक खेती जैसे तलुसी, ह�दी, अदरक, िगलोय, सफ़ेद मूसली, अ�गधंा, अजु�नाह, 

आवंला, मह�आ, नीम, गूलर, जामुन, कड़ी-प�ा आिद का उ�पादन करने वाले िकसान� को 

�ो�सािहत िकया जाए तथा उनक� माक� िटंग के िलए उिचत �यव�था क� जाए । 

 सभी कृिष यं�� एव ंनवीन  िसचंाई के तरीक� म�  �य�ु यं�� क�  खरीद म� जैसे ि��ंकलर, 

सोलर प�प,  ि�प इरीगेशन,  पौली हाऊस आिद म� िकसान� को 90%  तक का अनदुान िदया 

जाए  । 

 ध�यवाद । 
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�ी �रतेश पा�डेय (अ�बडेकर नगर): आदरणीय अिध�ाता महोदय, मुझे आपन े�रल डेवलपम�ट 

और ए�ीक�चर एडं फाम�स� वेलफेयर क� �ांट्स पर बोलने का अवसर िदया, इसके िलए आपका 

ध�यवाद । मा�यवर, कृिष �े� पर बोलने से पहले मझेु आदरणीय मरुलीधर शमा� तािलब जी का 

एक शेर याद आता है-  

“िसतम क� दा�तान िकस रो�ाई से रकम होगी, 

लह� क� धार से द�तर का द�तर िलख िदया है । 

िकसान� को मय�सर नह� जब दो व� क� रोटी 

तो ऐसे खेत को बेसधु और बंजर िलख िदया है ।” 

 

 मझेु कृिष �े� म� इस सरकार को यह कहना है िक ये बेसधु और बंजर हो गए ह�, 

�य�िक इ�ह�ने िकसान� के िलए कोई बड़ा काम नह� िकया है । बेसधु और बंजर होने क� 

इस ि�थित के बार ेम� म� बताना चाहता ह� ंिक कृिष और िकसान क�याण म� सरकार ने एक 

बह�त बड़ी रकम को बढ़ाने का काम िकया है । इ�ह�ने 1,38,564 करोड़ �पये का बजट 

िदया है ।  

17.02 hrs   (Shri Kodikunnil Suresh in the Chair) 

देखने म� िपछले साल के मकुाबले इसम� 82 परस�ट क� बढ़ोतरी क� गई है । लेिकन अदंर से यह पूरी 

तरह से खोखला है । आपने बड़ी-बड़ी क�याणकारी नीितय� के वायद ेचनुाव म� िकए, उनम� आपने 

धन देने का काम िकया, लेिकन िजससे िकसान� का भला होना चािहए, उस �े� म� कोई भी पैसा 

देने का काम नह� िकया है । कृिष म� अनसुधंान और िश�ा के �े� म� बजट म� मा� 1.6 परस�ट क� 

बढ़ोतरी क� गई है । यह एक … *आंकड़ा है  । म� आपको यह भी बताना चाहता ह� ंिक इकोनॉिमक 

सव� ऑफ इंिडया और सरकार �ारा गिठत िकसान� क� आय दोगनुी करने वाली सिमित ने यह 
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बताया है िक भारत क� जो ए�ीक�चर जीडीपी है, उसका मा� 0.37 परस�ट यह सरकार 

अनसुधंान और िवकास पर खच� करती है । वह� आप चीन को देख लीिजए । तमाम लोग कहते ह� 

िक हम� चीन और अमे�रका से आगे बढ़ना है । यह सरकार एक सश� भारत क� बात करती है । 

सश� भारत कैसे होगा, जबिक हमार ेदेश का 40 परस�ट िकसान खेती म� िल� है । वह� चीन म� 

कम लोग खेती म� ह�, लेिकन वहा ंके बजट म� करीब 0.62 परस�ट कृिष अनसुंधान पर खच� िकया 

जाता है । अमे�रका म� 2.8 परस�ट ए�ीक�चर पर जीडीपी का खच� िकया जाता है । �ाजील म� 1.8 

परस�ट ए�ीक�चर पर जीडीपी का खच� िकया जाता है । मैि�सको म� 1.05 परस�ट और मलेिशया 

जैसे छोटे देश म� भी एक परस�ट खच� िकया जाता है और भारत म� … * तरीके 0.37 परस�ट खच� 

करता है, यह हमार ेिलए बह�त … * क� बात है । कृिष क� संसदीय �थायी सिमित क� 2016 क� 

�रपोट�  के अुनसार भारत ने अपने कृिष और अनसुधंान पर िनधा��रत बजटीय कोष को भी पूरा खच� 

नह� िकया है, उसको भी खच� नह� कर पाते ह� । यह हमार ेिलए िकतनी … * ि�थित है । म� आज 

आपके मा�यम से सरकार को यह उजागर करना चाहता ह�ं ।  

  मा�यवर, अगर सरकार क� मंशा है िक िकसान� क� आय दोगनुी हो तो कुछ बड़ी चनुौितया ं

हमार ेसामने ह�, िज�ह� सरकार को बड़ी ग�भीरता से लेन ेक� ज�रत है । उन चनुौितय� म� से सबसे 

�मखुता पर शहरीकरण और औ�ीगीक�करण से कृिष भूिम क� कमी हो रही है । 

मा�यवर, भू-जल म� भारी िगरावट आ रही है, जलवाय ु प�रवत�न हो रहा है और कृिष म� 

बेरोजगारी फैल रही है । लेिकन इन सब चीज� पर �यान देने के बजाय अगर वह कृिष अनसुधंान के 

ऊपर पैसा देते, तो शायद आप इन सब चीज� के ऊपर �यान देकर िकसान� के िलए एक बेहतर 

िदन लाने का काम कर सकते थे । लेिकन उस पर �यान नह� िदया गया । कुछ ऐसी जन-

क�याणकारी योजनाए ंह�, जो िसफ�  और िसफ�  चनुावी फायद� के िलए ह� । उसके ऊपर सरकार 

एक बड़ा बजट, हजार�-करोड़ �पय� का बजट दे रही है, िजससे िकसान� के अ�छे िदन नह� आने 

वाले ह� । उनसे िसफ�  और िसफ�  िकसान� के दिुद�न आने वाले ह�, �य�िक आप �िणक लाभ के िलए, 
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चंद िदन� के लाभ के िलए, उनको भारी फायदा पह�ंचाने का काम करते ह� । �धान मं�ी िकसान 

सपंदा योजना, �धान मं�ी फसल बीमा योजना, िजससे आजकल िकसान� को कोई फायदा नह� 

हो रहा है, वे अपना बीमा तो करवाते ह�, लेिकन उनको बीमे का पैसा नह� िमलता है । कृिष ऋण एव ं

उव�रक इ�यािद के ऊपर बड़ी-बड़ी छूट दी जाती है । म� आपको यह बताना चाहता ह� ंिक अगर आप 

िसफ�  उव�रक� के ऊपर ही छूट को ले ल�, तो उव�रक� के ऊपर दी जा रही छूट को हाल ही म� 

इंिडयन काउंिसल फॉर �रसच� ऑन इंटरनेशनल इकोनॉिमक �रलेश�स…(�यवधान)  

HON. CHAIRPERSON : Please conclude. 

SHRI RITESH PANDEY: I have 10 minutes time. I have not yet finished.  

मा�यवर, इंिडयन काउंिसल फॉर �रसच� ऑन इंटरनेशनल इकोनॉिमक �रलेश�स क� नीित 

का प�, 2017 िजसका शीष�क है, Supporting Indian Farms the Smart Way के िहसाब से 

उव�रक के ऊपर एक �पये क� छूट पर…(�यवधान) 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude now. 

SHRI RITESH PANDEY : Yes, Sir, I am going to conclude. 

मा�यवर, एक �पये क� छूट के ऊपर सरकार को करीब 12 �ितशत का नकुसान होता है । 

अगर यही एक �पये कृिष अनसुधंान और िवकास के ऊपर खच� िकया गया होता, तो िकसान� और 

सरकार को 11 गनुा फायदा होता । इसिलए, म� यह कहना चाहता ह� ंिक �रसच� और डेवलेपम�ट के 

ऊपर उिचत खच� करना बह�त ज�री है ।  

 मा�यवर, मेरा एक अिंतम िब�द ुहै । इसी �े� म� पश ुपालन और डेयरी िवभाग भी जड़ुा ह�आ 

है । इसम� हाल ही म� सबसे �यादा मॉब िलंिचंग क� वजह से मवेिशय� का बाजार पूरी तरह से टूट 

गया है ।…(�यवधान)  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude now. 

SHRI RITESH PANDEY: Yes, Sir, I am going to conclude. 
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मा�यवर, िजससे सबसे �यादा नकुसान गांव के गरीब िकसान को होता है, जो एक-दो 

मवेशी को अपने पास पालने के िलए रखते है ।…(�यवधान) 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude now. 

SHRI RITESH PANDEY : Let me conclude. Please give me one minute more. I 

am going to conclude. This is my last point. 

मा�यवर, इसी के साथ ही साथ यह जो 2 �ितशत का टीडीएस नकदी के ऊपर बढ़ाया 

गया है, इसका सबसे बड़ा नकुसान डेयरी के �े� म� होने वाला है । जो लोग गाय और भ�स क� 

खरीद करते ह�, उनसे द�ुध का उ�पादन करते ह�, वे लोग नकदी म� खरीदते ह� । उसको बड़ी-बड़ी 

डेयरी कंपिनया ंखरीदती ह�, जब वे एक करोड़ �पये के ऊपर 2 �ितशत टीडीएस द�गी, तो िकतना 

बड़ा नकुसान होगा । इससे बाजार और टूटेगा और िकसान� को काफ� सम�याए ंआएगंी । यह 

सरकार पूरी तरह स ेिवफल है और िकसान िवरोधी है । इ�ह� सब बात� के साथ म� अपनी बात को 

समा� करता ह�ं ।  

डॉ. िनिशकांत दुबे (गोड्डा) : सभापित महोदय, म�बर ने बोलते ह�ए कहा है िक भारत… * है । 

भारत कभी… * नह� हो सकता है ।…(�यवधान)  

�ी �रतेश पा�डेय : महोदय, वह भारत सरकार भी हो सकता है ।…(�यवधान) 

डॉ. िनिशकांत दुबे :  सभापित महोदय, वह  अनपािल�यामे��ी  है । आप  उसको  िनकलवा  

दीिजए ।…(�यवधान) 

HON. CHAIRPERSON: I will go through the record and check this.  

… (Interruptions) 

 

 

                                    
* Not recorded.  
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SHRI RITESH PANDEY: That is not unparliamentary. 

HON. CHAIRPERSON: We will find out from the record. We will go through the 

record. 
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*�ी जगदि�बका पाल (डुम�रयागजं): आज म� �ामीण िवकास एव ंकृिष तथा िकसान क�याण क� 

अनदुान मांग� के समथ�न म� अपनी बात कहना चाहता ह�ं । हमारी सरकार ने िकसान क� ि�त 

क�याणकारी योजनाओ ंको लागू करने का िन�य िकया है । �धान मं�ी �ी मोदी जी ने स�ा�ढ़ 

होने के बाद पहला सकं�प िलया था िक हमारी सरकार िकसान�, गरीब�, नौजवान� एवं मिहलाओ ं

के िलए समिप�त सरकार होगी । सरकार ने िकसान� क� आय को दो गनुा करने के िलए एक �प� 

नीित तैयार क�, िजससे िकसान� को योजनाओ ंका पूरा लाभ िमल सके । िकसान िबचौिलय� के 

िशकार न हो, इसके िलए सरकार ने अिभयान चला कर सभी िकसान� को ब�क� से जोड़ने का 

िनण�य िकया । �ी मोदी जी के िनद�श पर िकसान� सिहत, देश म� 35 करोड़ जन-धन खाते खोलने 

का िनण�य िलया गया । आम िकसान� को, क� � क� िकसी भी योजना क� सि�सडी सीधे उनके खाते 

म� हमारी सरकार ने भेजने का िनण�य िलया । िकसान अपने जन-धन खाते से पांच हजार �पये का 

ओवर �ॉ�ट भी ले सकता है । िकसान को �वावलंबी बनाने के िलए समथ�न मू�य म� विृ� करने का 

िनण�य िलया गया । पहले िकसान� को यू�रया के िलए दर-बदर च�कर लगाने पड़ते थे, लेिकन मोदी 

जी ने िकसान� क� सम�याओ ंको दूर करने के िलए नीम कोटेड यू�रया उपल�ध कराने का िन�य 

िकया । अब आम िकसान� को उनक� आव�यकतानसुार खाद उपल�ध है । 

 िकसान� क� �यूनतम आव�यकताओ ंको पूरा करने के िलए �धान मं�ी िकसान स�मान 

िनिध योजना �ार�भ करने का िनण�य िलया गया । इसके िलए इस बजट म� 75 हजार करोड़ �पये 

का प�र�यय िनधा��रत िकया गया है । पहले 12 करोड़ िकसान� क� दैिनक आव�यकताओ ंको पूरा 

करने के िलए, उ�ह� उधार �पये लेने से बचाने का िनण�य िकया था । कोई भी िकसान हो, चाहे वह 

मंडी का िकसान हो अथवा दो हे�टेअर से ऊपर जोत का िकसान हो, उन सभी िकसान� के िलए, 
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जो िकसान क� प�रभाषा म� आता है, उसे �धान म�ंी िकसान स�मान िनिध योजना म� 6 हजार 

�पये �ित  प�रवार ��येक वष� उनके खाते म� देने का िनण�य िलया है । 

 हमारी सरकार ने मनरगेा म� िपछले वष� के प�र�यय 55 हजार करोड़ �पये क� जगह इस वष� 

60 हजार करोड़ �पये िनधा��रत िकया है िजससे �ामीण इलाक� म� िपछले वष� क� तलुना म� अिधक 

मानव िदवस सिृजत ह�गे । इस बार पीएमजीएसवाई के िलए 19 हजार करोड़ �पये का प�र�यय 

िनधा��रत िकया है । हमारी सरकार का सकं�प है िक देश के सभी गांव प�क� सड़क� से जड़ु जाए,ं 

िजससे गांव� म� िकसान� को अपना उ�पाद मंडी तक ले जाने के िलए सड़क�  उपल�ध ह� । इस तरह 

से वहां िकसान� क� आय म� विृ� होगी । 

 भारत जैसे देश म� िकसान� क� जमीन का मदृा परी�ण करा कर �वॉयल हे�थ काड� ��येक 

िकसान को उपल�ध कराने के िलए अिभयान चलाकर िवत�रत िकया जा रहा है । िकसान� क� 

फसल� क� सरु�ा के िलए उसे �धान मं�ी िकसान फसल बीमा से आ�छािदत िकया गया है । 

भारत गांव� म� बसता है । देश क� 67 �ितशत आबादी आज भी गांव� म� रहती है । देश क� िवकास 

दर, जीडीपी म� आज भी िकसान� के �ारा 15 �ितशत का योगदान िकया जा रहा है । इस बार के 

बजट म� हमारी सरकार ने �ामीण �े�� के िलए कुल बजट का 4.4 �ितशत प�र�यय आबिंटत िकया 

है । हमारी सरकार ने देश के ��येक प�रवार को सन् 2022 तक प�क� छत �धान म�ंी आवास के 

मा�यम से उपल�ध कराने का िनण�य िकया है । सरकार केवल घर ही उपल�ध नह� कराएगी, 

बि�क हर घर म� शौचालय भी �दान करगेी तथा उस घर म� िन:श�ुक िव�तु कने�शन भी िदया 

जाएगा । सरकार का िनण�य है िक घर� म� मिहलाओ ंको �लीन एनज�, �व�छ ईधंन, उ��वला 

योजना के मा�यम स ेम�ुत गैस का चू�हा िदया जा रहा है, जो अभी तक गरीब प�रवार� के िलए 

एक सपना ही था । आज गांव� म� भी हमारी सरकार शहर� क� तरह सिुवधाए ंउपल�ध कराने के 

िलए कृतसंक�प ह� । पहली बार सरकार ने �वामीनाथन कमेटी क� सं�तिुतय� को लागू करने का 

िनण�य िलया है । िपछली सरकार� म� यह सदन इस बात का गवाह रहा है िक िकसान� के िहत म� 

�वामीनाथन कमेटी क� स�ंतिुतय�  को लागू करने क� मांग उठती थी, लेिकन उसे पूरा करने का 
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काम मोदी सरकार ने िकया । उसी का प�रणाम है िक िकसान� क� आय को दो गुना करने के िलए 

हमारी सरकार योजनाओ ंको बनाकर पूरा करने का काम कर रही है । �धान मं�ी िकसान िसंचाई 

योजना के िलए अिधक प�र�यय देकर अिधक �े� को िसिंचत करने का िन�य िकया है । हमारी 

सरकार ने कृिष के बजट म� �ाथिमकता देकर िकसान� के क�याण के िलए अिधक से अिधक 

योजनाओ ंको लागू करने का िन�य करके उ�ह� पूरा करने के िलए धन क� भी �यव�था क� है । 

भारत कृिष �धान देश है, इसी को �यान म� रखकर सरकार ने �ामीण िवकास, कृिष एव ंिकसान 

क�याण के िलए अिधक से अिधक फोकस करने का िनण�य िलया है । �धान मं�ी िकसान फसल 

बीमा योजना का लाभ अिधक से अिधक िकसान� को िमले, इसका �यास हमारी सरकार कर रही 

है, जबिक पहले बीमा कंपिनय� को अिधक फायदा पह�ंचता था । हमारी सरकार ने िकसान� क� 

सरु�ा के िलए �धान मं�ी िकसान प�शन योजना लागू क� है । इसी के साथ म� म� �ामीण िवकास एव ं

कृिष क� अनुदान मांग� का समथ�न करता ह� ं। 
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SHRI KOTHA PRABHAKAR REDDY (MEDAK): Sir, thank you very much for 

giving me an opportunity to speak in the august House today on a very 

important subject.  

 Mahatma Gandhi Ji said, “The soul of India lives in its villages.”  

 Mission Bhagiratha and Kaleshwaram Projects are the most prestigious 

projects and the dream of our hon. Chief Minister of Telangana. The 

Government’s aim of providing adequate, safe, sustainable and potable 

drinking water to all households in Telangana is at an advanced stage of 

completion. About 95 per cent of the physical works under the project has 

been completed ahead of schedule. Under that Mission, about 5,500 rural 

habitations and 12 urban local bodies are provided with bulk water supply and 

about 2,500 habitations are provided with household water.  

 The NITI Aayog also recommended for the allotment of Rs.24,000 crore 

but a single rupee was not sanctioned. 

 Sir, so far as Mahatma Gandhi National Rural Employment Guarantee 

Scheme (MGNREGS) is concerned, there is a need to increase the number of 

days from 100 to at least 150 in a year in rural areas to benefit every rural 

household, particularly in the backward States like Telangana. Aadhaar 

biometric authentication failure rate in the ambitious rural job guarantee 

scheme is as high as 36 per cent in Telangana. So, there is a need to plug the 

leakages at all levels, otherwise the purpose of the scheme will not be 
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achieved. In Telangana, women's participation in the MGNREGS has been 

encouraging and beneficial and needs more participation. 

 The Gram Jyothi scheme is a prestigious project aimed to improve the 

service delivery to the people in core sectors through strengthening of the 

Gram Panchayats. To realise the dreams of Mahatma Gandhi, this scheme is 

focussing on providing basic amenities such as roads, drains, sanitation, 

drinking water, street lights, etc., in a poor State like Telangana.  

 Sir, Telangana Palle Pragathi project (Telangana Rural Inclusive Growth 

Project – TRIGP) focuses on enabling institutional platforms for the poor to 

achieve inclusive growth by expanding and diversifying livelihood 

opportunities. The targeted beneficiaries are small and marginal farmers and 

SC/ST households in the 150 most backward mandals, covering about 6,000 

villages in the State. 

 Neeranchal National Watershed Project is aimed to address the needs 

of the farmers using latest technologies for better results in the watershed 

areas under Watershed Development Component of the Pradhan Mantri Krishi 

Sinchayee Yojana (PMKSY). This scheme is very much useful to a backward 

State like Telangana. The funds under PMKSY were sanctioned to Telangana 

State in the year 2014 itself. I have already requested the Union Government 

for restoration of five Watershed Projects at Siddipet district which falls in my 

Parliamentary Constituency, Medak. The work was sanctioned under 

watershed projects and would be taken under PMKSY scheme. 
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 Coming to Pradhan Mantri Gram Sadak Yojana (PMGSY), I would like to 

state that the State Government of Telangana has not made much progress in 

this scheme due to inadequate allocations by the Union Government so far. 

The allocations from the Centre under this scheme should be increased in 

future. In addition to this, PMGSY has brought many socio-economic gains in 

the rural areas.  

 Sir, two mega initiatives like Ujwala and Soubhagya Yojana announced 

by the hon. Prime Minister have transformed the lives of every rural family 

dramatically by improving their ease of living.  Household access to clean 

cooking gas has seen an unprecedented expansion through provision of more 

than 7 crore LPG connections covering all villages and almost 100 per cent 

households across the country. 

 Sir, the State Government of Telangana under the hon. Chief Minister 

has already taken an initiative for ‘Housing for All’ in the year 2014 under the 

‘Double Bed Room Housing Scheme’. The budgetary allocation for rural 

development in 2018-19 was Rs.1,84,000 crore approximately. In the present 

Budget, the gross allocation for rural development is Rs.1,91,870 crore. In this 

Budget, there is no specific allotment for the State of Telangana for the 

development of rural areas.  

 On the expenditure side, the revised estimates for rural development for 

2018-19 was Rs.1,38,097 crore whereas in the year 2019-20, it is Rs.1,40,762 

crore.  
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 I would like to state that even though our newly formed Telangana State 

is implementing these prestigious projects for the overall welfare of the poor 

people, the Union Government should come forward with budgetary support to 

enable the State to take forward these schemes. Thank you. 
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*SHRI B.Y. RAGAVENDRA (SHIMOGA): I would like to express my views on 

the Demands for Grants of the Ministry of Rural Development and Agriculture. 

Agriculture, an important sector of our economy as it accounts for 14 per cent 

of the nation’s GDP and also about 11 per cent of its exports.  Over 60 per 

cent  of the population depends on agriculture as a principal source of income.  

Majority of them are small farming households. 

Agriculture is facing a variety of problems now a days.  One among them 

is the rainfall deficiency.  It is a major concern for the growth of agriculture 

sector, particularly small and medium and marginal farmers as majority of them 

dependent on monsoon. 

As far as Karnataka is concerned the state has been reeling under 

vagaries of natural calamities like drought and flood always.  This year around 

150 taluks drought is affecting the life of farmers and also the livestock. 

It is very shocking to learn that according to the agriculture department, 

283 farmer suicides were reported during five months between April 1 and 

August 31, 2018 in Karnataka.  It is at least one farmer committed suicide 

every 12 hours in the state of Karnataka.  This is an indication the state 

government is not at all helping in address the issues causing agrarian 

distress. All the districts reported farmer suicides during this period. 
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The Government of Karnataka has not taken any effective measures to 

tackle the drought situation.  There is no adequate infrastructure such as 

fodder banks and cattle camps  to address immediate needs to the farmers.  

The Government of Karnataka has not implemented any proper policy to take 

care of live stock in the drought affected areas of the state. 

Therefore I urge upon the Union Government to come to the rescue of 

the farmers, who are reeling under the severe drought situation in Karnataka.  

Take immediate necessary steps to establish Cattle Camps  and Fodder 

Banks in all the Hobli levels and Gram Panchayat level in the state.  Allocate 

adequate funds for taking up drought relief measures to create jobs for drought 

hit farmers. 

The Union Government should extend all necessary help to the state 

government to tackle the problem.  There is a need of preparing contingency 

plans district wise to mitigate  the ill effects of drought situation. 

Hon’ble Prime Minister of the country Shri Narendra Modi Ji has a dream 

for doubling the income of farmers by 2022.  I congratulate our hon’ble Prime 

Minister and the NDA Government, implementation of various programs to 

make our farmers progress economically.  It shows that our Government is 

pro-farmer’s Government. 

Areca nut is grown in 13 states in the country.  Especially in Karnataka 

the crop is grown in 16 districts.  However, areca nut growers are in great 

distress. 
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Arecanut is considered auspicious and it is very much essential in all 

religious functions and ceremonies.  In northern India areca nut is used for 

consumption by a large number of people. 

As far as my Shivamogga Lok Sabha constituency is concerned.  Areca, 

Coffee, Rubber, Sugarcane, Banana, Coconut and Paddy are the main crops 

in Malnad region of Karnataka.  My Parliamentary constituency Shivamogga 

falls under the Malnad region.  Arecanut is a major crop along with the coffee 

and paddy etc. 

We would like to draw the attention of the Government to the growing 

concern among the arecanut growers over the reply given by the government 

to an unstarred question on Consumption of Arecanut, on 12th July 2019. 

In the reply the hon’ble Union Minister of State for Health and Family 

Welfare stated that “There are certain studies suggesting that areca nut has 

adverse health effects on various organs of the body.  There are also concerns 

regarding its being carcinogenic to the oral cavity, pharynx, esophagus, etc.” 

In this connection, I would like to bring to your kind notice that the 

studies conducted at the Indian Institute of Science, Bengaluru have proved 

that Arecanut or Betel quid without tobacco are not carcinogenic but inhibits 

the growth of Tumors induced by Chemical Carcinogen.  Further, the Central 

Plantation Crops Research Institute under Indian Council of Agriculture 

Research (ICAR) has conducted a Workshop on Arecanut and Human Health 

and stated that there is no conclusive evidence to prove the ill-effects of 

consuming arecanut alone. 



16.07.2019                                                                                                       300 

 
We would like to make a sincere appeal before the Union Government 

on behalf of the entire arecanut farming community that since lakhs of families 

depend on arecanut cultivation, trade etc., I urge upon the Union Government 

to disclose the name of the Research Institution and the parameters taken to 

conduct such Research on the ill effects of arecanut on health.  As far as my 

understanding is concerned, consumption of Arecanut alone has not been 

scientifically tested for any adverse effects on health.  It is also the opinion of 

varios organizations including ICAR-CPCRI, Kasaragod. 

Hence, we would like to request you to kindly consider my request and 

issue a statement on behalf of the Government in order to address the 

concerns of the arecanut growers in the country particularly in the State of 

Karnataka. Apart from this the areca growers are facing problems of illegal 

import of areca nut as there are several instances of areca nut is imported from 

neighbouring countries like Bangladesh, Sri Lanka etc.  The total annual 

turnover of areca nut business in Shivamogga is over Rs.200 crore.  The illegal 

import of arecanut is not only affecting the domestic areca growers and 

traders, but also causing the huge loss to the exchequer of the 

country.Therefore, I request you to kindly take necessary steps to put an end 

to illegal import of areca nut to save the domestic areca growers. 

Another problem is Adulteration of arecanut.  This mafia hits areca nut 

trade in the country including Karnataka state.   There is a big mafia involved in 

mixing lower grade areca nuts with good quality produce areca from 

Bangladesh and Sri Lanka. 
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In Shivamogga 60% of farmers grow areca nut.  This region is known for 

its quality as natural ingredients are used for colouring.  However, those 

engaged in adulteration and malpractice are using chemicals.  So, if the 

Government takes step to put an end to adulteration, it leads to increase in the 

demand for areca nut as a result, our poor farmers to get better prices for 

areca nut growth by them. 

I urge upon the Government to look into it and take immediate 

necessary action to put an end to the adulteration and malpractice  in arecanut 

trade. 

As far as coffee growers are concerned they are demanding to abolish 

the rule 7 B (1) of the Income Tax Rules to enable the small scale coffee 

growers to sell their produce directly after the curing.    So the growers would 

get more profits directly by moving up the value chain.  However, the Union 

Government has not made any positive announcement in the budget to fulfill 

the demand of the coffee and rubber growers of the country particularly in the 

state of Karnataka. 

So I would like to urge the Union Government to look into these 

demands to take immediate necessary measures to fulfill the demands of the 

plantation growers of the country including Karnataka. 

As we all are aware that Indian agriculture is facing numerous 

challenges.  While farm income is dwindling due to high input costs and errant 

weather, quality of natural resources like soil nutrients and water is also 

degrading at a fast pace.  No wonder then that number of farmers declined by 
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15 million from 1991 to 2011.  Now there is a need to attract youths and 

encourage farmers for the development of the agriculture sector.  So I would 

like to suggest the Government that encouraging the green house cultivation is 

the need of the hour. 

Greenhouse farming is gaining popularity in the country including my 

state of Karnataka.  Even in my Malnad region also.  Youth are showing a lot 

of interest in green house farming than the outdoor cultivation.  Only thing they 

feared for the high investment at the initial stage for the green house 

investment at the initial stage for the green house cultivation.  I am happy to 

mention that the Union Government under the leadership of Hon’ble Prime 

Minister Shri Narendra Modi Ji has taken various measures for the 

development of agriculture.  Our NDA Government has made a commitment 

for doubling the farm income by 2022. 

People of the country have started showing the interest in farming.  In 

recent times with people who have no agricultural background showing a 

sudden interest in growing vegetables and various kinds of flowers in 

greenhouses.  Even though the Government is encouraging by giving subsidy 

to set up green houses it is limited to a very small number of people. 

Since the greenhouse cultivation gives a favourable environment to the 

plants from adverse climatic conditions such as wind, cold, precipitation, 

excessive radiation, extreme temperature, insects and diseases, farmers 

particularly youths considered it is much more reliable than outdoor cultivation.  

Therefore I would like to request the Union Government to take all necessary 
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steps to encourage our youth by providing financial assistance including 

subsidy to set up greenhouse.   Once that’s done, they can earn good returns 

and contribute to the agriculture sector and also help to mitigate 

unemployment rate in the country. 

In recent years, cycles of extreme drought and severe flooding have 

affected the country’s water availability and crop production.  One of the main 

reasons for this is climate change.  So I would like to request the Union 

Government to encourage our scientists to conduct studies and research to 

explore the crop varities which are resistant to drought and flood and grown in 

any climatic conditions in different parts of the country.  This will help in ease 

water constraints and ensure food security. 

As far as water crisis is concerned the entire country is facing the heat of 

water scarcity.  In view of this the hon’ble Finance Minister has rightly 

mentioned in her budget speech about water issues.  It shows the importance 

given by the NDA Government under Shri Modi Ji to address the water crisis of 

the country. The 10 points vision of the budget highlighted – Water, water 

management and clean rivers.  The country including rural areas are reeling 

under acute water shortage.  The union budget has also announced Har Ghar 

Jal Scheme.  Around 80% of the rural households are not getting piped water 

supply even after 70 years of Independence.  This NDA Government under the 

leadership of Shri Narendera Modi ji has taken timely decision to make 

arrangements to supply safe and quality drinking water to tackle the water 

crisis in the country.  It would be a great help to rural households, especially 
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women and girls to get relief from fetching water from bore wells, lakes and 

ponds at far away places.  This would also improve the economy and also 

health of the rural families .  By announcing Har Ghar Jal the BJP has fulfilled 

its promise made in election manifesto to provide water from tap to each house 

in villages.  The NDA Government introduces the Jal Jivan Mission to cover 14 

crores households.  The scheme proposed to use both ground and surface 

water to meet the requirement of rural water supply scheme. 

I would like to suggest that the Government on recharging the ground 

water, which is depleted to more than 1000 feet in many regions.  This can be 

done by taking steps for rejuvenation of lakes and ponds in the country.  There 

is also a need to take steps for re-use of grey water for agriculture activities. 

Apart from this there is also an urgent need for de-silting the water 

bodies to increase the water storage capacity. 
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*�ीमती रखेा अ�ण वमा� )धौरहरा( : म� कृिष,िकसान और �ामीण िवकास म�ंालय क� अनुदान 

मांग� पर अपने िवचार �य� करती ह� ँ। 

     हमार ेदेश क� 70 �ितशत आबादी गांव� म� रहती है. अत: �ामीण �े�� क� हालत ही हमारे देश 

का वा�तिवक �ितिब�ब है। देश क� त�वीर िबना गांव� के नह� बनती है। लेिकन महानगर मार शहरा 

म� रहने वाली �यादातर आबादी को �ामीण भारत क� सम�याए ंपता ही नह� होती है । भारत म� 

अिधकांश कृिष �े� अिसंिचत होने के कारण कृिष �े� म� सम� िवकास के िलए मानसून मह�वपूण� 

है । ऐसे मामले म� मानसन पर �ामीण अथ��यव�था क� िनभ�रता को नजरदंाज नह� िकया जा 

सकता है इस पर हमारी सरकार ने �ामीण �े�� म� जल इ�कठा करने हेत ुकृि�म तालाब� को बनाने 

पर जोर िदया है इसके िलए रा�य सरकार� से सम�वय िकया जा रहा है । बीज बोने का पैटन� हमेशा 

उस �े� के मॉनसून पर िनधा��रत होता है । ख़राब मॉनसून के कारण खेती पर बह�त बरुा असर 

पड़ता है और िकसान� को बह�त भारी नकुसान उठाना पड़ता है । �ामीण भारत म� बेरोजगारी, 

भखुमरी, मिहलाओ ंपर होने वाले अ�याचार, जमीन के झगड़े, कम उ�पादन व उ�पादकता, िसंचाई 

क� कमी, िश�ा का अभाव आिद सम�याए ंपरशेानी का सबब बनी ह�ई  है । छोटे िकसान हमेशा 

कज�दार रहते ह� । उन पर �कृित क� िवपदाय� अपना ह�कुम चलाती है । बाढ़, सूखा, तूफानी हवाय�, 

मदृा क� नपुंसकता, पानी का अभाव इ�यािद �ामीण भारत म� इ�ह� सम�याओ ंके चलते परशेानी 

बढ़ रही है । 

सरकार ने बजट म� गांव, गरीब और िकसान का �यान रखा गया है। नई िश�ा नीित लाने 

का भी सरकार ने ऐलान िकया है, िजससे यवुाओ ंको फायदा िमलेगा । सरकार एक करोड़ छा�� के 

िलए ि�कल योजना चलाएगी, जबिक िवदेशी छा�� को भारत म� िश�ा के िलए आकिष�त करने के 
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िलए '�टडी इन इंिडया' काय��म चलाएगी । शीष� स�ंथान� के िलए 400 करोड़ क� घोषणा क� गई 

है, वह� रा��ीय शोध प�रषद ्�थािपत करने क� घोषणा भी क� गई है। 

हम यह नह� कह�गे िक इस संदभ� म� मूलभूत सिुवधाय� नह� ह� । �ामीण �े�� म� �वा��य 

सबंंधी �ाइमरी हे�थ स�टर तो देश के ��येक िजले म� है। �ामीण अपनी िचिक�सा पर अिधक खच� 

नह� कर सकते। सरकार खच� तो करती है परतं ुउसक� भी सीमाय� ह� �य�िक अ�य मद� पर भी तो 

खच� करना है। यही कारण है िक गांव� म� झोलाछाप डॉ�टर� और दाइय� का धंधा खूब पनपता है । 

�ामीण रोजगार के मह�वपूण� व आकष�क �े� होने के बावजूद कृिष �े� से लोग� का 

पलायन जारी है । देश के �ामीण �े�� से शहर� क� ओर भारी स�ंया म� पलायन भी �ामीण रोजगार 

क� िनराशाजनक त�वीर ��ततु करते ह�। खशुी क� बात है िक सरकार क� मनरगेा सिहत अ�य 

योजनाओ ंने �ामीण रोजगार के अवसर� को �यापक �तर पर बढ़ाया है । 

आज �ामीण �े� िवकास क� राह पर शहर� जैसा दौड़ पाने म� लाचार बने ह�ए ह�। इस 

लाचारी को दूर करने के िलए �ामीण िवकास म�ंालय ने कई अहम पहल क� ह�। पीयूआरए, मनरगेा, 

�ामीण िव�तुीकरण, �धानमं�ी �ाम सड़क योजना, �वरोजगार काय��म, आधारभूत सरंचना 

िनमा�ण सिहत ऐसी कई योजनाए ं�ामीण िवकास व रोजगार विृ� हेत ुचलाई जा रही ह�। 

गांव, गरीब और िकसान सरकार के के�� िब�द ु ह�, िपछले कुछ वष� म� अथ��यव�था के 

िवकास म� जबरद�त तेजी आई है। जहा ँवष� 2014 म� देश क� अथ��यव�था 1.5-8 खरब डॉलर थी 

जो वष� 2019 म� बढ़कर 2.7 खरब डॉलर क� हो गयी है और आनेवाले 55 वष� म� यह 10 खरब 

डॉलर पर जाएगी। इस ल�य तक पह�ंचने के िलए बिुनयादी ढांचे म� भारी िनवेश, िडिजटल 

अथ��यव�था, रोजगार सजृन करना होगा तथा नाग�रक� क� आशाओ,ं िव�ास और आकां�ाओ ं

पूरा करना होगा। 
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िपछले कछ वष� से इन योजनाओ ं के लाभकारी �भाव �प� िदखे ह�। �ामीण िवकास, 

रोजमार म� विृ� ह�ई है। साथ ही �ामीण अथ��यव�था और �ामीण� क� ि�थित म� भी सधुार आया है। 

कुछ मह�वपूण� योजनाओ ंव �यास� क� चचा� यहां �ासिंगक है। देश के �ामीण �े�� म� सधुार ह�आ  

है । हमारी सरकार �ारा दशे म� कृिष से सबंंिधत सम�याओ ंको हल करने के िलए कई �यास िकये 

ह� तथा अपने कृिष िवकास के विन�पत अपने औ�ोिगक िवकास पर अिधक �यान क� ि�त िकया है। 

खेती क� बात आती है तो इस �े� के िलए हमारी सरकार ने �ाकृितक ससंाधन� को सरंि�त और 

िवकिसत िकया है। म�ुय �प से िसंचाई से सबंंिधत ससंाधन� को संरि�त करने के िलए बह�त 

�यास िकये जा रहे है। हाल के वष� म� असम, म�य �देश, ज�मू और क�मीर और राज�थान म� 

िसंचाई क� सिुवधाओ ंम� काफ� सधुार ह�आ है। 

�ामीण �े� अपनी �ाकृितक सुदंरता व देशज िविश�ताओ ं के कारण पय�टक� के िलए 

हमेशा से आकष�ण का के�� रहे ह�। इधर कुछ वष� से �ामीण िवकास मं�ालय ने �ामीण पय�टन के 

िवकास के िलए कई �यापक कदम उठाए ह�। पय�टन �े� म� रोजगार क� असीम सभंावनाए ंह�। देश म� 

�ामीण पय�टन क� असीम सभंावना को देखते ह�ए सरकार देश म� ह�तिश�प, �ान, स�ंकृित आिद 

को बढ़ावा द े रही है। �ामीण �े�� म� आज सेवा �े� क� भूिमका भी बढ़ती जा रही है। इस हेत ु

सरकार िविभ�न योजनाओ ं व काय��म� के �ारा �ामीण� को �िशि�त कर रही है। दूरसंचार, 

िचिक�सा, िश�ा, मर�मती काय� म� सरकार �यापक सहयोग दे रही है। 

नई सभंावनाओ ंके साथ �ामीण �े�� म� चनौितय� क� कमी नह� है। इनसे िनपटे बगैर हम 

�ामीण रोजगार सजृन और इसक� बेहतरी क� क�पना नह� कर सकते। �ामीण �े�� म� अिभकांश 

लोग �ाथिमक और थोड़े-बह�त लोग मा�यिमक िश�ा �ा� करत ह� । लेिकन यह िश�ा िवशेषीकृत 

नह� होती। हमारी सरकार का �यास �ामीण �े�� म� �ाथिमक से ही �यवसाय केि��त िश�ण 

प�ित को अपनाने का रहा है इसके अलावा आिशि�त लोग� के िलए वैकि�पक �िश�ण क� 

�यव�था क� जा रही ह�। औ�ोिगक �िश�ण, गैर-कृिषगत काय� का �िश�ण सूचना �ौ�ोिगक�, 
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सेवा �े� आिद से जड़ेु रोजगार हेत ुआव�यक कौशल िवकास के िलए िश�ण-�िश�ण का �यास 

हमारी सरकार �ारा िकया जा रहा  है । 

हर तरफ कनेि�टिवटी को अपनाने के िलए �धानमं�ी �ामीण सड़क योजना के तीसर े

चरण म� उ�नत करने का ल�य सरकार ने िनधा� �रत िकया है अभी तक 97 �ितशत गांव� को बारह-

मासी सड़क से जोड़ा गया है, शेष गांव� को इसी साल जोड़ने का ल�य सरकार ने िनधा��रत िकया 

है। तथा महा�मा गांधी क� 150 व� जयंती पर �धानमं�ी �ामीण आवास योजना के तहत 1.5 

करोड़ मकान बने, 2019-20 से 2021-22 के बीच 1.95 करोड़ मकान बनाने का ल�य रखा गया 

है। 

सरकार ने बजट म� गांव, गरीब और िकसान� का खास �यान रखा है। 2022 तक हर 

�ामीण को गैस और िबजली का कने�शन िमल जाएगा। पीएसयू क� जमीन� पर स�ते घर बनाए 

जाएगें। पहले घर बनाने म� 314 िदन� का समय लगता था पर अब यह काम भी मा� 114 िदन म� हो 

जाएगा। अ�नदाता को ऊजा�दाता बनाए जाने िक बात भी इस बजट म� क� गई है, साथ ही कृिष से 

सबंंिधत �ामीण उ�ोग म� 75 हजार नए उ�मी तैयार करने क� भी योजना इस बजट म� है। 

कृिष म� बढ़ती ह�ई चनुौितयां, खेती म� बढ़ती लागत, और उस अनपुात म� कृिष उ�पाद� के 

मू�य म� वि� न होने से नेट मनुाफा बढ़ ही नह� रहा है। यहा ँतक िक कछ फसल� म� ये घट भी जा 

रहा है। इन सब का प�रणाम हम िकसान� के असंतोष, धरना- �दश�न, आ�मह�याओ ंम� देख सकते 

है। िकसान� के आ�मह�या करने के कई कारण है। सबसे बड़ा कारण उपजो का सही न िमलना है। 

एक अ�य �मखु कारण िकसान� का अपने कज� को न चकुा पाना है। गांव� म� िकसान अपने खाने 

भर क� उपज तो पैदा कर लेते है। सम�या तब पैदा होता है, जब िकसान� को अचानक से कोई बड़ा 

खच� जैसे लड़क� क� शादी या अचानक से तिबयत ख़राब अथवा वो मकान िनमा�ण, करना चाहते 



16.07.2019                                                                                                       309 

 
है। इस ि�थित म� िकसान को कज� लेना ही पडता है । िजसको वो अपने कम आय के कारण लौटाने 

क� ि�थित म� नह� होता और वह कई बार ऊबकर आ�मह�या कर लेता है। 

इन सभी सम�याओ ं से िनपटने के िलए हमारी सरकार ने िकसान� क� आय को दोगनुी 

करने का वादा िकया है। िकसान� को उनक� उपज का सही दाम िमलने लगे तो हालात म� काफ� 

हद तक सधुार होगा। कृि�म जलाशय�, �धानम�ंी �ाम सड़क योजना, जलापूित�, िव�तुीकरण, 

दूरसचंार �े�� म� काय� के बढ़ने से िकसान� का सकंट दूर होगा और रोजगार व बढ़ोतरी देखी जा 

सकेगी। 
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*SHRI TALARI RANGAIAH (ANANTAPUR): I would like to place my views on 

Budget and Demands for Grants in Agriculture. The growth in agriculture and 

allied sectors is declining for the last 4 years. Annual average growth rate for 

agriculture sector has been 2.5 per cent during the last 4 years.  It was 3.7 per 

cent during 2004-05 to 2013-14.  Low growth in agriculture has an impact on 

employment and rural poverty as 42 per cent of labour force is in agriculture.87 

per cent of agriculture farmers are small and marginal farmers with less than 2 

hectares of land and cannot afford decent living standards. There are many 

reasons for this low growth in agriculture, one prominent reason is low budget 

provisions and public investments in agriculture. Also the Government priorities 

have shifted from core to non core support in agriculture over the last 5 years. 

In 2014-15 budget, share of expenditure on core of activity in the 

department of agriculture was 65.6%, where is as in Budget estimates of 2019-

20 allocation is only 15.7%.  About 85% of total budget allocations under 

Ministry of Agriculture and Farmers welfare’s is going towards farmers direct 

income, interest relief, price support and insurance. 

The core areas such as Human Resource’s, provisions of inputs, 

extension services and training, soil and water management etc, are the 

problems that agriculture sector faced with.  Agriculture will be badly affected 

with low budget allocated in the core areas. Coming to the specific demands of 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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grants for the Ministry of Agriculture, I would like to raise out the following 

important issues. More funds should be allocated to horticulture, blue 

revolution, white revolution and livestock.  There is no focus in allocating funds 

in core activities of agriculture. Agriculture research and education should be 

adequate priority within the agriculture budget. Public investment is critical to 

manage soil health, innovating water harvesting techniques, viability of quality 

and improved variety of seeds for sustained agricultural growth and 

productivity, More funds, schemes, investments and interventions for building 

agriculture infrastructure, promoting crop diversification, productivity enhanced 

should be given high priority in the budget, priority in the budget. Growth in 

agriculture dipped to 2.9% growth.  Recommendations of Swaminathan 

Committee should be implemented. The plight of the farmers particularly small 

and marginal farmers in drought prone areas need to be given special 

attention. 

In 2013, the Planning Commission has approved ‘Project Ananta’ to the 

drought prone area of Anantapur district with an estimate of Rs.76767 crores.  

This was formulated by the high level committee headed by Sri Ayyapan of 

ICAR.  Indian council of Agriculture Research. This project was launched on 3rd 

January 2014 in all 14 assembly headquarters of the district. The project was 

launched on 3rd January 2014 at Anantpur district headquarters.  But soon it 

was closed post bifurcation of Andhra Pradesh State. 
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We kindly request you to include the project in the Agriculture and 

Farmers Welfare Budget from this Financial Year itself and ensure that the 

funds to be allocated are released at the earliest. 
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*SHRI SAPTAGIRI SANKAR ULAKA (KORAPUT):  Farmers Welfare is 

one of the key drivers if we strive to reach $5 Trillion economy.  As the 

Government is contemplating to devise methods to double the farmers’ income 

by 2022, let me put across some observations.  Similar to PM-KISAAN, KALIA 

Scheme was launched by the Government of Odisha.  Unfortunately KALIA 

Scheme failed to reach the farmers as the State Government doesn’t have list 

of farmers or their income details.  It is for this reason that the farmers are not 

able to avail benefits under various schemes.  We should baseline the details 

before we go for improvements.  

Agrarian crisis and farmers’ suicide is an area of grave concern.  The 

minimum support price for paddy needs to be increased to at least Rs.2950/- 

as the cost of producing one quintal of paddy is currently estimated at 

Rs.2930/-.  Farmers’ loan is another reason for the sorry state of affairs.  We 

would request the Government to waive off farmers’ loan at the earliest and 

provide financial support to farmers for a period of 5 years before 

contemplating other measures.  Also water or irrigation is a key area that 

needs focus from the Government. I would request the Government to provide 

solar water pump to the farmers so as to provide uninterrupted water supply.  

Also I would request the Government to have discussions on ways to improve 

productivity.  Finally I would like the Government to declare special 

compensation to the State of Odisha as we have been constantly devastated 

by floods, cyclones, draughts etc.    

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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DR. AMOL RAMSING KOLHE (SHIRUR): Hon. Chairperson, I thank you for 

giving me this opportunity to speak. म� सिंवधान का और लोकतं� का शु�गजुार ह� ँ िक 

आज एक िकसान का बेटा ए�ीक�चर क� िडमांड्स पर बोल रहा है । 

 Hon. Finance Minister mentioned about many initiatives for agriculture 

sector, like 100 new livelihood clusters, 10,000 FPOs etc. While all the ideas 

seem to be impressive, the ground level implementation needs to be more 

focussed because there are few challenges which we are going to face in 

recent or distant future. A clear roadmap to meet the challenges is needed. 

माननीय फाइन�स िमिन�टर ने अपने भाषण के दौरान फूड�े�स के बार े म� से�फ 

सिफिशएसंी क� बात क�, िम�क �ोड�शन के बार ेम� से�फ सिफिशएसंी क� बात क� । जो सब 

उपलि�धया ँयूपीए गवन�म�ट के दौरान ह�ई ह�, उन उपलि�धय� को लेकर माननीय फाइन�स िमिन�टर 

ने काफ� बो�ट िकया, लेिकन म� पूछना चाह�गँा िक today, our food grain production is in 

the range of approximately between 260 million tonnes to 265 million tonnes. 

In 2025, our requirement of food grains is going to be 360 million tonnes. So, 

we have to increase our food production by 100 million tonnes in five years 

only. Do we have a clear roadmap to address this demand? 

Sir, hon. Finance Minister has spoken about zero-budget farming. अगर 

ज़ीरो बजट फािम�ग क� बात कर� तो इसको से�फ स�टेिनंग होने के िलए तीन से पाँच साल क� 

अविध लग सकती है । पर इस अविध के दौरान यह जो इ���िजंग िडमांड है, यह कैस ेपूरी क� जा 

सकती है, इसके बार े म� अगर ��तावना हो तो बेहतर होगा । This year’s budgetary 

allocation is higher by Rs. 57,600 crore, but it is largely due to PM-Kisan. 

जब �वे�न अवर म� सनुते ह� तो हर बार ए�ीक�चर के बार ेम� हर सवाल का जवाब उस 

मोड़ तक लेकर जाया जाता है िक 6000 �पये सालाना िमल�ग,े लेिकन एक िदन के 17 �पये देकर 
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हम िकसान का स�मान कर रहे ह� या िकसान क� चे�ा कर रहे ह� । �या 500 �पये महीने म� घर 

चलाया जाना ममुिकन है, �या 500 �पये महीने म� खेती क� सहायता ममुिकन है? आज अगर 

मजदूरी क� बात कर�, महारा�� क� मजदूरी का रटे म� बताऊँ तो मिहला मजदूर को 200 से 300 

�पये रोज़ाना मजदूरी दी जाती है । प�ुष मजदूर को 500 �पये रोज़ाना मजदूरी दी जाती है । 

इससे अदंाजा लगा सकते ह� िक पीएम िकसान का िडिडम बजाना िकतना मनुािसब है । वही बात 

एमएसपी क� है । आज 22 �ॉ�स एमएसपी के अदंर ह� । I would like to recommend that 

MSP should not be State-wise; it should be localised  �य�िक मराठवाड़ा म� अगर गेह� ँ

क� उपज ली जाए या िवदभ� म� जो गेह� ँक� उपज ली जाए तो उसका production cost is much 

more different than the production cost incurred for the same crop in Western 

Maharashtra. उसी के साथ-साथ फूड�ेन �ोड�शन के चैल�ज को म�ेनज़र रखते ह�ए फूड�ेन 

क� एमएसपी को 150 परस�ट से 200 परस�ट बढ़ा िदया जाना चािहए तािक िकसान इससे 

�ो�सािहत होकर फूड�ेन क� फसल उगाने क� कोिशश कर े। 

एक तरफ हम लोग 5 ि�िलयन इकनॉमी क� बात कर रहे ह�, देश क� अथ��यव�था चौथे 

पायेदान पर होगी, 5व� पायदान पर होगी, उसी व� एक शम�नाक जो बात सामने आती है िक 

अकेले महारा�� म� वष� 2015 से 2018 के दौरान कुल 12021 िकसान� ने खदुकुशी क� है । 

Everyday eight farmers have committed suicide from 2015 to 2018.  सर, अगर 

हम जाकर ब�चे को बोल�ग ेिक हमारी अथ��यव�था आज चौथे पायदान पर है, 5व� पायदान पर है, 

िमठाई खाओ तो ब�चा बोलेगा िक मेरा बाप वापस लेकर आओ ।  

As per my knowledge, a complete loan waiver was there in the 

manifesto of the ruling Party. Recently, the hon. Minister, during Question 

Hour, stated that loan waiver is of no use, but at the same time, in 

Maharashtra, where the BJP Government is in power, the Chief Minister is 

talking about loan waiver.  A BJP Minister at the Centre is saying loan waiver is 
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of no use while the Chief Minister in Maharashtra, who belongs to BJP, says 

that loan waiver is due. Why are such double standards there? या िफर यह भी 

चनुावी जमुला है तो मेरी हाथ जोड़ कर सरकार से दर�वा�त है िक यह िकसान� के जीवन का 

मसला है । इसे चनुावी जमुला न बनाया जाए और िजस �कार यूपीए गवन�म�ट म� 71000 करोड़ का 

लोन वेवर िदया था, उसी धरती पर आज भी िकसान� को राहत दी जाए । िकसान� क� आय दोगनुी 

करने क� बात क� है । 

I want to mention two more important points.  िकसान� क� आय दोगनुी करने 

क� बात बोली जा रही है, लेिकन यह आय दोगनुी होने के िलए cold chain, cold storage, 

pre-cooling vans, early transport to the market and measures like frozen 

vegetables and access to the open market are necessary. At the same time, 

import and export policies of the Government should be in favour of the FPOs 

or individual farmers.  

हाल ही म� ओिनयन �ाइससे के बार ेम� देखा गया, दो साल पहले �ेप �ोअस� के बार ेम� देखा 

जाए, तो Import and Export Policy should be in favour of farmers.आगे बात जीरो 

बजट फािम�ग क� आई है । जीरो बजट फािम�ग एक बह�त अहम म�ुा है, लेिकन जीरो बजट फािम�ग 

क� एक डेिफनेशन होनी ज�री है, उसका इन�यूबेशन पी�रयड होना ज�री है । मेर े केवल दो 

पॉइटं ह� । Please allow me to make two more points. 

महोदय, एक बह�त अहम म�ुा फसल बीमा योजना का है । मेर ेसे पहले बोलने वाले व�ा भी 

इस पर बोल चकेु ह� । म� बताना चाह�गँा िक फसल बीमा योजना का मु�य उ�े�य िकसान� को राहत 

िदलाना था, लेिकन इस योजना से जो िदख रहा है, फसल बीमा योजना से खरीफ 2016 म� बीमा 

कंपिनय� का मनुाफा 6,315 करोड़ �पये है, रबी 2016-17 म� मनुाफा 885 करोड़ �पये है और 

खरीफ 2017 म� उनका मनुाफा 8,898 करोड़ �पये है । इस बीमा योजना के बार ेम� सरकार को 

सोचना चािहए ।  
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महोदय, म� एक बह�त अहम म�ुा उठाना चाहता ह� ँऔर मझेु लगता है िक बजट म� इसका 

कह� कोई उ�लेख नह� ह�आ है । यह म�ुा ए�ो टू�र�म के बार ेम� है । ए�ो टू�र�म एक ऐसी बात है, 

िजससे �ामीण यवुाओ ंके रोजगार म� बह�त बड़े पैमाने पर बढ़ोतरी आ सकती है । Please give 

me two more minutes. यह मेर े चनुाव �े� का बह�त अहम म�ुा है । िकसान� से जड़ेु जो 

�यौहार, पर�पराए ंह�, अगर उ�ह� िव� पटल पर लाया जाए तो इससे टू�र�म म� बह�त बड़ी मा�ा म� 

बढ़ोतरी हो सकती है । इसम� से एक बह�त अहम म�ुा बैलगाडा है, िजस बलुक काट� रसे के बार ेहम 

हमेशा बोलते ह�, �य�िक इसके िलए जो बैल इ�तेमाल होते ह�, इन िखलार बैल� क� पैदाइश �ाउट 

अफे�टेड ए�रयाज म� होती है, जो वे�टन� महारा�� म� बेचे जाते ह� । इससे न िसफ�  नेशनल बि�क 

इंटरनेशनल टू�र�म को भी बढ़ावा िमल सकता है । म� अतं म� इतना ही बोलूगँा, छ�पित िशवाजी 

महाराज ने कहा था िक “शेतक-या�या भाजी�या देठाला स�ुदा हात लावू नये”, उस �कार क� 

�यव�था, उस �कार के �ावधान� क� हम सरकार से अपे�ा करते ह� । ध�यवाद । 
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*�ी िमतेष पटेल (बकाभाई) (आनदं): सपूंण� िव� म� बढ़ती हई जनसं�या एक गभंीर सम�या है, 

बढ़ती हई जनस�ंया के साथ भोजन क� आपूित� के िलए मानव �ारा खा� उ�पादन क� होड़ म� 

अिधक से अिधक उ�पादन �ा� करने के िलए तरह-तरह क� रासायिनक खाद�, जहरीले 

क�टनाशक� का उपयोग, �कृित के जिैवक और अजैिवक पदाथ� के बीच आदान-�दान के च� को 

(इकोलाजी िस�टम) �भािवत करता है, िजससे भूिम क� उव�रा शि� खराब जाती है, साथ ही 

वातावरण �दूिषत होता है तथा मन�ुय के �वा��य म� िगरावट आती है।  

�ाचीन काल म� मानव �वा��य के अनकूुल तथा �ाकृितक वातावरण के अन�ुप खेती क� 

जाती थी, िजससे जैिवक और अजैिवक पदाथ� के बीच आदान-�दान का च� इकोलाजी िस�टम 

िनर�तर चलता रहा था, िजसके फल�व�प जल, भूिम, वाय ुतथा वातावरण �दूिषत नह� होता   

था । भारत वष� म� �ाचीन काल से कृिष के साथ-साथ गौ पालन िकया जाता था, िजसके �माण 

हमार े�ंथ� म� �भ ुकृ�ण और बलराम ह� िज�ह� हम गोपाल एवं हलधर के नाम से सबंोिधत करते ह� 

अथा�त कृिष एवं गोपालन सयं�ु �प से अ�यािधक लाभदायी था, जोिक �ाणी मा� व वातावरण के 

िलए अ�य�त उपयोगी था। पर�त ु बदलते प�रवेश गोपालन धीर-ेधीर े कम हो गया तथा कृिष म� 

तरह-तरह क� रसायिनक खाद� व क�टनाशक� का �योग हो रहा है िजसके फल�व�प जैिवक और 

अजैिवक पदाथ� के च� का संतलुन िबगड़ता जा रहा है, और वातावरण �दूिषत होकर, मानव 

जाित के �वा��य को �भािवत कर रहा है। 

अब हम रसायिनक खाद�, जहरीले क�टनाशक� के उपयोग के �थान पर, जैिवक खाद� एवं 

दवाईय� का उपयोग कर, अिधक से अिधक उ�पादन �ा� कर सकते ह� िजससे भूिम, जल एवं 

वातावरण श�ु रहेगा और मन�ुय एव ं ��येक जीवधारी �व�थ रह�गे। भारत वष� म� �ामीण 
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अथ��यव�था का मु�य आधार कृिष है और कृषक� क� म�ुय आय का साधन खेती है। ह�रत �ािंत 

के समय से बढ़ती ह�ई जनस�ंया को देखते ह�ए एवं आय क� �ि� से उ�पादन बढ़ाना आव�यक है। 

अिधक उ�पादन के िलये खतेी म� अिधक मा�ा म� रासायिनक उव�रको एव ंक�टनाशक का 

उपयोग करना पड़ता है िजससे सीमा�य व छोटे कृषक के पास कम जोत म� अ�यिधक लागत लग 

रही है और जल, भूिम, वाय ुऔर वातावरण भी �दूिषत हो रहा है साथ ही खा� पदाथ� भी जहरीले 

हो रहे है। इसिलए इस क� उपरो� सभी सम�याओ ं से िनपटने के िलये गत वष� से िनर�तर 

िटकाऊ खेती के िस�ांत पर करने क� िसफा�रश क� गई, िजसे देश के कृिष िवभाग ने इस िवशेष 

�कार क� खेती को अपनाने के िलए बढ़ावा िदया िजसे हम "जैिवक खेती" के नाम से जानते है। 

जैिवक खेती से िविभ�न �कार के लाभ होते ह�। कृषक� क� �ि� से होने वाले लाभ� म� भूिम 

क� उपजाऊ �मता म� विृ� हो जाती है। साथ ही िसंचाई अतंराल म� विृ� होती है। रासायिनक खाद 

पर िनभ�रता कम होने से का�त लागत म� कमी आती है। फसल� क� उ�पादकता म� भी विृ� होती 

है। िम�ी क� �ि� से भी जैिवक खेती लाभ�द है। जिैवक खाद के उपयोग करने से भूिम क� गणुव�ा 

म� सधुार आता है। भूिम क� जल धारण �मता बढ़ती ह� और भूिम से पानी का वा�पीकरण कम होता 

है। जैिवक खेती पया�वरण क� �ि� से भी लाभकारी है इससे भूिम के जल �तर म� विृ� होती ह�।िम�ी 

खाद पदाथ� और जमीन म� पानी के मा�यम से होने वाले �दूषण म� कमी आती है। खाद बनाने म� 

कचर ेका उपयोग होने से बीमा�रय� म� कमी आती है। फसल उ�पादन क� लागत म� कमी एव ंआय म� 

विृ� होती है। 

 माननीय �धानम�ंी जी ने 2022 तक िकसान� क� आय दगुनुी करने का ल�य रखा है तथा 

इस ल�य को पूण� करने हेत ुिकसान� के िलए सरकार �ारा तमाम योजनाय� चलायी जा रही है। इसी 

�म म� माननीय िव� मं�ी जी ने जीरो बजट खेती का उ�लेख िकया I खेती क� लागत घटे और 

गणुव�ा आग�िनक खेती को बढ़ावा देकर िकया जा सकता है। सरकार पहले से भी इस खेती 
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�ि�या को बढ़ावा देने हेत ु�यास कर रही है, लेिकन इस िदशा म� और अिधक �यास और गभंीरता 

िदखाए जाने क� ज�रत है तािक कृिष �धान देश भारत म� आग�िनक खेती आंदोलन बन सके तथा 

िकसान क� आय बढ़ाने का �धानमं�ी जी का सपना ज�द से ज�द साकार हो सके । 

ध�यवाद सिहत । 
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*SHRI RAJU BISTA (DARJEELING): I stand in support of the Budget placed 

by hon’ble Finance Minister Nirmala Sitharaman Ji.  This is a visionary budget 

which will infuse new energy and vigour to our economy and accelerate our 

economy and nation towards rapid development.  

            This is a growth oriented budget with development of infrastructure and 

rural economy led growth being at the heart of it.  The clear articulation of a 

roadmap for rural growth, accompanied by a parallel and complimentary 

growth in the infrastructure sector will help percolate the benefits of this budget 

across all sectors of our economy.  This is a budget which has laid down the 

foundation for our nation to become a 5 trillion dollar economy by 2025. 

In particular this budget is one of the most inclusive budgets that seeks 

to integrate economic growth with rural development. I represent Darjeeling 

Lok Sabha Constituency, so I want to present some points on how this budget 

is going to bring about a real transformation in our region, and nation. 

Darjeeling is home to some of the best Mandarin Oranges in the world – 

yet today the orange growers are suffering due to diseases and pest problems, 

Kalimpong is a hub of floriculture and other cash crops like cardamom and 

ginger – yet nothing much has been done to provide marketing avenue for the 

promotion of floriculture here.  Pineapples from Phansidewa, and vegetables 

from Naxalbari and Chopra have the potential to cater to an international 

market – yet even 72 years after independence, the West Bengal Government 
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has not taken a single step to promote international marketing of these 

products. 

Darjeeling used to be a hub of milk production – HIMUL formed along 

the lines of AMUL in Darjeeling region was one of the earliest Milk 

Cooperatives in India.  Yet due to utter neglect and apathy from the 

succeeding West Bengal governments, HIMUL shut down in 2014. 

Given our location as the gateway to North East India, South Asian 

countries like Bangladesh, Bhutan and Nepal, geographical proximity to China 

and also South East Asia – farmers from our region have tremendous potential 

for growth, yet this potential  has remained unrealized, due to the lack of 

marketing avenues and adequate technical and financial support from the 

government. 

In this context, the announcement of forming 10000 new FPOs over the 

next five years is a welcome move.  It is going to transform the agricultural 

sector in our country and particularly so in Darjeeling Hills, Terai and Dooars; 

this move will ensure that our farmers, and horticulturists will derive the 

benefits of economies of scale.  Individual farmers are more vulnerable to 

exploitation by market forces in the form of middlemen; however with FPOs in 

place, the farmers will become a stronger part of the value-chain.  Access to 

credit, technology and modern means of production will become easier for 

farmers, and this can also create farmers to connect with Agri-tech startups 

who can help them derive higher returns to their farm produce. I am hopeful 
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that farmers from our region will enthusiastically participate as members of new 

FPOs and derive the benefits that they were till date deprived from. 

In 2018-19 only Rs.85.40 crores was allocated in West Bengal under the 

Border Areas Development Programme (BADP) funded by the Ministry of 

Home Affairs, Government of India. 

However, may I bring to the kind notice of the House that Darjeeling 

constituency is a unique region which shares border with four different 

countries- Nepal, Bhutan, China and Bangladesh. 

Given the difficult geographical terrain, more often than not, funds 

provided under BADP are not adequate to cater to the infrastructural  needs of 

the villages that are on the border.  The local Block Development Offices often 

turn down requests for fund from rural development projects – citing their’s is a 

border village, so only BADP can be implemented there. 

I therefore request that BADP and Rural Development projects be 

integrated, so that more funds can be allocated to meet the special 

development needs of the people living in areas near the international borders 

to develop essential infrastructure here. 

I swore in as the Member of Parliament from Darjeeling Lok Sabha 

constituency on June 18, 2019.  It has not even been a month, and yet my 

office has received close to 100 requests for development of rural roads in my 

constituency.  For me this is indicative of the absolute abdication of 

responsibilities to provide basic infrastructure to the rural regions in Darjeeling 

Hills, Terai and Dooars by the West Bengal government. 
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I  therefore request the Government to increase allocation for rural roads 

development under the PMGSY in our region, so that by the year 2024 there 

won’t be a single village in our region that does not have road connection. 
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DR. AMAR SINGH (FATEHGARH SAHIB): Mr. Chairman, Sir, thank you for 

giving me this chance. We all agree that agriculture itself is in problem and that 

farmers are under distress. The Economic Survey itself tells us that average 

annual growth rate of agriculture from 2014-15 to 2018-19 was only 2.88 per 

cent. फाम�र ससुाइड �क नह� रहे ह� । The Economic Survey has come out with 

another big revelation that there is a collapsing rural demand for various 

goods, like tractors. इनक� खरीद कम हो गई है । दोपिहया वाहन नह� खरीद े जा रहे ह� । 

फा�ट मूिवंग गड्ुस, जो गावँ म� बह�त िबकते ह�, उनका माक� ट कम हो गया है ।  So, the rural 

economy is under distress and there is no doubt about it. बजट म� बह�त सारी चीज� 

कही गई ह� । Many hon. Members have spoken about them. जो बात� ऑलरडेी बोल दी 

गई ह�, म� उन बात� को कहने क� कोिशश नह� कर रहा ह� ँ। मझेु लगता है िक कुछ ���चरल इ�यूज 

ह�, िज�ह� हम� बजट म� लेना चािहए था और उ�ह� चचा� के बाद लेना चािहए । The Economic 

Survey 2019 says, “By 2050 India will be a global hot spot for water insecurity.” 

This is as per the recent Economic Survey. �धान मं�ी िसंचाई योजना है । 1-07-2015 

को कहा गया था िक 5 साल म� 50 हजार करोड़ �पये इस योजना पर लगाया जाएगा । मेर े�याल 

से अभी तक इस योजना के िलए 20-25 परस�ट बजट ही िदया गया है और इस योजना के 4 साल 

िनकल गए ह� । If we look at the situation with regard to the whole of India, nearly 

1,600 blocks out of 5,000 blocks have fallen into the dark zone.  Talking 

specifically about Punjab, the State from where I come, according to the 

Central Ground Water Board’s report, in May 2019, around 109 blocks out of 

138 blocks have fallen into dark zone. The whole of subsurface water shall 
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finish in the next 22 years. Good quality water in the first aquifer up to 100 

metres shall finish in the next ten years. 

म� यह बात �य� कह रहा ह�?ं म�ने इकोनॉिमक सव� और से��ल �ाउ�ड वाटर बोड� क� बात 

�य� क�? यह एक इ�यू था िक पानी क� �ॉ�ल�स थ�, िसंचाई के िलए पानी क� �ॉ�ल�स थ� । 

अगर हम लोग दूसरी तरफ देख� तो यह �रपोट्�स आ रही ह� िक जो �लेिशयस� ह�, वे 25 �ितशत 

ि�ंक कर गए ह� । The rivers of North India, especially Punjab are fed by glacier. 

सारा साल पेरेिनयल पानी आता रहता है । अगर वे और ि�ंक हो गए, what is going to 

happen in North India especially in Punjab?  हमारी  तो पाचँ� निदया ंवहा ंसे िनकलती 

ह� । मझेु लग रहा है िक िसंचाई योजना क� बात तो है, पर िजस तरीके से हम� और सार ेम�ुक को 

ताकत लगानी चािहए, उतनी बात नह� ह�ई है । म� सरकार से यह दर�वा�त क�ंगा िक यह जो 

�लाइमेट च�ज वाला इ�यू है, वाटर इनिस�यो�रटी, वाटर �केयरिसटी वाला जो इ�यू है, इस पर 

दोबारा बात होनी चािहए । म� तो �पीकर साहब स ेभी िनवेदन क�ंगा िक इस पर हम लोग� को 

बह�त सारी बात� करनी चािहए । 

 सर, दूसर ेकुछ इ�यूज ह�, िजन पर बात होनी चािहए । जैसे ए�ीक�चर के कुछ ���चरल 

इ�यूज ह� और बजट म� उ�ह� टच नह� िकया गया या बह�त माइ�ड टच िकया गया है । Rural area 

of agriculture under distress है, हम लोग� ने सारी �क��स म� landless labourers and 

tenant farmers को छोड़ िदया । वे ‘पी.एम.-िकसान’ म� भी नह� ह�, दूसरी �क��स म� भी नह� ह� । 

55 per cent of workforce in rural areas are tenant and farm labourers. वे कहा ं

जाएगें? गरीबी तो कभी दूर होगी नह� और फाम� वाला िड��ेस कभी ख�म नह� होगा । This 

Budget has totally ignored this issue.  

The other issue relates to falling prices of vegetables. अभी एक माननीय 

सद�य ने इसक� बात क� थी । यह जो को�ड चेन वाली बात है, वह बात करनी बह�त ज�री है, 
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�य�िक जब हम doubling of farmers’ income क� बात कर रहे ह� तो जब तक उनक� इनकम 

वेिजटेब�स और एनीमल ह�बै��ी से नह� बढ़ती है, तब तक यह नह� बढ़ेगा । 

 Debt distress के बार ेम� बह�त लोग� न ेबोला है । ल�डलेस फाम�स� और टेने�ट्स क� कोई 

बात ही नह� कर रहा है । उन पर भी बह�त बड़ा डैट है । Most of their debt is from informal 

sources. As a nation, we need to think about it. उसका हम� कोई न कोई हल िनकालना 

चािहए । 

 जो एम.एस.पी. है, वे 23 �ॉ�स क� ह� । म� तो सरकार म� भी रहा ह�ं । िसफ�  दो �ॉ�स क� 

एम.एस.पी. अ�छी तरह िमलती ह� । एक, प�सेज क� कुछ साल� से ह�ई है, नह� तो गेह� ंऔर धान के 

िलए अ�छी एम.एस.पी. िमल जाती है और वह भी पजंाब, ह�रयाणा, आं� �देश और यू.पी. के कुछ 

सूब� म� िमल जाती ह� । What about other crops? तीन-चार साल� से प�सेज क� अ�छी 

�ो�योरम�ट ह�ई है । अगर म� पजंाब का उदाहरण देना चाह� ंतो Punjab Government is ready 

to shift from paddy to maize. Let the Government of India commit to it िक आप 

म�का उगाइए, वे सारी क� सारी धान क� फसल� को या 50 पस�ट फसल� को िश�ट कर द�गे । 

लेिकन, आप उसे एम.एस.पी. पर खरीद ल�गे । इससे पजंाब के िकसान� का भला हो जाएगा और 

�ाउ�ड वाटर और अ�डर�ाउ�ड वाटर बच जाएगा, िजससे एनवायरनम�ट का भी फायदा हो 

जाएगा । 

 सर, एक और बात, िजसके बार ेम� मझेु लग रहा है िक हम लोग� ने इसे बजट म� टच नह� 

िकया, उसम� एनवायरनम�ट से सबंंिधत करीब-करीब सार ेइ�यूज रह गए ह� �य�िक जो �लाइम�ट 

च�ज हो रहा है, जो िसनै�रयो म� फा�ट च�ज हो रहा है, मेरा �याल है िक हम� उस पर बात करने क� 

बह�त ज�रत है । मॉनसून का पैटन� बदल रहा है । पे�ट्स का इ�तेमाल कह� �यादा हो रहा है, कह� 

कम हो रहा है । टे�परचेर कह� बढ़ रहा है, कह� कम हो रहा है । This issue needs to be 

tackled in a very scientific way.  
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 फाम� से�टस� क� िजस तरह क� सम�याए ंह�, मझेु लग रहा है िक इसम� सभी को, के�� 

सरकार को और रा�य� को, सभी को िमल कर काम करना चािहए । Agriculture is a State 

subject. इसिलए इसके िलए सभी को िमल कर काम करना चािहए । मेरा सझुाव है िक इसम� 

ए�ीक�चर �रफॉ�स� कमीशन बनाए,ं िजसक� अ�य�ता �धान मं�ी जी कर� और उसम� सार ेरा�य� 

के म�ुय मं�ी ह� । �िलंग पाट� से िवनती है िक िपछले िदन� एन.डी.सी. क� एक कमेटी बनी, उसम� 

पजंाब के म�ुय मं�ी जी को छोड़ िदया । जो �टेट नेशनल िक�ी म� 40 �ितशत देती है, उसके 

म�ुय मं�ी को छोड़ कर तो काम नह� चलेगा । इस तरह क� पािश�एिलटी नह� होनी चािहए । 

 इ�ह� बात� के साथ म� अपना भाषण समा� करता ह�ं ।  बह�त बह�त ध�यवाद । 
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�ी उदय �ताप िसहं (होशंगाबाद): सभापित महोदय, िपछले लगभग ढाई घंटे से कृिष एव ं

िकसान क�याण और �ामीण िवकास िवभाग के अनदुान� क� मांग� पर चचा� चल रही है । म� अपनी 

पाट� क� तरफ से इन अनदुान� क� मांग� वष� 2019-20 के समथ�न म� खड़ा ह�आ ह� ं। 

 सभापित महोदय, जब से इस देश क� बागडोर माननीय �धान मं�ी नर�े� मोदी जी के हाथ� 

म� आई है, तब से गांव, गरीब और िकसान क� चचा� श�ु ह�ई है । िह�द�ुतान म� पहली बार ऐसा ह�आ 

है िक िकसान जब लोक सभा चैनल खोलता है, तो उसको लगता है िक इस देश के सव��च सदन 

म� उसक� बात हो रही है । �ामीण िवकास मं�ी जी यहां पर नह� ह�, लेिकन म� उनके बार ेम� कहना 

चाहता ह� ंिक बड़े लंबे अनुभव के बाद वह म�य �देश म� �ामीण िवकास मं�ी रहे, भारत सरकार म� 

भी �ामीण िवकास मं�ी रहे और अब कृिष मं�ालय का काम देख रहे ह� । उनका अनभुव इस बजट 

म� �प� �प से नजर आता है । 

 सभापित महोदय, म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह� ंिक इस देश म� जब तक कृिष और 

�ामीण िवकास पर चचा� नह� होगी, उस पर फोकस नह� िकया जाएगा, तब तक यह देश तर�क� 

नह� कर सकता । इस बात को सामने रख कर हमारी एनडीए क� सरकार ने काम करना श�ु िकया 

है । अभी कई व�ाओ ंने कहा िक िकसान ओ�रएनटे्ड जो �क��स ह�, उन पर सरकार फोकस नह� 

कर रही है । म� कहना चाहता ह� ंिक �धान मं�ी कृिष िसंचाई योजना िकसके िलए बनाई गई है? यह 

योजना िकसान� के िलए बनाई गई है । कृिष कौशल योजना भी िकसान� के िलए बनाई गई है । 

फसल बीमा योजना का सीधा सबंंध िकसान से है । रा��ीय कृिष िवकास योजना िकसान से जड़ुी 

ह�ई है । िकसान स�मान िनिध भी िकसान से जड़ुी ह�ई है । अगर ये योजनाए ंिकसान� से सबंंिधत 

नह� ह�, तो िफर ये िकसके िलए ह�? �वाभािवक �प से इन योजनाओ ंपर जो बजटरी एलोकेशन 

ह�आ है, वह भी इस बात को दशा�ता है िक हमारी सरकार िकसान� के िलए िकतनी िचंता कर रही है 

और िकसान� पर फोकस करके ही काम कर रही है । 
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 सभापित महोदय, कृिष के िलए िपछले साल 67,000 करोड़ �पये का बजट था । इस साल 

उसे बढ़ाकर 1,30,000 करोड़ �पये कर िदया गया है । यह �वाभािवक �प से इस बात को 

दशा�ता है िक सरकार ने िकसान� क� िचंता क� है । �ामीण िवकास के िलए 1,84,000 करोड़ �पये 

का बजट था, िजसे इस बार बढ़ाकर 1.91 हजार करोड़ �पये िकया गया । इन दोन� िवभाग� के 

िलए बजट बढ़ाने का काम हमारी सरकार ने िकया है ।  

 महोदय, मनरगेा के अदंर वष� 2017-18 म� 60,000 करोड़ �पये का बजट था, उसे भी इस 

बार बढ़ाने का काम िकया गया । हमार ेजो दूध उ�पादक िकसान ह�, हम �ाइट �रवोलूशन क� बात 

करते ह�, हमारी सरकार ने उस पर काम िकया है । िपछले साल 1574 करोड़ �पये का बजट था, 

उसे बढ़ाकर 2240 करोड़ �पये िकसान� के िहत म� िकया गया है । हमारी जो गाय और भ�स ह�, 

इनके �ारा हमार ेदेश म� दूध का उ�पादन बढ़े, इसके बार ेम� भी हमारी सरकार न ेफोकस करके 

बजट म� एलोकेशन िदया है । हमार ेिव� मं�ी जी ने इस बार �धान मं�ी िसंचाई योजना के िलए 18 

फ�सदी बजट बढ़ाया है । 6600 करोड़ �पये बढ़ाकर सीधे 9600 करोड़ �पये का बजट �धान 

मं�ी िसंचाई योजना के िलए िदया गया है । हमार े िकसान के िलए जो सि�सडी है, उसम� भी 20 

परस�ट  का  इजाफा ह�आ है । इसे 13,000 करोड़ �पये से सीधे 18,000 करोड़ �पये िकया गया 

है । जब िकसान स�मान िनिध क� बात चलती है, तो कई लोग कहते ह� िक इस देश के िकसान को 

छह हजार �पये देने से �या होगा । मझेु लगता है िक वे िकसान नह� है, जो इस �कार से िकसान 

क� बात करते ह� । इस देश म� 25 फ�सदी ऐसे िकसान ह�, िजनके िलए 500 �पये भी अहिमयत 

रखते ह� । जब उनके पास 500 �पये आते ह�, तो उस िकसान को लगता है िक वह उससे अपने 

प�रवार को शाम का भोजन दे पाएगा, छह हजार �पये तो उनके िलए बड़ी क�मत होती है । जब 

एक एकड़ जमीन वाले िकसान को छह हजार �पये क� रािश िमलेगी, तो म� इस बात क� क�पना 

कर सकता ह� ं िक उसके प�रवार को िकतनी खशुी िमलेगी और वह िकतनी दआुए ं इस देश के 

�धान मं�ी माननीय नर�े� मोदी जी को देगा । उ�ह�ने कम से कम िकसान को स�मान िनिध देने 

का काम िकया है । 
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 आप 75,000 करोड़ �पये क� कज� माफ� क� बात हमेशा करते ह� । यूपीए सरकार ने 

75,000 करोड़ �पये का कज� माफ िकया, उसके िलए हम ध�यवाद दनेा चाहते ह�, लेिकन हमारी 

जो िकसान स�मान िनिध है, हम हर साल 78,000 करोड़ �पये द�गे । आप क�पना क�िजए िक 

पांच साल म� िकसान क� जेब म� िकतना पैसा जाएगा ।  

 माननीय सभापित महोदय, म� आपके मा�यम से आ�ह करना चाहता ह�ं । हमारी सरकार ने 

लगातार िकसान� क� आय दोगनुी करने क� बात कही है । लोग कहते ह� िक िकसान� क� आय 

दोगनुी नह� हो रही है । यह तरुतं नह� हो सकता है ।  

वष� क� �यव�था म� लगी जगं को हटाने म� समय लगता है । िकसान को फोकस करके काम 

करने का काम सरकार ने पहली बार िकया है ।  

जब जीरो बजट फािम�ग क� हम बात करते ह�, तो उसम� द�ुध उ�पादन भी जड़ुता है । जीरो 

बजट फािम�ग म� हमार ेबैल� के मा�यम से खेती भी उसम� आती है । जब हम जीरो बजट फािम�ग क� 

बात करते ह�, तो उसम� जैिवक खेती भी जड़ुती है । गोबर क� खाद से हमारा खेती का उ�पादन बढ़े, 

इस बात को भी हम जोड़ते ह� । जीरो बजिटंग म� जो नीम कोटेड यू�रया है, पहले यू�रया बाजार म� 

आधा �लैक माक� िटंग म� चला जाता था, लेिकन अब नीम कोटेड होने के बाद उसका 100 फ�सदी 

उपयोग िकसान के िह�से म� आ रहा है । म� बह�त िज�मेदारी से इस बात को कह सकता ह� ंिक नीम 

कोटेड यू�रया होने के बाद, जहा ं वष� 2015-16 म� 30 लाख टन क� खपत होती थी, वह वष� 

2017-18 म� 28 लाख टन ह�ई है और आगे यह खपत और घटने वाली है । नीम कोटेड यू�रया होने 

से यह लाभ हम� िमला है ।  

महोदय, इस देश म� िकसान� क� आय दो गनुी हो, इसके िलए दस नए िकसान उ�पादन 

के�� खोलने का काम िकया है । हमारी सरकार ने दूध खरीदने क� �यापक �यव�था क� । दूध 

खरीदने  का सरकार न ेपूरा एक �ो�ाम बनाया है िक कहा ंसे हम दूध खरीद�गे, कैसे दूध खरीदकर 

िकसान को लाभ देने का काम कर�गे?  
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िफशरीज के ऊपर पहले कभी कोई सरकार बात नह� करती थी । हमारी सरकार ने मछली 

उ�पादन के ऊपर फोकस िकया है । मझेु यह बताते ह�ए खशुी होती है िक हमार े सकल घरलूे 

उ�पाद म� 6.5 पस�ट योगदान िफशरीज म� लगे ह�ए िकसान� का है ।  

�फूित� योजना के बार ेम� म� बताना चाह�ंगा । लोग कहते ह� िक िकसान� के िलए हम �या कर 

रहे ह�? �फूित� योजना म�, वष� म� 2019-20 म� हमारी सरकार ने 100 �ल�टस� बनाए । 50 हजार 

�ामीण िश�पकार� को, जो हमारी आिथ�क वै�यू चैन है, इसम� शािमल िकया जाएगा । उ�ोग �े� म� 

75 हजार कुशल उ�िमय� को िवकास के िलए चालू िव�ीय वष� 2019-20 म� ही 80 आजीिवका 

इन�यूबेटर और 20 िबजनेस इन�यूबेटर �थािपत करन ेका ��ताव िकया गया है । �ामीण �े� म� 

बेरोजगारी एक बड़ी सम�या बनती जा रही है । �ामीण उ�ोग� के ख�म होने से रोजगार के हालात 

और खराब ह�ए ह� । सरकार ने �धान मं�ी कृिष स�पदा योजना के माफ� त कृिष आधा�रत उ�ोग� 

को बढ़ावा देने के िलए योजना शु� क� है । इसे र�तार देने क� कोिशश क� जाएगी । मझेु लगता है 

िक �ल�टर बे�ड अगर काम होगा, तो भिव�य म� इसका लाभ भी हमार ेदेश म� िमलेगा । 

िकसान, मजदूर क� प�शन – महोदय, यह छोटी �क�म नह� है । एक िकसान से हर महीने 

हम 200 से लेकर 500 सौ �पये एक िनधा��रत एज �ुप के अदंर ल�गे, लेिकन जब वह साठ वष� का 

हो जाएगा, तो उसे हर महीने तीन हजार �पये िमल�गे । 50-55 �पये क� क�मत पर 3,000 �पये 

उसक� बुढ़ापे म� मदद होगी । वह िकसान जब 60 वष� का होगा, उस समय भले ही हम यहा ंइस 

सदन म� न ह�, लेिकन वह िकसान उस समय हमारी त�कालीन सरकार को दआुए ंदेगा िक उस 

सरकार ने हमार ेभिव�य को बनाने के िलए एक बड़ी योजना इस देश म� लाई थी । 

म� आपसे आ�ह करना चाहता ह� ं िक िकसान क� आय दो गनुी करने के िलए सरकार का 

जो सकं�प है, वह गांव क� �गित और िबजली क� उपल�धता पर आधा�रत है । हमारी सरकार 

पहली ऐसी सरकार है, िजसने गांव को फोकस करके िबजली के �े� म� भी काम िकया है । िबजली 

रा�य का िवषय है, लेिकन भारत क� सरकार ने लगातार फंड जेनरटे करके रा�य� को िबजली के 

�े� म� �ो�सािहत करने का काम िकया है ।  
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महोदय, म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह� ंिक िकसान� क� जोत घट रही है । िकसान 

को केवल इस बात क� िचंता है िक उसक� जोत लगातार घट रही है । जोत इसिलए घट रही है, 

�य�िक जनसं�या लगातार बढ़ रही है । जनसं�या बढ़ेगी, तो �वाभािवक �प से जोत घटेगी । यह 

हमारी िचंता का िवषय है । म� चाह�ंगा िक इस सदन म� सामूिहक �प से इस बात क� िचंता होनी 

चािहए । अब समय आ गया है, जब इस देश म� जनसं�या पर कानून बने । पूरा देश एकमत हो । इस 

देश म� जनसं�या िनयंि�त हो । जाित, धम�, स��दाय से ऊपर उठकर िकसान, गरीब, �यापारी दो 

ब�च� का पालन-पोषण कर,े तो उसस ेकम से कम िकसान� क� जो छोटी जोत हो रही है, उसम� 

मदद िमलेगी ।  

महोदय, हमार ेमं�ी महोदय यहां उपि�थत ह� । िकसान के नाते मेर े कुछ सझुाव भी ह� । 

हमार ेयहा ं70 िदन क� मंूग लगती है, उसका एमएसपी 6,975 �पये है । हम अरहर लगाते ह�, तो 

वह 180 िदन� म� आती है । उसका समथ�न मू�य 5,675 �पये है । चने क� फसल लगाते ह�, वह 

120 िदन� म� आती है । उसका समथ�न मू�य 4,620 �पये है । …(�यवधान)  

माननीय सभापित महोदय, 302 सद�य� क� पाट� है और म� तीसरा व�ा ह�ं । म� पांच-सात 

िमनट के िलए आपसे आ�ह क�ंगा । समय के आधार पर जो फसल कम िदन क� है, उसका 

समथ�न मू�य कम हो । दलहन जैसी फसल, जो �यादा समय लेती है, उसका समथ�न मू�य �यादा 

हो । इस पर भी सरकार थोड़ी िचंता कर े।   

इस पर सरकार िचंता करगेी, हम जो जैिवक खेती कर रहे ह� इसे बढ़ाने क� ज�रत है । 

हालािंक हमारी सरकार ने 115 िजल� को मॉडल िजले के �प म� िचि�हत िकया है, जहा ंसमावेशी 

समाज का िनमा�ण िकया जाएगा, गोबर और जैिवक खाद स े खेती क� जाएगी, इसे बढ़ाने क� 

ज�रत है । म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह�,ं इस देश म� समथ�न मू�य िचंता का िवषय है । 

जब बाजार म� माल जाता है तो उस समय िकसान� को समथ�न मू�य नह� िमल पाता है । देश म� 

ऐसा कोई मैि�नजम डेवलप होना चािहए िक हर हाल म� उ�पाद समथ�न मू�य पर ही िबके । जब 

�यापारी माल लेकर आता है, उस पर एमएसपी िलखा रहता है, उससे नीचे उसका माल नह� 
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िबकता है । जब अनाज पर एमएसपी िनधा��रत क� गई है तो यह भी उसी आधार पर िबके, इसके 

िलए हमको िचंता करने क� ज�रत है ।  

 सभापित महोदय, यह रोग िपछले चालीस साल� से चल रहा है । हमार ेदेश के बह�त सार े

�यापा�रय� ने नेपाल म� ऑिफस खोले ह�ए ह�, नेपाल म� दलहन और अनाज का �यवसाय करते ह�, 

दिुनया के दूसर े देश� से दलहन और अनाज मंगाते ह� । चूंिक नेपाल म� कोई पोट�  नह� है, पोट�  

कोलकाता म� है, पूरा माल कोलकाता बंदरगाह पर उतरता है । �यापारी िह�द�ुतान के ह� और उनके 

ऑिफसेज नेपाल म� है । वह माल नेपाल जाने क�  बजाय  कोलकाता और बंगाल म� ही खप जाता 

है । यह हमार ेदेश के िकसान� को कमजोर करने का काम करता है । सरकार इस बात क� भी िचंता 

कर े। 

  आज हम वाजपेयी जी का �मरण करते ह� । �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना क� चचा� हो 

और पूव� �धान मं�ी माननीय अटल िबहारी वाजपेयी जी क� चचा� न कर�, शायद यह उिचत नह� 

होगा । हमारी सरकार ने 83 हजार करोड़ �पये �धान मं�ी �ामीण सड़क के िलए िदए ह� । हर िदन 

पूरे देश म� 130-135 िकलोमीटर सड़क बन रही है । म� अपने ससंदीय �े� के बार ेम� बताना चाहता 

ह�ं । हमार े�े� म� 2700 म� से केवल सात गांव बचे ह�, जहां सड़क नह� बना पाए ह� । 2693 गांव� को 

सीधा सड़क से जोड़ने का काम िकया गया है । यह इतनी मह�वपूण� योजना है । यह योजना सीधे 

गांव, गरीब� और िकसान� से जड़ुी ह�ई है ।  

 सोलह हजार करोड़ �पये �ामीण िबजली के िलए सरकार ने िदया है, इससे गावं म� िबजली 

िस�टम को अप�ेड करने म� मदद िमलेगी । हम गांव को िडिजटलाइज कर रहे ह� । मनरगेा के ऊपर 

साठ हजार करोड़ �पये, आवास योजना म� उ�नीस हजार करोड़ �पये । अभी हमार ेसाथी कह रहे 

थे िक आवास योजना पर काम ठीक से नह� हो रहा है । माननीय �धान मं�ी जी क� �लैगिशप 

�क�म है । वष� 2020 म� 70 लाख घर बन�गे, 2021 म� 70 लाख घर बन�गे, 2022 म� 60 लाख घर 

बनाकर आवास योजना  को पूरा करने का काम कर�गे । इस योजना को हमारी सरकार ने आगे 

बढ़ाया है ।  
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 अतं म�, म� िजस �े� का �ितिनिध�व करता ह�ं । म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह� ं िक 

देश के िकसान का उ�पादन बढ़े, िकसान मजबूत हो, इसके िलए एक सामूिहक �यास और िचंतन 

करने क� आव�यकता है । मझेु लगता है िक सबसे पहले जनसं�या पर िचंता करनी चािहए, उसके 

बाद पया�वरण पर फोकस करके काम करने क� ज�रत है । कृिष उ�पाद का नगद भगुतान हो, इस 

बात के िलए हम� आगे बढ़कर काम करने क� ज�रत है । जल सरं�ण के िलए काम करने क� 

आव�यकता है ।  

 म� आपके मा�यम से देश क� सरकार को ध�यवाद �ािपत करना चाहता ह�ं । मेरी 

कं�टीट्यूएसंी म� मोहानी एक जगह है जहा ंहजार� एकड़ जमीन सरकार क� है, वहा ंसरकार एक 

ए�ीक�चर यूिनविस�टी बनाए । �टॉप डैम यानी जल �बंधन का जो क�सेपट लेकर आए ह�, आठ-

नौ �मखु निदय� पर �टॉप डैम बने, म� इसके िलए भी सरकार से आ�ह करना चाहता ह� ं।  
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*SHRIMATI  APARUPA PODDAR (ARAMBAGH): Since Independence, 

Indian agriculture continued to be the backbone of the country’s economy.  

Shri Lal Bahadur Shastri famously proclaimed “Jai Jawan, Jai Kishan”. Today, 

we hold high esteem for our Jawans. But the condition of the farmers in India is 

deplorable. The country has 119 million farmers and 144 million agricultural 

labourers directly involved in agriculture.  

 Farmers are at huge risk due to the extreme weather conditions which 

has an impact of climate change. There is a slow implementation of 

Government schemes which do not reach even to all small and marginal 

famers. There should be effective implementation and proper follow-up and 

evaluations of the schemes so that they reach to every farmer.  

 Since jute is the main cash crop, the farmers have to sale jute in order to 

meet family needs.  The low market price affects the jute farmers. During 

sowing period, price of high yielding variety jute seed becomes high and goes 

beyond the purchasing capacity of small farmers. In my Parliamentary 

Constituency, jute farmers face a lot of problems.  

 Under the Pradhan Mantri Jan Dhan Yojana launched in 2014, 33 crore 

back accounts were opened across India. However, 65 per cent of women still 

lack a bank account.  

 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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 Government wishes to encourage and facilitate the role of gramin 

women, but it has not specified and suggested how to eradicate malnutrition 

and anaemia from which Indian mothers are suffering a lot in rural India. In 

MGNREGA, personday of SC is 20.69 per cent, in 2018-19, personday of SC 

is 22.69 per cent in 2015-16 and 18.88 per cent in this Budget 2019-20.  

As per the report of NABARD, West Bengal provided credit to 97,535 

self-help groups in the cooperative sectors, leading huge creation of 

employment and income generation mostly among women.  

In West Bengal, we have successfully implemented ‘Bangla Fasal Bima 

Yojana’ to safeguard the poor farmers. Bengal is the first State in India where 

Government subsidy is directly credited into farmers’ ‘Kisan Credit Card’. 

‘Matir Katha’ has been launched to address farm-related problems using 

hand held tablets, PCs and a dedicated portal. 

In our country, we have a very limited people who are doing aquaponic 

farming. They are planting crops using organic fertilizer with fish cultivation. 

These technologies are developed in American or European countries. 

Since 2016, in India, Cherai, a small coastal village near Kochi in Kerala 

is aquaponic village. The Government has to take initiative towards adaption 

and mitigation strategies in the mind of farmers and they get price for their 

production. 

Bengal is ranking first in production of inland fresh water fisheries. The 

Government should set up Export Research Hub in West Bengal from 

Centrally sponsored scheme towards Blue Revolution in the country as the 
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small fishermen are going through the worst crisis of their time throughout the 

country. 

I suggest that through a plan manner with combination of health, rural, 

animal and MSME Ministers, we should first come forward to vitalize the 

women power of the rural India through house-oriented domestic productivity 

employment like animal husbandry development, fisheries, conservation and 

management of natural resources, seed production process, post-harvesting 

training program and export-oriented project also. 

All these are need to set up block-wise hub with an expert team of 

women comprising technologists and trained experts. 

The entire process will not only develop the rural India but also generate 

employment in the country rapidly. 
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SHRI  HASNAIN  MASOODI (ANANTNAG):  Hon. Chairperson, the Budget, 

as it relates to agriculture and farmers’ welfare, is a second most disappointing 

feature of the Budget. The first being the unwarranted and unjustified increase 

in prices of diesel and petrol. Whatever name you give it, irrespective of colour 

and costume for a common man, and particularly the farmer, it is the increase 

in prices of petrol and diesel which is going to create the worst effect. It is, in 

real terms, a stab in the back.  

Sir, this increase is going to have a spiral and cascading effect and is 

going to adversely affect every segment of the society including the farmers. 

चेयरपस�न साहब, बजट िसफ�  एक गोशवारा नह� है खच� और आमदनी का, यह एक आईना 

है तम�नाओ ंऔर आरजओु ंका । अगर सोसाइटी के िकसी सैगम�ट को सबसे �यादा हक है अपनी 

आरजएु ंऔर तम�नाए ंदखेने का तो वह हमार ेअ�नदाताओ ंऔर िकसान� को है । यह बजट उ�ह� 

के िलए ही सबसे �यादा िडसए्पाइंिटंग है । वे िजस पीड़ा स ेिपछले दो साल से गजुर रहे ह�, जो 

मेिनफे�टो बनाया गया था, उससे यह तव�को क� जाती थी सबसे �यादा तव�ज़ोह िकसान� क� 

तरफ होगी, उसक� भलाई क� तरफ होगी, उसक� बहबूदी क� तरफ होगी । But a closer look at 

the Demands and allocation disappoints one. The statistics are depressing. 

About 22 crore people of our country are directly or indirectly engaged in 

agriculture but very little has been done to ameliorate their lot, for their welfare. 

As I said, their status is depressing.  

The growth rate as per the Economic Survey has come down to a 

meagre 2.9 per cent. Share in economy continues to be at 19 per cent but the 

actual allocation for agriculture and welfare of farmers has come down. 
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Rashtriya Krishi Vikas Yojana witnesses a mere increase of four per cent. It 

camouflages the actual downslide in the allocation on agriculture. Out of 

Rs.1,30,485 crore earmarked for agriculture and farmers’ welfare, Rs.75,000 

crore are to be eaten up by PM-KISAN Yojana. If we segregate it, the real 

allocation comes down from Rs.67,800 crore to Rs.55,485 crore. If we even go 

to the PM Kisan Samman Yojana, it was intended to benefit 14.5 crore people 

but in real terms the benefit has reached only 3.3 crore people. The amount 

spent is only about Rs.12,450 crore. It has not reached the beneficiaries.  

The benefit under PM Kissan Samman Yojana is still linked with the 

land. Over the years, the number of actual cultivators has come down. About 

55 per cent of farmers engaged in agriculture do not have any holding at all. 

So, in real terms, however much noise we make about this Rs.75,000 crore, it 

is going to avoid 55 per cent of the farmers. A comment was made by hon. 

Finance Minister that we are going to bring them within the fold of this scheme. 

But in actual terms that was an off the cuff remark. It does not touch the lives of 

55 per cent of the farmers. Hon. Sir, 54 per cent of the Budget is taken away 

by this PM Kissan Samman Yojana or whatever name is given to it. But the 

benefit does not reach those who are engaged in agriculture.  

The MSP is restricted to 23 crops but the market intervention is 

restricted to a few crops. So, in real terms, fixing MSP has no meaning at all. 

When you are not ready to intervene and come to the rescue of the farmer, 

how will the farmer be benefited?  
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As regards loans to farmers, 68 per cent of our farmers have less than 

one hectare of land and so, they depend on moneylenders for loans. 

 There is no plan to rescue these 68 per cent of farmers from the 

clutches of money-lenders. There is no plan to provide an alternative 

mechanism and extend loan facilities to them at reasonable rates. So, they are 

left at the mercy of private money-lenders. 

 There is a failure in respect of Fasal Bima Yojana also. What is the 

number of actual farmers covered under this Scheme? It is restricted to only 27 

per cent of non-loanee farmers who are getting the benefit. Those who do not 

take loans are not benefitted under this Scheme. 

 In case of failure of crop, one has to prove that the crop of the entire 

area, taluka or village has failed. Premium is a different thing. Unless and until 

the farmer proves that the entire crop of the entire area has failed, he does not 

get any benefit of insurance and he does not get any compensation. 

 Irrigation is restricted to only 49 per cent of the entire land. Nothing has 

been done to increase the area of irrigation. Surprisingly and shockingly, there 

is a decrease of 3.7 per cent in the allocation for ICAR. If we want to come to 

the rescue of the farmers, we have to focus on thrust areas like, seed 

improvement, mechanisation of farming, intensive farming, irrigation and 

research, etc. We should take the results of research from lab to land. All those 

sectors are ignored in this Budget. 
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 Sir, shockingly, only 0.3 per cent of the Budget has been earmarked for 

research. We have 2.22 crores of farmers whereas the United States of 

America has only 10 per cent of this number. Still, their production is much 

more than ours. What is the reason? It is because they employ new methods 

and new inputs. Everything is missing here. 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. 

SHRI HASNAIN MASOODI : Incorporating new techniques, new research 

results in farming is needed. 

 Now, I come to Jammu & Kashmir. Sir, please allow me to say 

something about Jammu & Kashmir. We produce 2.5 million metric tonnes of 

fruits. We have facilities for only one per cent commercial processing of 

commodities. We can only preserve five per cent of commodities in cold-

storage. No arrangement are being made. The recent developments have 

compounded our problem. There are now restrictions on fruits. We are not able 

to transport fruits. Our fruit industry is right now confronted with a loss of Rs. 

2,000 crore. We are not able to export fruits because of the restrictions on the 

Highways. Nothing is being done to have cold-storage facilities. As I said, only 

five per cent of the fruits can be preserved in cold-storage. Rest of the fruits, 

that is, six million tonnes, rot. So, the Government was expected to focus on it. 

Saffron, our best cash crop is on a downslide. The production has come down 

to 10 per cent because of failure of Prime Minister’s Saffron Mission. Nobody is 

bothered about looking into the failure of the Mission. What were the causes? 

How did it fail? What was required to be done? 
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 It is not that fruits are only the source of income for the people of 

Kashmir. Fruits and Saffron would earn foreign exchange for the country. 

There is 90 per cent downslide in the production. Only five per cent of the 

production can be preserved in cold-storage facilities and we have facilities for 

only one per cent commercial processing of these commodities. These are the 

areas where the Government was expected to focus. 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. 

SHRI HASNAIN MASOODI : But what is being done? Failures are 

camouflaged. It is false hike, false upswing in the Budget allocations. It is not 

real. The reality is that it has come down from, as I said, Rs. 6,000 crore to Rs. 

5,000 crore. So, much more is expected to be done. Thrust areas are to be 

identified. The Government has miserably failed to focus on that and to give 

some kind of relief to the farmers, who clamour for relief, who are the 

marginalised, unaided section of the society. Thank you. 
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*�ी अशोक महादेवराव नतेे )गड़िचरोली-िचमरु(  : देश के माननीय �धानमं�ी आदरणीय मोदी 

जी एवं िव� म�ंी जी का म� �दय से ध�यवाद करना चाहता ह�ं, �य�िक एन.डी.ए. सरकार �ारा देश 

का यह िव�ीय बजट लीक से हटकर िदखायी िदया है, िजसम� लोक-लभुावन घोषणाओ ंके �थान 

पर बजट को कृिष एव ं िकसान�, गरीब एवं म�यम वग�य लोग� पर केि��त िकया गया है तथा 

अतं�रम बजट म� समाज के गरीब तबक� का िवशेष �यान रखा गया है । 

हमारा देश िकसान� का दशे है तथा हमारे देश क� 70 �ितशत आबादी खेती पर ही िनभ�र 

है । गांववािसय� का आज भी म�ुय काय� खेती करना है। यह �स�नता क� बात है िक हमार े

लोकि�य �धानमं�ी �ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� ��तुत बजट म� 2022 तक िकसान� क� आय 

दोगनुी करने का �लान तैयार िकया गया है, जो अित �शंसनीय   है । 

चूंिक, गांव� के िवकास के िबना देश का िवकास नह� हो सकता है, इसिलए सरकार ने अपने 

बजट म� �यादा जोर गांव गरीब और िकसान� पर िदया है । यह िकसी से िछपा नह� है िक अब से 5 

वष� पहले िकसान� क� आिथ�क ि�थित बह�त ही दयनीय हो गयी थी और उनको उनक� फसल का 

वािजब मू�य भी नह� िमल पा रहा था । 

लेिकन, आदरणीय �ी नर�े� मोदी जी के �धानमं�ी�व काय�काल के दौरान िवगत 5 वष� म� 

िकसान� क� ि�थित म� काफ� हद तक सधुार ह�आ है और सरकार उनके क�याण हेत ुहर संभव 

�यास कर रही है। 

चूंिक, क�टनाशक, रासायिनक खाद और हाईि�ड बीज, िजनका उपयोग िकसान� के िलए 

अ�यिधक महंगा सािबत हो रहा है और इनके उपयोग से उ�ह� उनक� उपज का उिचत मू�य भी 

नह� िमल पाता है, सरकार इस ि�थित से िनबटने के िलए इस बजट म� "जीरो बजट खेती" यािन 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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पूरी तरह से �ाकृितक ससंाधन� पर िनभ�र पार�प�रक खेती को बढ़ावा िदए जाने क� घोषणा क� है, 

जो िकसान� के िहत म� है । 

इस "जीरो बजट खेती" का उ�े�य खतेी के बिुनयादी तरीक� पर लौटना है। इसी से 

िकसान� क� आय दोगनुी करने का ल�य पूरा होगा । खा�ान�, दलहन�, ितलहन�, फल� और 

सि�जय� क� �व-पया��ता और िनया�त पर िवशेष �प से जोर िदया गया है । 

यह भी �शंसनीय है िक हमारी सरकार ने अ�नदाता को ऊजा�दाता बनाने पर बल देते ह�ए 

उनका जीवन और �यवसाय आसान बनाने के िलए काम करने पर जोर िदया है और कृिष 

अवसरचंना म� िनवेश करके आजादी क� 75व� सालिगरह तक िकसान क� आय दोगनुी करने क� 

बात कही है । 

सरकार ने इस िव�ीय बजट म� िकसान� के िलए 10 हजार नए िकसान उ�पादक सगंठन 

बनाए जाने का �ावधान िकया है, िजससे िकसान� को आिथ�क �प से मजबूत बनाने म� काफ� हद 

तक मदद िमलेगी । बजट म� कृिष अवसरंचना म� �यापक िनवेश क� भी �यव�था क� गयी है, िजससे 

आने वाले समय म� िकसान� क� आिथ�क ि�थित म� बेहतर सधुार होगा । 

इस �कार से यह िनि�त �प से कहा जा सकता है िक हमार ेदेश क� लोकि�य सरकार ने 

िकसान� क� आिथ�क दशा सधुारने और उ�ह� सश� करने के िलए बजट म� पया�� �ावधान िकए ह� । 

कृिष हमार ेदेश क� अथ� �यव�था का मूल आधार है । जब खतेी म� उपज अ�छी होती है, 

तब िकसान फसल को लेकर बाजार म� जाता है और �ा� पैस� से �ै�टर खरीदने, मकान खरीदने, 

बेटे-बेटी को उ�च िश�ा के िलए भेजने, वाहन खरीदने आिद का काय� करता है, िजससे बाजार म� 

मांग बढ़ जाती है । मांग बढ़ने से उ�ोग-धंध� के कल-कारखान� के पिहए तेजी से घूमने लगते ह� एव ं
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देश औ�ोिगक िवकास क� ओर बढ़ने लगता है । लेिकन, फसल अ�छी नह� आने पर जब िकसान 

मायूस होकर बैठ जाता है तो अथ� �यव�थ के िवकास का पिहया थम जाता है । 

सरकार ने इसी भावना को �यान म� रखकर बजट को कृिष एव ं�ामीण अथ� �यव�था पर 

केि��त िकया है, िजसम� िकसान� के साथ ही साथ �ाम पचंायत� को भी िवकास क� दौड़ म� तेजी 

से आगे बढ़ाने के िलए पंचायती राज �यव�था को मजबूत करने के िलए अब शहर ही नह� गांव भी 

�माट�  और सम�ृ बने, वहां पर अ�छी सड़क�  ह�, �व�छ पानी हो, साफ-सथुर े�कूल ह�, पचंायत 

भवन, सामदुाियक भवन ह� तथा मनरगेा के मा�यम से रोजगार के अवसर भी गांव म� उपल�ध ह�, 

इससे गांव का पूरा कायाक�प तो होगा ही साथ ही गांव� से लोग� का पलायन भी �केगा और गांव 

सव� सिुवधा स�प�न भी ह�गे । 

म� यह त�य भी सरकार के �यान म� लाना चाह�ंगा िक आज देश न�सलवाद से बरुी तरह 

�भािवत हो रहा है । इसका एक �मखु कारण इन �े�� का अिवकिसत होना ही है । यिद आिदवासी 

बाह��य �े�� का सवा�गीण िवकास करके वहां के लोग� को रा�� क� म�ुयधारा से जोड़ने का सतत 

�यास िकया जाए तो न�सलवाद क� सम�या से काफ� हद तक िनपटा जा सकता है । 

यह िविदत ही है िक महारा�� रा�य का गड़िचरोली-िचमूर जनजातीय ससंदीय �े� 

न�सलवाद से बुरी तरह �भािवत है । इस �े� म� मैगनीज, लोह, अ�क (मायक) हीरा इ�यािद 

खिनज पदाथ� �चरु मा�ा म� उपल�ध है । यहां पर खिनज आधा�रत और अ�य छोटे-बड़े उ�ोग 

�थािपत करके गरीब आिदवासी लोग� को रोजगार  महैुया कराया जा सकता है । ऐसा करने से 

आिदवासी यवुक� को केवल रोजगार उपल�ध होगा, बि�क इस �े� का िवकास भी हो और वे रा�� 

क� मु�यधारा से जड़ु सक� गे । 

अतः न�सलवाद से बुरी तरह �भािवत अित दगु�म, िपछड़े आिदवासी एव ं उ�ोग रिहत 

गड़िचरोली-िचमूर �े� के िलए टै�स होिलडे पैकेज घोिषत करके के��ीय �तर से छोटे-बड़े उ�ोग 
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�थािपत कर उसी �कार से के��ीय कर� म� छूट �दान कर�, जैसे - उ�राख�ड, िहमाचल �देश 

जैसे रा�य� के िवकास हेत ु टै�स होिलडे पैकेज के अ�तग�त दी गयी है, तािक इस �े� के गरीब 

आिदवासी यवुक� को रोजगार महुैया हो सके और न�सलवाद क� सम�या िनजात िमलकर वे देश 

क� मु�यधारा म� शािमल हो सके ।  

मेरा ससंदीय �े� गड़िचरोली-िचमरु एक बह�त ही िपछड़ा आिदवासी बाह��य दगु�म �े� के 

अ�तग�त आता है तथा महारा�� के िवशेषतः िवदभ� �े� म� गड़िचरौली, च��परु, ग�िदया और 

भंडारा िजले के िकसान इस समय भारी सकंट से गजुर रहे ह� । िवदभ� म� महारा�� रा�य का 

गड़िचरोली संसदीय �े� भी आता है, जो आिदवासी बाह��य �े� होने के साथ-साथ अ�यिधक 

दगु�म और अिवकिसत �े� है । 

मेर े संसदीय �े� के गरीब आिदवासी िकसान एक तरफ भारी वषा� क� मार से गजुरते ह� 

तथा दूसरी ओर सूख ेक� ि�थित म� भी उनक� फसल बेकार हो जाती है । इसिलए, ऐसी ि�थित म� 

आिदवासी बाह��य �े� के िकसान� क� मदद िकए जाने क� त�काल परम आव�यकता है तािक वे 

आिथ�क सकंट से उबर सके । लेिकन, यह तभी सभंव है जबिक के�� सरकार इन िकसान� के िलए 

आिथ�क अनदुान उपल�ध कराए । 

अतः महारा�� रा�य के िवशेषतः गड़िचरोली आिदवासी बाह��य आत िपछड़े �े� के धान 

�भािवत िकसान� को आिथ�क मुआवजा उपल�ध कराए जाने हेत ु अतं�रम बजट म� अलग से 

�ावधान िकए जाने क� आव�यकता है । 

देश के जनजातीय बाह��य �े�� म� जनजातीय लोग� को जीिवकापाज�न के िलए कृिष उपज 

हेत ु वन भूिम का आवंटन िकया गया है, लेिकन उनके िलए भूिम के िसचंन हेत ु जल क� कोई 

सिुवधा �दान नह� क� जा रही ह,ै िजस कारण जल के अभाव म� आिदवासी लोग अपनी भूिम को 

कृिष उपज के िलए उपयोग म� न लाकर बेकारी क� ि�थित म� है । जब तक आिदवासी लोग� को 
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आवंिटत क� गई भूिम के िसचंन हेत ुजल क� �यव�था नह� कराई जाती है, तब तक वह भूिम उनके 

िकसी उपयोग क� नह� है । 

आज देश न�सलवाद से बरुी तरह �भािवत हो रहा है । इसका एक �मखु कारण इन �े�� 

को अिवकिसत होना ही है । यिद आिदवासी बाह��य �े�� का सवा�गीण िवकास करके वहा ंके लोग� 

को रा�� क� म�ुयधारा से जोड़ने का सतत �यास िकया जाए तो न�सलवाद क� सम�या से काफ� 

हद तक िनपटा जा सकता है । 

अतः देश के जनजातीय �े�� म� िवशेषकर महारा�� रा�य के आिदवासी गड़िचरोली-िचमूर 

ससंदीय �े� म� आविंटत क� गई भूिम के िलए के��ीय �तर पर एक काय��म तैयार करके धन का 

आवंटन कर भूिम िसचंन हेतु पानी उपल�ध करवाया जाए, िजससे न�सलवाद से �भािवत लोग 

के��ीय योजना से लाभाि�वत होकर रा�� क� म�ुय धारा से जड़ु सके । 

महारा�� रा�य के न�सल �भािवत तथा जनजातीय िपछड़े ससंदीय �े� गड़िचरोली िजले 

के आिदवासी िकसान कारवाफा, चे�ना, तलुतलुी, दप�नग�ुा, उपसा जल िसचंन योजनाओ ंके बंद 

होने के प�रणाम�व�प कृिष उपज सचुा� �प से नह� कर पा रहे ह� | यह �े� अित िपछड़ा ह�आ है 

और यहां के गरीब आिदवासी िकसान पूरी तरह से खेती पर ही आि�त ह�, लेिकन वे अपनी खेती 

को पानी के अभाव म� िसिंचत न कर पाने क� वजह से बेकारी क� ि�थित म� है । अत: आिदवासी 

गड़िचरोली-िचमूर संसदीय �े� म� के��ीय �तर पर एक काय��म तैयार करके भूिम िसचंन हेत ुपानी 

उपल�ध करवाया जाने हेत ुअंत�रम बजट म� धन का आवटंन िकया जाए । 

देश म� िवशेषकर अनसूुिचत जाितय� एव ंजनजाितय� के ऐसे लोग� क� स�ंया बह�त अिधक 

है, िजनके पास रहने के िलए अथवा अपनी जीिवका चलाने के िलए खेतीबाड़ी हेत ुएक ईचं भी भूिम 

नह�  है । लेिकन दूसरी ओर देश म� लगभग आठ करोड़ एकड़ भूिम सर�लस है । यिद फोरे�ट 

कंजव�शन ए�ट म� आव�यक सशंोधन करके इस अित�र� भूिम को भूिमहीन लोग� म� िवत�रत कर 
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िदया जाये तो इससे न केवल अित�र� भूिम का समिुचत उपयोग िकया जा सकेगा, बि�क देश के 

गरीब अनुसूिचत जाित व जनजाित के भूिमहीन लोग� को अपना िसर िछपाने के िलए भी �थान 

िमल सकेगा और वे खेतीबाडी के ज�रए अपना जीवन िनवा�ह कर रा�� क� म�ुयधारा से जड़ुकर 

देश के उ�थान म� अपना सहयोग �दान कर सक� गे। 

अत: फोर�ेट कंजव�शन ए�ट म� ज�री सशंोधन करके अित�र� भूिम को देश के गरीब एव ं

दिलत आिदवासी समदुाय के भूिमहीन लोग� म� भूिम आविंटत िकए जाने हेत ु आव�यक कदम 

उठाए जाए।ं 

गड़िचरोली िजले क� तालकुा धानोरा म� कारवापा और तालकुा मूलचेरा म� च�ना लघु 

िसंचाई �ोजे�ट के�� सरकार के पास वन संर�ण अिधिनयम के अधीन ि�लयर�स न िमलने के 

कारण �वीकृित हेत ुलंिबत है, िजसक� वजह से गड़िचरोली िजले का आिदवासी बाह��य �े�, जो 

पूरी तरह से खेती पर ही आि�त ह�, म� आिदवासी िकसान अपनी खेती को पानी के अभाव म� 

िसंिचत न कर पाने क� वजह से बेकारी क� ि�थित म� है । अतः कारवापा व च�ना लघ ु िसंचाई 

प�रयोजनाओ ंको पया�वरणीय �वीकृित शी� �दान करके न�सलवाद से �भािवत �े�� को भूिम 

िसंचन हेत ुपानी उपल�ध करवाए जाने हेत ुअंत�रम बजट म� धन का आवटंन िकया जाए । 

महारा�� रा�य के च��परु, नागपरु, भ�डारा इ�यािद �े�� क� भूिम को िसंिचत िकए जाने 

के उ�े�य से िवदभ� �े� के अ�तग�त भडंारा िजले म� गोसीखदु� िसचंाई प�रयोजना वष� 1981 म� 

�ार�भ क� गई थी । इस प�रयोजना का िनमा�ण काय� बह�त ही धीमी गित से होने के कारण अब तक 

पूण� नह� हो सका है, िजसके प�रणाम�व�प �े� का िवकास अव�� होना �वाभािवक है । िजस 

समय यह प�रयोजना �ार�भ क� गई थी, उस समय इसक� अनुमािनत लागत 372.22 करोड़ �. 

थी, जो आज 15.21 गनुा बढ़कर 5659.10 करोड़ �. हो गई है । प�रयोजना का िनमा�ण काय� 
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समय पर पूरा न होने का एक �मखु कारण इस प�रयोजना के िलए आविंटत धनरािश को दूसर े

काय� म� �यय करना   है । 

गड़िचरोली िचमरु एक आिदवासी बाह��य �े� है । इस �े� के च��परु िजले के तीन िवधान 

सभा �े� जो अित िपछड़े ह�ए ह� और खेती पर ही आि�त ह�, को भी गोसीखदु� िसचंाई प�रयोजना 

से जल �ा� होना था । लेिकन प�रयोजना का काय� समय पर पूरा न होने के कारण िकसान अपनी 

भूिम को पानी के अभाव म� िसिंचत नह� कर पा रहे ह� । अतः इस प�रयोजना को शी� पूरा िकये 

जाने हेत ुअतं�रम बजट म� धन का आवटंन िकया जाए । 

गड़िचरोली िचमरु िजले क� तालकुा आरमोरी क� कोसरी लघ ु िसचंाई �क�प, डॉगरगांव-

ठाणेगांव ऊपरी िसंचाई योजना, कुरखेड़ा तालकुा क� य�गलखेड़ा लघ ु िसंचाई �क�प, चामोश� 

तालकुा क� ह�दीपरुानी ऊपरी िसचंाई योजना, तहोधी (मोकासा) ऊपरी िसचंाई योजना, िपपरी 

रीठ लघ ुिसचंाई �क�प, गणपरु उपसा िसंचन योजना, कढोली ऊपरी िसचंाई योजना, अनखोड़ा 

ऊपरी िसचंाई योजना, पोहार नाला �क�प, गड़िचरोली तालकुा क� कोटगल ऊपरी िसचंाई 

योजना, कोटगल बॅरजे, अहेरी तालकुा क� महागांव गरा� ऊपरी िसंचाई योजना, देवलमारी ऊपरी 

िसंचाई योजना, िसर�चा तालकुा क� र�गूठा ऊपरी िसचाई योजना, धानोरा तालकुा क� पलुखल 

लघ ुिसचंाई योजना के�� सरकार के पास वन सरं�ण अिधिनयम के अधीन ि�लयर�स न िमलने के 

कारण �वीकृित हेत ुलंिबत है, िजसक� वजह से गड़िचरोली िजले का आिदवासी बाह��य �े�, जो 

पूरी तरह से खेती पर ही आि�त ह�, म� आिदवासी िकसान अपनी खेती को पानी के अभाव म� 

िसंिचत न कर पाने क� वजह से बेकारी क� ि�थित म� है । 

अतः गड़िचरोली आिदवासी िजले क� उपयु�� सभी प�रयोजनाओ ंको शी� �वीकृित �दान 

करके न�सलवाद से �भािवत �े�� को भूिम िसचंन हेत ुपानी उपल�ध करवाने हेत ुबजट म� धन का 

आवंटन िकया जाए । 
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अतं म�, म� ��ततु बजट का पूरजोर समथ�न करते ह�ए सरकार को ध�यवाद देता ह�ं और 

साथ ही यह भी िवन� िवनती करता ह�ं िक मेर ेससंदीय �े� स ेसबंंिधत उपरो� सभी म�ु� पर 

सहानभूुितपूव�क िवचार करते ह�ए उनके िनराकरण हेत ुइस बजट म� धन व आवंटन हेत ुसमिुचत 

कदम उठाने क� कृपा कर�गे। 

ध�यवाद । 
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�ी अरिव�द कुमार शमा� (रोहतक): सभापित जी, ध�यवाद । म� सबसे पहले बताना चाह�ंगा िक 

मेरा भी ज�म एक छोटे से गांव म� ह�आ था । जब हम छोटे थे तो देखते थे, सनुते थ ेिक करीब 80 

फ�सदी आबादी गांव� म� और 20 फ�सदी आबादी शहर� म� रहती थी । उसके बाद धीर-ेधीर ेलोग 

अपने कारोबार के िलए, ब�च� क� अ�छी िश�ा के िलए, �वा��य लाभ के िलए और बह�त सी 

सिुवधाओ ं के िलए गांव से शहर� क� तरफ बढ़ने लगे । यह आंकड़ा |ÉÉÊiÉÉÊnxÉ बढ़ता गया । वष� 

2011 का स�सस अगर देख�गे तो आपको पता लगेगा िक गांव से शहर क� तरफ िकतने लोग� ने 

पलायन िकया, लेिकन वष� 2014 म� माननीय नर�े� मोदी जी के �धान मं�ी बनने के बाद यह 

िसलिसला �का और BÉEÉ{ÉEÉÒ vÉÉÒàÉÉ ह�आ । उसका कारण यह था िक जो गांधी जी BÉEciÉä थे, बात� 

थ� िक भारत गांव म� बसता है उसे माननीय मोदी जी ने समझा । गांव, गरीब और िकसान के बार ेम� 

मोदी जी क� VÉÉä सोच बनी । उस सोच को मोदी जी ने और भारतीय जनता पाट� क� सरकार ने 

योजनाओ ंBÉEÉä ÉÊ#ÉEªÉÉÉÎx´ÉiÉ िकया ।  

 सभापित जी, गरीब क� सेवा गरीब कर सकता है, िकसान क� सेवा िकसान कर सकता है, 

�यापारी क� सेवा �यापारी कर सकता है, लेिकन मोदी जी क� जो सोच थी उ�ह�ने =ºÉBÉEÉä 

योजनाओ ंम� िदखाया जैसे जब रलेवे के बार ेम� चचा� हो रही थी तो पीयूष गोयल जी ने बताया िक 

िकस तरह माननीय �धान मं�ी जी ने चाय बेची और उ�ह�ने गरीबी देखी । तो आप देख�गे ÉÊBÉE 

मोदी जी क� जो सोच है िक िजसने गरीबी देखी हो वह गरीब� के बार ेम� सोच सकता है, वही �धान 

मं�ी जी ने करके िदखाया । िजतनी योजनाए ं�धान मं�ी जी ने MÉ®ÉÒ¤ÉÉå BÉEÉä दी ह� वह �धान मं�ी 

जी क� cÉÒ सोच है िक िकस तरह गरीब� को आगे बढ़ाना है । हमने पहले भी सरकार� देखी और 

आज भी हम सरकार देख रहे ह� । पहले क� सरकार� म� �धान मं�ी VÉÉÒ तक िकस तरह क� बात� 

करते थे िक +ÉMÉ®  एक �पया िकसी योजना के िलए जाता है, चाहे �ामीण योजनाए ंहो, चाहे देश 

क� कोई भी योजना हो तो 15 पैसे cÉÒ लोग� तक पह�ंच {ÉÉiÉä lÉä, लेिकन वष� 2014 के बाद माननीय 
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�धान मं�ी नर�े� मोदी जी के नेत�ृव म� +ÉÉ{ÉxÉä देखा िक अगर एक �पया भी िकसी योजना के िलए 

ÉÊnªÉÉ  जाएगा तो एक �पया ही ºÉÉÒvÉÉ लोग� के िहत के िलए जाएगा, उसम� कोई िबचौिलया xÉcÉÓ 

cÉäMÉÉ +ÉÉè® BÉEcÉÓ £ÉÉÒ BÉEÉä<Ç कटौती नह� हो सकती है ।  

 आदरणीय सभापित जी, आपने देखा िक िजस तरह से सरकार का नारा है ‘सबका साथ 

सबका िवकास और सबका िव�ास’ । सबका िव�ास का मतलब है िक हम SÉÖxÉä cÖA VÉxÉiÉÉ BÉäE  

नमुाइंद� को लोग� का िदल जीतना है, हम ºÉ£ÉÉÒ को लोग� का िव�ास जीतना है, िजस िव�ास के 

साथ लोग� ने हम� बनाया है, उस िव�ास के साथ हम� आगे बढ़कर उनके दखु-सखु म�, उनक� 

उ�नित के िलए िकसान, गरीब, खेितहर मजदूर, दिलत, मजदूर, बेकवड�, नौजवान, कम�चारी, 

�यापारी सबके साथ िमलकर हम� काम करना है और इसी को ‘सबका साथ सबका िवकास और 

सबका िव�ास’ कहत ेह� । càÉ नमुाइंद� को लोग� का िदल जीतकर के िव�ास पैदा करना है । हमारी 

सरकार क� ‘�धान मं�ी आवास योजना’ है । हर गरीब का सपना रहता है िक मझेु घर िमले । हमार े

एक साथी ने बताया िक िकस तरह से जब बा�रश आती है तो गरीब आदमी जो क�चे मकान म� 

रहता ह�, उसे डर लगता है िक अगर इस बार बा�रश cÖ<Ç, तो कह� वह मकान के नीचे दब न जाए । 

àÉÉxÉxÉÉÒªÉ |ÉvÉÉxÉàÉÆjÉÉÒ जी और हमारी सरकार ने वष� 2022 तक 1 करोड़ 95 लाख प�के आवास 

बनाने का िनण�य िलया है ।  

18.00 hrs 

आप देख� िक सरकार ने हर प�रवार को एलपीजी कने�शन, िबजली और शौचालय महैुया 

कराने का ल�य िनधा��रत िकया है । िपछले पांच वष� म� एक करोड़ 54 लाख �ाàÉÉÒhÉÉå को सरकार 

ने आवास |ÉnÉxÉ ÉÊBÉEA cé । 

HON. CHAIRPERSON: Hon. Members, it is now 6 o’clock.  I have a long list of 

Members to speak.  If the House agrees, I may extend the time of the House 

till 10.00 p.m. 
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SEVERAL HON. MEMBERS: Yes, Sir. 

HON. CHAIRPERSON: The time of the House is extended up to 10.00 p.m. 

�ी अरिव�द कुमार शमा�: अगर गडु गवन�स क� बात कर�, iÉÉä ��येक आवास के िनमा�ण क� �गित 

को आज िजयो टैिगंग तकनीक� से मॉिनटÉÊ®ÆMÉ िकया जा रहा है । कल माननीय पे�ोिलयम àÉÆjÉÉÒ 

VÉÉÒ ने बताया है िक �धान मं�ी उ��वला योजना का nä¶É àÉå िकतना अ�छा |É£ÉÉ´É näJÉxÉä BÉEÉä 

ÉÊàÉãÉÉ है िक उ��वला योजना के तहत िजन लोग� को एलपीजी कने�शन िदए गए, उनम� से करीब 

20 �ितशत लोग� क� सांस क� बीमारी ~ÉÒBÉE हो गई है । कल ये आंकड़े माननीय पे�ोिलयम àÉÆjÉÉÒ 

VÉÉÒ ने िदए ह� । यह िकतनी बड़ी बात है िक �धान मं�ी क� उ��वला योजना के तहत, पहले गरीब 

आदमी को जो सांस क� बीमारी हो जाती थी, BÉDªÉÉåÉÊBÉE वह लकड़ी यूज करता था, िजसBÉäE धएु ंके 

कारण जो सांस क� बीमा�रया ंहोती थ�, उसम� उसे िकतना �रलीफ िमला है । आप देख�MÉä ÉÊBÉE 

�धान मं�ी �ाम सड़क योजना के तहत गांव� को शहर� से ÉÊBÉEतने अ�छे तरीके से जोड़ ÉÊnªÉÉ गया 

है, आज सड़क प�रवहन मं�ी गडकरी जी ने बताया िक ÉÊBÉEतने अ�छे तरीके से काम चल रहा है 

िक िद�ली से मेरठ पह�ंचने म� जहा ंचार से साढ़े चार घ�टे लगते थे, दो-तीन महीने बाद करीब 45 

िमनट म� आप िद�ली से मेरठ पह�ंच VÉÉAÆगे । पहले जो हर गांववासी शहर क� तरफ आता था, 

आज हमारी सरकार क� xÉÉÒÉÊiÉªÉÉå BÉEÉÒ वजह से वह शहर म� आता ज�र है, शहर म� पढ़ने के िलए 

भी आता है, नौकरी के िलए भी आता है, �वा��य लाभ के िलए आता है, लेिकन सड़क� का जाल 

इतना अ�छा िबछ गया है िक वह शाम को अपने घर पह�ंच जाता है । आप देख�गे िक नेशनल 

कैिपटल रीजन और िद�ली म� लाख� क� तादाद म� लोग आते ह� लेिकन इतनी सिुवधाए ंह�, रले क� 

सिुवधा है, �ांसपोट�  क� सिुवधा है, कनेि�टिवटी ऐसी है िक वे शाम को अपने cÉÒ गांव म�, अपने घ®Éå 

म� पह�ंच जाते ह� । गांव� म�, घर� म� सरकार ने इतनी +ÉSUÉÒ सिुवधाए ं nä रखी ह� । िबजली, 

कनेि�टिवटी, क�यिुनकेशन और �वा��य सिुवधाए ंभी गांव� BÉäE आस-पास ह� । जो छोटे शहर ह�, 
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आप देख�गे िक लोग पांच िमनट या दस िमनट के रा�ते म� गांव से वहा ंपह�ंच जाते ह� । सरकार ने 

ãÉÉäMÉÉå BÉEÉä ºÉÖÉÊ´ÉvÉÉAÆ näxÉä BÉäE ÉÊãÉA ÉÊBÉEतनी +ÉSUÉÒ कनेि�टिवटी दी है ।  

 िपछली सरकार� म� अनदखेी झेल रहे 100-100 क� आबादी वाले छोटे-छोटे गांव� म� कोई 

िवकास नह� ह�आ था, लेिकन हमारी सरकार ने 100-100 क� जनसं�या वाले गांव� म� भी सड़क 

पह�ंचाने का बह�त बड़ा काम िकया है । �व�छ भारत िमशन म� सुदंर भारत िमशन को आगे बढ़ाते ह�ए 

��येक गांव म� सॉिलड वे�ट के िलए भी उिचत �ब�धन क� �यव�था क� गई है । िकसान और कृिष 

गांव क� आ�मा ह�, गांव क� रीढ़ ह�, बगैर िकसान क� उ�नित ह�ए गांव� का िवकास सभंव नह� है । 

इसिलए देश के अ�नदाता के िलए, माननीय �धान मं�ी जी के नेत�ृव म� इस बार एक लाख 38 

हजार करोड़ �पये का �रकॉड� �ावधान बजट म� िकया गया है । िकसान स�मान योजना के अतंग�त 

हर साल 6,000 �पये िकसान� को िदए जाएगें । कृिष के िलए ज़ीरो बजट फािम�ग क� बात है । 

िकसान� के िलए कम लागत, कम पानी, कम िबजली और जमीन क� फिट� िलटी भी कमजोर न हो, 

सरकार इस पर पूरा �यान द ेरही है । सरकार क� पूरी कोिशश है िक िकसान� क� आमदनी दोगनुी 

हो । सरकार <ºÉके िलए |ÉÉÊiÉ¤Ér है । 

माननीय सभापÉÊiÉ  जी, म� आपसे एक िनवेदन क�ंगा िक िकसान� के िलए सबसे मह�वपूण� 

चीज पानी है । जब से ह�रयाणा बना है, 1 नव�बर, 1966 को हÉÊ®याणा पजंाब से अलग ह�आ, तब 

से सतलुज-यमनुा िलंक कैनाल का एक म�ुा है । म� आपके मा�यम से सरकार का �यान इस ओर 

िदलाना चाह�ंगा िक कल हमार ेम�ुय मं�ी जी ने भी रोहतक म� कहा है ÉÊBÉE के�� सरकार को इसम� 

ह�त�ेप करना चािहए, �य�िक पानी िकसान� क� जीवन रखेा है । स�ुीम कोट�  म� 30 िसत�बर को 

<ºÉBÉEÉÒ ºÉÖxÉ´ÉÉ<Ç है । के�� सरकार इस म�ेु को सलुझाने क� £É®{ÉÚ® कोिशश कर े BÉDªÉÉåÉÊBÉE यह 

िकसान� क� लाइफ लाइन है, ह�रयाणा क� लाइफ लाइन है । ह�रयाणा का आम आदमी चाहता है 

िक इस म�ेु को सलुझाया जाए । मझु े पूरी उ�मीद है ÉÊBÉE अगर के�� सरकार इसम� थोड़ा-सा भी 

ह�त�ेप करगेी तो ªÉc बात बन सकती है । …(�यवधान) 
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HON. CHAIRPERSON: You have got only one minute. Please conclude. 

There are several hon. Members who also have to speak. 

�ी अरिव�द कुमार शमा�: �धान मं�ी नर�े� मोदी जी ने ि�कल डेवलपम�ट का जो �ो�ाम श�ु 

िकया है, ह�रयाणा सरकार ने उसको बड़े {ÉèàÉÉxÉä {É® ãÉÉMÉÚ िकया है । ह�रयाणा के पलवल म� 

िव�कमा� जी के नाम से ि�कल डेवलपम�ट यूिनविस�टी का भी िनमा�ण िकया गया है । िजसम� करीब 

800 छोटे-छोटे कोस�ज रह�गे । जो ¤Éä®ÉäVÉMÉÉ® नौजवान ªÉÖ´ÉBÉE नौक�रय� के िलए परेशान रहते ह�, वे 

छोटे-छोटे कोस�ज करके रोजगार �ा� कर सकते ह� । उनको सरकार क� तरफ से लोन भी िमल 

सकता है और काम भी िमलेगा । ह�रयाणा सरकार ने लगभग 25 हजार से 35 हजार ¤Éä®ÉäVÉMÉÉ® 

नौजवान ªÉÖ´ÉBÉEÉå को छोटे-छोटे कोस�ज करा कर बह�त बड़ा काम िकया है, उनको नौक�रया ंदी ह�, 

उनको काम िदया है, उनको  िकसी न  िकसी तरीके से लोन िदला कर, उनको काम पर लग´ÉÉया 

है । म� इस बात के िलए àÉÉxÉxÉÉÒªÉ àÉxÉÉäc® ãÉÉãÉ VÉÉÒ BÉEÉä ध�यवाद देता ह� ंिक यह के�� सरकार 

क� योजना है और ह�रयाणा सरकार के�� सरकार क� हर योजना को सबसे पहले cÉÊ®ªÉÉhÉÉ àÉå 

ãÉÉMÉÚ करती है । 

म� आपके मा�यम से कहना चाह�ंगा िक £ÉÉ®iÉ ºÉ®BÉEÉ® +ÉÉè® cÉÊ®ªÉÉhÉÉ ºÉ®BÉEÉ® <ºÉ 

¤ÉÉiÉ {É® �यान द� और म�ने VÉÉä एसवाईएल केनाल क� बात क� है, =स पर भी �यान द� । ध�यवाद, 

जय िह�द ।  
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*KUMARI SHOBHA KARANDLAJE (UDUPI CHIKMAGALUR): I would like to 

express my views on the Demands for Grants under the control of Ministries of 

Rsural Development and Agriculture and Farmers’ Welfare for 2019-2020. 

India remains a low per capita income economy since decades with 

agriculture recording a contribution of just 15 per cent to the GDP in 2017, 

which is lower than what the manufacturing and service sectors contribute. As 

economies mature, the asymmetrical contribution of agriculture to GDP is a 

healthy and expected outcome.  However, a proportionate lowering in the 

share of our dependence on agriculture as a livelihood needs to happen from 

the current 45 per cent in order to come closer to the global average of 26 per 

cent in the long-term.  Come June, the most anticipated news in India is the 

arrival of monsoons and the promise it holds for the country’s 119 million 

farmers and 144 million agricultural labourers directly involved with agriculture. 

No other Government in India’s have done so much for agriculture as 

the Narendra Modiji led NDA Government.  From doubling farm incomes by 

2022, renaming the Ministry of Agriculture, the Agriculture and Farmers’ 

Welfare Ministry, transferring Rs.6,000 per year directly into the bank accounts 

of small and marginal farmers guaranteeing Minimum Support Price (MSP) 

with 50 per cent additional payment, issuing soil health cards, setting up 

eNAMs and GrAMs to revamping 99 big incomplete canal irrigation projects, 

the list of agricultural reforms the NDA Government have undertaken is long.  

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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Simultaneously, there has been record farm production of cereals, vegetables, 

fruits, milk and fish.  Yet, the rural countryside is afflicted with economic 

distress.  The slow agricultural growth has been accompanied by serious dips 

in wage growth.  Rural wages grew at an estimated 3.8 per cent year-on-year 

in December 2018. 

India remains a low per capita income economy since decades, with 

agriculture recording a contribution on just 15 per cent to the GDP in 2017, 

which is lower than that the manufacturing and service sectors contribute.  As 

economies mature, the asymmetrical contribution of agriculture to GDP is a 

healthy and expected outcome.   However, a proportionate lowering in the 

share of our dependence on agriculture as a livelihood needs to happen from 

the current 45 per cent in order to come closer to the global average of 26 per 

cent in the long-term. 

The present Government has been more than sensitive in its response 

to rural concerns, having provisioned Rs.2.2 trillion in subsidies on fertilizer, 

power, crop insurance, seeds, credit, irrigation and massive Programmes of 

procurement of grains at above market prices.  The Indian Government 

continues to subsidise food grains for 75 per cent of the rural population; has 

continued with the guaranteed employment under MGNREGA for 100 days to 

one adult in each rural household; tried to improve on the payment to a 

premium ratio of the Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana; and set up e-markets 

for the benefit of farmers. 
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However, much more needs to be done by successive regimes and this 

is  just as a crisis response?  Solutions do not lie in band-aid measures like 

farm loan waivers, which only tend to disrupt the credit discipline of loans.  

Long-term solution lies in helping the farmers exit from agriculture and 

absorbing them into the manufacturing and services sector; acceleration of 

food processing industries, which would reduce distress selling as perishable 

produce is channelised for value-add through processing; a continued focus on 

employment generation programmes like ‘Make in India’ and Startup India’; 

retaining the thrust on larbour-intensive construction and infrastructure; 

hastening building of smart cities; and greater provisioning for MSME 

dispersal. 

Given the three options to address farmer distress through either a loan 

waiver a price support scheme, or an income support scheme, the bet mid-

term solution seems to be the Quasi-universal Basic Income (QUBI) proposed 

by senior agri-economists.  The second option of a price support scheme (gap 

between MSP and market prices getting reimbursed) has been tried but could 

not deliver desired results as trader groups exploited it by artificially depressing 

prices to be paid to farmers.  Also, as India is self-sufficient in food grains, 

increasing productivity and output is not the solution either as it would pose a 

marketing challenge and depress prices; while exporting the surplus would 

attract countervailing duties. 
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Looking at Universal Basic income (UBI) beyond being just a pre-

election measure, the option of modelling the scheme on the lines of 

Telangana’s Rythu Bandhu Scheme is seen as most doable.  If implemented 

on a pan-India level, it is estimated to cost more than Rs.2.5 lakh crore.  One 

way proposed is to implement a scaled down version where marginal and 

small farmers are rewarded individually, instead of per acre.  So as per the 

cost calculated per person, it lowers drastically to Rs.60,000 – 70,000 crore.  

The State’s adoption of the successful Rythu Bandhu DBT Scheme launched 

in 2017, which benefitted 57 lakhs farmers, is deemed as a proactive policy 

and not a last minute populist measure as economists define it as an 

“investment rather than welfare policy.”  Every farmer gets Rs.4000 per acre 

per sowing season, therefore, Rs.8000 per acre is in his bank account, 

whether he cultivates his land or not.  This is the first farm income support 

Scheme that complies with the World Trade Organisation (WTO) guidelines, 

which discourages input-based support Schemes to farmers and instead gives 

out direct benefit transfers. 

Suggestions to better the Scheme include that aid should be linked to 

inflation, cost of production and risk in cultivation.  Second, this Scheme was 

viable because the Revenue Department took up a massive upgradation of 

land records after a gap of 60 years.  Only states, that have a bank of land 

records, can implement such a Scheme. Digitisation of records is, therefore, 

the key to such a Scheme.  Pilot studies on Universal Basic Income (UBI) in 
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eight villages in Madhya Pradesh showed that outcomes were encouraging as 

villagers used the money allocated judiciously. 

While it is an egalitarian motive, in order to implement the UBI, existing 

welfare programmes would have to be terminated to free up the resources as 

UBI will then subsume all other welfare provisions.  Consequently, the 

Government’s multiple welfare programmes such as the food subsidy or Public 

Distribution System (PDS) and subsidies on fuel, fertilizers, electricity and 

interest subventions, would have to be ultimately merged with the UBI in 

future.  Current social welfare schemes cost India about 3.7 per cent of GDP, 

but UBI is expected to cost 4.9 per cent of GDP.  The question is : Where will 

this extra funding come from? 

One answer lies in re-thinking the idea of taxing the rich farmer.  

Because in India, the agriculture sector is hugely unequal, both in terms of land 

holdings and incomes.  While small agricultural households have to rely on 

non-farm wages to supplement their subsistence level income, those holding 

10 plus hectares of land, while being only 0.4 per cent of all agricultural 

households, gain most from agricultural income being tax-free. 

By taxing the incomes of the top 4.1 per cent of the total agricultural 

households, it is estimated that Rs.25000 crore could be collected as 

agriculture income tax.  At present, all agricultural income is exempt from 

income tax.  While the provision is meant to protect small farmers, non-

agricultural entities sometimes use it as a route to evade taxes by declaring 

agriculture as source of income.  Land being a State subject, State 
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Governments can impose appropriate taxes after determining the cut-off 

threshold, as the Centre has Constitutional restrictions.  It’s time both the 

Centre and States make a distinction between the rich and the poor farmers so 

that the welfare spending needed to fund the latter is partially offset by taxing 

the former. 

Indian farmers have generally shown a tendency to bear a lot stoically, 

come drought or flood but in real terms, their incomes grow at a snail’s pace.  

But of late, farmer distress across the country has increased so rapidly that 

politicians and Governments at every level has been forced to sit up and worry.  

The problem is that for too long, the solution favoured by most politicians while 

wooing farmers has been either the Minimum Support Price (MSP) or the loan 

waiver.  Both make for grand announcements but help relatively few farmers, 

while also wrecking Government budgets. 

The problem was that the Government could not buy everything that 

every farmer produced at MSP – and there were few takers among traders 

who would be willing to pay MSP when there were enough sellers willing to 

take any price they offered during a bumper crop year.  The other problem was 

that MSP could not help every farmer – it would be of little use to the guy who 

grew a lot of vegetables. 

Loan waivers, though full of good intentions, are even worse though 

they helped win elections in the short run.  The problem with loan waivers is 

that it works only for farmers with their own land who have also managed to 

access bank loans. 
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For cultivators who have taken land on rent, it does not work – they 

typically borrow from moneylenders, no banks.  Worse, loan waivers create a 

moral hazard – a farmer who has seen his loan waived once would tend to wait 

and delay repayment if he thought the Government would announce a waiver 

again.   Similarly, those who have managed to pay off their loans on time 

would feel cheated. 

The current thinking of a Direct Benefit Transfer – a sort of minimum 

income – instead of a loan waiver is probably more targeted but it does not 

solve the real issues – that of making farming more remunerative and also 

making sure that the budget of the Government does not take a major hit. 

Agricultural credit is a good idea in principle but it really helps too few 

farmers in India who are marginal cultivators.  That is why other ideas like 

Kisan Credit Cards, Crop Insurance etc have actually not helped change the 

lot of the Indian farmer in any great way. 

I think that the problems in Indian farming can never be solved unless 

the Centre and the States come together in a show of cooperative federalism 

as they did for GST.  That is the first step.  The other steps all require lots of 

political will, as most of them go against entrenched interests.  For one, the 

Mandi/APMC model needs to be supplemented with other methods.  This is 

difficult because State Governments have often become shaky when they tried 

to dismantle APMC even partially.  Many have blinked and rolled back their 

reforms and gone back to the bad old system. 



16.07.2019                                                                                                       364 

 
The problem is that while the original APMC methods was supposed to 

aid local farmers who did not have the wherewithal to sell directly or transport 

their produce to far off markets, it has over time become prone to abuse.  Over 

the years, different Committees have proposed many solutions and the 

Government could start by looking at all of them and see which are the most 

practicable. 

Contract farming, farming cooperatives and others are all parts of the 

solution, but for that different States and the Centre need to come to a 

common understanding.  And though they may heartily dislike it, even 

organized retail, including e-commerce in groceries and fruits and  vegetables, 

is a good way forward to making sure the farmer gets the right kind of price for 

his produce. 
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SHRI JAYADEV GALLA (GUNTUR): Thank you, Sir. Since I have very little 

time, I am going to start with a few issues of my Parliamentary Constituency in 

Guntur and then, I will get on to a few of the other general topics. 

 The first one is the Duggirala and Kollipara Mandals in my Guntur 

Parliamentary Constituency which are well-known for turmeric production. 

Every year, the market yard in Duggirala receives five lakh turmeric bags and 

turmeric is a source of direct income for 50,000 farmers in Andhra Pradesh. 

 The most important component of turmeric is ‘curcumin’. The higher the 

curcumin, the better is the quality and the farmer will get a good price for that. 

The best quality turmeric will have five to six per cent curcumin. But the 

turmeric grown in Duggirala and Kollipara contains about two to three per cent 

of curcumin. So, setting up of a Turmeric Research Centre in Duggirala will 

help increase the curcumin levels to five to six per cent. I have been requesting 

this for the last five years and hence, I request the hon. Minister to consider 

setting up of a Turmeric Research Centre in Duggirala.  

 Secondly, I have also been urging, requesting and demanding for setting 

up of a Chilli Board in Guntur because Guntur is the leading producer of chilli 

in the entire country. We produce about 25 per cent of the global output of chilli 

just in Guntur district alone. It is the largest chilli yard in the entire world. To 

address various issues, there is a need to set up a Chilli Board in Guntur and I 

request the hon. Minister to take necessary steps to implement this. 
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 Thirdly, due to drought conditions in the country, the Kharif crops have 

not been planted so far. So, I request the hon. Minister to identify the drought-

affected districts in the country and to provide financial and other support to 

farmers without fail.  

 Finally, regarding Guntur, the tobacco farmers of AP are facing serious 

problems as they are not getting the right price for their low-grade tobacco. 

They are getting just Rs. 65 to Rs.70 per kg which is a loss to them. So, I 

request the Hon. Minister of Agriculture and Farmers Welfare to consider 

giving them at least hundred rupees per kg for their low-grade tobacco, the 

sales of which have started in April of this year. 

 Sir, now I would like to refer to some other topics and I will not take 

much time. The first is regarding MNREGA. The hon. Prime Minister may recall 

his first reply to the Motion of Thanks to President’s Address in 2014 when he 

said that even after 70 years of Independence the UPA Government, through 

MNREGA, has made the people of this country to dig ditches for their 

livelihood. The situation has not changed even after 5 years of NDA’s rule. 

Instead, this Government gave MNREGA a flagship scheme status and is 

continuing to make the poor dig the same ditches for their livelihood without 

improving their living standards. The Ministry of Rural Development has got the 

fourth highest allocation in this Budget. But if you look at the hike, it is just 

about 4.7 per cent of the Revised Estimate of last year. The allocation has 

gone up from 1.12 lakh crore to 1.17 lakh crore, an increase of just Rs. 5,474 
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crore for 70 per cent of the population living in the rural areas. This is highly 

unjustified.  

Sir, if you look at allocations for all the flagship schemes, shockingly 

most of them have come down. For example, the allocation for MNREGA has 

come down from Rs. 61,084 crore in 2018-19 to Rs. 60,000 crore this year. I 

am saying this because the Government has reduced the allocation by Rs. 

11000 crore this year. So, I would like to request the hon. Minister to explain 

this.  

Secondly, my State of Andhra Pradesh is suffering from drought 

situation in more than 300 mandals. The State Government requested for 

additional man days under MNREGA for the drought affected districts. I would 

like to request the hon. Minister to provide additional man days under the 

Scheme to the State of Andhra Pradesh.  

Thirdly, the Government has reduced allocation where expenditure is 

more. The expenditure on MNREGA was 125 per cent of Budget in 2016-17, 

115 per cent in 2017-18 and 111 per cent in 2018-19. So, reducing the 

allocation by the Finance Minister is not justified. If one looks at asset creation 

under MNREGA, it has also come down. From 99 per cent in 2013-14 to 90 

per cent in 2016-17 and has reached an all time low of 72 per cent in 2017-18. 

So, I can only request the hon. Minister to kindly address this problem before it 

goes out of hand.  
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Sir, the next point is about suicide by farmers in the country. Between 

1995 to 2013, you will be shocked to know that 2,95,500 farmers committed 

suicide in India. I have separate figures released year-wise by NCRB. From 

2012 to 2016, there is roughly about 12,000 farmers who are committing 

suicide every year. Data on farmers’ suicide has not been published after 

2016. This clearly indicates that farmers’ suicide is unabated and that may be 

the reason why the Government is not publishing data on this for the last three 

years.  

Sir, a new trend has started of giving money to farmers in two to three 

instalments, be it under the PM Kisan Scheme or schemes launched by 

various States. For the PM Kisan Scheme, a sum of Rs. 75,000 crore or 57 per 

cent of the agriculture Budget has been allocated for the Scheme. But the 

amount received by each farmer, irrespective of the area of land owned by 

them, is Rs. 6000 per year. That works out to about 12 crore beneficiaries. Are 

all these 12 crore farmers in distress? What about the tenant farmers? They 

are the most affected and they are in distress and they have been left out. This 

is a massive populist scheme to buy goodwill and to buy the votes of farmers. 

What will a sum of Rs. 6000 for a farmer contemplating suicide do for him? 

Maybe, he will go for a last round drinks before he goes home and hangs 

himself.  

Sir, I would like to ask what is the research that was done before arriving 

at this figure. What is the cost of seeds and other input costs? Indeed, the PM 

Kisan Scheme is now being positioned as a direct cash assistance scheme to 
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improve rural consumption. Instead of focussing on farmers’ distress, the 

Government is only worrying about rural consumption.  

Coming to R&D, other hon. Members have already spoken about it, but 

the Government needs to go from 0.37 per cent to at least one per cent of the 

GDP. This should be considered. More than half of the Budget is being given 

as cash transfers to improve consumption. But the real issues being faced by 

farmers are being under-served in this Budget. Unviability of farmers is the real 

problem and that needs to be solved instead of spending 57 per cent on giving 

money away to farmers who are not affected, I would like the hon. Minister to 

focus on improving the viability of farmers and making them viable. That is 

what they need and not Rs. 6000 a year.  

Thank you.  
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�ी सी.पी. जोशी (िच�ौड़गढ़): माननीय सभापित महोदय, आपने मझेु एक मह�वपूण� िवषय पर 

बोलने का मौका िदया है, इसके िलए म� आपका ध�यवाद करता ह� ँ। 

 कई माननीय सद�य� ने इस मह�वपूण� िवषय पर चचा� क� है । म� इस मौके पर देश के 

यश�वी �धान मं�ी आदरणीय नर�े� मोदी जी और माननीय िव� मं�ी जी का आभार �कट करता 

ह� ँिक देश के करोड़� िदल� पर राज करने वाल ेयश�वी �धान मं�ी जी ने गावँ, गरीब और िकसान 

को केि��त रखकर इस बजट का िनमा�ण िकया । मेर ेसे पूव� के कई व�ाओ ंने कहा िक िकसान इस 

देश का अ�नदाता है । धरती माता का सीना चीरकर अपने खून-पसीने स ेिम�ी म� से सोना उगाने 

क� ताकत अगर कोई रखता है, तो वह इस देश का िकसान रखता है । कई वष� से िसफ�  नार� से 

इस देश के िकसान� को गमुराह िकया जा रहा था । लेिकन देश म� पहली बार कोई �धान मं�ी 

आया, िजसने गावँ, गरीब और िकसान को केि��त करके इस बजट को बनाने का काम िकया है ।  

 म� कह सकता ह� ँिक यह सरकार रा��-िनमा�ण क� सोच के �ित सकंि�पत है, िजसक� न�व 

वष� 2014 म� रखी गई और एक सम�ृ, शि�शाली और समावेशी बजट का िनमा�ण िकया गया । इस 

देश म� कई लोग ह�, िजनसे िकसान� को अपे�ाए ँथ� िक कोई सरकार आएगी और हमारा भला 

करगेी । यह देश एक कृिष �धान देश है । एक िवशाल जनसं�या वाले इस देश क� अिधकतम 

आबादी गावँ� म� िनवास करती है । गावँ� म� िनवास करने वाली आबादी का सबंंध ��य� और परो� 

�प से कृिष और कृिष-आधा�रत �यवसाय� से होता है । इस देश म� आप और हम सब लोग देखते 

ह�, कई लोग� ने कहा िक िकसान स�मान िनिध योजना का �या ह�आ, लेिकन 60 वष� म� पहली बार 

इस देश के िकसान� के खाते खलुवाकर उनम� छह हजार �पये डालने का काम अगर िकसी ने 

िकया है, तो वह नर�े� मोदी जी क� सरकार ने िकया है ।  

 िकसान कैसे बीज डालते ह�, कैसे िनराई-गड़ुाई होती है, कैसे हकाई होती है, यह िकसान 

का दद� समझने वाला �यि� ही कर सकता है । आलू से सोना बनाने वाला �यि� यह दद� नह� 

समझ सकता है । म� आपके सामने यह कह सकता ह� ँिक आज िकसान, गावँ और खेती क� बात� 
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होती ह�, तो मन म� एक ��य आ जाता है िक ह�रयाली होगी, बड़े-बड़े खेत ह�ग,े फसल� लहलहा रही 

ह�गी, कई बड़े हर-ेभर ेपेड़ ह�ग ेऔर िकसान तपती धूप म� खेत पर काम कर रहा होगा, ब�चे गावँ के 

मैदान म� खेल रहे ह�ग,े शु� और ताजी हवा होगी । मन म� एक ऐसा ��य आता है, एक प�रक�पना 

आती है िक गावँ और गावँ के िकसान कैसे ह�गे । हम लोग इस देश के गावँ, स�ंकृित और स�ंकार 

को देख�, तो िकसान और इस देश क� स�ंकृित एक-दूसर ेक� पूरक ह� । आज िकसी गावँ क� बात 

कर�, यिद गावँ म� एक छोटी-सी शादी भी होती है, तो पूरा गावँ िमलकर उस काय��म को ऑग�नाइज 

करता है, आने वाले मेहमान क� आवभगत करता है और सारा काम स�पािदत करता है ।  

 कई लोग� ने कई योजनाओ ंके बार ेम� कहा, िकसान स�मान िनिध के बार ेम� भी कहा । �या 

आपने 60 वष� म� एक भी िकसान के खाते म� एक �पया भी डाला? जब �धान मं�ी जी ने चनुाव से 

पहले देश म� इसक� घोषणा क� थी, तो कुछ लोग� ने कहा िक यह एक चनुावी घोषणा है । लेिकन दो 

िक�त� चनुाव से पहले चली गई ं और सरकार बनने के बाद कैिबनेट क� पहली मीिटंग म� ही यह 

िनण�य िलया गया िक अब केवल छोटी जोत के िकसान� को ही नह�, बि�क देश के ��येक िकसान 

के खाते म� छह हजार �पये डालने का काम होगा । इसके िलए 75 हजार करोड़ �पये का �ावधान 

िकया गया । आज मजदूर और िकसान क� बात क� जाती है, इस देश म� सरकारी मुलािज़म को 

प�शन िमलती है, यह पहली सरकार है, िजसने इस देश के मजदूर� और िकसान� का बीमा कराने 

का िनण�य िलया । 

 यहा ँफसल बीमा योजना पर बड़ी ल�बी चचा� ह�ई । कहा गया िक इसम� यह खामी है, वह 

खामी है, लेिकन म� कहना चाहता ह� ँिक आज इस देश म� फैि��य� का बीमा होता है, बड़े-बड़े शो 

�म का बीमा होता है । 

 देश म� पहली बार अटल िबहारी वाजपेयी थे, िज�ह�ने फसल का बीमा कराने का िनण�य 

िकया । उस बीमा योजना से आप और हम सब लोग� ने देखा है िक करोड़� िकसान� क� फसल का 

बीमा ह�आ । उसम� कुछ किमयां, खािमयां थ�, उसका 15-16 �ितशत �ीिमयम लगता था । इस 

सरकार ने वह �ीिमयम 1.5-2 �ितशत िकया । आज फसल कटने के बाद भी 14 िदन� तक अगर 
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वह फसल जल जाती है या खराब हो जाती है तो उसके बाद भी सरकार िकसान को उसका 

मआुवजा देती है ।  

 सभापित महोदय, म� आपके मा�यम से कृिष ऋण के बार ेम� िनवेदन करना चाहता ह� ं। अगर 

आज कोई कार खरीदता है तो वह उसे स�ते लोन पर िमल जाती है, लेिकन यिद कोई �ै�टर 

खरीदता है या कृिष उपकरण खरीदता था तो उसका इ��े�ट रटे बह�त �यादा रहता था । यह 

पहली सरकार है, िजसने इस िदशा म� सोचा है । म� िकसान �ेिडट काड� क� बात करता ह�ं । 

फै��ीज़ के िलए कोई भी ब�क लोन दे देता है, लेिकन िकसान को खा� और बीज लाने के िलए, 

इस देश के अ�नदाता को िकसी के सामने हाथ न फैलाना पड़े, अटल िबहारी वाजपेयी जी ने 

उसका �वािभमान बढ़ाया । देश म� पहली बार िकसान �ेिडट काड� योजना लागू क� । �यूनतम 

समथ�न मू�य क� बात सामने आई । ये देश क� आजादी के बाद के पहले �धान मं�ी ह�गे, िज�ह�ने 

सीना ठोककर कहा िक म� समथ�न मू�य के आधार पर िकसान क� आमदनी को दोगनुा करने का 

काम क�ंगा और लागत का डेढ़ गनुा िकया । खा�ान और कई फसल� जैसे, म�का और कई चीज़� 

को लगभग दोगनुा कर िदया गया ।  

म� सॉइल है�थ काड� के बार ेम� बोलता ह�ं । िकसी भी मन�ुय क� शरीर क� जांच के बगैर कोई 

डॉ�टर उसको दवा नह� देता, लेिकन आज इस िदशा म� इस देश भर म� कई सॉइल है�थ काड� 

योजना क� कई लै�स खोली गई ं । वहा ंज़मीन क� िम�ी का परी�ण होता है । कम से कम लागत पर 

िकसान को कैसे �यादा स े�यादा मनुाफा हो, इस �कार क� िचंता इस सरकार ने क� । नीम कोटेड 

यू�रया क� कई बात� क� जाती ह�, लेिकन इतने वष� म� �या कभी देश के उस अ�नदाता क� िचंता 

ह�ई? इस देश का अ�नदाता दस क�े खाद के िलए कई घंट� तक सड़क पर खड़ा रहता है, उस पर 

लाठी चाज� होता है, तब जाकर उसको क�े िमलते थे । उसके प�रवार के दो, तीन और चार सद�य 

दो-दो खाद के क�� के िलए खड़े रहते थे । इस सरकार ने नीम कोटेड यू�रया के मा�यम से इस 

देश के करोड़� िकसान� क� इस िचंता को दूर िकया ।  
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सभापित महोदय, अभी तक इस देश का िकसान कज़� म� ज�म लेता था, कज़� म� बड़ा होता 

था और कज़� म� ही मर जाता था । उसके मन म� यह अपे�ा रहती थी म� कभी पैसा कमाऊंगा, 

मकान बनाऊंगा, ब�च� को अ�छी पढ़ाई कराऊंगा । आज़ादी के बाद यह पहली सरकार होगी 

िजसने रा��ीय राहत आपदा कोष के मा�यम से ससंद म� कानून को बदला । पहले 50 परस�ट से 

ऊपर फसल खराब होती थी, तब ही उस िकसान को फसल खराबी का पैसा िमलता था, लेिकन 

इस सरकार ने इस कानून को ससंद म� बदलकर इस िनयम को 33 परस�ट िकया । इसका फायदा 

यह ह�आ िक अकेले मेरी लोक सभा, िच�ौड़गढ़ ससंदीय �े� के अदंर 600 करोड़ �पये िकसान� 

के खात� म� भेजने का काम ह�आ । महोदय, इतना ही नह�, उस लागत को डेढ़ गनुा करने का भी 

काम िकया ।  

सभापित महोदय, म� माननीय �धान मं�ी जी के िलए कहना चाह�ंगा : 

नेक� िजनके िदल म� है, उस पर जहा ंके बादशाह भी िसर झकुाते ह�, 

आप के काय� आम जन तक पह�ंचे, इसीिलए मोदी जी आपक� िमसाल दी जाती है । 

 

 वह �यि� िज�ह�ने इस दशे के िकसान� के िलए सोचा । �धान मं�ी कृिष िसंचाई योजना के 

मा�यम से इस देश म� बहते ह�ए पानी को र�गना और र�गते ह�ए पानी को रोकना िसखाया । इससे गांव 

का पानी गांव म� और खेत का पानी खेत म� पह�ंचा । इस देश म� कई िसंचाई योजनाओ ंको, जो वष� 

से लंिबत थ�, उनके िलए पैसा देकर इस देश क� िसंिचत ज़मीन को बढ़ाने का काम िकया, तािक 

देश म� कृिष उ�पादन बढ़े और यह देश आ�मिनभ�र बने । इस िदशा म� कई काम ह�ए । इस देश म� 

कई कृिष िव�ान के�� भी खोले गए । मेर ेससंदीय �े� म� भी एक कृिष िव�ान के�� खोला गया है । 

िजन के��� के पास भवन नह� थे, उ�ह� भवन देने का भी काम इस सरकार ने िकया है । सॉइल 

है�थ काड� योजना के मा�यम से उन भवन� म� लै�स खोलने का काम ह�आ है । ‘आ�मा योजना’ के 

मा�यम से उस िकसान को देश, �देश और पूरी दिुनया म� हो रही अ�छी खेती देखकर वह अपने 

यहां भी उसको लागू कर�, इस िदशा म� भी सरकार ने नवाचार िकया है । िकसान टीवी के मा�यम से 
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िकसान� को कृिष आधा�रत सारी योजनाओ ंक� जानकारी िमल सके, यह काम भी इस सरकार ने 

करने का काम िकया है । �ामीण िवकास के िलए भी मह�वपूण� काम िकया गया है । कई वष� से लोग 

इंतज़ार कर रहे ह� िक �या उनके गांव म� भी िवकास होगा ।  

 यह गांवपर�त बजट लाया गया है, िजसके मा�यम से सरकार ने कई योजनाए ंगांव, गरीब 

और िकसान के िलए दी ह� । इस देश म� अटल िबहारी वाजपेयी जी थे । उ�ह�ने अपने 75व� 

ज�मिदन पर यह नह� देखा िक यह गांव का�ेंस का है या इस गांव म� बी.जे.पी. के वोट ह� अथवा इस 

गांव म� िकसी पाट� के वोट ह�, उ�ह�ने अपने 75व� ज�मिदन पर एक ह�ता�र करके एक हजार क� 

आबादी से लेकर 250 तक क� आबादी को सड़क� से जोड़ने का काम िकया । िकसान अब अपनी 

फसल, दूध को लेकर शहर म� जा सकता है । कोई बीमार हो जाता है, तो उसको खाट पर डालकर 

ले जाते थे । ब�चे पढ़ाई के िलए शहर म� नह� जा सकते थे, लेिकन उसका समाधान करने का काम 

इस सरकार ने िकया है । इस सरकार ने 1 लाख 25 हजार िकलोमीटर का कदम आगे बढ़ाया है ।  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. 

�ी सी.पी. जोशी: सर, म� बस दो िमनट म� अपनी बात ख�म कर रहा ह�ं । �धान मं�ी आवास 

योजना के मा�यम से आवास बने ह� । इि�दरा आवास 40-45 हजार �पये म� बनते थे । उसके बाद 

यह रािश 70 हजार �पये कर दी गई । उससे मकान क� न�व भर जाती थी और दीवार� खड़ी करके 

छोड़ दी जाती थ� । वह मकान ख�डहर बनकर रह जाता था । देश के यह पहले �धान मं�ी ह�, 

िज�ह�ने 1.5 लाख �पये मकान के िलए िदए ह� ।  

सभापित महोदय, म� एक िक�सा सनुाता ह�ं । मेर ेयहां भारत सरकार क� एक टीम आई थी । 

वह �धान मं�ी आवास योजना को देखने के िलए आिदवासी आबादी म� गई । उ�ह�ने वहा ंदेखा िक 

डेढ़ लाख �पये का मकान बना ह�आ है । उसम� शौचालय और िकिचन बना ह�आ था । वहा ं के 

अिधका�रय� को वहा ंके लोग� ने कहा िक आइए बैिठए । जब शाम हो गई तो उ�ह�ने लाईट जलाई । 

अिधका�रय� ने पूछा इतनी दूर लाईट कैसे आ गई? उ�ह�ने कहा िक पि�डत दीन दयाल उपा�याय 
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�ाम �योित योजना म� 35 ख�भे लगाकर िन:श�ुक िबजली पह�ंचाने का काम इस सरकार ने िकया 

है ।  

HON. CHAIRPERSON: Please come to last point. 

�ी सी.पी. जोशी: सभापित जी, म� थोड़ी देर म� अपनी बात ख�म कर रहा ह� ं। उस आिदवासी ने 

उस टीम स ेकहा िक आप चाय पीकर जाइए । अिधका�रय� ने कहा िक आप चाय कहा ंसे लाओगे? 

आिदवासी ने कहा िक म� दो िमनट म� लाता ह�,ं �य�िक म�ुा योजना म� म�ने बकरी पालन िकया है । 

वह दूध िनकालकर लाया, उ��वला योजना म� उसको गैस िमली थी, उसक� वजह से उसने दो 

िमनट म� चाय िपला दी । टीम ने पूछा िक इसके अलावा �या करते हो? आिदवासी ने कहा िक म�ने 

वम� क�पो�ट का गढ्ढा खोदा है और मझेु कैटल शेड भी िमला है ।  

सभापित जी, एक �यि� को इतनी सारी योजनाओ ंका लाभ िमल सकता है । राज�थान म� 

कुछ राजनीितक पािट�य� ने िवधान सभा चनुाव म� फायदा लेने के िलए कहा था िक अगर हमारी 

सरकार आई तो दस िदन के अंदर सम�त कज� माफ कर द�गे । 

HON. CHAIRPERSON: You have covered all the points. 

�ी सी.पी. जोशी: सभापित जी, आज राज�थान का िकसान उस िदन का इंतजार कर रहा है िक 

मेरा कज� कब माफ होगा । कहा गया था िक एक घ�टे म� अगर कज� माफ नह� ह�आ तो म� म�ुय मं�ी 

को एक घ�टे म� बदल दूगंा, लेिकन आज तक वह एक घ�टा नह� आया है ।  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude now. 

�ी सी.पी. जोशी: सभापित जी, म� अपनी बात एक िमनट म� ख�म कर रहा ह� ं। नरगेा योजना के 

िलए मेरा सजेशन है ।   

HON. CHAIRPERSON:  Your Party has a long list of speakers. If you continue, 

your Party Members will lose their time.  
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�ी सी.पी. जोशी: सभापित जी, जैसे उपभो�ा का राशन काड� पूर ेदेश के िलए एक होता है तो 

नरगेा योजना का जॉब काड� भी पूर ेदेश के िलए एक ही बन सकता है, तािक कोई भी मजदूर पूर े

देश म� कह� भी जाकर मजदूरी कर सके ।   

HON. CHAIRPERSON: You have already taken more than the allocated time. 

�ी सी.पी. जोशी: सभापित जी, �धान मं�ी फसल बीमा योजना के अदंर हमार ेयहां िकसान को 

दो िदन का व� िदया जाता है, उसको कॉल करने के िलए िक अपने यहां फसल खराब हो गई, 

लेिकन िकसान नह� कर पाता है । मेरी आपके मा�यम से सरकार से मांग है िक इसम� कृिष िवभाग 

को भी जोड़ा जाए, तािक िकसान को फसल बीमा योजना का पूरा लाभ िमल सके । मेर े �े� म� 

अफ�म क� खेती होती है, जो िकसान से सबंंिधत है । वह िव� मं�ालय के अधीन आती है । 

…(�यवधान) म� आपके मा�यम से कहना चाहता ह� ंिक अगर वह खेती नह� होगी तो दवाइया ंनह� 

िमल�गी और मरीज ठीक नह� हो पाएगा । अभी हमार े�े� म� माफ�न कम ह�ई है, उसम� औसत और 

माफ�न मांगा जाता है । मेरी आपके मा�यम सरकार से मांग है िक या तो माफ�न कम िकया जाए या 

औसत के आधार पर उस िकसान को लाइस�स बचाने का अिधकार िदया जाए । यही िनवेदन करते 

ह�ए म� अपनी वाणी को िवराम देता ह�ं । 
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* �ी राकेश िसहं(जबलपुर: देश के कृिष एव ं �ामीण िवकास जैसे मह�वपूण� िवषय पर अपने 

िवचार रखना चाहता ह� ं। 

 िकसानो, कृिष �े� और �ामीण भारत पर �यान केि��त करना भारत के चौतरफा िवकास 

के िलए नया मं� है । इस बात को महसूस िकया जा रहा है िक अगर भारत को एक उ�च िवकास 

पथ पर आगे बढ़ाना है तो कृिष के �े� म� �ांित लाना बेहद मह�वपूण� है और एक नई कृिष पया�वरण 

�णाली बनाये िबना, ऐसा करना सभंव नह� है । हमारी सरकार �ारा जो कृिष बजट लाया गया है वो 

इस व� क� ज�रत थी, इसम� कृिष �े� को बड़े पैमाने पर �ो�साहन िदया गया है और िकसान� व 

�ामीण गरीब� के जीवन सधुार लाने के उ�े�य से कृिष �े� को पनुज�िवत करने का ल�य रखा गया 

है । उ�च िवकास के ल�य को �ा� करने म� सबसे मह�वपूण� है 2022 तक िकसान� क� आय 

दोगनुी करने का ल�य, जो अब पह�ंच से बाहर िदखाई नह� दतेा और यह कृिष �े� के साथ-साथ 

लाख� करोड़� िकसान� के जीवन के बदलने के िलए तैयार है ।  

 हमारी सरकार और हमार े �धानमं�ी माननीय �ी नर�े� मोदी क� �यू इिंडया क� 

प�रक�पना म� 2022 तक िकसान� क� आमदनी को दोगनुी करना सबसे �मखु ल�य है । यह बजट 

िपछले बजट� म� उठाए गए कदम� को और अिधक मजबूत करते ह�ए इस िदशा म� आगे बढ़ाता है 

और एक �यापक व समावेशी कृिष पया�वरण �यव�था बनाने क� िदशा म� आगे बढ़ाना सिुनि�त 

करता है । 

 फसल� क� लागत का डेढ़ गनुा �यूनतम समथ�न मू�य देने का िनण�य िकसान� का जीवन 

बदलने और भारतीय कृिष अथ��यव�था के आधार को मजबूत करने के साथ-साथ कृिष के �े� म� 

�ािंतकारी प�रवत�न के िलए तैयार है । 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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 हमारी सरकार �ारा पहली बार बांस क� खेती को कृिष से जोड़कर ऐसे िकसान जो अ�न 

उपजाने के यो�य भूिम न होने के कारण िनराश हो जाते ह� और कृिष �े� और अपनी उपजाऊ भूिम 

से दूर हो जाते ह� उनके िलए सरकार �ारा बांस क� खेती कर आय अिज�त करने हेत ु�ो�सािहत 

करने का काय� िकया जा रहा है । 

 हमारा यह मानना गलत होगा िक हमारे देश के नीित िनमा�ता इस बात से अनजान थे, िक 

देश क� �यादातर जनस�ंया कृिष पर िनभ�र थी और िविभ�न सरकार अ�छी तरह से �थािपत 

िकए गए मह�वाकां�ी और �ा� िकए जा सकने वाले ल�य� के साथ इस �े� को �ाथिमकता देने 

का �यास करती िदखाई दतेी रही है । 

 कृिष रा�य� का िवषय होने के बावजूद के�� सरकार �ारा बह�त से लोग� का जीवन सधुार 

लाने के िलए के��ीय �े� और के�� �ायोिजत योजनाओ ंके मा�यम से ह�त�ेप करना चािहए । 

भारत क� �गित �ामीण भारत के िवकास पर िनभ�र है, जहां अिधकांश लोग रहते है और अपनी 

आजीिवका क� तलाश करते है । 

 पूव�वत� सरकार� का �ि�कोण शहरी �े� के िवकास पर �यान केि��त करने का रहा है, 

िजससे अथ��यव�था म� असतंलुन और �ामीण �े� क� उपे�ा ह�ई, और कृिष संकट व िकसान� क� 

आ�मह�याए ंइसके प�रणाम है । कृिष, िकसान और �ामीण �े�� के �ित दूरदश� �ि�कोण क� कमी 

का प�रणाम यह ह�आ िक कृिष को लाभहीन मानकर बड़ी स�ंया म� लोग� ने खेती छोड़ दी और 

नौक�रय� क� तलाश म� शहर� का �ख कर िलया । 

 अथ��यव�था केवल तभी आगे बढ़ सकती है जब समाज म� सबसे अिधक वंिचत और 

िपछड़े लोग� को सश� बनाया जाएगा । शायद इसी �ि�कोण के साथ मोदी सरकार ने बजट म� 

कृिष और �ामीण �े�� के िलए मह�वपूण� �ावधान� के ज�रए �ामीण �े� म� भारी िनवेश करना श�ु 

कर िदया है । देश के िकसान भाईय� ने पहली बार लगभग 30 लाख टन फल� और सि�जय� के 

साथ लगभग 275 िमिलयन टन का �रकाड� अनाज उ�पादन हािसल िकया है, लेिकन िकसान� को 
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ऐसे �रकाड� उ�पादन का �यादा से �यादा लाभ हो, यह सिुनि�त करने के िलये सरकार के �भावी 

कदम� क� आव�यकता है । 

देश म� आजादी के बाद पहली बार हमारी सरकार �ारा िकसान� को िकसान स�मान िनिध 

के �प म� �ितवष� 6000/- �. िदया जा रहा है। 

हमारी सरकार �ारा िकसान� म� खासकर लघु और म�यमवग�य िकसान� म� यह िव�ास 

जताने का �यास िकया गया है िक सरकार जनता �ारा चनुी गई और जनता के िलये काम करने 

वाली है। 

लोकसभा चनुाव 2019 म� यह देश के सामने आया है िक जहां हमारी पाट� बह�त अ�छी 

ि�थित म� नह� थी वहां भी जनता ने परुजोर साथ देकर भाजपा और एनडीए के ��यािशय� को भारी 

मत� से िजताया है। �ामीण �े�� म� भी इस चनुाव म� हमारी पाट� का �दश�न बह�त बेहतर रहा है, 

मतलब िकसान� और �ामीण अचंल� म� रहने वाले लोग� ने हम पर और हमारी सरकार क� 

योजनाओ ं को पूव�वत� सरकार� क� योजनाओ ं और काय�शैली से बेहतर माना है। िकसान� और 

�ामीण अथ��यव�था को स�ुढ़ िकये िबना देश को िकसी भी �प म� िवकिसत करना नाममुिकन है। 

हमने िकसान� को वही माहौल देना होगा जब वे अपनी कृिष भूिम एक कृिष को अपना गव� का िवषय 

समझते थे। 

आज देश के िविभ�न �े�� से कृषक और हमार े िकसान भाई कृिष को छोड़कर, गांव को 

छोड़कर छोटी-मोटी नौकरी के िलये शहर� के िलये पलायन कर रहे ह�। हम� ज�रत है िक उन 

कृषक भाईय� को िफर से वही संसाधन� और फसल पर उिचत समथ�न मू�य देकर उ�ह� वापस 

कृिष के �ित �ो�सािहत िकया जाये, तािक वे कृिष के मा�यम से अपनी आमदनी बढ़ाकर देश और 

�ामीण अथ��यव�था को मजबूत करने म� अपना योगदान दे सके। 

पूव�वत� सरकार� म� हमने बह�त करीब से देखा है िक कैसे हमार ेिकसान भाई अपने फसल 

का उिचत समथ�न मू�य न िमलने क� दशा म� अपने उपज को सड़क� पर फ� क कर �दश�न करते थे 

या कुछ कालाबाजारी करने वाल� के चंगलु म� फंसकर अपने उपज का कम मू�य �ा� करते थे और 
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बाद म� उन ही फल सि�जय� का कुछ मनुाफाखोर� �ारा मनुाफाखोरी क� जाती रही है। िक�त ुआज 

देश म� माननीय मोदी जी के नेत�ृव म� ऐसे मनुाफाखोर� और कालाबाजारी करने वाल� क� कमर 

तोड़ दी गई है। 

माननीय के��ीय कृिष, �ामीण िवकास एव ं पचंायती रा�य मं�ी �ी नर�े� िसहं तोमर 

म�य�देश के मरुनैा लोकसभा सीट का �ितिनिध�व करते ह�। िपछले वष� का�ंेस के झूठे वायद� के 

आधार पर हमार ेिकसान भाईय�, �ामीण� ने अपना मत का�ंेस को िदया और लगभग 15 वष� के 

वनवास के बाद का�ेंस म�य �देश म� स�ा म� लौटी, िक�त ुउनके िकसान� के कज�माफ� के वायदे 

का कुछ नह� ह�आ। आज �देश म� िकसान� के बीच हाहाकार मचा है, �ामीण अथ��यव�था चौपट 

होती जा रही है। �देश क� जनता भाजपा के �विण�म शासन को वापस याद कर रही है और पूरी 

�देश सरकार और उसक� मशीनरी �ांसफर उ�ोग म� �य�त है। 

का�ेंस ने इस देश म� परो� �प से कम से कम 55 वष� तक इस देश म� अपना शासन 

चलाया है। यिद उनके �ारा कृिष और िकसान� के स�ुढ़ता के बार ेम� थोड़ा भी �यास िकया होता 

तो आज कृिष और �ामीण अथ��यव�था क� यह हालत न होती। िक�त ु चनुाव आते ही लोक 

लभुावन वायदे करना, जनता का समथ�न �ा� करना, सरकार बनाना और बाद म� िकसान� और 

�ामीण िवकास को उनके हाल पर छोड़ देना, ऐसा का�ेंस क� काय�शैली का िह�सा रहा है। 

म� आिखर म� सरकार स ेयही आ�ह क�ंगा िक दशे म� 545 लोकसभा �े� ह�, कृिष के 

मामले म� सभी 543 सीट�/ ससंदीय �े�� म� िविभ�नता है । सरकार �ारा रा�य� को िनद�िशत कर 

िकसान� का �रयलटाईम डाटा को िनकालने का �यास िकया जाये और भिव�य म� उसी आधार पर 

कृिष बजट का �ावधान िकया जाये तािक िकसान� के साथ-साथ �ामीण अथ��यव�था का मजबूत 

िकया जा सके और भारत को सश� िकया जा सके। 

 आपने मझेु इस मह�वपूण� िवषय पर अपनी बात रखने का मौका िदया उसके िलए आपको 

पनुः ध�यवाद । 
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*SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK):  I would like to express any 

views on the Demands for Grants of Rural Development and Agriculture and 

Farmers Welfare for 2019-20.  First I would discuss on the demands of Ministry 

of Agriculture Cooperation and Farmers’ Welfare.  This Ministry has been 

allocated Rs.1,304,855 crore in 2019-20 which is an increase of 92.5% over 

the revised estimate of 2018-19 of Rs.62,685 crore.  More than 77% of the 

Ministry’s budget is proposed to be spent on three schemes under this 

Department.  PM-KISAN is 54%, the interest subsidy scheme 13% and 

Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana is 10%. 

 The PM-KISAN Scheme was launched in February this year to provide 

income support of Rs.6000 per year to farmer families with the aim of 

supplementing their financial needs in procuring inputs for appropriate crop 

health and yields.  Earlier, only small and marginal landholder farmer families 

i.e. families with total cultivable landholding of up to 2 hectares, were eligible 

for the scheme.  In May this year, the Union Cabinet approved extension of the 

scheme to all farmer families irrespective of their size of landholdings.  With 

this increase in coverage, expenditure on the scheme is estimated to increase 

from Rs. 75000 crore to Rs.87218 crore in 2019-20.  However, allocation to the 

scheme in the budget remains at Rs. 75,000 crore for the year 2019-20.  

Initially the scheme was expected to cover 12.5 crore beneficiaries.  With the 
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increase in coverage, the estimated beneficiaries would be 14.5 crore.   

Farmer families which own cultivable landholding are eligible for receiving 

income support under the scheme.  The scheme does not cover landless 

agricultural labourers who form 55% of the agricultural workers in the country.  

Agricultural workers include cultivators and labourers working in the agriculture 

sector.  The share of agricultural labourers in total agricultural worker has 

increased over the years from 28% in 1951 to 55% in 2011.  The share of 

cultivators has reduced from 72% to 45% during the same period.  Here I 

would like to remind this House again and again that the share-cropper, 

landless farm labourers do not get any benefit from this scheme, whereas 

Odisha Government is providing Rs.10,000 to farmers for Kharif and Rabi.  

This scheme for the welfare is benefitting 50 lakh small and marginal farmers 

and 25 lakh landless agricultural household.  This scheme has 06 components 

which includes support to cultivators, livelihood support for landless agricultural 

households, life insurance, interest free crop loans, scholarship for students 

and financial assistance to vulnerable agricultural households. 

 As livestock, fishery and horticulture – based activities are the key 

drivers of economic growth in rural areas particularly for landless households, 

financial assistance of Rs.12,500/- is provided to them in three tranches for 

enhancing their income and well being.  This particularly benefits the 

Scheduled Caste and Scheduled Tribe population of our State.  About 36 lakh 

farmers and 15 lakh landless agricultural households have already been 

provide financial assistance under the KALIA Scheme.  We welcome PM-
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KISAN, however we strongly suggest inclusion of landless labourers, 

sharecroppers and vulnerable agriculture households under PM-KISAN.  Rural 

prosperity and reduction of poverty cannot be achieved without adequate focus 

on these weaker sections of agriculture economy. 

 Agriculture credit at a subsidised cost is provided to framers through the 

Interest Subsidy Scheme.  Under the scheme interest subsidy of 2% is 

provided to farmers on their short-term crop loan of upto 9 lakh rupees.  An 

additional interest subsidy of 3% is provided to farmers repaying their loan on 

time, within a year.   I would remind this house about what an Internal Working 

Group under RBI had observed.  It said interest subsidy scheme has distorted 

the agricultural credit system.  It said bonus grant loans without establishing 

that the loans are for agriculture and claiming interest subsidy as well.  The 

RBI Committee observed that owner of the land is often not the cultivator even 

in the case of small and marginal holdings.  At times he becomes the 

moneylender to his actual cultivator.  The Committee had recommended that 

agricultural credit must flow to the actual cultivator for which substantial reform 

is necessary.  I would like to know from the Government, what steps have 

been taken in this regard. 

 On this issue of credit, landless farmers one can say sharecroppers do 

not get credit leading to limited penetration by formal financial institutions.  This 

leads to dependence on informal channels for credit which results in agrarian 

stress.  Therefore, there is a need to channelize short-term credit through 

Joint-Liability Groups on a wide scale.  Odisha government has proposed in 
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the NITI Aayog Governing Council that a CGTA (Credit Guarantee Fund Trust 

for Agriculture) be formed which can provide credit guarantee on the 

outstanding term loans specially to landless farmers, sharecroppers. 

 Crop insurance is provided to Farmers under Pradhan Mantri Fasal 

Bima Yojana.  It covers all farmers, including tenant farmers and 

sharecroppers, who are growing notified crops and in notified areas.  In 2019-

20 the schme has been allocated Rs.14,000 crore, an 8% increase over the 

2018-19 revised estimate. 

 In 2017-18, 5.18 crore farmers were insured under the scheme.  It 

should be noted that PMFBY is mandatory for farmers with loans and optional 

for those without loans.  Majority, of about 73% of the farmers had to 

compulsorily enroll under the scheme, whereas 27% were non-loaner farmers.  

This shows large number of farmers are not being covered under this PMFBY.  

Major problem is timely settlement of claims.  The Standing Committee on 

Agriculture in 2017 had recommended that an institutional mechanism be put 

in place to monitor faster settlement of pending claims.  I would urge upon the 

government that claims under the insurance scheme must be settled within two 

months from the crop harvest.  After the revised guidelines came into operation 

both State governments and insurance companies have to pay penalties in 

case of delay in settlement of claims if the delay is beyond two months upto 

12% interest. 

 PMFBY is being implemented across the country to cover various pre 

and post harvest crop risks leading to crop loss.  However, crop loss due to 
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attack by wild animals has been left at the discretion of the concerned State 

government as an add-on-coverage.  Therefore, either the farmers have to pay 

extra premium for it or the State Government has to bear the cost of such extra 

premium.  Odisha Government has been bearing 100% of such extra premium 

to provide additional coverage of crop loss due to attack by wild animals to its 

farmers.  It is high time that the Government should include the risk of crop 

loss in the PMFBY without any extra cost of premium or to share the fifty 

percent cost of such extra premium.  Such step will protect farmers of the 

country from such crop loss without any extra cost of premium. 

 Pradhan Mantri Krishi Sinchai Yojana was launched in 2015 to increase 

the coverage of irrigated area.  In 2019-20, Rs.3500 crore has been allocated 

for the Scheme.  It is an increase of 18% over the revised estimates of 2018-

19.  As on 2014-15, 49% of the country’s net sown area was under irrigation.  

Now more stress is being given on micro-irrigation.  But not much work has 

been done in this regard.  Further I may add that allocation to the scheme has 

been increasing over the years, no doubt, but it is revised down at later stages.  

Allocation to the scheme in 2018-19 has been revised down by 26% from 

Rs.4000 crore (BE) to Rs.2955 crore in Revised Estimate. 

 Now coming to the Demands for Grants for Rural Development one can 

say it has the fourth highest Ministry-wise allocation in this year’s Budget of 

2019-20, a budget of Rs.1,19,874 crore.  Department of Rural Development 

implements many major schemes in rural areas.  Most of the schemes are 

targeted at poverty reduction, provision of basic services, employment 
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generation, rural infrastructure and habitation development.  MGNREGA which 

was launched in 2005 was to provide guaranteed 100 days of wage 

employment per year to every rural household whose adult members volunteer 

to do unskilled manual work.  This scheme covers all districts.  When we 

analyze the budgeted versus actual expenditure on finds expenditure has been 

more than 50% of the Department’s budget.  Last year the RE was Rs.61,084 

crore and this year the BE is Rs.60000 crore.  Over the last few years, the 

utilization of funds under the scheme has steadily grown. Till 2014-15, the 

actual expenditure was lower or similar to the budget estimates.  However, 

post 2014-15, the actual expenditure of the scheme has always exceeded the 

budget estimates.  MGNREGA is a demand driven scheme.  It is found that 

there is decrease in receiving employment between 2012-13 to 2018-19 from 

97% in 2012-13 to 84% in 2018-19.  Though the scheme guarantees 100 days 

of employment, it is 45.5 days in an average of days of employment during 

past six years, with maximum of 49 days of employment in 2015-16. 

 Major issues are delayed payment and minimum wage rate.  MGNREGA 

stipulates wage payments must be made within 15 days of the date of closure 

of the muster roll.  It is found from record that the proportions of delayed 

payments have increased from 39% in 2012-13 to 73% in 2014-15, but has 

reduced since then.  In 2018-19 has started that the implementation of Direct 

Benefit Transfer has helped in reduced delays in payments.  Minimum Wage 

Rate under this scheme is fixed by Central government.  But there is a 
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necessity to have a robust mechanism of inspection and monitoring of fund 

utilization by the Centre. 

 Pradhan Mantri Awaas Yojana Gramin has got the second highest 

allocation in the Department’s budget in PMAY-G the cost of unit assistance is 

being shared between the Centre and the State in the ratio of 60:40.  It is Rs. 

120000 per unit today.  Yet the allocation towards the scheme is decreasing 

since last year.  Odisha Government has requested to provide at least 5 lakh 

PMAY-G houses as a special case to be given to cyclone FANI affected 

people and a waiverment to the previously tabulated list of PMAY-G.  The 

problem of kutcha houses is acute in Odisha.  There is a demand more 

number of PMAY-G to help people build a pucca shelter. 

 Pradhan Mantri Gram Sadak Yojana was launched in 2000 and seeks to 

provide all weather road connectivity to all eligible unconnected habitations in 

rural areas.  This has got the second highest allocation in the Department 

budget this year, the same as PMAY-G.  Yet I would say the tends in allocation 

and actual estimates of expenditure shows there has been underutilization of 

funds which is turn affects the construction of rural roads under the scheme.  

The pace of work under the scheme has been really slow.  As on January, 

2018, the connectivity and completion of road length against the sanctions 

given by the Ministry is low in States like Assam, Bihar, Jharkhand, Madhya 

Pradesh, Rajasthan, West Bengal and even in Odisha. 

 There are many more schemes that the being undertaken by this 

Ministry and I have mentioned some.  Basically rural development 
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programmes have to be conducted by respective State governments but the 

monitoring and review of all those programmes have to be done meticulously 

by the Union Government.  With this age of internet and digitization, providing 

utilisation of funds certificate cannot be an issue.  I would urge upon this 

Government to take urgent steps for proper utilization of allocated funds in a 

time bound manner. 
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*�ी गणेश िसहं (सतना)  : �ी मोदी जी क� सरकार 2014 म� जब बनी तब देश ग�भीर 

सम�याओ ं से जूझ रहा था, चार� तरफ िनराशा के बादल छाये थे, ��ाचार चरम पर था, लोग 

िनराश थे, सम�याय� िवकराल �प ले रही थ�। ऐसे समय म� �ी मोदी जी क� सरकार ने समयब� 

काय��म श�ु करके देखते देखते सम�याओ ंपर काबू पा िलया और देश आगे बढ़ा ह�आ िदखायी 

देने लगा। ।  

िव�ीय वष� 2019-20 म� कृिष के िलए 1,38,568 करोड़ क� रािश आबिंटत क� गयी है 

जोिक िपछले िव�ीय वष� से 82.9 �ितशत अिधक है। 

 2014 से पूव� 2014 के बाद 

खा� सरु�ा 1.2 लाख करोड़ �पये 1.8 लाख करोड़ �पये 

पेट�ट क� सं�या 4000 13,000 (2017-18) 

�यूनतम समथ�न मू�य 89,740 करोड़ �पये 1,71,127.48 करोड़ �पये 

(2018-19) 

 

िकसान� के िलए अथ��यव�था का मान सिुनि�त करने के िलए अगले पांच वष� म� 10,000 

नए िकसान उ�पादक सगंठन बनाया जायेगा ।  

िकसान� को स�मान िनिध िजसम� हर वष� 78 हजार करोड़ �पये हर साल िकसान� के 

खाते म� पह�चेँगा, इसका लाभ साढ़े चौदह करोड़ (14.5 करोड़) िकसान� को और 5 करोड़ लघ ुएवं 

म�यम कृषक� को 3 हजार �पये मािसक प�शन िमलेगी। छोटे �यवसाियय�, असगंिठत �े� को 
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लगभग 30 लाख कामगार िजनक� उ� 60 वष� या उससे अिधक हो चकु� है उनको �ितवष� 3 

हजार �पये का �ावधान िकया गया है । 

ई-नाम से िकसान� को लाभ पह�ंचाने के िलए यह सरकार रा�य सरकार� के साथ िमलकर 

काम करगेी । कृिष उ�पाद िवपणन सहका�रता (एपीएमसी) अिधिनयम से िकसान� को अपनी 

फसल के िलए उिचत मू�य �ा� करने म� कोई परशेानी नह� होनी चािहए । �यवसाय करना आसान 

बनाना और जीवन आसान बनाना दोन� िकसान� के िलए भी लागू होना चािहए । हम उस ि�थित म� 

वापस आ जाएग� िजसम� िकसान� के िलए बजट आविंटत करने क� आव�यकता नह� होगी । (जीरो 

बजट फािम�ग) हम� इस नवाचार मॉडल को दोहराने क� ज�रत है िजसके मा�यम से कुछ रा�य� म� 

इस काय� के िलए िकसान� को पहले ही �िशि�त िकया जा रहा है। ऐस ेकदम उठाने से �वतं�ता के 

75व� वष� तक हमार ेिकसान� क� आय दोगनुी हो जायेगी । 

हमारी सरकार ने 1592 �लॉक� क� पहचान क� है जहां ि�थित दयनीय है और उनका 

अ�यिधक दोहन िकया गया है। ये �लाक जल शि� अिभयान के िलए 256 िजल� म� फैले ह�। 

िविभ�न योजनाओ ंके अतंग�त उपल�ध िनिधय� का �योग करने के अलावा, सरकार इस उ�े�य के 

िलए �ितपूरक वनरोपण िनिध �बंधन एवं योजना �ािधकरण (सीएएमपीए) के अतंग�त उपल�ध 

अित�र� िनिधय� का �योग करने क� संभावना क� भी तलाश करगेी । इससे भी िकसान� को पूरा 

लाभ िमलेगा । 

कृिष के िलए जल क� ज�रत सबसे अिधक होती है। जल जीवन िमशन के तहत 2024 

तक सभी �ामीण प�रवार� को और हर घर जल (पाइपलाइन जल आपूित�) सिुनि�त करने हेत ु

रा�य� के साथ िमलकर काय� करगेा| यह िमशन, पेयजल और �व�छता िवभाग के तहत, �थानीय 

�तर पर जल के �बंधन क� समेिकत मांग और आपूित� पर �यान क� ि�त करगेा िजसम� वषा�  जल 

सचंय, भूिम जल सभंरण और प�रवार� के अपिश� जल का कृिष के िलए पनुः�योग जैसे साधन� 
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को बनाए रखने हेत ु�थानीय अवसरंचना का िनमा�ण/�थापना शािमल ह�। जल शि� अिभयान के 

िलए 256 िजल� के 1592 �लॉक� क� पहचान िकया गया है। 

म�य �देश के 24 िजल� को भूजल सकंट��त घोिषत िकया गया है िजसम� मेरा लोक सभा 

�े� सतना का रामपरु बघेलान, सोहावल और मैहर िवकास ख�ड शािमल है।  

1.सतना िजले का िवकास 

ख�ड 

7. उ�जैन 13. छतरपरु 19. िशवपरुी 

(क) रामपरु बघेलान 

(ख) सोहावल 

(ग) मैहर 

   

 

सरकार से मेरी मांग है िक िकसान� के 'कृिष भूिम क� िसचंाई करने के िलए भूजल संकट 

का समाधान िकया जाए । 

कृिष मं�ालय से अपने लोक सभा �े� सतना क� िन�निलिखत मह�वपूण� मागं� क� तरफ 

�यान िदलाना चाहता ह�ं : पूरे िजले म� एक मा� कृिष िव�ान के�� मझगवां म� 7 है । एक और कृिष 

िव�ान के�� अमरपाटन के पास असरार नस�री म� खोला जाए ।  सतना एक कृिष �धान िजला है 

वहां कृिष िव�िव�ालय क� �थापना क� जाये ।  

�धानमं�ी िसंचाई योजना के तहत िजले के सभी परुाने जलाशय� का जीण��ार करके जल 

सचंय िकया जाये साथ ही बरगी बांध दायी तट नहर का काय� त�काल पूरा कराया जाये ।  िसचंाई 

हेत ुपहाड़ी �े�� म� नये बाधं बनाये जाने हेत ु��ताव रा�य सरकार के पास िवचाराधीन है उनक� 

�वीकृित करायी जाये । 
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 िजले म� शीत भ�डारण क� कमी है जैसा िक बजट म� घोषणा क� गयी है िक �ामीण भ�डार 

खोलने क�, उसे हमार ेिजले म� अव�य श�ु कराया जाये ।  आवारा पशओु ंसे िकसान� क� फसल 

को भारी नकुसान हो रहा है । अतः पंचायत �तर पर काजी हाउस या गौशालाए ं खोली जाये। 

आ�मा प�रयोजना के तहत बड़ी सं�या म� हर िजला म� िकसान िम� तथा दीिदय� क� िनयिु� क� 

गयी है, उ�ह� जो मानदये िदया जा रहा है, वह अ�य�त कम है, जबिक उनसे कृिष जाग�कता के 

सार ेकाय� कराये जाते ह� । अतः उ�ह� रगेलुर िकया जाये ।  

देश के सभी िकसान� को �धानमं�ी िकसान स�मान िनिध जो �ितवष� 6000 �पये िदया 

जाना है उसका म� �वागत करता ह�ं । इसी तरह िकसान प�शन योजना का भी बह�त बह�त �वागत   

है । 

 मेर ेिजले म� मैहर, इटमा टमाटर मंडी गांव को म�ने सांसद आदश� �ाम के �प म� िवकिसत 

िकया है । इस पूर े�े� म� बड़ी मा�ा म� सि�जय� तथा फल� क� खेती होती है। िक�त ुिकसान� को 

उिचत दाम नह� िमल पाता, मेरी मांग है िक खा� �सं�करण के उ�ोग �थािपत िकया जाए ।  

 िजले म� कृिष को बढ़ावा देने हेत ु रा��ीय �तर के कृिष मेल� का आयोजन िकया जाए ।  

िजले के उन �े�� जहां पर िसचंाई क� नहर नह� है वहां सौर ऊजा� के पपं िकसान� को िदये जाये ।  

अ�नदाता को ऊजा�दाता बनाने क� योजना व त�काल श�ुआत क� जाये ।  म� �धानमं�ी �ी नर�े� 

मोदी जी को ध�यवाद देना चाहता ह�ं, उ�ह�ने मेरे िजले के एक िकसान �ी बाबूलाल दािहया को 

परुाने बीज� के संर�ण के िलए प��ी अवाड� िदया, यह मेर े िजले का सौभा�य है । फसल बीमा 

योजना के तहत बीमा का हर िजला म�ुयालय म� काया�लय खोला जाना आव�यक ह,ै िकसान� को 

लाभ नह� िमल पा रहा है । 
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�ामीण िवकास म�ंालय का �यान िन�निलिखत िब�दओु ंक� ओर िदलाना चाहता ह�ं ; 

  �धानमं�ी �ाम सड़क योजना के तहत 2011 क� जनगणना के आधार पर 500 आबादी के 

सभी गांव सड़क माग� से जोड़े जा चकेु ह� लेिकन अभी भी बड़ी स�ंया म� गांव जो सड़किवहीन ह�, 

हर चनुाव म� सड़क नह� तो वोट नह� के नार े लगते रहते ह� । ऐसे सभी गावं� को िचि�हत कर 

�धानमं�ी सड़क से जोड़ा जाए । इस बजट म� 1.25 लाख िकमी सड़क� को पनुिन�मा�ण करने का 

जो �ावधान िकया गया है उसी के तहत िसतपरुा से छी�दा होते ह�ए रगैांव, नारायणपरु होते ह�ए 

कोठी तक का सड़क िनमा�ण कराया जाए । िजगना गोरसरी से बड़ा इटमा पहाड़ के नीचे से सड़क 

िनमा�ण यह सभी गांव आिदवासी बाह��य ह�। राम�थान, ख�ह�रया रोड से ठाकुरदीन के अहरी से 

डूड़ी तालाब से �ाम पचंायत ख�ह�रया तक सड़क िनमा�ण कराया जाये। सेजवार से भैरोबाबा मिंदर 

से ग�ु गोदावरी तक सड़क िनमा�ण कराया जाये । िछबौरा, गाजन रोड से दउेमउ बरछा टोला से 

बाबूपरु तक सड़क िनमा�ण कराया जाय े। 

िबरिसहंपरु सेम�रया रोड से कर�दी भिठया से हलावन से िवजयपरु, �तापपरु टीकर 

जमआुनी तक सड़क िनमा�ण कराया जाये। रामपरु से चोरमारी जनाद�नपरु रोड का उ�नयन कराया 

जाये । गजगंवा रहे�टा रोड से गढ़वाकला से गढ़वाखदु� खोहर सड़क िनमा�ण कराया जाये । 

म�ने लगातार माननीय म�ंी जी से के��ीय सड़क िनिध से सदुूर अचंल क� सड़क� के 

िनमा�ण क� �वीकृित क� मांग करता ह�।ँ  मैहर डे�हा मोड, हरदासपरु, पहाड़ी, वशंीपरु, अिमिलया, 

पथरहटा, नरहटी, छोटी करही, बड़ी करही, प�ड़ी गरादा, खरवाही, डुड़हा होते ह�ये चकेरा, गडुुह�, 

स�जनपरु।  कोलगढ़ी, अमदरी, िसतपरुा, छ�दा, रगैांव, नारायणपरु होते ह�ये कोठी सड़क िनमा�ण 

िबरिसहंपरु, सेम�रया रोड से बहेरा, डांड़ी  हलावन, करौदी, भिठया टोला, िवजयपरु, �तापपरु, 

ओरमानी सड़क िनमा�ण; िजगना से पहाड़ के नीचे स ेगोरसरी से पहाड़ के नीचे से बड़ा इटमा तक 
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रोड िनमा�ण; एन०एच० 7 से मौहारी कटरा, देउ, जोधपरु, स�नेही, िवगौड़ी, ताला, छत�ुरहा टोला 

से कोतर, मुकु�दपरु, धोबहट, आिमन, पटेल टोला होते ह�ये आनदंगढ़ रोड िनमा�ण िकया जाए । 
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*�ी तीरथ िसहं रावत (गढ़वाल) :  म� कृिष के समथ�न म� माननीय �धानम�ंी जी,  माननीय िव� 

मं�ी जी, माननीय िव� रा�य मं�ी जी, माननीय कृिष मं�ी �ी नर�े� तोमर जी का ध�यवाद करता 

ह�ं िज�ह�ने आज कृिष िकसान एव ंआम आदमी क� िच�ता क� है । कृिष ऋण का ल�य 1100,000 

करोड़ �. िनधा��रत िकया गया जो सराहनीय कदम है। 

भारत सरकार �ारा 3.00 लाख � क� फसल ऋण� के िलए जो आज सहायता योजना 

काया�ि�वत क� िजसम� ब�क� को संसाधन� का उपयोग करने के िलए 2 �ितशत आज सहायता के 

�प म� दी ऋण का पनुभु�गतान करने पर िकसान� को 3 �ितशत �ो�साहन िदया जाता है िजसम� 

�याज दर कम होकर 4 �ितशत हो जाता है जो िक सराहनीय कदम है ।    

�ाकृितक आपदाओ ंसे �भािवत िकसान� को राहत �दान करने के िलए ब�क� को फसल 

ऋण पर �याज सहायता उपल�ध रह�गी । रा��ीय �ीय आपदा �ब�धन के अनसुार फसल नकुसान 

पर 5 �ितशत के �थान पर 33 �ितशत कर िदया। उव�रक� के �भार का अनपुात लगातार घट रहा 

है, जीरो बजट सिहत जैिवक और �ाकृितक खेती क� तकनीक िसंचाई जल के इ�तेमाल और 

िमटटी क� उव�रता को बढ़ाने म� मदद कर सकती है। लघ ुऔर सीमांत िकसान� के बीच ससंाधन� के 

इ�तेमाल को �याय संगत बनाने के िलए आई.सी.टी. को लागू करना क�टम हाय�रगं स�टर के 

ज�रए स�म �ौ�ौिगक� के इ�तेमाल को बढावा िदया गया ।  

कृिष और उससे जड़ेु �े�� का सम� िवकास करने क� बात क� गई, दिुनया म� दूध के 

उ�पादक को भारत म� डेयरी को बढ़ावा दनेा, दिुनया म� मछिलय� के उ�पादक को भारत म� म��य 

पालन के �प म� बढ़ावा दनेा। 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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�गितशील कृिष म�डी सधुार� क� िहमायत, �धानमं�ी अ�नदाता आय सर�ंण अिभयान 

नई अ�बरेला �क�म को अनमुोदन, इस योजना से िकसान� के क�याण क� िदशा म� दूरगामी लाभ 

होगा ।  

�यूनतम समथ�न मू�य लागत को कम से कम 150 �ितशत बढाना । 

  �धानमं�ी अ�नदाता आय सरं�ण अिभयान के तहत िकसान� के उ�पाद के िलए 

लाभकारी मू�य सिुनि�त करना ।  

बागवानी मधमु�खी पालन को बढावा दनेा । 

गौवशंीय दूध उ�पादन/ उ�पादकता म� विृ� । रा��ीय गोकुल िमशन ि�याि�वत करना, 

रा��ीय पशधुन िमशन |  

सरकार 3.00 लाख �. के फसल ऋण पर िकसान� को �याज म� 3 �ितशत क� छूट देने 

का काम, िकसान� को �ितवष� 7 �ितशत �याज दर पर ऋण उपल�ध कराना । 

छोटे और सीमांत िकसान� को सामािजक सरु�ा �दान िकए जाने के िलए व�ृाव�था प�शन, 

60 वष� क� आय ुके बाद िकसान स�मान प�शन । 

  िकसान जब जवान रहेगा तो फावडा,बे�चा, कुदाल चलाएगा और जब व�ृ हो जाएगा तब 

�या करगेा इसिलए उसक� आजीिवका के िलए 3 हजार �.  प�शन क� �यव�था �धानमं�ी जी ने 

िकया है । 

सभी िकसान� को आय सहायता �दान करने के िलए �धानम�ंी िकसान स�मान िनिध श�ु 

क� है तीन िक�त� म� 6 हजार �. �ितवष� भगुतान क� �यव�था क� है जो िमलना श�ु हो गया है 

िकसान� के खात� म� चला गया है । 
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यह योजना सराहनीय है म� पनुः �धानम�ंी जी, िव� मं�ी जी, कृिष म�ंी जी का ध�यवाद 

करना चाह�ंगा । 

  म� मं�ी जी से चाहता ह� ँ िक उ�राख�ड म� जानवर� का बड़ा आतंक है िजसके कारण 

िकसान खेती छोड़ रहे ह�, जो बोते ह� जानवर उसको नकुसान पह�ंचाते ह� । िवशेषकर ब�दर, 

सअुर,नीलगाय िजसका बड़ा आतंक है इनके बचाव के िलए कोई ठोस नीित बनाई जाए साथ ही 

मेरा आ�ह है िक उ�राख�ड सिहत सभी िहमालयी �देश जो िक िविभ�न भौगोिलक सरंचनाओ ंम� 

बसे है यहां पर मैदानी �े�� क� अपे�ा कृिष काय� म� िभ�नता एव ंकिठनाइया ंहोती है समान कृिष 

नीित होने के कारण पहाड़ी �े� के िकसान वह लाभ अिज�त नह� कर पाते जो तराई का िकसान 

कर पाता है इसिलए मेरा िनवेदन है इन �े�� के िलए एक अलग कृिष नीित का िनधा�रण हो साथ ही 

पव�तीय �े�� म� मनरगेा के काय� म� कृिष काय� को भी जोड़ िदया जाए िजससे िकसान और मजदूर 

लाभाि�वत हो एवं कृिष और खेती क� तरफ लौट� । 

ध�यवाद। 
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�ी रमेश च�� माझी (नबरगंपुर): ध�यवाद, सभापित महोदय । आज �ामीण िवकास और कृिष 

क�याण िवभाग क� िडमांड पर िड�कशन हो रहा है । मझेु आपन ेबोलने का अवसर िदया, इसके 

िलए आपका ध�यवाद । म� कुछ �ो�ा�स के बार ेम� बोल रहा ह� ं। एक �ो�ाम है मनरगेा, िजसका वष� 

2014-15 म� 34 हजार करोड़ �पये का बजट था । वष� 2018-19 म� 61 हजार 84 करोड़ �पये 

ह�आ और वष� 2019-20 म� जो �पो�ड बजट एलोकेशन है, वह 60 हजार करोड़ �पये है । इसम� 1 

हजार 84 करोड़ �पया िड��ज ह�आ है । �रल डेवलपम�ट का जो बजट है, वह वष� 2018-19 म� 1 

लाख 12 हजार 447 करोड़ �पये था । अभी इसम� 5 हजार 200 करोड़ क� विृ� होकर 1 लाख 

17 हजार 647 करोड़ �पये ह�आ है । म� �रल डेवलपम�ट िडपाट�म�ट को ध�यवाद देता ह�,ं िजसने 5 

हजार 200 करोड़ �पये इ���ज करके इस बजट को 1 लाख 17 हजार 647 करोड़ �पये िकया  

है । �धान मं�ी �ामीण आवास योजना, िजसके अतंग�त हम अपनी कां�टीट्यूएसंी के अतंग�त आने 

वाले गांव� म� घूमते ह�, वहा ंसे आवास योजना के अतंग�त जो एि�लकेश�स आती ह� उसे देते ह� । 

�धान मं�ी �ामीण आवास योजना, िजसम� वष� 2018-19 म� 19 हजार 900 करोड़ �पये का 

एलोकेशन था, अभी 2019-20 म� 19 हजार करोड़ का एलोकेशन ह�आ है, िजसम� 900 करोड़ 

�पये िड��ज ह�ए ह� । फाइन�स िमिन�टर ने बजट म� एक बात बोली थी, जो म� यहां कोट कर रहा 

ह�ं-  

“A total of 1.54 crore rural homes have been completed in the last 

five years. In the second phase of PMAY-G, during 2019-20 to 

2021-22, 1.95 crore houses are proposed to be provided to the 

eligible beneficiaries.” 

 महोदय, ओिडशा म� आप देख�गे िक हर साल बाढ़ आती है और कुछ समय तक सूखा भी 

पड़ता है । 3-4 महीन� पहले ओिडशा म� एक साइ�लोन �टॉम� आया था, िजसम� बह�त सार ेहाउस 

डैमेज ह�ए थे । ओिडशा गवन�म�ट ने फेनी साइ�लोन से ह�ए डैमेज के िलए 3.8 लाख हाउस बनाने 
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का एक �पोजल िदया है । अत: मेरी स��ल गवन�म�ट से यह दर�वा�त है िक इस �पोजल को 

ए�सै�ट कर ेऔर ओिडशा गवन�म�ट को फेनी से िजतना नकुसान ह�आ है, उसके िलए �यादा से 

�यादा मनी दे ।  

 महोदय, म� �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना के बार ेम� कुछ बोलना चाहता ह�ं । िदस�बर, 

2000 म� �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना को त�कालीन �धान मं�ी �व. अटल िबहारी वाजपेयी 

जी ने �ार�भ िकया था । अभी फेज 1, फेज 2 और एलड��यूई म� िजतने इलाके ह�, उनम� 6 लाख 

िकलोमीटस� अभी क��लीट ह�आ है । ओिडशा म� अगर देख� तो 55 हजार िकलोमीटस� अभी 

क��लीट ह�आ है । फेज 1 म� 8 हजार िकलोमीटस� और �ीन टे�नोलॉजी, जो एक नई टे�नोलॉजी 

गवन�म�ट ऑफ इंिडया ने बनाई है, उसम� 2 हजार 700 िकलोमीटस� क��लीट ह�आ है । फेज 1 म� 

भी ओिडशा गवन�म�ट म� नविनमा�ण ह�आ था और �ीन टे�नोलॉजी, जो 2 हजार 700 िकलोमीटस� 

का रा�ता बना है, उसका भी उड़ीसा गवन�म�ट म� नविनमा�ण ह�आ है । इसीिलए पांच बार के 

ओिडशा के यश�वी म�ुय मं�ी �ी नवीन पटनायक जी को भी म� ध�यवाद दूगंा, �य�िक उनके 

नेत�ृव म� ओिडशा म� इतना काम हो रहा है । फेज 3 म� कैिबनेट कमेटी ऑन इकोनॉिमक अफेयस� म� 

माननीय �धान मं�ी जी क� चेयरमैनिशप म� एक लाख 25 हजार िकलोमीटस� क� नई सड़क �धान 

मं�ी �ाम सड़क योजना के अतंग�त स��ल गवन�म�ट ने श�ु क� है । इसके अंतग�त �ामीण इलाक� म�, 

ए�ीक�चर माक� ट, हॉि�पटल, हायर सेक� �ी �कूल को िलंक िकया जाएगा । यह एक अ�छा ��ताव 

है ।  

इस बार ेम� म� एक बात बोलना चाह�ंगा िक जब �टेट और से��ल गवन�म�ट के बीच म� जब 

एमओयू होगा तो इसम� पांच साल क��लीट होने के बाद म�टेन�स का काम रा�य सरकार को करना 

होगा । लेिकन रा�य सरकार के पास इतना पैसा नह� है । मेरा के�� सरकार से अनरुोध है िक पांच 

साल के बाद म�टेनंस का पैसा के�� सरकार को देना चािहए ।  

महोदय, नबरगंपरु, रायगढ़, कोरापटु और मलकानिग�र म� बह�त सार ेएिलिजबल हेिबटेश�स 

ह� । इन इलाक� म� �धान मं�ी �ाम सड़क योजना म� अगर �यादा स े�यादा अनदुान िमलेगा तो इन 



16.07.2019                                                                                                       400 

 
�ाइबल और बैकवड� िडि���ट्स को बह�त फायदा होगा । वष� 2007 म� भारत सरकार ने बैकवड� 

रीजन �ांट फ�ड बनाया था, िजसके तहत बह�त सार ेकाम ह�आ करते थे । इंटी�ेटेड ए�शन �लान 

भी होता था, िजसम� केबीके िडि���ट्स, कोरापटु-बोलांिग�र-कालाहांडी, म� �यादा पैसा आता   

था । अब वह पैसा नह� िमल रहा है । मेरी दर�वा�त है िक आप �यादा से �यादा ओिडशा को पैसा 

दीिजए, �य�िक ओिडशा रा�य म� बह�त सार ेबैकवड� िजले ह� । मेरी के�� सरकार से दर�वा�त है 

िक आप �यादा से �यादा पैसा दीिजए । म� िडमा�ड फोर �ांट्स का समथ�न करता ह�ं । ध�यवाद । 
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*SHRI SANJAY KAKA PATIL (SANGLI): Hon. Chairman Sir, I support the 

steps the Government has taken to empower the farmers. I also welcome the 

vision of the Hon’ble Prime Minister and the measures taken by the 

Government to double the income of the farmers till 2022. Agriculture is very 

important for rural India and rural people are dependent mainly on agriculture. 

Rs. 1,42,000 crores have been allocated for the development of farm sector 

related subsidiary departments. And 10,000 new Farmer Produce Organisation 

(FPO) are to be established.  

I demand to set up a National Commission for farmers. Presently, we 

have SC/ST Commission, OBC Commission, Minority Commission, Human 

Rights Commission and Consumer Forum and they all are statutory Bodies. So 

on the same lines, National Commission for farmers having statutory status 

should be set up for farmers. Farmers would get justice through this platform. A 

new concept of Agriculture Clinic should also be introduced. Today, there are 

no restrictions on the usage of fertilizers and pesticides. So, I feel some 

restrictions are necessary to stop the toxication of soil and farming to stop the 

menace of cancer and other diseases.  

Government has introduced many schemes for drip irrigation and also 

providing subsidy for it. But companies are misusing this subsidy by increasing 

the prices irrationally. Hence, the Government should control and regulate the 

prices of drip irrigation system to stop the overpricing and misuse of subsidy 

                                    
* English translation of the speech originally delivered in Marathi.  
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being given to farmers and it should be available to common farmers at 

reasonable prices. 

Regarding skill development, dairy business is a subsidiary business to 

farming. But, our new generation is not ready to run dairy business. We know 

milk is a complete food. So, the Government should come forward to take 

some steps in this regard.  Through the farms related companies and also by 

providing some kind of subsidy.  

There is no standardization of cattle feed and urea is being mixed in 

cattle feed. So, standardization and some kind of control is needed in this 

regard. 

A TV programme of 1 hour or 30 minutes duration is being broadcasted 

on Kisan TV channel. All the important activities of farming like sowing, 

harvesting etc should be shown in this programme according to the season. 

Hon’ble Prime Minister is having a special focus on Soil Health Card. 

Soil Health Cards have all the details of the soil health and the necessary 

instructions regarding the soil. But, the instructions are not being followed, so 

the instructions should be followed as per the requirement. 

In our country, Rs. 80,000 crore subsidy is being given on fertilizers. 

Imported urea has reduced the usage of fertilizers. This subsidy should be 

given through DBT and it should be streamlined by linking it to Aadhar.  All agri 

inputs should be barcoded to bring transparency.   
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To implement all these schemes and programmes, our officers of 

Department of Agriculture and officials working at village level set a target to 

achieve the benefits. It is good to be target oriented but we should also be 

concerned about the need. 

Indian Council for Agriculture Research (ICAR) has played an important 

role in the green revolution.  However, now agriculture is facing new set of 

challanges ICAR needs to restratagise itself to meet these challanges. In the 

year 2002, Hon’ble then Prime Minister Atal Bihari Vajpayeeji had constituted a 

Committee in this regard. We have the report of this Committee and its 

recommendations need to be implemented. Finally, I support the Budget 

provisions made by this Government for farmers.  

Thank You 
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DR. T. R. PAARIVENDHAR (PERAMBALUR): Hon. Chairperson, Sir, I am 

glad that I have been given an opportunity to speak in this august House.  I 

basically belong to a family of agriculturists.  I have spent my life mostly in 

village.  I know the difficulties faced by village people.  As Gandhi ji has said, 

“India lives in its villages”.  Most of the village people, as you all know, are 

agriculturists.  The basic things necessary for agriculture are water, electricity, 

manure and proper price for the produce.  These are the basic things.  Unless 

village improves, India cannot become financially sound.  We cannot rely only 

on the multinational companies, more importantly for job opportunities.  Job 

opportunities, I think, are not going to be provided by corporations and 

multinational companies.  They are going to be provided only through 

agriculture.  What is required for agriculture?  As I said, we require water for 

agriculture.  Mostly, the seasonal rains are not there.  There are almost 

drought conditions.  In such conditions, how are you going to sort this out?  It 

can be done only by interlinking the rivers. 

 This was one of the programmes of the NDA during the last tenure itself.  

But that has not taken place.  So, that was a very important programme. This 

NDA Government should take it up at the earliest.   

 With regard to loans, most of the villagers go to the bank to buy their 

necessary things like tractors and other things.  Loan is not easily available to 

them. More than that, if they fail to repay the loan in time, the goondas are sent 

to take back the tractors and other things.  It looks awkward.  A villager lives in 
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a village.  When he is in the midst of his friends and relatives, he feels very 

ashamed and shy when his tractor is taken away by the bank.  It leads to 

suicidal tendency.  These are all the main things that are there in the villages.  

 Major produce in my particular Constituency are small onion, cotton, 

maize, corn and millets.  These are the main produce. Now, to make profit out 

of it, we have to preserve the products that are being produced there.  These 

products are perishable.  They cannot be kept for a long time. They need the 

godowns.  My demand is that at least six godowns should be given to all the 

six MLA Constituencies. AC godowns are also required.  They can stock their 

produce and sell it when the price increases.  

 At the time of selling the produce, middlemen are mostly enjoying these 

benefits. The hardworking farmers toil day and night in their farms. When they 

bring the products outside, they are not able to sell it directly. So, the 

Government should come forward to see that these products are directly 

purchased.  Unless the income of the farmers are improved, the village can 

never improve. Nowadays, the villages are becoming thinly populated. Cities 

and towns are bulging. It is because there is no income in villages.  To a 

farmer’s son, nobody is coming forward to give his daughter. Everybody wants 

to marry  off his daughter to an employee working in multinationals companies 

or in corporates.  To improve job opportunities, agriculture should be given 

importance.  

 During the last few years, are we getting rain regularly?  We are getting 

periodical cyclones. There was a Gaja cyclone which has damaged the four 
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districts.  There was a very good yield on coconut trees.  One fine morning, all 

the trees have fallen down.  A person who was a rich man previous night has 

become pauper the next day. The compensation given by the Government of 

India has not been given properly in time and was not sufficient. They are all 

now on the roads.  So, these are all the things that are to be taken care of.  

I request the Government to see that there should be enough 

agricultural colleges in every taluks. These colleges will produce more number 

of agricultural scientists. They will go and take care of the villages nearby and 

they will also take it as a project when they are in their colleges. With these 

suggestions, I think villages will definitely improve.  

 My demand is to see that more godowns and more bank loans should 

be given liberally to my Constituency people. Thank you.  
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SHRI E.T. MOHAMMED BASHEER (PONNANI): Sir, in today’s discussion I 

wish to confine my speech to certain significant and vital issues pertaining to 

Kerala and my constituency. 

 As far as the PMGSY is concerned, this time the total sanctioned road,  

length-wise is 1,25,000 kilometres for the whole nation. The Cabinet 

Committee on Economic Affairs has cleared that. That is for the third phase of 

the PMGSY. Out of the total 1,25,000 kilometres of road, what exactly is the 

share of Kerala? That figure has not yet come. I have, in my hand, the report of 

a prominent Malayalam daily, Mathrubhumi.  It is really a shocking report. The 

report says that Kerala is again neglected. The report says that in the third 

phase, out of the 1,25,000 kilometres of road sanctioned for the country, 

Kerala is getting only 1,425 kilometres of road. The report also says that in the 

PMGSY’s second phase, when a total 50,000 kilometres of road was 

sanctioned, Kerala got only 570 kilometres of road. This is an injustice. I 

request the hon. Minister to look into why this denial of justice for Kerala has 

taken place. I humbly request you to please examine the truth. If injustice is 

done to Kerala, kindly come forward to correct it. On behalf of my State, with all 

the humbleness, I appeal to you to look into this.  

 Coming to another issue in my constituency, there is a major agricultural 

project, that is, Thrissur-Ponnani Cole Development Project. It was started 

during the UPA period. The total outlay was Rs.300 crore. Out of which, 

Rs.200 crore was released. It made tremendous progress and impact in the 
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agricultural sector. In a way, it was a small agricultural revolution. The farmers 

were very much satisfied. They made very good harvest and things were 

progressing like anything. Unfortunately, the balance has not yet been 

released. I request the hon. Minister to take interest in that also and release 

the money without further delay. 

 Coming to the second phase of it, the proposal is still pending. The 

second phase of this Cole Development Project may kindly be expedited. That 

also is a very important thing.  

 Now I am coming to another thing. The PMGSY guidelines for the third 

phase have not yet been released.  

HON. CHAIRPERSON :  Hon. Minister, please listen to this. It is a very 

important point. 

… (Interruptions) 

SHRI E.T. MOHAMMED BASHEER: Perhaps, I do not know. It is not in the 

public domain. The PMGSY guidelines for the third phase have not yet been 

put in the public domain. When it came for discussion in the DISHA 

Committee, there was sharp criticism on the draft itself. It was not suitable for a 

State like Kerala. So, I request you to please discuss with everybody 

concerned and prepare a suitable guideline for Phase-III of PMGSY. 

 Another thing is, in my constituency, there is a prestigious agriculture 

institute that is named after Kelapji. That institution is known as Kelapji College 

of Agricultural Engineering and Technology. We all know that Kelapji was 

known as Kerala Gandhi.  
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 Sir, the institution is named after him. It has been working for many 

years. B.Tech and M.Tech courses on agricultural and food engineering are 

available there. Beside this, M.Tech on farm engineering, soil and water 

conservation engineering are also available. There is a feasibility of developing 

this institute as a centre of excellence. I appeal to the Government to consider 

it as an important request from our side. 

 Before I conclude, I would like to say that we have to give emphasis on 

certain things like development of land productivity, development of irrigation 

systems and diversification of livelihood. If these things are not done, we may 

not be able to attain the real goal.  

 A lot of hon. Members have spoken about Mahatma Gandhi National 

Rural Employment Guarantee Scheme (MGNREGS). Unfortunately, asset 

creation and durability has been forgotten and no emphasis is being given on 

this aspect of the scheme.  I appeal to the Government to lay emphasis on this 

aspect of the scheme to the maximum possible extent.  

 Sir, we have a lot of dreams to be fulfilled. The hon. Finance Minister, in 

her speech, has mentioned about very many good projects. We have to work 

hard. But, unfortunately, things are not progressing. A latest cover story in the 

Business Today says, ‘Finance Minister, Nirmala Sitharaman’s Budget is long 

on promises but short on ideas about fulfilling it.’ I request the Government to 

take expeditious action for making our dreams a reality.  

 With these few words, I conclude. Thank you.  
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*�ी अजय िम� टेनी (खीरी):   म� कृिष व �ामीण िवकास मं�ालय के अधीन ��ततु अनदुान� क� 

मागँ� का समथ�न करता ह� ँतथा अपने लोक सभा �े� लखीमपरु खीरी उ�र �देश के िलए सरकार 

का �यान आकिष�त करके उ� पर  आव�यक िनद�श देने हेत ुिनवेदन करता ह� ँ।   

मेर ेलोक सभा �े� म� ��तािवत दूसरे कृिष िव�ान के�� का काय� शी� पूरा करके िकसान� 

हेत ुउपयोग िकया जाये  । मेर े �े� खीरी म� ि�थत  कृिष महािव�ालय, जमनाबाद जो च��शेखर 

आजाद कृिष िव��ालय, कानपरु के अतंग�त आता है, का िबि�डंग िनमा�ण सिहत अ�य �यव�थाय� 

पूण� हो चकु� है, मेरा आपसे िनवेदन है िक इसी स� से �लासेज श�ु करायी जाये । न�ल सधुार 

हेत ु लगभग 800 एकड़ जमीन पर अदंेश नगर खीरी (उ0�0) क� � बनाया  गया था, जो पया�� 

देखभाल न होने के कारण अपने उ�े�य को खो चकुा है, आपसे िनवेदन है िक के�� सरकार स�ंान 

लेकर उ� के�� को सचंािलत करे या अ�य कोई काय��म संसाधन� क� उपल�धता के आधार पर 

करने क� योजना बनाये । मेरा िजला लखीमपरु खीरी उ�र �देश म� सवा� िधक ग�ना उ�पादन करने 

वाला �े� है, जहा ँकई बड़ी चीनी िमल� ह�, परंतु बजाज �पु क� पिलया, गोला, व खभंार खेड़ा तथा 

ऐरा िमल, खम�रया ऐसी 4 चीनी िमल ह�, िजनका ग�ना भगुतान लगभग िपछले पूर ेस� का बकाया 

है, आपसे िनवेदन है िक उ� िमल� से ग�ना भगुतान कराया जाये ।  ई-मंडी क� �यव�था को 

�भावी बनाया जाये  ।सभी गावँ� म� पीने के साफ पानी हेतु टंक� बनाकर नल से जल हर घर तक 

पह�ंचाया जाये  । ��येक गावँ को पीएमजीएसवाई से जोड़ते ह�ये, ज�रत के अनसुार आवास, 

शौचालय, एलपीजी कने�शन तथा प�क� गिलय� व पानी िनकासी क� उिचत �यव�था क� जाये   । 

 

 

                                    
* Speech was Laid on the Table.  
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*डॉ .वीर�े� कुमार (टीकमगढ़): कृिष एव �ामीण िवकास मं�ालय क� अनदुान मांगो पर अपने 

िवचार रखना चाहता ह�।ं  

यह सरकार गांव, गरीब, मजदूर, िकसान के उ�थान के िलये समिप�त सरकार  है । �ामीण 

�े�� क� दशा एव ंिदशा बदलने के िलये बजट म� पया�� �यान िदया गया है। �ामीण िवकास म�ंालय 

ने �मुख क�याणकारी योजनाओ ंके िलये बजट के 4.4 �ितशत क� विृ� करते ह�ए 1.17 लाख 

करोड़ �पये आवंिटत िकये ह� । 

�धानमं�ी आवास योजना के दूसर ेचरण के िलये 2019 - 20 स े2021 - 2022 के दौरान 

1.95 करोड़ घर लाभािथ�य� को उपल�ध कराने का ��ताव है ये घर शौचालय, िबजली और 

एल.पी.जी. कने�शन जैसी सिुवधाओ ंसिहत ह�गे । 

रा��ीय आजीिवका िमशन के अतंग�त बजट आवटंन म� विृ� क� गई है 2019 - 20 के िलये 

9024 करोड़ �पये आवंिटत िकये गये है। �धानमं�ी �ाम सड़क योजना के बजट को भी बढ़ाया 

गया है िजससे िकसान� क� आय को दगुना करने के िलये लागत को कम करने के �य�न� को 

बढ़ाया जायेगा । यू�रया क� सहजता से िबना �लेक के उपल�धता देखने म� आ रही है। नीम कोटेड 

यू�रया होने से केवल कृिष काय� म� उपयोग होगा, उ�ोग� म� द�ुपयोग नह� होगा । �धानम�ंी कृिष 

िसंचाई योजना से िकसान के खेत तक पानी नहर� अथवा पाइप लाइन� के मा�यम स ेपह�ंचाया 

जायेगा िजससे िकसान कम लागत म� वष� म� 1 से लेकर 3 फसल� तक उगा सकेगा । 

 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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निदय� को आपस म� जोड़ने क� योजना से बाढ़ वाली निदय� का पानी कम वषा�  वाले �े�� 

क� निदय� म� भेजा जायेगा िजससे सूखा��त �े�� म� भी िसंचाई क� सिुवधाओ ंके िव�तार के साथ 

ही पेयजल क� सम�या का भी िनराकरण हो सकेगा । 

म�य �देश के ब�ुदेलखंड म� मेर े संसदीय �े� टीकमगढ़ छतरपरु म� अ�सर सूखा पड़ता 

रहता है िजससे िसचंाई एव ं पेयजल का गंभीर सकंट पैदा हो जाता है । आदरणीय अटल िबहारी 

वाजपेयी क� सरकार के समय निदय� को आपस म� जोड़ने क� योजना के अतंग�त केन बेतवा नदी 

को जोड़ने का काम �थम चरण म� िलया गया था िकंत ुयू.पी.ए. क� सरकार �ारा इस िदशा म� कोई 

काय� नह� िकया गया। आदरणीय �धानमं�ी �ी नर�े� मोदी जी �ारा इस काय� को गंभीरता से िलया 

गया है। केन बेतवा निदय� के आपस म� जड़ुने से िसंचाई एवं पेयजल क� सम�या का िनराकरण 

होगा। 

इस काय� को शी� �ारभं कराकर टीकमगढ़ छतरपरु िनवाड़ी िजले के सभी गांवो को नहर� 

एव ंपाईप लाईन के मा�यम से जोड़ने का काय� िकया जाना चािहये तथा मेर ेसंसदीय �े� टीकमगढ़ 

म� एक समय चंदेल कालीन लगभग एक हजार तालाब िजसम� से अभी लगभग 450 तालाब ही बचे 

है। शेष पर क�जा हो गया, खेती हो रही है अथवा उनके बंधान� को तोड़ िदया है यह तालाब 

ब�ुदेलखडं म� जीवन रखेा का काम करते थे। अित�मण हटाकर पनुः जीण��ार िकया जाना 

चािहये। धसान नदी पर ल�बे समय से क� जा रही मागं पर िवचार करते ह�ए ककरवाहा िपकअप 

िवयर के काय� को बढ़ावा िदये जाने से भी िसचंाई एवं पेयजल क� सिुवधाओ ंका िव�तार होगा। 

साथ ही म�य �देश सिहत दशे भर के �ाचीन झील�,तालाब�, बाविड़य� का पनुः सव� कराकर 

उनका जीण��ार कराने क� पहल होने से जमीन का जल �तर बढेगा तथा �धानमं�ी जी क� जल 

सरं�ण योजना को भी बल िमलेगा । 
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टीकमगढ़ कृिष आधा�रत �े� है यहा ँआजीिवका के िलये लोग म�ुयत: कृिष पर िनभ�र होते 

है अतः कृिष पर आधा�रत उ�ोग लगाये जाने एव ंखा� �स�ंकरण उ�ोग� को बढ़ावा िमलने से 

�े� के आिथ�क िवकास के साथ ही नौजवान� को रोजगार के अवसर भी िमल�गे तथा �ामीण 

िवकास को भी बढ़ावा िमलेगा। यहॉ पीतल क� मूित�या एवं िग�ट आइटम बड़ी मा�ा म� बनाये जाते 

है । �े� क� इस िवशेषता को कौशल िवकास योजना के साथ जोड़कर यवुाओ ंको �िश�ण देने का 

काय� बढ़ाया जाये तािक यहा ँका नौजवान इस काय� को सीखकर देश के अ�य भाग� म� जाकर 

आजीिवका कमा सके । 

�ामीण �े�� के परपंरागत काम� को भी बढ़ावा िदये जाने से �ाचीन कौशल को आधिुनकता 

का साथ िमलने से रोजगार के अवसर� म� विृ� होगी । 

इसी के साथ म� �ामीण िवकास एवं कृिष िवकास क� अनदुान मांग� का समथ�न करता ह�ं । 
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*�ी जसवंतिसंह सुमनभाई भाभोर (दाहोद):     म� क� �ीय कृिष एव ंिकसान क�याण तथा �ामीण 

िवकास बजट के अनदुान एवं मागं पर अपने िवचार �य� करता ह� ँ।  

हमार े�धानम�ंी जी ने कृिष �े� के उ�थान म� भी काफ� �िच ली है। आज तक इस देश म� 

खेती को एक �यवसाय के �प म� �वीकार नह� िकया गया था । 

हमारी सरकार ने इसे और अिधक लाभदायक बनाने और अ�य �यवसाय� के �प म� 

�ो�सािहत करने के िलए एक पेशे के �प म� खतेी का �वागत िकया ह�। यह एक बह�त ही जीवतं 

िवचार है, जो िकसान भाइय� क� आिथ�क �तर को मजबूत करने म� सहयोग करगेी । 

आगामी वष� 2022 तक वांिछत प�रणाम �ा� करने के िलए कृिष �े� म� भी िनवेश के प�ुय 

च� को श�ु करने का काम हमारी सरकार �ारा िकया जा रहा है, जो क� काफ� सराहनीय है, 

जैसा िक हमने पहले देखा था, अतं�रम बजट म� घोिषत 75000 करोड़ क� �धान मं�ी िकसान 

िनिध योजना के मा�यम से कृिष के िलए आवंटन म� तेजी से विृ� इस िदशा म� उठाया गया मजबूत 

कदम है । 

SFURTI क� पहल से अित�र� कृिष उ�पादन को ऑ�सीजन िमलेगी जो कृिष �े� के 

खाली िदन� म� आय का सहायक �प है। सीएफसी म� �ल�टर आधा�रत �ि�कोण उनके उ�पादन 

को और अिधक लाभदायक, उ�पादक और उनके आस-पास रोजगार के अवसर पैदा करने म� 

स�म बनाएगा । हमार ेपास देश म� बासँ, शहद और रशेम क� खेती म� बह�त बड़ी संभावनाए ँह� । इस 

पहल ने कारीगर� और अ�य �िमक� को अपने �वयं के रोजगार पैदा करने म� स�म बनाया । यह 

�म क� गंभीर आव�यकता और खेती पर िनभ�रता को कम करगेा। इस पहल म� शािमल होने के 

िलए यवुाओ ंम� अनकूुलन �मता को बढ़ाने के िलए 2019-20 तक 100 इ��यूबेटर� क� �थापना 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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क� जाएगी। मेरी राय म�, यह रोजगार सृजन के पारपं�रक मोड के अलावा भारतीय यवुाओ ंके िलए 

बड़ी बात होगी । िपछले पांच वष� के औसत म� विृ� भी िकसान� को अ�पकािलक ऋण के िलए 

�याज सि�सडी के कारण है, जो पहले िव�ीय सेवाओ ंके िवभाग के तहत शािमल थी । 

लेिकन अब इसे हमारी सरकार �ारा कृिष �मखुता के तहत शािमल िकया गया है। 2018-

19 के िलए अिंतम आंकड़े क� तलुना म� बजटीय सकल कर राज�व का आकंड़ा 18% से अिधक 

है और इसिलए सकल कर राज�व के एक िह�से के �प म� रा�य� को �थाना�तरण का एक समझे 

गए अनपुात क� ओर जाता है । 

हमारी सरकार �ारा ए�ीक�चर इं�ा���चर म� िनवेश को बढ़ावा देने के िलए 10 हजार नए 

िकसान उ�पादक सघं बनाने क� योजना बनायी गई ह�। इसके साथ ही सहका�रता के मा�यम से 

डेयरी के काय� को भी बढ़ावा देने के िलए हमारी सरकार �ितब� ह� । 

हमारी सरकार ने म��य पालन क� तरफ जोर देते ह�ए कहा िक मछली उ�ोग �ामीण भारत 

के िलए अहम है. आने वाले समय म� हमारी सरकार �ामीण िकसान� को इससे जोड़कर उनक� 

दशा-िदशा बदलेगी. इसके िलए सरकार '�धानमं�ी म��य पालन' योजना क� श�ुआत करने क� 

योजना बना रही ह� । 

  जैसा िक हम सब जानते ह� भारत गांव� का देश है तथा इसक� आ�मा गांव म� ही िनवास 

करती है। इसिलए हमारी सरकार �ारा �यादा जोर गांव, गरीब और िकसान� पर िदया गया है । 

सरकार ये मानती है िक गावं� के िवकास के िबना देश का िवकास नह� हो सकता है । साथ ही कृिष 

को फायदे का सौदा बनाए िबना दशे म� बेरोजगारी दूर नह� क� जा सकती । 

हमार ेयश�वी �धानमं�ी जी का जो सपना है िक 2022 तक देश के सभी गरीब का अपना 

एक घर हो, इस उ�े�य क� पूित� के िलए हमारी सरकार ने गांव� म� भी इं�ा���चर के िवकास को 
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बढ़ावा देने का काम िकया है । िपछले 5 वष� म� कुल 1.54 करोड़ �ामीण घर� का िनमा�ण िकया 

गया तथा इसके दूसर ेचरण म� 1.95 करोड़ आवास महैु�या कराने का ��ताव है । अगर गांव� म� 

िबजली आपूित� क� बात कर� तो हमारी सरकार �ारा देश के सभी गावँ� म� लगभग 100% प�रवार� 

को िबजली �दान क� गयी है । 

अगर �ामीण प�रवेश क� बात क� जाए तो िबजली क� आपूित� सिुनि�त करने के िलए बजट 

म� वन नेशन वन �ेड �लान क� घोषणा भी क� गई है तथा साथ ही िबजली के �ैिफक म� भी बड़े 

सधुार िकए गए ह�। गांव म� िडिजटलीकरण िकया जा रहा है िजसके तहत हर गावँ को इ�टरनेट के 

मा�यम से जोड़ा जा रहा है, और इसके मा�यम से करोड़� लोग� को िडिजटल सा�र भी बनाया जा 

रहा है, और हमारी सरकार ने आगे 2 करोड़ �ामीण� को िडिजटल िश�ा (Digital Education) 

देने का ल�य रखा है। 

�ामीण �े� के मिहलाओ ंक� बात कर� तो, उ��वला योजना के तहत 7 करोड़ एलपीजी 

कने�शन बांटे जा चुके ह�, तािक चू�हे क� धएु क� वजह से हमारी माताओ ंऔर बहन� को �वा��य 

सबंंधी परशेािनय� का सामना ना करना पड़े। 

हमारी सरकार ने मिहलाओ ंके स�मान तथा ग�रमा के िलए गांव के हरके घर म� शौचालय 

बनवाए ंह� तािक हमारी माताओ ंऔर बहन� को शौच के िलए घर के बाहर नह� जाना पड़े। 5.6 

लाख गांव अबतक खलेु म� शौच से म�ु हो गए ह� । हमारी सरकार का यह �यास है आगामी 02 

अ�टूबर 2019 को भारत खलेु म� शौच से मु� हो जाए । 

हम लोग� को इसी सकं�प के साथ आगे बढ़ना है िक वष� 2022 म� जब हम �वाधीनता क� 

75व� वष�गाठँ मनाएगें तब नए भारत क� हमारी जो प�रक�पना है । िकसान� क� आय दोगनुी होगी, 

हर गरीब के पास अपना घर होगा हर गरीब के घर िबजली का कने�शन होगा, �व�छ ईधंन क� 

सिुवधा होगी, हर गरीब खलेु म� शौच क� मज़बूरी से मु� होगा, सभी गरीब को मेिडकल सिुवधा 
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िमलेगी, देश का हर गांव सड़क से जड़ुा होगा, गंगा क� धारा अिवरल और िनम�ल होगी, िकसान� क� 

आय दोगनुी होगी, हर यवुाओ ंके हाथ म� रोजगार होगा तथा हम एक नई उजा�  और आ�मिव�ास के 

साथ िव� के िवकास को नेत�ृव दनेे के िलए कदम बढ़ाएगंे । 

ध�यवाद । 
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ADV. A.M. ARIFF (ALAPPUZHA): Thank you, Chairperson, Sir, for giving me 

this opportunity to speak on Demands for Grants under the control of the 

Ministries of Rural Development and Agriculture and Farmers Welfare for 

2019-20.  

 Sir, around 52 per cent of the population of our country is solely 

dependent on agriculture for their livelihood. It is the biggest contributor to 

country's GDP with 17 per cent of the total. But the agriculture growth is seen 

slipping to 2.7% from 5% compared to last year. Taxes forgone for corporates 

have gone up by about Rs.1,08,785 crore and are put at 6 per cent of the 

GDP. It clearly shows the pro-capitalist leaning of the Government. 

 The present condition of agriculture in our country is alarming. Around 

10 farmers commit suicide each day in India. Nearly 300,000 farmers have 

ended their lives in the last 20 years. The role of the Government in controlling 

prices of fertilizers is also losing. Self-sufficiency in fertilizer production is also 

lost and our farmers are depending upon the private companies. I would not go 

into details in this regard.  

 The unwise policies of the Central Government in terms of agriculture 

and plantation sectors in Kerala are staring at an uncertain future. Kerala is the 

largest producer of natural rubber in India. Currently, the fall in price of rubber 

has created an unprecedented economic situation in Kerala. The State 

Government has asked for a Minimum Support Price of Rs.200 for rubber, 
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which was denied by this Government. The demand for increase in import duty 

for rubber is a long pending demand of Kerala.  

 Sir, the devastating floods that have left a trail of destruction will cripple 

the State’s agriculture production in a major way. Declaration of Minimum 

Support Price for cash crops is the only way out to save the farmers from 

committing suicides.  

 Moreover, in this context, the Central Government wants to take an 

immediate step to consider the concerns of the farmers by declaring a two-

year moratorium on all agriculture loans. I request the Agriculture Minister to 

take an initiative for a discussion with the Finance Minister in this regard. The 

Kerala Agriculture Minister has submitted a memorandum to the Union 

Agriculture Minister and the Finance Minister in this regard.  

 Sir, the much-coveted Mahatma Gandhi National Rural Employment 

Guarantee Scheme (MGNREGS) is providing some relief to the rural poor in 

the form of employment and social security. It aims to enhance livelihood 

security in rural areas by providing at least 100 days of wage employment in a 

financial year to every household. The Finance Minister has allocated an 

amount of Rs.61,000 crore for MGNREGS but it is less than the amount 

sanctioned in the last five years.  

19.00 hrs 

 The Government has to allocate more funds considering that there are 

drought like conditions in close to 40 per cent of India’s districts this year and 

deficit monsoon. There is a need to include more sectors like fishing, 
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agriculture, fish processing, coir sector, cashew sectors in MGNREGS and for 

doing this, the Act needs to be amended. By amending the MGNREG Act, 

traditional jobs in many sectors can be protected. The Government wants to 

make sure that 100 days of employment is provided.  The arrangement of time 

for workers needs to be fixed according to the climatic conditions of the 

concerned States. The wages of workers should be revised in accordance with 

the minimum wages fixed by the State. A new pension scheme for MGNREGS 

workers also needs to be declared by the Central Government.  

 When we come to PMAY, of the total target, 60 per cent is reserved for 

SC/ST, 15 per cent for minorities and five per cent for physically challenged. 

As far as Kerala is concerned, the housing problem of SC/ST has been 

addressed by the State Government during last several years, but the number 

of homeless belonging to general category in Kerala is about five lakhs. As the 

target for general category is very low, the housing problem of general 

category cannot be solved by this scheme. The solution is raising the 

percentage of allocation to the general category. 

 The financial assistance for PMAY in rural areas is Rs. 1,20,000. The 

Central assistance is only Rs. 70,000. In Kerala, the unit cost of houses is Rs. 

4,00,000 under LIFE Mission, a State Government housing project. If the 

Central assistance for houses is not enhanced, there will be a huge burden on 

the State Government as for each PMAY house, an amount of Rs. 3,30,000 

will have to be given by the State Government. So, the Central share of PMAY 
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houses will have to be enhanced to at least Rs. 3,00,000 for Kerala. 

Otherwise, the dream ‘Housing for All’ cannot be attained.  

 For urban sector PMAY, the Central assistance is only Rs. 1,50,000 

while in Kerala, the unit cost is Rs. 4,00,000. So, the Central assistance for 

PMAY Urban also needs to be enhanced.  

 Before I conclude my speech, I would like to draw your attention to 

PMGSY roads. I support all the views expressed by the hon. Member Shri E.T. 

Mohammed Basheer in this regard. For the construction of grameen roads, 

there are some practical problems in every State. In Kerala, the availability of 

land is a major concern. Considering the shortage of land and population 

density, there is a need for allocation of money directly to the Local Self-

Government Departments.  

 The other issue is the need for relaxation of stringent criteria for the 

construction of PMGSY roads. Already the State Government of Kerala and 

the Central Government have come to an understanding regarding the width of 

PMGSY roads. The width of PMGSY roads has been reduced from eight 

metres to six metres at some places, but it is not possible to construct roads of 

that width in some coastal areas. For that region, the width of the roads needs 

to be fixed at four metres in consultation with the State Government. In this 

regard, my request is that the State Government may be authorised or 

permitted, wherever it deems fit, to reduce the width of the road. 

 Thank you. 
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डॉ. सघंिम�ा मौया� (बदायू)ं: माननीय सभापित जी, ध�यवाद ।  

मा�यवर, आज सबस ेपहले तो म� पूर ेसदन को और पूर ेदेशवािसय� को बधाई दूगंी िक 

आज ग�ु पूिण�मा है, आषाढ़ी पूिण�मा है । आपक� कुस� के ऊपर भी िलखा ह�आ है - धम�च� 

�वत�नाय । आज धम�च��वत�न िदवस भी है । आज ही के िदन तथागत भगवान ब�ु न ेसारनाथ म� 

पहली बार अपना उपदेश िदया था, तो आज सबसे पहले आप सभी लोग� को बह�त-बह�त बधाई । 

19.04 hrs                      (Shri Rajendra Agrawal in the Chair) 

 सभापित जी, बह�त-बह�त ध�यवाद िक आपने हम� �ामीण िवकास और कृिष जैसे मह�वपूण� 

म�ुे पर अपने िवचार रखने का मौका िदया । हमारा देश कृिष �धान देश है । आज भी हमार ेदेश म� 

80 �ितशत लोग कृिष से जड़ेु ह�ए ह�, जो गांव� म� ही रहते ह� । इसिलए भारत जैसे िवकासशील देश 

के समिुचत िवकास और �गित के िलए �ामीण प�रवेश पर �यादा �यान देने क� ज�रत है । आज 

इस देश के यश�वी �धान मं�ी माननीय नर�े� मोदी जी ऐसे �धान मं�ी ह� जो आज सही मायने म� 

�ामीण� पर �यान दे रहे ह� । यिद हमार े�धान मं�ी जी िकसी पर सबसे �यादा �यान दे रहे ह� तो वे 

गांव, गरीब, मजदूर, िकसान, खेत एव ंखिलहान पर दे रहे ह�, िजससे हमार ेकृिष �े� से जड़ेु ह�ए 

लोग आगे बढ़� । 

मा�यवर, सामने बैठे ह�ए लोग कहते ह� िक यह सरकार कुछ नह� कर रही है, िकसान� और 

�ामीण� के िहत म� काम नह� हो रहा है । म� कहती ह� ंिक यिद 55 साल और 5 साल क� तलुना क� 

जाए, तो सब साफ-साफ िदख जाएगा । आज तक यहा ंपर सरकार� ज�र चलती रही ह�, लेिकन 

कभी िकसी ने �ामीण� के बार ेम� िचंता करने का काम नह� िकया । आज िसफ�  मोदी जी ह�, जो 

�ामीण� क� िचंता कर रहे ह� । योजनाओ ंके मा�यम से उनको लाभ पह�ंचाने के साथ-साथ, जो 

सबसे बड़ी बात है, उ�ह�ने उनके �वा��य पर भी �यान िदया है । यिद िकसी �यि� का �वा��य 

अ�छा है, तो वह िकसी भी काय� को कर सकता है । माननीय मोदी जी जो भी योजनाए ंलाए ह�, वे  

�वा��य से जड़ुी ह�ई ह� । चाहे वह उ��वला योजना रही हो, हमारी माताओ ंऔर बहन� को आखँ� 
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और फेफड़� म� िद�कत� हो जाया करती थी, उससे उ�ह� छुटकारा िमला है । शौचालय के िलए 

‘इ�जत घर’ योजना आई है । हमारी माताओ ंऔर बहन� को अधेंरे का इंतजार करना पड़ता था । 

उनके पेट म� तमाम तरह क� बीमा�रया ंह�आ करती थी । जब वे बाहर जाया करती थी, तो उनके 

इ�जत-आब� के साथ भी तमाम तरह के लोग छ�टाकशी िकया करते थे । उससे आज उनका 

बचाव हो रहा है । 

मा�यवर, आज �धान मं�ी आवास योजना तीन करोड़ लोग� तक पह�ंच चकु� है । इस 

योजना के मा�यम से भी गरीब� को लाभ पह�ंच रहा है । लोग िम�ी के घर� म� रहते थे । बरसात के 

मौसम म� पानी टपका करता था । लोग झ�ुगी-झोपड़ी म� रहते थे, प�नी से तान कर तंबू म� रहते थे । 

आज उन सब चीज� स ेउनक� सरु�ा हो रही है । ठंडे तथा बरसात के मौसम म� लोग� क� असमय 

म�ृय ुहो जाया करती थी । उससे भी आज उनक� सरु�ा हो रही है । सौभा�य योजना िन:श�ुक 

िबजली कने�शन तथा एल.ई.डी. के िलए है । यह योजना लगभग आठ करोड़ लोग� तक पह�ंच 

चकु� है । जब गांव� म� ब�चे पढ़ा करते थे, तो िचमनी या लालटेन जला कर पढ़ते थे । लोग खाली 

शीशी म� कपड़ा लगाकर और िकरोसीन डालकर उसक� लाइट म� पढ़ा करते थे । उसके धुएं से भी 

आखँ� का नकुसान ह�आ करता था । जब वह धुआं सांस� के मा�यम से फेफड़� म� जाता है तो 

उससे भी नकुसान ह�आ करता था । इस योजना से उन ब�च� का भिव�य भी सधुरगेा । छोटे-छोटे 

ब�चे ही उसक� रोशनी म� पढ़ते थे । इससे उनक� आखँ� पर काफ� असर होता था । 

महोदय, आयु�मान भारत योजना करीब 10 करोड़ प�रवार तक पह�ंच गया है । 10 करोड़ 

प�रवार का मतलब है िक यह योजना 50 करोड़ लोग� तक पह�ंच चुक� है । आय�ुमान भारत योजना 

शायद गरीब� के िलए रामबाण है । जो लोग एक हजार या दो हजार �पये के अभाव म� इलाज के 

िलए चपुचाप बैठ जाते थ ेऔर वे इलाज नह� करा सकते थे, वे सोचते थे िक जब तक चल�गे, 

भगवान भरोसे चल�गे । लोग उस मरीज को अ�पताल म� ले जाकर छोड़ आया करते थे । म� भी एक 

डॉ�टर ह�ं । म�ने देखा है िक ऐसे मरीज� को घर वाले अ�पताल म� छोड़कर चले जाते थे । जब उनसे 

पूछा जाता था िक कैस ेआए ह�, �य� आए ह�, कौन छोड़ कर गया है, तो पता चलता था िक उनके 
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पास इतना पैसा नह� है िक वे इलाज करा सक� , इसिलए व ेमरीज को छोड़ कर चले जाते थे । ऐसे 

�यि�य� के िलए पांच लाख �पये बह�त मायने रखते ह� । इसके िलए म� माननीय मोदी जी को बह�त-

बह�त ध�यवाद देती ह�ं । 

मा�यवर, म� िकसान स�मान योजना के बार ेम� भी बोलना चाहती ह�ं । जो लोग कह रहे ह� िक 

छह हजार �पये कोई मायने नह� रखते ह� । हमार ेऔर आपके िलए छह हजार �पये ज�र मायने 

नह� रखते ह�ग,े लेिकन िज�ह� एक रोटी या आधी रोटी मिु�कल से िमलती हो, उनसे जाकर पूिछए 

िक उनके िलए छह हजार �पये �या है । छह हजार �पये क� क�मत वे जानते ह�, िज�ह� पेट भर कर 

खाना नह� िमलता है, जो आधी रोटी खाकर खदु भूखे रहते ह� और अपने ब�च� को आधी रोटी 

िखलाकर िकसी तरह स ेसलुा देते ह� । उनके िलए छह हजार �पये बह�त मायने रखता है । यिद हम 

पूव�वत� सरकार� क� बात� कर�, तो हमार े िकसान भाई खाद के िलए लाइन लगाया करते थे । वे 

लाइन लगाते थे, लेिकन उनको खाद नह� िमलती थी । लाइन म� लगे-लगे उनको लािठय� से मारा 

जाता था । आज क� जो सरकार है, उसम� न तो िकसान को लाइन म� लगना पड़ता है और न ही 

लािठया ंखानी पड़ती ह� । आज उनको आसानी से खाद �ा� हो रही है । यश�वी �धान मं�ी �ी 

नर�े� मोदी जी के नेत�ृव वाली सरकार �ारा हर �यि� और हर वग� को �यान म� रखा गया है 

।असंगिठत �े� से जड़ेु ह�ए �िमक� के िलए भी, यिद वे 60 साल पूरे कर रहे ह�, तो उनको 3 हजार 

�पये �ित माह प�शन के �प म� दी जा रही है । चाहे वह ठेले वाला हो, बैलगाड़ी वाला हो, तांगे 

वाला हो, �र�शे वाला हो, धोबी हो, मोची हो या घर-घर काम करने वाली मिहलाए ंह�, कूड़ा बीनने 

वाला हो या घर-घर अखबार पह�ंचाने वाला हॉकर हो, आिखरी पायदान पर खड़े ह�ए �यि� तक 

माननीय मोदी जी क� नजर है और वे उन सबके िवकास के िलए काय� कर रहे ह� । यिद ये सार ेकाय� 

हमारी पूव�वत� सरकार� ने िकए होते, तो आज जब इस देश के �धान मं�ी माननीय मोदी जी बनते, 

तो िनि�त तौर पर यह देश कह� और होता । उन सरकार� ने इस देश क� और न ही देशवािसय� क� 

िचंता क�, बि�क इस देश को खोखला करने का ही काम िकया है ।  
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मोदी जी ने इसक� श�ुआत िपछले पांच साल� म� कर दी है । हम इितहास म� पढ़ा करते थे 

िक हमारा भारत सोने क� िचिड़या ह�आ करता था । आज भारत को पनु: सोने क� िचिड़या बनाने के 

िलए माननीय मोदी जी अ�सर हो चकेु ह� । म� दो लाइन� इस पर कहना चाह�ंगी- 

               “मोदी जी ने िवकास के नाम पर भारत का मान बढ़ाया है 

 सोने क� ÉÊSÉÉÊ½ªÉÉ यह पनु: बनेगा, इस सकं�प का दीपक जलाया है ।” 

मा�यवर, म� पहली बार बोल रही ह�,ं इसिलए थोड़ा सा समय चाह�ंगी । �ामीण िवकास के 

सदंभ� म� यिद हम बात कर�, तो 25 िदस�बर, 2000 के त�कालीन �धान म�ंी �वग�य �ी अटल 

िबहारी वाजपेयी जी के �ारा जो �ाम सड़क योजना चलाई गई थी, सही मायने म� आज वह साकार 

होती ह�ई नजर आ रही है । इसी को �यान म� रखकर दीनदयाल उपा�याय �ामीण कौशल योजना 

भी �ार�भ क� गई है । इसम� �ामीण यवुक� को रोजगार उपल�ध कराने के िलए उनक� �यूनतम 

मजदूरी के बराबर या उससे ऊपर वेतन उपल�ध कराने का �यास िकया गया है । सभी �टेट का 

तो मझेु नह� पता, लेिकन हमार े�टेट म� अगर बेरोजगारी बढ़ी है, तो वहा ंक� पूव�वत� सरकार� क� 

वजह से वहा ं�यादा बेरोजगारी है । वहा ंपर सरकार� बनती थ�, तो बेरोजगार� को रोजगार देने के 

बजाय, एक हजार �पये या दो हजार �पये का उ�ह� बेरोजगारी भ�ा िदया करते थ,े िजसक� वजह 

से वहा ंके नौजवान काम से छुटकारा पाकर बैठ जाया करते थे, इसिलए उ�र �देश म� बेरोजगारी 

�यादा है । आज माननीय मोदी जी क� सरकार और उ�र �देश म� योगी जी क� सरकार रोजगार 

को बढ़ावा देने के िलए, बेरोजगारी को ख�म करने के िलए हर स�भव �यास करने का काम कर 

रही है । 

�वण� जय�ती �ामीण रोजगार योजना को रा��ीय �ामीण आजीिवका िमशन के �प म� पनु: 

िडजाइन िकया गया है । इस योजना का उ�े�य पूर ेदेश म� मिहलाओ ंके �वयं सहायता मॉडल को 

सश� करने के िलए िकया गया है ।  
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मा�यवर, तमाम योजनाए ंह�, म� उनके बार ेम� िव�तार म� नह� कह�ंगी, केवल उनके नाम लेना 

चाह�ंगी । �ामीण समुदाय के भीतर जाग�कता बढ़ाना, गरीब �ामीण यवुाओ ंक� पहचान करना, 

रोजगार के अवसर ढंूढ़ने वाले �ामीण यवुाओ ंको जटुाना, �ामीण यवुाओ ंएव ंउनके माता-िपता क� 

काउंसिलंग करना, यो�यता के आधार पर कुशलता िवकिसत करने के िलए यवुाओ ं का चयन 

करना, रोजगार के अवसर के िहसाब से �ान, उ�ोग से जड़ेु कौशल और िवजन उपल�ध कराना, 

ऐसी नौकरी देना िजसका स�यापन �वतं� तरीके से िकया जा सके व ÉÊxÉªÉÖÉÊkÉE के बाद सतत आय 

क� मदद उपल�ध कराना, �ामीण इलाक� स ेपलायन को रोकना, अिधक से अिधक �ामीण लोग� 

क� पह�ंच तक रोजगार को सिुनि�त कराना, इसी �कार कई कुशलतम काय��म मिहलाओ ंके िलए, 

अनसूुिचत जाित, अनसूुिचत जनजाित, अ�पस�ंयक व िद�यांग� के िलए भी रखे गए ह� । आज 

�ामीण िवकास को अगर कृिष से न जोड़ा जाए, तो शायद बात अधूरी रह जाएगी ।  

मा�यवर, म� उ�र �देश के बदायू ं लोक सभा �े� से माननीय मोदी जी और माननीय 

अिमत शाह जी के आशीवा�द से चनुाव जीत कर आई ह�ं ।  

एक माननीय सद�य थे जो लगातार वहा ंसे पांच बार सांसद रहे, लेिकन आप वहा ंजाकर 

देख�गे तो िवकास के नाम जैसी कोई चीज वहा ंनह� िदखाई देती है । म� चाहती ह� ं िक बदायू ंको 

अ�छी सड़क से जोड़ा जाए । सड़क एक ऐसी चीज है जो वहा ंनह� गई । िपछले पांच साल म� मोदी 

जी क� योजनाए ंघर-घर तक पह�ंची है और जो नह� पह�ंची ह� या िजसम� िद�कत� आ रही ह�, वह भी 

उन तक पह�ंचे ।  

 हमार ेिकसान अपने ब�च� को पढ़ाने के िलए लोन लेते ह� तो उस पर दस �ितशत �याज 

देना पड़ता है जो उनके िलए बह�त भारी पड़ता है । म� अनरुोध करती ह� ं िक उस �याज म� थोड़ी 

कटौती क� जाए । इसके साथ-साथ हमार े�े� म� जो किमयां रह गई ह� उ�ह� पूरा िकया जाए । ला�ट 

लाईन के साथ म� अपनी बात समा� क�ंगी ।  
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“गांव के िगरावँ को 

और उनके मनोभाव को 
स�कार करती ह� ं

�ामीण� के �वािभमान को, 
अ�नदाता के अिभमान को 

�णाम करती ह�,ं 
�णाम करती ह�”ं  

 
 बह�त-बह�त ध�यवाद  ।
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*�ी पी. पी. चौधरी (पाली): 

"िम�ी के घर मे रहने वाले िकसान के छत से पानी �रसता है, 

मगर एक िकसान िफर भी बा�रश क� दआु करता है" 

 

भारत क� 70 �ितशत जनता 6,49,481 गावं� म� रहती है। कृिष म�ुय �यवसाय है। देश म� 

कुल रोजगार का लगभग 54.6 �ितशत रोजगार कृिष और कृिष से जडेु �यवसाय� पर ही िनभ�र है । 

यही असली भारत है, जब तक यह भारत आगे नह� बढ़ेगा देश आगे नह� बढ़ सकता । जब तक इस 

भारत का िवकास नह� होता, तब तक देश िवकिसत नह� हो सकता है । 

का�ेंस सरकार �ारा अ�त समय म� जो बजट पेश िकया गया था उसम� िकसान� के िलए 

18,981 करोड़ क� धनरािश �वीकृत क� गई थी और आज सदन के मा�यम से देश देख रहा है िक 

यह धनरािश लगभग 8 गणुा से भी अिधक बढ़कर आज 1,51,518 करोड़ हो गया है । 

म� एक िकसान का बेटा ह�।ँ पूरा बचपन और जवानी खेत� म� काम करते ह�ए गजुारी है, पेड़-

पौध� के बीच, गाय-बैल� को चराते ह�ए । उस व� अगर म� िकसी से कहता िक एक रोज म� इस देश 

के संसद म� बैठंूगा िजसके �ांगण से कभी बाबा साहब अ�बेडकर, राम मनोहर लोिहया और ��ेय 

अटल िबहारी वाजपेयी जैसे िवरल� ने भाषण िदया था तो लोग हसँ देते मगर आज िविध का िवधान 

देिखए िक उसी िकसान समुदाय से आने वाला एक इसंान और एक मामूली िकसान का बेटा 

आपके सम� अपने िकसान भाइय� क� बात रख रहा है । 

आज जब माननीय �धानमं�ी योग को इतना बढ़ावा दे रहे ह� तो म� कहना चाहता ह� ँिक इस 

समाज म� खेती से बड़ा कोई योग नह� और एक िकसान से बड़ा कोई योगी नह� है। मगर इस समाज 

क� िवडंबना दिेखए क� शहर म� रहने वाला एक वग� गांव म� खेती करने वाली इ�ह� िकसान� को 

देहाती बोल कर िध�कारते ह� और केवल क�पना क�िजये िक अगर देश के सभी िकसान खेती 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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छोड़ द� तो �या ि�थित होगी । लोग� क� जेब म� पैसे तो ह�गे मगर देश म� पेट भरने के िलए अनाज 

नह� होगा । 

मेरा ऐसा मानना है िक इस देश क� र�ा केवल सरहद पर तैनात एक सैिनक नह� करता, 

बि�क इस देश के अदंर गावँ म� रहने वाला िकसान भी एक सैिनक है जो भखुमरी, कुपोषण और इन 

जैसी तमाम आपदाओ ंसे बचा कर देश के लोग� क� र�ा करता है ।  

कोयल� क� खदान� से िनकलने वाले खिनज और धात ु मू�यवान ह� । मगर इन सबसे 

मू�यवान है अपने हाथ� से इस पावन िम�ी को स�च कर इसके गभ� से अनाज के कोपल� को फूटते 

ह�ए देखना । 

जनसं�या म� विृ� होनी है, सभी व�तओु ंक� मांग बढ़नी है । हम� हमार ेपास �े�फल बढ़ाने 

क� सीमा है । उ�पादकता बढ़ाने क� आव�यकता है । ऊसर भूिम को कृिष यो�य बनाकर कृिष के 

िलए अित�र� �े�फल जोड़ने का आव�यकता है । 

कृिष पर देश क� जनसं�या के 70 �ितशत लोग िनभ�र रहते है और यू.पी. ए. सरकार �ारा 

इन 70 �ितशत लोग� को इ�नोर िकया गया, िजसके कारण कृिष का जी.डी.पी. म� योगदान 60 

�ितशत से घटकर 13 �ितशत रह गया । 1998-2000 तक एन.डी.ए. के शासन काल म� यह 

िह�सा 26 �ितशत था जो घटकर वष� 2012-13 म� पनुः 13 �ितशत ही रह गया। इससे साफ 

जािहर होता है िक यू.पी.ए. सरकार �ारा कृिष को नजरअदंाज िकया जा रहा था । लेिकन एन.डी.ए. 

ने पनुः कृिष को बह�त अिधक मह�व देते ह�ए बजट पेश िकया है और गत 5 वष� के प�रणाम� के 

अनसुार िपछली सरकार के मकुाबले आज जी.डी.पी. म� कृिष का योगदान 17 �ितशत है। हमारी 

सरकार को जानकारी है िक बजट वत�मान क� बजाय भिव�य का होना चािहए और इ�ड��ीयल व 

ए�ीक�चर �ोडे�शन �ोथ के मा�यम से आज के इस वातावरण म� 7 से 8 �ितशत तक जी.डी.पी. 

क� �ोथ रटे �ा� क� जा सकती है । 

िकसान� को लेकर हमार े �धानमं�ी जी का एक बह�त बड़ा िवजन है । शत �ितशत 

एफ.डी.आई. के मा�यम से िडफे�स उपकरण� को बाहर से खरीदा जाता था, िजसके कारण कई 
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से�टर� व देश क� आिथ�क ि�थित पर बरुा �भाव पड़ता था । सरकार �ारा िडफे�स व इ�शोर�स के 

से�टर म� एफ.डी.आई. क� िलिमट को 49 �ितशत करने से हमे िडफे�स उपकरण� को खरीदने के 

िलए बाहर से पैसा नह� लेना पड़ेगा तथा ऐसे इ�यपुम�ट� को देश म� बनाने म� भी मदद िमलेगी इसके 

साथ-साथ इस से स�बि�धत िनण�य� म� भी हमारा क��ोल होगा । 

जी.एस.टी. को लेकर भी माननीय �धानम�ंी जी का अपना एक अनपैरलेल िवजन है । 

इसक� वजह से टै�स ईवेजन, हरासम�ट तो कम होगा साथ-साथ जी.डी.पी. म� भी बढ़ो�री होगी । 

देश के अ�नदाता िकसान पर बाजार और मौसम क� मार के अनिगनत िक�से और समाचार आए 

िदन सनुने को आते है । इस देश क� जनता के साथ-साथ संसद क� इमारत ने भी प�चास� वष� से 

िकसान क� हालत के बार ेम� चचा� सनुी है। दशे का अ�नदाता िकसान द�र� नारायण बना ह�आ है 

और हमारी पूव� म� बनाई योजनाए ंनाकाफ� सािबत ह�ई है । वत�मान सरकार �ारा मौसम क� मार से 

नकुसान फसल के मुआवजे से स�बिंधत कानून म� बदलाव कर िकसान को काफ� राहत �दान क� 

गई है । साथ ही �धानम�ंी िसचंाई योजना, मदृा �वा��य काड� और कई अ�य �यास भी िकसान 

क� आिथ�क ि�थित सधुारने मे सहायक सािबत ह�ए है । 

हमार ेदेश म� 60 �ितशत से �यादा खतेी मानसून पर िनभ�र रहती है। यह सव�िविदत है िक 

मानसून 5 वष� म� लगभग 2 बार ही ठीक रहता है, िजसका िकसान पूरा-पूरा लाभ ले पाता है। वषा� 

का जल सचंय करने म� भी हमारा देश काफ� पीछे है, हमार े देश म� वषा�  के जल का 6 �ितशत 

िह�सा ही काम म� िलया जाता है बाक� 94 �ितशत पानी बहकर सम�ु म� िमल जाता है। यिद इस 

94 �ितशत पानी का बांध� के मा�यम से सचंय िकया जाता है तो इसके मा�यम से 25 िमिलयन 

है�टेयर पर िसचंाई क� जा सकेगी, 24000 मेगावाट िव�तु उ�पादन िकया जा सकेगा तथा 10 

िम.िल. है�टेयर �े� के �ाउ�ड वाटर म� बढ़ो�री क� जा सकेगी। इसके साथ-साथ देश खा�ा�न, 

फल, स�जी के �े� म� आ�मिनभ�र ही नह� बि�क बड़ा िनया�तक देश भी हो सकता है और हम बड़ी 

मा�ा म� िवदेशी म�ुा भी अिज�त कर सकते है। दशे के िकसान को खेती  व यवुाओ ं को बेहतर 

रोजगार के अवसर उपल�ध होने लग�गे तो दशे को फूड िस�यो�रटी व मनरगेा जैसी योजनाए ं
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चलाने क� आव�यकता नह� रहेगी, िजसके मा�यम से लाख� करोड़� �पये बचा कर इ��ा���चर 

पर खच� िकया जा सकते है, तािक देश म� िश�ा िचिक�सा, सड़क आिद के �े� म� भरपूर िवकास 

िकया जा सकेगा । 

निदय� को जोड़ना, सूखा व बाढ़ क� सम�या का ही हल नही बि�क इसके मा�यम से 

आिथ�क ि�थित म� सधुार होने के साथ-साथ �ामीण �े�� म� रोजगार उपल�ध करवाने के साधन भी 

उपल�ध होग�, कृिष हेत ुिसचंाई के िलए भी उपय�ु मा�ा म� जल उपल�ध करवाकर कृिष �े� का 

िवकास िकया जा सकेगा। कृिष म� िवकास होने पर जी.डी.पी. म� कृिष का योगदान बढ़ेगा और देश 

तेजी स ेिवकास माग� क� और बढ़ेगा। अतः आपस ेअनरुोध है िक निदय� को जोड़कर सूखे व बाढ़ 

क� ि�थित से जूझ रहे रा�य� को राहत दनेे क� योजना तैयार करने क� कृपा कर� । 

के�� सरकार �ारा राज�थान रा�य म� चलाई जा रही ए�ीक�चर टे�नोलोजी मैनेजम�ट 

ऐज�सी (आ�मा) को िकसान �िश�ण व मेल� के िलए िमलने वाले बजट म� इस वष� कटौती क� गई 

है । इस योजना के मा�यम से िकसान� को कृिष म� नई तकनीक� को अपनाने, कृिष उ�पाद� के 

म�डी तक पह�चँाने के िलए �िश�ण काय��म आयोिजत िकये जाते ह�, िकसान मेले व �दश�िनया ं

भी  आयोिजत क� जाती है। अगर बजट म� कमी क� जाती रही तो िनि�त �प से िकसान क� 

ि�थित पर िवपरीत असर पड़ेगा । 

अतः मेरा िनवदेन है िक िकसान िहत म� ए�ीकलचर टे�नोलोजी मैनेजम�ट ऐज�सी (आ�मा) 

योजना को अनवरत रखा जाये और इसके बजट म� क� गई कटौती वापस ली जाये, तािक रा�य म� 

खेती क� नई तकनीक व िकसान �िश�ण, िकसान मेले �भािवत ना हो । 

िकसान� को खते� म� अ�यिधक उव�रक �योग पर रोक लगाना चािहए एव जैिवक खेती को 

बढ़ावा दनेे के िलए िकसान� को �ो�तािहत करके जलवाय ुम� सधुार िकया जा सकता है। 

द�ुध उ�पादक संघ के िवशेष� उ�री पि�मी राज�थान का पूरा सव��ण करके इस नतीजे 

पर पह�ंचे है िक �ाकृितक वन�पित िजसम� घास एव ंपार�प�रक खेती के साथ पशपुालक कृषक� का 

उ�थान होगा और इससे रोजगार के नये �ोत खलेुग�, िजससे आम नाग�रक को फायदा होगा। 
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उ�री पि�मी राज�थान का जीवन-आधार पशपुालन एवं पार�प�रक खेती के साथ घास उ�पादन 

िकया जाना था। �वत��ता के प�ात् नई तकनीक� अपना कर सेवण घास, भूरट, डचाभ, गिडया, 

पाला इ�यािद को पूण�तया न� कर िदया गया है और पार�प�रक खेती नाममा� क� रह गई है जो 

बरानी बरसात होने पर क� जाती है। इस �े� के िकसान� का पशओु ंके िलए उ�म घास सेवण, 

भूरट, पाला, डचाभ इ�यािद उगाकर पशपुालन करने से िकसान को अिधक लाभ होगा इसके साथ 

पार�प�रक खेती करने से अ�छी गणुव�ा वाला अनाज पैदा होगा । 

इि�दरा गांधी नहर प�रयोजना व अ�य नहर प�रयोजनाओ ंसे राज�थान के पि�मी �े� म� 

सेवण घास उगाकर पशपुालन िकया जाने पर �ित मरुबे क� आय म� 10 गणुा तक बढो�री होना 

िनि�त है। मुंगफली, गेह�,ँ नरमा उगाने के अनपुात म� सेवण घास उगाने पर खचा� आधे से भी कम 

होगा एवं प�चीस बीघे म� तीस गाय एवं 100 भेड़ बक�रय� का चारा उ�पािदत होगा। इसके साथ ही 

पार�प�रक खेती का लाभ भी वत�मान खतेी से कम नह� होगा और तीस गाय का द�ुध रोज 300 

ली. उ�पािदत होगा िजसका मू�य 4500 � �ितिदन होगा। साथ ही 450 िकलो गोबर �ितिदन 

�ा� होगा िजसक� 2250 � �ितिदन आय है । इसके अित�र� भेड बक�रय� क� आय 100 � 

�ितिदन होगी। इन के िलए चारा खेत से ही उगाकर िदया जायेगा एवं पानी क� �यव�था िसंिचत 

�े� म� उपल�ध है । मा� चारा एव ंरख- रखाव का पैसा ही �यय होगा । पार�प�रक खेती क� आय 

खरीफ व रबी दोन� फसल� को िमलाकर 10,000 � �ित बीघा िनि�त है । सेवण घास एव ं

पर�प�रक खतेी के िलए िसचंाई पानी मा� 2 �यिुसक �ित है�टेयर लगाकर उ�म खेती �ा� क� 

जा सकती है । 

उ�री पि�मी राज�थान म� लाख� हे�टेयर भूिम को नकारा करार कर छोड़ रखा है जो 

थोडे से ही सोना उगलेगी और लगभग 2 करोड़ गाय एवं 20 करोड़ भेड-बक�रय� को आसानी से 

चारा उपल�ध करवाया जा सकता है । 2 करोड़ गाय� का द�ुध 20 करोड़ लीटर �ितिदन होना 

िनि�त है, िजसक� आय 300 करोड़ �पये �ितिदन होगी। साथ ही 3 लाख टन गोबर �ितिदन 

िमलेगा। िजसक� आय 150 करोड़ �पये �ितिदन हागी । िजसम� बक�रय� का द�ुध, भेड़� क� ऊन व 
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खाद के �प म� िमगिणय� को िमलाकर अनपुात िनकाला गया है । इसके अित�र� इनक� बढो�री 

भी �ितवष� तीन गणुा होती है । �य�िक भेड़ बकरी साल म� दो बार �याहती है और इन पर खचा� 

मा� देखरखे एव ंरखवाली का ही होता है । 

इस �े� म� बरसाती पानी को एकि�त करने का िपछले साठ वष� से कोई �यास नह� िकया 

गया है, िजसके फल�व�प इि�दरा गांधी नहर एवं कुओ ंके पानी पर ही िनभ�र रहना महंगा सािबत 

हो रहा  है । मेरा इस स�ब�ध म� सझुाव है िक राज�थान रा�य क� िवशेष प�रि�थितय� को �यान म� 

रखते ह�ए ��येक िकसान के िलए एक लाख लीटर �मता वाला वाटर ट�क बनाने क� अनुमित 

िकसान के �वयं के खते म� दी जाव�, िजससे �ामीण �े� म� पानी क� उपल�धता के िलए बेहतर 

आधारभूत ढाचँा िवकिसत हो सके एव ंिकसान अपने �वयं के खते म� खेती के साथ-साथ बागवानी 

के िलए भी अ�सर हो सके एव ंआय के अित�र� �ोत भी िवकिसत हो सके। �थमतः राज�थान 

के सभी 11 म��थली िजल� म� सभी 5 लाख लघ ु एवं सीमा�त कृषक� को इस काय�कम म� 

सि�मिलत िकया जाव� । इसके िलए तकनीक� �ि� से 15 फुट �यास एव ं 20 फुट गहरा टाकंा 

बनाना आव�यक है, िजसके चार� ओर ��येक िजले क� औसत वषा�  के आधार पर कम से कम 60 

से 80 फुट �यास का जल�हण �े� (आगार) बनाया जाए । इस योजना के ि�या�वयन म� हमारा 

यह भी सझुाव है िक जल�हण �े� �थानीय मरुड़ या अ�य साम�ी से कुटाई कर प�का बनाया 

जाए िजससे एक ही अ�छी वषा� से टांका पूरा भर जाए । इस माप के टांके एवं आगौर के िनमा�ण पर 

तकनीक� आकलन के आधार पर लगभग 1,00,000/- �. का खचा� आएगा। िजसम� लगभग 50 

�ितशत �म पटेे एवं 50 �ितशत रािश साम�ी पेटे आव�यक होगी। टाकं� का िनमा�ण सभी क� 

सहभािगता से कृषक� �ारा �वयं ही अपने-अपने खेत म� िकया जाएगा । िजससे उसके प�रवार के 

सद�य एवं गांव म� उपल�ध भूिमहीन �िमक एवं अ�य बेरोजगार �िमक� को भारी सं�या म� �म 

रोजगार भी उपल�ध हो सकेगा । 

पूरे पि�मी राज�थान के �े� म� पशपुालन को बढ़ावा देकर ��येक िकसान को िकसान क� 

�िच के अनसुार कम से कम पाचँ पश ुउपल�ध करवाकर िकसान� के बीच ए.पी.एल/ बी.पी.एल का 
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भेद िमटाकर ��येक िकसान के खेत म� 1 लाख लीटर �मता का कु�ड बनवाकर खेती के साथ-

साथ पशपुालन, द�ुध �यवसाय, मेिडसनल �ला�ट, होिट�क�चर आिद को बढ़ावा देकर कृिष का 

सम� िवकास िकया जा सकता है एव ंिकसान� क� माली हालत को सधुारा जा सकता है । 

 म� यह भी कहना चाह�ंगा िक केिमकल फिट�लाइजर के �प म� तो सि�सडी जारी क� जाती 

है, लेिकन �ाकृितक उव�रक� पर िकसी �कार क� कोई सि�सडी जारी नह� क� जाती ह,ै िजसके 

चलते िकसान जैिवक खेती क� और आकिष�त नह� होते । 

रसायिनक खा� का �योग पार�प�रक �ाकृितक खा� के तरीके को जड़ से ख�म करता 

जा रहा है। रसायन� के �भाव से जमीन भी धीर-ेधीर े बंजर होने लगती है और क�ड़� के अिधक 

पनपने क� सभंावना बनी रहती है, िजससे बचने के िलए िकसान अ�यािधक मा�ा म� क�टनाशको 

का �योग करने लगते है। कुछ क�टनाशक तो िस�टमेिटक होते है जो पानी या खाद के साथ 

घोलकर �योग म� िलये जाते है, िजसका असर �ला�ट के अ�दर और उपज के अ�दर तक हो जाता 

है, ये क�टनाशक ऊपर से ��े िकये जाने वाले क�टनाशक� से कह� अिधक हािनकारक होते है । 

ऐसे क�टनाशक मानव शरीर के िलए अ�य�त हािनकारक होते है। हमार ेमाननीय �धानम�ंी जी ने 

इस सम�या से िकसान को िनजात िदलाने के िलए हाल ही मे राज�थान से भूिम �वा��य काड� 

�क�म जारी क� है, जो िक अपने आप म� पहला िनण�य है, िजससे िकसान� को अपनी जमीन म� 

रसायिनक खाद के �योग क� जानकारी िमल सकेगी और िकसान कम लागत म� अिधक उ�पादन 

कर सकेगा । इसके साथ-साथ आमजन को सरुि�त खा� साम�ी उपल�ध करवाई जा सकेगी । 

िकसान चाहते ह�ए भी जैिवक खाद और ��े का �योग नह� कर पा रहा �य�िक ये कैिमकल खाद व 

��े से अिधक महग� है। जिैवक खाद पर सि�सडी नह� दी गई तो हम चाहते ह�ए भी जैिवक खेती को 

�ो�साहन नह� दे पाएगें । 

मानसून क� अिनि�तता एव ंसूखे के कारण महंगाई और बढ़ने क� सभावना है । भारतीय 

कृिष अनसुधंान प�रषद के वै�ािनक� को िनद�िशत कर� क� सूखे एव ं मानसून क� अनि�तता से 

बचने के िलए वैकि�पक �यव�था के बार ेम� सझुाव द� । इनम� ऐसे कुछ सझुाव हो सकते है. जैसे 
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जैिवक खाद का �यादा �योग, ि�प एव ंमाई�ो ई�रगेशन का �यादा �योग, आग�िनक फािम�ग को 

बढावा, चारा उ�पादन के �े� म� नवीन तकनक� का �योग करके हरा चारा आिधक से अिधक 

उगाने का �यास िकया जाना चािहए, िजससे पशधुन बचाया जा सके एवं वैकि�पक �यव�था के 

ज�रये अनाज का भी उ�पादन सभंव हो सके । 

कृिष �े� को िसचंाई हेत ुजल उपल�धता के अलावा कृिष को संर�ण क� भी आव�यकता   

है । सरकार �ारा औ�ोिगक घरान� को िपछले तीन साल� म� 2.5 लाख करोड़ क� �ो�साहन रािश 

तथा 2.5 लाख करोड़ क� िविभ�न छूट� �दान क� गई है। कृिष �े� को भी इसी तज� पर �ो�साहन 

रािश व छूट दनेे क� भी आव�कयता है । 

िजस देश क� 70 �ितशत जनसं�या कृिष और उसके संल�न काय� म� लगी हो और देश 

का कुल बजट का केवल 17 �ितशत िह�सा देते हो तो इसी आकंड़े से कृिष क� माली हालत को 

समझा जा सकता है । 

इस ि�थित के कारण� पर ग�भीरता से िवचार िकया जाना चािहए । अिधकतर िकसान� को 

कृिष स�ब�धी सूचनाओ,ं लाभदायक फसल�, वै�ािनक तरीके से कृिष और अपनी जमीन का 

उपजाऊ पन के बारे म� जानकारी नह� होती, िजसक� वजह से वह परुानी तकनीक के आधार पर 

कृिष करते रहते है, िजससे उ�ह� हािन ही होती है । िवकिसत देश� म� खेती म�, िजन अ�याधिुनक 

तकनीक� का �योग िकया जाता है, वो अभी भारतीय िकसान� क� पह�ंच से मील� दूर है। देश के 

िकसान अभी भी उ�च उ�पादक बीज� िवशेष �कार के उव�रक� के बार ेम� अनिभ� है। �ितवष� 

बा�रश क� कमी, सूखा और बाढ़ से हमार ेदेश का अिधकांश भाग �भािवत होता रहता है, िजससे 

�भािवत िकसान� क� कमर ही टूट जाती है । 

भारत सरकार �ारा कृिष स�ब�धी योजनाओ ंम� समय-समय पर काफ� सधुार िकया गया 

है, आज डायर�ेट बेिनिफट �ांसफर के मा�यम से िबचौिलय� को लगभग पूण�तयाः समा� कर 

िदया गया है, ये िबचौिलए कई दशक� से िकसान का शोषण करते आ रहे थे । 
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मेरा एक सझुाव यह भी है िक िकसान� को छोटी और मह�वपूण� राहत दनेे के िलए देश के 

��येक िकसान को सोलर कृिष प�प िदया जाए, तािक वह आसानी से कृिष क� लागत कम करते 

ह�ए खेती कर सके । म� सरकार से अनुरोध करता ह� ँ िक देश के छोटे िकसान� के ब�च� को उ�च 

मा�यिमक �तर तक क� िश�ा िनशु�क दी जाए, तािक िकसान का बेटा-बेटी आ�म िनभ�र बन   

सके । 

म� मेर े लोकसभा �े� म� होने वाली म�हदी क� खेती क� ओर �यान आकिष�त करते ह�ए 

बताना चाह�ंगा िक पूर ेदेश म� म�हदी का उ�पादन दशेभर म� केवल पाली िजले के सोजत �े� म� ही 

होता है । म�हदी क� खेती और इससे जड़ेु �यवसाय इस �े� क� आमदनी का मु�य �ोत है। म�हदी 

क� खेती म� भू-जल का �योग नह� िकया जा सकता, इसक� खेती पूण�तयाः वषा� के जल पर िनभ�र 

करती है। इसके कामगार� का भी अ�यािधक कुशल होना अित आव�यक है। यह फसल वष� म� 

केवल एक बार ही होती है । बािक समय खाली पड़े खेत म� िकसी और तरह क� खेती िकया जाना 

भी सभंव नह� है। वत�मान जलवाय ुप�रवत�न के कारण वषा�  का समय अिनि�त होता जा रहा है । 

फसल खड़ी होने के बाद वषा� क� एक बंूद भी म�हदी के रगं को खराब व काला कर सकती है । 

म� आपको म�हदी िकसान� क� सम�या क� ओर अवगत कराते ह�ए बताना चाह�ंगा िक म�हदी 

क� खेती को कृिष का दजा� नह� िमलने के कारण सरकार �ारा कृषक� को जो लाभ िदये जा रहे है. 

वे उ�ह� �ा� नह� होते है। �ाकृितक आपदा स ेहोने वाले नकुसान पर भी म�हदी िकसान� को कोई 

मआुवजा नह� िमल पाता । 

अतः मेरा अनुरोध है िक कृिष मं�ालय �ारा अ�ययन करवाकर म�हदी क� खतेी को कृिष 

उ�पाद� क� �ेणी म� सि�मिलत कराने क� कृपा कर�, तािक िव� �िस� भारतीय म�हदी के िकसान� 

को लाभ िमल सके । 

अ�त म� म� माननीय �धानमं�ी जी और �ामीण िवकास तथा कृिष और िकसान क�याण 

मं�ी जी और इनक� पूरी टीम को इस �ाि�तकारी बजट को ��ततु करने के िलए बधाई देता ह� ँ

और उ�मीद करता ह� ँिक मेर े�ारा िदये गए सझुाव� पर शी�ता से �यान देते ह�ए काय�वाही सिुनि�त 
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क� जाएगी और म� वष� 2019-20 के िलए �ामीण िवकास तथा कृिष और िकसान क�याण मं�ालय 

के िनयं�णाधीन अनदुान क� मांग� का परुजोर समथ�न करता ह� ँ। 
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*DR. D. RAVIKUMAR (VILUPPURAM):  I lay the following views on the 

Demands for Grants on the Ministries of Rural Development and Agriculture 

and Farmers’ Welfare: 

Most of the rural women depend upon MGNREGAS for their livelihood.  

So, the work days may be increased from 100 to 150. Under PM KISAN 

Scheme, our Government is helping land owning farmers.  But landless 

labourers have no means to escape from poverty.  So, I candidly request the 

Government a scheme like Universal Minimum Income should be announced 

for them. Sugarcane farmers of Tamilnadu are in great distress.   I request, 

disease resistant seeds should be distributed to them.  100% subsidy for 

shifting over to drip irrigation should also be extended.  A sugarcane research 

centre should be set up at Viluppuram. Sufficient fund should be allocated to 

revive the century old Nandan Canal Scheme. Agro based industries should be 

started in Viluppuram district. Viluppuram has the highest number of temporary 

houses (thatched huts).  I humbly request the Government to allot generously 

houses under PMAY. Viluppuram is the most water starved district of 

Tamilnadu.  Now, the Government has sanctioned hydro carbon exploration 

licenses to Vedanta.  I request the Government to withdraw the hydro carbon 

licenses and save the farmers of Villupuram district. 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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SUSHRI S. JOTHIMANI (KARUR): Hon. Chairperson, Sir, Vanakkam! Thank 

you for giving me an opportunity to participate in the debate on the Demand for 

Grant relating to the Ministry of Agriculture and Farmers Welfare. 

 At the outset, I would like to begin with a couplet from Thiruvalluvar’s 

great ‘Thirukkural’ : 

 

Uzhuvaar Ulakaththaarkku Aaniaq Thaatraadhu 

Ezhuvaarai Ellaam Poruththu 

 

 It means that ‘the farmers are the linchpin of the world for they support 

all others who cannot till the soil’. It is time for all of us here, especially, the 

ruling dispensation to think as to how much we are doing for the farmers in 

return. 

 In 2017-18, the Tamil Nadu farmers were forced to protest in Delhi for 

more than one month for two of their legitimate demands, namely, loan waiver 

and remunerative prices for their agricultural produce. They wanted to meet 

the Prime Minister to express their feelings and pain. But, unfortunately, the 

hon. Prime Minister of this country, which is a great agrarian nation, did not 

find time to meet the farmers during his entire tenure in the last Lok Sabha 

while he was busy meeting celebrities and corporates. At the same time, in late 

2017, farmers were shot to death in Mandsaur under the BJP regime during 

their fight for their rights and livelihood. Later, there were also widespread 
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farmer protests across the country, which were under-reported by the State-

controlled media. 

 I would like to draw your attention to a very alarming and deeply 

disturbing statistics. Nearly, 21 farmers in India had committed suicide per day 

in 2015 and more than 12,600 farmers had committed suicide in 2015 alone, 

which is a rise of two per cent from the year 2014. My State of Tamil Nadu too 

had seen unprecedented number of farmer suicides in 2017-18. What is even 

more disturbing is that the Government has refused to publish any official data 

on farmer suicides across the country. The report on accidental deaths and 

suicides was last compiled in 2016 by the NCRB. Instead of giving immediate 

relief and taking long-term measures to prevent farmer suicides in this country, 

the Government, unfortunately, chose to ignore the farmer suicides by hiding 

this official data. 

 Why are the farmers forced to take such extreme steps? The farmers 

are left to fight it alone whether it is drought or flood. Their input costs continue 

to increase while their agricultural produce is not at all remunerative. They do 

not have any better access to timely credit, better infrastructure and markets. 

Indebtedness and bankruptcy have broken the backbone of the farmers. The 

farmers are facing immense pressure to repay loan and interest charged by 

banks and micro-finance institutions. Further, rubbing salt to the wounds is the 

fact that the banks are sending their henchmen to threaten the farmers and 

sending notices to them to confiscate their property while the big defaulters are 

allowed to flee the country.  



16.07.2019                                                                                                       441 

 
 Consequently, the fall in social reputation is the proverbial last straw for 

the farmers, forcing them to take extreme steps to end their lives.  This is 

where the Government’s immediate intervention like loan waiver becomes 

crucial. This is why the Government headed by Dr. Manmohan Singh ji had 

given Rs.75,000 crore loan waiver to farmers. I agree that this will not resolve 

the issue of agrarian distress. But it would definitely give them much needed 

hope, strength and support. They would think that the Government is firmly 

with them, and they are not left alone. Unfortunately, the Government is not 

willing to give any relief to farmers while corporates and industrialists are given 

Rs.3.5 lakh crore relief. I urge the Government and the hon. Prime Minister to 

see the situation with a compassionate heart and take steps to waive off all 

kinds of farm loans, including jewel loans with interest immediately. 

 The then DMK Government in Tamil Nadu had successfully 

implemented interest-free loans for farmers in cooperative societies which 

resulted in better loan repayments. I urge the Government to replicate the 

same at the national level.  

 Now I would like to raise a few important issues for the consideration of 

the hon. Minister. The total allocation of the Ministry is Rs.1,38,564 crore, out 

of which more than 77 per cent is proposed to be spent on just three schemes 

– on PM-KISAN,  54 per cent; on Interest Subsidy Scheme, 13 percent; and on 

Crop Insurance Scheme, 10 per cent. …(Interruptions) Sir, this is my maiden 

speech.  
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As per the statistics of the Standing Committee on Agriculture, these 

schemes have not yielded any significant result either. Sir, if 75 per cent of the 

allocation goes for only three schemes, where is the money for the core 

agricultural activities like pre and post-harvest infrastructure, value addition, 

and market access? How  is this Government going to fulfil the promise made 

five years ago to provide Minimum Support Price at one and a half times of the 

production cost? Moreover, the Standing Committee on Agriculture, in its 

Report of 2016, has noted another disturbing trend. Both the Departments of 

the Ministry have under-spent in the past as against the budgeted allocation. 

The Government has proposed to double farmers’ income by 2022. A 

Report by a Member of the Niti Aayog itself, Prof. Ramesh Chand, says that 

the agricultural sector will have to grow at 10.4 per cent annually in order to 

achieve it. However, the growth rate is declining to just 2.9 per cent. How is the 

Government planning to double the farmers’ income by 2022?  

I  would like to ask the Agriculture Minister to apprise this august House 

on the status of implementation of the Prof. M.S. Swaminathan Committee 

Report, which is crucial to revive the agricultural sector. 

Very quickly I would come to the demands of the people of my 

constituency, Karur. Sir, 50 lakh people from seven districts of Tamil Nadu will 

directly benefit, if we interlink Cauveri-Kundari rivers.  Nearly eight lakh acres 

of land would be irrigated.  Hence, I urge the Central Government to take 

necessary action to complete this project.  
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India’s 61 per cent of the cotton mills are in Tamil Nadu. However, Tamil 

Nadu has only five per cent cotton yield. Taking this into  consideration, I urge 

the hon. Agriculture Minister, through you, Sir, to consider giving subsidies to 

cotton farmers which would increase the cotton productivity. This would 

provide relief to the cotton farmers. Kindly allocate the fund to interlink 

Shanmuga, Nanganchi and Kundaganaru rivers. I would like to urge the 

Agriculture Minister to add Karur and Tamil Nadu as textile hubs to the 

`Transformation of Aspirational Districts’ programme under the e-NAM 

Scheme. Funds should be allotted to the Thathampalayam lake and control 

should be transferred to the State PWD from the Forest Department.  

I hope the hon. Minister would address these crucial issues raised by 

me. 

I would like to conclude with the quote of the first Prime Minister of India, 

Pandit Jawaharlal Nehru, who once said, and I quote: Everything else can wait 

but not agriculture.”  

Thank you, Sir. 
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�ीमती किवता िसहं (सीवान): माननीय सभापित जी,  म� सव��थम आपका आभार �य� करती 

ह�ं िक आपन ेआज मझेु पहली बार इस सभा म� बोलने का मौका िदया । आपने मझेु वष� 2019-20 

के िलए �ामीण िवकास तथा कृिष और िकसान क�याण मं�ालय के अतंग�त अनदुान� क� मांग� के 

प� म� बोलने का मौका िदया । 

इसके िलए म� आपका आभार �य� करती ह� ं । म� आभार �य� करती ह� ंमाननीय यश�वी 

�धान मं�ी परम आदरणीय नर�े� दामोदर दास मोदी जी का, िबहार के माननीय म�ुय मं�ी परम 

आदरणीय �ी नीतीश कुमार जी का और िसवान िजले क� स�मािनत जनता-जनाद�न का, िजनके 

आशीवा�द से आज इस लोकतं� के मंिदर म� मझुे पहली बार बोलने का मौका �दान िकया गया है ।  

 महोदय, म� उस धरती से आती ह�,ं जहा ंदेश के �थम रा��पित डा.राजे�� �साद जी का 

ज�म ह�आ था । उसी धरती से �थम मिहला सांसद होने का मझेु सौभा�य िमला, इसके िलए म� 

सम�त जनता-जनाद�न, अपने ग�ुजन� और सभी के �ित आभार �य� करती ह� ं। 

 महोदय, अपनी बात� को कहने से पहले म� सोहन लाल ि�वेदी जी क� किवता को अपने 

श�द� म� कहना चाह�ंगी । आज हम सभी महा�मा गांधी जी क� 150 व� जयंती मनाने क� ओर 

अ�सर ह� । महा�मा गाधंी जी के बार ेम� सोहन लाल ि�वेदी जी ने जो कहा था, उस सपने को आज 

माननीय �धान मं�ी जी एव ंमाननीय म�ुय मं�ी नीतीश कुमार जी पूरा कर रहे ह� । 

 

   “यगु बढ़ा त�ुहारी हंसी देख, 

   यगु हटा त�ुहारी भकुृिट दखे । 

   तमु अचल मेखला बन भू क�, 

   ख�चते काल पर अिमट रखे  । 

   तमु मौन रहे यगु मौन रहा, 

   तमु बोल उठे यगु बोल उठा । 
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   कुछ कम� त�ुहार ेसिंचत कर, 

   यगु कम� जगा, यगु धम� तना, 

   यगु प�रवत�क, यगु स�ंथापक, 

   यगु सचंालक, हे यगुाधार । 

   यगु िनमा�ता, यगु मूित� त�ुह�, 

   यगु यगु तक यगु का नम�कार ।” 

 

महोदय, आज माननीय �धान मं�ी जी  िकसान� के िलए बह�त ही िहतकारी  काय� कर रहे 

ह� । िपछले 60 साल� म�, िज�ह�ने िकसान� के बार ेम� कुछ नह� सोचा, आज सरकार को तरह-तरह 

क� बात� कह रहे ह� । आज िकसान� के द:ुख को माननीय �धान मं�ी जी ने समझकर जो िकसान 

फसल बीमा योजना क� श�ुआत क� है, यह योजना ऐसा  ही है जैसे डूबते ह�ए को ितनके का 

सहारा । सहारा देने वाला कोई तो ऐसा �यि� िमला जो िकसान� क� �यथा को समझे और उनक� 

सम�या का िनराकरण कर े। 

महोदय, आज म� आपसे कहना चाहती ह� ंिक सरकार ने �ामीण िवकास मं�ालय के तहत 

�मखु क�याणकारी योजनाओ ंके बजट म� 4.4 �ितशत का इजाफा करते ह�ए 1.17 लाख करोड़ 

�पये आबंिटत िकए ह� । यह बह�त ही सराहनीय कदम है । िकसान� के िलए अ�छी बात यह है िक 

10 हजार नए िकसान उ�पादक सगंठन बनाए जाएगें । इससे िकसान� को आिथ�क �प से मजबूती 

�दान करने म� बह�त सफलता िमलेगी । 

महोदय, म� िबहार से आती ह� ंऔर िबहार एक ऐसी धरती है िक कभी वहा ंिकसान� को बाढ़ 

क� मार झेलनी पड़ती है तो कभी सखुाड़ क� मार झेलनी पड़ती है । वह िकसान भगवान क� तरफ 

मुंह करके आसमान क� तरफ देखता है िक हे भगवान ! यह कैसी िवड�बना है िक हमने तो अपनी 

मेहनत क� । िबहारी मेहनत करने म� सबसे आगे होते ह� और अपने कम� क� बदौलत अपना �थान 
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�ा� करते ह�, लेिकन उस कम� क� बदौलत उ�ह� �थान �ा� नह� होता है तो उ�ह� बह�त द:ुख होता 

है । 

आज यह ि�थित िबहार क� हो गई है । म� माननीय �धान मं�ी जी से आ�ह करना चाह�ंगी, 

कृिष मं�ी जी स ेआ�ह करना चाह�ंगी िक वे िकसान� क� �यथा सनु� और िनदान कर� । महोदय, 

आज �ामीण िवकास िवभाग क� बात हो रही है, �ामीण� के िलए अनेक योजनाए ं चल रही ह� । 

माननीय �धान मं�ी जी ने उ��वला योजना और अनेक योजनाए ंचलाकर मिहलाओ ंको जो मान-

स�मान िदया है, उसके िलए ये मिहलाए ंआपको साधवुाद देती ह� । म� अपने �े� से जड़ुी कुछ 

सम�याए ंबताना चाहती ह� ं।  

 महोदय, आज प�शन क� जो रािश है, जो आय ुहै िक 60 वष� के बाद ही उनको प�शन �ा� 

होगी और के��ीय अशं 300 �पये से 500 �पये तक िनधा��रत है । म� प�शन क� रािश म� बढ़ोतरी 

करने के िलए आपसे आ�ह क�ंगी तािक उन मिहलाओ ंको अपनी �यव�था सभंालने म� कुछ हद 

तक लाभ �ा� हो सके । महोदय, म� आपसे आ�ह करना चाहती ह� ं िक जब दूसरा कृिष रोडमैप 

िबहार म� �टाट�  ह�आ तो उसका शभुारभं करने के िलए महामिहम रा��पित जी िबहार गए ह�ए थे 

और उ�ह�ने कहा था िक यिद देश म� दूसरी ह�रत �ािंत क� अगर शु�आत होगी तो िबहार क� 

धरती से होगी और �ेत �ािंत क� श�ुआत भी िबहार स ेही होगी । म� िबहार को िवशेष रा�य का 

दजा� िदलाने और िवशेष पैकेज के िलए आ�ह करना चाह�ंगी तािक िबहार के िवकास म� जो अवरोध 

क� बात� हो रही है, उससे हम आगे बढ़� और इस देश क� तर�क� म� अपनी भागीदारी 

द�…(�यवधान) 
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*SHRIMATI SUPRIYA SADANAND SULE (BARAMATI):  

 

DISCUSSION ON DEMAND FOR GRANTS OF MINISTRY OF AGRICULTURE AND 
FARMERS’ WELFRE AND MINISTRY OF RURAL DEVELOPMENT 

 
MGNREGA 

outlay 
2017/18 
Actual 

2018/19 
Budgetary 
Estimates 

(BE) 

2018/19 
Revised 
Estimate 

(RE) 

2019/20 
Budgetary 
Estimate 

In Rs. crore 55,166 55,000 61,084 60,000 

 

While the Ministry of Rural Development has been allocated a total 

budget of Rs. 1,19,874 crores, there has been certain reduction in the 

allocation to key schemes of the Ministry.  For example, the MGNREGS has 

seen a downward revision from the Revised Estimates of 2018-19.   

In the state of Maharashtra, during the year 2018-19 there has been 

90.8% of the households that demanded work was able to received 

employment under the scheme, with only 10% of such households being able 

to complete 100 days of employment. 

Given that the demand for employment is still higher than the supply of 

employment, and that only 10% of households actually being able to complete 

the ‘guaranteed’ 100 days of employment, it is essential to increase the 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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amount allocated to the MGREGS in order to meet the rural employment 

demands. 

Further, given that close to 50% of the funds allocated to the Ministry of 

Rural Development is solely for MGNREGS, as highlighted in the action taken 

report (52nd report) by the Standing Committee on Rural Development (2018-

19) to devise steps for monitoring of fund utilization under MGNREGA. 

There is lack of work/employment under MGNREGA in drought hit 

regions of Maharashtra.  I urge the Centre to release sufficient funds to 

drought hit states, so that the State can provide more work in these areas. 

PMAY-G 2017/18 
Actual 

2018/19 
Budgetary 
Estimates 

(BE) 

2018/19 
Revised 
Estimate 

(RE) 

2019/20 
Budgetary 
Estimate 

In Rs. crore 31163.6 27,505 26,405 258353 

 

Similarly, the housing scheme Pradhan Mantri Awaas Yojana – Gramin 

has also seen a decrease of 4.5% in allocation.  In the Hon’ble Finance 

Minister’s speech, the aim of ‘Housing for All’ by 2022 was highlighted.  The 

Finance Minister also stated that more houses are proposed to be provided to 

eligible beneficiaries in the years from 2019-2022, than have been completed 

in the last five years.  It is important to understand how this aim is proposed to 

be achieved when budgetary allocations have been reduced, and ensure that 

the quality of materials used in housing construction is maintained.  Further, as 

recommended by the Standing Committee on Rural Development (2018-19), 
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there needs to be expeditious inclusion of leftover homeless families from the 

list of beneficiaries for assistance under PMAY-G. 

 

PM Gram 
Sadak Yojana 

2018/19 
Budgetary 

Estimates (BE) 

2018/19 Revised 
Estimate (RE) 

2019/20 
Budgetary 
Estimate 

In Rs. Crore 19,000 15,500 19,000 

 

With respect to the Pradhan Mantri Grm Sadak Yojana, despite a 

downward revision in the revised estimates of 2018-19, the same allocation 

has been made for 2019-20, as the budgeted estimates for 2018-19.  It needs 

to be clarified as to why such high allocations continue to be made when 

budgetary allocations from last year have proven to be under-utilized.  If 

allocations continue to be made along the same lines as last year’s budgetary 

estimates, existing issues with respect to under-utilization of funds, slow-

moving pace of work and the continued maintenance of roads built under the 

PMGSY, need to be examined. 

PM Krishi 
Sinchai 
Yojana 

2017/18 Actual 2018/19 
Budgetary 
Estimates 

(BE) 

2018/19 
Revised 
Estimate 

(RE) 

2019/20 
Budgetary 
Estimate 

In Rs. Crore 6,613 9,429 8,251 9,682 

 

In 2018/19, compared to the budgetary allocation of Rs. 9,429 crore, 

only Rs.8,251 crore was spent on improving irrigation under PMKSY.  Despite 
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this under spending, 2019/20 budgetary allocation is increased to Rs.9,682 

crore. 

Further, in response to a question in the 16th Lok Sabha, it was informed 

that out of the 8214 projects sanctioned under the erstwhile Integrated 

Watershed Management Programme (IWMP), which has been amalgamated 

as the Watershed Development Component (WDC) of PMKSY, only 1284 

have been completed.  It is essential that efforts are made to utilize all the 

funds that have been allocated, and all watershed development projects that 

have been sanctioned be completed. 

The delays in irrigation projects have debilitating effect on farmers’ lives.  

According to the CAG, there has been an overall cost escalation of 2341 

percent for major irrigation projects due to delays, making them dependent on 

monsoons.  As the CAG pointed out, the irregularities in the Accelerated 

Irrigation Benefit Programme were because of financial and implementation 

indiscipline. 

National Rural 
Drinking Water 

Mission 

2017/18 
Actual 

2018/19 
Budgetary 
Estimates 

(BE) 

2018/19 
Revised 
Estimate 

(RE) 

2019/20 
Budgetary 
Estimate 

In Rs. crore  7,000 5,500 10,001 

 

In 2018/19, compared to the budgetary allocation of Rs. 7,000 crore, 

only Rs.5.500 crore was spent on improving access to drinking water in rural 
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areas.  Despite this shortfall in spending, the 2019/20 budgetary allocation is 

increased to Rs. 10,001 crore. 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare is allocated a total budget of 

Rs. 1,38,564 crore in 2019/20.  This is an 82.9% increase from the revised 

estimate for 2018-19.  While the Department of Agriculture, Cooperation and 

Farmers’ Welfare has had a budgetary increase of 92% of the revised 

estimates of 2018-19, the Department of Agricultural Research and Education 

has only seen in increase of 1.58%.  The budget allocated for agricultural 

universities and institutions in 2019/20 declined by 17.4% to Rs.565 crore, 

compared to Rs. 684 crore allocated in 2018/19 budget. 

The Economic Survey 2017-18 had suggested that in order to address 

agricultural strees and doubling farmers’ incomes, decisive efforts would be 

required to “bring science and technology to farmers, replacing untargeted 

subsidies (power and fertilizer) by direct income support, and dramatically 

extending irrigation but via efficient drip and sprinkler technologies”. 

The need of the hour is not just a resolve the immediate the pressing 

financial concerns of the agricultural sector, but also to ensure that the 

agricultural sector itself operates more effectively with the most efficient 

technological and scientific tools at hand.  Thus the Department of Agricultural 

Research and Education also needs substantial focus and allocation of 

budgetary resources. 

The high increase in budgetary allocation to the Ministry of Agriculture 

and Farmers’ Welfare is due to the allocation of Rs. 75,000 crores to the PM-
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KISAN Scheme.  The Scheme had initially been limited solely to provide direct 

income support to small and marginal landholding families, with total cultivable 

land of up to two hectares.  This has now been increased to all farmer families, 

irrespective of the size of their landholdings. 

The National Crime Records Bureau in its 2015 report titled Accidental 

Deaths and Suicides in India had noted the gradual increase in the number of 

suicides in the farming sector between 2013 and 2015.  The largest number of 

agricultural suicides, according to the Report, took place in the state of 

Maharashtra.  Further, out of the 8007 farmer suicides, 72.6% of such suicides 

are attributed to farmers and cultivators having less than 2 hectares of land.  

While the context in which such transfers were being made to small 

landholding farmers can be appreciated, some metric for direct benefit 

transfers for all other farmer families need to be introduced, so that such 

transfers can take place, without resulting in any inclusion errors. 

 Further, DBTs under the PM-KISAN Scheme do not provide any support 

to landless agricultural laborers who are also a vulnerable section of the 

population involved in the agricultural sector.  Care must be taken to ensure to 

prevent exclusion errors as well, when it comes to direct benefit transfers 

within the agricultural sector. 

The MSP prices approved by the Centre are lower than those 

recommended by the Maharashtra state govt. in 2017/18 and 2018/19.  For 

example, MSP for long staple cotton approved by the Centre for 2018/19 is Rs. 

5450 per quintal, which is much lower than the State recommended price of 
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Rs. 7272 per quintal.  I urge the Centre to calculate MSP using the more 

comprehensive C2 formula, to ensure considerable returns and income to 

farmers. 

Under crop insurance, total number of farmers covered under crop 

insurance declined from 5.7 crore to 4.8 crore between 2016/17 to 2017/18.  In 

Maharashtra the % of cropped are insured reduced from 38% to 27% between 

2015/16 to 2017/18.  Under PMFBY, if a loanee farmer is eligible for insurance 

claims, then the claim amount is deposited into their loan account.  Thus many 

a times their claim amount goes in repayment of their loan and income loss 

due to crop loss remains a burden. 

Also under PMFBY, the information on crop damage assessment (called 

Crop Cutting Experiments) to determine loss of yield is not in the public 

domain, and is not being carried out with due diligence.  There are three 

important stakeholders in crop insurance the State, Centre and Farmers- all 

with conflicting interests.  Crop insurance model followed in India is based on 

the model adopted in developed countries, where nearly all (100%) of the 

cropped area is insured.  Whereas in India as on 2017/18, only 25% of the 

gross cropped area is insured.  Hence we need in independent regulatory body 

to propose alternate suitable model for India and settle all crop insurance 

related claims. 
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SHRI SUNIL KUMAR MONDAL (BARDHAMAN PURBA): Thank you, Sir, for 

giving me the opportunity to speak here today. 

 I have prepared a speech for the people of my Constituency as well as 

my leader Ms. Mamata Banerjee because of whom I am able to come and 

stand here today. So, I request you to allow me to speak on Demands for 

Grants under the Ministries of Rural Development, Agriculture and Farmers’ 

Welfare in Bengali language.  

*Respected Chairman Sir, the biggest issue today is agricultural 

development.  Agricultural development is associated with 5 departments of 

the Ministry.  These are Agriculture, Cooperation and Farmers Welfare, 

Agricultural Research and Education, Animal Husbandry, Dairying and 

Fisheries, Jal Shakti and Fertilisers.  I wish to know from the Hon. Minister that 

how is he connected to these five departments.  You are saying that you are 

going to double the income of the farmers.  For that, you have to work in 

tandem with the farmers, with the five departments.  Look at the fiscal situation 

today.  There is the Pradhan Mantri Krishi Sinchai Yojana.  According to the 

survey of 2017-18, 52-60 percent of cultivable land is not covered by this Krishi 

Sinchai Yojana.  But if you really intend to double up farm income, it is 

imperative to include all land under this scheme.  Today, the Water Resources 

has been designated as Jal Shakti Department.  What is the quantum of sweet 

water?  It is only 2.97%.  So how do you arrest sweet water?  What system do 

you have in place for that?  If not, then how can you increase farm income?  

                                    
* English translation of the speech originally delivered in Bengali. 
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माननीय सभापित : मंडल जी, अपनी बात समा� क�िजए । 

SHRI SUNIL KUMAR MONDAL:  Moreover, the number of farmers is 

gradually coming down.  In 2012-13, the rate of participation in agriculture was 

18.2%, in 2017-18 it became 16.4%.  The agricultural growth rate touched 

2.1% in 2017-18.  Farmers are no longer ready to pursue agriculture.  They are 

not interested in cultivation any more.  Today many Hon. Members have 

touched upon the fact that farmers are committing suicides.  Why are they 

committing suicide?  You must find out the reasons.  You are paying them 

Rs.6000 but they are not asking for alms.  Farmers are not beggars.  They 

don’t need the meager sum of 6000 rupees.  Instead, you give them 

subsidized loans; give subsidies in fertilizers.  Cover them under Krishi Sinchai 

Scheme.  You must be aware that when cultivation season starts, the farmers 

are forced to buy fertilizes at a high rate.  You can provide good quality seeds 

at reasonable prices.  Hon. Minister is present here.  They opposition is 

definitely weak.  We are not being able to carry forward your messages to the 

people.  This is our weakness, not yours.  You will always try to reap benefits 

and political mileage.  But we are unable to help the common people more.   

Surely, we are at fault.  I just want to say, that Government is talking of 

doubling farm income and ‘More crop per drop’.  Why the farmers are 

compelled to take loans from the open market even today?  You talk about 

Kisan Credit Card.  But can you tell me which bank offers loans to the farmers?  

Which bank extends loan facility to the poor agriculturists?  They do not get 

bank loans – this is the ground reality.  The Government must think of these 
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issues.  Farmers are dying due to indebtedness.  Markets have not been set 

up for them, so that they get remunerative prices.  How can you increase their 

income?  That is why, money farmers are leaving the profession of agriculture.  

They don’t get compensation if crop is damaged due to drought, flood and 

such other natural calamities.  In such a situation doubling income is a brown-

study, an imagination.  Sir, kindly ponder over this.  

माननीय सभापित: मंडल साहब, अब बैठ जाइए । 

 माननीय मं�ी �ी अजु�न राम मेघवाल जी  । 

…(�यवधान) 

माननीय सभापित : मंडल साहब, आपक� बात आ गई है । अब म�ने अगला नाम बोल िदया है । 

ऐसे नह� होता है ।  
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*SHRI SANTOKH SINGH CHAUDHARY (JALANDHAR):  1947 म�, आजादी के 

समय, पिंडत जवाहरलाल नेह� के नेत�व वाली भारत सरकार को िबखरी और बेजान 

अथ��यव�था िवरासत म� िमली। अिधकांश आबादी अनपढ़ और गरीब थी । GDP growth rate 

लगभग जीरो था। 1943 के बंगाल अकाल म� कम से कम तीस लाख का मौत ह�ई थी । िवभाजन ने 

लाख� लोग� को शरणाथ� बना िदया था । �वतं�ता पूव� पंजाब का अिधकाशं नहर-िसंिचत �े� 

पि�मी पंजाब म� था, जो पािक�तान म� चला गया। अ�न क� बेहद कमी थी। इस समय नेह� जी ने 

कहा, “everything else can wait, but not agriculture.” 

1952 म� ससंद को स�बोिधत करते ह�ए एक भाषण म� नेह� जी ने कहा, “We certainly 

attach importance to industry, but in the present context, we attach far greater 

importance to agriculture and food and matters pertaining to agriculture. If our 

agricultural foundation is not strong then the industry we seek to build will not 

have a strong basis either. Apart from that, if our food front cracks up, 

everything else will crack up too. If our agriculture  becomes strongly 

entrenched as we hope it will, then it will be  relatively easy for us to progress 

more rapidly on the industrial front, whereas if we concentrate only on 

industrial development and leave agriculture in a weak condition, We  shall 

ultimately be weakening industry.” 

इस �ढ़ सकं�प और िवजन के साथ नेह� जी ने देश म� कृिष के िलए अनसुधंान और 

वै�ािनक बुिनयादी ढांचे के िनमा�ण पर �यान क� ि�त िकया । The Postgraduate school of 

Indian Agricultural Research Institute (Pusa Institute); Central Potato Research 

                                    
*Speech was Laid on the Table. 
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Institute, Shimla; Central Food Technological Research Institute (Mysore); 

Govind Ballabh Pant University of Agriculture & Technology, Pantnagar (1960); 

Orissa University of Agriculture and Technology, Bhubaneshwar (1962): और 

Punjab Agricultural University, Ludhiana (1963) नेह� जी के काय�काल म� ही �थािपत 

ह�ए । जब वो 8 जलुाई, 1963 को Punjab Agricultural University, Ludhiana का उ�ाटन 

करने आये थे तब मेर ेिपता मा�टर गब��ता िसहं पजंाब के कृिष मं�ी थे । 

Agriculture institutions और universities के साथ- साथ उ�ह�ने dams और 

irrigation system क� �थापना पर भी जोर िदया। उस समय पंजाब म� भाखड़ा बांध, ओिडशा म� 

हीराकंुड बांध, आं� �देश म� नागाजु�न सागर बांध मह�वपूण� major multipurpose river valley 

projects थे । उस समय भाखड़ा dam एिशया का एकमा� ऐसा dam था िजसक� िबजली 

उ�पादन �मता 1500 मेगावाट (MW) थी । 

नेह� जी ने देश के िविभ�न िह�स� म� fertiliser और क�टनाशक कारखान� क� �थापना 

करवाई और community and cooperation projects को बढ़ावा िदया। उ�ह�ने गजुरात के 

आनंद म� अमूल के एिशया म� अपनी तरह के सबस ेबड़े �लांट का उ�ाटन िकया। उनके िलए ये 

scientific institutes, dams और plants "temples of modern India" थे। पिंडत नेह� 

�ारा किष अनसुधंान, िबजली उ�पादन और िसचंाई �णािलय� पर �यान और िनवेश ने ही Green 

Revolution और White Revolution क� न�व रखी । 

इस न�व पर, भारत के अगले �धान मं�ी �ी लाल बहादरु शा�ी जी ने Green 

Revolution क� building का िनमा�ण िकया । भारतीय इितहास म� पहली बार हम subsistence 

farming, primitive techniques, low yields and अनगिनत अकाल� को पीछे छोड़ very 

high yields, advanced scientific techniques and food surplus क� तरफ गए । कां�ेस 
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सरकार ने High Yielding Variety Seed Programme श�ु िकया, िजसम� पांच �मखु 

foodgrains गेह�,ं चावल, म�का, �वार और बाजरा शािमल थे । ये बीज fertilisers के �ित 

अिधक �िति�याशील, सूखा �ितरोधी, ज�दी बढ़ने वाले और देसी िक�म� से दो से चार गनुा 

अिधक पैदावार देते थे। पजंाब के लोग� ने शा�ी जी क� "जय जवान, जय िकसान" क� पकुार सनुी 

और border और खेत दोन� जगह पसीना बहाया । हम बॉड�र और खेत दोन� जगह जीते । इससे 

पहले, एक िकसान अपने प�रवार के गज़ुार ेभर के िलए अ�न का उ�पादन िकया करता था। अब, 

उसने पूर ेदेश के िलए पया�� उ�पादन श�ु कर िदया और हम दिुनया के दूसर ेिह�स� म� भी अ�न 

export करने लायक बने । 1966 से अनाज का उ�पादन काफ� बढ़ गया और चार साल के भीतर, 

मैि�सकन बीज� के कारण गहे�ं का उ�पादन दोगनुा हो गया । म� पंजाब और भारत के िकसान� को 

देश को आ�मिनभ�र और आ�मिव�ासी बनाने के िलए ध�यवाद देता ह� ँऔर उनका अिभन�दन 

करता ह�ं । 

�ीमती इंिदरा गांधी जी के नेत�ृव म� अगले दशक म� कृिष अनसंधान और िश�ा का िव�तार 

ह�आ। उ�होने फ़सल� क� माक� िटंग और िकसान� को उनक� फसल का सही दाम िदलाने के िलए 

कई कदम उठाये । एक National Bank for Agriculture and Rural Development 

(NABARD) क� �थापना क� गई । इन सभी कदम� के कारण गहे�ं और चावल जैसी फसल� क� 

उ�पादकता और उ�पादन म� उछाल आया । कृिष मं�ी के �प म� बाबू जगजीवन राम ने मजबूत 

नेत�ृव, नीित माग�दश�न और समथ�न �दान िकया । 

नेह� सरकार ने भारत म� आधिुनक पचंायती राज �यव�था क� न�व भी रखी। सरकार ने 

Community Development Programme and National Extension Service के 

कामकाज क� जांच करने के िलए बलवंत राय मेहता कमेटी को िनय�ु िकया और उ�होने अपनी 

�रपोट�  ��ततु क�। इस �रपोट�  क� िसफा�रश� के आधार पर कई रा�य� ने पचंायती राज सं�थाओ ं

क� �थापना के िलए कानून पा�रत िकए । पीवी नरिस�हा राव जी ने सिंवधान म� दो �यापक 73व� 
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और 74व� सशंोधन पा�रत िकए और तीन �तरीय �थानीय �शासन को एक सवैंधािनक ढाचँा 

�दान िकया । इन सशंोधन� के ज�रये मिहलाओ,ं एससी और एसटी के िलए आर�ण क� �यव�था 

भी क� गई । संिवधान के भाग IX �ारा कवर क� गई पंचायती राज स�ंथाओ ंके सभी �तर� पर 

पचंायती राज स�ंथाओ ंके 1/3rd और अ�य� के 1/3rd पद मिहलाओ ंके िलए आरि�त ह� । डॉ 

मनमोहन िसहं के नेतृ�व वाली यूपीए सरकार देश क� सभी पचंायत� म� मिहलाओ ंके िलए आर�ण 

को 50% तक बढ़ाने के िलए एक िवधेयक लोकसभा म� लाया । �ीमती सोिनया गांधी जी के 

माग�दश�न म� यूपीए सरकार ने National Food Security Act, 2013  भी पा�रत िकया, िजस से 

देश के ��येक नाग�रक को भोजन का अिधकार िमला । 

अब हम इस साल के बजट और Demand for Grants क� तरफ आते ह� । माननीय िव� 

मं�ी जी ने अपने भाषण म� कहा िक वे जो कुछ भी करते ह�. उसके क� � म� वे  “गावँ ग़रीब और 

िकसान" को रखते ह� । यह दावा एक सफ़ेद झूठ के अलावा और कुछ नह� है ।  

सरकार के अपने document Economic Survey 2018-19 के अनुसार agriculture 

and allied sector म� Gross Value Added (GVA) growth रटे 2016-17 म� 6.3% से 

घटकर 2018-19 म� 2.9% हो गई है। Financial Year 2018-2019 के आिख़री quarter 

(January 2019 – March 2019) म� GVA growth rate म� न केवल िगरावट आई, बि�क यह 

negative थी  (- 0.1%). मतलब जो हमार ेपास already था, हमने वो भी गवँा िदया। इसके 

अलावा रा��ीय अथ��यव�था म� कृिष क� िह�सेदारी लगातार घट रही है । Total GVA म� 

agriculture GVA का िह�सा 2011-12 म� 18.5%  से िगरकर 2018-19 म� 14.4% 

(provisional estimate) हो गया है । खेती म� आमदन लगातार कम हो रही है पर अथ��यव�था 

क� हालत ऐसी है िक manufacturing और service sector म� भी रोज़गार नह� िमल रहा है । 

2018-19 म� खा� क�मत� म� काफ� िगरावट आई �य�िक साल भर क� average consumer 

food price inflation लगभग शू�य �ितशत थी। पांच महीन� के िलए तो यह negative थी । 
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फल�, सि�जय� और दाल� क� क�मत� म� भारी िगरावट आई । उपभो�ाओ ं के िलए तो कम 

inflation फायदमेंद है, लेिकन उ�पादक�, िकसान� क� आमदन, जो पहले से ही कम थी, और कम 

हो गई । खेती के �े� म� �ाइवेट से�टर क� भागीदारी लगातार कम होती जा रही है �य�िक उनके 

िलए भी कृिष घाटे का सौदा सािबत हो रही है । Gross capital formation िनजी �े� क� 

िह�सेदारी 2013-14 म� 88.1% से घटकर 2016-17 म� 82.7% हो गई है । 2016 - 17 के बाद 

का डेटा उपल�ध नह� है । 

जब agriculture growth rate, खेती क� national economy म� िह�सेदारी, �ाइवेट 

से�टर िह�सेदारी, िकसान� क� आमदन सब कम हो रहे ह� तो सच बात यह है िक गावँ, गरीब और 

िकसान घाटे के क� � म� ह�, सरकार के क� � म� नह� । 

इस सरकार �ारा एक बार-बार दोहराया गया वादा 2022 तक िकसान� क� आय को दोगनुा 

करना है । म� एक आसान सवाल पूछना चाहता ह�ं: इस व�त िकसान� क� आय �या है? जब यह 

वादा िकया गया था तब िकसान� क� आय �या थी? िकतनी progress ह�ई है? �या िकसान� क� 

आय डेढ़ गनुी हो गई है? 2015-16 म� जब सरकार ने यह वादा िकया तो उ�ह�ने िकसान� क� आय 

जानने के िलए कोई सव��ण या अ�ययन नह� िकया और केवल 2012-13 के Situation 

Assessment Survey of Agricultural Households NSSO 70th Round के आंकड़� से 

इसका अनुमान लगाया। यह ल�य िसफ�  एक जमुला है । 2015-16 से 2022 तक सात वष� म�  

िकसान� क� आय दोगनुी होने के िलए ज�री है िक कृिष �े� म� �ित वष� 10.4 �ितशत क� दर से 

विृ� होनी चािहए और िपछले पांच वष� म� यह केवल 2.9% क� दर से बढ़ी है । [UPA I म� िवकास 

दर 3.1% थी और UPA 2 के दौरान 4.3% थी।] ए�ी ए�सपोट�, जो 2013-14 म� 43.6 िबिलयन 

डॉलर तक पह�चँे, वो 2018-19 आते आते 39.4 िबिलयन डॉलर रह गए । जब कृिष �े� म� भारी 

िगरावट हो रही है तो िकसान� क� आमदन दोगनुी कैसे होगी? 
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िकसान� क� आय को दोगनुा करने का सबसे सरल तरीका है िक उनको उनक� फ़सल का 

सही दाम िदया जाए । फसल� का �यूनतम समथ�न मू�य (MSP) बढ़ाया जाए। लेिकन इस सरकार 

�ारा MSP म� विृ� बह�त कम रही है। यूपीए सरकार के दौरान गेह�ं के दाम क� औसत वािष�क विृ� 

8% थी । इस सरकार के दौरान यह 5.6% है। धान के MSP क� विृ� दर यूपीए सरकार के दौरान 

9% थी और इस सरकार के दौरान विृ� केवल 6% है । यूपीए सरकार के समय मूगं दाल का 

MSP 12% क� दर से बढ़ा और इस सरकार म� यह विृ� 9% है । यूपीए के दौरान अरहर के दाम 

क� विृ� दर 12% थी, जबिक इस सरकार के दौरान यह िसफ�  5.7% है । बाजर ेक� विृ� दर तब 

9%, अब 5.5%, मंूगफली क� तब 10% और अब िसफ�  4% रही है । इसम� भी मह�वपूण� बात यह 

है िक इस सरकार �ारा एमएसपी म� �यादा विृ� चनुावी वष� 2018-19 के दौरान क� गई थी । यिद 

हम एमएसपी म� इस विृ� को हटा देते ह�, तो हालत और भी ख़राब हो जाती है । 

फसल क� कम क�मत, बढ़ती इनपटु लागत और बढ़ते क़ज़� के बोझ के कारण िकसान� क� 

आ�मह�याए ंभी बढ़ रही ह� । रा��ीय अपराध �रकॉड� �यूरो (NCRB) के आंकड़� के अनसुार 2004 

म� 18,241 िकसान� ने आ�मह�या क� थी । 2013 तक यह स�ंया घटकर 11,772 हो गई । 

लेिकन इस सरकार के काय�काल म� िकसान� क� आ�मह�या िफर से बढ़ने लगी और 2015 म� खेती 

के �े� म� 12,602 आ�मह�याए ँह�ई । उसके बाद से NCRB ने डेटा �कािशत नह� िकया है । यह 

भी इस सरकार क� एक और िवशेषता है । जब जब इस सरकार को कोई डेटा पसंद नह� आता है, 

ये या तो उसे �रलीज़ करना बदं कर देते ह� या िफर उसका �काशन दरे से होता है । उदाहरण के 

िलए, इ�ह�ने इस साल चनुाव से पहले बेराजगारी पर NSSO का डेटा जारी नह� िकया, तािक हम� 

इस सरकार क� वा�तिवक उपलि�धय� क� जानकारी न िमल सके । िकसी समय अदम ग�डवी जी 

ने िलखा था: 
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आपक� फाइल� म� गावँ का मौसम गलुाबी है 

लेिकन ये आंकड़े झूठे ह�, ये दावा है िकताबी है 

लेिकन यहा ँन तो फाइल ह�, न ही आकँड़े। आकँड़� क� िजतनी हेराफेरी इस सरकार ने क� 

है, उतनी शायद ही िकसी ने क� हो । 

समाचार �रपोट� और िवशेष�� के अनसुार, खेती के �े� म� आ�मह�याए ंखतरनाक दर से 

बढ़ रही ह� । हर साल कम से कम 15,000 िकसान आ�मह�या कर रहे ह� । डॉ. मनमोहन िसहं के 

नेत�ृव वाली यूपीए सरकार ने देश भर के िकसान� के 72,000 करोड़ �पये के क़ज़� माफ िकए । 

पजंाब म� हमारी कै�टन अम�रदंर िसहं सरकार ने लगभग 5,000 करोड़ �पये के िकसान� और 

मजदूर� के क़ज़� माफ िकए ह� । राह�ल गांधी जी के नेत�ृव म� कां�ेस पाट� ने िपछले साल िवधान 

सभा चनुाव� से पहले वादा िकया था िक यिद हमारी पाट� चनुाव जीत जाती है तो ऋण माफ करना 

हमारा पहला काम होगा और हमने िकया भी । म�य �देश, छ�ीसगढ़ और राज�थान म� कां�ेस 

सरकार� ने 40,000 करोड़ �पये के क़ज़� माफ िकए ह�। हम िसफ़�  क़ज़� ही माफ़ नह� कर रहे बि�क 

िकसान� को "कजा� माफ़�" से "कजा� मिु�" क� तरफ ले जा रहे ह� । यह हमार ेिलए शम� क� बात है 

िक जो देश का अ�नदाता है, उसे और उसके प�रवार को ही भूखे पेट सोना पड़ रहा है । उ�ह�ने 

िम�ी से सोना पैदा कर िलया और इस सरकार के िलए उनक� िज़�दगी क� क�मत िम�ी के बराबर 

भी नह� है। इसीिलए िकसान कहता है: 

जला कर राख़ को म�ने एक सूरज उगाया है 

सासँ� के िलबास म� एक शमशान बसाया है 

म� इस सरकार, माननीय कृिष म�ंी जी से अपील करता ह� ँिक ज�द से ज�द भारत के सार े

िकसान� का कजा� माफ़ िकया जाए तािक हमार ेएक भी िकसान भाई बहन को आ�मह�या के रा�ते 

न जाना पड़े । 
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इस सरकार ने नोटब�दी जैसा बेतकुा और िबना सोचा समझा फ़ैसला करके भी िकसान� 

का बह�त  नकुसान िकया । एक ही झटके म� फ़ल�, सि�जय� के दाम 20% तक िगर गए और 

िकसान� को बड़ा घाटा उठाना पड़ा । cash क� availability न होने के कारण बीज, fertilizer 

वगैरह  खरीदने म� भी बेहद िद�कत आई । िकसान खेत मज़दूर� क� मज़दूरी भी नह� दे पाए। इतना 

ही नह�,  दो साल बाद Agriculture Ministry ने जो Standing Committee of Finance को 

�रपोट�  submit क�, िजसम� खेती और िकसान� पर नोटबंदी के बुर े�भाव� को बताया गया था, उस 

पर भी U turn ले िलया और �रपोट�  बदल दी। दूसरा, GST आने के बाद खेती क� कई चीज� पर 

टै�स रटे पहले से बढ़ा िदया गया, जो बाद म� कम िकया गया । इस व�त िकसान� को हमारी स�त 

ज�रत है। मेरी मांग है िक खेती म� इ�तेमाल होने वाली चीज� जैसे बीज, fertilisers, �े�टर, 

मशीनरी वगैरह को GST क� 0% �लैब म� लाया जाए तािक िकसान इन चीज� को स�ती दर� पर 

खरीद सक�  और उनका खचा� कम हो । 

माननीय िव� म�ंी जी ने अपने बजट भाषण म� कहा, “Ensuring India's water  

security and providing access to safe and adequate drinking water to all 

Indians is a priority of the Government. A major step in this direction has been 

the constitution of the Jal Shakti Mantralaya, integrating the Ministry of Water 

Resources, River Development and Ganga Rejuvenation and Ministry of 

Drinking Water and Sanitation." 

मेरा सवाल है, "गंगा साफ़ हो गयी है �या?" 2014 म� Ministry का नाम बदल कर 

Ministry of Water Resources, River Development and Ganga Rejuvenation रखा 

गया। जब गंगा मा ँको साफ करने का ल�य पूरा नह� ह�आ तो िफर एक बार ministry का नाम 



16.07.2019                                                                                                       465 

 
बदल िदया गया। म� इस सरकार से कहना चाहता ह� ँ िक नाम बदलने स ेकाम नह� होते ह� । पहले 

UPA क� schemes के नाम बदल िलए और अब खदु के रख ेह�ए नाम भी बदल रहे ह� । 

म� groundwater depletion क� सम�या का बजट �पीच म� उ�लेख करने के िलए 

माननीय िव� मं�ी जी को ध�यवाद देता ह� ं। उ�ह�ने कहा, “The Government has identified 

1592 Blocks which are critical and over exploited, spread across 256 District 

for the Jal Shakti Abhiyan.” म� सदन और सरकार के �यान म� यह बात लाना चाहता ह� ँ

पजंाब म� कुल 140 �लॉक� म� से 110 �लॉक over-exploited ह�। मेरी अपनी constituency 

Jalandhar म� सार े के सार े दस  �लॉक over-exploited ह� । यह एक serious crisis है, 

emergency है । मेरा state रिेग�तान बनने के कगार पर है । इस िचंताजनक ि�थित के बावजूद 

िव� म�ंी ने िसफ�  इतना कहा, “Besides using funds available under various 

Schemes, the Government will also explore possibility of using additional funds 

available under the Compensatory Afforestation Fund Management and 

Planning Authority (CAMPA) for this purpose.” यह व�त possibilites explore करने 

का नह� है। म� सरकार से अनरुोध  करता ह�ं िक groundwater  management और 

rejuvenation के िलए एक  dedicated �क�म लांच क� जाए और इसे �यादा से �यादा फ�ड 

िदए जाए ँ। पंजाब अ�नदाता होने के साथ-साथ पंजाब जलदाता भी है। निदय� और कृिष के मा�यम 

से हम िवदेश और भारत के अ�य रा�य� को पानी export कर रहे ह�। गहे�ं-धान के cycle के कारण 

पजंाब म� कृिष के िलए बह�त सार े groundwater का उपयोग िकया जाता है। हम� crop 

diversification क� आव�यकता है। लेिकन जब िकसान दूसरी फसल�, फल और सि�जयां उगाते 

ह�, तो उ�ह� उिचत मू�य नह� िमलता। उदाहरण के िलए कई साल� से पंजाब म� आलू क� बंपर 

पैदावार ह�ई है, लेिकन अ�छे दाम न िमलने के कारण िकसान� को बह�त घाटा उठाना पड़ा । म� 

सरकार से अनरुोध करता ह�ं  िक सि�जय� और फल� को भी एमएसपी के तहत लाया जाए। म� यहा ँ
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पर यह भी बताना चाहता  ह� ँिक पजंाब म� एक लाख हे�टेयर से �यादा �े� म� आलू उगाया जाता 

है और production 27 लाख टन से �यादा है । इसम� से �यादातर पैदावार दोआबा region म� ही 

होती है । मगर पंजाब म� आलू के दाम national average के आधे से भी कम रहते ह� । इसिलए 

मेरी इस सरकार से मांग है िक एक मेगा फूड �ोसेिसंग �लांट जालंधर म� लगाया जाए तािक 

िकसान� को उनक� फ़सल का सही मू�य िमले और यवुाओ ंको रोज़गार भी िमल सके । 

लाल बहादरु शा�ी जी ने हम� “जय जवान, जय िकसान” का नारा िदया। वाजपेयी जी ने 

इसे बढ़ाकर “जय जवान, जय िकसान, जय िव�ान” कर िदया। इसी साल के श�ु म� मोदी जी 

Indian Science Congress को संबोधन करने के िलए मेरी constituency Jalandhar आए 

और उ�ह�ने इसम� "जय अनुस�धान" को जोड़ा । लेिकन उनक� अपनी ही सरकार ने इस बजट म� 

agriculture research के allocations कम कर िदए ह� ।  Agricultural Extension, 

Agricultural Engineering, Management of Natural Resources, Crop Science, 

Horticulture Science, Animal Science, Fisheries Science, Agricultural  

Universities and Institutions and Economic Statistics and Management इन सबके 

funds म� कमी गयी है। Central Sector Schemes का total outlay Rs 2,915 crore 

(2018-19 BE) से Rs 2,699 (2019-20 BE) कर िदया गया है। सरकार ने Indian Council 

of Agricultural Research (ICAR) के बजट को भी 5,056 करोड़ �पये (2018-19 RE) से 

घटाकर 4,869 (2019-20 BE) कर िदया है । ऐसे समय म� जब �ाइवटे से�टर खेती से बाहर 

िनकल रहा है और िवकास दर िगर रही है, agriculture research और education म� public 

investment बह�त ज�री है । लेिकन यह सरकार न केवल उपल�ध funds को कम कर रही है, 

बि�क agricultural institutions म� ख़ाली पद� को भी नह� भर रही है । Indian Agricultural 

Research Institute (Pusa Institute), िजसने Green Revolution म� इतना योगदान िदया, 

िपछले तीन साल� स ेअिधक समय से regular director के िबना काम कर रहा है । ICAR के 
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under 100 से अिधक स�ंथान ह� और उनम� से आध ेसे अिधक regular directors के िबना 

काम कर रहे ह� । म� सरकार से अनरुोध करता ह�ं िक सभी ख़ाली पद� को ज�द से ज�द भर� और 

कृिष अनसुधंान के िलए funds म� बढ़ोतरी कर� नह� तो "जय अनुस�धान" भी “अ�छे िदन” क� 

तरह बस एक नारा बनकर ही रह जायेगा । 

हालािंक Department of Rural Development के िलए total allocation म� विृ� ह�ई 

है, इसके expenditure rate म� धीर-ेधीर ेिगरावट आ रही है । िपछले दस वष� म� Department 

of Rural Development के खच� म� औसत विृ� 8.7% रही है, लेिकन 2018-19 म� यह विृ� 

केवल 4% रही है । महा�मा गांधी रा��ीय �ामीण रोजगार गारटंी काय��म (मनरगेा) के िलए 

धनरािश 61,088 करोड़ �पये से घटाकर 60,000 करोड़ �पये कर दी गई है । िपछले पांच वष� म� 

ऐसा पहली बार ह�आ है िक मनरगेा के िलए आवटंन कम िकया गया है । सरकार ने कहा है िक यह 

एक demand driven scheme है और यिद आव�यक हो तो अिधक धनरािश �दान क�   

जाएगी । लेिकन िडमांड के बावजूद कम प�रवार� को मनरगेा के तहत काम िदया जा रहा है । 

2012-13 म� मनरगेा के तहत 97% �ितशत घर� को रोजगार िदया गया । 2018-19 तक घटते 

घटते यह 84% पर आ गया। मतलब 100 लोग मागँ कर रहे ह� तो रोज़गार िसफ़�  84 लोग� को िमल 

रहा है । इसी तरह रोजगार के औसत िदन 2015-16 म� 49 िदन से घटकर 2017-18 म� 46 िदन 

रह गए ह� । इसका मतलब है िक �ामीण �े�� म� मनरगेा क� भारी मागं है, लेिकन सरकार पया�� धन 

उपल�ध नह� करा रही है। इसके अलावा percentage of work completed 2012-13 म� 

100% से घटकर 2017-18 म� 72% रह गया है । सरकार इस �क�म को चलाने म� बेहद नाकाम 

सािबत हो रही है। न तो वो इसको efficient तरीके से चला रही है और न ही रोज़गार क� मांग 

करने वाले लोग� को रोज़गार दे रही है । 
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�धानमं�ी आवास योजना - �ामीण के िलए allocation भी 21,000 करोड़ �पये (2018-

19 BE) से घटाकर 19,000 �पये (2019-20 BE) कर िदया गया है । साथ ही, िपछले दो वष� म� 

बजट allocation का पूरी तरह से उपयोग नह� िकया गया है । िनमा�ण ल�य और िनिम�त मकान� 

के बीच एक बड़ा अंतर है । 2018-19 म�, ल�य 25,16,481 मकान थे और िनिम�त मकान िसफ�  

21,51,244 थे। िपछले पाचं वष� म� सरकार ने अपना ल�य कभी हािसल नह� िकया है और िफर 

भी दावा है िक सरकार सबको 2022 तक मकान उपल�ध करवा देगी । 

�धानमं�ी �ाम सड़क योजना के िलए allocation िपछले साल िजतना ही है (19000 

करोड़ �पये), लेिकन इस योजना के तहत भी धन का उपयोग 100% नह� है । िपछले तीन वष� के 

िलए, सरकार ने बजट अनमुान� से कम खच� िकया है । Revised Estimates के अनसुार, िपछले 

साल 18.4% कम खच� ह�आ । यह एक िचंताजनक �विृ� है और म� सरकार से सभी  

allocations का पूरा और कुशलतापूव�क उपयोग करने का अनरुोध करता ह�ं तािक देश म� सभी 

को all-weather roads क� सिुवधा िमले । 

रा��ीय सामािजक सहायता काय��म (NSAP) के िलए आवटंन भी 9,975 �पये (2018-

19 BE) से घटाकर 9,200 �पये (2019-20 BE) कर िदया गया है । इस काय��म म� व�ृाव�था 

प�शन, िवधवा प�शन, िवकलांगता प�शन और पा�रवा�रक लाभ से संबिंधत िविभ�न योजनाए ँशािमल 

ह� । इस योजना म� िपछले पांच वष� से िनरतंर funds क� Underutilisation Standing 

Committee on Rural Development के अनसुार इसका एक कारण धनरािश का समय पर 

जारी न होना है । इसी तरह, Digital India Land Records Modernisation Programme 

का actual expenditure भी बजट क� तलुना म� लगातार कम रहा है । 
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माननीय िव� म�ंी जी ने अपने भाषण म� ज़ीरो बजट फािम�ग का उ�लेख िकया और कहा 

िक "we shall go back to basics.” लेिकन इस initiative के िलए कोई allocation नह� 

िकया गया  है । �यूज़ �रपोट� के अनुसार, सरकार ने Indian Council of Agriculture 

Research को ज़ीरो बजट फािम�ग क� efficacy study करने के िलए कहा है । NITI Aayog के 

सद�य �ोफ़ेसर रमेश चदं के अनसुार “There is no scientific evidence till now on the 

results of zero budget farming. We will first assess the report, which ICAR will 

be submitting, before reaching to any conclusion.” अगर कोई वै�ािनक �माण नह� है 

और आपने इसका अ�ययन करना था, तो सरकार ने इसक� घोषणा �य� क�? यह िकसान� के 

साथ धोखा धड़ी है, फ़रबे है । जीरो बजट फािम�ग के नाम पर सरकार का मक़सद बस अपनी 

िज�मेवारी िकसान� पर थोपने का है। इस से पता चलता है िक सरकार के पास िकसान� क� मदद 

करने और उनक� आय बढ़ाने के िलए कोई रोडमैप नह� है और यह केवल guesswork और 

buzzwords से ही काम चला रही है। कुल िमलाकर इस बजट म� गावँ, गरीब और िकसान के िलए 

कुछ भी नह� है । 

यह बजट गरीब� और िकसान� के साथ एक मज़ाक है । महज 6000 �पए देकर आप 

िकसान� का मुहं बंद करना चाह रहे ह� । म� माननीय कृिष मं�ी जी को याद िदलाना चाहता ह�ं िक 

िजस कुस� पर वो बैठे ह�, उस पर �ी राज�� �साद, �ी िचदंबरम स�ुम�यम, बाबू जगजीवन राम जी 

और शरद पवार जी जैसे नेता िवराजमान रहे ह� । इसिलए उनक� बहत बडी िज�मेदारी है । कां�ेस 

सरकार� ने institutions बनाये, क़ज़� माफ़ िकया, Green Revolution लाया और अब हम सब 

पर एक Evergreen Revolution लाने क� िज�मेदारी है । 
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म� अतं म� अपने रा�य पंजाब के िहत क� बात करना चाहता ह� ँ। क� � सरकार �ारा स��ल 

पूल के  िलए foodgrains क� खरीद के िलए states को RBI क� तरफ से cash credit limit 

(CCL) दी जाती है । रा�य क� िपछली अकाली दल-भाजपा सरकार के समय procurement 

agencies क� account books म� जो foodgrain stock था और जो cash credit उ�ह�ने 

िलया था, उसम� भारी अतंर पाया गया। दस साल म� �याज िमलाकर यह credit करीब 31000 

करोड़ �पए का हो गया। िपछली सरकार ने इस mismatch क� िज�मेवारी िफ�स करने और 

state government का केस centre के सामने सही तरीके से पेश करने क� बजाय इस लोन को 

20 साल म� िक�त� म� वापस करने  क� सहमित दे दी। हम� हर साल 3240 करोड़ �पए चकुाने पड़ 

रहे ह� । हमने तब भी इसका िवरोध िकया था और इसक� high level जाचँ क� मांग क� थी । यह 

पजंाब और पजंािबय� के साथ बह�त बड़ी नाइंसाफ� है िक अकाली-भाजपा के नेताओ ंक� ग़लती 

क� सजा उनको िमले । Central pool म� पंजाब  का योगदान सबसे �यादा है । हर साल 250 

लाख मीि�क टन से अिधक अनाज क� खरीद पजंाब म� state procuring agencies और 

एफसीआई के मा�यम से क� जाती है । गलत नीितय� के कारण ही  पंजाब पर दो लाख करोड़ �पए 

से �यादा का कजा� हो गया है। अब यह legacy loan क� liability  आ जाने के कारण क़ज़� और 

भी बढ़ गया है और हमार े िवकास काय� पर इसका असर पड़ रहा है । हमने पहले proxy war 

लड़ी, अब narco-terrorism से लड रहे ह�। माननीय मं�ी जी और सरकार से मेरा अनरुोध है िक 

देश के िलए हमार ेबिलदान और योगदान को �यान म� रखते ह�ए इस food account को माफ 

िकया जाए । इसको लेकर हमार ेमु�य म�ंी कै�टेन अम�रदंर िसहं जी भी खा� मं�ी, िव� मं�ी और 

माननीय �धान मं�ी जी से िमल चकेु ह� । मेरा इस सरकार से िनवदेन है िक ज�दी से ज�दी लोन 

को ि�लयर िकया जाए । 

ध�यवाद । 
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19.38 hrs 

BUSINESS ADVISORY COMMITTEE 
4th Report 

 

ससंदीय काय� म�ंालय म� रा�य म�ंी तथा भारी उ�ोग और लोक उ�म म�ंालय म� रा�य म�ंी 

(�ी अजु�न राम मेघवाल): सभापित महोदय, म� आपक� अनमुित से काय� मं�णा सिमित का चौथा 

�ितवेदन ��ततु करता ह�ं ।  

 

 

ससंदीय काय� म�ंालय म� रा�य म�ंी तथा भारी उ�ोग और लोक उ�म म�ंालय म� रा�य म�ंी 

(�ी अजु�न राम मेघवाल): सभापित महोदय, दूसरा िवषय यह कहना है िक भोजन क� �यव�था 

क� गई है । कमेटी �म न�बर-70 म� भोजन क� �यव�था है । …(�यवधान)  

माननीय सभापित : मंडल साहब, आपक� बात आ गई है । 

…(�यवधान) 
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19.39 hrs 

UNION BUDGET – (2019-2020) 
DEMANDS FOR GRANTS 

Ministry of Rural Development 
and 

Ministry of Agriculture and Farmers Welfare...Contd. 
 

�ी देवजी पटेल (जालौर): सभापित महोदय, आज आपने मझेु कृिष मं�ालय और �ामीण िवकास 

मं�ालय क� अनदुान मांग� पर बोलने का मौका िदया है, इसके िलए म� आपको ध�यवाद देता ह�ं ।  

 सभापित महोदय, म� देश के स�माननीय �धान मं�ी जी और स�माननीय कृिष मं�ी जी को 

ध�यवाद देता ह� ंिक देश के अ�नदाता को आपने लगभग 78 �ितशत बढ़ाकर बजट िदया । लोग 

बोलते ह� िक भारत देश म� 60 से 65 �ितशत आबादी कृिष पर आधा�रत है । 

सभापित महोदय, 60-70 �ितशत जनसं�या नह� बि�क 80-90 �ितशत जनसं�या कह� 

तो भी चलेगा, �य�िक िजस िहसाब से �यापारी ह� और अगर उन �यापा�रय� को भी िगना जाए तो वे 

भी कृिष से जड़ु ह�ए ह� । िकसान के घर म� कुछ आवक होगी, इनकम होगी तो वे जब अपना मकान 

बनाएगें तो वे उसके िलए भी सीम�ट, चूना, स�रया, सभी सामान ले कर आएगंे, िजसस े उन 

�यापा�रय� का भी �यापार फलेगा-फूलेगा । उनके घर म� पैसे आएगंे तो वे मोटरसाइक�स, कार या 

�ै�ट�स� खरीद�गे तो वे पे�ोल पं�स भी चल�गे, िजन पर पे�ोल या डीजल भरा जाएगा । गािड़य� म� 

पे�ोल और डीजल भर�गे तो नेचरुल है िक गािड़य� के टायर भी िघस�गे और टायरवाल� क� दकुान 

भी चलेगी । टायरवाल� क� दकुान चलेगी तो नेचरुल है िक उनके घर म� शादी-�याह ह�गी तो 

कैट�रगं और टे�ट वाल� का काम चलेगा । 60-70 फ�सदी नह� बि�क 80-90 फ�सदी जनसं�या 

कृिष आधा�रत जनसं�या है । पहले उनके बार ेम� िकसी ने नह� सोचा था । 
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पहले एक िवषय आता था िक फसल बबा�द ह�ई तो ब�चे को िगरवी रख िदया । एक िकसान 

क� फसल बबा�द ह�ई, उसको ट्यूबवेल लगवाना है, मोटर लगवाना है, तो दो ब�च� को िगरवी रख 

कर, उनके एवज म� प��ह हजार �पये लेकर अपने खेत म� एक मोटर लगवाई । यह बीबीसी क� 

�यूज है ।  

महोदय, उसके बाद आता है िक िकसान हजामत नह� करवा पा रहे ह�, यह दकुानदार से 

जड़ुा ह�आ िवषय है । यह भी महारा��, लातूर का ही िवषय है । वे लातूर म� हजामत नह� करवा पा 

रहे थे, उसका कारण था िक वहा ं के सभी िकसान� क� फसल खराब हो गई थी ।…(�यवधान) 

आपने  शौक से रखी होगी । आज कल यह �टाइल आ गया है – दाढ़ीवाला । …(�यवधान) उसका 

एक ही कारण था िक वहा ंके िकसान� क� फसल खराब हो गई थी और हजामत करवाने के िलए 

पैसे नह� थे । हजामत वाले क� दकुान भी ठंडी हो गई । इसीिलए म�ने कहा िक सभी लोग कह� न 

कह� कृिष से जड़ेु ह�ए ह� ।  

महोदय, म� �धान मं�ी जी को ध�यवाद दूगंा िक पहली बार िकसी देश के �धान मं�ी जी ने 

इन अ�नदाताओ ंके िलए सोचा है । भारत और िव� म� िकसान ही सभी का पेट भर रहे है, �य�िक 

पैसे से भूख नह� ÉÊàÉटती है । अभी अजु�न जी ने कहा है िक बह�त अ�छा भोजन बना है । कल भी 

भोजन के बार ेम� घोषणा क� गई थी और आज भी भोजन के बार ेम� घोषणा क� गई है । हर रोज यहां 

भोजन के बार ेम� घोषणा होती है, �य�िक यहां के माननीय सांसद भी भूख ेहोते है तब वही िकसान 

जो अ�न उगा रहे ह�, उ�ह� िकसान� के अ�न से हमारा पेट भर रहा है । हम इस पर िडबेट कर रहे 

है, लेिकन उस िडबेट के साथ, पहले कभी नह� सोचा गया, उसके बार ेम� हमार े�धान मं�ी जी ने 

सोचा है िक िकसान� क� हालत ठीक होनी चािहए  । उ�ह�ने सॉइल हे�थ काड� िनकाला । 

महोदय, मेर े�े� म� लगभग ढाई लाख सॉइल हे�थ काड्�स का िवतरण ह�आ है, इसके िलए 

म� सपूंण� ध�यवाद �धान मं�ी जी को देता ह�ं । म� भी एक िकसान का बेटा ह� ंऔर म�न ेये सब कुछ 

देखा है । म� अपने लगातार दो टे�योर म� कृिष क� कमेटी म� सद�य रहा ह�,ं �य�िक मेरी इ�छा थी 

िक िकसान� का भला हो और हम� वह भला वष� 2014 से देखने को िमला ।  



16.07.2019                                                                                                       474 

 
महोदय, वष� 2014 म� हमने यह सोचा िक िकसान� क� फसल बबा�द हो रही है, इसके िलए 

हमार े�धान मं�ी जी  ‘�धान मं�ी फसल बीमा योजना’ लाए और मुझे कहते ह�ए बह�त खशुी हो रही 

है िक मेर े�े� म� चार सौ करोड़ �पये िकसान� के खात� म� डायर�ैट �ांसफर ह�ए ह� । उसका �ेय 

�धान मं�ी नर�े� मोदी जी को जाता है । आज देश के िकसान� को सभंालने क� ज�रत है । 

�यापा�रय� क� ज�र चचा� होती है िक �यापार होगा तो रोजगार होगा, लेिकन िकसान अपने 

बेटे को खेती म� नह� लगाना चाहते ह� । उसका एक ही कारण है । वह यह सोचता है िक अगर मेर े

खेत म� कुछ नकुसान हो गया तो उस नकुसान क� भरपाई कहां से होगी । आज िकसान देख रहे ह� 

िक भारत के �धान मं�ी हर बार िकसान के बार ेम� िचंता कर रहे ह� । इसिलए िकसान� के मुंह पर 

खशुी क� लाली आ रही है । इसके िलए म� उ�ह� ध�यवाद देता ह�ं ।  

म� कृिष मं�ी महोदय से िनवेदन क�ंगा िक िकसान को कुछ और चीज� क� ज�रत है । 

मजदूरी बह�त महंगी हो गई है । पांच सौ �पये म� मजदूर नह� िमलता है । वे खेती करते ह�, उनको 

खेती म� सम�या है । उनको एक-दो मजदूर चािहए, लेिकन पांच सौ �पये म� मजदूर नह� िमलता है । 

रोजगार गारटंी योजना के तहत जो ‘नरगेा’ है, उस ‘नरगेा’ को कृिष से जोड़ िदया जाए । अगर 

िकसान एक हे�टेयर म� खेती करता है और वहा ंपर दो लोग� को काम करने क� ज�रत है तो उन 

दोन� को ‘नरगेा’ के तहत रोजगार डायर�ैट उनके खाते म� िदया जाए । 

इससे उनक� िफ��ड इनकम श�ु हो जाएगी । िकसान हमारा अ�नदाता है और हम� अ�न 

उगाकर द ेरहा है । �धान मं�ी जी न ेिसंचाई योजना के बार ेम� बात क� और मेर ेसे पहले हमार ेिम� 

ने जल �वावल�बन क� चचा� क� । म� आज सबुह ही जयपरु के पास एक गांव के बार ेम� देख रहा था 

िक वहा ंके िकसान� ने कैसे िमलकर जल क� बचत क� और उस जल से वे िसंचाई भी कर रहे ह� । 

आज यही सारी सिुवधाए ंिकसान  को  देन ेक� ज�रत है और ये सारी चीज� हमारी सरकार दे रही 

है । यह सरकार एक �य�न कर रही है, लेिकन उसके अदंर हम� यह ज�र करना चािहए िक िकसान 

को नरगेा से जोड़ द�, तािक हम जो �यूनतम मू�य क� बात कह रहे ह�, उसम� भी िकसान का यिद 
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रोजगार िफ�स होगा, तो �धान मं�ी जी क� िकसान क� आय दोगनुा करने क� जो सोच है, वह 

ज�र पूरी होगी । 

 महोदय, हम लोग कृिष मंडी म� जाते ह� । म�ने  देखा  िक राज�थान म� जीरा क� बह�त उपज 

है । जीरा के साथ ईसबगोल भी हमार ेयहां बह�त होता है । ईसबगोल क� ज�रत रात म� कई लोग� 

को पड़ती है । ईसबगोल क� उपज मेर े�े� म� बह�त �यादा होती है । पहले का�ेंस ने घोषणा क� िक 

यहां एक फै�टरी बनाएगें । त�कालीन बड़े नेता �ी ह�ड्डा जी ने घोषणा क� । घोषणा करने म� �या 

जाता है, घोषणा कर दी, लेिकन आज तक उस फै�टरी को िकसी ने नह� दखेा । म� कृिष मं�ी जी 

से िनवेदन क�ंगा िक मेर े�े� म� टमाटर और ईसबगोल क� जो आवक है, उसे देखते ह�ए कोई ऐसी 

इंड��ी खोली जाए, िजससे वहा ंके िकसान� को वह� पर अपना माल बेचकर फायदा िमले । 

 महोदय, जब हमारी टमाटर क� उपज बाहर आती है, उस टमाटर को जब बेचने जाते ह�, तो 

उसे कोई नह� खरीदता है । हमने �यास भी िकया िक को�ड �टोरजे या िकसी अ�य तरीके से 

टमाटर के उिचत दाम हम� िमल सक�  । हम� कहा गया िक टमाटर म� पानी �यादा होता है, इसिलए 

को�ड �टोरजे म� नह� रख सकते ह� । यिद सरकार अपनी तरफ से टमाटर के िलए सॉस, टोमैटो 

कैच-अप और ईसबगोल क� फै�टरी मेर े �े� म� बनाए, तो जो मेरा िपछड़ा �े� है, वहा ं रोजगार  

उपल�ध भी होगा । वह टोमैटो कैच-अप रलेवे म� भी काम आ जाएगी और स��ल हाल रलेवे क� टीन 

म� भी म�ने देखा िक बह�त काम आती है । यिद ऐसा ह�आ तो मेर ेिकसान� का भला हो जाएगा । एक 

�पये िकलो म� वह टमाटर िबकता है । िकसान कहता है िक एक �पये से �या होगा? वह टमाटर 

अपनी भ�स� को या दूसर ेजानवर� को डालता है, लेिकन भ�स और गाय भी टमाटर रोज-रोज नह� 

खात�, जैसे लोग रोज-रोज एक ही भोजन नह� करते ह�, गाय-भ�स� को भी थोड़ा-सा च�ज चािहए । 

 महोदय, आज गाय और भ�स भी अ�छा दूध देने लग गई ह� । हमार ेयहा ंबनास डेयरी है । म� 

िग�रराज िसंह जी स ेभी िनवेदन क�ंगा िक हम यहां दो लाख लीटर दूध द ेरहे ह� । जैसे गजुरात म� 

�ािंत आई थी, एक प�रवार एक करोड़ �पये का दूध महेसाणा म� बेचता है । मेर े�े� के िकसान� का 

दो लाख लीटर दूध बनास म� जा रहा है । मेरा आपसे िनवेदन है िक उस बनास डेयरी पर कभी-
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कभी इंटर�टेट क� पाबदंी लग जाती है । मेरा िनवेदन है िक इसे कृिष से जोड़ा जाए, �य�िक 

पशपुालन और कृिष एक ही है । मेरा िनवेदन है िक इंटर�टेट नह� होना चािहए । जैसे म� अपना धान 

कह� भी बेच सकता ह�,ं वैसे ही मेरा दूध भी रोका न जाए और बनास म� जो दूध जा रहा है, उस दूध 

के �ोिफट का िह�सा भी हम� िमले, जो बनास से हम� नह� िमल रहा है । वह िह�सा हम� िदलाने के 

िलए �पाला साहब आपको कुछ करना पड़ेगा, �य�िक हम कह� न कह� तो कृिष से जड़ेु ह�ए ह� । 

…(�यवधान) अजु�न जी क� बेटी भी वह� �याही ह�ई है । इ�ह� भी बह�त बड़ी सम�या है, इसिलए इ�ह� 

भी यह चीज देखनी चािहए । …(�यवधान) महोदय, आप िकसान के िवषय म� घंटी मत बजाइए । 

मेरा आपसे िनवेदन है िक इसके अलावा िकसान� क� खेती के जो औजार ह�, जैसे 40 हास�पॉवर 

का �ै�टर है, वहा ंए�चअुल 20 हास�पॉवर का �ै�टर लगना चािहए । यिद 20 हास� पॉवर म� वहा ं

काम हो सकता है, तो वहा ं40 हास� पॉवर का �ै�टर �य� देना, इस तकनीक को भी कृिष िवभाग 

को चैक करना चािहए और उनके औजार� को िकसान� के मापदडं के अनुसार करना चािहए, तािक 

डीजल वगैरह क� खपत वहा ं�यादा न हो और िकसान� को भी उसका फायदा िमले । 

 महोदय, मेरा एक िनवेदन यह है िक अगर िकसान� को ऊपर लाना है, उनक� आय को 

दोगनुा करना है, तो कृिष से सबंंिधत िजतने भी यं� ह�, िजनके बार ेम� कमेटी क� �रपोट�  भी है, हम� 

उस पर भी �यान देना चािहए । उदाहरण के तौर पर, हमार ेयहा ँखेजड़ी होती है । ‘हर मेड़ पर पेड़’ 

योजना लागू क� गई है, इसके िलए म� सरकार को ध�यवाद देता ह� ँ। इसके तहत अनदुान देकर हम 

िकसान� को खेजड़ी और झाल लगाने के िलए �ो�सािहत कर� िक हर मेड़ पर इन पेड़� को लगाओ । 

हमार ेिब�ोई समाज के 363 लोग खेजड़ी के िलए शहीद ह�ए थे । राज�थान म� इसे हम तलुसी के 

�प म� पूजते ह� । खेजड़ी क� जो सांगरी होती है, उस केर-सांगरी क� स�जी को सब लोग चाव से 

खाते ह� । यह ह��ेड पस�ट ऑग�िनक है । म�ने कमेटी म� एक बार यह िवषय रखा, उ�ह�ने कहा िक 

यह तो जगंली पौधा है । उसके दो िदन पहले एक स�माननीय पूव� �धान मं�ी जी ने अपने खाने म� 

केर-सांगरी क� स�जी रखी थी और उस थाली का रटे लगभग सात हजार �पये आया था । म�ने 

कहा- आप यह कैसे कह रहे ह�, जगंली स�जी तो सब लोग खा गये । यह जगंली नह� है, यह तलुसी 
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त�ुय है और ह��ेड पस�ट ऑग�िनक है । झाल होता है, उसम� पीलू आते ह�, उस पीलू क� कोकड़ी 

बनती है, िजससे लू नह� लगती है, उसका तेल भी हे�थ के िलए बह�त अ�छा होता है । अगर ये 

सारी चीज� हम कर�, तो िकसान� का उ�थान होगा । इसके िलए मेरा िनवेदन है िक आप हम� ज�र 

मदद कर� । कृिष मं�ी महोदय से मेरा िनवेदन है िक वे िकसान� के उ�थान के िलए थोड़ा और कदम 

उठाए ँ। मनरगेा को इससे जोड़ा जाए ।  

 मेर े �े� क� एक और सम�या है । माही बैराज के पानी से सबंंिधत मागँ बह�त परुानी है । 

पहले गजुरात और राज�थान सरकार� के बीच एक समझौता ह�आ था, वह नाथूराम जी ने िकया 

था । उस समय नम�दा का पानी हम� दनेे वाले थ,े लेिकन नम�दा का पानी कम आया । जो माही का 

पानी है, ªÉÉÊn उसके एवज म� आप हम� दांतीवाड़ा डैम से थोड़ा पानी द�गे, तो शायद मेर े �े� के 

अतंग�त भीणमाल, जालौर और िसरोही म� पानी क� सम�या का समाधान हो सकेगा । 
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*SHRI G.M. SIDDESHWAR (DAVANAGERE):  Mahatma Gandhi ji said the 

soul of India is in the rural parts of the country.  To make the life better for our 

farmers, the Hon’ble Prime Minister Shri Narendra Modi Ji has implemented 

several programmes.  The Union Government has emphasized on private 

investment in infrastructure for agriculture to achieve the target of doubling the 

income of farmers by 2022.  This budget has given priority to zero budget 

farming and also to investment in agro-based industries.  Besides this, the 

Government has proposed to provide better marketing avenues, remunerative 

prices to agriculture produces, setting up of 10 thousand farmer organizations 

all over the country, all these are welcome steps. 

          The Union Government has also taken steps to encourage fodder 

production, preservation and conservation of milk, establishment of  e-market, 

eNAM in the country.  Our Hon’ble Prime Minister is taking all these pro-farmer 

initiatives to strengthen the hands of our Annadata, the food provider.  As far 

as social security is concerned our NDA Government under the able 

leadership of Shri Narendra Modi ji has given a significant priority to farmers by 

taking measures such as Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana, etc.  I appreciate 

the government for its commitment to extend the social security cover to 

farmers also. 

 

 

                                    
*  English translation of the speech originally laid on the Table in Kannada. 
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          I would like to mention that our Hon’ble Prime Minister Shri Narendra 

Modiji introduced various pro-farmer schemes during the last five years.  

Achieving self sufficiency in the production of Neem -coated urea is one of 

them.  It has helped to double the yield of agricultural crops. 

          Our Government has issued crores of soil health cards to farmers to 

enable them to maintain the fertility of their land at the desired level.  Pradhan 

Mantri Krishi Sinchai Yojana has been successfully implemented and more 

areas have been covered under the irrigation scheme.  About  dozens of such 

programs brought  new hope in the life of our farmers.  I wholeheartedly 

congratulate our Hon’ble Prime Minister for all these achievements. 

         The Government may introduce as many schemes as it can be, but the 

responsibility of implementation of schemes is lying on the officials of the 

Departments. 

          I would like to point out that PMFBY is not effectively implemented in my 

District, due to negligence on the part of the officials of the Government and 

also the authorities of insurance companies, which are selected by the State 

Government.  Farmers are deprived of the benefits of the PMFBY in my 

Davanagere Lok Sabha Constituency.  There were 31176 farmers registered 

under the said Bima Yojana in the year 2016-17.  They paid Rs.17.80 crores 

as premium for their crop insurance policy.  The insurance companies were to 

distribute about Rs.52 crores to the farmers.  However, only Rs.48 crores, 

were distributed to 27557 farmers. 1140 farmers are yet to receive Rs.4.15 

crores from the insurance companies. 
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          Similarly during the year 2017-18, about 79711 farmers were registered 

for Insurance cover and paid Rs.70.72 crores as premium.  However, the 

insurance companies have paid about Rs.12.20 crores  insured money to 

11185 farmers.  However, remaining 68526 farmers were not paid their due 

amount by the insurance companies. These many farmers were disqualified to 

receive the insurance amount due to negligence on the part of insurance 

companies. 

          For the year 2018-19 about 12285 farmers were registered for insurance 

cover and paid Rs.10.70 cores as premium.  However, till date the insurance 

money is not sanctioned. 

          In the current year 2019-20 only 4850 farmers have been registered 

under PMFBY.  The decline in the number shows that the scheme is not 

implemented successfully due to negligence of the officials of the department 

and also of the insurance companies. 

         For the last one and half year farmers have not been paid their due 

amount.  Under these circumstances, how can farmers come forward to 

continue with the insurance scheme by paying the premium?  For the last two 

years there is severe drought in Davanagere.  The Government of Karnataka 

has officially declared it as a drought-hit district for the two consecutive years.  

Even though the insurance companies are not paying the beneficiary farmers 

their legitimate amount covered under the insurance schemes. 
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          Another point  I would like to mention that while preparing the list of crop 

loss at the Gram Panchayat level, the officials concerned are not conducting 

the survey in an appropriate manner.  The wrong entries are made by them.  

For example in their report the name of ‘Paddy’ is entered in place ‘Jowar’.  It 

is due to such irregularities and wrong entries made by the officials of the 

department, the poor farmers are deprived of their due benefits under the 

insurance scheme. 

          So, I would like to suggest that the Government should consider to 

entrust the responsibility of crop insurances schemes to government 

sponsored insurance companies instead of involving the private insurance 

companies into it. 

I would like to request the Union Government to issue necessary 

directions to the State Governments to ensure proper implementation of the 

Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana and also to release all the arrears of the 

farmers under the insurance scheme to protect the interest of the farmers. 
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�ी स�यद ईम�याज ज़लील (औरगंाबाद): माननीय सभापित जी, जब िव� मं�ी जी ने बजट 

भाषण िदया, तो उसम� बह�त-से आकँड़े बताए गए थे । वे आकँड़े कुछ ऐसे आकँड़े थे, िज�ह� सनुकर 

सरकार ने अपनी पीठ तो थपथपा ली, लेिकन म� आपके सामने कुछ ऐसे आकँड़े रखने वाला ह�,ँ 

िज�ह� सनुने के बाद इस सदन म� मौजूद हर सद�य, चाहे वह स�ाधारी हो या िवप� का हो, हरेक 

का सर शम� से झकुना चािहए ।  

 मेर ेपास जो आकँड़े ह�, वे बताते ह� िक वष� 2015 से 2018 के बीच, म� िजस रा�य से आता 

ह�,ँ उसे महारा�� कहते ह� । महारा�� म� इन चार साल� म� 12,021 िकसान� ने आ�मह�याए ँक� ह� । 

यानी आप हर साल का एवरजे िनकाल�, तो 3,008 िकसान हर साल मौत को गले लगा रहे ह� । 

अगर आप यह कह� िक ये आकँड़े तो वष� 2018 तक के ह�, अब तो अ�छे िदन आ गये ह�, तो वष� 

2019 क� जनवरी से चार महीन� के भीतर ही 808 िकसान� ने आ�मह�याए ँक� ह� । कह�-न-कह� 

सरकार क� नीितया ँकुछ गलत हो रही ह�,  िजनक� वजह से हर रोज़ िकसान आ�मह�याए ँकर रहे 

ह� ।  

 म� िकसान नह� ह�,ँ लेिकन म�न ेएक प�कार क� हैिसयत से अपने िकसान� क� पीड़ा को 

देखा है । जब िकसी िकसान क� मौत होती थी, तो हम उसे कवर करने के िलए जाते थे । आिखरी 

म� एक ऐसी बात हो गई थी, हमार ेअंदर का ज़मीर भी मर चकुा था, हर रोज जाकर हम िकसान� क� 

आ�मह�याओ ंको कवर करते थे । आज अगर एक िकसान मरता है, तो अखबार� म� उसक� खबर� 

नह� आती ह� । वह इसिलए नह� आती ह� �य�िक यह रोज़मरा� क� बात हो गई है । कहा जाता है िक 

हर रोज िकसान मरता है, तो यह कौन-सी बड़ी बात है । हम कौन-सी खबर छाप�गे? पहले यह होता 

था िक एक िकसान क� मौत पर पूर ेदेश म� चचा� होती थी । लेिकन आज महारा�� जैसे �गितशील 

रा�य म� यह हो रहा है । वहा ँ िकसका रा�य है, ह�क़ूमत िकसक� है? कह�-न-कह� यह नीितय� म� 

खािमय� क� वजह से हो रहा है । अगर महारा�� क� सरकार यह दावा कर रही है िक उसने जल 
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य�ु िसवाड़, जो महारा�� सरकार क� वाटर कंज़व�शन क� एक �लैगिशप �क�म है, के िलए नौ 

हजार करोड़ �पये खच� िकए ह�, तो उसके बावजूद िकसान आ�मह�याए ँ�य� कर रहे ह�?  

 वष� 2017 म� महारा�� सरकार ने कहा िक िकसान आ�मह�याए ँइसिलए कर रहे ह� �य�िक 

वे कज� के बोझ तले दबे ह�ए ह� । महारा�� सरकार को के�� सरकार ने पैसे िदए और एक लोन वेवर 

�क�म लाई गई । 

 एक लोन-वेवर �क�म लाई गई और उसका बड़ा ज� मनाया गया । जून, 2017 म� जब यह 

लोन-वेवर �क�म आई तो हम� यह अहसास िदलाया गया िक िकसान� क� सारी परेशानी ख�म हो 

गई है । महोदय, उस लोन-वेवर �क�म के आने के बाद से लेकर आज तक साढ़े चार हज़ार 

िकसान� ने आ�मह�या क� है । आप बड़ी-बड़ी बात� करते ह� । हमने सनुा है िक आपने पीठ 

थपथपाई है ।  

आपने कहा था िक वष� 2019 तक इस रा�य को आप ट�कर म�ु रा�य बनाएगें । वष� 

2019 आ गया है । िपछले साल 1,800 ट�कस� इ�तेमाल ह�ए थे । इस साल सात हज़ार ट�कस� के 

ज�रये लोग� तक पानी पह�ंचाया जा रहा है । आपने अपने भाषण म� यह कहा था िक वष� 2022 तक 

हम िकसान� क� आमदनी दोगनुी करने वाले ह� । पूर ेदेश का िकसान टकटक� लगाए िव� मं�ी के 

भाषण को सनुता रहा, इस उ�मीद के साथ िक हमने इस सरकार को इतना बह�मत िदया है, 

इसिलए हम सरकार से यह पूछना चाहते ह� । वह िकसान आपसे सवाल कर रहा है िक वष� 2022 

तक आपने िकसान� क� आमदनी दोगनुी करने का जो वादा िकया है, वह आप िकस तरह पूरा 

करने वाले ह� । आप यह जानते ह� िक यह ममुिकन ही नह� है, इसीिलए बजट भाषण के अदंर 

इसका िज़� ही मत करो, लोग ख़दु ब ख़दु भूल जाएगें, लेिकन हम आपको भूलने नह� द�गे, हम 

आपको याद िदलाते रह�गे, हम आपको याद िदलाते रह�गे िक आपका यह वादा था, आप यह वादा 

पूरा नह� कर पा रहे ह� । 

सभापित महोदय, हम जानते ह� िक िकसान� क� आमदनी बढ़नी चािहए, लेिकन यह उस 

व� ममुिकन होगा, जब आप �रसच� एडं डेवलपम�ट के ऊपर �यादा खच� कर�गे । आपक� 
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इकोनॉिमक सव� क� �रपोट�  बताती है िक भारत म� ए�ीक�चरल �रसच� एडं डेवलपम�ट के ऊपर हम 

िसफ�  0.37 परस�ट ऑफ ए�ीक�चरल जीडीपी खच� करते ह�, जबिक हक�कत यह है िक िजतने भी 

�गितशील देश ह�, वे यह कहते ह� िक आपके ए�ीक�चरल जीडीपी का कम स ेकम एक परस�ट 

आपके ए�ीक�चरल �रसच� एडं डेवलपम�ट के ऊपर खच� होना चािहए । अगर आप यह कर पाते ह�, 

अगर आप �रसच� के अंदर नई-नई टै�नोलॉजी इं�ोड्यूस करते ह� तो यक�नन हम अपनी फूड 

िस�यो�रटी मज़बूत कर पाएगें, �ोडि�टिवटी को बढ़ा पाएगें और दूसरी बात यह है िक हम िकसान� 

क� आमदनी, जो िक बह�त ज़�री है, उसे भी बढ़ा पाएगंे ।  

सभापित महोदय, आज िकसान आ�मह�या कर रहा है । हम िकतनी भी बड़ी-बड़ी बात� कर 

ल� िक हम अतं�र� म� जा रहे ह�, हम बड़े-बड़े काम कर रहे ह� लेिकन आज हमार ेरा�य का, हमार े

देश का िकसान आ�मह�या कर रहा है, �य�िक हम िकसान� को कुछ नह� दे रहे ह� । दूसरी तरफ 

हम िकसान� के साथ कैसा छल कर रहे ह�, म� सरकार का �यान इस ओर आकिष�त करना चाह�ंगा ।  

महारा�� के अदंर गंगाखेड़ शगुर नाम क� एक कंपनी है । इस कंपनी का एक मैनेिजंग 

डायर�ेटर है, िजसने 20 हज़ार िकसान� के नाम के ऊपर �ॉप लोन देने के बोगस डॉ�यमु�ट्स 

तैयार िकए । एनफोस�म�ट डायर�ेटोरटे ने जब इं�वायरी क� तो पहले 100 करोड़ �पये िनकले, 

िफर 200 करोड़ �पये िनकले । आप लोग� ने तो आंकड़े दे िदए ह�ग ेिक आपने महारा�� के अदंर 

�ॉप लोन के इतने-सौ करोड़ �पये िदए ह� या इतने-हज़ार करोड़ �पये िदए ह� । महोदय, इस कंपनी 

का मैनेिजंग डायर�ेटर, जो अब जेल क� सजा काट रहा है, उसने 578 करोड़ �पये 20 हज़ार 

िकसान� के नाम के ऊपर बोगस तरीके से लूटे ह� ।  

माननीय सभापित : अब आप कन�लूड क�िजए । 

�ी स�यद ईम�याज ज़लील: सभापित महोदय, आपको मालूम है िक इसके अदंर 7 ब��स 

इनवॉ�वड ह� । िकसान परभणी का है, लेिकन उसे लोन कहा ंसे िदया गया है? उसे नागपरु से लोन 

िदया गया है । आज तक एक भी ब�क के डायर�ेटर या मैनेजर को अर�ेट नह� िकया गया है । यह 

पूरी सांठ-गांठ के साथ िकया गया था । …(�यवधान) 
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 सभापित महोदय, आपको हैरानी होगी िक ये जो 20 हज़ार िकसान ह�, िजनके नाम के 

ऊपर बोगस तरीके से कज़� उठाया गया है, उनम� से 100 िकसान ऐसे ह�, जो कई साल पहले मर 

चकेु ह� । मर ेह�ए िकसान� के नाम के ऊपर यह कज़� उठाया जा रहा है । 

माननीय सभापित : �लीज़, अब आप समा� क�िजए । 

�ी स�यद ईम�याज ज़लील: सभापित महोदय, यह हक�कत है । …(�यवधान) हम यह आईना 

आपको िदखा रहे ह� । …(�यवधान) अगर इसके ऊपर चचा� नह� होगी, अगर आप जो वाद ेकर रहे 

ह�, वे वाद ेअगर आप पूर ेनह� कर�गे और िसफ�  यही कह�गे िक देश के अदंर अगर बा�रश भी हो रही 

है तो मोदी साहब क� वजह से हो रही है, धूप भी आ रही है तो मोदी साहब क� वजह से आ रही है, 

इस तरह आप कब तक अपनी पीठ थपथपाएगें? कुछ हक�कत बात� के ऊपर भी �यान देने क� 

ज़�रत है । आपका बह�त-बह�त ध�यवाद । 
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*  DR. SUJAY VIKHE PATIL (AHMEDNAGAR): I would like to express my 

views  on Demands for Grants for Ministries of Agriculture and Famers' welfare 

as well as Rural Development. It is a matter of great pleasure and satisfaction 

that the budgetary estimate for the Agriculture Ministry for 2019-20 is 140 per 

cent higher than that for the year 2018-19 at Rs 57,600 crore. In this Budget, 

the government aims to invest widely in agriculture infrastructure and allied 

areas, and has also sought support from private entrepreneurship for value in  

farm sector especially in food processing industry. Against the Budget 2018-19 

(revised) estimates of Rs 86,602 crore for agriculture and allied activities, the 

Budget 2019-20 proposed to invest 1,51,518 crore in this sector. Due to 

sincere effort so four Government, the agricultural and allied sectors in India 

have grown at an annual growth rates of nearly 2.9 per cent from 2014-15 to 

2018-19. Women's participation in agriculture has also been increasing with 

13.9 per cent in 2015-16 from 11.7 per cent in 2005-06.  

Our Hon’ble PM has rightly said that one of the methods of boosting the 

economy is to see farmers as wealth creators of the nation and not merely as 

food producers. He further added, "We are now looking at farmers as 

exporters. There is tremendous potential for our farmers to grow 

exponentially." Keeping in view the policy of our beloved Prime Minister Shri 

Narendra Modi Ji, Honourable Finance Minister has focused this year's budget 

                                    
*  Speech was laid on the Table. 



16.07.2019                                                                                                       487 

 
on "gaon, gareeb and kisan (villagers, poor and farmer)". While presenting the 

current year's Budget, she has tried to take care of every aspect of 

Agriculture, Farmers welfare and Rural economy. For fisherman, she 

announced Pradhan Mantri Matsya Sampada Yojana in order to plug gaps in 

the fisheries value chain. The Government has carved out Ministry of 

Fisheries, Animal Husbandry and Dairying and an amount of Rs 805 crore has 

been allocated to Pradhan Mantri Matsya Sampada Yojana (PMMSY) to 

address critical gaps in the value chain, including infrastructure; 

modernization, traceability, production, productivity, post-harvest management 

and quality control.  

She took steps to promote traditional industries around bamboo, honey 

and textiles. The finance minister pledged to "invest widely in agricultural 

infrastructure" and said the government will go back to the basics on one 

count: zero budget natural farming (ZBNF). ZBNF is a farming method which 

relies on a mix of cow dung, urine and jaggery as the primary soil nutrient 

instead of chemical fertilizers. I am sure that zero budget natural farming will 

help a lot to pull the farmer out of the debt trap and also improve crop 

productivity. The steps such as these can help in doubling our farmers' income 

on the occasion of 75th year of our independence.  

In the Budget it has been further pledged to create 10,000 new 

farmer producer organizations to ensure improved bargaining power for 

farmers while purchasing inputs and during selling their harvest. The 
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Government will ensure that farmers benefit from the electronic national 

agricultural market, or e-NAM.  

At present, the primary challenge before our government is to keep up 

to its target of doubling farmer incomes by 2022 and in this budget a number 

of important steps have been taken in this direction. In fact, the budget has 

tried to reduce financial stress and boost complementary income 

opportunities for farmers towards the goal of doubling farmers' income by 

2022. The direct income support of Rs. 6,000 per year will also help it get 

closer to the goal. The Government is also working to provide farmers 

access to wider markets, cold chain and processing facilities so that they 

can earn better prices for their crop after harvesting season is over.  

In her budget speech, Sitharaman Ji has tried to encourage farmers to 

adopt dairying by creating infrastructure for cattle feed manufacturing, milk 

procurement, processing and marketing and following this policy, our 

"annadata" (a reference to farmers) will turned into "urjadata" (energy 

provider) in the days to come.  

As far as the rural development is concerned, the total allocation for 

rural development has been increased from Rs 1,35,109 crore in 2018-19 to 

1,40,762 crore this fiscal. The Government has allocated Rs 80,250 crore for 

road construction in rural areas in Budget 2019-20. To give a push to rural 

infrastructure, Budget 2019-20 proposes to make 1.25 lakh km of roads 
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under Pradhan Gram Sadak Yojana under Phase III. This investment in rural 

areas will give necessary impetus to revive rural economy. The Budget also 

proposes to build 1.95 crore houses under Pradhan Mantri Awas Yojna in 

rural areas. Every single rural family will have electricity and LPG connection 

by 2022.  

Under SFURTI or the Scheme of Fund for Upgradation and 

Regeneration of Traditional Industries, 100 new clusters will be set up in 

2019-20 to enable 50,000 rural artisans to come into economic value chain.  

The spirit of the 2019 Union Budget - 'Reform, Perform, and 

Transform’ is the mantra to build a stronger economy for New India in the 

next few years. Transforming the lives of families in rural India through 

multiple 'yojanas' with higher standards of clean and healthy living is a much-

needed focus. We are happy to note that focused attention has been paid for 

welfare of farmers, fishermen and rural artisans. Making India self- sufficient 

will boost rural growth and enable agriculture to regain its pride of place, 

besides promoting rural employment.  

The Mahatma Gandhi National Rural Employment Guarantee Scheme  

(MGNREGS) has also been allocated Rs 60,000 crore. Given the drought-

like conditions in close to 40 per cent of India's districts this year and deficit 

monsoon (until now), allocation to MGNREGS has been kept on higher side.  
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All rural households will be provided with piped water supply by 2024 

under the Jal Jeevan Mission. The allocation to the National Rural Drinking 

Water Mission has been increased by 81.8% over the revised estimate of 

2018-19. The allocation for this year is Rs 10,001 crore, as compared to Rs 

5,500 crore in 2018-19(revised estimate). Swachh Bharat Mission· wiiI be 

expanded to undertake solid waste management in every village. Allocation 

to National Livelihood Mission has also been increased by Rs 3,481 crore 

(55.3%) over the revised estimates of 2018-19.  

Considering the need for a strong consumption stimulus, PM Kisan 

Scheme could well be at the centre of the grand scheme of things in the 

upcoming Budget.  

Despite its launch early this year, "traction of the PM Kisan scheme has 

been slow, with only 27 per cent of beneficiaries being identified so far. I 

request all the states to hasten the process of identification of farmers and 

disbursements under the scheme.  

As our Honourable PM Modi rightly said, this budget is for a 'New India', 

has a roadmap to transform the agriculture sector of the country. I once again 

congratulate our Finance Minister Smt. Nirmala Sitharam Ji for presenting the 

budget which has taken care of every aspect of Agriculture, Farmers' Welfare 

as well as rural economy. I am sure that this budget will transform the life of all 

the rural people and will help in evolution of a strong 'New India'. In fact, it is a 

citizen friendly, development friendly and future oriented budget.  
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With these words, I once again support the demands for grants for the 

Ministry of Agriculture and Farmers' Welfare as well as Rural Development.  
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20.00 hrs 

�ी हनुमान बेनीवाल (नागौर): सभापित महोदय, ध�यवाद । आपने मझेु �ामीण िवकास तथा कृिष 

और िकसान क�याण मं�ालय के िनयं�णाधीन अनदुान क� मांग� पर हो रही चचा� पर बोलने का 

मौका िदया । म� अपनी  पाट� क� तरफ से सार े िवधयेक� के  साथ-साथ  जो बजट आया है और 

जो िडमा�ड्स ह�, उनका समथ�न करता ह�ं । आज चचा� गांव, िकसान और �ामीण िवकास पर हो 

रही है । िनि�त �प से आजादी के 70 साल बाद �धान मं�ी जी ने िकसान क� सधु ली । म� उस 

चीज का सा�ी ह� ंिक 7 िदस�बर 2016 को नागौर क� धरती से म�ने 5 लाख लोग� को लेकर ह�ंकार 

भरी थी । स�पूण� कज� माफ� व म�ुत टोल के िलए म� राज�थान सिहत पूर ेदेश के िकसान� के िलए 

लड़ाई लड़ रहा था । उसके बाद म�य �देश और देश के  िविभ�न िह�स� के अदंर बड़े आंदोलन 

ह�ए । म� �धान मं�ी जी को ध�यवाद दूगंा िक उन आंदोलन� के अदंर कोई भी हताहत नह� ह�आ, 

केवल मामूली छोटी-मोटी झड़प� ह�ई थ� । िकसान� का भला करने के िलए एक िदन म� सोच ल� और 

सारा कज� माफ हो जाए, यह स�भव नह� है । कज� माफ� के िलए बह�त बड़ी योजना बनाई गई और 

िकसान स�मान िनिध म� आजादी के 70 साल बाद 6 हजार �पये ��येक िकसान के खाते के अदंर 

गये, चाहे उस िकसान क� 200 बीघा जमीन हो, चाहे 100 बीघ जमीन हो,  चाहे 50 बीघा जमीन 

हो । �धान मं�ी जी िनि�त �प से िकसान के िलए कुछ करना चाहते ह� । एक िदन म� सारी बात� 

नह� हो सकती ह�, �य�िक 70 साल के गड्ढे खदुे ह�ए ह� । इनको वापस भरने म� टाइम लगेगा । पांच 

साल िनकल गए ह� । इन पांच साल� म� जो योजनाए ंआई ं, उनम� नदी-नाले जोड़कर िसंिचत �े� 

बढ़ाकर िकसान� को म�ुय धारा के अदंर जोड़ा गया है । यह �धान मं�ी जी क� योजना है । म� कृिष 

मं�ी तोमर साहब, परषो�म �पाला साहब और कैलाश चौधरी जी को ध�यवाद दूगंा, जो कृिष से 

जड़ेु ह�ए ह� । अभी दो-तीन िदन पहले इ�ह�ने एक काय�शाला का आयोजन िकया था । उसम� पूर ेदेश 

के साइंिट�ट आए थे, जन�ितिनिध आए थे और िकसान भी आए थे । अगर हम राजनीित से ऊपर 

उठकर बात कर� तो आजादी क� लड़ाई के अदंर सबसे �यादा िकसी ने शहादत दी है और आज 
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भी देश क� सीमाओ ंक� र�ा करते ह�ए कोई शहीद होता है तो वह िकसान का बेटा है । वह सीने पर 

गोली खाकर भारत माता क� र�ा करता है । हम� िकसान� को बह�त कुछ देना होगा । आज 

�यादातर इलाके सूखे ह�ए ह� और कई इलाके बाढ़��त ह� । हर आदमी को अपने वोट क� िचंता 

पड़ी है, लेिकन िकसान क� िचंता िकसी को नह� है । …(�यवधान)  

माननीय सभापित: आप भाषण पर �यान रिखए, �य�िक समय सीिमत है । 

�ी हनुमान बेनीवाल : सभापित महोदय, अं�ेज� के शासन काल से लेकर सामंती शासन, अकाल 

और बाढ़ से 70 साल क� �यव�था के अदंर िकसान अपने सघंष� और िह�मत से लड़ता रहा है । हर 

बार उसको स�जबाग िदखाए गए, सपने िदखाए गए, लेिकन उसके सपन� को मूत� �प और धरातल 

पर लाने का काम इस सरकार ने िकया है । वष� 2014-19 और वष� 2019-24 के काय�काल म� 

िनि�त �प से मोदी जी क� सरकार िकसान� को बह�त कुछ देने क� सोच रही है । लगभग एक साल 

के अदंर 1 लाख 40 हजार करोड़ �पये िकसान क�याण कोष  म� खच� ह�गे । यह बह�त बड़ा बजट 

है । म� �धान मं�ी जी से चार-पांच िदन पहले िमला था । उ�ह�ने मझुसे कहा िक हर �यि� आकर 

मझेु सीधा सझुाव द ेसकता है । हमार ेसार ेमं�ी जी बैठे ह� । िकसान� के महकमे भी इनके पास ह� । 

पशपुालन, मछलीपालन ये सार े िवषय िकसान� से जड़ेु ह�ए ह� और गांव� से जड़ेु महकमे ह� । 

सभापित महोदय, मझेु दो-चार िमनट बोलने के िलए  और दीिजए । हम रात के 12 बजे तक बैठ 

ल�गे । …(�यवधान) 

माननीय सभापित: आप भाषण पर कॉ�स��ेट क�िजए । ये सब आपको िड�टब� करना चाहते ह� । 

आप िड�टब� मत होइए ।  

�ी हनमुान बेनीवाल: सभापित महोदय, िकसान� क� फसल खराब होती थी । उसम� राइडर लगा 

ह�आ था  िक  50 �ितशत फसल खराब होने पर ही मआुवजा िमलेगा, वह आपने 33 �ितशत 

िकया । उससे िकसान� को बह�त फायदा िमला है । पहले आप तहसील को इकाई मानते थे, िफर 

यह बात आई िक तहसील नह�, आपने गांव और खेत को इकाई माना, िजससे ��येक �यि� को 

मआुवज़ा िमल रहा है । आप फसल बीमा योजना लेकर आए ह�, इससे िकसान� को बह�त फायदा 
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ह�आ है । सभापित महोदय, उन कंपिनय� पर िनयं�ण िकया जाए जो फज� �ीिमयम लेती ह� । कई 

जगह� पर िकसान होिशयार नह� है और जानकारी के अभाव म� वह �लेम का दावा नह� करता है, 

िजससे कंपिनया ंउनका पैसा लेकर भाग जाती ह� । सभापित जी, िकसान 31 जलुाई तक फसल 

बीमा योजना करा सकते ह� । हमार ेराज�थान के अंदर और देश के कई िह�स� म� बरसात नह� ह�ई 

है तो म� माननीय मं�ी जी से आ�ह क�ंगा िक इसको 31 जलुाई से बढ़ाकर 31 अग�त कर िदया 

जाए । इसके िलए एक महीना बढ़ाया जाए, तािक िकसान� को राहत िमल सके और फसल बीमा 

का पैसा भी िमल सके । 

जालौर से आन ेवाले हमार ेमाननीय सांसद ने कहा िक हमार ेदेश क� 80 �ितशत आबादी 

आज कृिष काय� से जड़ुी ह�ई है । गांव के लोग आज िनि�त �प से टकटक� लगाकर देख रहे ह� िक 

लोक सभा चल रही है । हर िकसान का बेटा पूछ रहा है िक मोदी जी हमार ेिलए �या कर रहे ह�? 

पहले भी सरकार� थ�, लोक सभा चलती थी, लेिकन होता यह था िक हो-ह�ला करके लोग चले 

जाते थे । लेिकन हमने देखा है िक आज यहां काम भी हो रहा है, िबल भी पास हो रहा है और 

िकसान� क� बात भी क� जा रही है । माननीय िव� मं�ी जी ने बजट म� कहा िक ितलहन क� खेती 

पर जोर िदया जाए । दलहन के मामले म� हम आ�मिनभ�र हो गए ह� और ितलहन के मामले म� अगर 

हम आ�मिनभ�र हो जाते ह� तो िमलावटी तेल� से हमको मिु� िमलेगी और िजस तरह क� बीमा�रया ं

िमलावटी तेल� स ेफैल रही ह�, उनसे बचाव होगा । हम� ितलहन आयात नह� करना पड़ेगा । इन पर 

जोर देनी क� बात िव� मं�ी जी ने कही है ।  

 सभापित महोदय, कृिष मं�ालय के बजट म� 1 लाख 30 हजार 485 करोड़ �पया आवंिटत 

ह�आ । �धान मं�ी िकसान स�मान िनिध योजना आजादी के बाद पहली बार हमार ेयहां पह�ंची । 

मेरा कृिष मं�ी और कृिष रा�य मं�ी जी से िनवेदन है िक िपछले 5 साल� म� िकसान� को िजन 

मह�वपूण� योजनाओ,ं जैसे पीएम कृिष िसंचाई योजना, फसल बीमा योजना आिद क� जो श�ुआत 

मोदी जी ने क� है, उनके और अिधक बेहतर प�रणाम कैसे आए,ं इस सबंंध म� कारगर कदम उठाए 

जाए ं । आिथ�क सव��ण, 2018 क� जो �रपोट�  थी, उसम� हमार ेदेश म� 14.2 करोड़ हे�टेयर भूिम 
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कृिष यो�य बताई गई और देश का 52 �ितशत िह�सा अिनयिमत िसंचाई और मानसून पर िनभ�र 

है, इसिलए म� माननीय �धान मं�ी जी से अनरुोध क�ंगा िक कृिष और िकसान क�याण मं�ालय 

को और अिधक मजबूत कर� तथा स�म बनाए ं।  

 सभापित महोदय, भारत क� जनगणना को अगर दखे� तो 2001 स े2011 के म�य देश म� 

86 लाख िकसान कम हो गए, इसिलए बजट म� पहल क� गई है । इससे �ामीण �े�� म� रोजगार 

बढ़ेगा । इसम� और अिधक �यापक बदलाव करने क� आव�यकता है । राज�थान म� 63 �ितशत 

िकसान� के पास औसतन 1.90 हे�टेयर जमीन है । 2016-17 म� मािसक आय औसतन 9 हजार 

�पये थी, जबिक कई िकसान� क� आय इससे कम भी थी । मेरा मं�ी जी से यह भी िनवेदन है िक 

देश के अदंर भ�डारण क� बिुनयादी �यव�थाओ ंएव ंसिुवधाओ ंका भी अभाव है । अत: तेजी से 

भ�डारण क� �यव�थाओ ंएव ंसिुवधाओ ंको �वीकृत िकया जाए ।   

सभापित महोदय, म� माननीय �धान मं�ी जी को ध�यवाद दूगंा िक जो �वामीनाथन आयोग 

बना था िक देश के अदंर िकसान आ�मह�याए ंकर रहे ह�, उनको कैसे बचाया जाए । �वामीनाथन 

आयोग क� आंिशक �रपोट�  जो पहली बार लागू ह�ई है, वह माननीय �धान म�ंी जी ने क� है । जो 

मंूग 4 हजार �पये म� िबकता था, वह 7 हजार �पये म� िबक रहा है । अत: मेरा िनवेदन है िक 

�वामीनाथन आयोग क� िसफा�रश� अगर कोई पूण��प से लागू कर सकता है, तो वह माननीय 

�धानमं�ी �ी मोदी जी ह� ।  

माननीय सभापित : आपक� �पीच पूरी हो गई । �ी एन.के. �ेमच��न जी ।  

�ी हनुमान बेनीवाल: सभापित महोदय, म� मा� आधा िमनट और लंूगा । जापान और अमरीका म� 

िकसान खेती करते ह� । वह 100 �पये खच� करते ह� तो उनको बाजार के भाव स े300 �पये िमलते 

ह� और हमार ेयहा ं100 �पये खच� करने पर िकसान को 57 �पये िमलते ह� । अगर ध�ना सेठ� का 

3 लाख करोड़ �पये का कज� वष� 2014 से पहले माफ िकया जा सकता है, तो देश के िकसान� का 

भी सपूंण� कज� माफ होना चािहए, मेरी यह मांग आदरणीय �धान मं�ी जी से है ।  

माननीय सभापित : आदरणीय मं�ी जी । �ी बेनीवाल जी, �रकॉड� म� अब नह� जा रहा है ।  
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ससंदीय काय� म�ंालय म� रा�य म�ंी तथा भारी उ�ोग और लोक उ�म म�ंालय म� रा�य म�ंी 

(�ी अजु�न राम मेघवाल): िडनर क� �यव�था का �ॉपल� अनाउंसम�ट नह� ह�आ था । िडनर क� 

�यव�था िन�नवत ्है:   

For MPs    –  Room No. 70, Parliament House, Ist Floor 

For Media    – Room No. 73, Parliament House, Ist Floor 

For Staff   –  Room No. 74, Parliament House, Ist Floor 

For Security Personnel  –  PLB Canteen 
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*DR. NISHIKANT DUBEY (GODDA): I support the Demands for Grants 2019-

20 on Agriculture. To promote the use of fertilizers by farmers, the central 

government provides a fertilizer subsidy to the producers of fertilizers. In 2017-

18, Rs.70,000 crore has been allocated for fertilizer subsidy, which is the 

second biggest expenditure on subsidy after food subsidy.  

Allocations for fertilizer subsidy have been increasing at an annual rate 

of 11.4% between 2000 and 2016. Of the subsidy allocated for 2017-18, Rs  

49,768 crore has been allocated for subsidy on urea. Figure 8 shows the trend 

in the fertilizer subsidy 2000-01 onwards.  

Currently the amount of subsidy to be given is determined based on the 

cost of production of the fertilizer company. Companies with a higher cost of 

production receive greater subsidies. This reduces the companies' incentive to 

reduce their cost of production. Although the consumption of urea has been 

increasing over the past decade, no new domestic production capacity has 

been added in the past 15 years.  

A Committee that examined the role of Food Corporation of India  

recommended that cash transfers should be made to farmers to replace the 

current fertilizer subsidy regime. This would allow farmers to choose  

fertilizers in the combination best suited to their needs, and help them to fix the 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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fertilizer imbalance in soil. In the Union Budget 2016-17, it was  

announced that a direct benefit transfer program for fertilizers would be  

launched on a pilot basis in a few districts across the country. In July 2016, the 

government announced that it would be conducting pilot studies of direct 

benefit transfers in 16 districts in 2016-17.  

The consumption of chemical pesticides in the country has increased 

over the past few years, from 55,540 tonne in 2010-11 to 57,353 tonne in 

2014-15. Over this time period, the imports of pesticides also increased from 

53,996 tonne to 77,376 tonne. Issues with regard to the use of pesticides 

include use of low-quality pesticides, and a lack of awareness about pesticide 

use. The Economic Survey 2015-16 noted that the use of pesticides without 

proper guidelines has led to an increase in pesticide residue being found in 

food products in India.   

While the production of pesticides is monitored by the Ministry of 

Chemicals and Fertilizers, their usage is administered by the Ministry of 

Agriculture. There is a need to review the Insecticide Act, 1968, to provide for a 

regulatory framework for the pesticides sector. 6 The Standing Committee on 

Agriculture has also recommended that a Pesticides Development and 

Regulation Authority be created to regulate the manufacturing import and sale 

of pesticides in the country.  Other recommendations include developing an 

integrated pest-management system, which includes a mix of the mechanical 

and biological methods of pest control, and encourages the use of bio-
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pesticides.  

Quality seeds is another input necessary for agricultural productivity, 

and good quality seeds account for 20%-25% of increased crop productivity. 

55 seeds are regulated by the Seeds Act, 1966. The Act regulates the quality, 

production, and sale of seeds. The Seeds Control Order,1983 regulates the 

licenses to sell, export and import seeds. Three varieties of seeds commonly 

used are (i) farm-saved seeds, which account for 65%-70% of the total seeds 

consumption, (ii) commercially produced seeds of the breeder, foundation and 

certified varieties, and (iii) genetically modified and hybrid seeds.  

Agricultural seeds are produced by various agencies such as Indian 

Council of Agricultural Research and its research institutions, state agricultural 

universities, national and state seeds corporations. The private sector has also 

started playing a role in supplying some seeds such as hybrid maize, bajra, 

cotton and sunflower. Some of the challenges identified in the development 

and distribution of quality seeds are (i) access to quality seeds, and (ii) 

inadequate research support.  

About 30%-35% of the total seeds available are produced by private and 

public sector companies, and farm bred seeds account for the remaining 

seeds.18 While farmers can develop certain varieties of seeds from the crops 

harvested on their land, high-yielding varieties of seeds have to be purchased 

from the market. The cost of these varieties is too high for marginal and small 



16.07.2019                                                                                                       500 

 
farmers to afford, thus disincentivising them from purchasing these varieties 

43. The Economic Survey 2015-16 has recommended bringing in more players 

into the production of seeds, to improve their availability in the  

market and also reduce their prices.  

Genetically modified (GM) seeds are those where certain genes are 

modified to develop traits such as a resistance to pests and herbicide, and 

increased productivity. Bt cotton is currently the only approved GM technology 

seed in India. It was adopted in India in 2002 and as of 2014, 92% of the area 

covered by cotton uses Bt cotton.57 After releasing Bt cotton in the country, 

the crop's yield increased from 190 kg ha in 2000-01 to 461 kg/ha in 2014-

15.58 Over the years, various GM crops such as Bt brinjal have been 

developed, but they have not received the regulatory approval to be released 

in Indian markets. Under the existing regulatory process, the Genetic 

Engineering Appraisal Committee (GEAC) under the Ministry of Environment, 

Forest and Climate Change, approves proposals for the commercial use of GM 

seeds.59 In September 2016, the GEAC invited public comments on a report 

authorising the environmental release of GE mustard.60,61 The Ministry of 

Environment is yet to provide the final approval for GE mustard to be released 

commercially.  

Mechanization is another aspect with a significant impact on agricultural 

productivity. The use of agricultural machinery in agriculture enables 

agricultural labour to be used in other activities. It makes activities such as 
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tilling, spreading of seeds and fertilizers and harvesting more efficient, so that 

the cost of inputs is offset. It can also make the useof labour in agriculture 

more cost-effective.  

The status of mechanisation in agriculture varies for different activities, 

although the overall level of mechanisation is still less than 50%, as compared 

to 90% in developed countries.62 The highest level of mechanisation(60%-

70%) is observed in harvesting and threshing activities and irrigation (37%). 

The lowest level of mechanisation is found. in seeding and planting. To 

increase productivity, equipment which is durable, light-weight and low cost, 

and also specific to different crops and regions should be made available for 

small and marginal farmers.  

Some challenges faced by farm mechanisation include different oil and 

climatic zones which require customised farm machinery, and smalll and 

holdings with lack of access to resources. Mechanisation should aim to  

increase agricultural efficiency by reducing the time and labour requirement, 

minimising wastage and reducing costs of labour.  

 After agricultural produce is harvested, it requires a robust storage  

infrastructure in order to minimize any losses due to adverse weather  

conditions or in the process of transportation. The quantity of food which is 

wasted during the harvest and post-harvest processes in the country has 

increased over the past five years.18 The highest losses are observed in the 

case of fruits and vegetables (4.6% - 15.9% of production in 2015), pulses 
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(6.4%-8.4%) and oilseeds (5.3% - 9.9%).  

Food wastage occurs at all levels of farming- the farmer, transporter, 

wholesaler and retailer. Some of the reasons for this wastage are crop 

damage, improper harvesting techniques, poor packaging and transportation, 

and poor storage. Some of the issues with the state of storage facilities in the 

country are inadequate capacity and poor conditions of storage.64 In cases 

where the storage capacity is found to be sufficient, the conditions of the 

godown are unfit, either because of the damp condition of the storage or 

because of its remote location.  

Food grains from the central pool are stored in warehouses managed by 

the Central Warehousing Corporation (CWC), under the Department of Food 

and Public Distribution. As of December 2016, the CWC was operating 438 

warehouses with a total capacity of 9.7 million tonnes. State Warehousing 

Corporations manage storage facilities at the state level. As of December 

2016, 19 such SWCs were operating 1,757 warehouses with a total capacity of 

26 million tonnes.  

Another system for the storage of agricultural commodities is the 

negotiable warehousing system, regulated by the Warehousing Regulatory 

and Development Authority. Under this system, farmers who store their 

produce are issued a receipt with details of the location of the warehouse, and 

the quality and quantity of the produce being stored. This receipt acts collateral 
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in case the farmer wants to access agricultural credit.66 As of 2015, a storage 

capacity of 118 million tonnes was with warehouses registered with the 

WRDA. Of this, 19 million tone was with the private sector, 15 million tonne 

with the co-operative sector, and the remaining with government storage.  

Since foodstuffs such as certain fruits and vegetables deteriorate faster 

and lead to wastage, they are stored at cold temperatures to reduce their 

perishability.68  Cold storage facilities in the country were set up by the Cold 

Storage Order, 1964 under the Essential Commodities Act, 1955. Some 

challenges identified in the development of cold storage in the country are 

delays in the process of changing land use from agriculture to industrial use, 

lack of tax exemptions accrued to cold storage for agricultural commodities, 

availability of power, and accessibility to farmers.  

The Mega Food Parks scheme was launched by the Ministry of Food 

Processing Industries in 2008.70.  The scheme aims to create a mechanism of 

linking agricultural production to the markets, by involving farmers, processors 

and retailers together in a cluster-based approach. Expected outcomes of the 

scheme would be a higher price for farmers from their produce, creation of 

high quality food processing infrastructure, reduction in food wastage, and 

creation of an efficient food supply chain, among others. The scheme is being 

implemented through a Special Purpose Vehicle set up under the Companies 

Act, 2013. As of July 2016, 42 mega food parks were sanctioned by the 

Ministry, of which 38 have been approved for implementation and 8 are 
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operational.  

Procurement of agricultural commodities is the purchase of food grains 

by the Central or State governments. The Food Corporation of India is 

responsible for the purchase, storage; movement, distribution and sale of 

agricultural produce.72 Minimum Support Prices are the prices at which the 

government purchases food grains from farmers.  

The largest procurement at MSPs is for rice and wheat. About a third of 

the wheat and rice produced in the country is procured by the Central 

Government. In 2015-16, 33% of the wheat and 30% of the rice produced in 

the country was procured by the Central Government. Note that India is a big 

exporter of wheat; in 2014-15, of the 90.8 million tonnes of wheat produced in 

the country, 28 million tonnes was procured for the central pool, and 29 million 

tonnes was exported.  

MSPs are the prices at which the Central Government purchases food 

grains from farmers. MSPs are fixed by the central government in order to 

ensure remunerative prices to farmers. Factors taken into consideration in 

determining MSPs include costs of cultivation and production, productivity of  

crops, and market prices.73 High MSPs of crops provide incentives to farmers 

to adopt modern technologies and farming practices, to increase the overall 

productivity of their crops. The government announces MSPs for 22 crops (and 

a fair and remunerative price for sugarcane), but the Public Distribution 
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System, for which grains are procured, primarily distributes wheat and rice to  

its beneficiaries. Since procurement is mainly carried out for wheat and rice, 

farmers have focused on the cultivation of these crops over other crops such 

as pulses and oilseeds.37 Table 17 in the Annexure shows the MSPs for crops 

from 2005-06 to 2015-16.  

Although MSPs are declared for various crops, procurement at these 

prices mainly happens for wheat, rice, sugarcane and cotton, in a few 

states.74 As a result, in procuring states, farmers focus on cultivating these 

crops over other crops such as pulses, oilseeds, and coarse grains. MSPs are 

declared prior to each sowing season (in June and October) so that farmers 

are aware of the minimum price the government will offer for their produce. 

This is meant to encourage them to increase their investment in the production 

of crops. 74 In a report to measure the efficacy of MSPs, the NITI Aayog found 

that a low proportion of farmers (10%) was aware of MSPs before the sowing 

season. 62% of the farmers were informed of MSPs after sowing their crops. 

The pricing policy of MSPs would be effective only if farmers are aware of it at 

the time of deciding what crops to grow. The NITI Aayog recommended that 

the awareness level of farmers regarding MSPs must be increased and the 

mediums of dissemination of this information must be strengthened.  

   Other issues with the implementation of the MSP regime include 

long distances to the procurement centres, increasing cost of transportation 
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for farmers, irregular hours of the procurement centres, lack of coverage 

storage godowns and inadequate storage capacity, and delays in the 

payment of MSPs to farmers.74 The NITI Aayog notes that the agricultural 

pricing policy needs to be reviewed to ensure that farmers are receiving 

remunerative prices for their produce. One of the measures it recommends 

is a price deficiency system. Under such a system, farmers would be 

compensated for certain commodities if their prices fall under a specified 

threshold. This would reduce stock-holding by farmers who store 

commodities until prices increase, and also incentivise farmers to produce 

different crops. Farmers would be paid by using the direct benefit transfer 

system, through bank accounts linked to the their Aadhaar numbers.  

With these words, I conclude. Jai Hind - Jai Bharat.  
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*�ी खगेन ममुु� (मा�दहा उ�र): म� 7 मा�दहा (उ�र) लोकसभा �े�, पि�म बंगाल से आता 

ह�ं । म� अपने माननीय �धानम�ी �ी नर�े� मोदी जी को बहत बह�त ध�यवाद दतेा ह�ं िक इ�होने 

हमार ेदेश के अ�नदाता िकसान� क� परशेािनय� को समझा और उनके दखु-दद� को समझा । 

माननीय �धानम�ंी जी ने उन गरीब िकसान� को हो रही परशेािनय� को दूर िकया और उनके 

चेहर े पर खिुशया ंलाए । आज गरीब िकसान� को 6 हजार �पये �ित वष� िदया जा रहा है । 

इसका �ेय िसफ�  और िसफ�  हमार े�धानम�ंी जी को जाता है । आज िकसान� को समय पर 

खाद, बीज, िबजली, पानी िमल रहा है इसका �ेय िसफ�  हमारी भाजपा क� सरकार और हमार े

यश�वी �धानमं�ी जी को जाता है । आज हमार ेअ�नदाता िकसान� को उनक� फसल� का 

उिचत मू�य सही समय पर िमल रहा है । इसका भी �ेय हमारी सरकार और माननीय 

�धानमं�ी जी को जाता है। हमार ेयश�वी �धानमं�ी जी एवं उनक� सरकार ने िपछले पांच 

साल� तक िबना �के, िबना थके जो अथक मेहनत हमार ेदेश के िकसान� और आम जनता क� 

भलाई के िलए िकया है उसके िलए म� हमार े�धानमं�ी जी को �दय से ध�यवाद करता ह�ं और 

आशा करता ह�ं िक यह सरकार िपछले काय�काल क� अपे�ा और �यादा और तेजी से आम 

जनता क� भलाई और िकसान� के िहत म� काय� करगेी और उनके जीवन को खशुहाल बनाने 

के िलए भरसक �यास करगेी । 

म� िजस �े� से आता ह�ं उस रा�य म� टी.एम.सी क� सरकार है और वहां के िकसान� क� 

हालत बह�त दयनीय है । वहां क� सरकार िकसान� क� िब�कुल भी सधु नह� ले रही और उनक� 

हालत बद-से-बदतर हो गयी है । जो भी के�� सरकार क� योजनाए ंिकसान� क� भलाई और िहत के 

िलए लागू क� जा रही ह� पि�म बंगाल के िकसान� को नह� िमल रही है । इस कारण वहां के िकसान� 

का जीवन काफ� दूभर हो गया है । मेर ेपि�म बंगाल के िकसान� को िकसान स�मान योजना िजसम� 

��येक िकसान को 6 हजार �पये �ित वष� क� � सरकार क� ओर से िदया जाता है, का लाभ नह� 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 



16.07.2019                                                                                                       508 

 
िमल रहा । उनको समय पर खाद, बीज नही िमल रहा िजससे वो अपनी खेत� म� फसल उगा सक�  । 

वहां के िकसान� को समय पर िबजली नह� िमलती िजससे वो अपने खेत� म� पानी दे सक�  तािक 

उनक� फसल अ�छी हो सके । 

मेर ेलोकसभा �े� म� निदय� दवारा कटान और बाढ़ क� सम�या काफ� गभंीर है। मेरा �े� 

एक बाढ़ �भािवत �े� है। �ित वष� यहां गंगा और उसक� सहायक नदी फुलहर �ारा पूर े�े� म� बाढ़ 

और कटान से काफ� मा�ा म� जन-धन क� हािन होती है । इन निदय� �ारा �ित वष� स�कड़� एकड़ 

भूिम अपने साथ बहा िलया जाता है िजससे िकसान� को काफ� नकुसान होता है । 

चूंिक मेरा �े� सीमावत� �े� है और करीब 150 िकलोमीटर का �े� अतंरा���ीय सीमा से 

लगता है । वहां का अतंरा���ीय सीमा �े� खलुा हआ है और इसक� वजह से वहां त�करी और 

असामािजक गितिविधया ंकाफ� �यादा होती ह� । सरकार इसी को देखते ह�ए अंतरा���ीय सीमा पर 

बाड़बंदी कर रही है तािक इन गितिविधय� पर लगाम लगाया जा सके। मगर सरकार जो बाड़बदंी 

कर रही है वो अतंरा���ीय सीमा से 3-4 िकलोमीटर अदंर क� ओर कर रही है िजसके कारण 

बाड़बंदी के दूसरी तरफ (अतंरा���ीय सीमा क� ओर) काफ� िकसान� क� जमीने ह� िजसक� खेती 

करने के िलए उनको �ित िदन बाड़बंदी को पार कर अतंरा���ीय सीमा के पास जाना पड़ता ह� । 

मगर सरु�ा कारण� से सरु�ा �हरी उनको शाम को 6 बजे से पहले वापस आने को कहते ह� िजसके 

कारण िकसान� को काफ� तकलीफ� का सामना करना पड़ता है । इस स�ब�ध म� मेरा आ�ह होगा 

िक जो बाड़बंदी क� जा रही है वो सीमा के करीब यानी जीरो �वाईटं पर िकया जाए तािक िकसान� 

क� सम�या का समाधान हो सके । 

िकसान� क� सम�या यह� ख�म नह� होती, उनको अपने तैयार फसल को बेचने के िलए भी 

काफ� परशेािनय� का सामना करना पड़ता है । सदुूर गावं� स ेिकसान अपनी फसल को बेचने के 

िलए आसानी से नह� ला सकता �य�िक वहां क� सड़क�  काफ� ख�ताहाल है । म� िजस �े� से 
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आता ह�ं वहां क� सड़के काफ� दयनीय ि�थित म� ह� और इन सड़को क� देख-भाल करने वाला कोई 

नह� है । िजसके कारण वहां क� आम जनता तथा गरीब िकसान� को काफ� िद�कत� का सामना 

करना पड़ता  है । अगर कोई िकसान अपने खेत� क� उपजाई ह�ई सि�जय� को बाजार म� बेचने 

जाता है तो समय पर वो नह� पह�ंच पाता �य�िक वहां क� सड़क� क� हालत काफ� खराब है और 

रा�ते म� भी उनक� सि�जयां खराब हो जाती ह� । 

म� आ�ह करना चाह�ंगा िक मेर े�े� सिहत रा�य के िकसान� क� सधु लेने वाला कोई नह�  

है । उनका जीवन काफ� क��द हो गया है । इस क� से उनको मिु� िदलाई जाए तािक उनका 

जीवन भी देश के अ�य िकसान� क� तरह सखुमय हो सके । 

ध�यवाद सिहत । 
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SHRI N.K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Thank you, hon. Chairman Sir, 

for affording me this opportunity to take part in the discussion on Demand Nos. 

1, 2, and 84. 

20.09 hrs   (Hon. Speaker in the Chair)  

SHRI N.K. PREMACHANDRAN : Sir, these three demands, which are 

Demand Nos. 1, 2 and 84, are related to agriculture and rural development. 

Both these subjects are inter-connected, inter-dependent, inter-related and 

integrated.   

 So, agriculture, as everybody knows, is the backbone of Indian 

economy. In rural India, more than 60 per cent of the population still depends 

upon the income from agriculture. Therefore, the agricultural development or 

the investment in agricultural sector will definitely boost the rural development 

of the country. 

 That is why, Nirmala Sitharaman Ji in her Budget Speech also has 

quoted the slogan or the words of Mahatma Gandhi, the Father of the Nation:  

“The soul of India lives in its villages.” 

 In this debate, I am confining my speech to Demand No. 84 alone, that 

is pertaining to the Ministry of Rural Development. I am not talking about 

Demand Nos. 1 and 2.   

Regarding Demand No. 84, the Budget allocation for the Ministry of 

Rural Development, which is implementing most of the social welfare schemes 

of the country, has been enhanced by 4.6 per cent, that is from Rs. 1.12 lakh 
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crore to Rs. 1.18 lakh crore.   I do appreciate it.  But there is a general, 

nominal, marginal increase in the Budget allocation for the  flagship 

programmes.  The allocation has come down drastically.  The first one is 

MGNREGA.  Most of the hon. Members have spoken about it. Budget 

Estimates for 2019-20 is Rs. 60,000 crore, but the Revised Estimate for 2018-

19 is Rs. 61,084 crore.  It means that there a decline of Rs. 1084 crore when 

compared to Revised Estimate of 2018-19.  When  we are talking about the 

MGNREG Scheme, you are reducing or declining the Budgetary allocation 

when compared to the Revised Estimate of 2018-19.  It can never be justified.  

MGNREG Scheme is one of the flagship programmes of UPA-1 Government 

and it has got a very good impact on the rural development of the country.  But 

it is quite unfortunate to note that the decline or the reduction of the amount, 

when compared to the Revised Estimates, can never be justified.  It has to be 

re-looked into.  This is my first submission which I would like to make along 

with suggestions regarding MGNREGS.  Firstly, the number of working days 

should be increased to minimum 200 days, for which the Act has to be 

amended.  Secondly, the minimum wages should be enhanced to Rs. 800 per 

day.  Thirdly, cashew, coir, dairy, fisheries work etc, which are traditional work, 

should be brought within the purview of MGNREGA, so that the number of 

working days could be enhanced and the people will be benefited.   

 Talking about the second flagship programme – PMGSY is also an 

appreciable flagship programme  of the NDA Government during the time of 
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Atal Bihari Vajpayee Ji, which had been started on 25th December, 2000.  

There the allocation has been increased little bit, that is 22.6 per cent.   

I am about to conclude. I am speaking on Demand No. 84 alone. The 

aim of the PMGSY scheme is to provide all weather road connectivity to all 

unconnected habitations and the ratio is 60:40.  I draw the attention of the hon. 

Minister here, the Ministry of Rural Development is planning to implement 

Phase 3 of the PMGSY Scheme. My specific allegation is that there is a gross 

discrimination against the South Indian State, and Kerala in particular, 

regarding the allocation of the target.  Why? It is because, during Phase I, it 

was to provide new road connectivity.  Phase 2 and 3 were intended for the 

upgradation of the rural roads.  During Phase 1, roads   were selected on the 

criteria of core network of road.  Subsequently, during Phase 1 and Phase 3, it 

is being envisaged that a district rural road plan has to be enunciated and the 

target will be fixed on the basis of the DRRP.  But unfortunate for us, it has not 

been done in PMGSY too. It is a very important issue. The Government of 

India has directed all State Governments to revise their DRRP as per the 2011 

Census and the Ministry of Rural Development also agreed the allocation of 

target on the basis of the revised DRRP in consultation with the Chief 

Ministers.  Unfortunately, it has not been done. I can very well cite the example 

of Kerala.  In first phase, it was 2600 kms. road that is a core network road. In 

second  phase, it was 570 kms out of 50000 kms. …(Interruptions). For Phase 

3, it was 1425 out of 1,25,000 kms.  As per the revised DRPP norms,  Kerala is 

entitled to get around 4,000 kms, but only 1425 kms. has been allotted in the 
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third phase. So, I urge upon the Government to revise the target of Kerala 

under the PMGSY on the basis of the revised DRRP, which is a justifiable and 

equitable distribution to the State.  

 It is based on the Census; it is based on the density of the rural road 

network.  That is the  concept of the PMGSY.  Unfortunately,  it has not been 

taken into consideration.   Instead, they have taken another formula, which is 

the core network criteria.  They have to take the DRPP. 

 Sir, coming to the Pradhan Mantri Awas Yojana (PMAY),  ‘Housing For 

All by 2022’ is the slogan of the NDA Government.  It is also a flagship 

programme.  The budget  allocation of 2018-19 was Rs. 21,000 crore which 

they have reduced to Rs. 19,000 crore in  the budget allocation of 2019-20.  

How would they be able to achieve the aim, the motto of ‘Housing For All’ by 

2022 when they have reduced the budget allocation on the Prime Minister’s 

Awas  Yojana?   

 Now, I am on my last point on which I am seeking the protection of the 

hon. Speaker also. It is regarding Saansad Adarsh Gram Yojana.  Most of the 

new Members may not be knowing its impact, but all the other hon. Members 

are concerned about it.  I have selected three Gram Panchayats in my 

Constituency but not even a single paisa is coming from the Government of 

India  as  budget  allocation.  Kindly do have some budget allocation for 

Saansad Adarsh Gram Yojana, otherwise there is no meaning of having it.  

Then,  preferential treatment should also be given in selecting  PMGSY,  in 

electrification,  in water supply and in road  works. Everywhere some 
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importance or preferential treatment should be given to  Saansad Adarsh 

Gram Yojana so that the Prime Minister’s vision can be fulfilled. 

 With these few suggestions, I conclude my speech. Thank you very 

much, Sir. 
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*�ी नारणभाई काछिड़या (अमरलेी): म�  क� �ीय कृिष एव ंिकसान क�याण तथा �ामीण िवकास 

बजट के अनदुान एव ंमागं पर अपने िवचार रखना चाहता ह�।ं 

�धानमं�ी जी ने हमार ेदेश के िकसान� क� आय को 2022 तक दोगनुा करने का सकं�प 

िलया है, िजसका �ितिब�ब इस बजट म� िदख रहा है । िकसान भाइय� को �धानम�ंी िकसान 

स�मान िनिध योजना के तहत सालाना 6 हजार �पए उनके ब�क खाते म� �ा�सफर िकया जाएगा 

तथा �धानम�ंी िकसान प�शन योजना के तहत 60 वष� के उ� से अिधक उ� वाले िकसान भाइय� 

को प�शन के �प म� 3000 �पये आिथ�क सहयोग िकया जाएगा | 

िकसान� क� आय को दोगनुा करने के िलए हमारी सरकार कृिष �े� के उ�थान के िलए 

अगले 5 वष� म� 10 हजार नए िकसान उ�पादक सघं बनाने का ल�य रखा है, आज तक देश म� 

कृिष को एक �यवसाय के �प म� �वीकार नह� िकया गया था, इसे और अिधक लाभदायक बनाने 

और अ�य �यवसाय� के �प म� �ो�सािहत करने के िलए एक �यवसाय के �प म� खेती का हम 

�वागत करते ह� । आज देश म� द�ुध क� िजतनी मा�ा म� मांग है उस अनसुार पूित� नह� हो पा रही है 

इसके िलए सरकार �ारा डेयरी उ�ोग को सहका�रता के मा�यम से बढ़ावा िदया जाएगा । 

�फूित� के पहल से अित�र� कृिष उ�पादन को ऑ�सीजन िमलेगी जो कृिष �े� के खाली 

िदन� म� आय का सहायक �प है। सीएफसी म� �ल�टर आधा�रत �ि�कोण उनके उ�पादन को 

और अिधक लाभदायक, तथा 50000 िश�पकार� को रोजगार के अवसर पैदा करने म� स�म 

बनाएगा । इस पहल म� शािमल होने के िलए तथा यवुाओ ंम� अनकूुलन �मता को बढ़ाने के िलए 

2019-20 तक 100 नए कल�टर� क� �थापना क� जाएगी । 

 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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जैसा िक हम सब जानते ह� भारत गांव� का देश है तथा इसक� आ�मा गांव म� ही िनवास 

करती है। अगर �ामीण प�रवेश क� बात क� जाए तो िबजली क� आपूित� सिुनि�त करने के िलए 

बजट म� वन नेशन वन �ेड �लान क� घोषणा भी क� गई है, तथा साथ ही िबजली के �ैिफक म� भी 

बड़े सधुार िकए गए ह�| गावं म� िडिजटलीकरण िकया जा रहा है िजसके तहत हर गावँ को इ�टरनेट 

के मा�यम से जोड़ा जा रहा है, और इसके मा�यम से करोड़� लोग� को िडिजटल सा�र भी बनाया 

जा रहा है । 

हमार ेयश�वी �धानमं�ी जी का जो सपना है िक 2022 तक देश के सभी गरीब का अपना 

एक घर हो, इस उ�े�य क� पूित� के िलए हमारी सरकार ने गांव� म� भी इं�ा���चर के िवकास को 

बढ़ावा दनेे का काम िकया है। िपछले 5 वष� म� कुल 1.54 करोड़ �ामीण घर� का िनमा�ण िकया गया 

तथा इसके दूसर ेचरण म� 1.95 करोड़ आवास महैु�या कराने का ��ताव है | अगर गांव� म� िबजली 

आपूित� क� बात कर� तो हमारी सरकार �ारा देश के सभी गावँ� म� लगभग 100% प�रवार� को 

िबजली �दान क� गयी है। 

�धानमं�ी �ाम सड़क योजना के तहत �ितिदन 130 से 133 िकलोमीटर सड़क का 

िनमा�ण िकया गया तथा इसके तीसर ेचरण म� भारत माला प�रयोजना के तहत 80,250 करोड़ 

�पये क� अनमुािनत लागत से 1.25 लाख िक.मी. सड़क� को अगले पांच साल� म� अप�ेड िकया 

जाएगा । िजसके �ारा �रहायशी �े�� को �ामीण कृिष बाजार� (जीआरएएम), उ�च मा�यिमक 

िव�ालय� तथा अ�पताल� से जोड़ने वाली �मखु �ामीण स�पक�  सड़क�  शािमल ह�। 

21व� सदी क� सबसे बडी चनुौतीय� म� से एक है बढ़ता ह�आ जल सकंट है। "जल है तो 

कल है" क� मह�ा को समझते हए हमारी सरकार ने पानी के िलए जलशि� मं�ालय का गठन 

िकया है  तथा हमारी सरकार का ल�य वष� 2024 तक सभी �ामीण प�रवार� के िलए हर घर जल 

पह�ंचाने के िलए रा�य के साथ िमलकर काम करगेी | 
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�ामीण �े� क� मिहलाओ ंक� बात कर� तो, उ��वला योजना के तहत 7 करोड़ एलपीजी 

कने�शन बाटें जा चकेु ह�, तािक चू�हे के धएु ंक� वजह से हमारी माताओ ंऔर बहन� को �वा��य 

सबंंधी परशेािनय� का सामना ना करना पड़े। हमारी सरकार ने मिहलाओ ंके स�मान तथा ग�रमा के 

िलए गावँ के हरके घर म� शौचालय बनवाए ंह�, तािक हमारी माताओ ंऔर बहन� को शौच के िलए 

घर के बाहर नह� जाना पड़े । 

“आय�ुमान भारत" जो क� िव� क� सबसे बड़ी योजना है, इसके तहत आिथ�क �प से 

कमजोर 10 करोड़ प�रवार� अथा�त् 50 करोड़ लोग� को इसका लाभ िमल रहा है, तथा इसका 

लाभ अभी तक 32 लाख लोग� को िमल चुका है | स�ती दर� पर दावा उपल�ध कराने के िलए 

5300 स े�यादा जनऔषिध क� � खोले जा चुके ह�, िजसका सीधा लाभ गावँ के गरीब भाइय� को 

िमल रहा है । 

म� माननीय मं�ी जी से मागं करता ह� ँ िक मेर ेससंदीय �े� अमरलेी म� िकसान भाइय� क� 

मेहनत से उगाई गई फसल� को कुछ जगंली जानवर �ारा न� कर दी जाती ह�, तथा न� ह�ई फसल� 

का बीमा भी भरपाई नह� करती ह� िजससे हमार े िकसान भाइय� को जीवनयापन म� काफ� 

किठनाइय� का सामना करना पड़ता ह� । 

अत: म� माननीय मं�ी महोदय जी से मांग करता ह� ँ िक इस िवषय पर िवचार कर इनका 

िनराकरण िकया जाए । 

म� माननीय मं�ी जी के स�ंान म� लाना चाहता ह� ँ िक मेर ेससंदीय �े� अमरलेी म� �चरु 

मा�ा म� पानी क� उपल�धता नही होने के कारण िकसान भाइय� को खेती करने मे काफ� 

परेशािनय� का सामना करना पड़ता ह� । 

अतः म� माननीय मं�ी महोदय जी से मांग करता ह� ँ िक जगह-जगह पर पानी �टोरजे क� 

�यव�था कराते हए तालाब िनमा�ण कराया जाये तथा तालाब िनमा�ण के खच� पर क� �ीय सरकार 

दवारा सि�सडी दी जाये तािक जल सचंयन िकया जा सके और हमार ेिकसान भाइय� को फसल 

उ�पादन हेत ुसमिुचत जल क� �यव�था हो सके । 
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म� माननीय मं�ी जी से मागं करता ह� ँिक ई-वाहन को बढ़ावा देने हेत ुिजस �कार सि�सडी 

�दान करने क� घोषणा क� गयी है उसी तज� पर ई-�े�टर तथा कृिष म� उपयोग होने वाले दूसर े

उपकरण� को िवकिसत करने के िलए शोध काय� को बढ़ावा देने के िलए �ावधान िकये जाने क� 

आव�यकता ह�। तािक हमार ेिकसान भाई इसका लाभ लेते ह�ए सलुभ तरीके से खेती कर सक� । 

हमारी सरकार "सबका साथ सबका िवकास और सबका िव�ास" के मूत� �प �दान करते 

ह�ए इस बजट क� हर योजना म� गावँ,गरीब और िकसान को क� � िबंद ु मानकर बनाया ह�, तािक 

इसका लाभ हमार ेदेश के अंितम पायदान पर खड़े �यि� को भी िमले तथा उनका भी उ��वल 

भिव�य का सपना साकार हो । 

 

ध�यवाद । 
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*�ीमती रीती पाठक (सीधी):  हमारा देश कृिष �धान देश है और पूण�तः कृिष पर आधा�रत है 

तथा सवा�िधक आबादी यहा ँकृिष पर िनभ�र है परतं ुपूव� म� का�ेंस के दौर म� हमार ेिकसान भाइय� 

का हाल बेहाल था, हमार ेदेश के िकसान आ�मह�या करने पर मजबूर होते थे इसका बड़ा कारण 

आय से अिधक खच� था, आमदनी से �यादा खच� के कारण कृषक� पर कज� अिधक होता जाता था 

और वो कज़� न चकुा पाने के कारण आ�मह�या करना उनके नज�रए म� अिंतम रा�ता िदखता था 

और वो वही रा�ता चनु लेते थे | 

यह साझा करते ह�ए मझेु अ�यंत गव� क� अनभूुित हो रही है िक 2014 म� आदरणीय 

�धानमं�ी �ी नर�� भाई मोदी जी के नेत�ृव मे भारतीय जनता पाट� क� सरकार बनने के बाद हमार े

देश के िकसान खशुहाल ह�ए है िकसानो के स�मान का पूरा �यान हमारी सरकार ने रखा है इसका 

बड़ा उदाहरण है- िकसान स�मान िनिध मे सभी िहत�ाही जो पा� ह� उनके खाते मे सीधी रािश 

जमा करने का हमारी सरकार का फैसला अ�यंत सराहनीय है एव ंइस हेत ुम� माननीय �धानम�ंी 

�ी नर�� मोदी जी, िव� म�ंी �ीमती िनम�ला सीतारमण जी व माननीय कृिष मं�ी जी का ध�यवाद 

�ािपत करती ह� ँयह योजना िकसान� क� आय को दोगनुी करने क� िदशा मे मह�वपूण� कड़ी है | इस 

िव�ीय बजट मे 20,000 करोड़ �पये स ेबढ़ाकर 75,000 करोड़ �पए क� �यव�था करना भी यह 

दशा�ता है िक ऐसी बजट क� �यव�था करने वाली सरकार िकसानो क� िचंता करने वाली सरकार है 

व िकसानो क� आय को दोगनुी करने वाली सरकार है इस हेत ुम� अपनी क� � सरकार का ध�यवाद 

�ािपत करती ह� ँ| 

 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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देश क� आज़ादी के बाद पहली बार हमारी सरकार ने 127 कृषक व मजदूर संगठनो को 

3000 �पए प�शन क� �यव�था क� है यह फैसला भी िकसानो के िहत� मे अिभनंदनीय है,इस 

िव�ीय बजट म� इस योजना के िलए 900 करोड़ क� �यव�था करना भी सराहनीय पहल है । 

2014 के पूव� क� कां�ेस सरकार �ारा फसल बीमा योजना क� दर� रबी 35 �ितशत व 

खरीफ  6 �ितशत क� गई थी परतं ु2014 मे हमारी सरकार बनने के बाद माननीय �धानम�ंी जी 

�ारा इसम� कटौती करते ह�ए रबी 1.5 �ितशत व खरीफ 2 �ितशत िकया गया है यह हमार ेदेश के 

िकसान� के िलए राहत क� खबर थी पहले बीमा कंपिनया ंअपनी मन मज� फसल� के खराब होने 

पर मआुवजा �दान करती थी परतं ुअब सक� ल तय कर उिचत व पया�� मआुवजा रािश करने क� 

�यव�था क� गई है फसल बीमा योजना के िलए इस बजट मे 14000 करोड़ �पये का �ावधान 

िकया गया है इसी तरह कृिष िसचंाई योजना व ह�रत �ाि�त के तहत रा��ीय कृिष िवकास योजना 

सिहत अनेक� योजनाओ ंका �ावधान हमारी सरकार दवारा िकया गया है इस हेत ुम� अपनी और 

अपने ससंदीय �े� क� जनता क� ओर से हमारी क� � सरकार का ध�यवाद �ािपत करती ह� ँ| 

2014 मे भारतीय जनता पाट� क� सरकार बनने के बाद से हमारे यश�वी �धानम�ंी जी 

�ारा गावँ गरीब िपछड़ा मजदूर व म�यमवग�य प�रवार� क� िनरतंर िचंता क� गई है । �धानमं�ी 

आवास योजना के मा�यम से गरीब� को प�क� छूट क� �यव�था हमारी सरकार कर रही है । गरीब 

गावँ के रसूखदार� के प�के मकान� को देखकर अपने मन म� ये सोचता था िक �या कभी ऐसा मेरा 

भी घर होगा उस सपने को साकार िकया है । हमार े�धानमं�ी जी ने हमारी गरीब बहने जो वष� से 

चू�हा फंूकने का काम करते ह�ए अपने फेफड़े को धआु ँय�ु करती चली आ रही थी उनके फेफड़� 

को धआु ँ मु� करने का काम हमार े माननीय �धानमं�ी जी ने उ��वला योजना के मा�यम से 

िकया है इस हेत ुम� अपने संसदीय �े� क� बहन� क� ओर से माननीय �धानमं�ी जी का आभार 

�य� करती ह�ं । 
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�धानमं�ी जनधन योजना,सरु�ा बीमा योजना, पीने के �व�छ  पेयजल, िसचंाई योजना 

सिहत अनेक� ऐसी योजना बनाई गई है जो अिभनदंनीय तथा सराहनीय है । 
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SHRI FRANCISCO SARDINHA (SOUTH GOA):  Hon. Speaker, Sir, I am 

thankful to you for giving me this opportunity to speak on the  Demands for 

Grants relating to Ministry of Agriculture and Allied Services, that is, Animal 

Husbandry and Fisheries.  

 As usual, the Government through its new Finance Minister while 

presenting the Budget, has put twin picture of big promises.  She said: “Gaon, 

Gareeb aur Kisan.” It is a very lofty perspective.  

 In regard to agriculture, the Budget sets the target of doubling the farm 

income by 2022.  This will mean doubling the farm income in four years, which 

will require a compound annual rate of  growth  of 18 per cent per year.  The 

growth in farm income has to be 10 per cent per year.   But the growth has 

been about three per cent for the last few years.  At present, it is just two per 

cent.  They said that India would become USD 5  trillion  economy. For this 

growth has to increase.  The projections should be genuine, authentic and 

realistic. 

 The other dilemma I have  is that the Government presents a very rosy 

picture. It comes up with attractive slogans; it promises us  the moon and  

make it look too good on paper.  But when we see it on the ground, the picture 

is totally different.  We all know that the cow in the photo does not give milk. 

 Now, let us turn to the situation on the ground. There is a national 

recognition that the farmers of our country are in distress.  Look at farmers’ 

suicide.  On an average, 15,000 farmers have committed suicide every year in 

the last few years.  Why are our farmers committing suicide?  People are 
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abandoning agriculture as a profession.  It is not a rocket science that it is 

difficult to find out why this is happening.  Farmers are committing suicide 

because they are in distress and in a hopeless situation.  Without institutional 

credit, they are starving.  People are giving up agriculture as it is not lucrative.  

A NABARD study shows that a farmer’s income per month is just  Rs. 8,900.  

How can a farmer and his family survive on this meagre income?  

 Sir, the entire farm loan in the country could have been waived as last 

time Rs. 1 lakh crore were waived for 100 businessmen.   

 Now, I would come to my State Goa.  We have got very small and 

marginal farmers. The land they possess is not more than 2,000 or 3,000 

square metres.  As per the report on MSP, whatever price we pay for the 

produce is okay for the big farmers.  I am talking about small farmers who do 

not sell their produce.  Whatever they produce is sometime not enough for 

their own consumption.  Therefore, I would request the hon. Minister to take 

this into account and provide them fertilizer at a very low rate. He is also 

requested to provide them seed free of cost. At the same time, I would request 

the hon. Minister to allocate more money for R&D.  We want innovations in this 

field.  Instead of total production, we have to see the production per acre for 

agriculture to be lucrative.  

 Now, I want to talk about fisheries.  We have got such a big coastline. 

How much is our fish catch?  We are third in the world.  First is China where 

their catch is about 51 million tonnes. Second is Indonesia where it is about 21 

million tonnes and India is about 10 million tonnes.  When we have such a big 
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coastline, why is this happening?  When the fish is coming for spawning during 

a particular season, they are caught.  How can you expect them to procreate?  

Therefore, there has to be a national policy.  We have to come with a Bill with 

a provision that the fishermen cannot be allowed to go to sea to catch fish 

during this particular season. Then only the fish production will increase.   

 As far as animal husbandry is concerned, we are the biggest producer of 

milk.  I would like to know about the livestock number. It is huge.  How much 

milk does each cow give?  On an average, the annual milk yield of Indian cattle 

is 1,172 kilogram per year whereas in UK, the production, per animal, is 7,271 

kilogram.  There has to be an upgradation of livestock on a war footing.   

 Sir, I would request the Ministry to take into account one more thing. The 

Budget has announced TDS, at two per cent, for cash withdrawals.  It should 

be done away with.  It is because in animal husbandry, whenever people sell 

their old cattle or even in agriculture when they sell their produce, they do not 

take any cheque, they are all paid in cash.  Secondly, the tax should be 

reduced on the export meat and hides. It has to be competitive because they 

have to compete with other exporters.   

 We are producing cashew and pepper. The cost of cashew nut has been 

decreased in the last two years.  The cost of pepper has become nearly half.  

Please see that the import of pepper, which comes through Sri Lanka and 

Vietnam and other countries, will have to be taxed so that our people will get 

remunerative prices, for their agriculture produce.  

 Thank you, Sir.           
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माननीय अ�य� : �ीमती नवनीत राणा जी पहली बार सदन म� आई ह� और �ामीण िवकास पर 

बह�त ए�ेिसव तरीके से बोलना चाहती ह� । आप कम समय म� अपनी बात किहए । 

�ीमती नवनीत रिव राणा (अमरावती): अ�य� महोदय, आज ग�ु पूिण�मा है ।…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : बैिनवाल जी, म�ने आपको अनमुित नह� दी है । 

�ीमती नवनीत रिव राणा : आज ग�ु पूिण�मा है । यहा ँ िजतने भी सांसद बैठे ह�, म� अ�य� जी 

और सभी को नम�कार करके आशीवा�द लेती ह� ँ। 

 आज हम जय जवान, जय िकसान क� बात करते ह� । म� पहले बताना चाहती ह� ँिक िजस 

�े� से म� आती ह�,ँ उससे देश के पहले कृिष मं�ी भाऊ साहेब पजंाबराव देशमखु िबलागँ करते थे । 

म� उस �े� से आती ह� ँऔर उस िडि���ट को �र�ज�ट करती ह� ँ। मेरी खशुनसीबी यह है िक म� उस 

�े� म� बह� बन कर गई ह� ँ। 

आपके सामने जब भी महारा�� क� बात होती है तो महारा�� म� सबसे द:ुखी चीज़ को 

पहचानते ह�, महारा�� म� म�ुबई जैस ेशहर को बाजू म� रखते ह�, सबसे पहला द:ुख अगर कोई है तो 

वह महारा�� के िकसान� क� बात, सूखे क� बात और उनक� आ�मह�या क� बात है । महारा�� 

पहले िकसी और चीज़ के िलए पहचाना जाता था, लेिकन आज महारा�� कुछ और चीज़ के िलए 

पहचाना जाता है । िपछले 35 से 40 वष� म� पूर ेदेश म� साढ़े तीन लाख आ�मह�याए ँिकसान� ने क� 

ह� और महारा�� म� 80,000 िकसान� ने आ�मह�या क� ह� ।  

िवदभ� म� सबसे पहले यवतमाल िजले म� एक िकसान ने आ�मह�या क� थी । उसने अपने 

साथ पूर ेप�रवार को उस राह पर चलने के िलए मजबूर िकया । उ�ह�ने त�तीस साल पहले अपने पूर े

प�रवार को समा� िकया । सबसे द:ुखद बात है िक आज भी महारा�� म� सूखा है, आज भी 

महारा�� म� बा�रश नह� ह�ई है । िपछले कई वष� से हमने देखा है । मेरी मं�ी महोदय से मागँ िसफ�  

इतनी है िक हमार ेिकसान बआुई से लेकर कटाई तक जो मेहनत करते ह�, जो उनक� लागत लगती 

है, मेरी आपसे िसफ�  एक ही अपे�ा है िक आप महारा�� को अपनी आंख� से देख� िक उनक� 

ि�थित, उनक� मेहनत, उनक� लागत बआुई से कटाई तक िकतनी है । रा�य सरकार को आपको 
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आदेश देना चािहए िक रा�य सरकार को उनसे सीधे खरीदी करनी चािहए, न िक िबचौिलय� को 

बीच म� रखना चािहए । आज िबचौिलय� क� प�रि�थित दिेखये, िबचौिलय� के घर देिखये, उनके 

ब�च� क� एजकेुशन दिेखये, उनके पास गािड़या ँदेिखये और िकसान� के पास आज भी रहने के 

िलए िम�ी का घर ही है, उसके अलावा कुछ नह� है । म� मं�ी महोदय से और अ�य� महोदय से 

एक ही िवनती क�ँगी िक जो भी खरीदी करनी है, िबचौिलय� को बाजू म� रखकर रा�य सरकार को 

िकसान� से सीधे खरीदी करनी चािहए और रा�य सरकार को डेढ़ गणुा �यादा भाव िकसान� को 

देना चािहए, िजसस े उनको िज़�दगी म� �योट� होगी और वे कुछ न कुछ �योट� लेकर अपनी 

िज�दगी म� आगे बढ़�गे । अगर आज िकसान� के लड़के क� शादी के िलए कोई पूछता है तो उनके 

ब�च� से कोई लड़क� शादी करने के िलए तैयार नह� होती है । वह सोचती है िक िकसान का 

लड़का है, इसके घर म� खाने को भी नह� िमलेगा । आज यह प�रि�थित हमार े देश म� है । 

िबजनैसमेन हो या एजकेुशन फ��ड से कोई िबलागँ करता हो…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : िकसान के ब�च� से शादी करना पसंद करते ह� । िकसान पर इतना बड़ा ग�भीर 

आरोप मत लगाओ । 

�ीमती नवनीत रिव राणा : अ�य� महोदय, हम �ाउंड  पर काम  करते ह�, देश के गावँ� म� घूमते 

ह� । उनक� प�रि�थित के बार ेम� हमस ेपूिछए…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, म� आपके िहत म� बता रहा ह� ँ । नह� तो लोग कह�गे िक 

िकसान� के बार ेम� ऐसा बोला । 

�ीमती नवनीत रिव राणा: म� िकसान के ब�च� के बार ेम� कह रही ह� ँ। िकसान� के बार ेम� नह�, 

िकसान के ब�च� के बार ेम� कह रही ह� ँ । जब िकसान के ब�च� के िलए �र�ता लेकर जाते ह� तो 

बोलते ह� िक िकसान का ब�चा है, हम इनके घर म� अपनी बेटी नह� द�गे । ये हालत हमार ेयहा ंह� । 

आज सूखे के िलए िकसी न ेबह�त अ�छा हमार ेिजले के िलए कहा है- 
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   ज़मीन जल चकु� है, आसमान बाक� है 

   सूखे कुए ंत�ुहारा इ�तहान बाक� है 

   बरस जाना इस बार व� पर ऐ मेघा 

   िकसी का घर िगरवी है और िकसी का लगान बाक� है । 

 मझेु लगता है िक जो योजना अ�नदाता से ऊजा�दाता �ीमती िनम�ला सीतारमण जी ने दी 

है, मझेु लगता है िक ऊजा�दाता नाम देना, यह िदल को छूने वाली बात है िक उ�ह�ने एक मिहला 

होने के नाते अपना फाइन�िशयल बजट पेश िकया । म� आपसे एक �र�वे�ट क�ँगी िक आज खाद, 

सीड और पेि�टसाइड्स ��े यूज िकए जाते ह� । ऐसे कई ��े जो लोग यूज करते ह�, उनम� 70 टके 

डुि�लकेट ये चीज़� भांप ली जाती है । जब हम लैब म� टेि�टंग के िलए भेजते ह� तो व ेतीन महीने 

�रपोट� भेजने म� लगाते ह� । उसक� �रपोिट�ग करने के िलए तीन महीने लगाते ह� । अगर �रपोिट�ग के 

िलए तीन महीने लगाएगँे तो आप यह िवचार क�िजए िक नकली खाद जो िकसान अपने खेत� म� 

यूज कर रहा है, अगर ऐसे 100 और लोग वह डुि�लकेट खाद अपनी फसल� म� डाले तो उसम� 

िकतने लोग फँस�गे । आप लोग� को तीन िदन या मैि�समम दस िदन का टाइम देना चािहए िक 

मैि�समम दस िदन म� आपको इसम� �रपोट� देनी चािहए । 

म� आपसे यह िवनती करती ह� ँ। �धान मं�ी साहब क� जो �धान मं�ी फसल बीमा योजना 

है, उसके िलए जब िकसान ऑिफस म� फॉम� भरने के िलए जाते ह� या ऑनलाइन फॉम� भरते ह�, तो 

उनक� च�पल� िघस जाती ह� । फॉम� म� �िुटया ँिनकालकर उनके हाथ म� फॉम� द ेदेते ह� । उनके फॉम� 

म� तरह-तरह क� गलितया ँिनकालते ह� िक यह कागज आपके पास नह� है, तहसीलदार, पटवारी ने 

आपक� चौकसी नह� क� है । वे कहते ह� िक आप पूरा फॉम� फुलिफल क�िजए । अगर िकसान इतना 

पढ़ा-िलखा होगा, तो वह घर म� बैठकर ऑनलाइन फॉम� भरगेा, न िक वह तहसील म� जाकर या 

पटवारी को बलुाकर फॉम� भरगेा । मेरी आपसे िसफ�  इतनी ही िवनती है िक जो भी चीज� आप लोग 

कर रहे ह�, आप उ�ह� अ�छी तरह से क�िजए । आज मझेु पता लगा िक मेजो�रटी, माइनो�रटी और 

कम लोग� म� �या फक�  होता है । म� सबुह 11 बजे से बैठी ह� ँऔर अब साढ़े आठ बज गए ह�, लेिकन 
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म� िसफ�  इसका इंतजार कर रही ह� ँ िक मझेु िकसान� के म�ेु पर कब बोलना है । जब हम लोग� ने 

अपने िजले िवदभ� म� 2 बार आ�दोलन िकया ।…(�यवधान) 

अनके माननीय सद�य : हम भी सबुह से इसी इंतजार म� अभी भी बैठे ह�ए ह� ।…(�यवधान) 

�ीमती नवनीत रिव राणा: हमने जब 2 बार आ�दोलन िकया तो हम िवधायक होने के नाते 10 

िदन जेल म� रहे और हमने अनशन िकया । उस समय शरद पवार साहब हमार ेए�ीक�चर िमिन�टर 

थे और तब उ�ह�ने 2 हजार करोड़ �पये हमार ेमहारा�� को िदए । म� मं�ी महोदय जी से िसफ�  

इतनी ही िवनती क�ँगी िक हमार ेमहारा�� क� कज� माफ� को लेकर आपको एक सी�रयस मीिटंग 

िबठानी चािहए ।…(�यवधान) 

 महोदय, मझेु िसफ�  2 िमनट का समय दीिजए । हमार ेमहारा�� म� िकसान� क� कज� माफ� 

होना बह�त ज�री है, �य�िक जब रा�य सरकार से इसके िलए पूछते ह�, तो वे कहते ह� िक के�� 

सरकार ने हम� इतना फंड ही नह� िदया है िक हम पूरी कज� माफ� कर सक�  । मेरी आपसे इतनी ही 

िवनती है िक आप हर रा�य को आदेश द� । आप िकसान� से सीधा माल खरीद� । आप रा�य 

सरकार को के�� क� तरफ से पूर ेपैसे द�, तािक महारा�� के िकसान� का भला हो सके और उनक� 

पूरी कज� माफ� टोटल सौ �ितशत होनी चािहए । म� आप लोग� से और मं�ी महोदय से यही िवनती 

क�ँगी । ध�यवाद ।  

माननीय अ�य� : नई माननीय सद�या बह�त अ�छा बोली ह� ।  
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*�ी मकेुश राजपूत (फ�� खाबाद):  म�  वष� 2019-20 के िलए �ामीण िवकास  तथा कृिष और 

िकसान क�याण मं�ालय� के अधीन अनदुान� क� मांग� पर चचा� कर अपने िवचार रखना चाहता   

ह�ं । 

भारत के नव िनमा�ण क� प�रक�पना तब तक पूरी नह� क� जा सकती जब तक अ�नदाता 

को सश� नह� बनाया जा सकता �य�िक भारत एक कृिष �धान देश है और जब तक कृिष और 

िकसान पूरी तरह से िवकिसत नही हो तब तक देश िवकिसत नह� हो सकता। इसिलए भारत क� 

अथ�यव�था मजबूत बनाने के िलए GDP क� �ोथ के िलए िकसान� को खशुहाल बनाना होगा इसी 

�म म� दशे के यश�वी �धानमं�ी �ी नर�े� मोदी जी ने िकसान� के िलए कई क�याणकारी 

योजनाओ ं क� श�ुआत क� है और उसका प�रणाम भी देखने लगा है। �ितवष� 6000/- �पये 

िकसान स�मान िनिध िमलने से कृिष उ�पादन से संबंिधत छोटी-छोटी ज�रत अब छोटे िकसान� 

क� पूरी हो जाती ह� िकसान अब साह�कार के पास नह� जाते ह�। छोटे-मोटे काम अब इस िनिध से ही 

पूरे हो जाते है । 

इस समय देश म� िगरता हआ भूजल �तर एक िवकट सम�या बना ह�आ है । िदन- �ितिदन 

भूजल के �तर म� भारी िगरावट आ रही है िजससे बजट से कृिष पर भारी सकंट आने वाला है । 

जल सरं�ण क� महती आव�यकता है । 

मेरा ससंदीय �े� फ�� खाबाद तीन-तीन निदय� से िघरा ह�आ है िफर भी िसचंाई के िलए 

बेिहसाब जल दोहन के कारण मेर े�े� के कई �लाक डाक�  जोन म� आ गये ह� । इ�ह� निदय� और 

बरसाती नाल� म� जगह- जगह पर चैकडैम बना िदए जाए ंएवं उन चैकडैम� से नदी, नाल� के दोन� 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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िकनार� पर रजबहे िनकाल िदए जाए ँतो पानी का सरं�ण तो होगा ही साथ ही साथ इन रजबह� से 

वष� भर िसंचाई भी होती रहेगी। और जो मीठा पानी बहकर बंगाल क� खाड़ी म� चला जाता है और 

खारा बन जाता है वह भी बचेगा एव ंिकसान समर भी नह� लगाय�गे इन चैकडैम के िनमा�ण म� लागत 

भी कम आती है और इससे पानी क� बचत भी होगी तथा िगरते हए भूजल �तर म� भी सधुार 

आयेगा । इसके िलए बजट म� िवशेष �ावधान क� आव�यकता है । 

इसी �कार अब हम लोग जब गावँ म� जाते ह� तो अ�सर यह देखने  को िमलता है िक गावँ 

क� गिलय� म� तो पानी  भरा िमल जाता है लेिकन गावँ के तालाब सूखे िमलते ह� या कह� तालाब� म� 

पानी होता है तो वो कचड़ा, कूड़ा-करकट सब तालाब म� ही डालते है और तालाब� को िचि�हत कर 

उ�ह� साफ कराने व वषा� का जल सचंय कराने क� कोई ठोस नीित बनाना अित आव�यक है। 

जब से माननीय मोदी जी क� सरकार आयी है िवदयतु �यव�था म� आमूलचूल प�रवत�न 

आया है अब गाँव म� भी 18 से 20 घटें िबजली आ रही है पर�त ु�थानीय �तर पर फा�ट िनबा�ध 

िव�तु ्आपूित� म� बाधा बने ह�ए है �थानीय िव�तु कम�चा�रय� �ारा शोषण भी आम बात है सरकार 

ने फ�डर सेपरशेन का काय� तो िकया है पर�त ु�थानीय �तर के कम�चारी िबल� म� गड़बड़ी कर देते 

ह�, तो कह� मीटर तो लगा देते ह�, कने�शन नह� करते, िजसके कारण िबना िवदयतु आपूित� के ही 

िबल आने लगते ह� िफर श�ु होता है िकसान� का शोषण | 

इसिलए इस िदशा म� भी �यान दनेे क� आव�यकता है | िकसान� को नलकूप कने�शन लेने 

म� समय न लगे ऐसी �यव�था क� आव�यकता है एवं लोकल फा�ट अकुंश लगना चािहए | 

ध�यवाद । 
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*SHRI DUSHYANT SINGH (JHALAWAR-BARAN): I would like to express my 

views on Demand for Grants from Ministry of Agriculture and Farmers’ Welfare. 

This year India will celebrate the 150th Birth Anniversary of the Father of our 

Nation, Shri Mahatma Gandhi Ji. Gandhiji once said, "The soul of India lives in its 

villages". On this occasion I appreciate the government and Hon'ble Finance Minister 

Smt. Nirmala Sitharamanji for putting "Gaon, Garib and Kisan" at the centre of her maiden 

budget.  

As per the Census Report 2011, 68.8% of our population I ives in rural areas. 

According to the ICE 360 Survey conducted in 2016, of the bottom 20% India's income 

quintile, 89% lives in rural areas. Our Hon'ble Prime Minister has laid out the goal for 

US$ 5 Trillion economy by 2024-25. The economic development of those 68.8% 

staying in rural areas or those 89% of the 20% India's income quintile will be very 

important in the coming years to achieve the goal of 5 Trillion USD Economy. We need to 

equip those people at the bottom of the pyramid with spending power, we need to uplift 

them out of poverty and make sure that they do not fall below the poverty line with some 

unfortunate mishap in the household.  

I would request the entire house to laud the scheme PM-KISAN launched by the 

government in Feb 2019 for 12 crore farmers and now extended to cover all the farmers 

of India during the first Cabinet meeting on 31st May 2019. I am very saddened to say 

that the people of my state and my constituency are deprived of the benefits of the PM-

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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Kisan Scheme because the Rajasthan State Government has not fully implemented the 

scheme.  

This scheme of providing Rs. 6000 per year or Rs. 16.43 per day per family will  

prove to be a major step towards increasing farmers' income by 2022. Sir, if I talk about 

my state of Rajasthan, assuming household size of five in Rajasthan, PM Kisan will bring 

in an additional income of Rs. 82 per month to the household. This may seem small 

amounts for many but it is important for the person at the bottom of the pyramid. 

Comparing the monthly per capita consumption expenditure for different fractile groups 

from National Sample Survey Report with the Poverty Line defined in the "Rangarajan 

Report on Poverty" for rural Rajasthan, I can find that about 10% of population from rural 

Rajasthan will be pulled out of from Below Poverty Line. This will empower his spending 

capacity and boost the overall rural economy, support the gaon, garib, kisan. Last year, 

our PM Modijiannounced MSP at 150% of the cost of production. I would like to request 

the government to also provide for Jeera (Cumin), Dhania (Coriander) and Garlic.  

I would like to remind the State Government of Rajasthan about their  

promise to waive loans of Rs. 2 Lakh for each farmer. Like it always has been, this also 

turned out to be a fake promise made to the citizens during the elections. Furthermore, I 

would like to mention about the Parwan Dam Project which has been controversial and 

delayed many times. It was Linder construction in Jhalawar & Baran District, an 

amount of Rs. 6489.59 Crore was granted for the project in 2017, The project received 

first approval from Ministry of Environment, Forest and Climate Change on 25th 

November, 2011. The NGT had clearly stated that without adhering to the 32 

conditions, the construction must not begin. But for political benefits, the then Congress 
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Government laid foundation stone for the dam on 17th September 2013 bypassing the 

proper procedures. Then the Congress party lost elections in Rajasthan and new 

government was formed under Smt. Vasundhara Raje, which fulfilled the conditions laid 

down by NGT and final clearance was received on 23th January 2017 and then the 

construction of the Dam started in December 2017, but the new  

government formed under the leadership of Shri Ashok Gehlot has stopped the 

construction of the project for the paucity of funds. Our country has a long history of 

projects getting stalled and then the tax-paying citizens having to pay for the cost 

overruns because of inefficiency of the Governments in the past. This project is very 

important for the fanners of my as well as your constituency for increasing the land 

under irrigation, thereby increasing the income of the farmers. The Soil Health Card 

Scheme was launched in Rajasthan by then CM Smt. Vasundhara Raje and our 

Hon'ble PM Shri Narendra Modi in 2015 which will help farmers understand more 

accurately about the amount of fertilizers required. Further, I  would like to request the 

Minister for the completion of the required maintenance and dredging of the right wing 

canal of Chambal that flows through Baran. It will improve the flow of water and 

increase the irrigation facilities available to the farmers of my constituency.  

Today, in India we need to promote organic farming techniques which reduce the 

dependency on chemical fertilizers and pesticides over-usage of which sometimes 

harms the eco system. I am feeling very proud to inform, that a farmer, Shri 

Hukumchand Patidar from Manpura village of Jhalawar district which happens to be my 

constituency, has been awarded Padma Shri by the Hon'ble President of India Shri 

Ramnath Kovind in 2018 for organic farming. He has developed 2 types of organic 
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fertilizers - one using earthworms to produce compost and second one using cow dung, 

cow urine, cow milk, cow ghee, cow yoghurt, gram flour, turmeric powder and leaves. 

He calls the second one as "Instant Compost". Over the last 16 years, he has motivated 

about 120 farmers in the village to engage in organic farming arid develop the village of 

Manpura as a hub of chemical-free agriculture. Agricultural experts from 28 countries 

have visited Manpura to understand the model of organic fanning developed by Shri 

Hukumchand Patidar.  Every year, farmers from Manpura export around 100 tonnes of 

coriander powder to Japan, 2200 kg of garlic paste to Switzerland and around 50 tonnes 

of fenugreek and 100 quintals of fennel seed to Germany. I am inviting all of my 

colleagues to visit my constituency for exchange of idea on organic farming and how we 

can spread this model across the country. We all will have to work together for this 

change in our Agriculture economy. These exports to various countries has been made 

possible by the long distance train lines connectivity available from my constituency such 

as train line from Bhawani Mandi to Mumbai, Baran to Ashok Nagar in Madhya Pradesh 

and Ramganj Mandi to Bhopal which is under construction will further boost the trade and  

exports. Further, in my constituency, we are also encouraging direct selling of vegetables 

from the villages to hospitality sector directly to provide better prices for their produce to 

the farmers again using the train lines I mentioned earlier.  

One more thing, today I would like to say about my constituency, the oranges 

grown in Jhalawar in around 45000 hectares of land are deemed superior to their 

competitor from Nagpur because of their sweetness, weight. thin peel and longer shelf 

life. I am sorry to say this GadkariJi, but I had to say this about my constituency. This all 

development has happened because of timely guidance and co-operation of the College 
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of Horticulture and Forestry at Jhalawar with its parent horticulture department at 

Agriculture University of Kota. Now, we are also starting with the trials for strawberry 

cultivation and I am sure we will be able to grown best quality strawberries combined with 

organic farming as well in near future.  

Further, I would also like to talk about the Mukhya Mantri Jal Swavlamban 

Abhiyan, it was a program launched by the previous government of Rajasthan headed by 

Smt. Vasundhara Rajewith an objective to make our villages self-reliant in water with 

proper planning and usage of technology. It has resulted in increase in irrigated area, 

cultivable area and higher crop production. I would be very happy to share the details 

about the program with other states facing water crises. Water is a natural resource, if 

used wisely and managed optimally there would not be any crises and this is possible, 

this program has actually increase ground water levels  in many villages. I am also 

thankful to the NM Sadhguru Water and Development Foundation for their support and 

co-operation for this program.  

Recently, there is lot of development going' on in horticulture sector and poly-

house farming. This has great boosted plant life and the value created for the farmers. 

This is further accompanied by beekeeping, it has helped in enhancing pollination 

because of bees, thereby improving farm productivity and generating additional income 

from honey. It will prove to be very helpful in boosting the farm output and increasing 

farmers' income if we can have polyhouse farming employed at large scale in India. Such 

initiative should be preached to farmers for improving their earning capacity. The farmers 

need to diversify their income \sources by using beekeeping, horticulture, organic farming, 

using organic fertilizers. This improves the farm productivity, farmer income per unit land 
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and even diversifies the income sources that too by reducing the cost of inputs by using 

organic fertilizers. Further to ensure that such scientific methods of farming are employed 

and used optimally, it is very important to focus on agricultural research. The Indian 

Council for Agricultural Research has been allocated Rs. 4,869 Crore for the year 2019-20. 

This is 3.7% lower than the revised estimate of 2018-19. I request the government to 

increase the budget allocated to the agricultural research as India has substantively lower 

spending on agricultural research as compared to developed countries and even lower 

than comparable developing countries. The spending on agriculture research has been 

around 0.3-0.4% of agricultural GDP since 2001 mostly, whereas the same is much higher 

in Brazil (1.8%), Mexico (1.05%), Malaysia (0.99%) and China (0.62%). Increase in 

research funds, will help reduce the cost of production and help  

farmers produce good quality of fruits at lower prices which could open up new export 

markets for the farmers, thereby increasing their income.  

Finally, at conclusion I would like to thank our former Chief Minister Smt. 

Vasundhara Raje for her visionary leadership which has made all these achievements 

possible for the farmers of Rajasthan and also for initiating the Global Rajasthan Agritech 

Meet which has provided the farmers with a great platform to exhibit their produce and 

increase the farmers' income.  
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माननीय अ�य� : �ीमती िचंता अनरुाधा । 

 ये भी नई माननीय सद�या ह� और अ�छा बोलती ह� ।  

 

SHRIMATI CHINTA ANURADHA (AMALAPURAM): Hon. Speaker Sir, thank 

you for allowing me to give my maiden speech in this august House.  

 Rural development is the process of improving the quality of life and 

economic well-being of the people living in rural areas.  The backwardness of 

the rural sector would be a major impediment to the overall progress of the 

country.  

 In India, the main occupation, about 61.5 per cent,  is predominantly of 

agriculture. So, the technical developments have increased the gap between 

the rich and the poor, as the better off farmers adopted modern farming 

technology to a greater extent than the small farmers.  

 Agriculture may be a part of rural development but it cannot be the 

whole part of rural development.  

 Hon. Speaker, Sir, as per the census 2011, nearly 83 crore people live in 

rural areas in India who constitute about 69 per cent of the total population of 

the country.  There has been a development disparity between rural and urban 

areas in terms of availability of basic services and socio-economic and 

development infrastructure.   

 Rural India is facing a number of challenges such as poor infrastructure, 

lack of basic amenities, agrarian distress, migration and unemployment for the 

last many years.  
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 As Meier and Baldwin have remarked:- 

 

“A study of the poverty of nations has even more urgency than a 

study of the wealth of nations. ” 

 

 Sir, the share of allocations for the Department of Rural Development in 

the total Union Budget has decreased from 4.7 per cent in the RE of 2018-19 

to 4.2 per cent in the RE of  2019-20, even though the Finance Minister in her 

Budget Speech claimed that this Budget is meant for ‘Gaon, Gharib aur Kisan’.   

 Sir, this Budget had announced that in the second phase of Pradhan 

Manthri Awas Yojana – Grameen, 1.95 crore houses will be provided to the 

eligible beneficiaries along with amenities like toilets, electricity and LPG 

connections.  

 However, Speaker Sir, the rate of completion of houses under PMAY-G 

has been slow due to a lot of capacity constraints.  

 In addition to that, the Pradhan Manthri Gram Sadak Yojana – PMGSY 

– III is envisaged to upgrade 1,25,000 kilometres of road length over the next 

five years at an estimated cost of Rs. 80,250 crore.  

 I request the hon. Minister to allocate a greater number of kilometres of 

road as our State being a very backward State with a lot of State Highways in 

existence. The allocation for the Mahatma Gandhi National Rural Employment 

Guarantee Assistance Scheme has been decreased from Rs.61,084 crore to 

Rs.60,000 crore.  The same was the case in the Interim Budget for the year 
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2019-20. Since there is more availability of labour component and surplus 

materials, through you, Sir, I request the respected Minister to allocate more 

funds to my State. 

 I would like to include a few points relating to my State of Andhra 

Pradesh where rural development is of utmost importance. Rural development 

is essential as a whole in terms of culture, society, economy, technology and 

health. There is a need to develop and empower human resources of rural 

areas in terms of their psychology, skill, knowledge, attitude and other abilities.  

At the same time, my State should be provided with adequate and timely 

financial assistance from the Ministry of Rural Development. Also, it should be 

provided with a special training programme for the youth who need to be 

motivated. 

 Finance is required for modernisation of the outdated technology, tools 

and implements in order to enable them to compete with large-scale industries. 

 Rural entrepreneurs should be more competitive and efficient in local 

and international markets. 

 

 Being an independent nation since 70-plus years of Independence, my 

State, after the bifurcation, has been suffering in all ways without any 

development activities in all streams. Here, I request the Government to bring 

an amendment to Section 73 of the Panchayati Raj Act to make the local and 

Panchayat bodies from five-tier system to three-tier system so as to give more 

duties and funds for the elected representatives. 
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 I request the hon. Minister to put in special interest towards my State for 

the overall rural development and rural entrepreneurship, which results in 

gainful employment and reduction of widening disparities between the rural 

and urban. …(Interruptions) 

Sir, I am going to conclude. Before I conclude, I would like to know, 

through you, Sir, from the hon. Minister one thing. What is the allocation 

targeted for Andhra Pradesh through Har Ghar Jal Scheme? Is it on population 

basis? Or, is it based on any other modality?  

 Sir, I belong to Amalapuram constituency. Amalapuram in Andhra 

Pradesh which is being called the rice bowl of the country, has major 

production of coconut along with Kerala and it is lacking an Agricultural 

University in spite of research centres being set up. I would request, through 

you, Sir, to the hon. Minister of Agriculture to take special interest and ensure 

proper setting up of the Agriculture University in my own constituency, 

Amalapuram.  

 Thank you, Sir.  

            

माननीय अ�य�: माननीय सद�यगण, बोलने वाल� क� बह�त ल�बी सूची है और ये दोन� िवषय -  

कृिष और �ामीण िवकास - बह�त मह�वपूण� िवषय ह� । लेिकन, मेरा माननीय सद�य� से आ�ह है 

िक आप अपने �े� क� िवशेष प�रि�थित और किठनाइय� से सदन को अवगत करा द� और अगर 

कोई िवशेष बात हो तो उस बात से माननीय मं�ी जी को अवगत करा द� । ल�बा भाषण देने से 

आपको ही लेट होगा । म� तो लेट राि� तक बैठ सकता ह�ं । 

…(�यवधान) 
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माननीय अ�य�: म� सबको बोलने के िलए बलुाऊंगा । जब तक अि�तम सद�य बोल�ग,े तब तक म� 

बैठा रह�ंगा । अभी म� दस बज ेके बाद िफर आऊंगा और सभी माननीय सद�य� को बोलने के िलए 

बलुाऊंगा । कोई माननीय सद�य बोलने के िलए बाक� नह� रहेगा । जब सभी माननीय सद�य कह�गे 

िक हा,ँ अब सदन क� काय�वाही �थिगत क� जाए, तभी हम �थिगत कर�गे । 

�ी अजु�न राम मेघवाल: माननीय अ�य� जी, लेिकन, इसम� एक टाइम िलिमट तय कर दीिजए तो 

ठीक रहेगा । 

माननीय अ�य�: आप सभी माननीय सद�य बताए,ं आप सब तय कर द� िक तीन िमनट का समय 

हो या पाचँ िमनट का, �य�िक सदन क� सहमित से ही यह चलता है । 

…(�यवधान) 

�ी अजु�न राम मेघवाल: महोदय, अगर टाइम िलिमट तय हो जाएगी, तभी सभी बोल पाएगें, नह� 

तो सभी बोल नह� पाएगें ।  

महोदय, पाचँ िमनट का समय तय कर दीिजए ।…(�यवधान) 

माननीय अ�य�: ठीक है । 

…(�यवधान) 

डॉ. सजंय जायसवाल (पि�म च�पारण): सर, मेरा अनरुोध है िक िजस पाट� के सद�य� क� 

िजतनी स�ंया हो, उसके िहसाब से उसे समय िदया जाए । �या दोन� तरफ के लोग� को एक ही 

समय िदया जाएगा? 

माननीय अ�य�: माननीय सद�य, आपक� पाट� के सद�य� क� स�ंया �यादा है, लेिकन िवप� 

को �यादा समय देना चािहए । 



16.07.2019                                                                                                       542 

 
 

*�ी सुखबीर िसहं जौनापु�रया (टॉक-सवाई माधोपुर): सबसे पहले म� माननीय �धान म�ंी जी 

एव ंआदरणीय कृिष मं�ी जी का ध�यवाद करना चाह�ंगा िक देश म� 70 �ितशत उस अ�नदाता क� 

पीड़ा पर �यान देने का काम िकया है जो देश का पेट भरता/पालता है । 

वष� 2019-20 म� कृिष के िलए 1,30485 करोड़ �पये आवटंन िकया गया है। जबिक यही 

बजट कां�ेस शासन म� 2012-13 म� केवल 7860 करोड़ था । इससे पता चलता है िक िकसान� का 

मसीहा कौन हो सकता है। लगभग 20 गणुा बजट अिधक देकर यह िस� िकया है।  

2014 म� सरकार बनते ही माननीय �धान मं�ी जी ने िकसान� के िलए सबसे बड़ा तोहफा 

िदया था,  50 �ितशत खराब फसल पर मआुवजा िमलता था जो अब 33 �ितशत िकया गया है । 

पश ुकेवल भ�स, भेड़ गाय या िसफ�  एक पश ुका नकुसान िमलता था लेिकन पी.एम. ने सभी पश ुके 

नकुसान पर उनके करीब 2.50 लाख तक क� रािश देने का �ावधान िकया। िबजली िगरने से पहले 

आदमी क� मृ�य ुपर 50000/- �पये िमलते थे, लेिकन अब 3 लाख िमलता है। मेर ेसंसदीय �े� म� 

फसल खराब, ओला विृ� म� करीब 600 करोड़ �पये और 27000-27000 िकसान को िमला जो 

इससे पहले का�ेंस शासन म� 100, 150, 250 �पये छ:-छः महीने बाद िमलते थे:  

एम.एस.पी 2018-19 2012-13 

सरस� 4200 3000 

गेह� ं 1850 1350 

धान 1750 1250 

चना 4400 1250 

मंूग 6975 4400 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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बाजरा 1950 1100 

  

यह है िकसान क� िहतैषी सरकार 

िकसान क� फसल खरीद अब केवल 25 ि�वंटल एम.एस.पी. रटे पर खरीद क� जा रही है। 

सभी ऑन लाइन होने से िकसान के पास मैसेज चला जाता है। लेिकन मेरा आपसे अनुरोध है िक 

िकसान क� स�पूण� फसल क� एम.एस.पी. रटे पर खरीदी जाए और िकसान का भगुतान तरु�त 

िकया जाए �य�िक राज�थान म� �टेट गव�म�ट कई-कई महीने (3-6) भगुतान करने म� लगा रही है । 

जबिक िकसान फसल के ऊपर ही अपने घर म� �याह शादी एवं मकान बनाने के िलए फसल बेचता 

है । तब अपना काय� चलाता है। उसम� बह�त दरे हो जाती है । 

अब माननीय पी.एम. ने िकसान� को और बड़ा तोहफा िदया जो िक िकसान स�मान िनिध 

िदनाकं 1.2.2019 को लागू क� पूरे देश म� । इसके अनुसार पूर े देश म� सभी िकसान� को 2000 

�पये  3 मािसक िक�त� म� 6000 �पये  �ितवष� िकसान� को दनेे का काम िकया । िजसक� पहली 

िक�त 1,95,000 िकसान� को िमलनी थी ।  िकसान� क� दूसरी िक�त  रािश 13290 करोड़ 16 

लाख िकसान� को बंट चकु� है । 

 राज�थान पहली िक�त 1,85,000 िकसान� को ही िमली है । 

              “ दूसरी "  1 लाख 9 हजार िकसान� को िमली है । 

मेर ेसंसदीय �े� म� अभी तक एक ही िक�त िमल पाई है �य�िक राज�थान कां�ेस सरकार 

लोक सभा चनुाव को देखकर िकसान� के आकंड़े ही नह� भेज पाई । कहती रही सरवर डाऊन है 

�य�िक यिद िकसान� को मोदी का पैसा िमल जाएगा तो िकसान कां�ेस को वोट नह� द�गे। लेिकन 

लोग यह समझते थे िक माननीय पी.एम. िकसान� के िहत म� काय� कर रहे ह� और 25 क� 25 सीट 

बीजेपी को िदला दी।  

पी.एम. ने देश म� पहली बार िकसान एव ंमजदूर क� ठेले वाला मंडी का प�लेदार, 27 सभी 

सगंठन� को 60 साल बाद 3000 �पये प�शन योजना बनाई है। तािक 60 साल के बाद िकसान 
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प�रवार पर बोझ न बने इस योजना म� 3 वष� म� लगभग 5 करोड़ िकसान� को कवर करने का एवं 

10,774 करोड़ �पये िकसान� के िलए खच� करने का �ावधान िकया है। 

का�ेंस के समय म� फसल बीमा योजना क� दर� रबी 35 �ितशत खरीफ 6 �ितशत थी 

लेिकन माननीय एम. ने इनको भारी कटौती करके रबी 1.5 �ितशत खरीफ 2 �ितशत करके 

िकसान� के िलए राहत का काम िकया। पहले बीमा क�पनी अपनी मन मज� चलाया करती थी 

िकसान� को फसल मआुवजा अपनी मनमज� से देती थी लेिकन हमारी सरकार ने पटवार सक� ल 

तक तय कर िदया िक उस िकसान िजसका खराब होगा उसको पटवार सक� ल पर भी मुआवजा 

िमलेगा ।  

राज�थान �देश म�  3714 करोड़ �पये का भगुतान िकसान� को िकया जा चकुा है । हमारी 

सरकार ने कठोर िनण�य लेकर  बीमा क�पिनय� को िनद�श िदया िक िकसान� को खरीफ का 15 

िदन के अ�दर भगुतान िकया जाना चािहए अ�यथा 12 �ितशत क� दर से वािष�क �याज देना  

पड़ेगा । 

हमारी सरकार ने िकसान� को कई तरह के लोन देकर  िकसान� को मजबूत करने क� 

कोिशश क� है।  

ये म�ुा लोन से कोई भी गांव का िकसान कैश लोन ले सकता है मेर ेससंदीय �े� म� करीब 

200 करोड़ िमल चुका है ।  

�वयं सहायता समूह (आजीिवका िमशन) को गांव क� करीब 90000 मिहलाओ ंके समूह से 

जोड़कर 1,10,000 �पये लगभग 20 करोड़ �पये लोन देकर गावं म� आम यवुा को लोन िमल 

जाता  है । 

गांव� म� 2 �पये एवं 5 �पये स�कड़� का �याज ही ख�म हो गया।  

भ�स, गाय, भेड़, बकरी आिद पर कोई भी िकसान डी.ई. डी.एफ. योजना के तहत 50 लाख 

तक पर कोई भी (िम�क िपिलंग स�टर) िकसान को िमलने लगा है और समय पर भगुतान करने पर 

तो एस.सी., एस.टी.,  बी.पी.एल. को 33 �ितशत तक क� छूट िमल जाती है।  
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मनरगेा के तहत जो िकसान को अपने खेत म� 3 लाख �पये तक का काय� करने के िलए 

पैसा िमलता है उससे प�रवार आबाद हो जाता है।  

देश के सभी िकसान� एव ं गरीब प�रवार� को 1.95 करोड़ मकान 2022 तक, सभी को 

प�के मकान देने क� घोषणा क� है और काफ� मकान अब से पहले बन चकेु ह�। 

 करीब 8 करोड़ प�रवार� को म�ुत गैस कनै�शन देने क� योजना मेर े�े� म� करीब 4 लाख 

प�रवार� को गैस कनै�शन िमल चकेु ह�। 

       कांटेदार तार फै�सी पर िकसान� को छूट, पानी म� पाइप पर सि�सड। खेती स े संबिंधत 

Equipment िमलने लगे, नीम कोिटड यू�रया लेिकन िपछले 2 साल से कमी ह�ई इस पर �यान दनेे 

क� ज�रत है । 

 ई�टन� राज�थान केनाल �ोजे�ट के िलए 40,451 करोड़ �पए का बजट रखा गया है । 

इससे माननीय वाजपेयी जी का सपना पूरा होगा । इससे 13 िजल� को िसचंाई के िलए पानी  

िमलेगा । (Tonk Swai Madhopur) 

 ई-सरदार बांध के िलए पहले 530 करोड़ �पये का बजट था िजसे बढ़ाकर अब 1856 

करोड़ �पये का बजट कर िदया गया है । 

सवाई माधोपरु म� अम�द का उ�पादन सबसे �यादा होता है इसिलए वहां फूड Processing 

�यव�था क� जाए । 

िव�थापन पैकेज 10 लाख,  प�रवार म� 18 वष� क� आय ुके �यि� को ही पैसा िमलता है । 

चाहे वे 18-16-15-10 आय ुवाले चार भाई ह� । 

�धानमं�ी आय�ुमान भारत के तहत 5 लाख �पये तक का म�ुत इलाज, �धानमं�ी सड़क 

योजना । 

इसी को कहते ह� सबका साथ सबका िवकास सबका िव�ास । िकसान है । िकसान क� न 

जाित न   धम� । 
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  *SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): I  oppose the budget.The budget 

presented by Shrimati Nirmala Sitharaman has already entered the annals of 

our history as a dubious one with dubious ideas.  Never in the history of our 

nation had a finance minister being forced to defend her numbers; experts and 

the media have started wondering if the data are valid.  I am not surprised; no 

data given by this Government pass the muster without scrutiny.  It’s a sad 

state of affairs. 

This is because this overnment and the people who support this 

Government believe that India was born in 2014, and whatever they create are 

its foundations.  So, sorry, brother and sisters.  This nation was born quite long 

back. 

I am coming to a subject that is close to our heart; agriculture.  It was 

Jawaharlal Nehru who said everything else can wait but agriculture.  The first 

two five-year plans under his watch had agriculture at the top of the agenda, 

and they laid the foundations for India’s green revolution.  They were our first 

assault on poverty which delivered the results.   That was the beginning of the 

national effort to redefine Indian farming from a gambling in monsoon to a 

scientific enterprise of the informed society.  I am glad to read that this 

government is returning to his made of planning.  If you are serious about it, 

we would be happy to welcome it. 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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But then, unfortunately, this government is all about sound and fury, 

signifying nothing.  Especially for the farming community.  This government 

promised to double the income of the farmer by 2022.  And what have we seen 

on the ground?  Growth of agricultural sector in the first five years under NDA 

was a mere 2.9 per cent against 4.36 of the UPA-1 and 3.8 of the UPA-2.  

Price growth for the farmer was an average 8 per cent under UPA, it is just half 

of it under your rule.  These are hard data; you can’t deny it. 

The Finance Minister was very magnanimous with the industrial class 

and I ‘appreciate’ it.  But when it comes to the farmer, she suddenly switches 

gear and talks of zero budget farming.  “We shall go back to basics on one 

count: Zero Budget Farming.  We need to replicate this innovative model 

through which in a few States farmers are already being trained in this 

practice.  Steps such as this can help in doubling our farmers’ income in time 

for our 75th year of Independence.” 

I must ask the government two questions. 1. Do you think this will 

answer India’s food security concerns and reward the Indian farmer for it? 2. If 

the answer is yes, then, what steps are you taking?  How much money have 

you earmarked for this in the budget? 

The food security concerns of this nation were for real, and hence the 

Congress government launched the green revolution in the sixties.  There was 

a mechanism in place to make it happen.  There were new dams and canals, 

there were new technologies, new seeds, new farming practices, agricultural 

universities, fertilizer factories, there were volunteers who explained it all to the 
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people.  It was the Congress’s assault on poverty, which succeed to a great 

extend. 

Now you want to go back.  You want to go traditional.  You claim you 

have the mandate.  Here are my questions. Does the government have a route 

map for zero budget farming since it wants farmers to double their income in 

the next three years?  What are the phases of it?  What will be its impact on 

the production?  On food security?  Will it go up in one or in phases? Do you 

have the data on all these? Do you have the mechanism to take it back to the 

traditional ways?  How are you going to roll it out? 

I must tell the seriousness with which this Government approaches 

their grand design for the Indian farmer.  I read the other day in newspapers 

that the government has only asked the Indian Council of  Agricultural 

Research to conduct a study on the efficacy zero budget farming results.  It 

quotes NITI Aayog member and agricultural economics and policy expert 

Ramesh Chand that the reports will come only in three months.  The report 

quotes Mr. Chand. “There is no scientific evidence till now on the results of 

zero budget farming.  We will first assess the report, which ICAR will be which 

ICAR will be submitting, before reaching to any conclusion,” said Chand.” Is 

this the seriousness with which you are going to double the income of the 

farmer in three years?  

Second, where is the money earmarked in the budget?  What I 

understand from the budget documents is that most of the money of the 

agriculture department is earmarked for the PM Kisan Samman Project and for 
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subsidies for chemical fertilizers.  I do not grudge it; but where is the money for 

zero budget farming?  Where is the institutional mechanism to spread it?  And 

finally, how many cows are required for it?  And where are the cows? 

I found none in the budget, none in the statements of the prime 

minister, none in the finance minister’s, never in the agricultural minister’s.  

None on the ground.  For the India farmer, let me I ask you; what is your plan 

for him? 

I have the answer; you have none.  You have no plan, money, no cows 

either. I am afraid this is another ploy to hoodwink the Indian farmer who has 

been at the receiving end of the flawed policies of NDA Government, in its 

previous avatar and the present one.  You presented them ache din, but you 

brought him bure din.  You promised to double their income, but they die in the 

field consuming poison, unable to buy food for their children. The Government 

promised them financial stability but shower them with bullets when they ask 

for their due.  Now the Government again promise to double their income with 

zero budget farming.  Why do you target the Indian farmer who feeds us all? 

After five years of your mindless rule, all that you have given them is a 

dole of Rs.6,000.  They can’t sell their produce in the market for a decent price 

and buy food for their children.  They don’t even get the transportation cost.  

What ache din you have brought him?  I have the answer, and the answer is 

lying there on the fields on Maharashtra in the form of two young farmers, 

Tatyabhau Khairnar (44) and Manoj Dhondage (33) who committed suicide on 

the filed. 
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He is the victim of the Government, madam, Sitharaman.  And you 

have no answer for him, except big promises.  The banks are hunting them.  

What relief have been promised, madam Sitharaman? 

Why does it happen? 

I can see only one reason, the NDA do not understand him at all.  You 

represent the interests of the rich and the famous.  You represent the interest 

of the industrial class that are cosy with the prime minister.  The asha and 

akamksha, the hopes and aspirations the prime minister often quotes, do not 

include the hopes and aspirations of the Indian farmer.  Government's policies 

are aimed to benefit only the privileged class.  And if you claim otherwise, you 

must explain to his house why agriculture growth has been so dismal under the 

present rule. 

And I am not surprised why it is so.   The Congress has always put the 

farmer at the centre of our agenda.  We coined the term ‘jai jawan, jai kisan’.  

We ushered in the green revolution which gave millions of Indians their daily 

bread and the India farmer the assurance and hope to produce more.  

Jawaharlal Nehru called the big dams that watered arid Indian lands the 

temples of new India.  As a government, the Congress always picked the 

motives for the benefit of the Indian farmer. 

But what did the Govedrnment do?  You picked  up the biggest motive 

of the Indian farmer, the cow, and politicized it to bring peril upon him.  The 

Indian farmer toiling in the field is the true Gopala, the caregiver of the cow.  

It’s an organic relation between them.  This relationship has been there for 
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ages.  But what did the Government do it?  It picked up those sacred, saintly 

motifs and politicized it.  Instead of protecting the cows and cow-palaks, you 

unleased fake go-rakshaks on them.  It brought ache din for the gorakshaks, 

and bure din for the cows and their real protectors, the Indian farmers.  The 

ministers honoured those killers and murderers of the Indian farmer; called 

them members of their extended family. 

And in the process, you are killing our research institutions.  The Indian 

Agricultural Research Institute, commonly known as the Pusa Institute, is 

India’s national Institute for agricultural research, education and extension.  

And you know how critical this institute is to sustain our farming.   The House 

must know that this institute has no head for the last five years!  This is the 

attitude to science and technology, even in agriculture. 

And before I conclude, I would bring to the notice of stark similarity with 

the Nazis of Germany.  Hitler and his dispensation were very keen on 

dispelling modern ideas of farming; instead, they dug into the crazy idea of bio-

dynamic farming.  They never had an impact on the food security of Germany; 

but that was a propaganda tool for the Nazis.  I am forced to find some of the 

strains of the Nazis when this government sings the tune of zero budget 

farming.  Interestingly, there was very little scientific proof that bio-dynamic 

farming had any advantage either for the farmer or the consumer. 

Let me conclude: The Government played havoc with the Indian 

financial system through demonetization; you grounded the economy through 

your mindless implementation of GST.  Now you want to undermine Indian 
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farming system and food security with your zero budget farming.  This fits 

neatly into your scheme of things; of all talk and zero performance.  This will 

bring peril for the nation, and hence, the Indian farmer and the Indian people 

would be at the received end, I oppose this budget. 
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*�ी जुगल िकशोर शमा� (ज�मू ):  म� बजट 2019-20 पर अपना प� रखना चाहता ह�ं । 

देश का ि�थर, भिव�यवादी और जीवतं बजट �दान करने के िलए म� माननीय िवत मं�ी 

�ीमती िनम�ला सीतारमण जी, हमार ेयश�वी �धानमं�ी �ी नर�े� भाई मोदी जी तथा हमार ेयवुा 

मं�ी �ी अनरुाग ठाकुर जी को ध�यवाद देता ह�ं। साथ ही साथ आम जनता के िव�ास तथा उनक� 

अपे�ाओ ंपर आम बजट खरा उतर ेइसक� आशा करता ह�ं । 

भारत आज ना िसफ�  एिशया आिपत ुपूर ेिव� म� िजस �कार एक नई शि� के �प म� उभरा 

है, उ�मीद है िक यह आम बजट �पी पंख इस उड़ान को एक नई ऊंचाई �दान करगेा, िजससे िक 

"सबका साथ सबका िवकास तथा सभी के िव�ास का िवजन" को िवशाल �प �दान िकया जा 

सकेगा तथा सरकार �ारा िनधा��रत 10 सू�ीय िवजन भारत के सतत और तेजी से िवकास क� जड़ 

को मजबू करगेा।  

भारत एक कृिष �धान देश है, लगभग 72% कृिष पर आधा�रत है। माननीय �धानम�ंी जी 

ने हमार े देश के िकसान� क� आय को 2022 तक दोगनुा करने का सकं�प िलया है िजसका 

�ितिब�ब इस बजट म� िदख रहा है ।  

माननीय िव� मं�ी जी ने बजट म� जल जीवन िमशन के तहत साल 2024 तक सभी 

�ामीण प�रवार� को जल उपल�ध कराने का ��ताव रखा साथ ही गरीब� के िलए साल 2022 तक 

�धानमं�ी �ामीण आवास योजना के तहत सभी को घर उपल�ध कराने क� बात कही, तथा 

म��यपालन क� तरफ जोर देते ह�ए कहा िक मछली उ�ोग �ामीण भारत के िलए अहम है । आने 

वाले समय म� हमारी सरकार �ामीण िकसान� को इससे जोड़कर उनक� दशा-िदशा बदलेगी इसके 

सरकार �धानम�ंी म��य पालन योजना क� शु�आत करने जा रही है । जीरो बजट खेती पर जोर 

िदया जाएगा । इसका उददे�य खेती के बिुनयादी तरीक� पर  लौटना है। इसी से िकसानो  क� आय 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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दोगनुी करने का ल�य पूरा होगा । खादयान�, दलहन�, ितलहन�, फल� और सि�जयो क� �व-

पया��ता और िनया�त पर िवशेष �प से जोर िदया गया । 

नर�े� भाई मोदी जी क� सरकार का �यादा जोर गांव गरीब और िकसान� पर है । गांव� के 

िवकास के िबना देश का िवकास नह� हो सकता है । साथ ही कृिष को फायद ेका सौदा बनाए िबना 

देश म� बेरोजगारी दूर नह� क� जा सकती । 

हमार ेमेहनती िकसान� को फसल का पूरा मू�य नह� िमलता था �ी नर�े� भाई मोदी जी 

क� सरकार ने िकसान� क� आय दोगनुी करने हेत ु इितहास म� पहली बार ऐसा कदम उठाया है 

िकसान भाइय� को उनक� उ�पादन क� लागत से कम से कम 50 �ितशत अिधक अथा�त लागत से 

डेढ़ गनुा दाम िमल� । यह ऐितहािसक िनण�य िकसान भाइय� क� आय दोगनुी करने क� िदशा म� एक 

मह�वपूण� कदम सािबत होगा िजनका पूरा लाभ िकसान� को िमलेगा | 

बजट 2019-20 म� कृिष एव ंिकसान क�याण मं�ालय को ऐितहािसक आवटंन िमला है । 

िव� मं�ालय ने इस म�ंालय को 1,30,485 करोड़ �पए का आवटंन िकया है । यह कृिष मं�ालय 

के िलए अब तक का सबसे अिधक आवटंन है। 2014-15 म� जब एनडीए सरकार स�ा म� आई थी 

तो कृिष मं�ालय को 31,063 करोड़ �पए का आवंटन िकया गया था । 

2018-19 म� कृिष म�ंालय को 79,026 करोड़ �पए का सशंोिधत बजट िदया गया था । 

जबिक इस साल का अनमुािनत बजट 57,600 करोड़ �पए था, िजसम� 140 फ�सदी क� विृ� क� 

गई थी । लेिकन इस बार बजट म� विृ� का बड़ा कारण �धानमं�ी िकसान स�मान िनिध (पीएम-

िकसान) है । इस बार के बजट म� इस िनिध म� 75 हजार करोड़ �पए का �ावधान िकया गया है। 

इस तरह कृिष म�ंालय के बजट म� 57 फ�सदी िह�सा िकसान� को िदया जाने वाला सीधा नगद 

भगुतान का है । 

चनुाव से पहले पेश िकए गए अंत�रम बजट म� एनडीए सरकार ने िकसान� को नकद 

सहायता देने क� घोषणा क� थी । यह घोषणा एक जनवरी 2019 से लागू क� गई और उस समय 

इसके िलए 20 हजार करोड़ �पए का आवंटन िकया गया था । पीएम िकसान योजना के तहत 
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िकसान को 6000 �पए सालाना दनेे का �ावधान है जो 2000 �पये क� तीन िक�त� म� िदए  

जाएगें । 

आिथ�क सव��ण म� िसफा�रश क� गई थी िक पीएम-िकसान नगद ह�तांतरण योजना म� 

सभी िकसान� को शािमल िकया जाए, िजससे उनक� आमदनी बढ़ेगी और उनम� उपभोग भी बढ़ेगा, 

िजसका फायदा अथ��यव�था को िमलेगा ।  

म� सरकार का �यान मेर ेसंसदीय �े� क� ओर िदलाना चाहता ह�,ँ ज�मू के सांबा से�टर म� 

खोड़, प���वाला, व�ल ज�गवा एव,ं अ�य �थान� पर खेती करने वाले उपजाऊ भूिम पर सेना 

दवरा माई�स लगाई गई है, िकसान क� आय �यय और जीवन एकमा� उसक� जमीन ही होती है, 

जब उसक� उपजाऊ जमीन हाथ से चली जायं तब उनके जीवन जीने का साधन ही चला जाता   

है । माई�स लगे भूिम पर खेती नह� हो सकती है िजसको देखते ह�ए सरकार �ारा उन िकसान� को 

मआुवजा सिुनि�त िकया गया था जो अभी कई साल� से नह� िमल रहा है। इन िकसान� को 

मआुवजा िदलाने म� सहायता कर� । 

ज�मू के आसपास बन रही �रगं रोड बनाने के िलए ली जा रही जमीन का पूरा मआुवजा 

नह� िदया जा रहा है। अतः सरकार को कहना चाहता ह� ँिक ज�मू के आस पास बन रही �रगं रोड म� 

िजन - िजन िकसान� क� जमीन जा रही है उन िकसान� को उपयु� मआुवजा िदलाने िक कृपा   

कर� । 

ध�यवाद । 
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*SHRI VE. VAITHILINGAM (PUDUCHERRY): I am happy to say that I belong 

to an agricultural family. 

Presently farmer’s producer’s organization is being registered under 

Company’s Act which involved lot of rigid clauses like maintenance of 

accounts, submission of balance sheet which can be eased so that farmers 

can access easily and will be benefited. 

Government should take steps for market linkages for value added 

products to the farming community towards doubling farming income.  

Presently, the women farmers are not aware of marketing strategy due to 

which they are deprived of their due revenue.  Farm family especially the 

women farmers to be supported by proper training on market linkages for 

selling their value added agriculture products. 

There is much requirement for training rural men, women and youth.  

The condition laid in the skill trainings funded by the Government of India is 

very rigid and too long period which is not affordable because they cannot 

devote their time too long for training, as it would affect their income.  So the 

skill training for rural men and women should be made short to suit their needs. 

Stipends should be given liberally to attract youth for training which would 

directly improve the agriculture produce. 

 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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State of art incubation center with all infrastructure and machineries for 

value addition of agriculture products to be started in every district 

headquarters under the supervision of Department of Agriculture or KVK, on 

the line of the one available at IIFPT, Thanjavur.   This incubation center will 

help in building confidence among rural women to become entrepreneur and 

will be a starter for them.  This facility can be utilized by rural women by paying 

nominal charges.  I am sure this will help doubling their family income. 

The sugar mills are not able to sustain because of fluctuating market 

price of sugar.  The Government should fix a reasonable price for sugar to 

enable the sugar mills to sustain which would indirectly benefit the farmers who 

are in distress due to the closure of sugar mills all over.  The sugarcane is a 

crop giving assured income to the farmers and they are able to get crop loan 

easily. 

With these words, I request Hon’ble Agriculture Minister to help farming 

community.  
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*SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA): Agriculture is the 

backbone of human existence for any civilization to sustain and prosper 

agriculture should be healthy and natural.  People are suffering from many 

health issues, environment, soil and water is completely getting spoiled due to 

chemical farming practice.  

I am glad to say natural farming methods which is also called SPNF 

farming is preventing this by producing a wonderful produce by means of 

natural way of farming. 

SPNF also known as Subash Palekar Natural Farming popularized for 

many years as zbnf or Zero Budget natural farming is different from chemical 

farming and organic farming. SPNF Natural farming proved that one desi cow 

is enough for 30 acre farming.By making jeeva mruth with desi cow dung and 

it’s urine.  Helps soil get fertile.Which enrich soil and  attracts many earth 

worms to come from deep soil to top soil these earth worms bring many 

nutrients from deep soil to top soil.The only way to conserve water and 

increase water tables is practice of natural farming. 

There are 50 lakh farmers in India who are doing natural farming by 

preventing soil health environmental health as well that of public Jagadeesh 

Reddy one of the natural farmer from Andhra Pradesh is promoting natural 

                                    
* Speech was laid on the Table 
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farming and bringing awareness to many people.  He gave me good 

information in natural farming. 

Recently Hon’ble Prime Minister stated that everybody should protect 

our Water Bodies. “Jala Sanrakshan” is important and reduce utility of water 

and also reduce chemicals and pesticides etc. 

NITI Aayog Vice Chairman Sri Rajiv Kumar ji has shown tremendous 

interest and he is perusing natural farming with government and honourable 

PM is interested to implement and in his first speech in lok sabha he discussed 

about natural farming. 

I once again request the Prime Minister to take initiative steps to 

promote natural farming. 

Also chemical free farming as one solution solves a range of problems, 

farmer problems, water problems, health problems, environment problems, 

nutrition problems.  In recent surveys which have been conducted world wide, 

we as a nation lack behind providing good nutritional value foods.  Especially 

to our children the same has been observed upon by the world health 

organization and United Nation Organization. 

I think it is the time to talk about solutions and the ways to provide good, 

natural, chemical free nutritional food, which is only and only possible when 

our farmers are encouraged towards producing wonderful produce by means 

of natural farming. 

I would like to make this request to Hon’ble Minister of Agriculture and 

Minister of Rural Development.  On the eve of Mahatma Gandhi Ji 150th year 
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Birth Anniversary please take a decision about linking of agriculture with 

MGNREGS, which will benefit both farmers and agricultural labour.  They will 

be benefited much more than earlier. 
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माननीय अ�य�: �ी नलीन कुमार कटील । 

*SHRI NALIN KUMAR KATEEL (DAKSHINA KANNADA):  Hon’ble Speaker,  

Sir, thank you for giving me the opportunity to participate in the discussion 

the Demands for grants of the Ministry of Rural development and 

Agriculture 2019-20. 

Chanakya had made a reference on the leadership. His quotation goes 

like this- “ Instead of tracing the darkness in the light of past, a true leader, 

turns the dark future  into a bright one.” 

Shri Narendra Modi ji and his entire team is making all the efforts to 

project India as a World leader. I would like to express my whole hearted 

thanks to our hon’ble Prime minister and his team  for taking several initiatives 

for the overall development of agriculture during the last five years. I would 

also congratulate our NDA government for giving top priority for the farmers 

and farming sector in this year’s budget too. 

Our country has two significant cultural streams. One is the culture of 

farming and the other is the culture of Rishis. The congress governments had 

neglected these two main streams of our country in the last 60 years. The 

Industrial sector was given more prominance than the agriculture sector. 

Since the agriculture is not a profitable venture people are migrating to urban 

areas. We can see the country is urbanising at a fast pace, as a result of which 

                                    
* English translation of the speech originally delivered  in Kannada.  
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villages in our country are turning into Old age homes. We are also facing 

various problems in our country.   

After the NDA government came to power under the leadership of Shri 

Narendra Modi ji three major development took place in the agriculture sector. 

In the last 60 years, fisheries sector was kept under the Ministry of agriculture 

and it was not given a seperate identity. So, fishermen and fisheries were not 

promoted to the fullest extent. 

Our Hon’ble Prime Minister has created a separate Ministry for the 

welfare and promotion of fishermen and fisheries sector for the first time in the 

history of independent India. I congratulate the hon’ble Prime Minister on 

behalf of the fishermen community of the country for taking such an initiative 

for the promotion and protection of fishermen of the country by setting up an 

exclusive ministry for the sector.    

Several demands of the fishermen were pending for many years. 

Fishermen have to face difficulties while fishing in the sea, sometime they 

cross the borders of the country while fishing,and there are instances of fishing 

boats missing in the sea water. The fishermen are captured by neighbaring 

countries like Pakistan and Sri Lanka, as they inadventantly cross the borders 

etc. Many problems are there in the fisheries sector.   

Considering all these problems sympathetically, our NDA government 

has taken steps to use Satellite technology for fishing and also for the 

protection of fishermen. This step is taken by none other than our hon’ble 

Prime Minster shri Narendra Modi ji. 
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*HON.  MEMBER  : They are talking in Malayalam*. 

SHRI NALIN KUMAR KATEEL (DAKSHINA KANNADA): Agriuclture is 

considered as system of life in our country. The famous slogan was given by 

our former Prime Minister Shri Lal Bahudur Shashtri ji “ Jai Jawan Jai Kisan” 

The Congress Government has not done anything for the farmers and 

also for the agriculture sector of the country. There were instances of 

corruption charges to buy fertilizers in the country. There are incidents of 

farmers lost their lives in demanding for agriculture loans. Farmers are 

committing suicides due to burden of debt  and their inability to pay their bank 

loans .  After our NDA Government came to power, our hon’ble Prime Minister 

Shri Narendra Modi ji ensured that the Neem Coated Urea is made available to 

the farmers of the country. 

*HON. MEMBER :  What is happening in Kerala?  You know very well* 

SHRI NALIN KUMAR KATEEL : Another significant step taken up by our NDA 

government  is that  it has renamed the Water Resources MInistery as 

Jalashakti ministry. So far no government has taken initiative to make the 

water available to all the people including farmers of the country. This is done 

by our leader Shri Narendra Modi ji. Under the Jalashakti ministry a provision 

is made to ensure availability water to every household and also to farmers of 

the country. I would like to point out that under the NDA government people 

are getting Neem Coated Urea, People are getting water supply through 

Jalshakti ministry. Fish farming is getting priority through Fisheries department. 

                                    
* ....* English translation of the speech originally delivered in Malayalam.  
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All these initiatives of Shri Narendra Modi ji’s government has created an ‘ 

ideal place’ for the farming and farmers in the country. There was no such 

example available to mention that the previous governments worked for the 

betterment of the agriculture sector. 

The due credit for all these  achievements  should go to our  NDA 

government and to our hon’ble Prime Minister shri Narendra Modi ji. 

 Sir, I don’t want to take more time as you have given only five minutes to me. 

Now I would like to draw the attention of the government towards some 

important issues of my Dakshina Kannada district. 

Arecanut or Beetlenut is produced in 16 states in the country. 13 districts 

in Karnataka are producing arecanut. People of 4 taluks in my Dakshina 

Kannada district are entirely dependent on arecanut cultivation. 

During the UPA regime under its Prime MInister Dr. Manmohan Singh ji, an 

affidavit was submitted to the Supreme court saying that arecanut is injurious 

to health. Its consumption causes adverse health effects, so arecanut 

cultivation should be banned. The UPA government tried to deprive the 

arecanut growers of their livelihood  by mentioning that the arecanut is used for 

supari. However I would like to  bring it to the notice of the Union government 

that the Central Plantation Crops Research Institute has conducted 

 research and declared that areca nut is not injurious to health. Instead, it will 

be beneficial for all. 

Hon’ble Speaker, Sir,  through you I would like to urge the Hon’ble 

Ministers of Law and Justice,  Health and Family Welfare, Commerce and 

http://www.cpcri.gov.in/index.php/9-uncategorised/87-central-plantation-crops-research-institute
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Industry to take immediate necessary steps to withdraw the affidavit from the 

Supreme Court to protect the interests of the areca nut growers in the country. 

 Last week while replying to an unstarred question in the Parliament, Hon’ble 

Minister of State for Health has mentioned that the there are certain studies 

suggesting that areca nut has adverse health effects on various organs of the 

body.  I would like to draw the kind attention of the Hon’ble Minister that his 

reply was based on the old affidavit submitted by the UPA government. The 

affidavit contains wrong information and it should be withdrawn from the 

Supreme Court. I would also like to point out that the Congress has done 

injustice to areca nut growers. So, it is the need of the hour to take corrective 

measures to ensure justice to my people. 

My Parliamentary Constituency falls under coastal region. There are two 

significant problems for fishermen. 

माननीय अ�य�: जो माननीय सद�य बोलकर सदन से िनकल जाते ह�, उनको म� यहा ंसे देख रहा 

ह�ं । अगली बार उनको मौका नह� िमलेगा । 

SHRI NALIN KUMAR KATEEL :  Diesel subsidy is given to fishermen. There 

is a problem. 

The Union Government during its last regime sanctioned an All-weather 

fishing harbour in my district. So I congratulate the Hon’ble Minister Shri Nitin 

Gadkari ji and also former Agriculture Minister Shri Radha Mohan Singh ji for 

sanctioning the fishing harbow. I would like to request the Hon’ble Minister of 

Agriculture and Rural Development to take immediate steps to float tender and 

start the works on the said project. 
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Another issue I would like to mention that there is a need to include 

Paddy cultivation under the MGNREGA activities, as it is not included in the 

state of Karnataka. 

As far as Pradhan Mantri Gram Sadak Yojana is concerned not even 

single project has been approved for Karnataka during the last ten years. 

Therefore I would like to request the Hon’ble Minister for Rural Development to 

look into this and sanction projects for my state this year. 

Hence I urge upon the union government to include paddy cultivation under the 

MGNREGA scheme. 
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�ी सुनील कुमार सोनी (रायपुर): अ�य� जी, आपने मझेु अवसर िदया, इसके िलए म� आपको 

बह�त-बह�त ध�यवाद देता ह�ं । म� हमेशा इस बात को कहता ह�ं िक अगर दिुनया म� कोई दो श�द बह�त 

महंगे ह�ए ह�, जो ढंूढ़ने से नह� िमलते ह� और वे दोन� श�द अगर कह� पर िमलते ह�, तो नर�े� मोदी 

जी न ेउन दोन� श�द� को आ�मसात िकया है, एक है िव�ास और दूसरा है ईमानदारी । जनता के 

िव�ास पर खरा उतरना उनक� िफतरत म� है । उ�ह�ने ईमानदारी से पांच साल� तक सरकार 

चलाकर िपछली सरकार� को सीखने का अवसर िदया ।  

म� बह�त कम श�द� म� अपनी बात कह�ंगा । जनता के बीच उ�ह�ने िव�ास अिज�त िकया । 

गांव म� िवकास के मा�यम से प�रवत�न आया, लेिकन गांव म� रहने वाले �यि�य� के जीवन म� भी 

योजनाओ ं के मा�यम से प�रवत�न आया । सब ने इस बात को कहा िक िकसी गरीब �यि� को 

आवास िमलना, गैस िसले�डर िमलना, जन-धन योजना का लाभ िमलना, बीमा िमलना, प�शन 

िमलना, आिद अनेक योजनाओ ं के मा�यम से िकसान और आम आदमी के जीवन म� प�रवत�न 

आया है । िकसान को 6 हजार �पये �ो�साहन रािश िमलने से उसको आगे बढ़ने का हौसला िमला 

और उसके जीवन म� एक उ�साह आया ।  

मेर े से पहले भी माननीय सद�य कह चुके ह�, लेिकन म� मं�ी जी से आ�ह क�ंगा िक 

मनरगेा योजना को िकसान के खेत के साथ जोड़ा जाए । मजदूर� को उससे लाभ िमलेगा । इससे 

िकसान क� आय दोगनुी होने का अवसर िमलेगा । �लोबल वािम�ग क� चनुौितय� से िनपटने के िलए 

भी मनरगेा क� रािश से जल, जगंल, जमीन और धन के उ�थान करने क� योजना बनाई जानी 

चािहए । जमीन से मतलब है उ�पादन, धन और उ�थान । अगर मनरगेा से खेत को जोड़ िदया 

जाता है, तो उसक� रोपाई, कटाई और ढुलाई म� भी रोजगार िमलेगा । इससे िकसान को सहयोग 

िमलेगा और उसे जो दो गुना धन कमाना है, उसम� सहायता िमलेगी ।    

 अ�य� जी, म� आपके मा�यम से सरकार से कुछ मांग करना चाहता ह�,ं कृिष िनया�त 

बागवानी फसल� और स�जी के िलए रायपरु म� एक टिम�नल माक� ट का िनमा�ण िकया जाए । हमार े
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यहां सीजन म� टमाटर को सड़क पर फ� कते ह� ।  वहा ंअ�छे  फल और स�जी का उ�पादन हो रहा 

है । चीन के बाद अगर �ैगन कह� पैदा हो रहा है तो वह छ�ीसगढ़ क� धरती म� हो रहा है । यहा ंसे 

हम लोग� को िनया�त करने म� सह�िलयत होगी, फूड �ोसेिसगं �लाटं लगाने से लाभ िमलेगा ।  

हमार ेयहां निदय� को जोड़ने क� योजना बनाई जाए । महानदी, पेरी, तादंलु और िशवनाथ 

नदी को एक साथ जोड़ िदया जाए, छ�ीसगढ़ को धान का कटोरा कहा जाता है । छ�ीसगढ़ 

उ�पाद क� धरती है, यहां अ�छी फसल� होती ह� । हम देश को चावल िखलाते ह� । िसंचाई क� 

सिुवधा होगी । म�ने अपनी बात बह�त ही संि�� म� समा� कर दी है ।   

म� हाथ जोड़ कर आपसे �ाथ�ना करता ह�ं िक �व�छता के ऊपर एक बार सदन म� चचा� 

कराए ं। म�ने इस पर बह�त काम िकया है और खशुी के साथ इस बात को कह रहा ह�ं । देश म� पहली 

बार िकसी �धान म�ंी ने लालिकले से �व�छता क� बात क� है । म� उनको मन से ध�यवाद दतेा ह�ं । 

देश म� �व�छता एक िमशन और आदंोलन बन गया है । आज शहर� के अदंर �ित�पधा�  है । म� दो 

बार महापौर रहा ह�ं । आज नगर पचंायत, नगरपािलका, नगर िनगम और गांव के पंचायत तक 

�व�छता का एक आदंोलन खड़ा ह�आ है । हम �लाि�टक का िड�पोजलएबल उपयोग करते ह�, वह 

बंद होना चािहए । आज दशे के अदंर एक अथ�च� �का है, आपके और हमार ेजमाने म� कागज के 

ढ�गे म� स�जी खरीदते थे और दज� के पास िचंिदया क� झोला िसलकर अ�न लाते थे, हजार� 

करोड़ लोग बेरोजगार ह�ए ह� । �लाि�टक क� िड�पोजल चीज� को समा� कर� । ध�यवाद ।  

माननीय अ�य�: माननीय सद�य बह�त अ�छे व�ा ह� और पहली बार चनु कर आए ह� ।  
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*�ी िब�ुत बरन महतो (जमशेदपुर): म� क� �ीय कृिष एव ं िकसान क�याण तथा �ामीण िवकास 

बजट के अनदुान एव ं मांग पर अपने िवचार �य� करना चाहता ह�ं । 

आगामी वष� 2022 तक वांिछत प�रणाम �ा� करने के िलए कृिष �े� म� भी िनवेश के प�ुय 

च� को श�ु करने का काम हमारी सरकार �ारा िकया जा रहा है, जो क� काफ� सराहनीय है, 

जैसा िक हमने पहले देखा था, अतं�रम बजट म� घोिषत 75000 करोड़ क� �धान मं�ी िकसान 

िनिध योजना के मा�यम से कृिष के िलए आवंटन म� तेजी से विृ� इस िदशा म� उठाया गया मजबूत 

कदम है । हमार े�धानम�ंी जी ने कृिष �े� के उ�थान म� भी काफ� �िच ली है । आज तक इस देश 

म� खेती को एक �यवसाय के �प म� �वीकार नह� िकया गया था | 

हमारी सरकार ने इसे और अिधक लाभदायक बनाने और अ�य �यवसाय� के �प म� 

�ो�सािहत करने के िलए एक पेशे के �प म� खतेी का �वागत िकया ह�। यह एक बह�त ही जीवतं 

िवचार है, जो िकसान भाइय� क� आिथ�क �तर को मजबूत करने म� सहयोग करगेी । 

हमारी सरकार �ारा ए�ीक�चर इं�ा���चर म� िनवेश को बढ़ावा देने के िलए 10 हजार नए 

िकसान उ�पादक सघं बनाने क� योजना बनायी गई ह� । इसके साथ ही सहका�रता के मा�यम से 

डेयरी के काय� को भी बढ़ावा देने के िलए हमारी सरकार �ितब� ह� । 

�फूित� क� पहल से अित�र� कृिष उ�पादन को ऑ�सीजन िमलेगी जो कृिष �े� के खाली 

िदन� म� आय का सहायक �प है। सीएफसी म� �ल�टर आधा�रत �ि�कोण उनके उ�पादन को 

और अिधक लाभदायक, तथा 50000 िश�पकार� को रोजगार के अवसर पैदा करने म� स�म 

बनाएगा | इस पहल म� शािमल होने के िलए तथा यवुाओ ंम� अनकूुलन �मता को बढ़ाने के िलए 

2019 -20 तक 100 नए कल�टर� क� �थापना क� जाएगी । 
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हमारी सरकार ने म��य पालन के तरफ जोर देते ह�ए कहा िक मछली उ�ोग �ामीण भारत 

के िलए अहम है. आने वाले समय म� हमारी सरकार �ामीण िकसान� को इससे जोड़कर उनक� 

दशा-िदशा बदलेगी. इसके िलए सरकार '�धानम�ी म��य पालन' योजना क� श�ुआत करने क� 

योजना बना रही है । 

जैसा िक हम सब जानते ह� भारत गांव� का देश है तथा इसक� आ�मा गांव म� ही िनवास 

करती है। इसिलए हमारी सरकार �ारा �यादा जोर गांव, गरीब और िकसान� पर िदया गया है । 

सरकार ये मानती है िक गावं� के िवकास के िबना देश का िवकास नह� हो सकता है । साथ ही कृिष 

को फायदे का सौदा बनाए िबना दशे म� बेरोजगारी दूर नह� क� जा सकती । 

“आय�ुमान भारत" जो िक िव� क� सबसे बड़ी योजना है, इसके तहत आिथ�क �प से 

कमजोर 10 करोड़ प�रवार� अथा�त् 50 करोड़ लोग� को इसका लाभ िमल रहा है, तथा इसका 

लाभ अभी तक 32 लाख लोग� को िमल चुका है । स�ती दर� पर दावा उपल�ध कराने के िलए 

5300 स े�यादा जनऔषिध क� � खोले जा चुके ह�, िजसका सीधा लाभ गावँ के गरीब भाइय� को 

िमल रहा है । 

अगर �ामीण प�रवेश क� बात क� जाए तो िबजली क� आपूित� सिुनि�त करने के िलए बजट 

म� वन नेशन वन �ेड �लान क� घोषणा भी क� गई है, तथा साथ ही िबजली के �ैिफक म� भी बड़े 

सधुार िकए गए ह�। गांव म� िडिजटलीकरण िकया जा रहा है िजसके तहत हर गावँ को इ�टरनेट के 

मा�यम से जोड़ा जा रहा है, और इसके मा�यम से करोड़� लोग� को िडिजटल सा�र भी बनाया जा 

रहा है, और हमारी सरकार ने आगे 2 करोड़ �ामीण� को िडिजटल िश�ा (Digital Education) 

देने का ल�य रखा है । 

हमारी सरकार ने मिहलाओ ंके स�मान तथा ग�रमा के िलए गांव के हरके घर म� शौचालय 

बनवाए ह�, तािक हमारी माताओ ंऔर बहन� को शौच के िलए घर के बाहर नह� जाना पड़े । 5.6 
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लाख गांव अब तक खलेु म� शौच से म�ु हो गए ह� । हमारी सरकार का यह �यास है आगामी 02 

अ�ूबर, 2019 को भारत खलेु म� शौच से म�ु हो जाए । 

हम लोग� को इसी सकं�प के साथ आगे बढ़ना है िक वष� 2022 म� जब हम �वाधीनता क� 

50 व� वष�गाठं मनाएगें तब नए भारत क� हमारी जो प�रक�पना है,  िकसान� क� आय दोगनुी होगी, 

हर गरीब के पास अपना घर होगा, हर गरीब के घर िबजली का कने�शन होगा, �व�छ ईधंन क� 

सिुवधा होगी, हर गरीब खलेु म� शौच क� मजबूरी से मु� होगा, सभी गरीब को मेिडकल सिुवधा 

िमलेगी, देश का हर गांव सड़क से जड़ुा होगा, गंगा क� धारा अिवरल और िनम�ल होगी, िकसान� क� 

आय दोगनुी होगी, हर युवाओ ंके हाथ म� रोजगार होगा तथा हम एक नई ऊजा� और आ�मिव�ास 

के साथ िव� के िवकास को नेतृ�व देने  के िलए कदम बढ़ाएगें । 

ध�यवाद । 
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*�ीमती रमा देवी (िशवहर): भारत गांव� का दशे है जहा ँदेश क� आबादी के लगभग 70 �ितशत 

लोग िनवास करते है। बापू ने कहा था िक जब तक हम गांव का िवकास नही कर�गे तब तक भारत 

का सही मायने म� िवकास स�भव नही है । सरकार ने इस बजट म� �ामीण �े�� म� कृिष रोजगार और 

�ामीण जीवन क� दशा और िदशा बदलने के िलए 1 लाख 30 हजार 485 करोड �पये क� बड़ी 

रािश का �ावधान िकया है । दूसरी ओर �ामीण िवकास के िलए 1 लाख 17 हजार करोड़ �पये 

�यव�था क� है । इसम� 4.4 �ितशत क� विृ� ह�ई है।  इसके िलए म� माननीय �धानम�ी जी को 

�दय से ध�यवाद देती ह�ं िक इनका मूल  उददे�य अ�ंयोदय के के�� िबदं ुगांव, गरीब और िकसान 

के आय �ोत म� बढ़ोतरी करके गरीब आर िकसान� के जीवन को आ�मिनभ�र बनाना है । 

आज से 10 वष� पूव� गावं� म� �यादातर क�चे मकान ही देखे जाते थे िक�त,ु 2014 म� मोदी 

सरकार आने के बाद गांव� म� बड़ी तेजी के साथ एक करोड़ प�के मकान बने ह� । इस सरकार का 

ल�य है िक 2022 तक सभी को घर िदये जाए ं। इस बजट म� �ामीण आवास िनमा�ण हेत ु19 हजार 

करोड़ �पये आवंिटत िकये गए ह� एव ं इन मकानो म� शौचालय, पानी एवं िबजली क� �यव�था   

होगी । इसके िलए माननीय �धानम�ंी जी को ध�यवाद देती ह�ं ।  

देश के गावंो म� क�ची सड़क से म�ु करने हेत ुमोदी सरकार �ारा गांव के स�पक�  माग� को 

प�का िकया जा रहा है तथा �ामीण जीवन उ�नत बनाये गये ह� । इस बजट म� 80 हजार करोड़ 

�पये �धान म�ंी �ाम सड़क के िलए आविंटत गये ह� िजससे िक 1 लाख 25 हजार िकलोमीटर 

�ामीण सड़क� का िनमा�ण आगामी 5 वष� म� िकया जायेगा। आज हम �धानम�ंी �ामीण सड़क के 

तीसर ेचरण क� श�ुआत करने जा रहे है । इससे जो भी बची ह�ई �ामीण सड़क�  ह�गी उसे पूरा 
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िकया जायेगा । मेरा माननीय मं�ी जी से अनरुोध होगा िक मेर े िशवहर ससंदीय �े�ांतग�त अधूर े

सड़क� को भी बनवाने का काम िकया जाये ।  

मनरगेा ने �ामीण लोग� को बड़ी स�ंया म� रोजगार िदये ह� और सरकार ने मनरगेा को 

सफल बनाने के िलए मनरगेा को 60 हजार करोड़ �पये आविंटत िकए ह� । म� सरकार से मांग 

करती ह�ं िक मनरगेा म� जो िशकायत है और इन िशकायत� को दूर करने क� �िकया म� कोई भी 

�यि� दोषी पाया जाता है तो उसको स�त से स�त सजा िदये जाने हेतु रा�य सरकार को िनद�श 

िदए जाए ं िजससे मनरगेा के काय� को शत-�ितशत जमीन पर उतारा जा सके । 

गांवो म� शहर� जैसी सिवधाए ं देने के िलए उ��वला योजना बनाई िजसम� �ामीण �े� क� 

गरीब मिहलाओ ंको भी �� एल.पी.जी. कने�शन दकेर सिुवधाए ं�दान क� गई ह� िजसम� धएु ंक� 

िक�लत दूर ह�ई तथा उ�हे दमे और सांस जैसी बीमा�रय� से मिु� िमली है। 

इस बजट म� सीमावत� इलाके के �ाम� के िवकास के िलए जो रािश आवंिटत क� गई है 

इससे सीमा �े� क� लि�बत प�रयोजनाओ ंको पूण� कराना सभंव हो सकेगा । म� माननीय मं�ी जी से 

अनरुोध करना चाहती ह� ंिक मेर े�े� के  पूव� च�पारण एव ंसीतामढ़ी िजले के सीमावत� इलाके क� 

सड़क� एव ंपलु� का िनमा�ण कराया जाये । 

देश महा�मा गांधी जी क� 150व� जयंती मनाने जा रहा है । इस अवसर पर पूर ेदेश के गांव� 

को ओ.डी.एफ करने का ल�य िनधा��रत िकया गया है जो िव� म� एक �रकॉड� है । इस सरकार ने 

�ामीण िव�तुीकरण म� सधुार करने के िलए दीनदयाल उपा�याय �ाम �योित योजना के िलए 4 

हजार 66 करोड �पये क� �यव�था क� है जो देश के गांवो को अधेंर ेसे उजाले क� ओर ले जाएगी। 

मोदी सरकार म� वैसे 18 हजार गावं जो आजादी के बाद से िबजली से वंिचत थे वहां िबजली 

पह�ंचाने का ऐितहािसक काम िकया गया है ।  
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  भारतीय िकसान क�याण के िलए हमारी सरकार ने कृषक क�याण मं�ालय का गठन िकया 

है तथा उनको िकसान स�मान िनिध से 2 एकड़ से कम भूिम वाले िकसान� को हर साल 6 हजार 

�पये देने के काम क� श�ुआत क� है। इस िनिध से िकसान� को अपने खेतो म� बुआई से कटाई 

तक के िलए अब साह�कारो के दरवाजे नही जाना पडेगा और न फसल का िह�सा इन साह�कार� को 

देना पड़ेगा । इस बजट म� िकसान स�मान िनिध को 75 हजार करोड का आवंटन िकया गया  है । 

कृिष �े� म� आय बढाने के िलए अलग से म��य िवभाग का गठन िकया है और एक नया 

म��य पालन िवकास फंड बनाया है। इससे देश के मछुआरो क� िज�दगी बदल सकती है। भारत 

मछली �े� म� रोजगार पैदा करने वाला कृिष के बाद दूसरा �े� है। 

(1) कज� बोके खेत� से बािलया ंिनकलती है।  

          खून रो के �य� िदल से, ढस�रया ँिनकलती है 

           हाये उन गरीब� क�, कोई देख� मजबूरी । 

  

(2)   खून बेचकर िजनक� रोिटय� िनकलती 

             बोलने क� आजादी, सिंवधान देता है 

              बोलने पर अब मेर ेरिैलयां िनकलती । 
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SHRI P. RAVEENDRANATH KUMAR (THENI): Hon. Speaker, Sir, thank you 

for the opportunity to speak on and support the Demands for Grants under the 

Ministry of Rural Development and the Ministry of Agriculture and Farmers’ 

Welfare for the year 2019-20.  

 On behalf of my Party, the AIADMK, the Chief Minister and the Deputy-

Chief Minister of Tamil Nadu,  I welcome and support this Demands for Grants. 

I would like to express my heartfelt thanks and congratulate our hon. Prime 

Minister, Narendra Modi ji and the hon. Minister on ensuring this Ministry’s 

remarkable and harmonised functioning towards the welfare of rural India.  

 I welcome the pronouncement of the Ministry to allocate the Gross 

Budgetary Support of Rs. 1,17,647 crore which is an increase of Rs. 5,244 

crore over the Revised Estimates of the year 2018-19 which is appreciable.  

At this juncture, I would like to register my concern on behalf of Tamil 

Nadu State that basic grants for the Department of Rural Development 

amounting to Rs. 952 crore for the year 2017-18; Rs. 1,098 crore for the year 

2018-19 and Rs. 2,659 crore for the year 2019-20 are pending.  

 The total amount of grants is Rs.4,610 crore which is pending with the 

Central Government for the State of Tamil Nadu. I request the hon. Minister to 

release the pending grants to enable the State Government of Tamil Nadu to 

discharge the basic civic functions effectively.   
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 Sir, I urge upon the Central Government to release the funds for 

implementing the following schemes in Tamil Nadu as early as possible: 

 

1. Rs.9,800 crore for National Horticulture Mission for year 2019-20.  

2. Rs. 16 crore for National Bamboo Mission for year 2016-17 and 2017-

18 respectively. 

 3. Rs.5,903 crore for nodal approval for National Mission for 

Sustainable Agriculture Scheme for the year 2019-20. 

4.   Rs.60 crore for strengthening the various wings of Department of 

Seed Certification and Department of Organic Certification under 

National Mission for Agricultural Extension and Technology for the year 

2019-20.  

 Sir, in order to avert the looming water crisis in agricultural sector 

prevailing in our country, I request the hon. Minister to devise a policy enabling 

to incentivise the farmers for adopting efficient ways of water usage in 

cultivation.  

 Sir, the State Government of Tamil Nadu has received five awards from 

the Central Government for effectively implementing the MGNREGA Scheme 

and for the initiatives under Geo-MGNREGA performance in AADHAR seeding 

and conversion. I request the hon. Minister for effective coordination between 

agriculture sector and MGNREGA, particularly in pre-sowing and post-harvest 

activities, further providing incentive schemes for those entrepreneurs who are 

setting up cold storage units meant for assisting the poor farmers. 
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…(Interruptions) Sir, I am concluding. Accordingly, I request the hon. Minister 

to immediately recommend for enhancement of additional 50 days to the 

MGNREGA workers for the State of Tamil Nadu, which is facing a severe 

drought due to monsoon failure.  

  Sir, in my Theni constituency, a lot of crops – mango, grapes, coconut 

etc. are grown. So, I request the Government to set up an agriculture products’ 

market in my constituency.  

 Sir, finally, I am concluding by supporting the Demand for Grants of the 

Ministries of Rural Development and Agriculture and Farmers’ Welfare. Thank 

you.  

माननीय अ�य�: माननीय सद�य, अभी सदन म� शांित है, लेिकन कुछ माननीय सद�य अभी भी 

बातचीत कर रहे ह� । म� आप सबसे आ�ह क�ंगा, मेरा अनभुव है, हम पीछे क� ब�च पर बैठकर 

बह�त बात� करते थे । अगर हम �यान से सनु� तो स�पूण� देश क� जानकारी अलग-अलग लोकसभा 

�े�� के मा�यम से िमलती है, अनभुव �ा� होता है । यह अनभुव आपक� िजदंगी म� नई िदशा देगा, 

नया अनभुव देगा । 

 मेरा माननीय सद�य� और ससंदीय काय� मं�ी जी से भी आ�ह है िक आप सभी सद�य� से 

आ�ह कर� िक माननीय सद�य इस ससंद के िलए चनुकर आए ह� और वे अिधकतम समय बैठ�गे तो 

उ�ह� पूर ेदेश क� जानकारी िमलेगी । ऐसा उनका सौभा�य है िक उनको जनता ने चुनकर भेजा है । 

मेरा आ�ह है िक सभी पािट�यां अपने दल के माननीय सद�य� से पनु: आ�ह कर� िक िडमांड्स फॉर 

�ांट्स पर इतनी मह�वपूण� चचा� हो रही है, पूरे देश क� चचा� एक साथ सनुने को िमल रही है ।  
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म� पनु: माननीय सद�य� से आ�ह करता ह�ं िक सिं�� म� अपनी बात कह� और अपने िम�� 

को बाहर जाकर टेलीफोन कर द� तािक अिधकतम माननीय सद�य सदन म� आ जाए ं। 

आप सब अपने लोकसभा �े� के बार े म� बता दीिजए । कुछ िदन� बाद तो ���न पर 

लोकसभा �े� आ जाएगं,े तब माननीय सद�य एक-दूसर ेको जानने लग जाएगें । माननीय सद�य, 

पहली बार अपना लोकसभा �े� भी बता द� । 

�ीमती अ�नपणुा�  देवी । 
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�ीमती अ�नपुणा� देवी (कोडरमा): माननीय अ�य� जी, म� झारखडं के कोडरमा लोकसभा �े� 

से आती ह�ं । म� आपके �ित आभार �य� करती ह� ंिक आपन ेमझेु बोलने का अवसर िदया । इसके 

साथ ही म� माननीय �धान मं�ी जी और पाट� के माननीय अ�य� का आभार �य� करती ह�ं ।  

आज �ामीण िवकास तथा कृिष एवं िकसान क�याण मं�ालय क� अनदुान� क� मांग� पर 

चचा� है, म� माननीय िव� मं�ी, जो पूण�कािलक मिहला िव� मं�ी ह�, उनके �ित भी आभार �य� 

करती ह� ंिक उ�ह�ने पहली मिहला पूण�कािलक िव� मं�ी के �प म� सदन म� पहली बार बजट पेश 

िकया है । 

21.00 hrs 

आज बह�त ही मह�वपूण� िवषय पर चचा� हो रही है । देश क� 80 �ितशत आबादी �ामीण �े�� म� 

रहती है । �ामीण �े� को आगे बढ़ाने के िलए माननीय �धान मं�ी �ी नर�े� मोदी जी ने समझा िक 

गांव� एव ं िकसान� क� �या परेशानी है । उ�ह�ने पूर े भारतवष� को अपने एक प�रवार के �प म� 

सोचा, समझा और उनको आगे बढ़ाने का बीड़ा उठाया है । िपछले पांच साल म� उ�ह�न ेलोग� के 

बीच म� िव�ास, जो एक नारा था सबका साथ, सबका िवकास और साथ म� सबका िव�ास को भी 

जोड़ा । लोग� ने बड़ी उ�मीद के साथ, चूंिक देश को काम करने वाला एक ईमानदार �धान मं�ी 

िमला और लोग� ने देखा, िव�ास िकया िक िपछले पांच वष� का जो काय�काल रहा, उसम� आम 

जनता, िकसान और गरीब� के िलए इ�ह�ने अपना पूरा समय िदया ।  

 साथ ही साथ म� �ामीण िवकास िवभाग क� जो योजनाए ंह�, उनक� ओर भी जाना चाह�ंगी । 

मनरगेा योजना के तहत लोग� को रोजगार िमलता है । म� माननीय मं�ी से आ�ह करना चाह�ंगी िक 

मनरगेा योजना म� मजदूर� क� जो मजदूरी है उसे बढ़ाने क� कृपा कर� तािक उनक� कुछ मजदूरी बढ़ 

जाए । साथ ही साथ उ�ह� BÉßEÉÊÉ के साथ टैग कर� । अगर मनरगेा को कृिष के साथ जोड़�गे तो शायद 

हम� �यादा लाभ िमलेगा । मनरगेा योजना के तहत बह�त सारा काम, चाहे वह �लांटेशन का काम हो, 

तालाब का िनमा�ण हो या िफर मजदूर ओ�रएटेंड काम होते ह�, उनम� िकया जाता है । म� आपसे एक 
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आ�ह करना चाह�ंगी िक आज जलशि� मं�ालय िजस तरह से पूर ेदेश म�, सभी लोग� क� यह िचंता 

है िक पानी क� िक�लत है, जल�तर नीचे जा रहा है, इसिलए माननीय �धान मं�ी जी ने जलशि� 

मं�ालय का गठन िकया है । आज मनरगेा के तहत भी तालाब का िनमा�ण होता है तो म� यह आ�ह 

करना चाह�ंगी िक उसम� मजदूर� के �ारा खदुाई होती है, पर जो सरकार क� यह योजना है, एक 

मह�वाकां�ी योजना है, अपे�ा है िक इसम� �यादा से �यादा पानी �के तो मजदूर के मा�यम से 

इसम� बह�त �यादा डीप नह� हो पाता, िजसक� वजह स ेलागत लगती है, लेिकन हम� उस तरह का 

फायदा नह� िमल पाता है । म� माननीय मं�ी जी कहना चाह�ंगी िक मजदूर� से चार-पांच फ�ट का 

काम कराकर शेष काम मशीन से कराने का �ावधान भी रख� तािक आज जो जल सचंय क� 

सम�या पैदा हो रही है, शायद उससे हम� फायदा िमलेगा । 

 इसके अलावा �धान मं�ी सड़क योजना, जो एक बह�त ही मह�वाकां�ी योजना है, आज 

गांव और शहर क� दूरी िब�कुल नजदीक हो गयी है । आज गांव के लोग िदन भर शहर म� आकर 

काम करते ह� िफर शाम को अपने घर पह�ंच जाते ह� । इस योजना से काफ� फायदा ह�आ है । 

खासकर, झारखडं �देश म�, जहा ं से हम लोग आते ह� । झारखडं �देश पहले काफ� उ�वाद 

�भािवत �े� ह�आ करता था । हम� लगता है िक कह� न कह� इस सड़क योजना के मा�यम से, 

चंूिक दूरी कम हो गयी, लोग� को आवागमन क� सिुवधा हो गयी है, इससे उ�वाद �भािवत िजले म� 

भी �भाव पड़ा और वैसे �े�� म� उ�वाद काफ� कम हो गया । मझेु लगता है िक शायद एक या दो 

िजल� म� ही उ�वाद रह गया है । इससे काफ� फायदा ह�आ है । इस बजट म� 1.25 लाख िक.मी. 

सड़क बनाने क� योजना है, िजससे हम� और फायदा िमलेगा । इस योजना म� जो सड़क�  बन रही ह�, 

इसके िलए जो एि�टमेट था, उसम� कुछ कमी ह�ई है, एक लेयर को िब�कुल हटा िदया गया है । म� 

चाह�ंगी िक जो भी टेि�नकल िवषय ह�, माननीय मं�ी जी उसक� ओर भी �यान द� ।  

 रा��ीय �ामीण आजीिवका िमशन के तहत दीनदयाल अ�ंयोदय योजना के तहत काफ� 

लोग� को फायदा िमल रहा है और लोग इससे जड़ुकर से�फ हे�प �पु के मा�यम जो कमेिटया ंबन 

रही ह�, गांव के लोग� को उससे फायदा हो रहा है । जो मिहलाए ंह�, जो �पु बनाकर �वरोजगार के 
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िलए काम करती ह�, उ�ह� भी इससे काफ� फायदा िमल रहा है । सरकार क� ओर से उ�ह� 

�ो�सािहत भी िकया जाता है । 

यह बह�त ही अ�छी योजना है, िजसक� वजह से हम आज देख रहे ह� िक �ामीण �े� म� जो 

मिहलाए ं ह�, सर, बस एक िमनट म� म� समा� करती ह�ं । म� जब �ामीण �े� म� जाती ह� ं चूंिक 

अिधकतर हम  लोग� का �े�  �ामीण है, वहा ंपर �वरोजगार के चलते शै�िणक ि�थित भी सधुरी 

है । वे मिहलाए ंअपने ब�च� को �कूल भेज रही ह�, वे अपने ब�च� को पढ़ा रही ह�, तो ये सरकार के 

�ारा �ामीण� को �ो�सािहत करने के िलए बह�त सी योजनाए ंह�, िजसके तहत �ामीण� को आगे 

आने का अवसर िमल रहा है ।  

 महोदय, म� कृिष के �े� म� कुछ बोलकर अपना व��य समा� करना चाह�ंगी । भारत देश के 

लोग� क� आ�मा कृिष म� ही है । �ामीण� क� आ�मा खेत-खिलहान� के बीच म� ही बसती है । 

माननीय �धान मं�ी जी न ेिकसान� को आगे बढ़ाने व नई तकनीक� से खेती करने का अवसर िदया 

है । उ�ह�ने िकसान� के िलए सोचा ह� । इस बार माननीय िव� मं�ी जी ने जीरो बजट खेती क� बात 

क�, इससे िकसान� को �ो�साहन िमलेगा । आज हम �दूषण और �लोबल वािम�ग क� बात करते ह� 

तो उससे उनको फायदा िमलेगा । सभी लोग पेि�टसाइड से परेशान होते ह�, हरी-हरी सि�जयां हम� 

िमलती है, लेिकन उनम� बह�त पेि�टसाइड होते ह�, तो इससे भी उनको फायदा िमलेगा ।  

महोदय, म� झारख�ड से आती ह� ं। झारख�ड म� कई ऐसे िजले जैसे रांची, चतरा, कोडरमा, 

हजारीबाग, िग�रडीह म� काफ� खेती होती है । कुछ सद�य� ने कहा िक सड़क� पर टमाटर फ� क िदए 

जाते ह� । हमार ेयहां टमाटर क� खेती सड़क� पर फ� क दी जाती है, उसका कोई �ोसेिसगं �लांट नह� 

है । म� आपसे आ�ह करना चाह�ंगी क� वहा ंकाफ� सि�जय� का उ�पादन िकया जाता है, लेिकन 

िकसान� को उसका उिचत मू�य नह� िमलता है, िजसक� वजह से उन िकसान� को उन सि�जय� 

को सड़क पर फ� कना पड़ता है । हमार ेम�ुयमं�ी जी �ी रघबुरदास जी ने अभी िकसान� को आगे 

बढ़ाने के िलए और उनको नई तकनीक से खेती कराने के िलए इ�ाइल भेजा है । इ�ाइल से वे नई 

तकनीक क� खेती सीखकर आए ह� और लोग� को �िश�ण दे रहे ह� । साथ ही साथ जो �धान मं�ी 
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िकसान स�मान योजना है उ�ह�ने भी म�ुय मं�ी िकसान स�मान योजना के तहत वहा ंछोटे-छोटे 

िकसान� को, िजनक� एक एकड़ खेती ह�, उ�ह� िसत�बर महीने से 5000 �पये �ो�साहन रािश के 

�प म� देना तय िकया है । हम� लगता है िक िकसान� को �ो�सािहत करने के िलए जो योजनाए ं

बनाई जा रही ह�, वे बह�त अ�छी ह� । इससे िकसान लाभाि�वत ह�गे, उ�ह� फायदा िमलेगा और उ�ह� 

िकसी के आगे बीज और खाद के िलए हाथ फैलाने क� आव�यकता नह� पड़ेगी । 
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*SHRI ANTO ANTONY (PATHANAMTHITTA): There are certain points that I 

would like to bring to the attention of the Ministry of Rural Development. 

I would like to raise some serious concerns with relevance to funds 

allotted towards agriculture and rural development in the Union Budget. 

As per the funds allotted to PMGSY I can’t help but mention the fact that 

the state of Kerala has been completely ignored by the Center. 

Compared to the tax provided by the state of Kerala, I believe it is 

completely unreasonable for the Government to ignore my state in the manner 

they do especially considering the fact that Kerala is a recent disaster-struck 

region. 

Even states that have lesser population than Kerala somehow tend to 

receive higher packages from the government.  Hence I request the 

government to grant special packages to the state of Kerala through PMGSY. 

A major part of the population in Kerala are potential and able youth, 

who are unemployed.  I request the Government to grant more jobs through 

MGNREGA.  The attempts from the Government sides to tackle unemployment 

needs to be redesigned with MGNREGA as a tool that manufactures more 

jobs.  Hence MGNREGA is need of desperate funding as well. 

There are over 2 million small time Cow-herds or ‘Sheera Karshakar’ as 

we say in Kerala, who raise one of three cows as their source of income but 

                                    
* Speech was laid on the Table.  
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unfortunately are not involved in MGNREGA.  I have repeatedly asked the 

government to reconsider this as these are people who run their households 

with the income received from selling milk and raising cows.  Hence, I request 

the government to come out with a viable reply to why they haven’t yet 

included them or else to why they cannot do the same. 

In rural areas, more funds needs to be provided for sports infrastructure 

for immediate refurbishment and construction in many cases. 

A house to stay in is a dream for many, housing allocation in rural areas 

needs to prioritized before all other segments with the governments new 

initiative to provide houses for all. 

There are plenty of Government recognized women groups in Kerala.  I 

recommend the government to make provisions for interest free loans for all 

women entrepreneurs.  Empowerment of Women is a clause that needs more 

attention from the Centre and this is something the government can consider 

without harm. 

NRHM or ‘Grameena Arogyam’ has been successfully implemented all 

across the country but if it were to be scrutinized, we learn that its rural reach is 

extremely pathetic, which is why I strongly recommend that the government 

injects more money into this scheme that could be a game changer and help 

for those in need. 
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�ी एम. बद��ीन अजमल (धुबरी): सर, म� आपका बह�त-बह�त आभारी ह� ं िक आपने इस 

मह�वपूण� िवषय के ऊपर मझेु बोलने का मौका िदया । अगर  हमारा िकसान मजबूत होगा तो देश 

मजबूत होगा । िकसान िजतना आबाद होगा देश उतना ही आबाद होगा । हमार ेएक बह�त बड़े किव 

ने कहा था िक “आज 2 अ�टूबर का िदन है, आज का िदन बड़ा महान है, आज के िदन दो फूल 

िखले थे, िजनसे महका िह�द�ुतान । जय जवान जय िकसान ” तो यह िकसान का मसला है । म� 

समझता ह� ंपूर ेदेश का मसला है । 80 से 85 परस�ट लोग िकसान ह� और िकसान के िबना यह देश 

कभी भी मजबूत नह� हो सकता । इसिलए म� समझता ह� ंिक यह बह�त मह�वपूण� िवषय है । मं�ी जी 

से भी म� कह�गंा िक आप भी बह�त ही परुाने ह�, बह�त ही गंभीरता से गांव, देहात� म� िकसान� के 

�ोजे�ट को िकस तरीके से पह�ंचाया जाए । म� आपके मा�यम से कहना चाह�ंगा िक उनको �यादा से 

�यादा सहायता पह�ंचे तािक देश आबाद हो और पूरी दिुनया म� इसका नाम मशह�र हो । सर, यह 

ए�ीक�चर का मसला है । ए�ीक�चर के िलए ज�री है िक उस जमीन पर सैलाब न हो । 

ए�ीक�चर के िलए ज�री है िक उस जमीन पर बाढ़ न आए । आज आधा िह�द�ुतान सूखे क� 

वजह से पीिड़त है और आधा िह�द�ुतान खासकर पूर ेअसम म� एक िकलोमीटर भी जगह नह� है, 

जहा ंसैलाब न हो । पूरा का पूरा असम सैलाब म� डूबा ह�आ है, इसिलए असम म� जब कृिष क� बात 

करनी है तो उससे पहले उस जमीन को ठीक करने के िलए सैलाब क� बात करनी भी ज�री है ।  

21.10 hrs   (Dr. (Prof.) Kirit Premjibhai Solanki in the Chair) 

असम म� इस व� तकरीबन 45 लाख लोग सैलाब से पानी के अदंर डूबे ह�ए ह� । टेलीिवजन 

म� मकानात के छत नजर आते ह�, लोग नजर नह� आते ह� । उनके जानवर बह�त परेशानी म� ह� । वे 

इस हाल म� जी रहे ह� । सर, इसिलए हमारी पाट� ने बार-बार िडमा�ड क� है, म� 11 साल से 

मसु�सल यह िडमा�ड करता आ रहा ह�,ं इस समय तीसरी मत�बा िफर िडमा�ड कर रहा ह� ंिक इसे 

नेशनल कैलािमटी िड�लेयर िकया जाए । जब तक ��प�ु को नेशनल कैलािमटी िड�लेयर नह� 

िकया जाएगा, जब तक इसे काबू म� नह� लाया जाएगा, तब तक असम क� उ�नित का कोई सवाल 
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ही पैदा नह� होता है । इसक� वजह से असम क� इकोनोमी को बह�त �यादा नकुसान पह�ंचता है । 

इस साल भी असम म� �लड आ चकुा है । अब तक तकरीबन 30 िजले, 43 लाख लोग मतुासि्सर 

हो चकेु ह� और दज�न� लोग मर चकेु ह� । मेरा �े� धबुरी, �वालपाड़ा, बारपेटा, मोरगांव, नवगांव आिद 

िजले बरुी तरह मतुासि्सर ह� ।  म� अभी कल-परस� वहा ंएक िदन के िलए गया था, जब म� बीएसफ 

क� नाव लेकर गया तो बह�त मिु�कल से कुछ इलाके देख पाया, लेिकन आंख� से देखा जाए, ऐसी 

हालत वहा ंनह� है । लोग� क� बह�त बरुी हालत है । गांव के गांव डूब गए ह�, पीने का पानी नह� है, 

खाने के िलए खाना नह� िमल रहा है । जानवर� क� भी जान जा रही है, उनके िलए भी खाने का 

इंतजाम करना ज�री हो गया है । सरकार से म� बार-बार मांग करता आ रहा ह� ं िक इस ेनेशनल 

कैलािमटी िड�लेयर िकया जाए, मगर अब तक इस पर कुछ भी नह� ह�आ है । असम के सैलाब क� 

रोकथाम के िलए ��प�ु बोड� पूरी तरह नाकाम रहा है । असम के सैलाब का िडजा�टर मैनेजम�ट 

भी फेल हो चकुा है । इसिलए सरकार को इस पर एक नई �टडी करानी चािहए और िजस तरीके से 

दामोदर नदी को कं�ोल िकया गया, उसी तरीके से ��प�ु म� भी कुछ काम िकया जाए । 

…(�यवधान) सर, व� क� कमी है, इसिलए असम म� आए �लड क� वजह से जो तबाही ह�ई है, म� 

आपके मा�यम से �धान मं�ी जी और गहृ मं�ी जी से �र�वे�ट करता ह�ं िक िजतना ज�दी हो सके 

एक हेलीकॉ�टर से या हवाई जहाज वहां क� ि�थित का ए�रयल �यू ल� और कम से कम 5,000 

करोड़ �पये का एक पैकेज असम को िदया जाए, यह हमारी पाट� क� िडमा�ड है । 

 सर, असम म� खेती के िलए िसंचाई का इंतजाम 10 �ितशत जमीन के िलए भी नह� है । 

कुदरती पानी और बरसात के भरोसे िकसान खेती करते ह�, िजसक� वजह से या ता व� पर पानी 

न होने क� वजह से या सैलाब आने क� वजह से खेती तबाह और बबा�द हो जाती है । यह बह�त 

मह�वपूण� इ�यू है । इसक� वजह से िकसान� को उनके अनाज क� सही क�मत नह� िमल पा रही है । 

…(�यवधान)  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. We have a very long list of 

Members. आपके तीन िमनट हो गए ह� ।  
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�ी एम. बद��ीन अजमल (धुबरी): इसिलए असम जैसे इलाक� म� खास तौर से एमएसपी के 

बदले धान और जूट पर …(�यवधान) सर, बह�त से लोग अपनी खेती को खदु जला देते ह�, ऐसा 

वाकया ह�आ हमार ेयहां बैसीमारी म� ।  जब उन लोग� ने िमिसल िनकाला तो उनको गोिलय� से भून 

िदया गया । पांच-छ: लोग उसम� मर गए । …(�यवधान) 

 सर, बह�त-बह�त शुि�या दतेा ह� ंिक आपने मझुे बोलने का मौका िदया । मझेु मं�ी जी से यह 

उ�मीद है िक वह असम क� तरफ ज�र �यान द�गे, �धान मं�ी को वहा ंज�र भेज�गे, तािक वे 

असम को देख� और उसक� हालत पर उनको रहम आए । 

 اپٓ کہ ہوں گزار شکر کا اپٓ میں صاحب، اسپیکر ):دھبری( اجمل بدرالدین جناب

 مضبوط کسان ہمارا اگر دیا۔ موقع کا بولنے پر موضوع اہم اتنے ےمجھ نے

 ہوگا۔ ابٓاد ہی اتُنا ملک ہوگا، ابٓاد جتنا کسان ہوگا۔ مضبوط بھی ملک تو ہوگا

   کہ تھا کہا نے کوی بڑے بہت ایک ہمارے

  مہان  بڑا  ہے  دن  کا  اجٓ دن، کا اکتوبر 2 ہے اجٓ    

  ہندوستان مہکا سے جن کھلے، پھول دو دن کے اجٓ    

  کسان جے ، جوان جے                

 80 ہے۔ مسئلہ کا ملک پورے ہوں سمجھتا میں ہے، مسئلہ کا کسان یہ تو  

 نہیں مضبوط بھی کبھی ملک یہ بنا کے کسان اور ہیں کسان لوگ فیصد 85 سے

 سے جی منتری ہے۔ موضوع اہم بہت یہ کہ ہوں سمجھتا میں لئے اس سکتا۔ ہو

 ساتھ، کے سنجیدگی ہی بہت ہیں، پرانے بہت بھی اپٓ کہ گا ںکہو میں بھی

 جائے۔ پہنچایا سے طرح کس کو پروجیکٹ کے کسانوں میں دیہاتوں گاوُں،

 تاکہ پہنچے مدد زیاده سے زیاده کو ان کہ گا چاہوں کہنا سے ذریعہ کے اپٓ میں

 کا چرایگریکل یہ سر، ہو۔ روشن نام کا اس میں دنیا پوری اور ہو ابٓاد ملک

 ہو۔ نہ سیلاب پر ذمین اس کہ ہے ضروری لئے کے ایگریکلچر ہے۔ مسئلہ
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 ادٓھا اجٓ ائٓے۔ نہ  باڑھ پر ذمین اس کہ ہے ضروری لئے کے ایگریکلچر

 پورے کر خاص ہندوستان ادٓھا اور ہے، متاثر سے وجہ کی سوکھے ہندوستان

 پورا کا پورے ہو۔ نہ سیلاب جہاں ہے نہیں جگہ بھی میٹر کلو ایک میں اسٓام

 ہے کرنی بات کی کھیتی جب میں اسٓام لئے اس ہے۔ ہوا ڈوبا میں سیلاب اسٓام

 کرنا بھی بات کی سیلاب لئے کے کرنے ٹھیک کو ذمین اس پہلے سے اس تو

    ہے۔ ضروری

ً  وقت اس میں اسٓام      اندر کے پانی سے سیلاب لوگ لاکھ 45تقریبا

 نہیں نظر لوگ ہے، اتٓی نظر چھت یک مکانات میں ویزن ٹیلی ہیں۔ ہوئے ڈوبے

 رہے جی میں حال اس وه ہیں۔ میں پریشانی ہی بہت جانور کے ان ہیں۔ اتٓے

 سے سال 11 میں ہے۔ کی ڈیمانڈ بار بار نے پارٹی ہماری لئے اس سر ہیں۔

 کہ ہوں رہا کر ڈیمانڈ پھر بار تیسری وقت اس ہوں، رہا آ  کرتا مانگ یہ مسلسل

 کیلیمٹی نیشنل کو برہمپتر تک جب جائے۔ کیا ڈیکلئر  کیلیمٹی نیشنل اسے

 اسٓام تک تب گا، جائے کیا نہیں میں قابو اسے تک تب گا، جائے کیا نہیں ڈیکلئر

 کی اسٓام سے وجہ کی اس ہے۔ ہوتا نہیں پیدا ہی سوال کوئی کا ترقی کی

 ہے۔ ااچٓک فلڈ میں اسٓام بھی سال اس ہے۔ پہنچتا نقصان زیاده بہت کہ ایکونومی

ً  تک اب  درجنوں اور ہیں، چکے ہو متاثر لوگ لاکھ 43 میں ضلعوں 30 تقریبا

 نوگائوں مورگائوں، پیٹا، بار گوالپاڑه، دھبُری، علاقہ میرا ہیں۔ چکے مر لوگ

 لئے کے دن ایک وہاں پرسوں کل ابھی میں ہیں۔ متاثر طرح بری ضلعے وغیره

 علاقے کچھ سے مشکل بہت تو کر لے ناؤں کی بی۔ایس۔ایف۔ میں جب تھا، گیا

 کی لوگوں ہے۔ نہیں وہاں حالت ایسی جائے دیکھا سے انٓکھوں لیکن پایا۔ دیک

 ہے، نہیں پانی کا پینے ہیں، گئے ڈوب گاؤں کے گاؤں ہے۔ حالت بری بہت

 لئے کے ان ہے، رہی جا جان بھی کی جانوروں ہے۔ نہیں کھانا لئے کے کھانے
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 مانگ بار بار میں سے سرکار ہے۔ گیا ہو ضروری کرنا انتظام کا کھانے بھی

 پر اس تک اب مگر جائے، کیا ڈیکلئر کیلیمٹی نیشنل اسے کہ ہوں رہا آ  کرتا

 بری بورڈ برہمپتر لئے کے روکتھام کی سیلاب کے اسٓام ہے۔ ہوا نہیں بھی کچھ

 چکا ہو فیل بھی مینجمینٹ ڈائیزیسٹر کا سیلاب کے اسٓام ہے۔ رہا ناکام طرح

 طریقے جس اور چاہئے کرانی اسٹڈی نئی ایک پر اس کو سرکار لئے اس ۔ہے

 کیا کام بھی میں برہمپتر سے طریقے اسی گیا، کیا کنٹرول کو ندی دامودر سے

 وجہ کی فلڈ ائٓے میں اسٓام لئے اس ہے، کمی کی وقت سر ۔۔)مداخلت( جائے۔

 وزیرِ  اور بصاح اعظم وزیرِ  سے ذریعہ کے اپٓ میں ہے، ہوئی تباہی جو سے

 یا کوپٹر ہیلی ایک سکے ہو جلدی جتنا کہ ہوں کرتا درخواست س صاحب داخلہ

 کروڑ 5000 کم سے کم اور لیں ویو ایریل کا حالات کے وہاں سے جہاز ہوائی

  ہے۔ ڈیمانڈ کی پارٹی ہماری یہ جائے، دیا کو اسٓام پیکیج ایک کا روپئے

 لئے کے زمین فیصر 10 تظامان کا سینچائی لئے کے کھیتی میں اسٓام سر،  

 ہیں، کرتے کھیتی کسان بھروسے کے برسات اور پانی قدرتی ہے۔ نہیں بھی

 کی انٓے سیلاب یا سے وجہ کی ہونے نہ پانی پر وقت تو یا سے وجہ کی جس

 وجہ کی اس ہے۔ ایشیو اہم بہت یہ ہے۔ جاتی ہو برباد و تباه کھیتی سے وجہ

   ۔۔)مداخلت( ہے۔۔ رہی پا مل نہیں قیمت سہی کی اناج کے ان کو کسانوں سے

 بدلے کے ایم۔ایس۔پی۔ سے طور خاص میں علاقوں جیسے اسٓام لئے اس  

 دیتے جلا خود کو کھیتی اپنی لوگ سے بہت سر ۔۔۔)مداخلت( پر جوٹ اور دھان

 ان تو نکالا مثل نے لوگوں ان جب میں۔ بیماری یہاں ہمارے ہوا واقع ایسا ہیں۔

  ۔۔۔)مداخلت( گئے مارے میں اس لوگ چھہ پانچ، گیا، دیا نبھو سے گولیوں کو

 دیا۔ موقع کا بولنے مجھے نے اپٓ کہ ہوں کرتا ادا شکریہ ہت بہت سر،  

 گے، دیں دھیان ضرور طرف کی اسٓام وه کہ ہے امید یہ سے جی منتری مجھے
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 اور دیکھیں کو اسٓام وه کہ تا گے، بھیجیں وہاں ضرور کہ جی منتری پردھان

   شکریہ ائٓے۔ رحم کو ان پر حالت کی اس

 )شد ختم(                      
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�ी जनाद�न िम� (रीवा): सभापित महोदय, म�ने केवल सझुाव के �प म� अपनी बात कहन ेका 

िन�य िकया है । कृिष से सबंंिधत म�ु� को म�ने िलिखत व��य म� िदया है । जो लोग िवरोध कर रहे 

ह�, उ�ह� म� कहना चाह�ंगा िक माननीय कृिष मं�ी आदरणीय नर�े� िसंह जी ने िपछले वष� जो एक 

लेख िलखा था, उनके दो-तीन लेख ह�, अगर उनको पढ़ ल�गे तो िनि�त �प से उनके सार ेशक-

शबुहा दूर हो जाएगें । 

 म� कुछ सझुाव देना चाह�गंा िक िकसान िदन-रात मेहनत कर रहा है और मोदी जी क� 

नीितय� क� वजह से िनि�त �प से 2022 तक उसक� आमदनी होगी, इसम� कह� कोई शबुहा नह� 

है, लेिकन आवारा पशओु ंस ेिकसान परेशान ह� । म�य �देश म� िवधान सभा चनुाव के समय कां�ेस 

पाट� ने अपने घोषणा प� म� कहा था िक वे गांव-गांव म� गौशाला बनाएगें, लेिकन उनका जो बजट 

आया है, उसम� इसका कह� कोई उ�लेख नह� है । िजस तरह से उ�ह�ने कज� माफ� के मामले म� 

िकसान� को धोखा िदया, उसी तरह गौशाला िनमा�ण के मामले म� म�य �देश सरकार धोखा दे रही 

है । 

मेरा इस मामले म� के�� सरकार एवं आदरणीय मं�ी जी से िनवेदन है िक ‘मनरगेा’ के तहत 

तार बाउ�ंी का �ावधान है । इसिलए िकसान� के साथ ए�ीम�ट करके कँटीले तार� क� बाउं�ी बना 

दी जाए । जहा ंशासक�य जमीन िमले, वहा ंशासक�य जमीन पर और अगर शासक�य जमीन नह� है 

तो िकसी भी िकसान से तीन साल और पांच साल� के िलए अनबुंध िकया जा सकता है िक वे 

मवेिशय� का गोबर ले ल� और जमीन द ेद� और पांच साल� के बाद वह तारबाड़ी भी उसक� हो   

जाए ।  

महोदय, इसके साथ ही उसक� देख-रखे के िलए एक या दो आदमी लग�गे, उ�ह� भी 

‘मनरगेा’ के तहत मजदूरी दी जा सकती है और मजदूरी के आधार पर वे दखे-रखे करने वाले, 

चारा-पानी देने वाले िनय�ु हो सकते ह� । पानी क� सम�या आएगी । म� सदन के मा�यम से अपने 

�े� के लोग� को आ��त करना चाह�ंगा िक पेय जल के िलए िजतना भी पैसा लगेगा, म� अपने 
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िनवा�चन �े� म� ह�ड पपं क� �यव�था सांसद िनिध से क�ंगा । इसिलए इस पर िवचार हो । िकसान� 

क� फसल व�य �ािणय� �ारा नकुसान क� जाती है । इस सदन म� आज हमार े�वग�य नेता +ÉÉÊxÉãÉ 

दवे जी नह� ह�, लेिकन जब वह मं�ी थे तो उ�ह�ने �यास करके व�य �ाणी सरं�ण अिधिनयम म� 

सशंोधन कराया था । रा�य सरकार गांव� को नोिटफाई कर सकती है । जो गांव नोिटफाई हो 

जाएगें, उसम� िकसान िजस तरह से चाह,े जगंली पशओु ंसे िकसान अपनी फसल क� र�ा कर 

सकते ह� । इसिलए मेरा सरकार से अनरुोध है िक मेर ेसझुाव पर िवचार हो और आवारा पशओु ंसे 

िकसान� क� फसल क� सरु�ा क� जाए । इ�ह� श�द� के साथ, म� बजट �ावधान� का समथ�न करते 

ह�ए, अपनी बात को समा� करता ह�ं । जय िहंद, जय भारत । 

माननीय सभापित: सभी आदरणीय सांसद� से मेरी अपील है, मेरा िनवेदन है िक ढाई से तीन 

िमनट म� अपनी बात को समा� क�िजए । 

कुमारी अगाथा के. सगंमा जी । 
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KUMARI AGATHA K. SANGMA (TURA): Thank you Chairman, Sir, for giving 

me an opportunity to speak on these Demands for Grants. Sir, I have very few 

points to make.  

 I come from the State of Meghalaya which is predominantly agrarian. 

Twenty-two per cent of our GDP is from agriculture and 80 per cent of our 

population depends on agriculture for their livelihood one way or the other. 

Currently in my State we have two agricultural colleges both of them being in 

Shillong in Khasi Hills. One is the postgraduate college in agriculture and the 

second one is an agricultural college. 

 Given the fact that our State depends so much on agriculture, it is really 

not enough that we have only two colleges there. In fact, in 2009 there was a 

proposal for a Central agricultural university and the Central Government had 

made a point that if land be provided free of cost, a Central agricultural 

university will be set up.    

Sir, it has been a very long process. To cut it short I would like to say 

that in 2014 free land was provided by our State Government to establish the 

Central university. But instead, in 2015, the agricultural college was given to 

my State. Sir, my humble appeal, through you, to our hon. Minister is to help 

us establish this Central agricultural university. The land has been offered by 

the State Government. It was a commitment that the Central Government had 

given us back then. I urge the Government to look into this matter. For 

something like this to happen, for a Central university to come about, an Act of 

Parliament has to be passed and it would be introduced under Entry-64 of List-
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1, which is the Union List, and it has to be considered as a matter of national 

importance. So, I urge upon the hon. Minister, through you, to help us establish 

this.  

 Secondly, we have in my State a practice called Jhum cultivation which 

is slash and burn cultivation where lands and mountains are burnt to practice 

agriculture. At one point this was a very sustainable practice. But in today’s 

world it is no longer a sustainable practice. There is a lot of smoke, pollution, 

carbon dioxide that comes out because of this practice. Earlier, land was 

allowed to be fallow for 20 to 25 years. But now only in a year’s time the land is 

again burnt down. 

So, I request the Government to find a solution to help our State 

Government and to help our farmers to find a way to transform from Jhum 

cultivation into a proper sustainable form of agriculture. I urge the hon. Minister 

through you to help us find a solution for this practice which is no longer 

sustainable. 

 Thirdly, my State, as you know, Sir, is called Meghalaya. It is known as 

‘the abode of clouds’ because it rains a lot. In terms of rice production, 60 per 

cent of our land which is cultivated is under rice cultivation. So, I urge the 

Central Government to help us practice or find a solution for rice and fish 

farming, at the same time. It is a practice which is being done in many 

countries like Vietnam. I believe, these forms of farming will be lucrative to 

Meghalaya and also to other States that have similar forms of farming. 

HON. CHAIRPERSON: Kindly conclude. 
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KUMARI AGATHA K. SANGMA: Lastly, I have a very small point 

regarding value addition. I would like to request the hon. Minister to help us set 

up more food processing units. Even though, we have good agricultural 

produce, but if we are not able to have good food processing units and market 

it, then it will not be of any use. We need to market it and we need to find 

sustainable and eco-friendly forms of packaging as my hon. colleague has just 

now mentioned. I too would like to request the Government to help us in eco-

friendly packaging. 

 Sir, with these few words, I would like to thank you for giving me this 

opportunity. 

�ी राह�ल क�वां (चु�): महोदय, मेरा िनवेदन रहेगा िक आप साढ़े तीन िमनट का समय बढ़ाकर 

सात िमनट का कर दीिजए । 

माननीय सभापित: नह�, आप ढाई से तीन िमनट म� अपनी बात समा� क�िजए । Please do 

not waste the time. अभी बह�त से माननीय सद�य� ने अपनी बात कहनी है । 

�ी राह�ल क�वां: महोदय, इस चचा� म� बह�त से माननीय सद�य� ने अनेक बात� कही ह�, लेिकन म� 

केवल उन मदुद्� पर बात करना चाह�ंगा जो माननीय �धान मं�ी जी का सपना है । िकसान क� आय 

को वष� 2022 तक डबल करने क� बात थी । उसके िलए जो �टै�स िलए गए, वे ऐितहािसक ह� । 

आज तक िहंद�ुतान क� आजादी के प�ात ्िकसी �धान मं�ी ने इस �प म� काय� नह� िकया । एक 

यवुा सांसद होने के नाते म� यह मानता ह�ं िक ये �टै�स धरती पर सही मायने म� काम कर रहे ह� चाहे 

एमएसपी का बढ़ाना हो या �धान मं�ी फसल बीमा योजना हो, हर योजना से देशवािसय� को लाभ 

िमल रहा है । 

 महोदय, म� उस �े� से आता ह�,ं जहा ंगम� म� टे��ेचर 50.3 िड�ी टच िकया और सिद�य� म� 

टे��ेचर माइनस म� चला जाता है । �धान मं�ी फसल बीमा योजना बह�त ऐितहािसक है  और हमार े
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�े� के लोग� को इसका बह�त लाभ िमला है । ऐसी अनेक योजनाए ंऔर भी ह� । मेरा मानना है िक 

जब लागत से डेढ़ गनुा एमएसपी देने क� बात कही गई, उसम� 23 नोिटफाइड फसल� ह� । राज�थान 

का च�ु िजला और नाथ� राज�थान क� यिद म� बात क�ं, वहा ं�वार पैदा होता है, िजससे �वारगम 

बनता है । इसम� �वार क� फसल को नह� िलया गया है । जब डेढ़ सौ डॉलर के करीब ऑयल चला 

गया था, तब इसक� बह�त जबरद�त िडमांड ह�ई और लोग� ने इसक� खेती को अपनाया । बीते 

साल� म� इसक� िडमांड घटी, �य�िक �ूड ऑयल के दाम घटे । मेरा मानना है िक 23 फसल� जो 

नोिटफाइड ह�, उसम� �वार को भी शािमल िकया जाए । च�ु िजले के साथ बीकानेर है और पूर े

शेखावटी बे�ट को इससे फायदा िमले । 

 महोदय, म� कहना चाहता ह� ंिक एमएसपी पर जो खरीद होती है, उसम� पारदिश�ता क� बह�त 

�यादा ज�रत है । जब भी खरीद श�ु होती है, हमार ेपास सांसद के �प म� बह�त िशकायत� आती 

ह� । जो टोकन इ�य ुिकया जाता है, वह नेफेड राजफेड को खरीदने के िलए देता है और राज�थान 

म� पारदिश�ता िबलकुल नजर नह� आती है । िकसान क� फद� क� कॉपी �ोकस� पहले ही ले जाते ह� 

और अपने नाम पर टोकन इ�य ुकर लेते ह� । स�टस� म� उ�ह� के नाम पर िब�� हो जाती है । यह 

बह�त �ा�लम क� बात है और म� समझता ह� ंिक �ापेंर�सी ज�र होनी चािहए । यिद बआुई से पहले 

यह तय हो जाए िक कौन-सी फसल क� �या एमएसपी रहेगी, चाहे टीवी के माफ� त या अखबार के 

माफ� त हो तो िकसान को फसल बोने म� बह�त फायदा िमलेगा । मेरा िनवेदन है िक एमएसपी एक 

बह�त ही शानदार �ो�ाम है और मेर े�े� म� काफ� खरीद भी ह�ई है, लेिकन िकसान को समय पर 

पैसा नह� िमलता है । इस वजह से िकसान �ोकर को अपनी फसल बेच देता है और इसका 

नकुसान िकसान को होता है । म� चाहता ह� ंिक मं�ी जी इस िवषय पर ज�र �यान द� । 

 महोदय, �धान मं�ी कृिष िसंचाई योजना बह�त ऐितहािसक योजना है । मेरा �े� हनुमानगढ़ 

के प�ात ् केनाल िस�टम बंद हो जाता है । इंिडया म� 49 परस�ट ल�ड आज इरीगेटेड हो रही है, 

िजसम� से 24 परस�ट केनाल �ारा हो रही है । हमारा ए�ीम�ट पजंाब और ह�रयाणा के साथ है, 
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िजसके िह�से का पानी हम� आज तक नह� िमल रहा है । हमार ेपजंाब के सांसद ने कुछ िदन पहले 

ससंद म� कहा िक राज�थान को िकस बात का पानी िदया जाए । 

कुछ िदन पहले पजंाब के एक सद�य महोदय ने इसी संसद म� कहा िक राज�थान को िकस 

बात के िलए पानी िदया जाए । सर, वह हमार ेहक़ का पानी है, आज भी लोग उस पानी के िलए 

तरस रहे ह� । आज क� तारीख म� इरीगेशन के नाम पर दिुनया म� इतनी एडवांस टे�नोलॉजी है, 

लोग� ने ि��कंलर इरीगेशन और ि�प इरीगेशन और स�सर बे�ड इरीगेशन क� बात क� ।  

माननीय सभापित: अब आपका समय समा� हो गया है, आप अपने �मखु म�ेु रिखए ।  

�ी राह�ल क�वां: आज क� तारीख म� भी जहा ँपर कैनाल िस�टम है, वहा ँपर �लड इरीगेशन होती 

है । मेरा सरकार से िनवेदन है िक �लड इरीगेशन एक �ाइम है । सौ िकलोमीटस� के बाद लोग� को 

पीने का पानी नह� िमलता है और हम �लड इरीगेशन आज भी इस देश म� कर रहे ह� । मझेु उ�मीद 

है िक सरकार इस पर पूरी तरह से फोकस करगेी ।  

 मेर े�े� म� एक िसधमखु कैनाल है, वष� 1991 म� उसके नाम पर नहर बनी, उसम� आज तक 

एक बूंद भी पानी नह� आया । हमार ेहक़ का िमलने वाला पानी हम� ह�रयाणा और पजंाब स ेिदलायी 

जाए । राज�थान इसके िलए बह�त वष� से लड़ रहा है । हमने पैसे तक जमा करवाए ह�, लेिकन 

ह�रयाणा और पजंाब सरकार हमार ेहक़ का पानी नह� द ेरही है ।  

  मेरा िनवेदन है िक �धान मं�ी फसल बीमा योजना के िलए ब�िकंग ���चर म� िकसान क� 

केसीसी के समय पर फसल िदखा दी जाती है, ब�क उसी का �ीिमयम काटता है । इसको च�ज 

करना चािहए और िकसान का एक िलिखत म� ए�ीम�ट होना चािहए ।  

 अतं म�, म� पर�परागत खेती क� बात कहना चाह�गँा । च�ु िजले म� 85 पस�ट रने फेड खेती 

होती है । वहा ँपर आईसीएआर क� जो फैिसिलटीज ह�, म� आपसे िनवेदन करता ह� ँऔर मं�ी जी 

आपसे से भी िनवेदन करना चाह�गँा िक एक कमेटी का गठन कर� तािक सांसद के �प म� उसक� 

मॉिनट�रगं क� जा सके, िजससे पता चल सके िक आईसीएआर ने हमार ेससंदीय �े� म� �या काम 

िकया है । 
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�ी जसबीर िसंह िगल (खडूर सािहब): माननीय सभापित महोदय, म� िकसान का बेटा ह� ँऔर 

खेती से �यार करता ह� ँ। जब हमार ेमाननीय �धान मं�ी जी ने िकसान� क� आय दोगनुी करने क� 

बात कही, तो िम�ी से �यार करने वाल ेहर आदमी को, िकसान को खशुी ह�ई । जब इस बजट म� 

इनके काम करने के तरीके को देखते ह�, तो इसम� यह नह� िदखता है िक कह� भी स�ुदयता के 

साथ सरकार इस तरफ बढ़ी है । 

 पजंाब लगभग 60 पस�ट पैडी से��ल पूल म� देता है । उसक� लागत कई गनुा �यादा बढ़ गई 

है । लेिकन सरकार ने िसफ�  3.6 पस�ट ही पैडी का एमएसपी बढ़ाया है, जो 65 �पये बनता है । 

उधर ज़�म� पर नमक िछड़कते ह�ए डीजल के दाम दो �पये तीस पैसे बढ़ा िदए गए । िकसान कैसे 

गजुारा करगेा? हम तो चाहते थे िक िकसान अपने गले म� फंदा न डाले, वह सरकार के गले म� हार 

डाले, लेिकन मझेु अफसोस के साथ कहना पड़ता है िक बजट म� जो देखा गया है, उससे यही 

लगता है िक बेचार ेिकसान� के हाथ म� इ�ह�ने फंदा पकड़ा िदया है ।  

 अभी राज�थान के सांसद, मेर ेभाई पजंाब से पानी लेने क� बात कह रहे थे । म� बताना 

चाहता ह�,ँ ऐसा नह� है िक हम� पानी नह� देना है, राज�थान, पजंाब आिद िह�द�ुतान के सभी 

�टेट्स भाई ह�, लेिकन हमार ेपास देने के िलए पानी है ही नह� । उसका कारण यह है िक पजंाब क� 

जो �रवस� ह�, they are basically glacier fed, rain fed. अगर आप �लेिशयर के सबंंध म� 

िपछले 20-25 साल का डेटा उठाए,ँ तो बा�रश कम हो गई है । हमार ेयहा ँक� अपनी जमीन और 

खेत पानी के िलए तरस रहे ह� । 

 सभापित महोदय, आपके मा�यम से मेरी सरकार से यह गुज़ा�रश है िक यह जो एमएसपी 

है, इसे 500 �पये बढ़ाया जाए और �वामीनाथन �रपोट�  को लागू िकया जाए । महोदय, मेरा एक 

और पॉइटं है । यह पॉइटं मेर े�टेट के िलए नह�, बि�क सार ेदेश के िलए है । आज सांसद यहां 

अपने �े� क� बात  बोल रहे ह� िक िकसी ने  जूट को जलाया, िकसी न ेकहा िक हमने टमाटर 

िगराए । सरकार को इसका ऑिडट करना चािहए । �टेट्स म� एक र�ज िफ�स करनी चािहए िक 
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इतने एकड़ म� टमाटर लगाया जाए, इतने एकड़ म� ग�ना या अ�य कोई स�जी लगाई जाए, तािक 

कोई भी स�जी खराब न हो । ध�यवाद । 
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�ी किपल मोर�ेर पाटील (िभवंडी) : सभापित महोदय, ध�यवाद । 

 म� सबसे पहले हमार ेदेश के �धान मं�ी जी को ध�यवाद दूगंा । देश के इितहास म� पहली 

बार कृिष के ऊपर इतने बड़े पैमाने पर बजट म� आबंटन िकया गया है । मझु ेमेर े�कूल का व� याद 

आ रहा है । हम� �यो�ाफ� क� िकताब म� यह पढ़ाया जाता था, िकसानी को उ�म बताया जाता था, 

नौकरी को म�यम बताया जाता था और �यापार को किन� बताया जाता था । अब सब उ�टा हो 

गया है । हमार े�धान मं�ी जी न ेिफर से िकसानी को उ�म बनाने के िलए बजट म� यह �ावधान 

िकया है, इसिलए म� उनको ध�यवाद देता ह�ं ।  

सभापित महोदय, हमार ेदेश क� आबादी, जब हम� आज़ादी िमली, उस व� 35 करोड़ थी 

और हमारा ए�ीक�चर का जीडीपी 70 परस�ट था । अब हमारा ए�ीक�चर का जीडीपी 18 परस�ट 

है । का�ेंस ने इतने साल� तक इस देश पर राज िकया, इनक� स�ा थी । ए�ीक�चर क� जीडीपी 

70 परस�ट से 18 परस�ट पर आ गई । ये लोग अब हम� बता रहे ह� िक इतने िकसान� ने आ�मह�या 

कर ली, उनके साथ ये-ये ह�आ । इसक� सारी िज�मेदारी तो इनक� ही है । इनको यह बात समझ म� 

नह� आती है । हमार े�धान मं�ी जी ने िकसान� क� आय दोगनुी करने के िलए वष� 2014 से लेकर 

अब तक जो योजनाए ंलाई ह�, उन योजनाओ ंका लाभ उठाकर हमारा िकसान आने वाले िदन� म� 

स�म होने वाला है । इसम� �धान मं�ी िसंचाई योजना है, अ�नदाता को ऊजा�दाता बनाने क� 

�क�म है, कोऑपरिेटव के ज�रए डेयरी उ�ोग को बढ़ावा देने का ��ताव है, दलहन म� िकसान� को 

�ािंत करने के िलए योजना है, अगले पांच वष� म� दस हज़ार नए िकसान उ�पादक सगंठन बनाने 

क� योजना है, ज़ीरो फािम�ग क� योजना है । 14 तारीख के महारा�� के पेपर मुंबई सकाल म� एक 

�यूज़ छपी थी । उसम� सभुाष पालेकर क� बह�चिच�त िकसान प�ित का िज़� है, िजसका हमार े

नीित आयोग ने भी �ेज़�टेशन देखकर कुछ सझुाव उनके मा�यम से िलए है । 

इसी तरह हमार ेयहां बारामती का एक िकसान है, िजसका नाम िमिलंद सावतं है । िमिलंद 

सावंत ने चार साल� से ज़ीरो बजट खेती करने का काम िकया है । उनका दावा है - म� नह� बोल रहा 
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ह�ं, पेपर म� �यूज़ छपी है - िक इससे िकसान का उ�पादन डेढ़ गनुा हो गया है और आने वाले िदन� 

म� वह दोगनुा हो जाएगा । ये सारी �क��ज़ जो हमार े�धान मं�ी जी लाए ह�, इनक� �क��ज़ क� 

वजह से हमारा िकसान आने वाले िदन� म� स�म होने वाला है । इसिलए िकसान� को बढ़ावा देने के 

िलए हमार ेम�ुय मं�ी स�माननीय देवे�� फडनवीस जी ने भी छ�पित िशवाजी महाराज के नाम से 

िकसान स�मान योजना चलाई । उसम� 30 हज़ार करोड़ �पये का हमार ेिकसान� का ऋण माफ कर 

िदया गया ।  

माननीय सभापित  : अब आप एक या दो वा�य� म� अपना भाषण समा� क�िजए । 

�ी किपल मोर�ेर पाटील : सभापित महोदय, म� समाि� क� ओर ही जा रहा ह�ं । मेर े�े� म� 35 

साल पहले भा�सा डैम बना था । उस डैम म� इरीगेशन के िलए पानी का �रज़व� कोटा रखा गया था, 

लेिकन हमार े रा�य म� कां�ेस क� सरकार थी । उ�ह�ने कैनाल को ही पूरा नह� िकया, िजससे 

िकसान� के खेत� म� पानी नह� जा सका ।  

म� आपके मा�यम से कृिष मं�ी जी से िवनती क�ंगा िक इस कैनाल के िलए �धान मं�ी 

कृिष िसंचाई योजना म� आप �ावधान कर� और इस कैनाल को बनाकर िकसान� के खेत� तक पानी 

पह�ंचाने का काम कर� ।  

दूसरी बात म� यहां पर कह�ंगा िक जब ये सारी योजनाए ंकाया�ि�वत ह�गी तो हमारा िकसान 

कहां जाएगा, उसके िलए म� आपको एक वाकया बताता ह�ं । हमार े �धान मं�ी जी इतनी सारी 

योजनाए ंलाए ह� । आन ेवाले 5 साल� म� हमार े�धान मं�ी जी के मन म� एक सवाल उठेगा िक 

हमारा िकसान कहां पह�ंचा है, उसे जाकर देखा जाना चािहए । हमार े�धान मं�ी जी एक िकसान के 

पास गए और उसके कंधे पर हाथ रखकर �धान मं�ी जी ने कहा िक हम दोन� म� से ताकतवार 

कौन है? हमार ेिकसान ने कहा िक म� ताकतवर ह�ं । �धान मं�ी जी को आ�य� ह�आ िक म� �धान 

मं�ी ह�,ं लेिकन हमारा िकसान बोलता है िक म� ताकतवर ह� ं। �धान मं�ी जी उस िकसान के पास 

से थोड़ा आगे चले गए और पीछे मड़ुकर पूछा िक अब बताओ हम दोन� म� ताकतवर कौन है? 

िकसान ने कहा िक आप ताकतवर हो । उ�ह�ने कहा िक पहले तो आपने कहा िक म� ताकतवर ह� ं। 
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यह कैसे आपन ेबताया है । उस व� आपने कहा िक म� खदु ताकतवर ह�ं । िकसान ने बह�त अ�छी 

तरह स ेजवाब िदया िक आपक� योजनाओ ंका हाथ मेर ेकंधे पर था, इसिलए म� ताकतवर था । 

आने वाले िदन� म� हमार ेिकसान के कंधे पर �धान मं�ी जी का हाथ रहेगा, इसिलए हमार ेदेश का 

िकसान ताकतवर बनने वाला है । का�ेंस सरकार के समय म� हमार ेिकसान के कंधे पर हाथ नह� 

रखा गया था । उसके िसर को दबाकर काम करने का काम का�ेंस सरकार करती थी ।  
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*DR.THOL THIRUMAAVALAVAN (CHIDAMBARAM) : I do not think that the  

Government has given importance to agriculture. There is a wrong perception 

that industrial growth will lead to the growth of our country. That’s why our 

Government is encouraging the corporate companies and multi-national 

companies. This Government is so serious in implementing several schemes 

which are not only against agriculture but also leading it to destruction. 

Particularly in the delta districts of Tamil Nadu including my Chidambaram 

constituency, it is a matter of grave concern that Government is so serious in 

implementing hydrocarbon project. Even though the people have held 

continuous agitations on a daily basis in Neduvaasal and Kathiraamangalam 

areas of Tamil Nadu against hydrocarbon projects, Union Government has 

granted permission to Vedanta Limited to dig 254 wells for exploration of hydro 

carbon. Union Government has granted permission to dig 158 hydrocarbon 

wells in areas of Cuddalore and Nagappattinam and for digging 116 

hydrocarbon wells in Villupuram and Puduchcherry.  Due to digging of wells at 

a depth of 2500 feet, the ground water table will go down and ground water will 

be polluted. The chemicals will lead to contamination of ground water as well. 

Farming activities will be very much affected. The permission granted to 

exploration of hydrocarbon in Tamil Nadu should be immediately cancelled. I 

urge upon the Union Government to declare the Delta districts of Tamil Nadu 

as Agriculture Protected districts. The Scheme of providing financial support to 

                                    
* English translation of the speech originally delivered in Tamil. 
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framers PM-Kisan Scheme, is a welcome step. I appreciate. But I do not think 

that this Government is concerned about the welfare of Crores of farm 

labourers of this country.  I therefore urge that this financial assistance 

Scheme for farmers should be extended to benefit the farm labourers of our 

country. Union Government has announced the implementation of 8 lane 

highway between Chennai and Salem. Even after a case was filed in the Hon 

Court and the Court has quashed the land acquisition proceedings for the 

highway project, it is a matter of concern that the Union Government is so firm 

in implementing this 8 lane highway project between Chennai and Salem. This 

will affect around 1000 acres of fertile land. I urge upon the Union Government 

that the 8-lane highway project between Chennai and Salem should be given 

up. Along with the welfare of farmers, the Union Government should also give 

importance to the welfare of farm labourers through social security schemes.  

Thank you for this opportunity. Vanakkam.  
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�ी देवुिसंह चौहान (खेड़ा): ध�यवाद माननीय सभापित महोदय । �ामीण िवकास क� िडमांड फॉर 

�ांट्स के समथ�न म� म� यहां उपि�थत ह�आ ह� ं। पू�य महा�मा गांधी जी कहा करते थे िक भारत क� 

आ�मा गांव म� बसती है और जब तक गांव का िवकास नह� होगा, देश का िवकास  नह� होगा । हम 

सबके ��ये �धान मं�ी, देश के िवकास प�ुष माननीय नर�े� मोदी भाई जी के नेत�ृव म� देश आज 

नवभारत के िनमा�ण क� ओर चल पड़ा है । आज भारतीय पटल पर काय� आधा�रत सशुासन एव ं

िवकास क�  राजनीित का उदय हो गया है । आज भारत पूर ेिव� म� फा�टे�ट �ोइंग इकोनॉमी म� 

छठे �थान पर है, िजसका हम सबको गव� है ।  

 महोदय, िव� के स�माननीय नेता ��ये मोदी जी ने अपने जीवन म� समिप�त भाव के साथ 

मा ंभारती क� सेवा का य� श�ु िकया है और �ामीण िवकास के �प म� अ�ंयोदय क� अवधारणा 

क� जो हमारी िवचारधारा है, उनके �ित अपना जीवन समिप�त करने का काय� �ार�भ िकया है । 

हमार ेदेश म� करीब 2 लाख 53 हजार पचंायत� ह� और करीब 6 लाख से �यादा गांव ह� । भारत के 

िवकास के िलए जब हम इस गांव का िवकास करना चाह रहे थे, तब वष� 2014 म� देश क� जनता ने 

गांव के गरीब बेटे को, िजनका बचपन, िजनका जीवन गांव क� गिलय� म� गजुरा है, उन ��ेय �धान 

मं�ी जी को आशीवा�द िदया और मोदी जी ने �धान मं�ी होते ही अपना सकं�प और अपनी 

सकं�पना के तहत अपनी सभा म� बताया िक – ‘मेरी सरकार गांव, गरीब, िकसान और मजदूर के 

क�याण के िलए काय�रत रहेगी’ और हम देख रहे ह� भारतवष� के इितहास के कालखडं म� पहली 

बार एक ऐसे �धान मं�ी आए, िजनके पास करीब तेरह साल से �यादा म�ुय मं�ी का दािय�व वहन 

करने का और एक अ�छे सशुासन का अनभुव रहा है । एक ऐसे �धान मं�ी आए िज�ह�ने इस देश 

के 400 से �यादा िजल� म� रात� गजुारी ह� । उ�ह�ने इस देश क� पर�परा को जाना है । उ�ह�ने यह 

भी जाना है िक देश क� सम�याओ ंका समाधान कैसे िनकालना है, चाहे वह िकसी भी तबके क� 

सम�या हो । इसिलए उ�ह�ने आते ही सबका साथ, सबका िवकास का एक मूलमं� देकर इस देश 

म� िवकास का काय� �ारभं िकया और आज उसी िदशा म�, देश म� एक होड़ लगी है । रा�य� के बीच 

भी एक होड़ लगी है । मोदी जी हमेशा कहते ह� िक गरीबी को हटाना है तो िवकास करना पड़ेगा, 
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अिश�ा को दूर करना है तो है तो िवकास करना पड़ेगा, बेरोजगारी को दूर करना है तो िवकास 

करना पड़ेगा । मतलब िवकास ही एक ऐसा मं� है जो इन सारी सम�याओ ंका समाधान है ।  

माननीय सभापित: �ी दवेिुसहं चौहान जी, कृपया समा� क�िजए ।  

�ी देवुिसंह चौहान: महोदय, यह तो केवल भूिमका है ।  

माननीय सभापित: बह�त सार ेव�ा ह�, कृपया समा� क�िजए ।  

�ी देवुिसंह चौहान : माननीय सभापित महोदय, म�ने �ामीण िवकास क� योजनाओ ंपर तो एक 

वा�य भी नह� बोला । यह देश बह�त भा�यशाली है और उनके समिप�त भाव, सेवाभाव और किठन 

प�र�म के कारण स�ा क� प�रभाषा बदल गई है ।   

माननीय सभापित: आप केवल अपनी बात रिखए ।  

 �ी देवुिसंह चौहान: बात यह है िक देश क� जनता डेवलपम�ट स�ि�क पॉिलिट�स, पॉिलिट�स 

ऑफ परफॉम�स और िसिटजन स�ि�क पॉिलिट�स को समझ रही है । गांव क� जनता का ईज ऑफ 

िलिवगं कैस ेहो, इसके िलए हमार े�धान मं�ी जी ने इकोनॉिमक सव� म� बताया िक जो योजनाए ं

सबसे �यादा गांव� म� और जमीन तक पह�ंची ह�, उसम� उ��वला योजना, उजाला योजना, �धान 

मं�ी �ाम सड़क योजना और �धान मं�ी आवास योजना का �थम �ि� म� उ�लेख िकया गया है । 

चंूिक समय क� मया�दा है ।  

माननीय सभापित  : आप कन�लूड क�िजए ।  

�ी देवुिसंह चौहान : सभापित महोदय, म� चाहता ह� ंिक जो रािश दी गई है, पहली बार इितहास म� 

गांव के गरीब, िकसान� और मजदूर� को म�ेनजर रखते ह�ए इस रािश का आबंटन िकया गया है, म� 

उसका समथ�न करता ह�ं । 
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*�ी रतनिसहं मगनिसहं राठौड़ (पचंमहल): म� लोक सभा म� होने वाले के��ीय बजट 2019-

2020 के िलए �ामीण िवकास, कृिष एव ं िकसान क�याण म�ंालय के िनयं�णाधीन अनदुानो क� 

मांग� पर चचा� के अधीन िववरण सभा पटल पर रखता ह।ं इस के��ीय बजट म� सरकार के �ारा 

िकसान� के �ित काफ� सिुवधाए ं दी गई ह� िजसम� िकसान� क� दोगनुी आय क� पहल काफ� 

सराहनीय है एव ं पहले दशे के  िकसान आ�मह�या करने को मजबूर थे वही आज खशुहाली से 

अपना  जीवन यापन कर रहे है। इसके िलए म� माननीय नर�े�भाई मोदी जी क� सरकार को बधाई 

देता ह�ं एवं आगे इसी �कार से आप आने वाले कल के िलए भी �यास करते रह� इसके िलए म� 

सरकार को शभुकामनाए ंदेता ह�ं । म� माननीय कृिष एव ंिकसान क�याण मं�ी जी का �यान अपने 

ससंदीय �े� पचंमहल, गजुरात म� ि�थित तालुका कपड़वंज एव ंकठलाल क� तरफ िदलाना चाहता 

ह�ं जहां पर खेत� क� िसचंाई के िलए पानी क� �यव�था नही है जब िक गजुरात सरकार क� 

सजुलाम सफुलाम योजना के तहत नम�दा नदी से नहर िनकलने के बावजूद भी उपरो� तालकु� के 

िकसान� को िसचंाई के िलए उिचत �यव�था न होने से करीब 60,000 (साठ हजार) िकसान 

�भािवत हो रहे ह�। इसिलए म� माननीय मं�ी जी से मांग करना चाहता ह�ं िक जनिहत म� उपरो� 

तालकु� म� िसचाई के िलए उिचत �यव�था करने क� कृपा कर�। 

सध�यवाद । 

  

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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�ी हाजी फजलुर रहमान (सहारनपुर) : माननीय सभापित जी, आपका बह�त-बह�त शिु�या । 

मौजूदा के�� सरकार ने वष� 2022 तक िकसान� क� आय को दोगनुा करने का वादा िकया था, जो 

िक एक अ�छी बात है । म� इसी के सबंंध म� यह कहना चाहता ह� ंिक के�� सरकार सीएसीपी �ारा 

िकसान� क� फसल� क� क�मत� तय करती है, जैसे गेह�,ं चावल, दाल, बाजरा, आलू, �याज आिद । 

इनक� क�मत� के�� सरकार तय करती है और इनको खरीदती भी है । इनक� क�मत के�� सरकार 

चेक �ारा फौरन अदा कर देती है । इसके उलट ग�ने क� क�मत के�� तथा रा�य� क� सरकार� तय 

करती ह� । िकसान� के 100 �ितशत ग�ने को ग�ना िमल मािलक खरीदते ह� और ग�ने का भगुतान 

करने म� एक साल क� देरी तक हो जाती है, िजसका सूद भी िकसान� को नह� िमल पाता है ।  

 मा�यवर, म� पि�म उ�र �देश के ग�ना िकसान� के बार ेम� और िवशेष �प से सहारनपरु 

मंडल के िकसान� के बार ेम� बताना चाहता ह�ं िक िपछले साल उ�र �देश के माननीय म�ुय मं�ी 

�ी योगी आिद�यनाथ जी ने सहारनपरु म� ग�ने का भगुतान 14 िदन� के अदंर करने का वादा िकया 

था । यही आदेश वष� 1966 म� के�� सरकार �ारा जारी िकया गया था । लेिकन अफसोस क� बात 

यह है िक िकसान� को ग�ने का भुगतान एक साल से भी �यादा क� देरी म� िकया जाता है, जो िक 

एक आम बात है । िकसान� को देरी से िकए गए भगुतान पर सूद भी नह� िमलता है । जबिक 

माननीय उ�च �यायालय इलाहाबाद ने भी 14 िदन� के बाद ग�ने का भगुतान करने पर िकसान� 

को उनक� असल रकम के साथ सूद देने के िलए भी कहा था । लेिकन इस पर अमल नह� िकया 

जाता है । जबिक िपछले 50 वष� म� केवल एक बार एक साल के िलए बसपा क� सरकार ने उ�र 

�देश म� िकसान� को सूद देने का काम िकया है ।  

 मा�यवर, जब िकसान खेती के िलए कज़� लेता है, तो उसको सरकार, ब�क और साह�कार 

को सूद अदा करना पड़ता है । लेिकन उसको सूद नह� िमल पाता है । यही कारण है िक िकसान 

आ�मह�या करने पर मजबूर हो जाते ह� । म� मेरठ, मजु�फरनगर और िबजनौर के बार ेम� कहना 

चाह�ंगा िक वहा ंपर िकसान� ने इस तरह क� आ�मह�या क� है ।…(�यवधान)  
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 मा�यवर, सहारनपरु मंडल म� िपछले साल तक िकसान� का 1,890 करोड़ �पये चीनी 

िमल� पर बकाया है । केवल सहरानपरु म� ही िकसान� का 462 करोड़ �पया चीनी िमल� पर बाक� 

है । िसफ�  देवबंद चीनी िमल पर ही िकसान� का 45 करोड़ �पया सूद क� श�ल म� बकाया है । 

जबिक वह और िमल� के मकुाबल ेअ�छी तरह से पेम�ट करती है । अगर के�� सरकार िकसान� क� 

हालत को सधुारना चाहती है और उनक� आय को दोगनुा करना चाहती है, तो ग�ने का भगुतान 

14 िदन� के अंदर िकया जाए ।…(�यवधान)  

माननीय सभापित : अब समा� क�िजए । 

…(�यवधान) 

�ी हाजी फजलुर रहमान : सभापित जी, अगर भगुतान म� देरी होती है, तो असल रकम के साथ 

सूद भी अदा िकया जाए । इसके साथ ही साथ ग�ने के दाम म� बढ़ोतरी होनी चािहए और िकसान� 

को िबजली तथा डीजल पर सि�सडी िमलनी चािहए ।…(�यवधान) 

 کا اپٓ صاحب چیرمین محترم،):  سہارنپور( صاحب الرحمٰن فضل حاجی جناب

 امٓدنی کی کسانوں تک 2022 سال نے سرکار مرکزی موجوده شکریہ۔ بہت بہت

 متعلق سے اسی میں ہے۔ بات اچھی ایک جو ، تھا کیا وعده کو کرنے دوگنا کو

 فصلوں کی کسانوں ذریعہ کے  سی۔ایس۔پی۔ سرکار مرکزی کہ ہوں چاہتا کہنا یہ

 وغیره۔ پیاز الٓو، باجره، دال، چاول، ،گیہوں جیسے ہے، کرتی طے قیمتیں کی

 کی ان ہے۔ بھی خریدتی کو ان اور ہے کرتی طے سرکار مرکزی قیمتیں کی ان

 برعکس کے اس ہے۔ کردیتی ادا فوراً  ذریعہ کے چیک سرکار مرکزی قیمتیں

 100 کے کسانوں ہیں۔ طےکرتی حکومتیں صوبائی اور مرکزی قیمت کی گنے

 ایک میں کرنے بھگتان کا گّنے اور ہیں خریدتے الکم مِل گّنا کو گنےّ فیصر

  ہے۔ پاتا مل نہیں کو کسانوں بھی سود کا جس ہے، جاتی ہو دیری کی سال
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 طور خاص اور میں بارے کے کسانوں گّنا کے پردیش اتر مغربی محترم،  

 سال پچھلے کہ ہوں چاہتا بتانا میں بارے کے کسانوں کے منڈل سہارنپور سے

 میں سہارنپور نے جی ناتھ ادٓتیہ یوگی جناب اعلیٰ  وزیرِ  محمترم کے پردیش اتر

 میں 1996 سال ادٓیش یہی تھا۔ کیا وعده کا کرنے  میں دنوں 14 بھگتان کا گّنے

 کہ ہے بات کی افسوس لیکن تھا۔ گیا کیا جاری ذریعہ کے سرکار مرکزی

 ہے، تاجا کیا سے دیری زیاده بھی سے سال ایک بھگتان کا گّنے کو کسانوں

 بھی سود پر بھگتان گئے کئے سے دیری کو کسانوں ہے۔ بات عام ایک کہ جو

 گّنےکا بعد کے دن 14 بھی نے الاابٓاد کورٹ ہائی ماننئے جبکہ ہے، ملتا نہیں

 بھی لئے کے دینے سود ساتھ کے رقم اصل کی ان کو کسانوں پر کرنے بھگتان

 صرف میں سالوں 50 پچھلے ہجبک ہے۔ جاتا کیا نہیں عمل پر اس لیکن تھا کہا

 کسانوں میں پردیش اتر نے سرکار کی بی۔ایس۔پی۔ لئے کے سال ایک بار ایک

  ہے۔ کیا کام کا دینے سود کو

 بینک سرکار، کو اس تو ہے لیتا قرض لئے کے کھیتی کسان جب جناب،  

 یہی ہے۔ پاتا مل نہیں سود کو اس لیکن ہے۔ پڑتا کرنا ادا سود کو ساہوکار اور

 مظفر میرٹھ، میں ہیں۔ جاتے ہو مجبور پر کرنے کشی خود کسان کہ ہے وجہ

 طرح اس نے کسانوں پر وہاں گاکہ چاہوں کہنا میں بارے کے بجنور اور نگر

   ۔۔)مداخلت( ہے۔ کی کشی خود

 کروڑ 1890 کا کسانوں تک سال پچھلے میں منڈل سہارنپور جناب،  

 کروڑ 462 کا کسانوں ہی میںسہارنپور صرف ہے۔ بقایا پر ملوں چینی روپئے

 45 کا کسانوں ہی پر مل چینی بند دیو صرف ہے۔ باقی پر ملوں چینی روپیہ

 اچھی مقابلے کے مِلوں اور وه جبکہ ہے۔ بقایا میں شکل کی سود روپیہ کروڑ
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 سدھارنا حالت کی کسانوں سرکار مرکزی اگر ہے۔ کرتی پیمینٹ سے طرح

 14  بھُگتان کا گّنے تو ہے چاہتی کرنا نادوگ کو امٓدنی کی ان اور ہے چاہتی

   ۔۔۔)مداخلت( جائے کیا ک اندر کے دنوں

 ساتھ کے رقم اصل تو ہے ہوتی دیری میں بھُگتان اگر صاحب، چیرمین  

 ہونی بڑھوتری میں دام گّنےکے ساتھ ہی ساتھ کے اس جائے۔ کیا ادا بھی سود

  ۔۔۔) مداخلت( چاہئے۔۔ ملنی سبسڈی پر ڈیزل اور بجلی کو کسانوں اور چاہئے

  

  )شد ختم(                    
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�ी आर. के. िसहं पटेल (बादंा): सभापित महोदय, म� आपका ध�यवाद करता हूॅं िक आपने मझेु 

कृिष और �ामीण िवकास मं�ालय क� अनदुान मागं� पर बोलने पर का मौका िदया है । महोदय, 

हमार ेदेश म� 80 �ितशत लोग खेती पर िनभ�र ह� । आज हम गव� से एक नारा देते ह�, - ‘जय जवान, 

जय िकसान’ का नारा हमार े िलए गव� क� बात है । एक घाघ किव ह�आ करते थे । उ�ह�ने एक 

कहावत कही थी  िक – उ�म खेती, म�यम बान, िनखत चाकरी, भीख िनदान । घाघ क� कहावत� 

के अनसुार पहले हमार ेदशे म� खेती-बाड़ी का काम ह�आ करता था । खेती हमारी उ�म ह�आ करती 

थी । चाकरी को िनकृ� कहा था । लेिकन आज खेती िनकृ� हो गई है और चाकरी उ�म हो गई है । 

आज िकसान का बेटा खेत म� काम करने के िलए तैयार नह� है । िजसका कारण इस देश म� 

आजादी के बाद िजनके हाथ� म� स�ा आई, वे नामदार लोग स�ा म� बैठे । कामदार सरदार पटेल 

के हाथ� म�, िकसान के बेटे के हाथ� म� स�ा नह� गई । इसका कारण रहा िक िदन�िदन िकसान 

िकसान होता गया और आज िकसान क� हालात सधुारने के िलए आदरणीय �धान मं�ी मोदी जी 

ने एक बह�त सराहनीय �यास िकया है । इस बजट म� उ�ह�ने एक लाख तीस हजार 85 करोड़ �पये 

का बजट का �ावधान िकया है । िकसान� क� आय दोगनुी करने का उनका जो सकं�प है, मझेु पूरा 

भरोसा है िक आने वाले समय म� िफर से हमारी खेती उ�म हो रही है । िकसान का बेटा िफर से 

खेत म� काम करने के िलए तैयार हो रहा है । आज मोदी जी ने �यूनतम समथ�न मू�य देने का 

साहिसक िनण�य िलया है । माननीय सभापित जी, म� 15व� लोक सभा म� उधर बैठता था । म� 

लगातार इस बात क� मांग करता रहा िक िकसान का समथ�न मू�य तय करते समय …(�यवधान)  

माननीय सभापित: आपका समय पूरा हो गया है, अब आप अपनी बात समा� कर� । 

…(�यवधान) 
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�ी आर. के. िसहं पटेल: सभापित महोदय, म� िसफ�  दो िमनट लंूगा । िकसान का समथ�न मू�य तय 

करते समय िकसान के �म को भी जोड़ा जाए । िकसान जो 24 घंटे खेत-खिलहान म� काम करता 

है, उसका बेटा-बेटी, बह�, पोता-पोती, सभी खेत-खिलहान म� काम करते ह� । कम से कम उनके �म 

को जोड़ कर िफर लागत मू�य तय क� जाए । लेिकन िपछली सरकार ने उसको नह� सनुा । 

…(�यवधान) 

माननीय सभापित: सिं�� म� कह कर समा� कर� । 

…(�यवधान) 

�ी आर. के. िसहं पटेल : सभापित महोदय, जो आज इस बात को कह रहे ह� िक कैसे समथ�न 

मू�य, कैसे दोगनुी आमदनी होगी । म� उनसे पूछना चाहता हूॅ ंिक म� लगातार पांच साल इस बात क� 

मांग करता रहा, उस बात पर �यान नह� िदया गया । म� आदरणीय �धान मं�ी जी को ध�यवाद 

देना चाहता हूॅ ंिक उ�ह�ने िकसान क� उस मेहनत को मजदूरी को, जो �वयं खेत म� काम करता है, 

उनको भी समथ�न मू�य म� जोड़ कर उनको देने का काम िकया है । …(�यवधान) 

माननीय सभापित: अब आपका समय समा� ह�आ । 

…(�यवधान) 

�ी आर. के. िसहं पटेल : सभापित महोदय, हमार ेयहां क� बात कही गई । गौ-सेवा भ�ा िदए जाने 

क� �यव�था उ�र �देश सरकार ने अभी तीस �पये �ित गाय के िहसाब से देने का एक िनण�य 

िलया है । म� मोदी जी और उ�र �देश क� योगी जी क� सरकार को और आपके मा�यम से कहना 

चाहता हूॅं िक यहां पर मनरगेा म� गोवशं को चलाने के िलए गोवशं भ�ा िदया जाए । 

 महोदय, म� एक बात कह कर समा� करना चाहता हूॅ ं।  

“ हे िकसान देवता नम�कार, तून ेसोने-चांदी से नह� िकंत ुतूने िम�ी से िकया �यार । 

हे िकसान देवता नम�कार । खदु टूटा-फूटा और छंटा-बचा अ�न खा लेता है । 
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अपना पेट भर लेता है । अ�छा दाना देश को दे कर गव� से हिष�त होता है । 

हे िकसान देवता नम�कार । जाड़ा, गम�, बरसात� क� रात�, खेत� म� ही सो लेता है । 

देश को अ�छा दाना द ेकर गव� से हिष�त होता है । हे िकसान देवता नम�कार । हे �ाम 

देवता नम�कार । ” 
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*SHRI T.N. PRATHAPAN (THRISSUR): I would like to express my views on   

budget. 

 Like any other common man in the country, I too very desperate about 

the first budget of this government.  It just reflected the soft or strong corner of 

Modi Government to the private and corporate sector while leaving common 

people carrying the burden of excessive taxes.  It is evident that this budget 

didn't address the serious problems of our economy and the society.  Our GDP 

growth rate is falling, Agricultural Growth Rate is scooping down.  And the 

foreign investment equity inflows also skidding down. 

 BJP believes that India was not here before 2014.  This is shameful.  

This is of course disrespect to the legacy and tradition of the country.  How can 

you forget the contributions of Jawaharlal Nehru, Lal Bahadur Shastri, Indira 

gandhi, Rajiv Gandhi, Narasimha Rao, Dr. Manmohan Singh. 

 Do you know that you people are becoming a laughing stock before the 

world by your fascist attitude of disrespecting the national leaders who fought 

in the freedom struggle and who made this nation? 

 As a response to the union budget, I would like to discuss some 

important things mainly regarding Agriculture, Fisheries and Rural 

Developments. 

 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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 I saw a massive increase in National Rural Drinking Water Mission with 

81.81% increase in allocation.  Before thanking this generosity, I doubt that 

how we will spend this much money as this project has been poorly executed 

and managed with weak contract according to the 2018 November CAG 

report. 

 All time hailing programme of this government, Swacch Bharath Mission 

also seen neglected this time.  The rural component of the flagship programme 

saw a mere 0.07% increase in allocation, and together the mission (urban and 

rural) got a 0.7% increase in allocation. This is a cause for concern when the 

scheme is failing to achieve the desired outcome of an ODF India.  A 

government study found that nearly 6/10 toilets built by the government under 

the Swacch Bharat Abhiyan don't have proper water supply, making them 

unusable. 

 The agrarian distress is going to be more miserable than last few years.  

The farmers' distress will remain as such, unless until we are not ready to take 

radical reforms in our agrarian policy.  We know that, not even the prestigious 

Pradhan Mantri Kisan Samman Nidhi is going to give relief.  According to the 

amount and the numbers of farmers who are going to get this, Rs 3.33/per day 

for an average farmer household of 5, is much lower than what one can earn 

through MGNREGA. 

 And the MGRNEA has been reduced with 1.7% decrease.  This should 

be added with the demand of ministry during 2018-19 budget to increase Rs 

18,000 crore in the allocation.  So now the shortage is of Rs. 14,000 crore.  
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Further, as per official data there exist 7.4 crore active MGNREGA job cards of 

the total 12.8 crore cards that exist.  At an average wage rate of Rs. 222 a day, 

providing all these people 100 days of work, it would cost Rs. 1,64,280 crore.  

The current allocation does not even serve 50% of this requirement.  Further, 

the NDA government continuously delays its payments to states, thus 

discouraging the poor from relying on MGNREGA as lifeline support. 

 Let me point out one more thing about the Kisan Samman Nidhi, that 

this proposed transfer will do little to address the average annual indebtedness 

of farmers of 2 hectors stands at Rs. 47,000/year.  And this move does little for 

landless labour or tenant farmers or sharecropper, who is also bearing the 

brunt of rural distress.  57.74% of rural households are landless. 

 See, the Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana is frankly facilitating private 

sector insurers.  As per the annual report of the Insurance Regulatory and 

Development Authority of India (IRDA), Rs. 11,906 crore was collected by 11 

private sector insurers, whereas they faced claims of only 8832 crore, so the 

windfall gains of Rs 3000 crore for private players.  PSUs however continue to 

make losses. 

 Pradhan Mantri Krishi Sinchai Yojana was a scheme with an outlay of 

Rs. 50,000 crore for the next 5 years from 2015, at approximately Rs. 10,000 

crore/year.  But that is never happened.  And this year it is just Rs. 3,500 crore 

despite the dragged allocation to the  Jalshakti. The allocation in the budget, 

inclusive of amount allocated to the Department of Water Resources for the 

scheme, like the last 4 years has been far below this initial target. 
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 I would like to say one thing, that by seeing BJP Government, I always 

remember a famous character in a short story of a famous story teller in 

Malayalam, Vaikom Muhammed Basheer.  His name is 'Ettukali Mammoonj'.  

You know what he does?  Whatever happens in his place, he will say that he is 

behind that.  He is responsible for that.  If he knows someone is pregnant in his 

village, he will come to the tea shop in the village and says, I am behind it. I am 

responsible of that.  One day, people said, Parukutty is pregnant.  Suddenly, 

Ettukali Mammoonj said: I am the responsible.  But that Parukutty was an 

elephant. 

 This is exact what Narendra Modi government is.  They are just 

changing the names of schemes of Congress governments and Congress led 

UPA governments since 1975 till 2014.  Aren't you feeling shame?  My fellow 

members in BJP, aren't you really feeling shameful to be Ettukali Mammoonj. 

Nirmal Bharat Abhihan became Swach Bharat Mission. 

National Urban Livelihood Mission changed to Deendayal Antyodaya 

Yojana.  Bharat Net was here before.  This was National Optical Fibre 

Network.  Make in India was National Manufacturing Policy.  National Skill 

Development Programme is now Skill India.  Digital India was National E-

governance plan.  Indira Awas Yojana now Pradhan Mantri Gramin Awas 

Yojana.  Name change sarkar.  Asali name change sarkar. 
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 Okay, alright! Be the fathers of children of someone else.  Be that 

shamelessly.  But, only one condition, don't spoil them.  But, unfortunately, and 

without any doubt, you are doing that only.  This budget is the finest example 

of that. 

 And, within my time, I mainly want to drag the attention of the 

Government  and concerned ministers to the fisheries sector which is still 

neglected. 

 I think, many of us are aware that the fisheries sector is much important 

but a segregated section in our country.  During the election campaign the 

promise for a special ministry was very loud.  BJP was may be louder about it.  

And after getting all the coastal seats, not of Tamil Nadu and Kerala, this BJP 

led government easily forgot their promise like their all other promises.  It is 

again an allied and assembled department with Animal Husbandry.  See, the 

animal husbandry and dairying is a very crucial section to be considered.  

These should have separated.  And what happens in the budget?  There is 

nothing sufficient to meet the decades long needs of fishermen people. 

 Along with the integrated infrastructure development, the basic needs of 

these people should have been addressed.  And that didn't happen.  It is sad 

that the allocation to the Blue Revolution scheme is not enough to meet the 

demands this sector actually requires.  Because, the fishermen will be 186 

Million of our population.  I can say, with my experience among the fishermen 

in all the parts of our country, that the data of fishermen population given in 

Economic Survey is a mistake.  They are in both inland and marine sectors.  



16.07.2019                                                                                                       620 

 
All of them are in a complete disaster of debt over debt and of the absence of 

basic infrastructure facilities. 

 The allocation for the fisheries department is only Rs 560 crore.  And it is 

hardly sufficient to provide considerable care to the fisheries sector.  I cannot 

understand that how we neglect world's second largest fisheries sector.  How 

we avoid the largest earning group in the agricultural exports.  Look that is Rs. 

47,620 crore during last financial year.  Is this the way that you are going to 

treat the fisheries sector which is a massive contributor to the GDP? 

 So, I urge to the government to allocate more funds basically focusing 

the development of the life style and basic infrastructure. 
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SHRI KURUVA GORANTLA MADHAV (HINDUPUR): Hon. Chairman, Sir, I 

would not take more than one minute and conclude my speech. 

 Generally, small ruminants, particularly, sheep die instantaneously in the 

road accidents and also in train accidents. 

 Sheep, such a poor small animal, cannot use their brain, and just follow 

what the first sheep does.  It is the nature of the sheep that they follow 

whoever is in front. They all go into a deep well or under the train following the 

first sheep. 

 Sir, because of the nature of these ruminants, sheep growers are losing 

their entire livelihood.  Hence, I would request the hon. Minister to compensate 

the sheep growers and shepherds when these kinds of accidents happen. 

 Thank you, Sir. 

          

माननीय सभापित: �ी प�लब लोचन दास । उनका माइक ऑन क�िजए । 
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�ी प�लब लोचन दास (तेजपुर): माननीय सभापित महोदय, म� आपको ध�यवाद देता ह� ँ। 

21.56 hrs                   (Dr. Kakoli Ghosh Dastidar in the Chair) 

Demand for Grants of the Ministries of Rural Development, Agriculture 

and Farmers’ Welfare के समथ�न म� म� बोलना चाहता ह� ँ। महोदया, म� पहली बार सांसद चनु 

कर आया ह� ँ। जब हमने �धान मं�ी जी को सनुा तो उ�ह�ने एक बात रखी िक ‘सब का साथ, सब 

का िवकास और सब का िव�ास’ । हम� लगता है िक जो हमारा समथ�न करते ह�, हम उनके िलए भी 

ह� और जो हमारा समथ�न नह� करते ह�, हम उनके िलए भी ह� । उ�ह�ने माग�दश�न िदया िक िकस 

तरीके से हम� काम करना चािहए । उसके बाद जब महामिहम रा��पित जी को हमने सनुा तब 

उ�ह�ने बोला िक हम िमिनमम गवन�म�ट और मैि�समम गवन�स कर�गे । हम लोग सब को साथ लेकर 

डेवलपम�ट कर�गे । इकोनॉमी को आगे बढ़ाने के िलए हम लोग अभी तीन ि�िलयन डॉलर से पाँच 

ि�िलयन डॉलर तक बढ़�गे । हम उसको कैसे आगे बढ़ाएगँ,े उसका पूरा एक रोड-मैप, िस�टेमैिटक 

तरीके से �ीमती िनम�ला सीतारमण जी ने पेश िकया । आप अगर देख�गे िक लोग� क� ए�ीक�चर 

इनकम डबल करने के िलए, फाम�स� को �या-�या बेिनिफट्स देना चािहए । िस�टेमैिटक तरीके से 

पीएम िकसान से लेकर नेशनल फूड िस�यो�रटी िमशन तक, वे 11 ऐसी �क��स लाए, िजन 

�क��स के �ू सब को बेिनिफट देने का िस�टम लागू िकया । हम लोग कैसे ए�ीक�चर इनकम म� 

स�टेनेबल तरीके से आगे बढ़ सक� , से�फ सिफिशएटं हो सक� , उसके ऊपर काम िकया ।  

म� असम के संदभ� म� दो बात� कहना चाह�गँा । म� असम से आता ह� ँ। वहा ँपर बाढ़ से बह�त ही 

हालत खराब है । वहा ँपर बह�त �लड है । वहा ँपर जो भी िकसान ह�, उनक� बह�त �ॉ�लम है । 

भारत के �धान मं�ी जी ने अभी 250 करोड़ �पये का अनदुान �वीकार िकया है । उ�ह�ने बताया 

है तो हम उनका आभार �कट करते ह� । हम चाहते ह� िक फसल बीमा योजना हो या हमार ेजो भी 

िकसान ह�, जो नदी का कटाव होता है तो वहा ँपर उनक� जमीन इरोड हो जाती है । उसके िलए 
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उनको कोई बेिनिफट िदया जा सकता है िक नह�? उनके िलए थोड़ी सी िच�ता करने से मझेु 

अ�छा लगेगा । 

दूसरी एक और बात है िक हमार ेवहा ँपर बह�त सारी इ�सज�सी �ॉ�लम था, लेिकन एक 

�ीन �रवॉ�यूशन आया । हमार े�मॉल टी �ोअस� ह�, वे करीब एक लाख �माल टी �ोअस� ह� । आज 

उन �मॉल टी �ोअस� क� ऐसी हालत है, उनको �ीन लीप का िमिनमम सपोट�  �ाइस िमलता नह� है 

�य�िक ए�ीक�चर म� टी को शािमल नह� िकया गया है । यहां पर मं�ी जी ह�, हम चाहते ह� िक टी 

को ए�ीक�चर म� इ��लूड कर� । 

हमार ेयहा ंजो टी �लांटेशन है, उनको ए�ीक�चर म� लाना चािहए और टी बोड� जो कॉमस� 

एडं इंड��ीज म� है, वहा ँसे हटाकर उनको लेकर आना चािहए । 
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22.00 hrs 
 
म� एक बात और कहना चाह�गँा ।…(�यवधान)  

 महोदया, मझेु िसफ�  दो िमनट का समय और दीिजए ।…(�यवधान)  

माननीय सभापित: आप केवल एक िमनट म� अपनी बात समा� क�िजए । 

�ी प�लब लोचन दास : ठीक है, म� एक िमनट म� अपनी बात पूरी करता ह� ँ। हमारी जो पीएमएवाई 

�क�म है, इससे पूर े भारत म� एक नया जागरण ह�आ है, ऐसा हम देख रहे ह� । अभी सोिशयो 

इकोनॉिमक कॉ�ट स�सस म� बह�त से गरीब लोग� का नाम नह� है । असम म� हम लोग� ने एक 

िस�टम िकया था, वहा ँपर हम लोग� ने आवास मोबाइल ऐप के �ू �� असेसम�ट िकया था । उस 

असेसम�ट म� हम लोग� को 23.94 लाख लोग� का नाम िमला ।…(�यवधान) इन लोग� को भी 

पीएमएवाई �क�म से जोड़ने का म� सरकार स े अनरुोध करता ह� ँ ।…(�यवधान) हमार े असम म� 

एनएसएपी क� �थम िक�त दी जाए ।…(�यवधान)    

माननीय सभापित : आप एक िमनट �िकए ।  

…(�यवधान) 

�ी अजु�न राम मेघवाल:  सभापित  महोदया, 10 बजे तक  का  समय  था ।  आप  हाउस  का 

स�स ले ल� । अगर  बोलने  वाले  माननीय  सद�य  ह�  तो हाउस  का समय 1 घंटा  बढ़ा  िदया 

जाए ।…(�यवधान) 

माननीय सभापित : माननीय सद�यगण, अगर आप सभी सहमत ह� तो सभा क� काय�वाही 1 घंटे 

के िलए बढ़ा दी जाए । 

अनके माननीय सद�य : महोदया, ठीक है ।  

माननीय सभापित : ठीक है, सभा क� काय�वाही 1 घंटे के िलए बढ़ा दी जाती है ।  

 माननीय सद�य, अब आप बैठ जाइए ।  
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…(�यवधान) 

�ी प�लब लोचन दास : महोदया, म� एक िमनट म� अपनी बात समा� कर रहा ह� ँ।…(�यवधान)   

माननीय सभापित : अब आप समा� क�िजए । हम� 1 घंटे म� चचा� ख�म करनी है । 

…(�यवधान) 

�ी प�लब लोचन दास : महोदया, हम� 14व� िव� आयोग क� बेिसक �ांट और परफॉरम�स �ांट 

नह� िमली है ।…(�यवधान)  हम चाहते ह� िक वह ज�दी से ज�दी �रलीज क� जाए ।…(�यवधान) 

हम चाहते ह� िक जो पीएमएवाई क� एिडशनल िल�ट है, वह भी �रलीज क� जाए ।…(�यवधान)  म� 

ऐसी आशा करता ह� ँ । हमार े यहा ँ मनरगेा म� मैटे�रयल क� प�िडंग लाइिबिलटी है, उस प�िडंग 

लाइिबिलटी को िदया जाए, म� ऐसी मागँ करता ह� ँ। ध�यवाद ।  
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*�ी राजकुमार चाहर (फतेहपुर सीकरी): कृिष एव ं �ामीण िवकास एवं िकसान क�याण क� 

अनदुान मांग� का समथ�न करता ह�ं । 

 माननीय �धानम�ंी नर�े� मोदी जी को आभार एवं कोिट-कोिट ध�यवाद िज�ह�ने �ामीण 

भारत के भले क� ठानी एव ं िकसान व मजदूर� के क�याण के िलए सकं�प िकया है। िकसान 

स�मान िनिध के मा�यम से िकसान� को बड़ी ऐितहािसक मदद क� है और गांव-गरीब िकसान, 

आज मोदी जी का �दय से अिभनंदन कर रहा है। सही मायने म� �धानम�ंी मोदी जी धरती प�ु ह�। 

आने वाले भिव�य म� िकसान, गांव, मजदूर, गरीब उ�नित क� और अ�सर हो पाएगा । 

 मेरा सझुाव एव ंमांग है िक िकसान� के िहत म� एक िनण�य अव�य िकया जाए िजस �कार से 

आयकरदाता जब कार आिद खरीदता है तो उसके (खरीददार) के तीन वष� के आयकर �रटन� 

जमाकर एव ंगारटंी के आधार पर कोई भी ब�क ऋण दे देता है । जमीन जायदाद िगरवी नह� रखे 

जाते ह� । वह� िकसान जब �ै�टर  खरीदता है और ब�क से ऋण लेता है तो महंगी �याज पर खेत 

को बंधक रखकर ही ऋण लेता है और �ै�टर आिद खरीद पाता है, ये िनयम का�ेंस पाट� के 

काय�काल म� लागू िकया गया था । जो िकसान� के िहत म� नह� है । 

 सरकार से अनरुोध है िक िकसान के �ै�टर आिद मशीनरी खरीदने पर उसके खते िगरवी 

न रखे जाए ंउसके �थान पर जो कृिष काय� हेत ुिकसान� को के.सी.सी. के तहत ऋण िदया जाता है 

उसके तीन वष� के ऋण वापसी के �रकाड� के आधार पर ही िबना जमीन बंधक िगरवी रखे ऋण 

िदलाने क� �यव�था कराने क� कृपा कर� । देश के करोड़� िकसान� को खेत िगरवी रखने से मिु� 

िमलेगी । िकसान िनभ�क होकर खेती कृिष का काय� कर सकेगा । सरकार क� जय-जयकार होगी । 

यह ऐितहािसक िनण�य िकसान� क� पीिढ़यां याद रख�गी । 

  

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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यह बजट नए भारत के िनमा�ण हेत ुनीव को सश� करने वाला बजट है। देश िजल� क� पहचान के 

िवकास को बढ़ाने वाला वाला बजट है, 21वी सदी के िलए बेहतर इन�ा���चर बनाने वाला बजट 

है । 

कृिष को हमार ेसमाज म� �ाचीन समय से सव��च दजा� �ा� था। इसिलए कहावत भी थी 

“उ�म खेती म�यम बांध (�यापार) िनि�त चाकरी भीख िनधान' लेिकन कालांतर म� शायद हमार े

सरकार� क� नीितय� क� किमयां थी िजसक� वजह से कृिष िजसको सव��च �थान �ा� था, आज 

घाटे का सौदा बन कर के रह गयी है। आज िकसान जो हमारा अ�नदाता है उसके हालात िदन 

�ितिदन बद से बदतर होते जा रहे ह� ।  चूिंक हमार े�धानम�ंी जी बह�त नीचे से उठकर के देश के 

सव��च िशखर पर पह�ंचे है। इसिलए गावँ, गरीब और िकसान के दखु दद� को समझते ह�ए ठोस 

नीितया ँऔर योजनाए ँलाए है। वष� 2022 तक  िकसान� क� आय दोगनुी करना, �ामीण �े� म� 

1.95 करोड़ नए घर बनाए जाएगें। िकसान� का जीवन और �यवसाय आसान बनाने के िलए काम 

िकए जाएगें। हमारी सरकार कृिष अवसरचंना म� िनवेश करगेी। 

आगरा जनपद के आर. वी. एस. कालेज िबचपरुी जो मेर े लोकसभा �े� म� आता है के 

अतंग�त इंटे�ेटेड फािम�ग िस�टम �रसच� (Integrated Farming System Research) 1953 से 

चल रहा था। िजसम� िकसान क� आमदनी बढ़े इस पर योजना बनान। िकसान� से सीधे सवंाद कर 

उनको तकनीके बताना व सझुाव दनेा। 

माननीय �धानमं�ी जी ने िकसान� क� आय दोगनुा करने का संक�प िलया है। परतं ु

िबचपरुी ि�थित (समि�वत कृिष �णाली अनसुधंान) 31 माच� 2018 को बंद कर िदया गया है। इस 

प�रयोजना को बंद कर देने से िकसान� का अिहत हो रहा है, वह� प�रयोजना म� काय�रत 

कम�चारीगण� के प�रवार� के भरण पोषण का भी सवाल हो गया है। म� ये मांग करता ह� ँक� िकसान 

िहत म� इंटे�टेड फ़ािम�ग िस�टम �रसच� (Integrated Farming System Research) को 

अितशी� पनुः श�ु कराने क� कृपा कर�। 

आदर सिहत, 
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�ी अनमुलुा रवेतं रड्ेडी (म�काजिगरी): महोदया, आपने मझुे �ामीण िवकास तथा कृिष और 

िकसान क�याण मं�ालय� के िनय�ंणाधीन अनदुान� क� मांग� पर बोलने का मौका िदया, इसके 

िलए आपको ध�यवाद । 

 Madam, agriculture is our culture. It is in our blood. In the year 1951, 

about 71 per cent of the Indian population was dependent on agriculture.  Now, 

it has decreased up to 55 per cent. The contribution of agriculture in the Indian 

economic was 51 per cent in 1951.  Now, it has decreased upto 19 per cent. 

इसक� वजह के बार ेम� इस सभा को सोचने का व� आ गया है, �य�िक िकसान धीर-ेधीर ेगरीब 

होते गए और आ�मह�या के मामले बह�त बढ़ते गए । बजट म� ए�ीक�चर के िलए �यादा एलोकेशन 

करना ज�री है यानी ए�ीक�चर को �यादा बजट देना ज�री है । अभी बजट म� ए�ीक�चर के 

िलए 1 लाख 33 हजार करोड़ �पये का एलोकेशन िकया गया है । It is 5 per cent of our 

Budget.  This is very meagre.  We are allocating 5 per cent of the Budget for 

55 per cent of the population which is dependent on agriculture.This is 

unjustifiable. इसीिलए बजट एलोकेशन �यादा करना ज�री है और इस पर सभा को सोचना 

चािहए । �वािलटी सीड िकसान� को नह� िमल पा रहा है । वाटर स�लाई मतलब जो भी इरीगेशन 

�ोजे�ट्स ह�, उनका कं���शन नह� हो रहा है । इरीगेशन �ोजे�ट्स के िलए से��ल गवन�म�ट �ारा 

दी जाने वाले �ांट बढ़ाने क� आव�यकता है । िमिनमम सपोट�  �ाइस पर सरकार को �यादा �यान 

देने क� ज�रत है । मोदी जी ने वष� 2014 के चनुाव म� इसका वादा िकया था, लेिकन आज तक 

िमिनमम सपोट�  �ाइस के िलए इस सरकार ने कोई काय� श�ु नह� िकया है । अब इस बार ेम� सोचने 

का व� आ गया है । बजट एलोकेशन बढ़ाने के बार ेम� भी सोचना चािहए । बजट एलोकेशन म� भी 

सरकार ने िदखाया �यादा है, लेिकन यूिटलाइजेशन बह�त कम है ।  

इसम� ‘एलोकेशन �रली�ड’ और ‘यूटीलाइजेशन’ िदया ह�आ है । ‘एलोकेशन’ म� तो बह�त 

�यादा िदखाते जा रहे ह�, पर ‘यूटीलाइजेशन’ म� बह�त कम है । इसके ऊपर भी �यान देना है । 
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 सभापित महोदया, म� तेलंगाना रा�य के एक छोटे-से गांव से आया ह�ं । जब म� िद�ली आया 

तो िद�ली एयरपोट�  पर िकताब क� दकुान म� गया । म�ने उस दकुानदार से यह पूछा िक दिुनया म� 

सबसे �यादा …* कहािनय� क� अगर कोई िकताब है तो मझुे दो । उस दकुानदार ने यह कहा िक 

एक नह�, ऐसी दो-दो िकताब� ह� और उसने मझेु वे िदए, जो ह� – ‘बीजेपी मैिनफे�टो 2014’ और 

‘बीजेपी मैिनफे�टो 2019’ । ये …* कहािनया ंह� । म� ए�ीक�चर के बार ेम� बात कह रहा ह� ं । इस 

िकताब के पेज न.ं 28 म� बीजेपी सरकार ने यह वायदा िकया - ensuring a minimum of 50 

per cent profit and high yielding seeds and linking MGNREGA to agriculture. 

माननीय सभापित : आपके भाषण का टाइम ख�म हो गया । 

…(�यवधान) 

SHRI ANUMULA REVANTH REDDY: Madam, this is my maiden speech. म� 

पहली बार यहां चनु कर आया ह�ं । म� िकसान का बेटा ह� ं। म� ए�ीक�चर के बार ेम� बोल रहा ह� ं। मझेु 

तो बोलने का व� दीिजए । 

माननीय सभापित: आप अपना भाषण एक िमनट म� ख�म क�िजए, और भी लोग ह� । 

�ी अनमुलुा रवेतं रड्ेडी: महोदया, हमार ेगांव म� लोग पूछ रहे ह� िक आप िद�ली जाकर कहा ंगोल 

हो जा रहे ह�, �या आपको ससंद म� कभी कुछ बोलने का भी व� नह� िमल रहा है? मझेु अपने गांव 

वापस जाकर उन लोग� से तो कुछ कहना है । 

माननीय सभापित: आपके भाषण का व� ख�म हो गया । आपको जो बोलना है, वह आप एक 

िमनट म� बोलकर ख�म क�िजए । 

�ी अनमुलुा रवेतं रड्ेडी: महोदया, इसम� पेज न.ं -13 पर Doubling farmers’ income िलखा 

है । Moreover, Rs. 25 lakh crore investment in the agri and rural sector. इले�शन 

मैिनफै�टो म� मोदी जी ने इतना कहा, पर आज क� तारीख म� केवल एक लाख तीस हजार करोड़ 

�पये द ेचकेु ह� ।  

                                    
* Not recorded. 
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 सभापित महोदया, बीजेपी क� सरकार आने के बाद वष� 2014 म� 1,31,666 फाम�स� ने 

ससुाइड िकया । इसके बाद वष� 2015 म� 1,33,623 फाम�स� न ेससुाइड िकया । यह ससुाइड्स 

नह�, यह ...* ह�या है । सरकार न ेजो िमिनमम सपोट�  �ाइस नह� िदया ह�आ है, इसिलए ये फाम�स� 

ससुाइड कर रहे ह� । यह िहसाब-िकताब मेरा नह� है । 

 महोदया, म� नेशनल �ाइम �रकॉड� �यूरो क� �रपोट�  को �वोट कर रहा ह�ं । वष� 2016 के 

बाद एन.सी.आर.बी. ने यह �रपोट�  देनी बंद कर दी । इसक� वजह के�� सरकार है । 

 सभापित महोदया, म� क��लूजन म� यह कहना चाहता ह�ं िक एक बादशाह का दरबार चल 

रहा था । वहा ंपर गाना गाने वाला आया । वह अ�छा गाया । उसे 100 िकलो सोना िदया गया । वह 

और अ�छा गाया । उसे 100 िकलो चादँी दी गयी । वह और अ�छा गाया । उसे ज़ेवर दी, जमीन 

दी, जायदाद दी, जागीर आिद सब कुछ िदया गया । उसके बाद गाना गाने वाला घर चला गया । 

उसने अपने बीबी-ब�च� से कहा िक आज बादशाह ने बह�त कुछ इनाम िदए ह�, अपनी पूरी िज�दगी 

बन जाएगी । उसके बाद एक िदन ह�आ, दो िदन ह�आ, ह�ते का समय ह�आ, तीस िदन हो गए, पर 

उसे कुछ नह� िमला । िफर वह गाना गाने वाला बादशाह के पास वापस आया ।…(�यवधान) 

माननीय सभापित: आपका भाषण हो गया ।  

 �ीमती भारती पी. पवार, आप बोिलए । 

                                    
* Not recorded. 
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*DR.(PROF.) KIRIT PREMJIBHAI SOLANKI (AHMEDABAD WEST):  I would 

like to place my views on Demands for Grants under the Ministries of Rural 

Development and Agriculture and Farmers Welfare.   

The NDA governments' recent victory in the Lok Sabha election talks of 

the trust and the faith Indian farmers have in the government.  The government 

has given the farmers hope and confidence by announcing various schemes.  

It is the first time since independence that the government has shifted it 

concentration from food production/food security towards farmers income.  We 

had achieved self sufficiency in food production long ago but have neglected to 

shift out attention from food production towards farmers income, thus resulting 

in stagnation of farmers income.   Because of this negligence of the previous 

governments it is very unfortunate that about one-fifth of rural households with 

self employment in agriculture have income less than the poverty line. 

Thus, this government under the able leadership of Shri Narendra Modi 

Ji has announced the aim of doubling farmers' income by the 75th year of 

Indian independence, i.e. year 2022-23.  This noble scheme aims to raise the 

living standards of our farmers by increasing agricultural productivity, 

diversification towards high value crops, by increasing crop intensity and by 

increasing the terms of trade for our farmers.  In lieu of achieving this goal the 

government has launched several income centered schemes such as : Soil 

Health Card (SHC) scheme; Neem Coated Urea (NCU); Pradhan Mantri Krishi 
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Sinchayee Yojana (PMKSY); Paramparagat Krishi Vikas Yojana (PKVY); 

National Agriculture Market Scheme (e-NAM); Pradhan Mantri Fasal Bima 

Yojana (PMFBY); National Food Security Mission (NFSM); Mission for 

Integrated Development of Horticulture (MIDH); National Mission on Oilseeds 

and Oilpalm (NMOOP); National Mission for Sustainable Agriculture (NMSA); 

National Mission on Agricultural Extension and Technology (NMAET) and 

Rashtriya Krishi Vikas Yojana (RKVY). 

Given that a large number of schemes are aimed at our poor farmers, in 

this budget there has been an 85% increase in the budgetary allocation for the 

farmers.  Out of this PM-KISAN scheme has received an allocation of Rs. 

75,000 crore which is 54% of total allocation.  As said by our Minister Shri 

Piyush Goyal Ji during the presentation of interim budget, this scheme will help 

in providing a structured income support to our farmers who are facing several 

challenges due to fall in food prices and small size of landholdings.  This 

income support will help them purchase of inputs like seeds, fertilizers, 

equipment and will also enable them pay wages to their workers.  It will also 

help them come out of indebtedness and will prevent them from falling in the 

clutches of money lenders.  Sir, thus an increased allocation to farmers under 

this scheme will strengthen the agriculture sector in the country.  Other 

schemes mentioned above have also received an allocation of Rs. 63,564 

which is 14% increase from the previous year. 
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This government has also taken steps to ensure that farmers rely more 

on the formal source of credit by providing the Interest subsidy scheme.  This 

scheme which provides an interest subsidy of 2% to farmers who take short 

loans upto 3 lakhs has received an increased allocation by 20%.  Sir, this will 

thus encourage the farmers in taking formal credit sources. I would like to 

highlight here that the Economic Survey 2018-19 talks about the slow 

distribution of agricultural credit in North Eastern, Hilly and Eastern States.  I 

hope that the government will take necessary steps to increase financial 

inclusion in these areas also. 

The allocation for Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana (PMFBY) has also 

increased by 8%.  This is a welcome step as the scheme shields our poor 

farmers from natural disasters/risks from pre sowing to post harvest.  In spite of 

its noble objective this scheme suffers from a) lack of awareness and b) lack of 

timely settlement.  As the Economic Survey 2017-18 notes that the percentage 

of farmers insuring their crops is low.  Thus, to enhance the coverage rate of 

crop insurance among agricultural households, proper awareness needs to be 

generated along with enhanced geographical coverage and simplification of 

procedures.  Secondly, timely disbursals of insurance are also very important 

for the success of this scheme.  Delays by crop insurance companies due to 

various reasons like delayed transmission of yield data, dispute raised by 

Insurance Companies on yield data, reconciliation of individual farmer data on 

portal by bank branches, late release of their share in premium subsidy by 



16.07.2019                                                                                                       634 

 
some States and NEFT related issues etc. must be resolved to achieve timely 

disbursal of insurance. 

Access to market is an important feature as it will help the farmer 

achieve the right price for his yield.  Given this I am proud to state that my state 

Gujarat has featured second in the "Agricultural Marketing and Farmer Friendly 

Reforms Index (AMFFRI)" prepared by NITI Aayog.  Gujarat with a score of 

71.5 has ensured in carrying out marketing reforms and offering best 

environment for doing agri-business. 

I would urge the government to increase the allocation for research in 

agriculture.  The current allocation towards ICAR (Indian Council of Agricultural 

Research) has been reduced by 3.7% compared to the previous fiscal year.   

This is low as a percentage of GDP compared to other countries like Brazil 

(1.8%), Mexico (1.05%), Malaysia (0.99%), and China (0.62%) as India only 

spends 0.3% to its GDP on agriculture. I would like the government to research 

more on oil seed production as India is currently importing large quantities of 

palm oil from other countries like Indonesia and Malaysia.  I would urge the 

Hon'ble Minister to explore the potential of oil seeds production in Gujarat as 

the state is one of the largest producers of cotton seeds. 
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*�ीमती रजंीता कोली (भरतपुर) :  भरतपरु लोकसभा �े� म� िकसान� क� सम�याओ ंको �यान 

म� रखते ह�ए कृिष मं�ी जी से िनवेदन है िक भरतपरु लोकसभा �े� म� के��ीय कृिष िव�ालय क� 

�थापना हो िजससे �े� के नौजवान लोग� को कृिष सबंंधी िश�ा �ा� हो सके और भी कृिष के नई 

तकनीक सीखकर कृिष के �े� म� आगे बढ़ सक�  । भरतपरु लोकसभा �े� म� िसंचाई के पानी क� 

कोई �यव�था नह� होने के कारण िदन �ितिदन िकसान� को कृिष करने म� भारी िद�कत� का 

सामना करना पड़ रहा है । अतः लोकसभा �े� म� प�क� नहर क� �थापना कर यमनुा चंबल के 

पानी से कृिष �े� म� पानी क� पूित� क� जाए िजससे भरतपरु लोकसभा �े� के िकसान भी समिृ�  

हो सक�  । िकसान� क� सम�या को �यान म� रखते ह�ए म� मांग करती ह�ं भरतपरु लोकसभा �े� म� 

आवारा गाय और पशओु ं से फसल� को काफ� नकुसान पह�ंचता है िजससे िकसान काफ� 

आ�ोिशत रहते ह� । मेरा सरकार से िनवेदन है िक ��येक 45 �ाम पचंायत� को िमलाकर 

गौशालाओ ंका िनमा�ण कराया जाए िजससे आवारा पशओु ंको प�रसर म�  रख कर िकसान� क� 

फसल� को नकुसान होने से बचाया जा सके । 

 माननीय �धानम�ंी जी का म� तहेिदल से ध�यवाद करती ह�ं िक कृिष म�ंालय का बजट 

बढ़ाकर उनक� सम�याओ ंका समाधान िकया । 

 ध�यवाद । 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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माननीय सभापित: �ीमती भारती पी. पवार, आप बोिलए । 

डॉ. भारती �वीण पवार (िद�डोरी): माननीय सभापित महोदया, ध�यवाद । 

 महोदया, म� मराठी म� बोलने क� आपक� अनमुित चाहती ह�ं । 

माननीय सभापित: हा,ँ ठीक है । 

*DR.  BHARTI PRAVIN PAWAR : I would like to speak in Marathi. First of all, I 

would like to congratulate Hon’ble Prime Minister Narender Modiji and Hon’ble 

Finance Minister Nirmala Sitharamanji for bringing such a nice budget. In this 

Budget, a balance between urban and rural India is maintained. And all the 

parts of our society like the poor, middleclass, farmers, tribals, all the backward 

people, women, youths and labourers have been covered.  It is an attempt to 

do justice to all. 

 Madam, some very good schemes like Ujjwala Yojana, Aayushman 

Bharat Yojana, Jan-Dhan Yojana, Pradhan Mantri Kisan Samman Yojana, 

Crop Insurance Scheme, Farmer Pension Scheme, Pradhan Mantri Aawas 

Yojana have been brought through DBT by this Government and I am thankful 

for bringing transparency. Madam, my constituency Dindori is agriculture 

dominated and onions, grapes, pomegranate, tomato, maize are the major 

crops in this area.  Keeping this in mind, suitable facilities should be made 

available in my constituency to strengthen the farmers economically.  

Onion is the major crop in my constituency. Casalgaon APMA is the 

second largest APMA in Asia. Hence, more processing units and Cold Storage 

facilities should be made available here. Availability of Rail Wagon should also 

                                    
* English translation of the speech originally delivered in Marathi.  
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be increased. Cargo and Transportation Services should also be improved. 

The proposed Drip Port should also be started as early as possible at Niphad. 

It would definitely help to improve financial condition of farmers and agriculture. 

India is a agrarian country and farmer is at the centre of agriculture system.  

We cannot imagine development of our country without developing 

farming and rural area. Basic data of every person or a family should be made 

available and computerization process of 7/12 certificate should be expedited. 

Electricity, water and road are the essential infrastructure for the farmers. And 

to overcome the power shortage, more and more solar energy projects should 

be implemented. To increase the farm income, other subsidiary and allied 

business should also be developed and encouraged. Farmers should be 

enlightened and encouraged to select the suitable crop pattern as per their 

need. 

 I would like to congratulate the Government for making special provision 

for women Self Help Group to empower them in rural area Locals should be 

given priority in employment generated through small scale industry for the 

village development. Tourism can also help in rural development. Health and 

Education should be given priority and maximum efforts should be made to 

eradicate the menace of malnuitrition. It will definitely enhance the level of 

education and productivity of the people. People are facing some problems 

while taking the benefits of Kisan Samman Yojana and Mudra Yojana possibly 

due to the indifference of bank officials. That should be taken care of.  
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I would also like to thank our Hon’ble Chief Minister Shri Devenderji 

Fadnavis for the loan-waiver. Madam, due to the scarcity of water, people are 

fighting in every village. The Government should come forward and water 

should be made available to every household. I want to thank our Hon’ble 

Prime Minister for establishing the Jal Shakti Ministry. In my constituency 

Dindori, many villages are getting the water supply only after the gap of 20-25 

days. Central Government should complete the irrigation projects like Nar-Par, 

Wanjalpani, Damangana, Manjar Pada-II as early as possible.  The acute 

water scarcity in Nashik, Jalgaon and Ahmadnagar Districts and Marathwada 

region should be relieved. This year, Maharashtra is facing the problem of 

moderate rainfall. So, I would like to request the Union Government to provide 

more relief fund. 

 In my constituency, major crop is infected by ‘Laskar insect’. So, the 

farmers should be given adequate help. I would also like to congratulate and 

thank our Hon’ble Prime Minister for taking a welcome step to ensure doubling 

of farmers’ income upto 2022. I would thank for introducing Har Ghar Jal 

Scheme and taking necessary steps to eradicate the problem of malnuitrition. 

With these words, I support this budget. 

Thank You 
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SHRI SUNIL DATTATRAY TATKARE (RAIGAD): Madam, with a lot of hope 

and with a lot of confidence in the leadership of Shri Narendra Modi, the 

country has given the mandate to come back second time here but 63 per cent 

of agriculture community is totally fed up.  

Madam, 15 years back, we were importing foodgrains.  At that time, my 

mentor and leader Shri Sharad Pawar was the Agriculture Minister.  It is 

because of his enhancement of Minimum Support Price procurement system, 

his initiatives for the establishment of National Horticulture Mission, his 

initiatives for the appointment of Swaminathan Committee and his visionary 

leadership,  after 10 years, India stood as the third largest exporter in the 

world.     

 I am coming from a rice producing area. But now the Minimum Support 

Price has not been increased that much. I humbly request the hon. Minister 

that the Minimum Support Price of rice should be increased.  

 We have 720 kilometres coastal area in the Konkan region of 

Maharashtra. The loan of fishermen has never ever been waived off. So, the 

loan of the fishermen should be waived off. The fishery schemes of the NCDC 

should be promoted in Maharashtra. A lot of proposals are still pending. 

Fishery jetties are required to be constructed. Cold storage chains in the 

coastal area of Konkan region should be established. The LED fishing, which 

was allowed especially in Ratnagiri district, Harne and Dapoli areas, should be 

banned, and the local fishermen should be given the top-most priority for that.  
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 In regard to Panchayati Raj system, we have to improve the functioning 

of the Panchayati Raj system. Under the PMGSY, for construction of roads, the 

State of Maharashtra has been getting a very low allocation of funds for the 

last three years. So, if you have to increase the allocation under the PMGSY, 

you should allot more funds for our State. There should be increased fund 

allocation for the strengthening of the Gram Panchayat, Zilla Parishad and 

Panchayat Raj from the Fourteenth Finance Commission so that they get 

sufficient funds.  

We are always quoting the women’s empowerment in the Panchayati 

Samiti and the Zilla Parishad. Real thanks to my mentor, Mr. Sharad Pawar Ji 

that 30 years ago, the Policy on Women and Women Reservation was taken 

up in the State of Maharashtra. So, the Fourteen Finance Commission’s 

allocation should be increased for the State of Maharashtra to strengthen 

further the Panchayat Raj system, the Panchayat Samiti and the Zilla 

Parishad.  

 Under the PMGSY, we have been getting less fund for Maharashtra. It 

should be increased. Thank you very much for giving me the opportunity. 
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�ी भोला िसहं (बुलंदशहर):  माननीय सभापित महोदया, आपने मझेु �ामीण िवकास, कृिष एव ं

िकसान क�याण मं�ालय क� अनदुान मांग� पर बोलने का अवसर िदया, इसके िलए म� आपको 

ध�यवाद देता ह�ं । म� अपने देश के यश�वी �धान मं�ी आदरणीय मोदी जो को ध�यवाद देना 

चाह�ंगा, िज�ह�ने आजादी के बाद वष� 2014 से लेकर अब तक, इस देश के गांव और िकसान के 

िवकास क� धरुी को चनुकर वष� 2022 तक िकसान� क� आय दो गनुी करने का ल�य रखा है ।  

महोदया, देश के पूव� �धान मं�ी �वग�य चौधरी चरण िसंह जी कहते थ ेिक देश के िवकास 

का रा�ता खेत और खिलहान� से होकर जाता है । आज मझेु यह कहते ह�ए खशुी हो रही है िक 

माननीय मोदी जी के नेत�ृव म� देश के गांव, गरीब और िकसान का िवकास हो रहा है और देश आगे 

बढ़ रहा है । िकसान� के िहत म�, माननीय �धान मं�ी जी के नेत�ृव म� वष� 2014 के बाद िकसान� 

क� आय को दो गनुा करने के िलए, गांव के िवकास के िलए अनेक� योजनाए ंश�ु क� गई ह� । अगर 

हम िपछली सरकार� से कम्पेयर कर�, तो पहले िकसान क� सबसे बड़ी सम�या खाद क� होती थी, 

लेिकन वष� 2014 के बाद िजतनी उपल�धता िकसान को खाद क� चािहए, उतनी िबना िकसी 

�लैक माक� िटंग के माननीय मोदी जी क� सरकार म� िमल रही है । कम �ीिमयम पर िकसान को बीमे 

क� सिुवधा िमल रही है । पहले िकसान को खेती म� नकुसान होता था । उस नकुसान को पूरा करने 

के िलए एक मजाक िकसान के साथ होता था । माननीय मोदी जी ने उसम� बदलाव करके, िकसान 

िजस िदन से अपनी फसल बोता है, उस िदन से 14 िदन फसल कटने के बाद तक पूरी धनरािश 

देने का िनण�य िकया है, इससे िन�य ही िकसान� को फायदा हो रहा है ।  

इसके साथ-साथ िकसान� को �धान मं�ी िकसान स�मान िनिध के �ारा 6 हजार �पये क� 

रािश देकर िकसान� का क�याण करने का काय� सरकार के �ारा हो रहा है ।  

सभापित महोदया, िपछले पांच साल� का क�पेयर कर� और वष� 2014 से पहले देख� तो 

िकसान के फसल क� िजतना पैदावार का समथ�न मू�य बढ़ा है, वष� 2014 से पहले कभी इतना 

नह� बढ़ा । िकसान� क� 60 वष� क� आय ुके बाद �धान मं�ी जी �ारा श�ु क� गई प�शन योजना, 
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अपनी फसल को िकसान घर बैठे पूर ेदेश म� बेचने के िलए ई-नाम मंडी योजना, अ�नदाता ऊजा� 

दाता बने +ÉÉÉÊn यह सरकार का ऐितहािसक फैसला है । इसके साथ-साथ गांव� के िवकास के िलए 

वष� 2014 से पहले जो पैसा जाता था  वह मा� 75,000 करोड़ �पये ही िमलता था । लेिकन वष� 

2014 के बाद आज 225 हजार करोड़ �पये गांव के िवकास के िलए माननीय मोदी जी के नेत�ृव 

म� िदए जा रहे ह�, इससे गांव का िवकास हो रहा है, पूरे �े� का िवकास हो रहा है । का�ेंस और 

यूपीए सरकार के पूव� �धान मं�ी कहते थ ेिक जब िद�ली से िवकास का पैसा गांव क� तरफ जाता 

है तो एक �पये क� जगह  वहा ंमा� प��ह या बीस पैसे ही पह�ंचते ह�, लेिकन आज मोदी जी के 

नेत�ृव म� 2014 से लेकर अब तक अगर एक �पया गांव के िवकास के िलए जाता है तो एक �पया 

ही लगता है, उसम� कोई ��ाचार नह� है ।  

 सरकार ने िकसान� क� आय को बढ़ाने के िलए और गांव के िवकास  करने के िलए 

पशपुालन, म��य और डेयरी के गठन इ�यािद के िलए साढ़े तेरह करोड़ एफएमडी वैि�सनेशन के 

िलए िदए ह�, जो सराहनीय है । म� कुछ मह�वपूण� स�य आपके सम� रखना चाहता ह�ं । वष� 1966 

म� जब ह�रत �ांित का दौर श�ु ह�आ तब एक �ै�टर क� क�मत मा� �यारह हजार �पये होती थी 

और डीजल चालीस पैसे �ित लीटर होता था लेिकन आज �ै�टर क� क�मत पांच लाख �पये है 

और डीजल 65 �पये लीटर हो चकुा है । उव�रक, क�टनाशक और बीज क� क�मत� म� भी विृ� ह�ई 

है । वष� 1966 म� गेह� ंका एमएसपी 76 �पये �ित ि�वंटल होता था, एक ि�वंटल गेह� ंम� िकसान 

आठ-नौ बैग सीम�ट का खरीद सकता था, लेिकन आज वष� 2019 म� गेह� ंका एमएसपी 1840 �पये 

�ित ि�वंटल है और एक ि�वंटल गेह� ंम� मा� पांच बैग ही सीम�ट के खरीद ेजा सकते ह� । वष� 1966 

म� सोने का मू�य 250 �पये �ित दस �ाम होता था । िकसान तीन ि�वंटल गेह� ंम� एक तोला सोना 

खरीद लेता  था । आज वष� 2019 म� सोने का मू�य 34,000 �पये है और एक तोला सोना 

खरीदने के िलए िकसान को 29 ि�वंटल गेह� ंखच� करना पड़ता है । वष� 1966 म� ग�ने का समथ�न 

मू�य 135 �पये �ित ि�वंटल होता था और आज 19 ि�वंटल ग�ने म� एक तोला सोना खरीदा 

जाता था और वष� 2019 म� 108 ि�वटंल म� एक तोला सोना खरीदा जाता है ।  
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 इस देश के अ�नदाता के िहत म� आपके मा�यम से सरकार से एक मह�वपूण� मांग रखता ह�,ं 

िकसान� के फसल का जब �यूनतम समथ�न मू�य तय हो तो उस ेमहंगाई क� दर से जोड़ा जाए । 

गांव म� जो भूिमहीन मजदूर ह� उनके िवकास के िलए सरकार ने मछलीपालन, सअुरपालन, 

बकरीपालन  का  मं�ालय श�ु िकया है, इसके िलए उनको िवशेष िव�ीय सहायता दी जानी 

चािहए । एक सम�या पूर ेपि�मी उ�र �देश और मेर े�े� क� है । �धान मं�ी आवास सरकार के 

मा�यम से िदए जाते ह�, वष� 2011 क� जनगणना ह�ई थी उसम� बह�त सार ेगरीब ऐसे बचे ह� िजनको 

उस योजना का लाभ नह� िमल रहा है । म� माननीय मं�ी जी से आ�ह क�ंगा िक उ�ह� �धान मं�ी 

आवास योजना का लाभ देने के िलए कोई अ�य योजना श�ु कर� ।  



16.07.2019                                                                                                       644 

 
 

SHRI RAGHU RAMA KRISHNA RAJU (NARSAPURAM): Thank you, hon. 

Chairperson, for giving me an opportunity to speak on the Demands for Grants 

under the control of the Ministries of Rural Development and Agriculture and 

Farmers Welfare for 2019-20.  

 Madam, I would not take much time but I would like to draw the attention 

of the hon. Minister to seed which is the main component of farming in 

agriculture. The main problem today is that of quality of seed. Agriculture is the 

State subject. If a seed company is in a particular State and there is a problem 

in another State, there is no proper control over the issue. For the last several 

years, there has been a demand to the Government of India to set up an 

agency. …(Interruptions)  

 Madam, this is an important subject for which there has been a demand 

for last several years. The Central Government should take an initiative to set 

up an agency to control the quality of the seeds, which is the root cause today 

for the death of farmers.  Madam, through you, I would earnestly request the 

hon. Minister to consider setting up such an agency as a top priority and it 

should not be neglected at all.  

 Madam, hon. Prime Minister is talking of ‘Make in India’. There are so 

many farm equipment and implements. Our focus has been on tractors and 

some other equipment. For example, there is a spray which is used for mango 

plantation. Still, it is being imported from Taiwan at the rate of around Rs. 

15,000. If we manufacture that in India, it can be made at Rs. 4,000 to Rs. 
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5,000. So, special impetus to manufacturing these kinds of things has to be 

given.  

 Now, I come to my final point. There is MGNREGS where people are 

being paid salary for around 150 days. If there is found a way so that this can 

be coupled with agriculture, it will be better. What is happening is that the poor 

farmers are suffering because of this. There are some drought prone areas 

where it is very much required, but in some of the areas, where there is a 

shortage of labour, for this small payment, they are not even coming for any 

work. If this can be clubbed with agriculture, it would help the farmer.  

The farmer is spending Rs. 300 or Rs. 400. The farmer can be 

subsidized by whatever amount the Government is paying – Rs. 190 - and the 

balance can be paid by the farmer. Since the subjects of rural development 

and agriculture are taken up together and there is one Minister for both the 

Ministries, I would submit that this would give much more relief to the farmer 

and even to that person who is almost sitting idle for getting this amount of Rs. 

190. He will have work and the farmer will get relief. In the process, he will get 

more money.  

 With this submission to the hon. Minister, through you, Madam, I thank 

you so much. 
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�ी सतंोष पा�डेय (राजनदंगावँ): सभापित महोदया, आपने मझेु बोलने का अवसर िदया, इसके 

िलए बह�त-बह�त ध�यवाद । आज म� �रल डेवलपम�ट क� िडमांड फार �ांट का समथ�न करने के 

िलए खड़ा ह�आ ह�ं । वा�तव म�, 1947 के बाद और जो अनेक �ािंतकारी देश के िलए खप गये, िमट 

गये, उनके तराने यही थ,े उ�ह�ने क�पना क� थी, बह�त अ�छे �व�न देखे थे-  

  कभी वह िदन भी आएगा िक हम �वराज देख�गे, 

  दायर ेिह�द म� िफर िहि�दय� का राज देख�गे । 

  भूखे के पेट म� आएगी पेट भर रोटी, 

  यतीम� को न दाने-दाने का मोहताज देख�गे । 

यह क�पना लेकर वे अपने देश के िलए समिप�त हो गए । जब देश �वतं� ह�आ, िजस �कार क� 

सशुासन �यव�था यहां आनी थी, �वराज तो िमला िक�त ुसरुाज नह� िमला था । वा�तव म� देख� तो 

अटल जी क� गांव-गांव म� �धान मं�ी �ाम सड़क योजना, िजससे �ामीण �े� म� िवकास ह�आ और 

उसके बाद एक-एक िब�द ुक� िच�ता क� गई, चाहे वह �वा��य, िश�ा, पयेजल, िसंचाई या सड़क 

क� िचंता हो, हम सब जानते ह� िक वष� 2014 से पहले इस देश क� ि�थित �या थी । मोदी जी के 

आने के बाद यह त�वीर बदली है । आज इस देश के अदंर जब लोग नेता कहते थे तो अपने आप 

म� शम� क� ि�थति◌ आती थी । हम सोचते थे िक नेताजी कहकर हमको िचढ़ा रहे ह� । नेताजी श�द 

का �योग सभुाष च�� बोस से श�ु ह�आ था । सभुाष च�� बोस के ऊपर हम सबने पाठ्य�म म� 

एक अ�याय पढ़ा था- ‘नेताजी का तलुा दान’  । जब तलुा दान ह�आ था तो माताओ ंने उसम� अपने 

कण�फूल, बाजूबंद यहां तक िक अपने मंगलसू� भी नेताजी के िलए तलुा म� रखे थे । उ�ह�ने सभी 

�कार से समप�ण क� भावना केवल नेताजी के िलए क� थी । नेताजी के बाद लाल बहादरु शा�ी जी 

के आ�ान पर इस देश ने उसको �वीकार िकया और एक जून भोजन बदं कर िदया ।  

आज पहली बार इस देश म� मोदी जी के नेत�ृव म�, जब उ�ह�ने अपने देशवािसय� के िलए 

आ�ान िकया िक गरीब� के घर म� जो धुआं िनकलता है, वह बंद होना चािहए, इससे माताओ,ं 
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बहन� को जो बीमारी होती है, उसम� कमी आनी चािहए । उ��वला योजना के तहत इनको भी गैस 

िसले�डर िमले । यह उनक� धारणा थी । लोग� ने उनके आ�ान को �वीकार िकया । एक करोड़ से 

�यादा लोग� ने सि�सडी छोड़ी, िजसम� राज�थान के लगभग साढ़े छ: लाख लोग ह� । आज िफर से 

उस क�ित�मान को, उस स�मान को �थािपत करने का काम यिद िकसी ने िकया है तो वह नर�े� 

मोदी जी ने िकया है । आज एक लाख चालीस हजार करोड़ �पये कृिष म� दनेा बह�त बड़ी बात है । 

वा�तव म� कृिष स�ंकृित हमारी थी, चाहे िकतने ही बड़े राजा का बेटा �य� न हो, जब वे ऋिष के 

यहां जाते थे, स�यासी के यहां जाते थे, तो वे िश�य बनकर कृिष का काम िकया करते थे, परी�ाए ं

होती थी । वह �े� काम था, यानी कृिष से ऋिष और ऋिष �रसच� िकया करते थे । आज यहां मेर े

िम�� ने भी कहा िक ‘उ�म खेती म�यम बाण, अधम नौकरी भीख िनदान’ मतलब ‘खेती’ नौकरी 

होती थी । आज जब हमारी बेटी या बहन क� शादी क� बात होती है तो पहले कहते थ ेिक िकतनी 

बीघा जमीन है या िकतनी एकड़ जमीन है । अब कहते है िक िकस नौकरी म� है, नौकरी िकस �कार 

क� है, फ�ट�  �लास क� है या सेक�ड �लास क� है । आज िफर से मोदी जी ने खेती को मह�व 

िदया है । वा�तव म� आज �वतं� भारत म� यह पहली सरकार है ।  

महोदया, िकसान� के िलए 10 हजार नए िकसान उ�पादक सगंठन बनाए जाएगें, इससे 

िकसान� को आिथ�क �प से मजबूती िमलेगी । इस बार कृिष और सरंचना म� �यापक िनवेश करगेी । 

आने वाले समय म� िकसान� क� आिथ�क ि�थित सधुरगेी । मझेु िसफ�  इतना ही कहना है िक आज 

जब �रल डेवलपम�ट क� बात हमारी सरकार कर रही है तो छ�ीसगढ़ के अ�दर िजस तरह से चल 

रहा है, यहा ंमहारा�� के कई िम� बात कर रहे थे, तो म� बताना उिचत समझता ह� ंऔर इसिलए भी 

िक हमार ेराजनंद गांव के िजले म� �धान मं�ी आवास योजना के अ�तग�त िहत�ािहय� को भगुतान 

म� बह�त किठनाई हो रही है, वहा ंिबचौिलए सभी �कार से काम कर रहे ह� । म� िसफ�  इतना कहना 

चाहता ह� ंिक ले आउट देने के बाद, दो िक�त देने के बाद भी उनके घर तोड़ िदए गए ह� । म� आज 

यहां सदन स ेचाह�ंगा िक इस पर काय�वाही हो । …(�यवधान) महोदया, म� केवल एक िमनट म� 
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समा� कर रहा ह�ं । महोदया, म� समा� कर रहा ह�ं । आज ग�ु पूिण�मा का अवसर है । म� समा� कर 

रहा ह�ं । ग�ु पूिण�मा का अवसर है…(�यवधान) 
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SHRI V.K. SREEKANDAN (PALAKKAD):  Respected Madam, thank you for 

this opportunity. 

 First, I would like to begin my submission by stating about the effect of 

climate change that our nation and our farmers are facing. Fair relief and 

compensation should be given to our farmers in cases of crop loss due to 

natural calamities. The farmers want a fair and remunerative price which is 50 

per cent above the cost of cultivation based on the recommendation of the 

M.S. Swaminathan Committee Report. Farmers are also demanding waiver of 

loans. The agricultural loan of the farmers to the tune of at least Rs. 5 lakh 

should be waived off urgently so that we can prevent farmers from committing 

suicide.  

 I urge upon the Government to fix the Minimum Support Price for all 

agricultural products.  

 Now, I come to some points which are concerned with my parliamentary 

constituency, Palakkad in Kerala. Almost forty per cent of the demand of rice of 

Kerala is met by the District of Palakkad as this District is having more than 

65,000 hectares of agricultural land cultivating mainly rice. Thus, this District is 

known as the Rice Bowl of Kerala. About 80 per cent of them are farmers with 

small holdings and there are more than three lakh people who depend on 

farming activities in Palakkad.  

 However, due to floods during the last year, thousands of hectares of 

agricultural land had been damaged and became uncultivable. Therefore, the 

cultivation activity has come down drastically. The farmers who took loan could 
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not repay it. The agricultural labourers have become jobless creating social 

imbalance there.  

 Therefore, I urge upon the Government to provide a special agricultural 

package for the farmers of Palakkad District urgently.  

 With these words I conclude my speech. Thank you. 
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�ी सुरशे क�यप (िशमला): मैडम, म� पहली बार सांसद बना ह� ंऔर इस सदन म� मझेु बोलने का 

मौका िमला है । आज मझेु कृिष मं�ालय और �ामीण िवकास मं�ालय क� अनदुान मांग� पर बोलने 

का अवसर िमला है, इसके िलए म� आपके �ित आभारी ह�ं ।  

 इस बार जो बजट इस सदन म� ��ततु िकया गया है, िनि�त �प से �ामीण �े� क� दशा 

को बदलने का ल�य रखा गया है । म� बधाई देना चाह�ंगा माननीय �धान मं�ी �ी नर�े� मोदी जी 

को, िव� मं�ी �ीमती िनम�ला सीतारमण जी को, कृिष मं�ी �ी नर�े� िसंह तोमर जी को, िज�ह�ने 

एक बेहतरीन बजट इस बार ��ततु िकया है । इस बजट म� गांव, गरीब और िकसान� का िवशेष 

�यान रखा गया है । 

यह बात  स�य है िक कृिष का  िकसी भी देश क� अथ��यव�था म� बह�त बड़ा योगदान होता 

है । अगर हम अपने देश क� बात कर�, यहां पर भी देश क� लगभग 70 �ितशत आबादी ऐसी है, जो 

या तो कृिष पर या कृिष से जड़ेु कारोबार पर िनभ�र है । ऐसा नह� है िक यह पहली बार ह�आ िक 

हमार ेदेश म� कृिष के ऊपर िवशेष �यान िदया गया है । इससे पहले भी कृिष के िवकास के िलए कई 

बार �यास िकए गए ह�, लेिकन आदरणीय मोदी जी के नेत�ृव म� िजस �कार का �यास ह�आ है, 

िनि�त �प से एक गंभीर �यास ह�आ है और उसके नतीजे बह�त ही सकारा�मक और उ�साहवध�क 

रहे ह� । इस देश म� अगर िकसी ने िकसान� के बार ेम� पहली बार सोचा िक िकसान� का स�मान हो, 

िकसान� के खाते म� सीधे �ितवष� 6,000 �पये िकसान स�मान िनिध योजना के तहत खाद, बीज 

और दवाइया ंखरीदने के िलए जाए,ं तािक वे िकसान अपनी ज�रत के िहसाब से उस पैसे का 

�योग कर सक�  । िबना िकसी ��ाचार के िकसान� के खात� म� यह पैसा डालने का िनण�य अगर 

िकसी ने िलया तो हमार े�धान मं�ी नर�े� भाई मोदी जी ने िलया । बह�त सारे िम� कह रहे थे िक 

6,000 �पये कम ह�, लेिकन िज�ह�ने 60 वष� तक इस देश म� राज िकया, उ�ह�ने कभी िकसान� को 

60 पैसे भी नह� िदए, वे लोग इस �कार क� बात� करते ह� । चनुाव के समय बह�त सी बात� ह�ई थ�, 

कोई कहता था िक 72,000 �पये द�गे, 72,000 करोड़ �पये द�गे, लेिकन इससे पहले जब उनक� 
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सरकार थी, एक भी पैसा िकसान� नह� िमला । यह मोदी जी ह�, िज�ह�ने िकसान� के बार ेम� सोचा 

और देश के लगभग 14.5 करोड़ िकसान� को करीब 75,000 करोड़ �पये देने का ल�य रखा । 

इतना ही नह�, इस देश म� पहली बार ऐसा ह�आ िक िकसान� को भी प�शन िमलेगी । 

सरकारी कम�चारी-अिधकारी को प�शन िमलती है, लेिकन जब िकसान बूढ़ा हो जाता है, 60 वष� क� 

आय ु के बाद जब िकसान कमाने लायक नह� रहता है, उस समय अपना जीवनयापन करने के 

िलए, वह भी अपना जीवन स�मान के साथ जी सके, उसके िलए उनको 3,000 �पये �ितमाह देने 

का िनण�य अगर िकसी ने िलया तो वह हमार ेदेश के �धान मं�ी आदरणीय नर�े� भाई मोदी जी ने 

िलया ।  

वष� 2022 तक िकसान� क� आय को दोगनुा करने के िलए बह�त से कदम उठाए गए ह�, जैसे 

ज़ीरो बजट खेती को बढ़ावा देना, जैिवक खाद और पर�परागत बीज� का उपयोग करना आिद । 

हमारा देश दलहन क� खेती म� आ�मिनभ�र हो गया है । ितलहन क� खेती को बढ़ावा देना, फूड 

�ोसेिसगं यूिनट्स लगाना, म��य पालन को बढ़ावा देना, सोलर पैनल लगाकर िबजली का 

उ�पादन करना, �धान म�ंी कृिष िसंचाई योजना के तहत हर खेत को पानी देना, एक-एक बूंद 

पानी का सदपुयोग हो और इसी �कार से िकसान िकस �कार क� जमीन पर िकस �कार क� खेती 

कर,े उसके िलए सॉइल हे�थ काड� बनाना आिद बह�त सार े िनण�य ह� जो िकसान� क� आय को 

दोगनुा करने के िलए साथ�क िस� हो रहे ह� । 

िनि�त �प से इस बजट म� िकसान� क� आिथ�क� को बढ़ावा देने और उनक� दशा को 

सधुारन ेके िलए बह�त ही साथ�क �यास िकए गए ह� ।  

 माननीय सभापÉÊiÉ  जी, िजस �कार से ल�य रखे गए ह� ÉÊBÉE अगले कुछ वष� म� हर �यि� 

को घर, घर म� नल, नल म� जल, घर म� ‘उ��वला योजना’ के तहत कने�शन, हर घर म� शौचालय 

और िबजली का कने�शन हो, य ेहमार ेदेश के िकसान� और �ामीण िवकास के िलए बह�त साथ�क 

िस� हो रहे ह� ।…(�यवधान) 
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माननीय सभापÉÊiÉ : अब आप अपनी बात समा� क�िजए । आपक� पाट� के और भी लोग बोलने 

वाले  ह� । 

�ी सुरशे क�यप (िशमला): सभापÉÊiÉ महोदया, म� अपने �े� क� थोड़ी-सी बात सदन मे रखना 

चाहता ह�ं । म� िहमाचल �देश, पहाड़ी रा�य से चनु कर आया ह�ं । यहा ंपर बह�त-सी छोटी-छोटी 

निदया ंऔर नाले ह�, जहा ंजल सरं�ण के िलए साधन उपल�ध ह�, लेिकन अभी भी यहां क� 80 

�ति◌शत भूिम अिसंÉÊSÉiÉ है । जल शि� मं�ालय बना है, इसके िलए म� पहले �धान मं�ी जी को 

ध�यवाद देना चाह�ंगा और आ�ह करना चाह�ंगा िक यहां पर जल सरं�ण के िलए बह�त �कोप है । 

िहमाचल �देश म� बह�त सारी योजनाए ंआई ह� । जैसे, कांडी �ोजै�ट, मीड िहमालयन �ोजै�ट  । 

अभी इंटी�ेटेड वाटर डेवलपम�ट �ोजै�ट चल रहा है, इसके तहत पहले कुछ काम ह�ए ह� ।  

 म� माननीय कृिष मं�ी जी से आ�ह करना चाह�ंगा िक िहमाचल �देश के िलए इस �कार का 

एक �पेशल �ोजे�ट बनाया जाए, तािक केवल डैम बना कर इन निदय� के जल का सरं�ण िकया 

जाए । इससे न केवल िहमाचल �देश के िलए िसंचाई क� सिुवधा होगी बि�क हमार ेजो दूसर ेरा�य 

पजंाब, ह�रयाणा या राज�थान म� जो वाटर लेवल डाउन हो रहा है, तो जल सरं�ण से वाटर 

�रचाज� होगा, हमार ेसोस�ज �रचाज� ह�गे और वाटर लेवल हाई होगा ।  

इसके साथ-साथ, म� यह भी कहना चाह�ंगा िक िजस �कार से जीरो बजट खेती को बढ़ावा 

देने क� बात कही गई है । इसके िलए िकसान� को आिथ�क सहायता दी जाएगी तो िकसान जीरो 

बजट खेती को अपनाएगें…(�यवधान) मेर े�े� म� सेब का बह�त �यादा उ�पादन होता है । म� चाह�ंगा 

िक अभी वहा ंइ�पोट�  ड्यूटी 50 �ितशत है, उसे 75 �ितशत िकया जाए । इसके साथ-साथ वहा ं

लहसून क� खेती होती है । चीन से लहसून �मगल हो कर आता है । उसके आयात पर �ितबंध 

लगाया जाए, ऐसा भी म� आ�ह करना चाह�ंगा । म� इस अनदुान मांग का समथ�न करते ह�ए अपनी 

बात समा� करता ह�ं । ध�यवाद । 
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*DR. A. CHELLAKUMAR (KRISHNAGIRI): Recollecting the history of India, 

when India became independence in 1947, India was resource less in all 

essential services and need.  Lakhs of people died due to starvation. 

 The Prime Minister Pandit Nehruji started his work towards self sufficient 

India.  He constructed dams, initiated industries and saw success.  He 

described them as temples, Mosques, Churches and Gurudwaras of India.  In 

continuation, the Iron Lady of India then Prime Minister Smt. Indira Gandhi 

focused on Indian agriculture and registered Green Revolution movement.  We 

became self sufficient and resourceful with the above project. 

 In times of crisis and natural calamities to the farmers community, the 

UPA had extended support and relief by waiving over Rs. 70,000 crore of 

loans of the farmers across the country.  The similar situation has raised now.  

Lot of farmers is committing suicide.  So I request the Government to waive the 

farmers loan.  The Government has the precedent of the UPA Government 

should waive the loans of the farmers across the country. 

 Government has not even bothered to take the survey of how many 

farmers in the country has committed suicide due to loss and debt in 

agriculture after 2015. 

 The same situation to the farmers living below poverty line.  Then UPA 

Government conducted a large sample survey through National Sample 

Survey Office (NSSO) in 2011-12. 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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 In Tamil Nadu at the footsteps of Pandit Nehru, the revolutionary leader 

Shri K. Kamraj constructed many dams including Krishnagiri dam in 

Krishnagiri.  Now that has become a lifeline of my constituency. 

Coconut tree is like a child to every farmers.  Like how a child takes 20 

hard years to mature, the coconut tree also take 20 years to yield.  Yielding 

coconut tree dies because of water starvation and draught.  Prevalence of the 

acute water scarcity in my constituency has forced the farmers to buy water 

and feed the coconut trees.  This leads to huge loss for the farmer community.  

In spite of this, many trees die.  The produce of the coconut tree is the only life 

source for the coconut growers.  The day when he is unable to make produce 

in any form, his life will be a full stop. I request the Government to compensate 

their loss and implement measures for their survival. 

Sugarcane growers are under distress and tears as their hard earned 

income are struck with sugar mills as pending payment after supply of 

sugarcane.  I urge the Government to take immediate steps to release pending 

payment from the sugar mills to the rightful poor farmers at the earliest. 

Ground nut growers are in sizeable numbers in my constituency.  All these 

years it was revenue generating crop.  Presently the marketing of this crop 

does not yield profit because of central Government 's tax structure. 

In Krishnagiri, Mango cultivation taking place in 2 lakhs hectares of land.  

Nearly 10 lakh tons of mangoes are cultivated per year.  Huge quantum of 

tamarind yield is also there.  Krishnagir tamarind market fixes the price of India 

tamarind price.  6000 acres of tomato cultivation with 30 tons of tomato/acre 
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produced per year by the farmers.  Similarly Mint, Coriander, cabbage, 

cauliflower, Banana, Button Roses, Capsicum, English cucumber cultivation 

taking place at large quantum.  I request the Government to establish cold 

storages in Krishnagiri, Shoolagiri, Thally and rayakottah areas of Krishnagiri 

District. 

In Krishnagiri around 2000 acres of Polyhouses (protected cultivation) 

and around 1000 acres of shade houses are there.  The main crop in this 

house is Roses, Gerberas flower and capsicum.  Daily 20 lakhs stems of roses 

and 4 lakhs Gerberas flowers are produced.  In addition Jasmine cultivation is 

also at large quantum.  I request the Government to establish a perfume 

manufacturing industry in Krishnagiri so that the farmers will get a good price 

for their produce. 

Congress Government in centre had brought Kissan Credit Card 

scheme in which any farmer can avail Rs. 1 lakh loan without collateral 

security.  The present Government has extended it to Rs. 1.6 lakh. I request 

the Government to increase it to Rs. 2.5 lakh as per today’s money value.  This 

has been linked to insurance.  It gives lot of hardship to the farmers.  If there is 

any failure of crops due to selective diseases to selective farmers, the 

insurance companies refuse to give compensation to the farmers. 

MNREGA Scheme is the unique flagship programme of Congress 

Government.  It is empowering crores of village women.  It has become the 

livelihood for them.  The Government has reduced the allocation of funds to 

the programme.  I request the Government to increase the allocation and 
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provide them job from 100 days to 200 days and also increase their wages to 

Rs.500/- per day. 
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�ी परबतभाई सवाभाई पटेल (बनासकाठंा): सभापित महोदया, आपन ेमझेु कृिष एवं िकसान 

क�याण तथा �ामीण िवकास बजट के अनदुान एव ंमांग पर चचा� म� भाग लेने का मौका िदया है, 

इसके िलए म� आपको ध�यवाद देता ह� ं। 

महोदया, िकसान� क� आय दोगनुा करने के िलए हमारी सरकार ने कृिष �े� के उ�थान के 

िलए अगले पांच वष� म� 10 हजार नए िकसान उ�पादक सघं बनाने का ल�य रखा है । आज तक 

देश म� कृिष को एक �यवसाय के �प म� �वीकार नह� िकया गया था । इसे और अिधक लाभदायक 

बनाने और अ�य �यवसाय� के �प म� �ो�सािहत करने के िलए एक �यवसाय के �प म� खेती का 

हम �वागत करते ह� । 

महोदया, आज देश म� द�ुध क� िजतनी मा�ा है, उसक� मांग के अनसुार द�ुध क� पूित� नह� 

हो पा रही है । इसके िलए सरकार डेयरी उ�ोग को सहका�रता के मा�यम से बढ़ावा िदया जाए । 

महोदय, �धान मं�ी जी ने हमार ेदेश के िकसान� क� आय को 2022 तक दोगनुा करने का 

सकं�प िलया है, उसका �ितिबंब इस बजट म� िदख रहा है । िकसान भाइय� के िलए ‘�धान मं�ी 

िकसान स�मान िनिध योजना’ के तहत सालाना छ: हजार �पए उनके ब�क खाते म� �ांसफर िकए 

जाएगें । 

�धान मं�ी िकसान प�शन योजना म� 60 वष� से अिधक उ� वाले िकसान भाइय� को प�शन 

के �प म� आिथ�क सहयोग िदया गया है । आदरणीय �धान मं�ी जी ने िकसान� क� आय को दोगनुा 

करने के िलए �धान मं�ी फसल बीमा योजना और �यूनतम समथ�न मू�य योजना बनायी है, यह भी 

बह�त लाभकारी ह� । जैसा िक हम जानते ह� िक भारत गांव� का देश है तथा इसक� आ�मा गांव� म� ही 

िनवास करती है । �धान मं�ी जी ने गांव, गरीब, िकसान और मजदूर� के िलए काम िकया है, इसके 

िलए म� यश�वी �धान मं�ी जी को ध�यवाद देता ह� ं। �धान मं�ी जी ने जैसे �धान मं�ी �ाम सड़क 

योजना म� सड़क� का िनमा�ण िकया है, उसक� वजह से माल को इधर से उधर ले जाने के िलए 

बह�त आसानी ह�ई है । अगर �ामीण प�रवेश क� बात क� जाए, तो िबजली क� आपूित� सिुनि�त कर 
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दी है । िज�ह�ने 60 साल� तक शासन िकया है, म� इन लोग� से भी पूछना चाहता ह� ंिक उ�ह�ने देश 

के िलए �या िकया? जब अकाल पड़ता था, तब उ�ह�ने कुछ नह� िकया, सूखे म� उ�ह�ने कुछ नह� 

िकया । बाढ़ के समय भी कुछ नह� िकया । साइ�लोन के समय भी उ�ह�ने दशे के लोग� के िलए 

कुछ नह� िकया । मोदी जी न ेसूखे, बाढ़ और साइ�लोन के समय देश के लोग� के िलए बह�त कुछ 

िकया है । ये लोग चनुाव के समय कुछ-कुछ बात� देशवािसय� के िहत क� करते ह�, लेिकन बाद म� 

इ�ह�ने कभी कुछ नह� िकया । 

 महोदय, म� सझुाव देना चाहता ह�ं िक �धान मं�ी फसल बीमा योजना के तहत िकसान को 

इं�योर�स नह� िमलता है, �य�िक िकसान फसल के िलए ऋण लेता है । म� यह भी बताना चाहता ह� ं

िक एमएसपी म� सरकार ने बह�त अ�छा काम िकया है । म� अपने �े� क� बात बताना चाहता ह� ंिक 

िकसान�  क�  फसल क� केवल 40 परस�ट खरीदी ह�ई है और 60 परस�ट फसल क� खरीदी बाक� 

है । यह खरीदी भी ज�द होनी चािहए । म� एक बात और बताना चाहता ह� ं िक रण �े� क� जमीन 

खारी है । डेजट�  आगे न बढ़े, इसके िलए भी कृिष म�ंालय को कुछ करना चािहए । खारी जमीन को 

मीठी जमीन बनाने के िलए भी कुछ करना चािहए । कृिष �े� म� नरगेा योजना िकसान� के साथ 

जोड़नी चािहए । 

 महोदया, �धान मं�ी आवास योजना म� वष� 2011 के आधार पर मकान िमले ह� । यिद 

िकसी के तीन बेटे ह�, तो उनका �या होगा? उ�ह� �लॉट भी नह� िमलता है, मकान भी नह� िमलता 

है, इसिलए सरकार को सोचना चािहए िक उ�ह� भी मकान िमले । 
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�ीमती सगंीता आजाद (लालगजं): सभापित महोदया, आज हमार ेदेश म� कृिष से जड़ेु िकसान� 

क� हालत बह�त खराब है । कभी सूखे के कारण और कभी बेमौसम बरसात के कारण िकसान को 

सहारा देने वाली फसल न� हो जाती है । इसी कारण िकसान भारी कज� म� डूब जाता है और पूर े

देश म� िकसान� क� आ�मह�या का �करण चल रहा है । सरकार को इस तरफ गंभीरतापूव�क �यान 

देना चािहए । िकसान� क� आमदनी दोगनुा करने का सरकार का जो िवचार है, इस बार ेम� म� िसफ�  

यही कहना चाहती ह� ं िक िकसान� के कृिष यं� डीजल और पे�ोल के सहार े चलते ह�, लेिकन 

डीजल, पे�ोल के मू�य� म� भारी विृ� ह�ई है । हमारी सरकार से मांग है िक डीजल, पे�ोल को 

जीएसटी के अंतग�त लाया जाए । 

िकसान� के कृिष यं�, क�ट नाशक, खर-पतवार नाशक, जैव उ��ेरक सरकारी गोदाम� से 

पूरी क�मत देकर खरीदनी पड़ती है । सरकार डेिबट के मा�यम से िकसान� का ही जमा धन उसे 

वापस करती है, िजसस ेसमय व ब�क क� कमी के कारण सरकार का मखु देखना पड़ता है । हमारी 

मागँ है िक सरकार उ� सभी चीज� पर अनदुान� को काटकर सीधे िकसान� को इसक� िब�� कर े। 

पूवा�चल म� िवगत ्कई वष� से सरकारी गोदाम� म� केवल डाईअमोिनयम फॉ�फेट क� स�लाई होती 

है, िजसम� पोटाश क� मा�ा शू�य होती है । इसिलए सरकार से हमारी मागँ है िक सरकारी गोदाम� म� 

समिुचत एनपीके खाद� का �बंध कर े। सरकार उव�रक बनाने वाली बह�रा��ीय कंपिनय� को लाभ 

पह�चँाने के िलए सीधे अनदुान �दान करती है । हमारी मागँ है िक सरकार उ� अनदुान� को सीधे 

िकसान� को �दान कर े।  

 िकसान� के सार े कृिष उ�पाद� को खरीदने के िलए �य-मि�डय� क� �यव�था क� जाए 

अ�यथा िबचौिलए िकसान� से औने-पौने दाम� पर फल-सि�जया ँआिद खरीद लेते ह� । हमारी मागँ 

है िक इस �य हेत ुसीधे िकसान� के घर से खरीद क� जाए तािक िकसान� को मि�डय� के च�कर 

न लगाने पड़� और उनका सही मू�य िकसान� को िमल सके । 
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 सरकार ने बीमा �े�� को �ाइवटे से�टर म� डाल िदया है, िजससे तमाम �ाइवेट कंपिनय� 

क� िमली-भगत से फसल बीमा का पैसा िकसान� तक नह� पह�चँ पाता है । इसिलए हमारी मागँ है 

िक फसल बीमा का �ीिमयम सरकार �वयं �हण कर ेतािक िकसान� को सीधा लाभ िमल सके । 

 िकसान� को माननीय �धान मं�ी जी �ारा िकसान स�मान िनिध के तहत जो �यव�था क� 

गई है, उसम� िविभ�न काय�वािहय� स ेगजुरना पड़ता है । मेरी मागँ है िक िजन िकसान� के नाम 

खतौनी म� ह�, उ�ह� िकसान� के खाते म� सरकार धनरािश �ांसफर कर े।  

 मेर ेसंसदीय �े� म� अब तक केवल 30 �ितशत ही भगुतान हो पाया है, शेष भगुतान अभी 

तक नह� िकया गया है । सरकार इसक� जाचँ कराकर ज�द-से-ज�द भगुतान कराने का �बंध कर े।  

 मेर े�े� म� तमाम गरीब िकसान और मजदूर ह�, जो कृिष काय� म� िनपणु ह� और बंटाई खेती 

का काम करते ह� । सरकार उनक� जाचँ कराकर िकसान स�मान िनिध से स�मािनत करने का काम 

कर े।  
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�ी राजवीर िसंह (राजू भै�या) (एटा): माननीय सभापित महोदया, आपने इस हाउस म� एक 

च�का लगा िदया िक जो बैठेगा, उसको बोलने का मौका ज�र िमलेगा । …(�यवधान) 

माननीय सभापित: आप चेयर को अ�ेस क�िजए । 

�ी राजवीर िसहं (राजू भै�या) : मैडम, म� माननीय �धान मं�ी जी, माननीया िव� मं�ी जी और 

माननीय कृिष मं�ी जी को बधाई देना चाहता ह� ँ। …(�यवधान) 

माननीय सभापित: आपस म� बात मत क�िजए । 

�ी राजवीर िसहं (राजू भै�या): म� बधाई देना चाहता ह� ँ�य�िक इ�ह�ने इतना अ�छा बजट इस 

सदन म� ��ततु िकया है । यह देश िकसान� का है । यह कृिष �धान देश है । जब तक िकसान 

स�प�न नह� होगा, तब तक इस देश क� क�पना करना �यथ� है । बह�त-से लोग� ने िकसान� के बार े

म� बात क� । हम सब तो िकसान ह�, गरीब ह�, लेिकन इधर सभी िकसान� क� बात कर रहे थे, लेिकन 

इनम� से एक भी �यि� िकसान नह� था । …(�यवधान) 

माननीय सभापित: आप लोग बहस न कर� । आप चेयर को अ�ेस क�िजए । 

�ी राजवीर िसहं (राजू भै�या) : मैडम, हमारी तीन पीिढ़य� ने खेती क� है और हम आज भी खेती 

करते ह� । म� एक छोटा-सा उदाहरण दूगँा । मेर ेबाबाजी खेती करते थे, बह�त कम खेती थी । मेर े

िपता माननीय क�याण िसंह जी भी इस हाउस के सद�य रहे ह� । मेर ेबाबा के पास दो बैल थे, 

िजनम� से एक बैल मर गया । उससे पहले मेर ेिपताजी के भाई मर ेथे ।  

 मैडम, मेर ेबाबा अपने बेटे के मरने पर उतना नह� रोए थे, िजतना उस बैल के मरने पर रोए 

थे । उ�ह�ने यह कहा था िक आज मेरा असली बेटा मरा है । बैल के मरने के अभाव म� मेर ेिपताजी, 

माननीय क�याण िसंह जी क� पढ़ाई छूट गई । वे न खेती कर पाए, न दूसर� क� मज़दूरी कर पाए । 

म� उस प�रवार से आता ह� ं। इस सरकार ने िकसान� के िलए बह�त िकया है । म�ने 40 साल क� एज 

म� टॉप टू बॉटम देखा है । गरीबी �या होती है, िकसान �या होता है, ‘जाके पैर न फटी िबवाई, वह 
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�या जाने पीर पराई’ । म� उस प�रवार से आता ह� ं । िकसान� के िलए िजतना ह�आ, इस बार ेम� 

िजतनी भी बात क� जाए, उतनी कम है ।  

22.56 hrs                        (Hon. Speaker in the Chair) 

 िकसान अ�नदाता है । वह दिुनया का पेट भरता है, लेिकन अपना पेट खाली रखता है ।  

माननीय अ�य� : अब आप समा� क�िजए । 

�ी राजवीर िसहं (राजू भै�या) : अ�य� जी, म�ने तो कुछ कहा ही नह� । …(�यवधान) 

माननीय अ�य� : आपने एक बात कह दी िक िकसान अ�नदाता है । इसम� सब बात� आ गई ह� ।  

…(�यवधान) 

�ी राजवीर िसहं (राजू भै�या) : ठीक है महोदय, ध�यवाद । 

�ी रोड़मल नागर (राजगढ़) : अ�य� महोदय, देश क� आज़ादी के बाद हमार ेयहां गांव छोटे, 

छोटे और छोटे होते गए और शहर लगातार बड़े, बड़े और बड़े होते गए । इस सम�या का िनदान 

अगर िकसी ने िकया, इस सम�या को अगर िकसी न ेसमझा तो हमार े�धान म�ंी नर�े� मोदी जी 

ने समझा । उ�ह�ने गांव� के िलए सड़क� , िबजली, पानी, गरीब� के िलए मकान, उनके िलए गैस का 

कने�शन, िबजली का कने�शन, उ�जवला योजना और यहां तक क� उनके इलाज क� �यव�था 

क� ।  

 िकसान को उसके पैर� पर खड़ा करने के िलए छ: हज़ार �पये का परु�कार िदया । ये सारी 

क� सारी योजनाए ंगांव, गरीब और मज़दूर को अपने पैर� पर खड़ा करने के िलए क� गई ं । जो ये 

सार ेके सार ेकाम िकए गए ह�, ये आदरणीय �धान मं�ी नर�े� मोदी जी और भारतीय जनता पाट� 

क� सरकार न ेिकए ह� । इसके िलए म� उ�ह� बह�त-बह�त बधाई देना चाहता ह�ं । इसके साथ ही उ�ह�ने 

और भी कई नवाचार िकए ह�, जैसे िम�ी का परी�ण ।  

देश म� पहली बार हर िकसान के बार ेम� िवचार ह�आ । हर िकसान अपने खेत क� िम�ी का 

परी�ण करवाए, लेिकन इसम� कुछ िवसगंितया ंह�, िजनका हम थोड़ा �यान रख� । सरकार उस पर 

थोड़ा और िवचार कर े िक िम�ी का जो परी�ण होता है, दरअसल इसका स�यापन करने क� 
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�यव�था भी होनी चािहए, नह� तो यह जो नवाचार हो रहा है, इसके �ित िकसान� का आकष�ण भंग 

होगा, िजसस ेयह जो लोच है, �यव�था है, यह कह� अधर म� न रह जाए । इसिलए कह� न कह� 

इसका पनुस��यापन होना चािहए ।  

अगर हम� िकसान क� आय को दोगनुा करना है, जो �धान मं�ी जी का सपना भी है, 

सरकार क� योजना भी है, हम उस िदशा म� बढ़ भी रहे ह�, लेिकन िकसान के पास िजन चीज़� क� 

उपल�धता है, उसका पूरा का पूरा उपयोग कैसे हो, इस पर �यान िदया जाए । िकसान अनाज पैदा 

कर लेता है, लेिकन अनाज पैदा करने के बाद जो कृिष अविश� बचता है, उसका भी उपयोग होना 

चािहए । उससे जैिवक खाद कैस ेबने, इसक� �यव�था िवशेष सहयोग देकर, अनदुान देकर हर 

िकसान को जैिवक खाद बनाने के िलए कह� न कह� �ो�सािहत करने क� आव�यकता है । इसी के 

साथ गोबर गैस पर भी सि�सडी, िवशेष अनदुान देने क� आव�यकता है । इसी के साथ-साथ 

िकसान आज भी परपंरागत बीज बो रहा है, लेिकन िजतनी बीज उ�पादन कंपिनया ंह�, वे िकसान 

को उतना बीज उपल�ध नह� करवा पाती ह�, िजस कारण िकसान अपने घर का बीज ही बोता है । 

उसको अ�छे बीज कैसे िमल�, इसक� भी �यव�था हमको करनी चािहए ।  

23.00 hrs 

 इसी के साथ-साथ गाय के गोबर, गोमू� और नीम क� िनमोली आिद के �ारा के.वी.के. के 

मा�यम से क�ट िनयं�क दवाइया ंकैसे बन�, इसका �िश�ण भी िकसान� को िदया जाए ।  

माननीय अ�य�: माननीय सद�यगण अगर सभा क� सहमित हो तो 12 बजे तक सभा क� 

काय�वाही बढ़ा दी जाए । 

अनके माननीय सद�य: जी हा,ँ ठीक है । 

माननीय अ�य�: सदन का समय 12 बजे तक बढ़ाया जाता है । 

 माननीय सद�य�  स ेमेरा इतना आ�ह है िक सारगिभ�त भाषण तो आप सभी ने सनु िलया 

है । अगर आपके इलाके क� कोई �ॉ�लम हो तो बता दीिजए । 
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*SHRI GURJEET SINGH AUJLA (AMRITSAR) :  I thank you, Hon. Speaker 

Sir, for giving me the opportunity to speak on this important subject.  The 

House is functioning late in the night and all credit goes to you.  You are 

allowing all the members to speak on this issue.  I thank you for this gesture. 

 Sir, 80% population of the country resides in rural areas and our 

economy is dependant on agriculture.  There are 12,278 villages in Punjab, 

and the area under agriculture is only 1.5% of the total area.  However, we 

contribute lion’s share of food-grains in the central granary pool for the entire 

country.  Sadly, sir, since agriculture is no longer considered remunerative, the 

youth of Punjab has been forced to migrate to foreign countries in search of 

employment.  The young men of Punjab are ploughing the fields of white men 

in foreign countries.  Irony is that we had expelled these white people from our 

country to attain independence. 

 Sir, the farmers are illiterate but no one is concerned about it, Sir, a 

provision should be made in the budget and money allocated so that children 

of farmers become educated. Only then will they know something regarding 

remunerative farming.  More research and development centres should be 

opened in Punjab at the district level so that it can give a fillip to the agriculture 

in the state.  Tractors and other implements should be made easily available to 

the farmers and G.S.T. should be waived off on these items. 

                                    
* English translation of the speech originally delivered in Punjabi.  
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 Sir, a lot of cultivable land lies beyond the barbed wire fence on the 

Indo-Pak border in Punjab.  Farmers face a lot of hardship and get very little 

time to cultivate this area.  So, the government should especially look into this 

matter and bail out such farmers. 

 Sir, Punjab is burdened under a lot of debt that goes back to militancy 

years and beyond.  I urge upon the government to waive off this accumulated 

loan and grant relief to Punjab. 

 Sir, modern laboratories should be opened at the district level in Punjab.   

It is necessary to test spurious medicines  and fertilizers.  The ground-water 

level has gone donw drastically in Punjab.  15 lakh tubewells are churning out 

water for irrigation purpose.  This water is needed to grow foodgrains for the 

entire country.  The groundwater in Punjab is not getting recharged.  We have 

a long-standing dispute of river water with Haryana.  This too, needs to be 

sorted out at the earliest.  When agreements had been signed.  The situation 

was different from the present situation. 

 Sir, Amritsar has an international airport.  Markets should be provided by 

the government.  With the help and encouragement of Hon. Chief Minister of 

Punjab, fruits and vegetables are being grown.  These are perishable items 

that should be exported soon.  So, cold storage chain should also be provided 

in Punjab for such items. 
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 Sir, the Kartarpur Sahib corridor is in the news these days.  During his 

later years, Guru Nanka Dev ji had also turned a farmer.  An agriculture 

university should be established between Ramdas and Dera Baba Nanak in 

his name.  This centre should be dedicated to Shri Guru Nanak Dev ji. 

Thank you. 

डॉ. सुका�त मजूमदार (बालूरघाट): अ�य� महोदय, ध�यवाद । 

माननीय अ�य�: माननीय सद�य पहली बार चनुकर आए ह�, जो बंगाल से ह� ।  

डॉ. सुका�त मजूमदार: अ�य� महोदय, म� पहली बार चनुकर आया ह� ंऔर यह मेरी िज�दगी का 

पहला चनुाव था । मझेु िज�दगी म� कभी चनुाव लड़ने का मौका ही नह� िमला । आपने मझु ेबोलने 

का मौका िदया है, इसके िलए ध�यवाद । हम भूख ेबैठे रहे ह� और सोच रहे थे िक सदन म� बोलकर 

ही खाना खाय�गे । म� माननीय �धान मं�ी जी और माननीय अथ� मं�ी �ीमती िनम�ला सीतारमण जी 

को ध�यवाद देना चाहता ह�ं । हमारी उनको शभुकानमाए ं है िक उ�ह�ने फुल टाइम फाइन�स 

िमिन�टर होकर बजट पेश िकया है । अभी तक सारी बात� हो चकु� ह� । म� जानना चाहता ह�ं िक 

�धान मं�ी कृिष स�मान िनिध �क�म जो इस बजट म� आई और इसके बह�त पहले से वह चालू भी 

हो चुक� है । माननीय अ�य� महोदय, आपको पता है िक इस देश म� सब कुछ �मूथली चलता है, 

लेिकन जब योजना पि�म बंगाल म� जाती है तो वहा ं�पीड �ेकर म� जाकर अटक जाती है । 

इस स�मान िनिध क� जो बात है, उसम� पैसा िकसान� को अभी तक नह� िमला है, �य�िक 

वहा ंजो िल�ट आनी थी, वह िल�ट नह� आई है । यही �ॉ�लम है । पि�म बंगाल म� जो िकसान ह� 

वह बह�त दखुी ह� । हमार ेदो�त जो कभी उधर बैठते ह�, कभी नह� बैठते ह�, उनक� सहायता अगर 

इनको िमल जाए, उनको अगर थोड़ी सी दया कृषक� पर आ जाए तो कृषक� क� िजदंगी म� थोड़ी 

आसानी होगी ।   

 



16.07.2019                                                                                                       668 

 
अ�य� महोदय, दूसरी बात जो म� बोलना चाहता ह�,ं वह है �धान मं�ी म��य स�पदा 

योजना । अगर कोई बंगाल क� बात कर� और मछली यानी िफश के बार ेम� बात नह� कर ेतो वह  

बंगाली नह� है । �धान मं�ी जी वैसे तो वेजीटे�रयन ह�, वह मछली नह� खाते । हम तो खाते ह�, 

लेिकन अ�छा लगा िक उ�ह�ने ‘न खाऊंगा, न खाने दूगंा’ यहां पर इ��लाई नह� िकया । यह िवभाग, 

जो उ�ह�ने बनाया है, इसम� 805 करोड़ �पये उ�ह�ने िदए ह� ।  

म� बताना चाहता ह� ंिक मेरा ससंदीय �े� बालूरघाट है, जो उ�र बंगाल �े� म� आता है । 

यह िफश के िलए बह�त ही फेमस है । गंगारामपरु नाम क� एक जगह है, जहा ंक� िफश �ू आउट 

नॉथ� बंगाल म� िमलती ह� । आप िसलीगड़ुी म� जाएगें, कभी म� वहा ंपर पढ़ाता था, तो वहा ंपर जो 

मछली िमलेगी उसे बोल�गे िक गंगारामपरु क� मछली है । अगर वहा ंपर एक �रसच� कम �ोड�शन 

स�टर खलुवा िदया जाए तो वहा ंके जो िफशरीज़ के लोग ह�, उनको बह�त सिुवधा होगी ।  

तीसरी बात, जो म� बोलना चाहता ह�,ं वह यह है िक मेरा जो ए�रया है, यह ए�ीक�चर बे�ड 

ए�रया है । यहां पर कोई भी इंड��ी नह� है । लोग� क� जो इ�कम होती है, वह पूरी इ�कम 

वेजीटेब�स, �ूट्स से आती है । अत: वे इन वेिजटेब�स को कुछ समय के सरुि�त िलए रख पाए ं

तो इसके िलए को�ड �टोरजे क� बह�त ज�रत है । अगर को�ड �टोरजे का इंतजाम वहा ं िकया 

जाए तो वहा ंपर जो िकसान ह�, उनको अपने काम म� बह�त सिुवधा होगी ।  

महोदय, इसके प�ात म� बोलना चाहता ह� ंिक जो 10 हजार से �यादा फामस� �यू �ोड्यूसर 

ऑग�नाइजेशन बनाई गई है, उसके िलए म� सरकार को ध�यवाद बोलना चाहता ह�ं । अतं म� जो 

�रल डेवलपम�ट के िलए बनाया गया है और जो बह�त इ�पॉट�ट है, वह है �व. अटल िबहारी 

वाजपेयी जी के समय श�ु ह�ई �धान मं�ी �ाम सड़क योजना । म� अपने घर के पास एक �कूल म� 

नौकरी करता था । मेरी िजदंगी क� शु�आत उस �कूल क� नौकरी से ह�ई थी । अभी म� यूिनविस�टी 

म� पढ़ाता ह� ं। म� जब बा�रश के समय �कूल आता था, तो उस �कूल के जो सीिनयर टीचस� थे, वे 

ह�ते म� दो िदन आते थे, बाक� समय �कूल नह� आ पाते थे, �य�िक आने और जाने के िलए कोई 

रोड नह� थी । �धान मं�ी �वग�य अटल िबहारी वाजपेयी जी ने जब वष� 2004 म� �धान मं�ी �ाम 
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सड़क योजना शु� क� तो उसके बाद उस �कूल तक रा�ता पह�ंचा और टीचस� �कूल जाने लगे । 

इससे �रल डेवलपम�ट म� तेजी आई । �रल डेवलपम�ट क� जो बात है, हमारा जो �े� है, उसके 

बार ेम� अगर बात कर�, तो वहा ंपर पैसा अलॉट होता है, आप सबको पता है िक लॉकेट जी ने कट 

मनी कर िदया है । कट मनी इशू होने के कारण जो रोड बनती ह�, वे बा�रश के कारण कुछ िदन बाद 

ही न� हो जाती ह� । अगर �रल डेवलपम�ट िमिन��ी से वहा ंके िलए �यादा फंिडंग क� बात होती 

है, तो काफ� आसानी हो जाएगी । इसके साथ ही आप सबको ध�यवाद देकर अपना व��य समा� 

करता ह�ं ।  
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�ी धम�वीर िसंह (िभवानी-मह�े�गढ़): ध�यवाद अ�य� महोदय । आज हम िजस िकसान क� बात 

करते ह�, असल म� जो फाम� हाउस का मािलक है, वह िकसान है, बाक� जो खेती करने वाला है वह 

सारा मजदूर है और मजदूर खदु भूखा रहकर न केवल देश का पेट भरता है, बि�क देश क� सरु�ा 

करने वाला सिैनक भी उसी के प�रवार म� पैदा होता है । आजादी से पहले खेत म� काम करन ेवाले 

लोग� क� पोजीशन बह�त बिढ़या थी । बीच के 50-60 साल� के दौरान, जब सरकार दूसरी पाट� क� 

थी, खेती करने वाल ेमजदूर क� हालत और �यादा पतली हो गई । इसिलए अब जो नया बजट 

िदया गया है, खासकर खेती-बाड़ी के बार े म�, �ामीण िवकास के बार े म�, िसंचाई के बार े म�, तो 

इसक� अनदुान मांग� के बार ेम� हम बोलना चाहते ह� ।  

महोदय, मेरी �ाथ�ना है िक िजस �कार से एमएसपी बढ़ाया गया है, खासकर हमार ेइलाके 

म�, सरस�, बाजरा �यादा पैदा होता है और दोगनेु से �यादा इसका भाव िदया गया, लेिकन इसके 

साथ-साथ इसके दाने-दाने क� खरीद का �बंध भी हो । केवल 25-30 �ितशत ही सरस� और 

बाजरा खरीदा जाता है । यह मेरी अनदुान मांग� म� एक छोटी सी िडमांड है । इसके अलावा, चूंिक 

आजकल कह� पर सूखा �यादा है और कह� बाढ़ �यादा है, इसिलए जब तक निदय� का 

रा��ीयकरण नह� होगा, तब तक सार े�देश आपस म� लड़ते रह�गे ।  

मेरा हाउस से भी, आपसे भी और मं�ी जी से भी �ाथ�ना है िक देश क� निदय� का 

रा��ीयकरण िकया जाए । इसके अलावा बह�त-सी ऐसी चीज� ह� िक जो मजदूर है, जब वह मजदूरी 

करता है, इसके बाद वै�यू एिडशन के िलए फूड �ोसेिसगं का ए�ीक�चर के मा�यम से एक अलग 

िडपाट�म�ट है । हमार ेइलाके म� बह�त-सा �याज और टमाटर एक �पये िकलो के भाव से िबकता है । 

हम िद�ली के िब�कुल नजदीक ह� । अगर ह�रयाणा �देश को भी, जैसे गजुरात और आ�� �देश 

को टमाटर और �याज का फूड पाक�  िदया है, को�ड चेन दी गई है । इसी �कार से हर �देश को 

िजलेवार छोटे फूड पाक�  िमल जाए ं। इस �कार क� चेन हो िजसम� को�ड �टोरजे भी ह�, खासकर 



16.07.2019                                                                                                       671 

 
टमाटर और �याज के �ोसेिसगं के िलए ह�रयाणा �देश को ज�र िमलना चािहए, ऐसी मेरी �ाथ�ना 

है ।  

 इसी �कार से कुछ �क�म� ऐसी ह�, जैसे 6,000 �पये जो िदए गए ह�, बह�त से रा�य� ने 

अपना भी फंड िदया है । म� आपके मा�यम से उन रा�य� से भी �ाथ�ना करता ह� ंिक इसम� व ेभी 

अपना कुछ न कुछ अनदुान द�, �य�िक यह जो 6,000 �पये वाला है, इसम� सार ेबड़े-छोटे िकसान 

और मजदूर ले िलए गए ह�, परतं ुकई पोट�ल बदं होने क� वजह से अभी-भी बह�त बड़ी स�ंया उसम� 

शािमल नह� है । उनको दोबारा से आदेश िदया जाए । इसी �कार से आयु�मान भारत क� जो 

पॉिलसी है, वह अभी बह�त धीर ेचल रही है । इसको सरल भाषा म� िकया जाए, तािक गांव का 

मजदूर और िकसान इसके अदंर है, उसको भी इसम� शािमल िकया जाए ।  

 तीसर,े यह जो यू�रया, डीएपी और इस �कार क� जो क�टनाशक दवाइया ंह�, इनक� वजह 

से आज हर आदमी जहर खाता है । हम जब गाय और भ�स का दूध पीते ह�, तो उसम� भी कह� न 

कह� जहर क� मा�ा अपने आप शािमल हो जाती है । कृिष मं�ालय के मा�यम से यह कोिशश क� 

जाए िक डीएपी क� सि�सडी, यू�रया क� सि�सडी और क�टनाशक दवाइय� क� सि�सडी का पैसा 

सभी िकसान� को सीधे िदया जाए । उसम� हम आग�िनक फसल पैदा कर�, उसके बाद इन दवाइय� 

के ऊपर खच� होने वाला पैसा, जो बीमा�रय� पर खच� होता है, उससे बचने वाला पैसा, यह देश 

दोबारा से एक अ�छा इंसान पैदा कर े। आज हक�कत यह है िक कई बार कु�े भी हमारी िगरी ह�ई 

रोटी को नह� खाते ह� । वे भी सूंघकर चले जाते ह� । उनको पता है िक इसम� जहर है । लेिकन इंसान 

बेचारा �या कर?े हम� उसी जहर को खाना पड़ता है । इसिलए यह मेरी आपसे �ाथ�ना है ।  

 महोदय, वाटर �रचाज� के िलए मेरी एक छोटी-सी �ाथ�ना है िक मनरगेा के अदंर जो 60-40 

का अनपुात है, िकसी �कार से जब तक आप वहा ंपर मशीनरी को इजाजत नह� द�गे, वे तालाब 

एक रबड़ का �प ले चकेु ह�, उनको खोदा नह� जा सकता है । जब तक उनक� खदुाई नह� होगी, 

तो पानी का �रचाज� नह� िकया जा सकता है । इसिलए, आप कोिशश कर� िक उसम� िकसी �कार 

से जेसीबी से भी खदुाई का �ावधान हो सके ।  
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�ी बसतं कुमार पाडंा (कालाहा�डी) : माननीय �पीकर महोदय, म� पहली बार सांसद बनकर 

आया ह� ंऔर मेरा �देश ओिडशा है ।   

माननीय अ�य� : आप सदन म� कई बार बोल चकेु ह� । 

…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : इस सदन म� जो पहली बार सद�य बनकर आए ह�, कई सद�य 15 िदन� के 

अदंर पांच से सात बार बोल चुके ह� ।  

…(�यवधान) 

�ी बसतं कुमार पाडंा  : माननीय अ�य� जी, म�ने बोला है िक म� पहली बार जीतकर आया ह�ं । 

आपके आशीवा�द से बोल भी चकुा ह� ं। म� �ामीण िवकास तथा कृिष और िकसान क�याण मं�ालय� 

के िनय�ंणाधीन अनदुान� क� मांग� पर पहली बार बोल रहा ह�ं । म� िजस �देश से आया ह�,ं वहा ं

कभी बाढ़ आती है, कभी सखुाड़ होता है और कभी च�वात आता है । इस साल भी फेनी च�वात 

से हमार े�देश के पांच िजले बह�त बरु े ढंग से �भािवत ह�ए ह� । लेिकन हमार ेसवेंदनशील यश�वी 

�धान मं�ी जी को ध�यवाद दूगंा िक फेनी च�वात आन ेके पहले और उससे समाज को बचाने के 

िलए पैसा अलॉट िकया था । वह खदु फेनी च�वात आने के बाद वहा ंपर देखने के िलए गए थे और 

िफर पैसे िदए थे । अभी-अभी घोषणा ह�ई है िक िजतने भी मकान टूट गए ह�, �धान मं�ी आवास 

योजना म� उनको जोड़ िदया जाएगा । इसिलए, म� पहले ध�यवाद देता ह� ं। म� माननीय �धान मं�ी 

के �ित कृत� ह�ं । चाहे वह �धान मं�ी कृिष िसंचाई योजना हो, चाहे वह �धान मं�ी फसल बीमा 

योजना हो, उसम� बह�त सारे लोग नह� ह� ।  

कैसे िकसान क� इनकम दोगनुी क� जाती है । वह सब बह�त सार ेलोग बोल चकेु ह� । उसम� 

�धान मं�ी आवास भी आता है, सौभा�य योजना म� िबजली भी आती है । आय�ुमान योजना म� 

दवाई भी आती है । दीन दयाल �योित योजना म� लाइट क� बात क� भी आती है । उ�जवला 

योजना म� एलईडी ब�ब क� भी बात आती है । उ�जवला योजना म� गैस िसल�डर क� भी बात आती 
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है । हर तरीके से िकसान का खचा�  कैस ेकम हो और आसानी से हंसी-खशुी से साधन-सपं�नता के 

साथ िजदंगी िजए, यह कोिशश हमारी सरकार कर रही है । उ�म, बिु�, शि�, परा�म और 

प�ुषाथ� लगाते ह�ए, जो देश बह�त साल� से साध,ु नेता, दादा, बाबू, लाला, झोला, टाउटर एव ं

दलाल� के चंगलु म� कराह रहा था, उसको बचाते ह�ए गांव, गरीब, िकसान और मजदूर का भला 

कैसे हो, िश�ा, श�, स�मान से कैसे जनता विंचत न हो, कैसे गांव� से पलायन न हो, कैसे गांव 

िफर से आबाद ह�, म� एक लाइन बोल कर अपनी बात समा� करना चाह�ंगा । मेर े�े� क� यह बात 

है । आज 16 जलुाई है और मंडी म� अनाज पड़ा ह�आ है । ओिडशा सरकार खरीद ही नह� है । आज 

यहां पर हम 16 जलुाई और 17 जलुाई के बीच म� बैठे ह� । अभी भी धान मंडी म� है �य�िक ओिडशा 

सरकार िमल मािलक� के चंगलु म� फंसी ह�ई है । धान खरीदी नह� क� है । आरोप लगा रहे ह�, आज 

मेर ेपास फोन आया था िक के�� सरकार अनमुित नह� द ेरही है, इसीिलए हम धान खरीद नह� पा 

रहे ह� । इसका �लै�रिफकेशन माननीय कृिष मं�ी जी को देना चािहए । मेरा यह िनवेदन है । मेरा एक 

और िनवेदन है िक हमार ेउिडया म� बोलते ह� िक खेत के मड़ुा, घर के बूढ़ा । इसका मतलब यह 

होता है िक घर म� बजुगु� और जमीन म� एक तालाब । म� िनवेदन क�ंगा िक मनरेगा के मा�यम से 

देश के हर िकसान के खेत म� एक तालाब अगर खदुवाया जाए तो जल संचय क� जो भावना मन क� 

बात के मा�यम से माननीय �धान मं�ी जी ने क� है, वह बह�त ज�दी सफल होगी । म� �ामीण 

िवकास मं�ी जी को ध�यवाद दूगंा, िज�ह�ने एक करोड़ 95 लाख �पये �धान मं�ी आवास आने 

वाले िदन� म� लोग� को द ेकर के सन ्2022 तक हर घर प�का घर बनाने जा रहे ह� । म� आपको भी 

ध�यवाद दूगंा । और �यादा समय िमलता तो और भी बह�त कुछ बोलता । लेिकन म� आिखर म� 

ध�यवाद दूगंा िक फाम�र �ोड्यसुर सोसाइटी ऑग�नाइजेशन जो बनाने जा रहे ह�, इसके �ित भी 

जयादा �यान िदया जाए और अ�छे तरीके से इसम� मिहलाओ ंभी भागीदारी हो, मिहला शि� का 

मू�यांकन करते ह�ए इतना िनवेदन कर के म� आपको ध�यवाद दे कर कृत�ता के साथ म� अपनी 

वाणी को िवराम देता हूॅ ं। 
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�ी गुहाराम अजग�ले (जाजंगीर-चापंा): माननीय अ�य� महोदय, कृिष एव ं िकसान क�याण 

मं�ालय एव ं�ामीण िवकास मं�ालय क� अनदुान मांग� पर चचा� म� भाग लेते ह�ए म� अपने िवचार 

सदन के सम� ��ततु करता ह�ं । हमारी िव� मं�ी महोदया ने बजट भाषण म� �प� �प से कहा िक 

सरकार क� कोई भी योजना है, नीित है, उसका के�� िबंद ुगांव, गरीब और िकसान है । महा�मा 

गांधी का सपना था िक जब तक गांव का िवकास नह� होगा, तब तक रा�� का िवकास नह� हो 

सकता है । 

 महोदय, गांव� म� अिधकाशं रहने वाले लोग िकसान होते ह� । उनके रोजमरा� के कामकाज 

और जीवन-यापन खेती-िकसानी पर आधा�रत होते ह� ।  

महा�मा गाधंी जी क� 150व� जयंती वष� मनाने वाले ह� । �ी नर�े� मोदी जी क� सरकार ने 

इस महा�मा गाधंी जी के जयंती वष� म� िकसान� क� आय दोगनुी हो, इस िदशा म� एक मह�वपूण� 

पहल �ार�भ क� है । म� कुछ िब�दओु ंपर अपने िवचार इस सदन म� िनि�त �प से रखना चाहता ह� ँ

। म� िकसान� को दो �ेणी म� देखता ह�-ँ साधारण िकसान और उ�नत िकसान । उ�नत िकसान कौन 

ह�, इस पर म� अपना िवचार एक उदाहरण के �प म� आपके साम� रखना चाह�गँा । म� छ�ीसगढ़ से 

आता ह� ँ । छ�ीसगढ़ के सरगजुा िजले म� एक िकसान के पास मा� आधा एकड़ जमीन है । वह 

�ितवष�  उस आधे  एकड़ जमीन म� पाचँ लाख �पय ेक� आमदनी करता है, फूल� क� खेती करता 

है । िजन िकसान� के पास सिुवधा है, वे उ�नत ह�, स�प�न ह� । िजन िकसान� के पास सिुवधा नह� 

है, वे आज दीन-द:ुखी िज़�दगी जी रहे ह� । 

 महोदय, म� कम समय म� अपने िवचार इस सदन म� रखना चाहता ह� ँ । िजस �कार िकसी 

शहर और नगर क� �लािनगं क� जाती है और उस नगर और शहर क� �लािनंग म� यह देखा जाता है 

िक पानी कहा ँसे आएगा, पानी कहा ँजाएगा, कहा ँपर �कूल रहेगा, कहा ँपर खेल का मैदान रहेगा, 

आज खेत� क� ि�थित को देिखए, िकसान� क� ि�थित को देिखए, एक िकसान आज अपने खेत म� 

काम करने के िलए नह� पह�चँ सकता । उसे 15 अ�य िकसान� के खेत� से गजुरते ह�ए अपने खेत म� 
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जाना पड़ता है । िकसान� के िलए कोई समिुचत �यव�था नह� है । आज नह� तो दस साल के बाद 

सरकार को �लािनंग बनानी पड़ेगी और �यवि�थत खेती के िलए िकसान� को सिुवधा महैुया करानी 

पड़ेगी । आज िकसान सरकार के ऊपर पूण�त: आि�त है । 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, अ�छा बोल रहे ह� । 

�ी गुहाराम अजग�ले: महोदय, म� एक बात बोलना चाहता ह� ँ। आप िकसान� को बेहतर सिुवधा 

महैुया करा दीिजए । म� दावे के साथ कहना चाहता ह� ँिक िकसान खशु होकर अिधक लाभ कमाते 

ह�ए सरकार को टै�स के �प म� अपना सहयोग देगा, उसी पर सरकार चल सकती है । एक न एक 

िदन िकसान� के िहत के िलए उनको अिधक लाभ िदलाने के िलए देश म� �लान बनाने क� िनता�त 

आव�यकता है ।…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : माननीय सद�य, �लीज । 

�ी गुहाराम अजग�ले: बह�त सार ेमैटस�, िब�द ुह� ।…(�यवधान) 

माननीय अ�य� : आप अपनी बात अ�य िकसी मौके पर उठा लीिजएगा । 

…(�यवधान) 

�ी गुहाराम अजग�ले: महोदय, बह�त-बह�त ध�यवाद । 
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माननीय अ�य� : �ी राजीव �ताप �डी । 

म� चाह�गँा िक आप स�ेंप म� अपनी बात कह द� । मझेु घंटी नह� बजानी पड़े । आप व�र� 

सद�य ह� । 

�ी राजीव �ताप �डी (सारण): अ�य� महोदय, बह�त-बह�त ध�यवाद । आपने कहा था िक 

भाषण से पहले प�रचय द ेद� । म� सारण िजला, िबहार, छपरा से जीत कार आता ह� ँ । चौथी बार 

लोक सभा म� और बाक� समय रा�य सभा म� रहा ह� ँ । महोदय, आज अपना प�रचय देना भी, म� 

इसिलए �ासिंगक महसूस करता ह� ँिक इसके पहले म� जब-जब लोक सभा म� जीत कर आता था, 

या तो म� �यादा समय िद�ली म� रहता था, कुछ उससे �यादा आगे िनकला तो पटना तक पह�ँच 

गया । लेिकन आज का मेरा जो पता है, वह मेर ेगावँ का पता है । माननीय मं�ी जी बैठै ह�, बाक� जो 

हमार ेिबहार के िम� ह�, अगर आज इस देश म� िकसी को मझुसे िमलने आना है तो उसको गावँ म� 

आना पड़ता है । 

इसके पीछे कारण यह है िक 5 साल म� मेरा गावँ बह�त साधन, स�प�न हो गया है । आप 

उदाहरण देख ल�, महोदय, आपके आगमन का भी एक बार मौका िमला था । 

�ी अजु�न राम मेघवाल: मझेु भी िमला है ।  

�ी राजीव �ताप �डी: आपको भी िमला है । आज म� अपने गावँ म� �य� न रह�,ँ आज यह देश 

�धान मं�ी नर�े� मोदी जी को इसीिलए याद करता है और मेर ेजैसा गावँ आज भारतवष� म� हजार� 

क� स�ंया म� ह� । जहा ँ24 घंटे िबजली हो, जहा ँइंटरनेट क� सिुवधा हो, जहा ँचमचमाती ह�ई सड़क 

हो, जहा ँए�बुल�स क� सेवा हो, जहा ँनहर म� पानी हो और जहा ँपूरा वातावरण व�ृ� से भरा हो, तो 

आिखर ऐसे गावँ म� इस देश म� लोग जाना �य� नह� चाह�गे? हमने िपछले 5 वष� म� सािबत कर िदया 

िक आज शहर के लोग देहात क� तरफ चल� । यह दशे के �धान मं�ी नर�े� मोदी जी क� देन है और 

यह स�चाई है । मेर े जैसा आदमी, म� पेशे से �ोफेसर ह�,ँ म� टीचर ह�,ँ म� हवाई जहाज उड़ाता ह�,ँ 

लेिकन आज म� वापस लौटकर अपने गावँ जाता ह� ँ और अगर मझेु सबसे �यादा सकूुन कह� 
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िमलता है, तो वह अपने गावँ म� िमलता है । अगर इसके िलए कोई िज�मेदार है, तो वह देश के 

�धान मं�ी जी ह� । म� आपके और सदन के सामने 2-3 छोटे-छोटे त�य और रखूगँा ।  

 महोदय, िबहार म� �धान मं�ी सड़क योजना बह�त एिंबिशयस है । िकसी कारण से परुानी 

सरकार� ने हमारी सड़क� का िनमा�ण लंिबत रखा । पूर ेभारतवष� म� फेज वन ख�म हो गया, फेज टू 

ख�म हो गया और इस बार तोमर साहब, आप लोग� ने घोषणा क� िक फेज �ी श�ु हो गया है । 

दभुा��य से जो भी कारण हो, िबहार म� केवल फेज वन समा� ह�आ है, अभी फेज टू क� िसफ�  

श�ुआत ही ह�ई है और हम� फेज �ी तक पह�चँना है ।  

माननीय मं�ी जी, आज पूर ेभारतवष� म� िबहार म� सबस े�यादा जीडीपी �ोथ है । पहले 

महारा�� क� बात करते थे, पजंाब क� बात करते थे, गजुरात क� बात करते थे, आज हाईए�ट 

जीडीपी अगर पूर ेभारत म�  िकसी �ा�त क� है, अब वह �ा�त पजंाब नह� है, अब वह �ा�त िबहार 

है । कृपया, हमार ेरोड्स क� जो स�ंया है, उसके अनसुार वह रािश दे दीिजए । फेज टू और फेज 

�ी क� योजना को साथ जोड़कर काम करा द�, तो हम� उसका लाभ िमल सकेगा और िबहार म� हम 

उसका लाभ उठा सक� गे । सड़क� क� गणुव�ा म� आपने �ी िटयर मैकेिन�म बनाया है, बह�त अ�छा 

मैकेिन�म है, लेिकन �ामीण सड़क योजना म� जो सड़क� का िनमा�ण होता है, भारत म� कह� भी 

सड़क िनमा�ण के िलए सरकार कम पैसा नह� देती है, लेिकन अगर िन�न कोिट का िनमा�ण होता है, 

तो बड़ा दखु होता है, �य�िक िफर दोबारा 5 साल तक वह सड़क नह� बनती है । म� आपको एक 

उदाहरण देता ह� ँ।  

महोदय, आपको और सदन को यह जानकर सदमा लग जाएगा और इस पर आपको लॉक 

लगाना होगा । हमार ेयहा ँएक पर�परा है, अगर कह� 1 या 2 िकलोमीटर सड़क का िनमा�ण होना है,  

उसका 3 करोड़ का ट�डर होना है, तो वहा ँके 10 लोग एकि�त होकर ट�डर करते ह� और उसको 

10 परस�ट �यादा डालते ह� । वे सब लोग ट�डर म� एक ही दाम देते ह� । जब सबका ट�डर एक हो 

जाता है, तो िफर वहॉ लॉटरी होती है । िबहार म� �ामीण सड़क िनमा�ण म� 95-98 और 100 फ�सदी 

तक सभी ट�डर लॉटरी पर िडसाइड होते ह� । यह खतरनाक चीज है । इससे देश के राज�व का भी 
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नकुसान होता है । मझेु पता नह� है िक इसके बार ेम� िकसी ने पता लगाया या नह�, हमार ेयहा ँ95 

परस�ट ट�डर लॉटरी के �ारा िनधा��रत होते ह� । सब ठेकेदार िमलकर ट�डर डालते ह� और उसम� बढ़ी 

ह�ई रािश क� जो आमदनी होती है, उसे वे लोग आपस म� बाटँ लेते ह� । 

महोदय, इसक� जाचँ कराई जाए । म�ने यह मामला माननीय म�ुयमं�ी जी के स�ंान म� 

िदया है और माननीय मं�ी जी म� इस मामले को आपके स�ंान म� भी देता ह� ँ । सारण, िसवान, 

गोपालगजं, वैशाली, मजु�फरपरु, बेगूसराय आिद तमाम िजल� म� ऐसा हो रहा है । इन िजल� म� 8-

10 ठेकेदार ह�, वे सभी सड़क� के िलए ट�डर डालते ह� । वे ट�डर म� एक ही दाम डालते ह� और िफर 

वे उस बढ़ी ह�ई रािश का बटँवारा करते ह� । सजंय जायसवाल जी हमार ेचीफ ि�हप साहब ह�, आप 

उनसे भी इस बार ेम� पूिछए । उस ट�डर के िलए लॉटरी होती है । भारत म� ऐसा नह� होना चािहए । 

इस पर एक बार जाचँ क� ज�रत है । 

महोदय, म� अपना अिंतम िवषय कहकर अपनी बात समा� करता ह� ँ । मनरगेा के िलए 

हमारी सरकार ने इस बार 60 हजार करोड़ �पये िदए ह� । मनरगेा म� व�ृारोपण का काय� हो रहा है 

और देश के �धान मं�ी जी ने इस काय� को आगे बढ़ाने के िलए कहा है । व�ृारोपण के काय� म� हम 

सब लोग� को एक नीितगत प�रवत�न लाना होगा । अभी हम िजतना कुछ भी पैसा देते ह�, वह व�ृ 

लगाने के िलए देते ह�, उसक� देखरखे के िलए देते ह� । अगर इस योजना म� यह मूलभूत प�रवत�न 

िकया जाए िक अगर िकसान क� 1 एकड़ जमीन है, वह उसम� 1 हजार पेड़ लगाना चाहता है, 3 

साल क� आय ुतक उन 1 हजार पेड़� का �या खच� आता है, म� उसके खेत म� पेड़ लगाने दूगँा, 3 

वष� का उसके एकाउ�ट के सामने डेिबट क�ँगा और अगर 3 वष� के बाद कम�चारी, सीओ जाकर 

1 हजार पेड़� क� िगनती कर लेगा, तो उस अनपुाितक रािश से म� उसके खाते म� इतने पैसे जमा 

कर दूगँा और वह 10-20 साल के बाद उसक� स�पि� होगी । अगर इसम� यह मूलभूत प�रवत�न 

िकया जाए, तो भारत म� व�ृारोपण का काय�, जो मनरगेा से हो रहा है, उसम� एक बड़ा प�रवत�न हो 

सकता है और देश म� एक बड़ी �ाि�त हो सकती है । म� इस बार ेम� िव�तार से माननीय मं�ी जी 

और सदन को बताना चाह�गँा ।  
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महोदय, ‘िदशा’ सिमित एक अचूक �यव�था है । ‘िदशा’ क� बैठक� को माननीय मं�ी जी 

और मजबूत कर� । अगर अिधकारी ‘िदशा’ के िनण�य� क� सनुवाई नह� करते ह� या उसक� बैठक� म� 

उपि�थत नह� होते ह� तो यह अ�छा नह� है । इसिलए अगर आप ‘िदशा’ के सम�वय क� कार�वाई 

को िजतना मजबूत कर�गे, उतनी ही हम सांसद� को ताकत िमल सकेगी, उतनी ही मजबूती से हम 

काम कर सक� गे । यिद हम िलिखत �प से उसके एज�डा के अनपुालन के बार ेम� जानकारी देते ह� 

तो भारत सरकार अगर उस पर अपना िनद�शन देगी, उस पर कार�वाई करगेी तो हम सभी सांसद� 

को ताकत िमलेगा और �े� क� जनता को लाभ होगा । 

महोदय, इतना ही कह कर, बस ये तीन-चार िवषय ह�, इस मं�ालय के बजट को मेरा 

समथ�न है । 

 महोदय, माननीय तोमर जी सभी िवषय� को बड़े स� के साथ सनुते और समझते ह� । इस 

देश के िनमा�ण म� �ामीण िवकास क� एक बड़ी भूिमका है । हम सब आपके �ित आभार �य� करते 

ह�, सरकार के �ित आभार �य� करते ह� ।  

महोदय, अपने इितहास का �मरण करना अ�छा होता है । �ामीण सड़क� क� योजना 

अटल िबहारी वाजपेयी जी क� सरकार म� �ार�भ ह�ई, लेिकन इस योजना का रगं-�प तैयार करने 

वाले व�कैया नायडू जी थे, जो आज दूसर ेसदन म� ह� । म� उनका भी आभार �य� करना चाह�ंगा िक 

इस बड़ी योजना से देश को बड़ा लाभ ह�आ । 

बह�त-बह�त ध�यवाद ।  
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माननीय अ�य�: �ीमती रीता बह�गणुा जोशी ।  

 रीता बह�गणुा जी उ�र �देश म� मं�ी थ� और मंि�पद को छोड़ कर ससंद म� आई ह� । इससे 

ससंद का स�मान बढ़ा है । 

�ो. रीता बह�गुणा जोशी (इलाहाबाद): आदरणीय अ�य� जी, आपने मझेु कृिष एव ं �ामीण 

िवकास मं�ालय क� अनदुान मागँ� पर बोलने का मौका िदया, इसके िलए म� आपक� आभारी ह�ं । 

 महोदय, कुछ वष� पूव� और अभी कुछ समय तक, इस सदन का लोग� के मन म� जो एक िच� 

था, वह यह था िक यह एक राजनीितक दगंल है । पर, जब से आपने कुस� सभंाली, तब से म� 

समझती ह� ंिक िजस सौहाद� के साथ यह सदन चल रहा है, यह िब�कुल अ�छी अनभूुित दे रहा है । 

हमार ेसदन के बार ेम� परसे�शन बदल रहा है । इसके िलए हम आपके �शंसक ह� । 

 महोदय, हम जब इितहास पढ़ते ह� तो जो पहला पाठ हम सबको पढ़ाया गया होगा, वह यह 

है िक ‘भारत एक सोने क� िचिड़या थी ।’ जब हम गीत सनुते ह� तो बह�त स�ुदर-स�ुदर गीत ह� िक 

‘मेर ेदेश क� धरती सोना उगले, उगले हीर-ेमोती’ । साथ ही साथ, जब हमार ेदेश को दिुनया म� 

िदखाया जाता है तो हर-ेभर ेखेत� के बीच खड़ा ह�आ िकसान िदखाया जाता है । हम यह भूल जाते 

ह�, अ�सर लोग� ने िचंताए ं �य� क� ह� िक हम वष� 1947 म� 33 करोड़ थे और आज हम 133 

करोड़ पह�ंच रहे ह� । अगर उस समय हमारी 70 �ितशत आबादी कृिष पर आधा�रत थी और तब 

यह 25 करोड़ थी तो आज यह 80 करोड़ के लगभग पह�ंच गयी है । आप जरा ए�रया के मै�नीट्यूड 

को देिखए, िजसे हम� ए�ेस करना है । सब लोग कहते ह� िक �धान मं�ी जी क� योजना कैसी होगी, 

भारत ‘सोने क� िचिड़या’ कैसे बनेगा? अगर �धान मं�ी जी भारत क� अथ��यव�था को �यारहव� 

न�बर से छठे न�बर पर लाए ह� तो भारत िफर से ‘सोने क� िचिड़या’ बनेगा �य�िक शी� ही हम 

पहले और दूसर ेपायदान पर आने क� �मता रखते ह� । हम यह �मता इसिलए रखते ह� �य�िक ये 

�धान मं�ी वह �धान मं�ी ह�, िज�ह�ने तीन दशक� से देश के हर कोने को देखा है । उ�ह�ने पहाड़ 
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से लेकर रिेग�तान तक, रिेग�तान से लेकर समु� तक देखा है । गांव� म� �या सम�याए ंह�, उ�ह� 

समझा है । 

 महोदय, हम लोग जब भी बात करते ह�, हम ‘ईज़-ऑफ-डूइंग-िबजनेस’ क� बात करते ह�, 

लेिकन �धान मं�ी जी ने ‘ईज़-ऑफ-िलिवगं इन �रल इंिडया ’ का नारा दकेर पूरा कॉ�से�ट ही 

बदल िदया है । उनक� जो योजनाए ंह�, इनम� 18 �मखु योजनाए ंह� । उ�ह� लागू करते जा रहे ह� । 

बह�त से �देश इसे अ�छे से लागू कर रहे ह� । मझेु बंगाल पर बह�त ही अफसोस होता है । लेिकन, 

अभी कुछ लोग� ने उ�र �देश क� बात क� । म� कहना चाहता ह� ंिक अगर आपको यह देखना है िक 

िकसान� को कैसे संर�ण और �ो�साहन िमल रहा है तो उ�र �देश को देिखए । िवगत ढाई वष� म� 

उ�र �देश ने इितहास रचा है । हमने 86 लाख िकसान� क� ऋण माफ� ही नह� क�, बि�क के�� 

सरकार ने जो �यूनतम समथ�न मू�य घोिषत िकया, उसम� हम लगभग 8,000 करोड़ �पये िकसान� 

को डी.बी.टी. के मा�यम से दे चकेु ह� । हमारी पूव�वत� सरकार ने कुल 8 िमिलयन टन गेह� ंक� 

खरीद क� थी और हमारी योगी सरकार ने वष� 2018-19 म�, एक साल म�, 56 लाख मीि�क टन का 

�ो�योरम�ट िकया । यही ि�थित धान क� थी । आप सोिचए िक पहले आलू सड़ जाते थ,े लेिकन 

हमने आलू के िलए भी एम.एस.पी. िनधा��रत िकया । यह �धान मं�ी जी क� �ेरणा से ह�आ । वे ग�ने 

क� बात कर रहे थे । अगर ग�ने का सबसे �यादा भगुतान कभी ह�आ तो वह 16,000 करोड़ �पये 

से �यादा का नह� ह�आ और उ�र �देश क� हमारी सरकार ने 40,000 करोड़ �पये िदए । 

 ग�ने के उ�पादन म� 25 �ितशत क� विृ� ह�ई है । …(�यवधान) महोदय, म� दो िमनट म� 

अपनी बात समा� कर दूगंी । म� िसफ�  अपने �े� क� बात क�ंगी । अभी जो बात� यहां कही गई ह�, 

उनसे संब� करते ह�ए, म� एक और बात क�ंगी । िजन योजनाओ ंक� यहां �शंसा ह�ई ह�, म� कह�ंगी 

िक ASPIRE योजना हमार ेिलए बह�त मह�वपूण� होने वाली है । हर �ाम पचंायत म� सिुवधा के�� 

बनाया गया है और ई-माक� िटंग क� �यव�था भी क� गई है । आप देख लीिजए िक इन सभी 

सिुवधाओ ंके मा�यम से िकसान� को आगे बढ़ाने क� बात क� गई है ।  
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 अ�य� महोदय, म� अपने �े� क� तीन मह�वपूण� बात� कहना चाहती ह�ं । म� �याग नगरी से 

आती ह�ं । उसको गंगा-यमनुा क� नगरी तथा सगंम नगरी भी कहा जाता है । अभी �धान मं�ी जी के 

आशीवा�द से माननीय म�ुय मं�ी जी ने एक अभूतपूव� महाकंुभ का आयोजन िकया था । मेरा �े� 

करीब-करीब बुदेंलखडं क� तज़� पर है । वह िवं�याचल क� पहािड़य� से सटा ह�आ है । इसके दूसरी 

तरफ बुंदेलखंड के बांदा तथा िच�कूट से जड़ुता है और यह �े� िमजा�परु से लेकर सोनभ� तक 

जाता है । इस इलाके म� प�थर ही प�थर ह� । अगर वहा ं कुछ वेिजटेशन ह�, तो �यादातर �े�� म� 

कंटीली झािड़यां ह� । यहां गरीबी बह�त है । यहां बड़ी स�ंया म� गरीब कोल एवं दिलत ह� । ये ऐसे लोग 

ह�, िज�ह�ने अभी तक िवकास क� रोशनी नह� देखी है । वहा ंकरीब 60 �ितशत लोग� को पीने के 

िलए साफ जल उपल�ध नह� है । 

 इसके अलावा, मेरा �े� तीन निदय� को छूता है । ये निदया ंगंगा, यमनुा और टोस ह�, िफर 

भी वहा ंजल क� कमी है । वहा ंतीन बड़ी प�रयोजनाए ं70 से 80 के दशक म� डाली गई थी, लेिकन 

आज वे सभी प�रयोजनाए ं दम तोड़ रही ह� ।  मेरी मांग है िक उन प�रयोजनाओ ं को थोड़ा-सा 

गितमान कर िदया जाए । ये प�रयोजनाए ंबागला प�प कैनाल, बाणसागर प�प कैनाल और टोस 

प�प कैनाल ह� । मेर े िपता जी हेम�ती न�दन बह�गणुा जब म�ुय मं�ी थे, तो उ�ह�ने बह�त ही 

ऐि�बशस �ोजे�ट शु� िकये थे, लेिकन 50 साल� के बाद आज उनके नवीनीकरण क� 

आव�यकता है । साथ ही साथ आपसे मेरा यह भी िनवेदन है िक वहा ंक� सड़क� को भी ठीक िकया 

जाए । �धान मं�ी �ाम सड़क योजना के तहत मेरी नौ सड़क�  ह� ।  9 सड़क� के सबंंध म� अ�य� 

महोदय से म�ने कहा था िक यिद पढ़ा मान ल� तो म� जमा कर दू ं। उ�ह�ने अनमुित भी दी थी । म�ने 

जमा भी िकया । कृपया मेरी सड़क�  जोड़ द� । अगर आप उनक� िल�ट मांग�गे, तो म� उसे दे दूगंी । 

इनको बनाना बह�त ही आव�यक है । हमार ेयहां के मेजा, मांडा, कोरांव और शंकरगढ़ का �े� बह�त 

ही िपछड़ा ह�आ है । इनका िवकास करने क� आव�यकता है 
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�े� क� �थम मांग है िक इसे बुंदेलख�ड जैसी सिुवधाए ं�दान क� जाय� तािक िबजली, 

पानी, आवास, सड़क, अ�पताल, कृिष, वैकि�पक �यवसाय� आिद क� सिुवधा बुंदेलख�ड के तज� 

पर यहा ंक� गरीब जनता को िमल सके  । 

 मेरा �े� िजसे जमनुापार पकुारते है इसम� औषिधय�ु पौध� को उगाने क� अपार सभंावनाए ं

ह�  । �यागराज म� लगभग 500 है�टेयर म� िकसान तलुसी, सफेद मूसली, एलोिवरा, सतावर आिद 

औषिधय�ु पौध� उगा रहे है पर�त ुसबसे बड़ी सम�या है िक इनके िलए बाजार उपल�ध नह� है  । 

मेरी मांग है िक इस �कार के िकसान� के िलए 'माक� ट िलंकेज' क� �यव�था क� जानी चािहए  । 

 सरकार �ारा 'िकसान समूह� का गठन' िकया जा रहा है  । इसके अतंग�त �यागराज जनपद 

को केवल 8 िकसान समूह उपल�ध कराये गये ह� िजनम� से 4 जमनुापार म� गिठत ह�  । इनक� 

स�ंया बढ़ाई जानी चािहए तािक 'सहकारी कृिष' को बढ़ावा िमल सके  । मेर े �े� म� वत�मान म� 

गिठत समूह� ने अ�छा काम श�ु िकया है  । 

 िकसान 'कृिष यं� ब�क�' क� स�ंया भी बढ़ायी जानी चािहए  । वत�मान म� �यागराज िजले म� 

मा� 3 ब�क �वीकृत ह�  । मेरा सझुाव है िक इनका िव�तार करते ह�ए ��येक �लॉक म� 2 से 4 

िकसान कृिष यं� ब�क बनाए जाना उपय�ु होगा  । 

 मेर े �े� के सभी 'सीड ब�क' जज�र हालत म� है, उनका नवीनीकरण एव ंआधिुनक�करण 

िकसान� के िलए अ�यंत आव�यक है  । 

 �ामीण िवकास मं�ालय �ारा छोटे तालाब� म� जल सरं�ण का भी काय�  चलता है, इसका 

बजट बढ़ाते ह�ए योजना को गितमान करने से �ामीण� को िवशेष लाभ िमलेगा  । 

 अतं म�, मेरी पनुः मांग है िक इलाहाबाद ससंदीय �े� म� ि�थत चार िवधानसभाओ ं को 

बुंदेलख�ड जैसा िवशेष दजा� �दान िकया जाये  । 

 �धानमं�ी �ा�य सड़क योजना अपने �ामीण �े� जमनुापार म� िन�न सड़क� क� िनतातं 

आव�यकता है तािक िविभ�न �ाम� को जोड़ते ह�ए �े� का िवकास तेजी से संभव हो सके  । 

1. करमा से बेलसारा तक 06 िक.मी. 
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2. ऊंचडीह मदरा मकुु�दपरु माग� 10 िक.मी. 

3. चैनपरुवा आ�बा से िपपरहटा जारी क�िधयारी देवरा होते ह�ए राम का परुा बाजार से कौआ 

बाजार तक 15 िक.मी. 

4. रीवा रोड �ाम काटंी खिटकान ब�ती से भ�वा नहर क� पटरी से नउवा का परुवा बेलवा 

वड़ी नहर एवं िगरिगटा होते ह�ए बकरावा ंबेलसारा तक 10 िक.मी.  

5. भीरपरु से भगनपरु तक सड़क चौड़ीकरण एव ंजीण��ार के िलए 20 िक.मी. 

6. मोह�बतपरु से पालपरु बसवार तक माग� 20 िक.मी. 

7. �रगवा से लालापरु तक लगभग 11 िक.मी. 

8. गौहिनया से बेलसारा एकौनी, आ�बा, दीवान का परुा होते ह�ए धधआु घाट तक लगभग 20 

िक.मी. 

9. सड़वा से बरइयवा ल�बाई 12 िक.मी. 

 अ�य� महोदय, म� आपके मा�यम से एक मह�वपूण� मांग सरकार से करना चाहती ह�ं । 

आदरणीय तोमर  जी से  करना चाहती ह�ं । तोमर जी, मेरा �े� हर मायने म� बुंदेलखंड के समक� 

है । कभी-कभी जब वहा ंअकाल तथा सूखा पड़ता है, तो हमार े�े� को भी बुदेंलखंड क� तज़� पर 

सहयोग िमलता है । म� चाहती ह� ं िक बुंदेलखडं क� तज़� पर उसक� �वीकृित देते ह�ए, िजस �कार 

क� योजनाए ंऔर सिुवधाए ंबुंदेलखडं को िमलती ह�, वही सिुवधाए ंमेर े�े� को भी दी जाए ं। इ�ह� 

श�द� के साथ म� आपका आभार �य� करती ह�ं ।              
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SHRI H. VASANTHAKUMAR (KANNIYAKUMARI): Hon. Speaker, Sir, I rise 

to speak on the Demands for Grants in respect of the Ministry of Agriculture 

and Rural Development.  Agriculture is the basic occupation of majority of our 

people.  About 60-70 per cent people are farmers.  

 The crop insurance money should be paid on time. That is important for 

our people.  At the same time, Minimum Support Price should be enhanced.  In 

Kanyakumari Constituency, the Centre of Excellence College of Organic 

should be opened.  There is a need for allocation of special fund for lift 

irrigation in my Constituency especially in Vilathurai of Vilavancode Taluk.  

Honey is available in plenty in Kanyakumari.  So, I request the Minister to 

establish a Honey Bee Development Board, Coconut Development Board and 

Banana Development Board.  

 The Mahatma Gandhi National Rural Employment Guarantee Scheme 

provides 100 days of employment.  Our Government should increase it to 150 

days in a year. The wages should also be increased to Rs. 300 per day. This 

scheme should be extended to the town panchayat people who are living 

below the poverty line.  Rural connectivity road should be developed. There is 

a need for allocation of special funds for handicrafts in Kanyakumari district.    

In Kanyakumari district, a number of people are doing handicraft works. 

So, you have to invest more money in that. Then, there is one AVM channel. 

Previously, it was used for public transport and for transporting goods. Now, it 

is not up to the mark. So, the Government should allocate funds and clear that 
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AVM channel. Then, the people will utilize it.   Also, the Government will save a 

lot of petrol and diesel because of that.  

Thank you very much for giving me the time. 
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माननीय अ�य� :�ी राम कृपाल यादव । 

�ी राम कृपाल यादव जी इस िवभाग के मं�ी रहे ह� । आप एक घंटा बोलना चाह�, तो शायद 

वह भी कम है । आज दो िमनट म� आप कैसे ख�म कर�गे?  

�ी राम कृपाल यादव (पाटलीपु�): महोदय, म� सबसे पहले आपके �ित आभार �य� करता ह� ं

िक आपने िवशेष कृपा क� है । 

माननीय अ�य� : म�ने कोई कृपा नह� क� है । यह आपका सदन है । यहां बोलना आपका 

अिधकार है, लेिकन 12 बजने वाले ह� ।  

�ी राम कृपाल यादव: महोदय, म� कोिशश क�ंगा िक थोड़े श�द� म� अपनी बात रखू ं। म� माननीय 

लोकि�य �धान मं�ी जी का आभार �य� करना चाहता ह�ं । आपने कहा िक �ामीण िवकास मं�ी 

थे । म� बताना चाह�ंगा िक म�ने राजनीितक जीवन का लंबा अवसर िनकाला है । म� पांच बार लोक 

सभा का सद�य रहा, एक बार रा�य सभा का सद�य रहा, कुल छ: बार सद�य रहा, दो बार 

काउंिसल का म�बर भी रहा, लेिकन मं�ी कभी नह� बना । म� एक छोटे िकसान प�रवार से सबंंध 

रखता ह�ं । चंूिक गांव, गरीब और िकसान क� बात हो रही है, तो मझेु �मरण हो गया िक मेर ेिपता 

जी छोटे िकसान थे और हमार ेयहां दूध का �यापार होता था । हमने गरीबी को देखा है, फटेहाली 

को देखा है और िकसान� क� िजदंगी को भी देखा है । यह मेरा सौभा�य है िक म� िजस दल म� था, 

वहा ंकभी मं�ी नह� बना, लेिकन जब इस दल म� आया, तो भारतीय जनता पाट� म� मोदी जी का 

आशीवा�द िमला । एक चाय बेचने वाले का बेटा जब देश का �धान मं�ी बनता है, दूध बेचने वाले 

िकसान का, एक गरीब प�रवार का बेटा देश का मं�ी बनता है, यही तो प�रवत�न है ।  

महोदय, आपने �ामीण िवकास क� बात कही, इसिलए मझेु यह चचा� करनी पड़ी । मझेु यह 

सौभा�य �ा� नह� होता । म� माननीय �धान मं�ी जी का आभार �य� करना चाहता ह�ं । उ�ह�ने 

गरीबी को देखा है, बदहाली को देखा है, इसिलए वे गांव, गरीब और िकसान क� बात करते ह� । चाय 

बेचने वाले का बेटा देश का �धान मं�ी होता है । �वाभािवक है, उ�ह�ने गरीबी को �कूल म� जाकर 
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नह� पढ़ा नह� है, हमार े�धान मं�ी जी नाटक करने वाले नह� ह� । कुछ लोग गरीबी का मजाक 

उड़ाते ह� । उ�ह�ने इसका एहसास िकया है, भोगा है, इसिलए उ�ह� गरीब� क� िचंता है, िकसान� क� 

िचंता है । जब वे वष� 2014 म� �धान मं�ी बने, तो उ�ह�ने कहा िक मेरी �ाथिमकता होगी - गांव, 

गरीब और िकसान । अपने बजट म� उ�ह�ने इनके िलए �ावधान रखा । 

 महोदय, आपने मझु ेसमय के िलए िहंट कर िदया है । म� आभार �य� करना चाहता ह�,ं 

क्य�िक माननीय �धान मं�ी जी ने एक बड़ी िज�मेदारी मझेु दी । हमार ेमं�ी माननीय नर�े� मोदी 

जी के नेत�ृव म� म�न ेअपनी पूरी टीम के साथ िन�ापूव�क िपछले पांच साल� म� काम िकया । �धान 

मं�ी जी ने टा�क िदया िक गरीबी से गांव� को म�ु करो । गरीबी स ेगांव� को म�ु करने के िलए 

िसफ�  कहा ही नह�, धनराÉÊ¶É भी दी ।  

म� एक छोटा सा उदाहरण पेश करना चाहता ह�ं । यूपीए सरकार, का�ेंस पाट� के नेता लोग 

यहां बैठे ह�ए ह�, िकसान भी यहा ंबैठे ह�ए ह� । यूपीए सरकार �ामीण िवकास मं�ालय के अतंग�त वष� 

2013-14 म� 58,623 करोड़ �पये क� रािश आबंिटत करती है, वह� एनडीए सरकार वष� 2019-

20 म� 1,17,674 �पये आबंिटत करती है । यही है प�रवत�न ।  

 सर, कृिष को इसम� �लब िकया ह�आ है । िकसान, कृिष, �ामीण िवकास सब एक-दूसर ेसे 

जड़ेु ह�ए ह� । यूपीए गवन�म�ट कृिष िवभाग म�, वष� 2009 से वष� 2014 म� 1,21,000 करोड़ �पये 

खच� करती है, तो हमारी सरकार, जब मोदी जी के नेत�ृव म� सरकार बनती है, िजनको िकसान� के 

िलए िचंता है, वष� 2014 से 2019 तक 2,11,694 करोड़ �पये क� रािश खच� करने के िलए 

सरकार आबंिटत करती है ।    

सर, म� काम क� बात कर रहा ह�ं कोई अनाप-शनाप बात नह� कर रहा ह�ं । वष� 2019-20 म� 

कृिष  मं�ालय को 1,30,484 करोड़ �पये का आबंटन ह�आ है, इतना बड़ा प�रवत�न ह�आ है ।  

माननीय अ�य�: माननीय मं�ी महोदय ऐसे सद�य ओपिनंग कराया क�िजए ।  
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�ी राम कृपाल यादव : महोदय, मझेु पता है िक समय का अभाव है, इसिलए �यादा नह� बोलंूगा । 

�लीज आप मेरी मदद क�िजए, आपसे अनरुोध कर रहा ह�ं । तेरहव� िव� आयोग क� अनुशंसा के 

आलोक म� था, यूपीए सरकार ने 65,000 करोड़ �पये िदए, और हमने चौदहव� िव� आयोग क� 

अनशुंसा के आलोक म� 2,002,92 करोड़ �पये देने का काम िकया है, िहंद�ुतान का आजादी के 

बाद पहली दफा पचंायत� को सीधा पैसा िदया गया । इतनी बड़ी रािश दी है । म� दो िमनट म� अपनी 

बात समा� कर दूगंा, घंट� भर नह� बोलंूगा ।  

 महोदय, म� दो-तीन मह�वपूण� काय��म� क� चचा� करके अपनी बात समा� कर दूगंा । 

�ामीण िवकास मं�ालय, �धान मं�ी आवास योजना भारत सरकार और �धान मं�ी जी का 

�लािसक �ो�ाम है । मनरगेा योजना, दीन दयाल अ�ंयोदय योजना, रा��ीय �ामीण आजीिवका 

िमशन और �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना, िजसक� चचा� �डी जी कर रहे थे, इन सभी म� अ�तु 

काम ह�आ है । म� �धान मं�ी आवास योजना का िज� करना चाहता ह�ं । गरीब� के जीवन म� िकतना 

बदलाव ह�आ है, पहले 70 हजार �पये िमलते थे, �धान मं�ी जी ने कहा 70 हजार �पये म� काम 

नह� चलेगा, पहले 20 वग�मीटर म� मकान बनता था, हम लोग� ने इसे 25 वग�मीटर करने का काम 

िकया है । इतना ही नह�, हमने कहा िक उसम� शौचालय बनाएगें, �धान मं�ी के िनद�श पर हम 

उसम� िबजली द�गे, रसोई घर बनाएगें, �ित मकान 1,50,000 �पये क� रािश का आबंटन करने का 

काम िकया है । �धान मं�ी जी ने कहा है, हम लोग उस काम को पूरा कर रहे ह�, हमारी सरकार पूरा 

कर रही है । माननीय नर�े� मोदी जी के िनद�श पर म�ंी जी पूरी टीम के साथ काम कर रहे ह� । पांच 

साल� 1,54,00,000 मकान बन गए ह� । वष� 2022 तक मोदी जी का किमटम�ट है, एक भी गरीब 

आदमी नह� होगा िजसे मकान से अछूता रखने का काम कर�गे । इससे जीवन म� बह�त बड़ा प�रवत�न 

आएगा । म� कह सकता ह� ंिक हमार ेअिधकारीगण बह�त इिफिशएटं ह� । …(�यवधान)  

�ी अजय भ� (नैनीताल-ऊधमिसहं नगर): माननीय अ�य� जी, म� आपका बह�त आभारी ह�ं । 
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�ी राम कृपाल यादव: महोदय, माननीय मं�ी जी यहां बैठे ह�, �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना 

का थड� फेज देने जा रहे ह�, बजट म� एनाउनस भी कर िदया है । �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना 

का एक मानक है िक एक तरफ से गांव को जोड़�गे और अदंर इंटरनल गांव को जोड़ने का काम नह� 

कर�गे । म� मं�ी जी से िनवेदन क�ंगा, अब हल-बैल समा� हो गया है, अब �ै�टर भी जा रहा है, 

हारवे�टर भी जा रहा है, सार ेउपकरण जा रहे ह� । जब क�ची रोड है उसम� जाने म� अ�यव�था है 

और लोग� को एक रोड से दूसरी रोड पर बह�त घूम कर जाना पड़ता है । �धान मं�ी �ामीण सड़क 

योजना के अतंग�त अदंर इंटरनल रोड क� �धान मं�ी �ामीण सड़क योजना म� �यव�था नह� है, 

उसको भी जोड़ने का काम कर�, उसे भी प�क�करण करने का काम कर�, सरकार क� जो 

�ितब�ता है, गांव गरीबी को दूर करने के िलए �ामीण िवकास मं�ालय मह�वपूण� भूिमका अदा कर 

रहा है । गरीबी को दूर करने के िलए हर  सभंव �यास िकया है । …(�यवधान)      

माननीय अ�य�: आपका समय समा� हो गया है ।   
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�ी अजय भ� : माननीय अ�य� जी, म� आपका आभारी ह� ं िक आपने मझेु बोलने का अवसर 

िदया । मा�यवार, म� उ�राखडं के नैनीताल, उधमिसहं नगर …(�यवधान) 

माननीय अ�य�: माननीय सद�य आपका समय समा� होने वाला है । 

…(�यवधान) 

�ी अजय भ�: म� अपनी बात पर आ रहा ह�ं । चंूिक रात के 12 बजने वाले ह� और इसके बाद �हण 

भी �ारभं हो जाएगा । इसिलए म� अिधक नह� बोलंूगा । मं�ी जी ने पूरी बात बोल दी है । म� िकसी भी 

िवषय पर नह�, म� िसफ�  आपका, �धान मं�ी जी, माननीय नर�े� िसंह तोमर, कृिष मं�ी जी का तथा 

िव� मं�ी जी  का ध�यवाद अदा करते ह�ए िसफ�  दो बात� कहना चाहता ह�ं । …(�यवधान) 

उ�राखडं रा�य बह�त नवोिदत रा�य है । यह 17-18 साल का रा�य है । यहां पर लोग� क� कुछ 

परेशािनया ंह� । हमार ेरा�य म� वष� 2013 क� जो �ासदी थी, केदानाथ म� जो घटना घटी, वह िकसी 

से िछपी ह�ई नह� है । अगर उस समय हमार ेयहां सड़क, पलु, पिुलया बनी होती तो बड़ी स�ंया म� 

जो लोग हताहत ह�ए थे, वे बच सकते थे । इसिलए मेरा आपसे िनवेदन है िक माननीय मं�ी जी जो 

फेज-3 चलाने वाले ह�, उसम� पहाड़ क� अतंरवेदना को ज�र म�ेनजर रखा जाना चािहए �य�िक 

पव�तीय �े� म� दस मकान इस पहाड़ पर, दस मकान उस पहाड़ पर होते ह� । 30 घर� तक जाने म� 

पूरा एक िदन िनकल जाता है । इसिलए जहा ंदस-दस प�रवार भी ह�, वहा ंपर भी पीएमजेएसवाई क� 

सड़क�  बननी चािहए । हमने जो �ासदी झेली है, वह रा�ते और सड़क� क� वजह से ही झेली है । 

समय का अभाव है । म� एक बात और आपके सामने कहना चाहता ह� ं िक हमार ेपव�तीय �े� म� 

रा��ीय कृिष िवभाग योजना, िजसम� डेयरी, पशपुालन, मछली पालन, मंडी प�रषद,् रशेम िवकास, 

जड़ी-बूटी एव ंएरोमैिटक �लांट आिद आते ह�, इस योजना के बजट को बढ़ाया जाना चािहए �य�िक 

पलायन हमारी बह�त बड़ी सम�या है । पलायन को रोकने के िलए य ेसारी चीज� को करना बह�त 

आव�यक है । म� अपनी बात को समा� करता ह�ं �य�िक मझेु 12 बजे का �यान है । बह�त-बह�त 

ध�यवाद । 
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�ी सुशील कुमार िसहं (औरगंाबाद): माननीय अ�य� जी, �ामीण िवकास और कृिष क�याण 

मं�ालय के अनदुान क� मांग� पर चचा� म� भाग लेन ेक� अनमुित देने के िलए आपका �यान करते ह�ए 

म� िबना भूिमका के टू दी �वाइंट बात क�ंगा और िवषय पर ही बात क�ंगा । 

माननीय अ�य�: म� एक िमनट से �यादा िकसी माननीय सद�य को समय नह� द ेरहा ह�ं । एक 

िमनट के अदंर जो बोलना चाहते ह�, वे खड़े हो जाए ं। 

�ी सुशील कुमार िसहं: महोदय, मेरा एक िमनट तो ख�म हो गया, म� भूिमका नह� द ेरहा ह� ं । म� 

िबहार के औरगंाबाद से चनुकर आता ह�ं । औरगंाबाद और गया िजला सूखा �भािवत इलाका है 

और पानी क� कमी वाला �े� है । मनरगेा के तहत जो योजनाए ंचलती ह�, म� सरकार को आपके 

मा�यम से यह कहना चाह�गंा िक मनरगेा के तहत जो जल सरं�ण क� योजनाए ंह�, जैसे तालाब� क� 

खदुाई है, इस काय� को अिनवा�य िकया जाए और �ाथिमकता के आधार पर इस योजना को िलया 

जाए । साथ-साथ  सरकार इसम� पोकलेन मशीन या अ�य िकसी मशीन के उपयोग का �ावधान 

कर े। यह मेरा एक सझुाव है, �य�िक यह ज�री है । 

 दूसरा, मनरेगा योजना के तहत �थायी स�पि�य� का िनमा�ण हो, िजससे इन योजनाओ ंम� 

��ाचार क� जो िशकायत� आती ह�, वे भी कम ह�गी और ड्यूरबेल और परमान�ट एसेट्स भी ि�एट 

ह�गे । महोदय, म� हमेशा अपने �े� के गांव म� घूमता रहता ह�ं । गांव म� गरीब लोग जो व�ृ, िद�यांग 

और िवधवा ह�, उनके िलए प�शन क� योजना है । 

माननीय अ�य�: म�ने एक-एक िमनट के समय के िलए पहले ही आ�ह िकया था । जो माननीय 

सद�य एक िमनट म� बोलना चाह�, वही बोल� । 

�ी सुशील कुमार िसहं: महोदय, म� ख�म कर रहा ह�ं । पहले बीपीएल सूची होती थी, आजकल 

एसईसीसी क� सूची होती है । बह�त सार ेऐसे लोग� को हमने �वय ंदेखा है, जो गरीब ह�, इनके घर 

क� दीवार िम�ी क� और फूस क� छत है । 
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लेिकन उनका नाम एसईसीसी क� सूची म� नह� है, िजसस े उनको �धान मं�ी आवास 

योजना का लाभ नह� िमलता । जो सरकारी कम� ह�, जो तं� है, िजसने ऐसे लोग� का नाम छोड़ा है, 

उनक� िज�मेवारी तय होनी चािहए िक ऐसे लोग� का नाम �य� छोड़ा और धनी लोग� का नाम सूची 

म� जोड़ िदया म� अपनी बात ज�दी ही ख�म कर रहा ह�ं । 

�ी रवनीत िसहं (लुिधयाना): �पीकर सर, पहले तो आपका ध�यवाद । 

माननीय अ�य�: ध�यवाद रहने दीिजए आप तो बोिलए । 

�ी रवनीत िसहं :  दूसरी बात यह िक लोग हम� देख रहे ह� । लोग चाहते थे िक सेशन चले, �य�िक 

यह सनुने म� आता था िक लाख� �पये खच� हो गए और सेशन चला नह�, तो आज यह मील का 

प�थर आपने सािबत िकया है । यह सेशन िदन-रात चल रहा है, 12 बजे के बाद भी यह �रकॉड� 

रहेगा ।  

�पीकर सर, आपने हाउस चलाया इसिलए यह कहना मेरा फज� है, मेरी ड्यूटी बनती थी । 

उसके बाद म� पजंाब क� बात आपके सामन ेरखना चाहता ह� ं। 15 िमनट बढ़ जाएगा, लेिकन कोई 

फक�  नह� पड़ेगा । यह आपक� ताकत है सर ।  

माननीय अ�य�: माननीय सद�य, तकनीक� कारण से सदन आगे नह� बढ़ पा रहा है, नह� तो 

रात के 3 बजे तक सदन चलाया जाता । चूंिक 12 बजे समा� करना है, इसिलए आपसे आ�ह कर 

रहा ह� ंिक कृपया ज�दी समा� कर� ।  

�ी रवनीत िसहं: �पीकर सर, 15 िमनट और आगे चला दीिजए ।  

माननीय अ�य�: नह�, और आगे नह� बढ़ सकता ।  

�ी रवनीत िसहं: सर, म� पजंाब से आता ह� ं और पजंाब क� बात क�ंगा । पजंाब ए�ीक�चर 

यूिनविस�टी, पजंाब म� बनी । जब देश तकलीफ म� था, देश को ज�रत थी और िवदशे� ने भी मदद 

के िलए मना कर िदया था, उस समय पजंाब म� िसफ�  हमार ेपास म�टी �ॉप िस�टम था । सि�जयां, 

गेह� ंसब कुछ पैदा होता था, म�टी �ॉप िस�टम था । लेिकन  देश के िलए पजंाब ने टू �ॉप िस�टम 

श�ु िकया । उसका मतलब गेह� ंऔर चावल था । सर, पजंाब के पास �या था, पजंाब का मतलब 5 
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द�रया और  5 निदया ं। दूसरा, हमारी जो उपजाऊ जमीन थी, दोन� चीज� हमने देश के िलए गंवा 

द� । आज न हमार ेपास पानी रहा और न हमार ेपास जमीन रही, जो इतनी ताकतवर थी । आज 

पजंाब को �या िमला? �या आप सोच सकते थे िक पजंाब का िकसान खदुकुशी करगेा और 

कज�माफ� क� बात करगेा? इसका मतलब िकतना परेशान और तंग होगा वह िकसान, िजसने सार े

देश क� सेवा क� ।  तो �या सरकार का अब फज� अब नह� बनता िक िकसान� का कज� माफ कर 

िदया जाए?  

माननीय अ�य� :  �ी उ�मेश बी पािटल ।  

�ी उ�मेश भै�यासाहबे पािटल (जलगावँ): अ�य� महोदय, अभी मेर े भाई बोल रहे 

थे….(�यवधान) 

�ी रवनीत िसहं: सर, म� अपनी यूिनविस�टी के िलए फ�ड चाहता ह�,ं �य�िक िजसने �ीन 

र�ेयूलेशन लेकर आया, वहा ं के साइंिट�ट तरस रहे ह� िक हम� अगर पैसा िमले । स�ुीम कोट�  ने 

ह�रयाणा और पजंाब को आदेश िकया िक अपना फैसला क�िजए । सर, हमार ेपास देने के िलए 

पानी नह� है, �य�िक एक समय वहां पर 72 लाख एकड़ पानी था । यह फैसला ह�आ िक 35-35 

लाख हे�टेयर पानी ह�रयाणा और पजंाब को देना है और 2 लाख हे�टेयर िद�ली को देना है । 

लेिकन, सर आज पानी नह� है । अगर हमारा पानी चला गया तो पजंाब क� पीिढ़य� को काफ� 

नकुसान हो जाएगा । अत: सरकार इस बार ेम� सोचे और इंटरवीन कर े।                                                          
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*SHRI S. MUNISWAMY (KOLAR): I wish to bring to the kind notice of the 

Government that Kolar has the second biggest APMC market in the country.  It 

is known for production of milk, silk and vegetables.  Kolar is of course the 

Land of Gold Mines. 

It is one of the driest lands in the country and faces severe drought for 

about nearly two decades.  The water level has gone down drastically and the 

efforts from farmers to find a solace by digging deep bore wells has not yielded 

any results. 

I believe the Government should come out with some specific schemes 

for districts like Kolar so as to find a long term solution for the problems of the 

farmers. 

Almost all agricultural products are heavily dependent on water.  Around 

130 talukas in 26 districts of Karnataka have been suffering from severe 

drought this year including Kolar.  So farmers are unable to grow anything, as 

there is no irrigation scheme in these areas.  Hence farmer leaders are 

demanding that government pay drought compensation. 

Kolar and Chikkaballapur districts receive 748 mm of rain per annum on 

an average, while Bengaluru gets 867 mm rains.  Farmers managed seasonal 

crops like vegetables using groundwater, as well as rainfed crop like millets 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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earlier.  With water tables now down to 1600 feet, farming is becoming 

unviable. 

In addition, even the available groundwater is not potable due to excess 

fluoride content.  People in rural areas too are demanding clean and safe 

drinking water. The state government is thinking of providing a permanent 

solution for the water problems of Kolar and Chikkaballapur, through the 

Ettinahole project.  The plan is to get 24 TMC water from Ettinahole in Western 

Ghats, by pumping it from the tributaries of the river Netravati.  Of this, 7 TMCs 

of water will reach Kolar and Chikballapur. 

However, this has been termed as unscientific and unachievable by the 

protesters in South Canara district, who are dependent on Netravati river for 

agriculture and irrigation purposes. 

The Government should intervene and try finding a permanent solution 

for the farmers of Kolar District. 

The Kolar District is located in the southern plains region of the 

Karnataka State, India. It lies between 770 21’ to 780 35’ east longitude and 

120 46’ to 130 58’ north latitude and extends over and area of 8,225 Sq. km.  

The population was 22.17 lakhs in 1991 (as per census report).  For 

administrative purposes the District has been divided into 11 taluks.  There are 

15 towns and 3,325 inhabited villages in the District. 

Kolar belongs to the semi arid zone of Karnataka.  In the semi arid zone 

apart from the year to year fluctuations in the total seasonal rainfall, there are 

also large variations in the time of commencement of rainfall adequate for 
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sowing as well as in the distribution of drought periods within the crop-growing 

season.  Kolar district depends upon the distribution of rainfall during the 

southwest and northeast monsoon seasons.  Out of about 280 thousand 

hectares of land under cultivation 35% is I under well and tank irrigation.  

There are about 951 big tanks and 2934 small tanks in the district, which made 

agricultural prosperity possible in many areas. 

The average population density of the district is 2.09 persons/hect (rural) 

and 2.69 persons/hect (rural+urban).  The population density ranges from 1.44 

(Bagepalli) to the maximum of 2.55 (Kolar).  The population density for 

Chickaballapur taluk is 1.92. 

Current trends in natural resource scarcity, limited energy supply are the 

major constraints in development of the region.  Many times water becomes 

limited factor to agricultural output, energy shortage limits agricultural as well 

as industrial output (in fact region is poorly developed in industrial sector and 

its growth is restricted mainly due to erratic and intermittent power supply).  

Environmental problems in the region are linked and related directly or 

indirectly to each other.  For instance, energy scarcity leads to forest 

degradation, which causes soil erosion, which further causes siltation of tanks 

and lakes in lowland areas, which ultimately results in reduced storage 

capacity of the tanks. Forest degradation, on the other hand, causes reduction 

in carbon sinking capacity of the planet earth and disturbs ecological 

soundness. These local problems contributes to global problems like- ozone 

depletion, global warming, etc. 
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Kolar district is chosen to develop Integrated Regional Energy Plan 

considering the resource availability and consumption pattern.  Energy became 

scarce resource in this region mainly because large-scale dependency on 

single type of energy source i.e. Firewood and very low thermal efficiency in 

burning fuel.  Other factors such as exponential population growth, easy and 

free availability of fuel, made this resource to degrade to a threatening level.  In 

this regard, National Project on Biogas Development of the MNES (Ministry of 

Non-Conventional Energy Sources) Government of India has initiated biogas 

dissemination programme to solve energy crisis in the region.  Household 

survey data reveal that many households in the district are operating biogas 

plants successfully and the success rate of this program is of the order of 70-

80%. 

Bioresource assessment based on the IRS-1C LISS-III satellite imagery 

of the two taluks – namely Kolar and Chickballapur has shown that the region 

is bioresouce scarce 13.  The estimates shows that, bioresource (from forest, 

agriculture and plantations) potential for Kolar taluk is about 768.83 lakh kWh 

and that for Chickballapur taluk is about 1675.45 lakh kWh.   Whereas the 

estimated demand for respective taluk was 6891.82 and 4105.63, which clearly 

shows that the region is scarce in bioresource.  Biogas potential of the area 

(based on present livestock population) can meet an estimated 30-40% of the 

domestic energy need. 
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If the world’s poor has to achieve decent standard of living, the basic 

human needs like food, shelter, health, education and employment are to be 

satisfied.  This is a very important criterion of sustainability because it promises 

survival of human being on planet earth by satisfying his basic needs.  Clusters 

of villages were chosen in two ecologically distinct regions to identify 

sustainability criteria and then to explore indicators to the identified criteria. 

Anthragange, a cluster of six villages is a hilly region in the outskirts of 

Kolar town is currently an environmentally degraded region and forms part of 

Anthragange state forest.  All the six villages are economically poor, lacks any 

transportation facility and rely on agricultural economy.  In some households 

sericulture is adopted as a secondary occupation.  Anthragange state forest 

serves as the only source of fuel to 120 families residing there and to the 

surrounding localities leading to exploitation of forest resources to core extent 

as a result region lost its ecological balance.  Unfortunately, still there is no 

improvement in energy sector in this region.  There is an urgent need to look 

for alternatives: non-conventional energy technologies in order to improve the 

standard of living and ecological balance.  Energy surveys conducted in these 

households show high level of dependence on fuelwood.  Domestic firewood 

requirement is about 2.5 kg per person per day, which is much higher than the 

state average of 1.7 kg/person/day.  This high level of consumption is mainly 

due to inefficient traditional cookstoves.  Kerosene and electricity use is 

restricted due economic and availability constraints and need is 0.72 

litre/person/month and 1.16 kWh/person/month respectively.  Thus share of 
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non-commercial energy is about 96% and commercial energy contribute only 

4% of the total energy use in domestic activities .15 

Andarhalli, a village in Chickballapur taluk, situated 6 km away from 

Chickballapur with 200 households was chosen for comparative analyses.  

Development of sericulture as a blooming activity made agriculture residue 

available as an alternative to firewood.  The energy consumption pattern in the 

area reveals that the area is rich in bioresources like agriculture wastes 

(Mulberry, coconut, grape, etc) and animal dung.  Though the forest in the area 

is degraded, the stress on the forest is much lesser than that on Anthragange 

forest.  Of the total domestic energy needs, 55 % need is met by firewood, 

20% by agricultural residue, 20% by biogas and remaining 5% by commercial 

energy sources like kerosene, electricity and LPG.  Survey results show that 

education has played a pivotal role in the acceptance of energy efficient 

devices.  Apart from this, decentralized planning machinery – Panchayat raj 

system is instrumental in successful dissemination of biogas systems. 

Per capita daily calorie intake is the indicators of food prosperity and 

food production rely on energy available for agriculture use.  Therefore, if the 

food prosperity is to be achieved one requires enough grain production, which 

can be achieved only with proper energy supply. 

Anthragange area depend on traditional type of energy, mainly animate 

energy, for agriculture purpose which provided energy only for subsistence, 

while in Andarhalli, there is rapid transition from animate to machine energy in 

agricultural activities like tilling, threshing and winnowing.  This is a very 
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important as far progress towards commercial energy is concerned.  Though 

the use of commercial energy in agriculture has not made significant 

contribution to agriculture output, the “opportunity cost” involved in the form of 

time saved, which is being used for economically productive activities like silk 

rearing are of immense help to upliftment of people. 

Shelter is another important need to be fulfilled for sustainable survival, 

which demands for enough per capita dwelling area.  Though the matter is not 

of much serious concern in rural Kolar and Chickkaballapur, the rate at which 

urbanization is taking place still demands attention to this factor.  Anthragange 

is more prone to land conversion because of its proximity to Kolar town and its 

natural beauty which has attracted many business projects like holiday resorts, 

hotel, etc.  Andarhalli is safe in this regard as there is no such natural factors 

which influence land conversion in big scale. 

Another important sustainability criteria for development of rural areas, is 

to provide minimum medical facilities to the people, but unfortunately both the 

region are devoid of this facility and people have to travel 6-8 km to reach to 

nearest medical center.  The prevalence of respiratory tract infections and 

conjunctivitis are lower in households using improved cook stoves with 

chimney than in households using the tradition stoves. 

Education plays a crucial role in the development of area.  Survey 

conducted in these households show that educated women are more receptive 

to adoption of energy efficient device and contribute significantly in the prudent 

use of resources.  The can be visualized from Andarhalli, where more than 



16.07.2019                                                                                                       702 

 
50% of the people have at least basic and more education, but in case of 

Anthragange literacy level just 30%.  This is the reason for successful 

dissemination and management of non-conventional energy technologies like 

biogas in Andarhalli, while in Anthragange not even a single family has biogas 

plant or any other newer energy technology in use. 

Employment has always been a matter of serious concern to a nation 

and role of employment in development is of immense consideration.  

Introduction of non-conventional energy technologies have contributed towards 

providing the employment in the region – dissemination, service units (to 

maintain these devices).  Apart from these, Andarhalli has good employment 

opportunities in agriculture as well as business field mainly because of 

transport accessibility to town.  Educated youth have shifted to sericulture, 

which have contributed to economic improvement.  Contrary to this, 

Anthragange area lacks transportation network and level of literacy, which 

blocked chances of employment in business fields.  Employment in agriculture 

is seasonal and influenced mainly by economic status – lack of finance.  Road 

network for Anthragange is under progress, which is expected to improve 

employment opportunities in the area. 

Improvement in the efficiencies of endues devices leads to conservation 

of energy resources (bio resources etc.).   Therefore if energy is used 

efficiently it automatically leads to conservation, which acts as a catalyst for 

sustainable development.  Shift from firewood based energy system to biogas 

based energy system brought out substantial amount of energy saving in 
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Andarhalli.  This attributes mainly to the increased efficiency in energy use.  

Firewood is highly inefficient in its use with an efficiency as low as 8-10%, 

whereas biogas has an efficiency of approx.  60%, which contributes to 

substantial amount of energy saving in the form of firewood?  Estimated 0.7 

tones of firewood can be saved per head per year if use of biogas is practiced 

in rural areas.  On the other hand use of biogas only adds to the advantages in 

the energy sector in the form of non-polluting, easily available energy source 

and makes energy rich biomanure available for agricultural use.  Switching off 

from conventional energy sources to the non-conventional energy sources is 

very important indicator of sustainability. 

Awareness is the key for spread of any technology or program.  People 

in the region are aware of energy technologies like solar, biogas etc.  What 

makes people aware of the newer energy technologies is a kind of education, 

which people acquires from source like news and print media.  It has been 

seen that, because the education was limited to ‘awareness’ level there is no 

further progress in use of these energy technologies as in the case of 

Anthragange.  The basic elements of environmental education such as 

awareness, knowledge, attitude and skills collectively can bring about the real 

change in any kind of environmental problem.  A wave of such change in the 

form of ‘awareness’ is already seen.  Once people are aware of any 

technology they try to know more about such technologies, where comes an 

element of ‘knowledge’.  Knowledge brings change in attitude and thinking of 

people which many times demands skilled personals to promote newer 
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technology.  Attitude and skills are two very important components of this 

system, which plays key role in success of any new technology.  Moreover 

success of any new technology depends on how it is introduced to the people.  

Andarhalli has shown the indicator of sustainability by acquiring knowledge, 

attitude and skills to use and promote biogas program.  And solar energy 

technology is in awareness level in both the areas.  People are seen to 

enthusiastic about use of solar technologies but they are handicapped by 

financial and accessibility constraints.  In such case if Government take 

initiatives to promote such technologies with subsidized price and assured 

supply and service backup, solar energy can be the energy for future. 
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�ी उ�मेश भै�यासाहबे पािटल (जलगावँ): अ�य� महोदय, म� अपनी बात मराठी म� कहना 

चाहता ह�ं । माननीय �धान मं�ी जी क�, िकसान� क� और पूर ेदेश क� इ�छा है िक हम� ससुाइड �� 

कं�ी करनी है । इसके िलए नरगेा म� जो सेफ मजदूरी है, वह लानी चािहए । म� दो बात� मराठी म� 

कह�गंा । म� सरकार का अिभन�दन करता ह�ं । वहा ंकमीशन बह�त हो गया है, सबिमशन भी बह�त हो 

गया है । There is no implementation of the recommendations of the Commission. 

म� सरकार का अिभनंदन करता ह�ं िक उ�ह�ने �वामीनाथन आयोग क� िसफा�रश क� । Instead of 

doing relief and rehabilitation, मेरी सरकार ससटेनेबल डवलपम�ट कर रही है । यह मेर ेिलए 

और िकसान� के िलए बह�त अ�छी बात है । अ�य� महोदय, म� आपके �ारा मं�ी महोदय को यह 

सझुाव देना चाहता ह� ं िक म� िजस �े� से आता ह� ंवहा ंपर टे�नोलॉजी डवलप हो रही है, लेिकन 

लैब से ल�ड तक नह� आ रही है । दूसरी बात म� यह रखना चाहता ह� ंिक �पेस म�, िडफ� स म� और 

रोड म� टे�नोलॉजी चािहए, लेिकन ए�ीक�चर म� �य� नह�? सर, जी.एम टे�नोलॉजी को अडा�ट 

करना है या नह� करना यह �लीयर होना चािहए ।  
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*DR. UMESH G. JADHAV (GULBARGA): First of all I would like to 

congratulate our Hon’ble Prime Minister Shri Narendra Bhai Modiji for PM 

Kisan Samman Nidhi Yojana.  I would also like to congratulate Hon’ble Prime 

Minister for introducing Direct Benefit Transfer (DBT) system for fertilizer 

subsidy payments.  Under the fertilizer DBT system, 100% subsidy on various 

fertilizer grades shall be released to the fertilizer companies, on the basis of 

actual sales made by the retailers to the beneficiaries.  I would also like to 

congratulate for Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana, through this new Crop 

Insurance Scheme is in line with One Nation – One Scheme theme.  It 

incorporates the best features of all previous schemes and at the same time, 

all previous shortcomings/weaknesses have been removed. 

 I would like to bring it to the kind notice of the Government that we have 

to give more scope to the Dry Land Farming along with the help of Micro 

Irrigation.  So then only Dry Land Farming will sustain in the country.  Providing 

the quality seed to the farmers as many seed companies were selling very 

poor quality seeds which effecting the overall production.  Therefore I would 

like to urge the Hon’ble Minister to regulate the seeds production industry and 

also to introduce the incentive for the quality seeds producing farmer in the 

country.  River water is getting dry day by day due to the obstruction of water 

flowing due to various reasons.  So I would like to urge the government to 

make a River Protection Authority. 

                                    
* Speech was laid on the Table. 
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 Government of India is giving 100 of Crore rupees as subsidy to the 

Power Companies in lieu of power supply to the agriculture purpose but there 

is huge misuse of this subsidy amount by the power companies.  So I would 

like to urge the Hon’ble Minister to prepare a mechanism where the DBT to 

farmers for the power supply. 

 I will come to the demand particular to my parliamentary constituency as 

Gulbarga is famous for the production for Toor Daal/Red Gram, Kalaburagi 

also known as the “Dal Bowl of India”, about 70% of the farmers undertake the 

cultivation of this crop in this region.  It is the home of more than 400 Dal Mills 

in Kalaburagi itself.  But due to the price hike of Red Gram and Black Gram in 

2015.  In order to maintain the supply of Red Grams these Dal Mills have took 

huge loan to procure raw Dal.  But later the prices were slashed to Rs. 140/- 

KG to Rs. 70/- KG which results in a huge loss to the Dal Mills due to which 

they were unable to pay back the loan amount to banks and became NPA 

Industries leading to their closure.  Thus out of 400 Dal mills more than 300 are 

closed down. 

 In view of the above fact and against the backdrop there is need to 

strengthen Dal mill industry in the country.  I would like to suggest the following 

measures to strengthen the Dal Mill Industry: 

 Classification of Dal Mill MSME industry to Agro Based Industry as one 

of the major problem in the Dal Industry is to give Credit Facility to the farmer.  

The same need to be made available at the rate of 4% interest to this industry, 
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therefore I request to kindly honor to classify this industry as AGRO BASED 

INDUSTRY. 

 Introduction of Government of India scheme of price deficiency payment 

scheme (Bhavantar Bhugtan Yojana) for pulses as the continued policy of 

MSP based direct procurement of pulses from farmers by the Government.  

Therefore there is need to introduce Government of India scheme of price 

deficiency payment scheme (Bhavantar Bhugtan Yojana) for pulses, wherein 

the difference between the MSP and average market price in the APMC 

(Agricultural Produce Market Committee) yards is directly paid to farmers’ bank 

accounts, which as very successfully implemented by Shri Shivaraj Singh 

Chouhan government in Madhya Pradesh. 

 Abolition of APMC Cess, as the Government of Haryana has abolished 

APMC Cess which has gone a long way in strengthening the APMC Trade and 

Dal mill industry.  It is therefore requested to advice all the State Governments. 

to abolish APMC Cess likewise, in order to boost industrialization, employment 

generation, improvement of state economy aimed at the benefit of farmers in 

term of better procurement price of their produce. 

 Exemption of GST for agricultural inputs like fertilizers, pesticides as the 

NDA-I under the leadership of our Hon’ble Prime Minister Shri Narendra Modiji 

has announced in earlier union budget an ambitious proposal of doubling the 

income of the farmers.  In order to double the income of the farmers it is 

necessary to offer a bouquet of incentives and concessions to the farmers.  

The much needed fertilizers and pesticides need to incentivized and they are 
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kept outside the ambit of GST so that the farmer gets them on competitive 

rates.  At present the GST for all agricultural inputs needed by the farmers is in 

the range of 5% to 28%.  So we request the Government to make it completely 

exempt from GST.  We therefore request the Government to exempt 

agricultural inputs like fertilizers and pesticides and also agricultural machines 

and tools from payment of GST. 

 Making production of fertilizer by the waste of Toor plant/tree as after the 

harvesting of toor plant it is s common practice to burn the waste of the plant 

which will cause a huge pollution. Whereas the government can setup an 

industry in this region where the waste can be crushed and powdered which 

will converted into fertilizer to save the environment. 

 Provision of Central assistance to Hyderabad Karnataka Region 

Development Board (HKRBD) as the Hon’ble Prime Minister has announced 

an increase of 21% in the Central assistance to North Eastern region.  Our 

Hyderabad Karnataka region is far lagging behind North Eastern State in the 

matter of development and in order to meet the ends of justice it is advisable to 

sanction Central assistance to Hyderabad Karnataka Region Development 

Board (HKRDB) in order to supplement the efforts of the State Government to 

develop Hyderabad Karnataka region and to address the development issue in 

right earnestness.  I request the Government to announce Central assistance 

to HKRDB. 
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 Establishment of National Investment and Manufacturing Zone (NIMZ) in 

the district of Kalaburgi as the Government of India in the Ministry of 

Commerce and Industry has in principle sanctioned NIMZ to be established at 

Kalaburagi and Tumukuru in Karnataka state.  This was in the year 2013.  The 

Government of Karnataka has undertaken a Techno- Economic Feasibility 

survey of the project for Kalaburagi and the survey conducted by ILFS has 

favourably recommended the same.  The project at a cost of Rs.25000 crores 

on an area of 12500 acres will go a long way in industrialization of the region 

and generate employment opportunities to the youths of the region aimed at 

removal of poverty of the region and also removal of regional imbalance as 

recommended by Dr. Nanjundappa Committee appointed by the State Govt. 

 Sanction of Special Economic Zones for Hyderabad Karnataka region as 

the Hyderabad Karnataka region is lagging behind in industrialization without 

which the unemployment problem and elimination of poverty of the region 

cannot be solved.  Hence I therefore request the Government to announce 

certain SEZs for Hyderabad Karnataka region which will go a long way in the 

industrial development of this region. 

 Facility of drinking water for Kalaburagi city from Almatti Dam as the city 

of Kalaburagi which is home to the regional administration has a population of 

10 lakh people and facing the problem of drinking water.  The Almatti Dam is in 

the vicinity of Kalaburagi city and many of its canals pass through the district of 

Kalaburagi.  In order to find permanent solution to the drinking water problem 

forever it is feasible to augment water from the nearby Almatti dam. 
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 I would like to also urge the Government for Establishment of Skill 

Development University at Kalaburagi.  In order to address the problem of 

industrial development, start-ups and skill development in Hyderabad 

Karnataka region there is need to establish a skill development in our city at 

Kalaburagi.  I request your honour to announce a skill development university 

for Kalaburagi city. 

 Onion and Tomatoes grown in large scale in our region, but due to non 

availability of Cold Storage in our area due to which most of the onion 

production rotten off due to the climatic condition of this area is extreme hot.  

So, I would also like to request for Construction of Cold storage at the block 

level. 

 For the people of Schedule Caste and Schedule Tribe work shed to be 

constructed to stop the migration of the Daily wages worker to the nearby 

state.  For these government should constitute some scheme like Dairy 

Farming, Pollutery farming which will help them to find their job during the non 

farming season. 

 I would like to urge the Hon’ble Minister that still there is huge irregularity 

in MGNREGA Scheme.  It should be properly implemented and wages to be 

paid to the labours on weekly basis. 

 With this I would like to conclude my request to the Hon’ble Minister.  
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* �ी राम िशरोमिण वमा� (�ाव�ती): म� कृिष और िकसान क�याण के अनदुान मांग� पर अपने 

िवचार �य� करना चाहता ह�ं ।       

यह बजट देश के िकसान� के िलए अनोखा है। स�यता का सारा बोझ िकसान� के िसर पर 

डाल िदया गया है । पया�वरण सधुार का काम, भूिम सधुार का, सब िकसान कर�गे । कहा जा रहा है 

िक जीरो बजट फािम�ग क� ि�थित लाने क� कोिशश क� जाएगी, िजससे हम उस ि�थित म� वापस 

आ जाएगें । जब िकसान� के िलए बजट आवंिटत करने क� आव�यकता नह� होगी। सरकार को 

बताना चािहए िक �या हक�कत क� जमीन पर ऐसी ि�थित सभंव है? जैिवक खेती के बाजार कहा ं

है। आग�िनक खेती म� िफर �माणीकरण क� सम�या आएगी, उसे दूर कैसे कर�ग?े 

यह स�चाई है िक सरकार को खेितहर िकसान� को कुछ दनेा नह� है, केवल लेना है। यह 

अजीब सी बात है सरकार जब अ�य �े�� को सिुवधाए ंदेती है तो कहती है िक �ो�साहन द ेरहे है. 

लेिकन जब कृिष �े� को यह सहयोग िदया जाता है तो कहा जाता है िक सि�सडी दी जा रही है। 

इस बजट म� कृिष �े� म� कोई सि�सडी देने क� बात नह� है। ज�रत इस बात क� थी िक खेती 

िकसान� को बढ़ावा देने के िलए सरकार रोड मैप बनाए, फसल� के �यूनतम समथ�न मू�य को 

मानवीय िकया जाए, लेिकन कुछ न ह�आ । िकसान जानता है िक उ�पादन कैसे बढ़ानी है, सरकार 

को केवल मदद करनी चािहए । 

बजट िकसान� के िलए कुछ नह� है। िकसान� क� आय दोगनुी करने, फसल बीमा क� 

िवसगंितयां दूर करने, सूखे से राहत देने के उपाय, िकसान केिडट काड� पर एक साल तक �याज 

म�ु करने जैसी िकसी भी बात को नह� कहा गया। गावँ, गरीब व िकसान� क� बात करने वाली 

सरकार के आम बजट म� हक�कत म� िकसान� को ठगा गया है। एक दज�न से अिधक रा�य� म� सूखा 

रहा, हमार ेलोक सभा �े� �ाव�ती म� बाढ़ से हजार� लोग बेघर हो गये और सड़क पर सोने के 

                                    
* Speech was Laid on the Table. 
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िलए मजबूर है । पशओु ं को खाने के िलए चार े क� �यव�था नह� है। �े� क� ि�थित अ�य�त 

भयानक है, पर�त ुबजट म� इसका िज� तक नह� ह�आ है । 

ध�यवाद, 
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माननीय अ�य�: सभा क� काय�वाही बधुवार, िदनाकं 17 जलुाई, 2019 को सबुह 11 बजे तक के 

िलए �थिगत क� जाती है ।  

23.59 hrs 

The Lok Sabha then adjourned till eleven of the Clock on Wednesday, July 17, 
2019/Ashadha 26, (Saka) 
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